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**S%T*VnliVstanki"-* ' USVaJanJe ^" D™ni red: N^avak pretresa u pojedinostima 
pisnika XXXIII  reaovno^  ^''/"      ' . izvesta ja Finansiskog odbora o predlogu budžeta dr- 

2 — Saopštcnje izvestaja Ministra unutrašnjih -ау11јћ ras|ioc]a . ^ predlogom Finansiskog 
poslova, da će na  interpe acije narodnih poslanika: zakona za 19з7/з8^   ^ 
Velimira Jojića -     o  postupku pohcisk.h  organa i j _ Pretres j ^уфп-    budžeta rashoda _ XI 
organa grada Peći  prihkom ponovnih izbora u Op- razcieo __ Ministarstvo saobraćaja. 
-Z-   ; harfinskoi- dr   Milenka Markovica — o neceh- J 

u   A   ntti  odluke Sreskog načelstva U Pakracu, da se Govornici: Ministar saobraćaja dr. Mchmcd Spaho, i/.vc- 
shOdnOM.          duze^u     Slaveks"  a. d.  dozvoli  prinudni stll'lc   manjine   Ivan   MohoHC,   Aleksandar   Lazarević   (u   ime 

^1 Pakrac—Vučjak "shodno Zakonu o šumama, i o 8ГгиРе JNS kluba). Luka Kostrenčić (u ime grupe Narodnog 
P    f     kn    noliciskih'   organa   prilikom    uvođenja   u seljačkog kluba), Joca Georgijević (u  ime grupe Narodnbg 
pOS  Н nnmenuto''-- društva  za  ovaj put — odgovoriti radnog   kluba),   Jovan   Zdravkov-ić,   Radivoje   Nikolić,   Vojko 
poseo pun           j-rehn«  Dodatke- Kurtović.   Vojislav   Lazić   (u   ime   grupe   Nezavisnog   kluba), 
kad   prikupi  potre          F              Minicfra   пга,,АР  n  nrn Pretsednik  Narodne skupštine Stevan  Ćirić  (šest puta), Žarko 

3 - - Saopštenje zahteva M.msta pravde o pro- Тош dr Riko Fuk МНа nimitriJL.vić (u im
P

e J „,. 
duženju krivičnog postupka protivu g. g. narodnih gosiovensltog radikalnog k|uba) Rll(1olf plcskovlC (u ime JNS 

poslanika;                                            ..          ^                       ., kluba), Nikola  Kabalin (u  ime grupe Jugoslovenskog kluba), 
4 — Saopštenje interpelacije Boska Zeljkovica, Vladimir Tišma (u ime grupe Jugoslovenskog kluba), Miloš 

narodnog poslanika, na Ministra fizičkog vaspitanja Ra,;ović) Milenko Glišić, Milinko Milutinović, Franjo Horvat, 
naroda o mešanju Jugoslovenske radikalne zajednice Ante Mastrović, dr. Dragutin Janković (radi liSnog obja- 
u rad Sokola U Bosanskoj Krupi, šnjenja),   Pretsednik  Narodne  skupžtine  Stevan   ćirić  (deset 

5   Molbe  i žalbe; Puta), Potpretsednik Narodne skupštine Franjo Markić (dva- 
6 — Odgovor   Pretsednika   Narodne   skupštine    naest Puta)- 

Stevana  Ćirića  na  kratko pitanje  dr. Luke Šoškia, 2 — Pretres i usvajanje budžeta rashoda —XII 
narodnog poslanika. razdeo — Ministarstvo pošta,  telegrafa i  telefona. 
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Govormri; Ministar pravde i zastupnik Ministra pošta, 
telegrafa, i telefona dr. Nikola Subotić, izvestilac manjine Ivan 
MohoriC, dr. Dorde Marković, Života Milanović (u ime Narod- 
nog seljačkog kluba), Dušan Antonijević, Luka Avramović, 
Milenko Glišic, Potpretsednik Narodne skupštine Franjo Mar- 
kič (osam puta). 

3 — Pretres i usvajanje budžeta rashoda — XIII 
razdeo — Ministarstvo poljoprivrede. 

Govornici: Ministar poljoprivrede Svetozar Stankovih, 
2ivko Danilović (u ime grupe Narodnog seljačkog kluba), 
Obren Savić, Josip Cvetić (u ime grupe JNS kluba), Simo 
Budimir, Vojislav Lazić, Milan Badžak, Milan Kurilić, VasilJ 
l<(jstić, Boško Zeljković, Todor Tonić, Životi.ie Jevtić, Smo 
Marjanac, Luka Avramović, dr. Andrej Veble, Anton Videc, 
Milenko Glišić, Ivan Janžeković, Milan Petković, Sreten Ku- 
zeljević, Artur Mahnik, Pet;ir Stojisavljević, dr. Stevan Bubić, 
dr. Dorde Jovanović, Milan Blažie, Šerif Voća Bećirović, dr. 
Jure Koce, Potpretsednik Narodne skupštine Franjo Markić 
(dva puta) Potpretsednik Narodne skupštine Vojko Čvrkić 
(devet  puta). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodo narodni po: 
slanici, imam čast otvoriti XXXIV redovni sastanak 
Narodne skupštine. Molim gospodina sekretara da 
izvoli pročitati zapisnik prošlog sastanka. (Dr. Luka 
Šoški: Gospodine Pretsedniče, nema kvoruma!) Go- 
spodine Šoški, može sasvim lepo da se radi, jedino 
kad dođe do glasanja, ako se ustanovi da nema kvo- 
ruma, ne može se glasati. 

Sekretar Todor Živković pročita zapisnik XXXIII 
redovnog sastanka. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Ima li ko od gospode 
narodnih poslanika kakvu primedbu na pročitani za- 
pisnik? (Nema.) Pošto primedbe nema zapisnik je 
primljen. 

Izvolite čuti izveštaje gospode Ministara. 
Sekretar Todor Živković (saopštava): Gospodin 

Ministar unutrašnjih poslova izveštava da će na in- 
terpelaciju g. Jojića Velimira — o postupku poli- 
cijskih organa i organa grada Peći prilikom ponov- 
nih izbora u Opštini baranskoj — i na interpelaciju 
g. dr. Markovića Miienka — o necelishodnosti odlu- 
ke Sreskog načelstva u Pakracu, da se šumskom pre- 
duzeću ,,Slaveks" a. d. dozvoli prinudni put Pakrac— 
Vučjak, shodno Zakonu o šumama, i o postupku 
policijskih organa prilikom uvođenja u posed po- 
menutog društva za ovaj put -- odgovoriti kad bude 
prikupio sve potrebne podatke. 

Pretsednik  Stevan  Ćirić:   Pročitani  izveštaji  g. 
Ministra unutrašnjih poslova uzimaju se na znanje. 

I/.volite čuti zahteve g. Ministra pravde o izda- 
vanju sudu gospode narodnih poslanika. 

Sekretar Todor Živković (saopštava): Gospodin 
Ministar pravde traži odobrenje za produženje kri- 
vičnog postupka protivu narodnih poslanika: g. Su- 
botića Dušana zbog dela iz §§ 297 i 247 Krivičnog 
zakona; g. Peveca Rudolfa zbog dela iz § 297 Kri- 
vičnog zakona i g. dr. Markovića Miienka zbog dela 
iz § 301 Krivičnog zakona. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Pročitani zahtevi g. Mi- 
nistra pravde biće upućeni Imunitetnom odboru. 

Izvolite čuti jednu interpelaciju. 
Sekretar Todor Živković (saopštava): G. Zeljko- 

vić Boško, narodni poslanik, upućuje interpelaciju na 
g. Ministra fizičkog vaspitanja naroda — o mešanju 
.lugoslovenske radikalne zajednice u rad Sokola U 
Bosanskoj Krupi. (Vidi prilog.) 

Pretsednik Stevan Ćirić: Ova interpelacija je upu- 
ćena nadležnom g. Ministru. 

Izvolite čuti molbe i žalbe. 
Sekretar Todor Živković (saopštava): Nenadović 

Stevan moli priznanje nacionalnog rada u godine dr- 
žavne službe i određivanje penzije. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Ova molba biće upu- 
ćena Odboru za molbe i žalbe. 

Pre prelaza na dnevni red imam čast da odgo- 
vorim na jedno kratko pitanje, koje mi je uputio 
narodni poslanik g. dr. Luka Šoški. Ono glasi: 

„Gospodine Pretsedniče, sa datumom od 27 fe- 
bruara o. g. podnio sam 1 o. m. na Vaš naslov ovaj 
upit: 

1) „Kada će se staviti na dnevni red i dati pro- 
vesti izbor naročitog odbora za proučenje Uredbe o 
likvidaciji zemljoradničkih dugova od 25 septembra 
1936 godine? i' 

2) šta će Pretsjednik poduzeti da se taj naročito 
izabrani odbor odmah sastane, pretrese Uredbu i pod- 
nese izvesta j Narodnoj skupštini, a za tim da i Na- 
rodna skupština o istoj raspravi i donese svoju 
odluku". 

Upit sam podneo u ime Narodnog radnog kluba, 
a potpisali su ga i g. g. Pretsednik kluba g. dr. Mirko 
Košić i drugovi za slučaj da ja budem zapriječen pri- 
sustvovati kod davanja odgovora g. Pretsednika Na- 
rodne skuoštine. Narodni poslanik g. dr. Mirko Ko- 
šić me je juče, 4 o. m. izvestio. prvo, da su se pretsed- 
nici klubova saglasili sa Pretsednikom Narodne skup- 

štine da se za vrijeme budžetske debate ne daju odgo- 
vori na nevažne upite i drueo, da mu je saopćeno da 
se odbor za proučenje uredbe o zemljoradničkim du- 
bovima neće ni birati, nego da će se ufredba primiti 
k znanju i odobrenju" prema predlogu Finansijskog 

zakona za budžetsku 1937 38 godinu, ^prema čemu 
moje pitanje ne bi uopće došlo do izražaja. 

' Gospodine Pretsjedniče, ia se sa ovakim reše- 
njem ne mogu saglasiti. Ovo je tako važna stvar da 
se upit ne može ubrojiti „u nevažne" i da se citirana 
uredba ne smije samo tako šablonski uzeti k znanju 
i odobrenju. Zato ja ostajem kod svoga upita čak i 
U slučaju' da g. S- Pretsednici poslaničkih klubova 
u/mu da je upit nevažne prirode, pa čak i onda kad 
bih 2-a morao podnijeti u svoje vlastito ime. Odmah 
izjavljujem da (umačenje § 49 Zakona o poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini, u pravcu kako ga je Pret- 
sedništvo Narodne skupštine juče dalo g. narodnom 
poslaniku V. Laziću, ti. da Pretsedništvo može na 
upite poslanika odeovoriti tečaiem jedne sesije, ,,u- 
risttčki apsolutno ne stoji. § 71 Zakona o poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini u tom pogledu ne vazi za 
upite,  upućene  na  Pretsedništvo Narodne skupštine. 

Iz svih tih razloga molim da na moj upit izvolite 
odgovoriti u narednoj sednici Narodne skupštine, da 
ne moram govoriti o povredi Zakona o poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini. 

Izvolite primiti. Gospodine Pretsjedniče, \ ovom 
prilikom uverenje o mom osobitom poštovanju." 

Gospodo narodni poslanici, na ovo pitanje ja 
nisam odgovorio zato, što sam se sporazumeo sa go- 
spodom Pretsednicima klubova, da ne trošimo vreme 
odgovorima na kratka pitanja. Ja'se slažem sa ;g. dr. 
Soškiem da sam predmet, o kome se u ovom pitanju 
radi, nije nevažan predmet. Likvidacija seljačkih du- 
gova svakako je veoma važan predmet. Ali, gospodo, 
pošfo se od vas traži da date svoje mišljenje o tome 
predmetu u okviru Finansijskog zakona i pošto ćete 
vi imati prilike da o tome date svoje mišljenje рп- 
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likom pretresa Finansijskog zakona, to sam ja sma- 
trao da ni na ovo pitanje ne moram odgovoriti. A 
g. Šoškiu mogu reći, da su sve uredbe sa zakonskom 
moći, koje su Kraljevske vlade do sada izdavale, išle 
istim putem: Pretsednik je sa pretsedničkog mesta 
izjavljivao da će se za te uredbe birati naročiti odbor 
i da će doći na dnevni red kad Narodna skupština to 
zaključi. Ali do sada to nikad nije bio slučaj da se 
bira' i naročiti odbor i da se te uredbe stavljaju na 
dnevni red, nego su sve te uredbe ozakonjene putem 
Finansijskog zakona. 

Gospoda narodni poslanici, koji su bili članovi 
prošle Skupštine, sećaju se zašto je tako učinjeno. 
Kad je izišla prva uredba sa zakonskom moći, a baš 
i ta se ticala seljačkih dugova, pošlo se najpravilni- 
jim putem — tako da se izrazim — biranjem odbora. 
Mi onda se videlo da Narodna skupština u tome po- 
g-ledu tako sporo radi da je skoro nemoguće na vre- 
me takve uredbe ozakoniti. Jer vi znate, gospodo, 
zašto je upravo Narodna skupština i prenela to pravo 
na Vladu: zato da bi Vlada mogla brzo doneti izve- 
sne odluke za koje smatra da su potrebne radi regu- 
lisanja našeg privrednog života. 

Zbog toga, gospodo narodni poslanici, na dve 
tačke upita g. dr. Šoškia ja odgovaram: da će gospo- 
din dr Soški i sva g. g. narodni poslanici, koje ova 
uredba interesuje, imati prilike da se o njoj izjasne 
prilikom  pretresa Finansijskog zakona. 

Ali ima ovde još dve stvari, na koje moram od- 
govoriti narodnom poslaniku g. dr. Šoškiu, i ako me 
nije pitao direktno. 

Jedna je stvar ova. Po mome mišljenju, kad 
Pretsedništvo Narodne skupštine učini sporazum sa 
'.pfovima grupa po izvesnom predmetu, onda taj spo- 
' 7um mora važiti za sve; inače nema smisla praviti 
enorazum sa šefovima grupa ako pojedini narodni 
ooslanik može da kaže kao na primer g. boški u svo- 
me pitanju: ja taj sporazum neću da uzmem na zna- 
nje   (Odobravanje.) 

Ja   obraćam  specijalno  pažnju  gospodi   iz  opo- 
viriie da se ti sporazumi sa šefovima grupa u prvom 
rpHu čine u interesu opozicije. To je jedna lojalna 
nažnia  sa strane desnice  prema  opoziciji.  Inače,  vi 
nste   eospodo, da se u Narodnoj  skupstmi događa 

f.nako   kako   većina   Narodne   skupštine   reši   Nema 
„nje da većina, pošto glasanjem može uvek svoje 

"ienie   sprovesti   kroz   Narodnu   skupštinu,   ima 
d rešene ruke ako nije drukčije utvrđeno u spora- 

zumu sa šefovima grupa. 
Ali    parlamentarno  je,  gospodo,  da  se  mnoge 

t^ri   rešavaju solidarno  sa  svima   grupama,  a sve 
?mtS reprezentuju njihovi šefovi. Kad se šefovi grupa 

,imu slože, onda to mora biti obavezno za svakoga, 
• o molim e   dr. Šoškia i sve druge da to uzmu na 

zn^nS   Inače', ta ustanova, koja je postojala u pre- 
fi*šn em   Poslovniku   Narodnih  skupština   kao  jedno 
^   kao jedan zaseban Odbor, nema nikakva smisla. 

i*  želim da se mi vratimo na onaj stari čisti parla- 
ipntar zam i da uneesmo taj duh u ovu Kuću. i zbog 
t^a ja mnogo što šta, što se da rešavati putem ve- 
Sfe   neću da  rešavam putem većine, nego hoću da 
rSavam   solidarno, u sporazumu   sa   sefovnma   svih 
narlamentarnih grupa. (Odobravanje.) 

Što se tiče tumačenja § 49 Zakona o poslovnom 
. j tu nr dr. Šoški, iako se poziva baš na pravo, 

Zmn oravo Ne može se, gospodine narodni posla- 
S taj Paragraf tumačiti tako, da Pretsednik Na- 
Se skupštini - reč je o § 49 - mora odmah od- 
govoriti na pitanja gospode narodnih poslanika, i Vi 

se varate, gospodine narodni poslanice, ako mislite 
da se samo na odgovore gospode Ministara odnosi 
ono iz § 71 Poslovnika, gde se kaže: Da Ministri mo- 
raju odgovoriti u toku istog saziva; jer ta dva para- 
grafa čine jednu organsku celinu. Ako biste Vi hteli 
da se postupa samo po § 49, a da se ne uzme i pro- 
pis § 71 u obzir, onda bi gospoda narodni poslanici 
imali pravo na Pretsednika samo staviti pitanje i ni- 
šta više, Pretsednik onda odgovori, a gospoda na- 
rodni poslanici nemaju po § 49 nikakvo pravo da od- 
govore Pretsedniku. Međutim, ja sam smatrao da ta 
dva paragrafa treba uzeti kao organsku celinu, 
pa kada gospoda narodni poslanici mogu da odgo- 
vore gospodi Ministrima, da li su zadovoljni njihovim 
odgovorom, onda im treba dati mogućnost da to 
učine i prema odgovoru Pretsednika Narodne skup- 
štine. Prema tome, ta dva paragrafa čine jednu ce- 
linu, i ja vas uveravam da to nije samo moje lično 
mišljenje, da to nije samo praksa ove Narodne skup- 
štine, nego, ako vas zanima, uzmite ma koji školski 
udžbenik, na primer g. Slobodana Jovanovića o Us- 
tavnom pravu, i tamo ćete naći isto to tumačenje 
koje sam ja sada dao. I ja molim gospodu narodne 
poslanike da smatraju ovo tumačenje autentičnim. 
(Odobravanje.) 

Reč ima narodni poslanik g. dr. Luka Šoški. 
Dr. Luka Šoški: Gospodo narodni poslanici, radi 

kratkoće vremena koje imadem po Poslovniku od 
pet minuta, naravski ne mogu se obazreti na sve ono 
što je g. Pretsednik ovde govorio, naročito ne na tu- 
mačenje § 49 Poslovnika. Zato će možda biti posle 
prilike da se to i znanstveno i praktično raspravi. 
Međutim, gospodo, moram odgovoriti na primedbu 
g. Pretsednika glede sporazuma sa šefovima klubova 
u ovom konkretnom slučaju, tj. da se za vreme ove 
budžetske debate ne daju odgovori na nevažna pi- 
tanja. 

I ja bih to, gospodo, razumeo, kad g. Pretsednik 
ne bi bio sam priznao, da je stvar, o kojoj se radi, 
veoma važne prirode. Gospodo, što g. Pretsednik ka- 
že da će se imati prilike u debati o Finansiskom za- 
konu o toj materiji da govori, to nije tačno. Mi zna- 
mo da je budžetska debata i debata o Finansiskom 
zakonu, što je jedna celina, na izmaku, i tu se neće 
moći pretresati ovo tako važno pitanje kao što bi 
se pretresalo u Odboru, koji bi za to bio izabran, i 
u plenumu na izveštaj odbora. Dakle, ta mogućnost, 
gospodo, kako bih rekao, kontrole Narodne skup- 
štine u ovom važnom pitanju, da li je Uredba o likvi- 
daciji od 25 septembra 1936 dobra, celishodna, ustav- 
na itd. — o tome se neće moći da debatira. 

Gospodo, ja sam se potrudio da nađem kad su 
propisi paragrafa sadašnjeg, mislim, 58 ovog pred- 
loga Finansijskog zakona i predašnjeg, odnosno sada 
što još važi, § 98 Finansijskog zakona za 1936/37, — 
kad su oni uvučeni, da tako kažem, u zakone, pa sam 
našao da je to bilo učinjeno prvi put u Narodnoj 
skupštini na 14 decembra 1932 godine. Onda se je 
radilo o tome, da se produži Zakon o zaštiti zemljo- 
radnika, koji je prvobitno donesen 19 — odnosno 
nosi datum 19 — aprila 1932. Taj Zakon bio je ogra- 
ničen svojim trajanjem samo na 6 meseci najdulje 
i kad se nije doneo nov zakon onda je produžen 19 
oktobra na dalja dva meseca i kad se videlo da se 
neće moći doneti ni 19 decembra 1932, onda je pod- 
net zakonski predlog da se produži i dalje. U tom 
zakonskom predlogu, koji su podneli dr. Bogdan Vi- 
dović i drugovi, nije bilo ustanove čl. 6 koji je iden- 
tičan, gospodo, sa ovim odredbama. (Jedan glas na 
desnici: Prošlo je pet minuta!) Čini mi se da postoji 



1000 XXXIV  REDOVNI   SASTANAK  — R  MARTA   1937. 

propis. Poslovnika da poslanik nema pravo opomi- 
njati govornika, nego samo g. Pretsednik. (Isti glas: 
Žurimo zbog budžeta!) Priznaje se da je stvar važna, 
a jašite na pet minuta! — Gospodo, taj čl. 6, koji je 
identičan sa propisom § 58 predloga Finansiskog za- 
kona i predašnjih finansiskih zakona, nije bio onda 
podnesen nego podnet je kao amandman i primljen 
je kao čl. 6 od strane Ministra poljoprivrede Deme- 
trovića, ali on je, .gospodo, dao i obrazloženje tome, 
koje obrazloženje glasi kratko ovako: 

„U tome pogledu, — kaže on — gospodo, vidite 
da se ne ide za tim, da se neka ekonomska pitanja 
rešavaju definitivno, da to budu neki stalni zakoni, 
je'- se predviđa rok trajanja za te uredbe. Znači da 
se ono što je privremeno i što traži hitno rešavanje 
može da svrši tim uredbama do jednog izvesnog 
roka. Osim toga predvideno je podnošenje svake ta- 
kve uredbe na saglasnost Narodnom pretstavništvu, 
a prema tome to je garancija da se neće učiniti ništa 
što bi bilo  protiv  raspoloženja Narodne  skupštine." 

Gospodo, moram da konstatujem da je ova iz- 
nimka, ovo donošenje uredbe sa zakonskom snagom 
i »ad hoc«, koja je imala važiti samo određeno vre- 
me, uz podnošenje na saglasnost Narodnoj skup- 
štini, — postala u kasnijim finansiskim zakonima tj. 
finansiskim zakonom za 1934'35 i dalje — pravilom. 
Od iznimke postalo je pravilo. 

Osim toga dosadašnje uredbe o pitanju zemljo- 
radničkih dugova imale su doista privredni karakter, 
uvek su ponavljane od godine do godine. Doduše do- 
našale su ih vlade sa pristankom Narodne skupštine, 
mada je Narodna skupština zvana da ona to pretrese 
i donese, jer, hvala Bogu, u roku od 365 dana od 
jedne sesije do druge mogla je Narodna skupština 
da je bila dobra volja na strani vlade, sada to uči- 
niti. Međutim mi znamo, da smo plandovali od 31 
marta 1936 pa do 19 oktobra 1936.    . 

No batalimo to! Hoću da kažem, da ova Uredba 
o likvidaciji zemljoradničkih dugova nema karakter 
provi/.uriuma .... 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodine govornico, 
ja bih Vas ipak molio, da skratite i završite. 

Dr. Luka Šoški (nastavlja): . . . nego karakter 
definitivnosti. To su svi govornici naglašavali pa i sa 
strane ministarske. Prema tome racio — razlog 
pravni, koji je rukovodio zakonodavca 1932 godine 
u sednici od 14 decembra 1932 — taj racio je izi- 
gran, jer ova Uredba nema više karakter privreme- 
nosti, nego stalnosti. 

Ja mislim, gospodo, pošto je kratko vreme da se 
ovaj odbor izabere, sazove i to pretrese za vreme 
dok se i budžet i Finansiski zakon ne donese, a opet 
obzirom na to, da se ne može ovako važna stvar pre- 
biti preko kolena, doneti preko noći, da to ima ka- 
rakter definitivnosti, ja mislim da bi bilo najbolje 
da se tačka 21 § 67 predloga Finansiskog zakona, 
koja govori da se i ova Uredba primi k znanju i odo- 
brava; zatim § 20 Finansiskog zakona, koji mate- 
rijalno raspolaže u smislu te Uredbe već sa kredi- 
tima, da se to izluči iz Finansiskog zakona i da se 
shodno zakonskom propisu postupi izborom odbora 
i daljnim radom Narodne skupštine na tome pred- 
metu. 

Gospodo, ne može nas lišavati dužnosti pogrešna 
praksa prijašnih Skupština, da se takvi odbori ne 
biraju i da i oni i Narodna skupština ne izvršuju 
svoju dužnost. (Milovan Lazarević: Jesu birani i do- 
neli su zakon ali su ga bankari skinuli sa dnevnoga 

reda!) Ne izluči li se ova stvar iz predloga Finansi- 
skog zakona, onda će se, gospodo, dogoditi, da ćete 
vi iz većine i ovo izglasati, jer kako reče g. Pret- 
sednik, vi možete da nas nadglasate u svako doba. 
No ako tako kanite, ja vam savetujem, da u predlogu 
Finansiskog zakona brišete alineju 2 § 58, tj. da se 
takve uredbe uopšte ne podnose Narodnom pretstav- 
ništvu na znanje i odobrenje; to će za vaše postupke 
biti logičnije a za nas praktičnije, jer se nećemo mo- 
rati svaki put zbog takvih stvari ešofirati. Odgovor i 
tumačenja g. Pretsednika ne mogu primiti do znanja. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodo narodni po- 
slanici, to pitanje, da li Narodna skupština može pre- 
neti svoje pravo na vladu, tako je zamašnog zna- 
čaja da se ne može za kratko vreme rešiti. Gospoda 
narodni poslanici, koja su bili prisutni u Budimpešti 
na Interparlamentarnoj konferenciji znaju vrlo do- 
bro da sam ja pred članovima svih parlamenata pod- 
neo jedan veliki referat o tome, a g. dr. Šoškiu, kome 
izgleda da ta materija nije poznata, može se odgo- 
voriti u dve reči. Niko ne želi time krnjiti parlamen- 
tarna prava, ali izvanredne prilike u privrednom 
svetu kao i poremećaj u privrednom životu svih ze- 
malja celoga sveta zahtevale su da se izvesna pita- 
nja brzo rese. Kao što znate, gospodo narodni po- 
slanici, i g. Ruzvelt je dobio takva prava, tako reći 
diktatorska prava u tome pogledu. Ovim nije Na- 
rodna skupština htela da se odrekne nekih svojih 
prava, nego je samo dala mogućnost da se izvesna 
pitanja brzo rese, naročito pitanja takve vrste, za 
koje iskustvo pokazuje da ljudi, kad se sastanu da 
ih rešavaju imaju razna mišljenja, tako da se ne 
može dobiti zaključak, koji će sve zadovoljiti. Zato 
se daje mogućnost vladi da donese odluku i da nosi 
odgovornost. A Skupština to ima da odobri ili ne 
odobri. 

Prelazimo na dnevni red: Nastavak pretresa u 
pojedinostima izveštaja Finansiskog odbora o pre- 
dlogu budžeta državnih rashoda i prihoda sa predlo- 
gom Finansiskog zakona za 1937/38 godinu i to XI 
razdeo - ■ Ministarstvo saobraćaja. 

Ima reč Ministar saobraćaja g. dr. Mehmed 
Spalu). 

Мииистар саобраћаја др. Мехмед Спахо: Го- 
сподо народни посланици, у расматрању буџета 
Министарства саобраћаја потребно je увек иматн 
у виду специјални значај установа и предузећа 
ОВОГ Министарстиа, чији се расходи и приходи не 
могу без штете no иационално-економске a преко 
ових и no државно-финансијске интересе мерити 
истим мерилом, као расходи и приходи ма кога 
другот ресора. ГГрилагођујући државно газдинство 
економском стању народа, које захтева макси- 
малну компресију државних расхода, најтеже je 
применити тај принцип прилаго1)авања у виду 
компресије код саобраћајних установа и предузе- 
ћа, јер се свака грешка и претеривање у томе по- 
гледу одмах и нспосредио осећа у националној 
привреди a преко ове и у државним финансијама. 

C тога je, поред најозбиљнијег проучавања 
саобраћаја и привреде, потребно у оцењивању 
предлога буџета Министарства саобраћаја имати 
довољан осећај њихове заједничке мере, јер су 
саобраћајне установе инструменти, којима се може 
веома повољно и сфикасно утицати на оживљава- 
ње привреде, као год што се погрешном н>иховом 
употребом може још више укочити зачмали при- 
вредни живот земл.е. 
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One чињенице  греба дакле имати у виду, јер 
оне, према посгојећим приликама и околности- 

ма,  морале доћи  до изражаја   у   овом   предлогу 
буџета, чије укупне суме изгледају овако: 

РАСХОДИ 

H АЗИ В 

I. Управне установе 
1. Министарство . 
2. Управа поморства 

и реч. саобраћаја 
3. Дир. иом. саобр. 
4. Оде.г.. за гр^ђење 
железница   

Свега... 

II. Управа држ. желез. 
III. Дир. речне пловидбе 

Укуиио . 

H A 3 И li 

По пред- 
IUIV буџета 
за 1937/38 

2,950.781 

Ј0,869.5«2 
1(Ј,2()8.19() 

208)8<<7.->!»0 

238,901.823 

1.898,901.377 
92,413.310 

2.230,216510 

Одобрено 
no буџету 
за 1930-37 

3,053.572 

10,490.448 
18,491 577 

177^994^03 

210,030.000 

1.87(Ј,372.4{Х) 
91,441.412 

2.177,843.812 

Ршшпм no 
предл.  оуџета 
ва Иепра год. 

I- илн 

- 90 791 

+      379.114 
- 2,283.387 

+ 30,872.887 

-1:28,871.823 

+ 22,528.977 
+ 971.898 

-I- 52,372 098 

ПРИХОДИ 

1lo иред- 
;iory буџета 
ла 193//38 

I. Управне установе 
j. Минисгарство .. 
2   Умрава иоморства 

џ  реч. саобраћаја. 
3. Дир- 1|ОМ- ^аобР- • 
4. Одељ. за гра1;ем.е 

железиииа   

Свега. 

U. управа држ. жепез. 
Ml. Дир- речне пловидбе 

Укупно . 

7,992.000 
421.200 

8,413.200 

2.045,000.000 
«5,433.310 

2.138.840.510 

Ускојено 
no буџету 
за   1930 37 

7,880.(Х)0 
0,913 200 

14,793.200 

2.007,00(».00{) 
87,105 091 

2.108,898.891 

Раалвка no 
прмл. буџета 
ва |да7/Јв год. 

■ј- илн 

-I-      112.000 
-   0,492.000 

- 6,380.000 

4 38,000.000 
- 1,072.381 

I 29,947.619 

РАСХОДИ  И  ПРИХОДИ 

H A 3 И В 

I. Управне установе 
Мииисгарство... 
Управа поморства 
и pm. cao6paf.aj i. 
Дир. пом. саобр. 
Одељ. за грађење 
железница   

Свега. 

II. Управа држ. желез. 
IH. Дир. речне пловидбе 

Укумно . 

Предлог 
расхода за 

1937/38 

Предлог 
ирихода за 

19(7/38 

2,950.781 

10,809 502 
lti,208.1!K) 

208,8()7.290 

238.901.823 

1.898,901.377 
92,413.310 

2.230,210.510 

7>992.1НН) 
421.200 

8,413.200 

2.045,000.000 
85,433.310 

2.138,846.510 

Разлнка 
за 1937 38 
-f или — 

- 2,950.781 

- 2,877.562 
15,780.990 

-208,807.290 

230,488.623 

I 146,098.023 
0,980.000 

- 91,370.000 

Укупан   дефицит целог  ресора Ми«истарства 
гаобоаћаја и-зноси како нидимо Дин. 91,370.000.— 
Гвећи   ie од дефицита предви1)еног у овогодиш- 
^ем   буиету   за   (91.370.000    -61.628.200)   дннарл 
29,741.800 — 

Дсмрицит у целости, као  и  овзј   вишак   према 
хекућем буџету, произлази   из   расхода Одељења 

з;1 прађење нових железница, који, како се из пре- 
гледа види, износе у целости Динара 208,867.290-— 
или за Динара 30,872.887'— више него што нзносе 
no буџету ове текуће године, стога што у следећој 
години доспевају за исплату нови ануитети за 
грађење пруга no уговорима заклЈученнм у 1931 и 
1932 години. 

Овај дефицит, који нема покрића у прихо- 
лима установа и предузећа Министарства саобра- 
liaju, мораКе се и дмирити из олштих државних 
прихода. Алм, при том ваља епоменути, да у тим 
cmiiiTHM приходима постаје прихрди који долазе 
од рада и обрта саобраћајних предузећа, у виду 
возаринске таксе, која се предвиђа у овом предло- 
гу буџета у идносу од 300,000.000.— динара. 

ПрелазеЈЈН на објашњење буџета појединих 
установа Минцстарства саобраћаја, ставл.ам на 
прво место. 

A — БУЏЕТ ДРЖАВНИХ ЖЕЛЕЗНИЦА 

I. Како се из самог прегледа види, финанси- 
рање целог ресора базира се углавжш на желез- 
личк!им бруто гфиходнма, из којих се .no месечиим 
((орачунима издваја возариноса такса и предаје 
Министарству фи.на,нспја, a из остатка се подми- 
рују расходн државних железница, као и расходи 
и вишкопи расхода осталих установа у ресору. 
Иишак желсзничких бруто прихода изноои no 
предвиђању у овом предлогу буџетаоко 440 ми- 
лиона, од које суме отпада на .возаринску таксу 
око 294 милиона a на иитак нето прихода над 
расходима државних железница Д. 146,098.623.—, 
како je Beh у прегледу показано. 

Колико год с једне стране можемо бити задо- 
вол.ни, mro наше државне железнице последњих 
година својим великим ириносима издашно пома- 
жу главну државну благајну у извршењу државног 
буџета, толико пак с друге стране не смемо губити 
из вида чињеницу да оне у том успевају једино 
на тај начин, што се лишавају великог дела обно- 
ве имовинских објеката, услед чега се исцрпљује 
и опада у вредности и способности железничка 
имовина. Колико год нас дакле прва чиљеница за- 
довољава, ова друга чињеница мора да у нама 
буди опрезност и осећање праве мере да се у 
исцрпљењу железничке имовине не отиде далзе, 
него што националнш .интереси дозвољавају 
у садашњим нашим финансијским приликама и 
околностима. Из тог разлога морамо да се побри- 
немо и за благовремену обнову железничке имо- 
ви-не, те Крал.евска Влада предлаже поновно да се 
у Финансијском закону одобри овлашћење Мини- 
стру саобраћаја, да може закључити зајам или 
кредитни nocao у циљу обнове инвестиционих 
објеката и возног парка државних железкица до 
износа од 400 мшлиона динара, јер овлашћење дато 
у овогодишњем Финансијском закону није за ту 
суму искоришћено. 

У циљу утврђивања суме железничких прихо- 
да, као основе за финансирање целог ресора, из- 
вршене су тачне калкулације узимајући при томе 
у обзир садаље стање и развој прилика, чије су 
опште контуре обележене привредно-политичким 
мерама Краљевске Владе. Ha бази тих калкулаци- 
ја, транспортни приходи државних железница по- 
већани су у односу на овогодишњи буџет за Ди- 
нара 38 милиона. 
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1002 XXXIV  REDOVNI  SASTANAK  — (i MARTA   1937. 

У последње три закључене буџетске године, 
износио je IK'TO пр.иход државних железница no 
заврпшим рачунима следеће суме: 
у 1933/34 год. . . . Дин. 1.990,914.458-40 
у 1934/35 год. . . . Дин. 1.953,496.781:79 
у  193531)  ГОД.    .    .    .    Дин.  2.012,023.716-59  

5.% 1,434.956.78 : 3 = 
1.987,144.985.59 

Просечна сума нето прихода за последњс три 
године изпоси према томе дипара  1.987,144.985.59. 

Статистичко посматрање у 1936 год. показује 
међутиМј у односу на 1935 год. извесне промене у 
праицу noBehaiba саобраћаја, na следствено томе 
и приходе од саобраћаја, За првих 8 месеци 1936 
год. за које je Boh приход, како од унутрашњег 
гако и од мс1)уиародног саобраћаја, дефинитивно 
обрачунат, наплаћено je . Дин. 1.208,412.911.51 
док je за исто време у 1935 

год.  .наплаћено  само    .    . „     1.187,670.233.09 
вишак у 1936 г. износи дакле Дин. 20,736.678.42 

Иовећање прихода у 1936 год., у односу на 
1935 годину износи, за првих 8 месеци Динара. 
20,736.678.42 или у процентуаЈШОм износу више за 
1.75%. Има дакле изгледа да he се већ у овој бу- 
џетској годиии остварити веКи железнички при- 
ход од оног, који je обрачунат у завршном рачуну 
за '1935/36 г., у износу од Дин. 2.012,023.716.59. Ако 
се то iioBeiiaibe буде кретало до краја ове буџет- 
ске године, у напред поменутом процентуалном 
односу од 1.75%, можемо већ у овој буџетској 
години очекиватп укупан приход од округло Ди- 
нара 2.050,000.000.—. Наше предви^ање прихода за 
1937/38 год. у крајњем износу од 2.045,000.0()(). 
дин. може се с правом сматрати, реално узимајући, 
као основ за све uocTojehe околности нормалног 
развоја нашег економског живота. 

Ha страни расхода у овом иредлогу буџета 
Управе државних железница показује се укупно 
иовећање, у односу на буџет тек. год., за дин. 
22,528.977.—. Анализа предложених расхода, no 
н.иховој основној подели на личне и материјалне, 
показује, да се ово крајње повећање односи у це- 
лости на личне расходе који се предлажу у већем 
износу за дин. 22,591.962.—, него што je предви- 
ђено у овогодишњем буџету, док je група матери- 
јалних расхода предложена у мањем износу са 
дин. 62.985.—, него што je предви1)ено у ового- < 
дишњем буџету. 

Разлози повеНања у групп личних расхода са- 
стоје се у следећем: 

У б. п. 732 предложено je повећање за дииара 
12,393.880. за осигурање особља. Унет je нов кре- 
дит за пензнонисање чиновника, званичника и слу- 
житеља, којц су навршили и прешли већ пун дрк 
|||днна службе, те који су стога сами тражили nen- 
зију, или су у болесничком стању већ дуже но штр 
je према законским мрописима могућно за актинне 
службенике, na се стога овакви службеници мо- 
рају сгавиги у пензију no самој сили закона. Број 
оваквих службеника пење се отприлике до 200. 
Одлагањем иепзионисања ових службеника ствара 
се доста велика штета no саму државу, јер исти 
заузимају места a не врше никакву дужност, те 
се нпти опи могу искористити, нити пак нови слу- 
жбеници на п.ихова  места поставити. 

Сем тога предвиНено je и повећање кредита 
за т. зв. крунске ренташе, чију je испла-Гу Управа 

државних железница преузела na себе, прпликом 
преузимања Лужних железница, на основу Римског 
споразума, a који су приликом доношења досада- 
њих уредаба o додацима на скупоћу за пензио- 
нере и превођењу крунских na динарске пензије, 
због лоше стилизације појединих чланова, изо- 
ставлзени, те пису преведени на динарске ренте, 
као што je то учињено са крунским пензионерима. 
Сматрам да je логично и оправдано, да и поме- 
пути железнички крунски ренташи буду преведенп 
на динарске ренте ал пари, као што je то учињено 
и са крунским пензионерима. 

Ha осталим партијама личних расхода предло- 
жена повећања износе укупно динара 10,198.082.—, 
a односе се у главном на порбдичне додатке за 
које су кредити no буџету за 1936/37 били сма- 
њени na основу Уредбе бр. 37420/1 од 17 септем- 
бра 1935 год., док су после ти додаци повећани 
Уредбом  бр. 39365/1  од 24  октобра   1935 годино. 

Ma да ће у 1937/38 r. бити готово и иредато 
експлоатацији 403.7 км. нових пруга, што према 
досадањој експлоатациоиој дужини износи 4.4",., 
те he се на ов« лруге морати одмах да распореди 
и одговарајући број особља, ипак се код Управе 
државних железница не предлаже повећање укуп- 
ног броја службеника нити за једно ново буџетско 
место. Међутим, да бројно стање целокупног осо- 
бља наших државних железница није сразмерно 
толико, колико je у другим земљама, и ако наше 
државне железницс не располажу са свима потреб- 
ним модерним уре1)ајима који замењују људеку, 
физичку и умну снагу (као што je то случај v тим 
другим земл.ама), и да се наш железнички саобра* 
Kaj рслања према томе много више на пожртво- 
вање нашег железничког особља, доказују следећи 
подаци и статистике Међународне железничке 
уније. 

У односу на 1 км експлоатационе дужине до- 
лази службеника: 

У Немачкој  12.10 
у Чехословачкој  .... 10.21 
у Аустрији  9.64 
у ПолјСкој  8.44 
у Француској  8.22 
у Италији  8.03 
у Југославији     7.61 

Материјални расходн државних железница 
смањеш су у појединим партијама за 62,450.244.— 
динара, a повећанн су у партијама отплата дуга, 
који се одиоси иа повећање сталне и обртне глав- 
нице за дина[)а 62,387.259.—, тако, да се у укуп- 
пом и.чпосу показује смањење материјалних pa-. 
схода у односу на овогодишњи буџет за 62.985.—■. 

У оцењивању потребе и величине кредита за 
материјалне расходе, донол.по je истакнути две 
чипЈенице: 

1) да je утрошак материјала зависан од вели- 
чиие саобраћаја :и да недостатак материјала иза- 
зива неминовно поремећаје и обуставу саобраћаја, 
из чега произлази, да je неопходно потребно др- 
жати у залихи нормирапе резерве сваке врсте ма- 
теријала за време одређено no искуству и утврђе- 
ним прописима; 

2) да je услед недостатка кредита за набавко 
потребног материјала, почев од 1933/34 год. na до 
Г93©/37 год. опала резерва у материјалу за динара 
145,954.975.18 и да се недостатак набавака у мно- 
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гим  врстама материјала не може више попуњава- 
ти из резервс, јер je она већ исцрпљена. 

Једино с обзиром на овлашћење добивено у 
Финансијском закону за ову годину за закључење 
зајма за" обнову, које се овлашћење опет предла- 
Же у предлогу Финансијског закона, јер у овој 
годи«« није :искор.ишћено, успели смо да смањимо 
материјалне кредите .на партијама за одржавање 
саобраћаја, рачунајући да he се у 1937/38 год. из- 
водити обнова, те ће један део материјала и радне 
снате који би и«аче морао да терети партије одр- 
жавања, бити подмирен    из    средстава    зајма    за 
обнову. 

Без поменутог овлашћења кредити државних 
железница, како су утвр^^ни у овом предлогу, 
били 5и nornvHO недовољни, те сотгурност и ред у 
нашем жслезничком саобраћају не би могли бити 
са тим кредитима обезбеНени у потребно.1 мери. 

Сем ових чисто (^инансијских података и об- 
јмтњења, у всзи предлога буџета Управс држав- 
них железница, слободан сам o раду поЈедииих 
службених грана поменути следеће: 

U   Жслезничка    управа    руководила   се   je  у 
TOKV прошле родине v робној тарифској политици 
императивом,    no коме она мора    првенствено да 
Л^чбели нормално притицање прихода ради обез- 
^ћења   пормалног   (|)инансирања   експлоатациЈе. 

У погледу финансијског ефекта резултат je 
неоспоран. У погледу лругог задатка, да се преко 
гзпиФскс полигике унапреди привредни живот 
l м LC учињено je такоНе све mro се je прсма по- 
croicI.HM     приликама    и    условима    рада    могло 
УЧИНИТИ. . 

Гападња -измеНУ жслезничке управс и Тарнф- 
ског одбора, који je веран тумач жеља наших 
ппивпездих Kpvroea и установа, била je врло 
Р Jl Захваљујући узајамном обавсштавању и са- 
^ова^У преХшћеш су, уз помоћ Тарифског од- 
^rma   многа тарифска питања. 

Пошто name локалне робне тари(|)е не одгона- 
aiv више нашим привредним    приликама,    то je 
Гл^уп.ила .потрсба за једном темељном ревизиЈОМ 

n побне тапифс. Taj посао he због обимносга 
T,Te трајати дуже времена. Али с обзиром на кон- 

орнпију фугих превозних предузећа. хитно ће 
КУРппепа"чити тарифа за денчане пошиљке, како 
'u re прилагодили ценама других превозних пре- 
0 f^ Како се v последње времс oceha све већа 
ЛЧТкуренциона борба између железнице и речног 
^ ^пства то he се v најскориЈсм времсиу при- 
^^ити прег()В()рима o елиминисању те борбе и 
СТУТччсњу споразума o заједничко,! колаборациЈИ 
ичмеНУ железницеи pemov Г.родарства 

Ha пољу међународног робног caoopahaja же- 
.ничка управа "je развила велику делатност у 

Ле , ппошле годинс. Ишло се нарочито за тмм, да 
T<,,^L»ohv тарифских споразума са другим жслез- 
се JUM уппавама осигурају Лугословенским др- 
НИЧиИм жЛсзникама, према н.иховом географском 
пД""жај.у .um веће количине транспорта из меНу 
иаиоЈВНОГ саобраћаја. 

Делатност сс кретала у три правца: 
Са   суседним   железничким  управама,  a наиме 

1-пчком   Бугарком, Румунијом и Италијом наша 
олва  им'а  закључене  тарифске споразуме,    који 

Уп£уке као основаза директне тарифе; те директне 
S(be садрже    махом све предмете,    који    прет- 
^ni'aiv измену добара изме1,у односних земаља. 
Треба подвући, да те директне    тарифе у знзтној 

мери олакшавају транспортантима тачно калкули- 
сање превозних трошкова и тиме служе олакшању 
cao6pahaja. Водило се рачуна да се све cao6pahaj- 

-не везе у току године још више учврсте. После 
[»атификације трговинског уговора са Турском, 
npncTynHhe се закључивању тарифског споразума 
са Турским железницама, јер треба очекивати већу 
размену добара између две пријатељске земље. 

По нарочитој жељи пољских привредних кру- 
гова почело je ужурбано да се ради на југосло- 
вснско-пољској тарифи, која he у Behoj мери до- 
принети појачању ме1)усобних привредних веза. 

У току прошло године закључени су са успе- 
хом тарифски споразуми изме1)у жслезничких у- 
права Чехословачке и Аустријс на једној страни и 
наше железничкс управе са друге странс, који спо- 
разуми служе за израду директнпх лучких тарифа 
из тих земаља преко наших лука. Може се претпо- 
ставити са сигурношћу ла he помоћу тих тарифа 
зиатан дсо тонаже, који je сада из тих земаља и 
за те земље био упућен преко страннх лука, тран- 
зитирати преко наших лука и на тај начин подиг- 
нути њихов саобраћај. 

У цилју олакшања измене добара између наше 
..(.'M.i.r и Енглеске, израНена je директна Југосло- 
веиско-оелгијска лучка тарифа. 

Делатиост наше желсзничке управе ишла je у 
прошлој години такође за тим, да се привуче тран- 
зитни cao6pahaj no могућству на наше пруге. Наше 
cv железнице приступиле тарифским савезима из- 
Mehv Аустрије и МаНарске, измо^у Италије и Чехо- 
словачке, измсђу Ма^арске и ПЈпајцарске и успеле 
cv да на Taj начин доста вслпки део траиспорта, 
који je раиије мимоилазио name пруге, привуку 
к себи. 

Протл()1()1итН)а девалвација која je наступи- 
ла v неким земЉама са којима имамо доста јак са- 
o6pahaj, имала je за послелипу момспталн\' неси- 
rvpHOCT v мећунарлним тариЉама. Али с обзиром 
на искуство црплзеио из ранијих левалвација, npo- 
mao je лањски талас девалвације без BehHx тари(|)- 
ских тпзавица и скоро без икаквих штета no же- 
лезничке приходе. . 

Упорелни статистички полаци o cao6pahajy 
робе за годину 1935'3в, показују ^e,iehe резултате 
у тонама: 

Врста саобраћаја у 193.S г. у 1936 г. Ра.члнка у 1ЈШ 
у o/o + пли — 

локални cao'ipatsai 7.958.696 8,638.595 +   8.54 

извоз   2,178.364 1,793.076 - 17.69 

увоз  542.251 529.143 -   2.42 

транзит   1.382.613 1,162.864 - 15,89 

Свега ... 12.061.924 1 LM 23.678 +   0,51 

Осетно опадање извоза као и транзита, про- 
узроковано je, како вам je познато, санкционисти- 
чким мерама према Италији, али je то опадање, 
како се из ових података види, избалансирано по- 
већањем локалног cao6pahaja, тако да се пи у пре- 
веженим укупним количинама ни у приходима не 
показује мањак, него на против вишак. 

У погледу унутрашњег cao6pahaja предузете 
су важне тарифске мерс, као увођење пов,'1астица 
за В'икенд пуговања, рссјхлрма повласгица за купа- 
лишна места, олакшап>с скупиих путовања и opra- 
низовањс великих 'излета поссбгиим &озовима у ту- 

12(5* 
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ристичке центре. Ссм тога je израђена тарифа за 
комбиновани унутрашњи саобраћај између држав- 
imx железница и поморских бродарских друштава 
(Јадранска, Дубровачка и Зетска пловидба), чиме 
je омогућено директно отправљање путника и прт- 
љага у сва већа присганишта. Овом комбинованом 
cao6pahajy приступила je и наша Државна речна 
пловидба, што ће допринети олакшању саобраћаја. 

Међутим, због великих повластица које сам, 
иа тражење шривредних кругова морао одобрити 
робном саобраћају и због потребе да покриће за 
то HahcM на другој страни, био сам принуђен да 
са првим априлом 1936 г. повећам возне цене у пу- 
тничком саобраћају за просечно 10%. Ово пови- 
шење, које je за путнички свет било неосетно, по- 
стигло je своју сврху, јер je поред повећања броја 
путннка остварено и повећање желсзничких при- 
хода од путничког саобраћја за просечно 14%. 

Тачност овога закључка AOKaavjv следећи упо- 
редни статистички подаци за 1935/36 годину: 

По пуној путничкој тарифи превезено je пут- 
ника: 

P a S p е д у  1935 г. у 193(5 г. Раллика у 193Н 
у 0/n + ИЛИ 

у    I разреду  

Зу   II разреду  

у III разреду  

у IV разреду  

19.736 

710.630 

26,913.705 

582.859 

20.949 

841.065 

30,595.437 

414.936 

4    6.14"/,, 

4 18.35",, 

4 13.16"/,, 

- 28.81",, 

4 12.91" „ Свега ... 28,226.930 31,872.387 

Сем тога, превезсно je у 1935 годиии, путника 
са туриспичшм, чадновничким ^и радмичким повла- 
стицама 4,445.555, док je у 1936 год. превезено та- 
квих путника 6,174.460 тј. за 38.90% више него 
у 1935 год. 

Нарочито je питребно истаћи чињеницу, да je 
наша путничка тарифа, и после овог повишења, 
још увек најнижа од свих тарифа европских зс- 
маља, док се са друге стране нс може тврдити, да 
су животни услови у нашој држави тежи од 
услова у свим осталим државама. Примера ради 
наводи се, да je јсдинични став наше путничке та- 
рифе за III разред путничког воза, који je основа 
за израду целога барсма, дин. 0.33, док je исти 
став у 

Бугарској дин. 
Румунији   
Чехословачкој ...      „ 
Аустрији  
Мађарској   ....       „ 
Италији    
Белгији , 
Пољској       „ 
Француској ....       „ 
Немачкој , 
Швајцарској  

У погледу иностраног саобраћаја, нарочитим 
повластицама за појсдиначна и скупна путовања, 
као н дирсктним споразумима са иностраним же- 
лезничким управама и путничким бироима, ПОСТИГ- 
нуто je велико повећаи>е броја туриста у 'iainoj 
земљи. Слични споразуми склопЛ:>ени су и овс го- 
дине, те je на тај начип обезбеђена наредна тури- 
стичка сезона у погледу прилива странаца, наро- 
чито из Чехословачке, Аустрије и Ма1)арске. 

0.405 
0.448 
0.446 
0.647 
0.355 
0.677 
0.370 
0.511 
0.574 
0.708 
1.072 

Истовремено су прошираване и допуњаване 
тарифе са иностранством. У том погледу потребно 
je истаћи чињеницу, да Ладранска, Зетска и Дубро- 
вачка пловидба приступају тим саобраћајима, те 
he се и са те стране допринети олакшању чуто- 
вања у нашу земљу. 

Нове међународне конвенције o превозу пут- 
ника, пртљага и робе, које су потписале скоро све 
Европске државе у Риму 1933 године и које ће 
заменити сада важеће конвенције, готове су и гшд- 
нете Народној скупштини на одобреше са опшир- 
ним извештајем и образложењем. Одобрсње тих 
конвенција je хитне природе, пошто ће no свој 
прилици у току ове године у свим државама исте 
ступити на снагу. 

У цил^у што већих зближења држава Мале 
Антанте и Балканског споразума, железничке упра- 
ве ових земаља раде заједнички са успехом на 
изједначењу, упрошћењу и олакшању саобраћаја 
путника, пртљага и робе и у том цил>у приводе 
се крају радови на заједничкој уредби. 

III. Данас можемо рећи, да се наш железнички 
саобраћај вратио на предратно стање no уредно- 
сти a претекао га je знатно no брзини. Признања 
за ово и домаћих и страних заинтересованих ком- 
петентних фактора и кругова су пуна и врло честа 

Уколико cv поремеКаји економског и приврсд- 
ног живота нашег народа, na и целог света, v im- 
следњим годинама утицали на опадање иселезнич- 
ког саобраћаја, ната железиичка управа če тру- 
дила и свим силама настојала, да то затитје иско- 
ристи на самом побољшању саобраћаја. 

Упркос повећаног саобраћаја путника и робе. 
број возова у години 1936, према 1935, нешто се 
смањио (за 0.10%), док су се искоришћење и рад 
возова повећали од 81.1 % на 85.8% тј. за + 4.7%. 
Нарочито су били у порасту мешовити и брзо- 
теретни возови. 

Ситуација у теретним колима, како нормалног 
тако 'и узаног колосека 0.76, била je у годинч 
1936 повољна и оскудица се осећала једино у за- 
творсним колима за превоз свежег меса, у колима 
са всликом запрсмином (од 70 м" — 90 M") и брод- 
ским колима-хладњачама. Ha крају трећег троме- 
сечја 1936 године, тј. у почетку јесење сезоне у 
времену најјачег утовара горивог дрва, угља na и 
руде, осећала се je донекле оскудица и у отворс- 
ним колима са товарном тежином од 20 тона за 
утовар руле за иностранство. Ова су кола за врсмо 
најјачег извоза тражена на послугу од Немачких 
државних жслезница, Националног друштва Бел- 
гиских железница, Ма1)арских државних и Аустрп- 
ских савезних желсзница a у смислу одредаба Ме- 
1)уна|)()Л11ог колског правилника. Свега je тражено 
и добивено 1821 кола, од којих 51 бродска кола- 
хладњача, 123 кола-хладњача, 17 кола са всликом 
запремином и 1630 отворсних кола за превоз 
руда. 

Ме1)утим cv и наше железнице у току 1936 
год. (када су сопствену употребу потпуно подми- 
11илс) суседним железницама излазиле у сусрет и 
Давале им на испомоК кола-хладњаче, кала за пре- 
воз пврнате живите, кола за превоз свиња, кола за 
превоз свежег воћа и кола од 10 мет. дужинв sa 
дугачкс предмете. Ha испомоћ je дато Бугарси™ 
државним жсл.езницама: 297 жола-хлалњача, 153 
кола за превоз свиња, 3 N кола за превоз первате 
живине м 2909 кола за превоз свежег воћа, a I рч- 
ким држанппм железиицама 194 кола за превоз л\ 
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гачких предмета, или укупжг 3556 кола, дакле 46 
кола више него у 1935 години. 

Напомињемо да се je у четвртом тромесечју 
1936 године вршио форсирани извоз сувих резана- 
ца sa Ријеку у сврху даље отпреме бродовима за 
Америку.' Наше железнице иако су биле предузеле 
све потребне мере, нису биле у стању удовољити у 
гштпуности потрсбама фабрика шећера у земљи 
Гово je био ванредан случај због суше у Америци 
и зато je била већа погреба у овим колима), које 
су тражиле за превоз ових резанаца кола са вели- 
ком запремином, због чега су у помањкању ових 
кола биле наше железнице принуђене достављати 
за утовар    сувих    резанаца и Гво/Гцо    те обична 
Г кола. . 

У години 1936 употребљено je за утовар робе 
1,514.005 кола, од којих 1,427.294 кола у локалном 
a'86 711  v иностраном саобраћају. 

Целокупни утовар у 1936 години повећао се 
je ппема  1935 годиии за 55.379 кола или 3.84%. 

Kao врло важну појаву треба забележити да 
;е v 1936 години продужено повећање унутра- 
шњег саобраћаја приватне споровозне робе, који 
,зноси готово 74.25% од укупног робног саобра- 
аја У 1936 годипи број превезених кола приватне 

аобе повећао се je у унутрашњем саобраћају, 
прсма   1935 годин1и, за 65.229 кола или за 6.05%. 

Извоз преко прелазних пограничних стаиица 
ичносио ie у 1936 годин^и 86.711 кола, док je у 1935 
го-шни 'износио 109.717 кола. Према томе се je 
„сти сман^ио за 23.006 кола или за 20.96%, што 
ге сматра као последица примене санкција, одно- 
сно још нсуре1)ених трговинских односа са нашим 
гуссдом Италијом. 

У структури извоза главлих артикала дошло 
iP ло померања у правцу извоза воћа (свеже грож- 
IV свежс шдаиве, сувих шл,:ива;) ре.пних резанаца, 
гксжег меса, свиња, a на рачун извоза кукуруза, 
умеља пернате живине, горивог дрва, израђевине 
u* лпвста, дрвеног угља и сирове робе. Извоз 
жита, дувана,    крупне стоке није се знатно    про- 

мсНИЈраНзит   који се у 1934 години повећао, према 
1043 години'за 12.50%,    a у 1935    години    према 

< ч4 години за 8.97%, опао je у 1936 годин« прс- 
1935   години  од   107.226   кола  на   95.507   кола 

' смашио се за   10.91%, због примене санкција 
прсма Италији. 

Сви возови саобраћали су у реду и са малим 
^кашњењем. Уколико je тога закашњења било у 
uphHHH случајева je узрок тим закашњењима у за- 
^шњеи.убрзих возова, који су примани из ино- 
гтпансгва са задоцњењем те су после реметили и 
ikVu унутарњи саобраћај, као возови вишег ранга, 
,,,,>   се   нарочито    осећало    на    једноколосечиим 

ГЗачоц11>е11>с брзих, путничких и мешовитих во- 
_пва   упоређењем изме1,у 1935 и 1936 године, сма- 

.Ho je у 1936 за око 50%  према 1935 години. 
Cvuipa возова у 1936 години било je свега 3 

оема 31 v 1929 години, те се и овде види бољитак. 
Поста   je  урађено на  \напре11ењу    туризма и 

vno3HaBaJby наше земље. Увођени су често возови 
L излстиике у разне   крајеве   земл,е   са   популар- 
Јми исиама. Било je и много спец«Јалних   и   тури- 
' „ччич нозова 'из других земал.а,   a нарочито   из 
цехословачке. Пошто je туризам врло важна гра- 
„n наше привреде,   нарочито v пасивним   крајеви- 
ма   то Железничка управа овоме   посвећује  своју 

највећу пажњу, и излази у сусрет до крајњих rpa- 
ница могућности. 

IV. У току 1936 године у маииинској служои 
учињен je знатан успех. Бољим одржавањем ло- 
KOiMOTHBa и великом марљивошћу машинског осо- 
бља, смањен je број дефеката локомотива за 82 
од броја дес[)еката у 1935 годиии, тако, да на 
100.000 пропутовалих километара долази 0.52 де- 
фекта према 0.62 у 1935 години. 

У току прошле године набављена су и пуштс- 
на у саобраћај троја већа и троја мања моторпа 
кола за локални саобраћај на пругама: Београд— 
Панчево, Београд—Сремска Митровица, Београд— 
Пожаревац и Београд—Ресник. Примљено je 17 
комада курсних кола, која претстављају послсдњу 
реч технике како у погледу израде, тако и у noi- 
гледу удобности путника. Од ових истих кола, ис- 
поручиће се у току ове године још 10 комада, 
израђених у нашим домаћим фабрикама. 

Набавком ових 27 нових курсних кола, чија 
делимична отплата пада у буџ. години 1937/38 v 
суми од 17,182.818 динара, биће донекле ублажсна 
потреба за курсним колима у међународном сао- 
браћају, чиме се постиже уштеда у курсној кило- 
метражи, која се плаћа за страна кола, a осим 
тога подиже се знатно и углед наших железница 
у међународном путничком саобраћају.    . 

Код путничких кола за локални саобраћај, 
предвиђена je, услед недостатака оретстава за на- 
бавку нових кола, преправка 283 путничких кола 
нормалног колосека I и II класе у кола серијс 11 III 
и III класе, како би се овај осетан мањак могао 
бар делимично ублажити. 

'Ради бољег искоришћавања постојећих терет- 
них кола, предвиђа се у буџ. 1937|

,38 год. преправ- 
ка неекономичних серија кола у серије које су нам 
неопходно потребне за саобраћај. 

Знатна je оскудица у специјалним теретним 
колима, чија се потреба за време извоза не може 
подмирити. Из тога разлога поручиће се у Мађар- 
ској, на име компензације за извршење старих уго 
вора, 75 кола најпотребнијих серија и резервног 
материјала за суму од 16,000.000 динара. 

Водећи рачуна o потребама наше извозне тр- 
говине, набављено je 28 кола-хладњача за превоз 
свежег меса. 

У току ове 1936/37 б. г. снабдеће се 6000 те- 
ретних кола са водом за ваздушну кочницу, поред 
2475 кола оспособљених у буџетској години 
1935/36, што смо дужни да учинимо no обавезама 
међународног саобраћаја. За наредну буџетску го- 
дину 1937/38 предвиђено je за снабдевање вазду- 
шним водом још 6000 кола. 

Појачаним квачилом, исто тако no обавези, 
снабдевено је^ 14.600 кола, a потребно je да се 
снабду још око 22.200 теретних кола. 

У свим железничким радионицама, уз одгоиа- 
рајуће повећање радника, повећан je број ревизи- 
OHIHX оправака возних сретстава за око 15%. Ра- 
дионице су оспособљене тако, да потпуно отпада 
оправка возних сретстава no приватним фабри- 
кама. Приступљено je и израђивању потпуно но- 
вих возних сретстава у нашим железничким ради- 
оницама (30 четвороосовних кола кол. 0.76), no- 
пошто je израда истих у нашим радионицама ско- 
ро за половину јевтинија од постигнутих цеиа na 
лицитацији. 

У току прошле године предви^ени су, a дели- 
мично су још у раду, и извршени различити pa- 
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дови на пооољшању инсталација no радионицама 
у суми од 6,000.000.— динара. 

Ha рационализацији, усавршавању и модерни- 
зовању електротехничких постројења и инстала- 
ција, које данас пружа стални напредак електр*о- 
технике, није се могло у оној мери радити у којој 
су то потребе и прилике диктирале, због недо- 
вол>но  расположиеих  ф^нансијских сретстава. 

У току прошле године оспособљена je и пу- 
штена у рад и радионица у Краљеву, која засада, 
у прво време, врши само оправку теретних кола 
и то 8 кола за радни дан, a у току ове године пу- 
стиће се у рад и радионица за оправку путничких 
кола. ' 

Почело се je радити и на повећању брзине во- 
зова, a нарочито на смањењу времена путовања 
између Београда и Загреба. Вршене су пробе и 
постигнуте максималне брзине од 135 км/ч'ас, те je 
тим путовање Београд—Загреб смањено за 2,50 
часа. 

Преправком наших постојећих локомотива, у 
локомотиве са аеродинамичком линијом, усаврша- 
вањем пруге и сигурносних постројења, омогући 
he се да ове локомотиве путују са брзином од 
100 км/час, тако, да he се моћи, вероватно већ у 
новом реду вожње, увести возови, који he осетно 
смањити трајање путовања између Београда и 
Загреба. 

V. Због редукције буџета, које cv вршене по- 
чев од 1930'31 год. na на овамо, највише je пого- 
hena граИевинска служба. Недостаци редовних бу- 
џетских кредита ублаживани су колико je билп 
могуће резервама репарационог материјала, затим 
компензационим набавкама за дуван у Пол>ској и 
напослетку разним ванбуџетским овлашћењима, 
ко j a cv уношена у Финансиске законе. Али, сва та 
ванбуџетска средства нису била довољна да израв- 
нају заостатке, који се осећају у свима гранама 
rpaheBHHCKe службе, не само- у одржавању доњег 
и горњег строја пруга, него и у одржавању обје- 
ката, зграда и телефонско-телеграфских и сигур- 
носних постројења. 

Предложено oвлaшhe^be у Финансиском за- 
KOIIV за набавку материјала на кредит, односи се 
управо највећим делом на санацију пруга. 

Општа сжрема наших пруга пијо спроведена 
\' потпуности према захтевима и потребама дана- 
uiiber cao6pahaja. ^Многе пруге no рату промеии.и' 
су свој карактер, a задржани су међутим IIOCTOJCIIII 
уређаји, који нису били довол.ни за ново створену 
ситуацију. Ha многим пругама спроведемо je no- 
већање брзиио и појачап je саобраћај, услед чега 
су постојећи vpehajn постали исдоиол^ми. Caoop.i- 
haj Je у сталној еволуцији и све je тр стазљало 
Жедезкичку управу пред све нове задатке, за чије 
су радика,nm решеше недостајали кредити и 
средства. 

Ma да су кродити за рсдовпо одржаиап.с 
пруга, као и за обнову нквестиционих објската, 
јако oi раничспи и ии из далека не подмирују 
стварне потребе, нпак иожемо забележити и неке 
успехе, крјн су a- дали постићи рационалним 
радом. 

Meh\' важиије успехе наводимо следеће: 
I) Оспособљеца je пруга Винковцн   Брод за 

брзину од loo (ш/час, а за лакш« возове пруга je 
способна и за брзину од 120 км/час. 

2) На прузи Загреб—Сушак, између Делница 
и Сушака, довршена je потпуно измена шина са 
јачим типом S 45а. 

3) Настављена je санација пруга у Дирекцији 
Љубљана, те су могле бити уки^уте неке лагане 
вожње,  тако,  да   се   може  скратити  возно  време. 

4) На новој железничкој радионици у Кра- 
љеву изведени су многи завршни радови, а неки 
су још у току. 

5) На станици Лапово, израђен je Behn број 
колосека за гарирање вагона. 

6) На станици Скопље, подигнута je нова 
зграда за ложионицу и изводе се припремни ра- 
дови и реконструкције да би се у пролеће отпо- 
чело са израдом нове станичне зграде, за коју je 
спремљен пројекат. 

7) Извршено je пошљунчавање пруга у BeheM 
обиму, а нарочито у Суботичкој дирекцији, где je 
стање застора било врло рђаво. 

8) Извршена je прва фаза за проширење ста- 
нице Брод повећањем броја колосека и њихове 
корисне дужине. 

9) Извршена je нова изолација на Воровнич- 
ком виадукту иа прузи Љубл>ана—Ракек, а на 
прузи Чаковец—Д. Лсндава замењен je привре- 
мени дрвени мост од 45 м дужине са дефинитив- 
НИМ   MOC'IOM. 

10) У Качаничкој клисури пастављен je рал 
око замене привромепих мостова са дефинитивним 
\к>ст(>вима. За 5 мостова извршеии су нови сту- 
ооии а сада су у набавци и 'нове гвоздене кон- 
струкције. 

11) Станица Св. Клара добила ј^ сасвим мо- 
дерно електричпо осветл.еље са светлосним сигна- 
лима. 

Б   —   ОДЕЉЕЊЕ   ЗА   ГРАЂЕЊЕ   ЖЕЛЕЗНИЦА 

I. Преглед расхода 
У к у п н и   p а с х o д и 

Укупно предвиНсни расходи за 
1937/38 б. г. износи    .    .    .   дин. 208,867.290.— 

Укумио   одобрсни   расходи   за 
1936/37 б. г.  износе    .    .    .   дии. 177,994.403.— 

Предвића  се  за   1937/38  б.  г. 
■   пшш- дин.    30,872.887.— 

или 17,3%  BMiiie од укупио 
одобрениХ      расхода      за 
1936/37 б. г. 

Л и ч п е   п p н над ле ж п ости 
Г1|)одни1)еии расхбДИ Зђ 1937/38 

б. г. изиосе дин.     6,809.610.— 
Одобрспи  расходи  за   1936/37 

б. г. изпосе двн. ■   5,467.337.—- 
Предвиђа   се  за   1937/38  б.  г. 

више дин.      1,342.273.— 

M а т ć p И j ;i л и и   p а с х o д и 
а) Редовии расходи 

Предвиђенв расходи за^937/38 
б.  Г.  износе •   ДИН.        667.680.— 

Одобрени' расходи  за   1.936/37 
б.  r.  изиосс um.        249.840.^- 

Предаиђа  се  аа   l'937/38  б.   г. 
више Дин.        417.840.— 
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Г)) Вапрсдии рзсходи 
Предвиђени расх«ди за 1937/38 

б.   г.   износе дин. 201,390.000.— 
Одобрени   расходи   за   1930/37 

б.   г.  износе    дин. 172,277.226.— 
Предви1)а   се   за   1937/38   б.   г. 

више Дин.    29,112.774.— 
За ове расходе се не предвиђају никакви при- 

хиди ради покрића, већ се исти имају једним делом 
псжрити из прихода Управе државиих железница, 
a всћим делом из општих државних прихода. 

Оволико повећање буџета произлази с једпе 
стране из повећања броја службеничких места, a 
с друге стране из обавеза no уговорима са страним 
предузеНима за грађење и фииансирање нових 
железничкнх пру^га, које се морају у свему испу- 
њавати. 

Ове обавезе појављују се сада, и идућих го- 
дина, у све већим ануитетима за исплату дуга. 

Да би се на јасан и прегледан начин претста- 
вило порекло ових високих расхода, дају се слег 
дећи бројни подаци o пројекту буџета за 1937/38 
б. годину. 

Бројно стање службеничких места повећано je 
стога, што je услед обимног гра^ења железничких 
пруга' предвиђених no Уредби Министарског саве- 
та бр. 11690/36, настала потреба за иовећањем брр- 
ia регулисаних службеника (инжењера и технича- 
па) те je одлуком Краљевске Владе no Уредби 
Г Ж бр. 11689 36 одобрено да се повећа број до- 
садањих места за 50 инжењера и 30 техничких чи- « 
новника. 

Поред тога, лични расходи су повећани и услед 
поемештаја појединих службеника no потроби 
службе из Генералне дирекције државних желез- 
ница тако, да je предлог буџета Одел>ења за гра- 
ђење железница повећан за 81  место. 

Повећање ванредних расХода долази из уго- 
вооних обавеза no уговорима за грађење и финан- 
сирање нових железничких пруга, тако, да npoje- 
кат буџета предвиђа: 

1) За продужење радова.на грађењу пруге По- 
жлпевац—Кучево; за трошкове и потребе држав- 
нпг надзора (за личне и материјалне издатке и за 
мгплату помоћне техничке и физичке радне снаге 

a Тепену и у одељењу), за чување и осигурање из- 
птених гра1-)евина и радова, као и за дефинитив- 

»I исплату накнада експроприсаних имања, no npe- 
гУпама Касационог суда, за израду и спровођење 
^гпоопријационог елабората кроз катастар и зе- 
мљишно-књижни суд, за исплату личних и мате- 
п^алних издатака у вези са овом експроприја- 
Кијом динара 15.300.000.-. 

2) По Уговору са „Европским друштвом за 
пооучава№е и предузећа", раније „Европско дру- 
гпгво за хипотекарни банкарски кредит" из Пари- 
за, за грађење пруге Велес—Прилеп: 
а)'на име амортизације дуга и 

камате на исте франц. фран. 
29,000.000.— Лин- 84,400.000.— 

r,) na име повраћаја узетих аванса    „ 500.000,- 
Укупно:   дип. 84,900.000.— 

3) По Уговору са друштвом „Батињол" из 
Пг,оИза од 1-Х-1932 год. и авенана од 30-Х1-1935 
год. за грађење пруге Приштина llei. и Бихаћ— 
Книн: 

дин. 73,000.000.- 

а) на име амортизације-ануитета 
и камата на исте 24,000.000.— 
фр. фр. . дин. 70,000.000 — 

Повраћај узетих аванса од дру- 
штва „Батињол" и камате на 
исте дин. 3,000.000.— .    .    . 

б) за радове и набавке у држав- 
ној режији, тј. за one радове 
који уговором нису предви- 
ђени, a ca предузећем се не 
може постићи повољна цена, 
за гра1)ење пруге Бихаћ-Книн   дип.    2,000.000.— 

в) за исплату аконтације за ис- 
плату   накнада   за   зграде   и 
потрвене   усеве,   за   исплату » 
кирија привремено   заузетих 
земљишта, за пругу Бихаћ— 
Книн "  .    .    .    .   дин.    7,000.0(111. 

Свега: дип. 82,000.000. 
Из предњег. се види, да су све 

обавезе створене из уговора 
закључених са страним npe- " 
дузећима, који се расходи 
ne могу смањити и услед че- 
га произлази повећање бу- 
џета за 1937/38 год. само за 
ове  расходе  за дин. 22,092.774.— 

4) ДалЈе  повећање    no    предлогу    буџета    за 
193738   б.   г.   долази   због   радова   предвмђених 
Уредбом Мипистарског савета бр.  11690/36   и   то: 

a) По чл. 4 Уредбе    предви1)ено    je    грађење 
npvra: 

Нормалног   колосека: 
Чрномељ—Врбоско 
Бања Лука—Ваљево 
Веза    пруге    Карловац—Глина  са   пругом  Би- 

хаћ—Босански Нови. 
Нормалног   колосека: 
Краљево—Ваљево од које he део, до одваја- 

ња за Ваљево, бити нормализована узана пруга. 
Довршење пруге Пожаревац—Кучево. 
Нормалног   колосека:    Рашка—Бфктче 

на Лиму. 
Реконструисање београдских железничких no- 

стројења.' 
Узаног   колосека: 
Штип—Струмица колосека 0,60 м са матери- 

јалом са пруге Прилеп—Градско 
Метковић—Пристаниште на мору које се има 

да одреди 
Фоча—Гацко—Билеће 
Веза пруге  Билеће—Никшић за Pecan 
Нормалног колосека: Приштина—По- 

ДУЈево. 
Овде су предвиђени    мипимални    кредити за 

државни падзор na овим пругама, јср he се финап- 
сирање  самих радова вршити   no Уредби   Г.ж.бр. 
11690/36 и 
повећање no овој партији износи дин. 2,000.000.— 

б) По чл. 2 и 3 Уредбе Г.ж.бр. 11690 36, пред- 
виђено je трасирање пруга (студије, спимање и 
обележавање терепа) и то: 

Нормалног колосекаса горњим стро- 
јем за узапи колосек: 

Прибој—Пријепоље 
Скопље—Тетово—Гостивар 
Аран1)еловац—^Топола 
Куршумлија—Приштина 
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Кучепо—Штубик—Дунавс^и   Мост 
Штубик—Неготин 
Биоче на Лиму—Подгорица 
Сарајево—Добој. 
Узаног   колосека: 
Никшић—Подгорица 
H o p м a л н o г   колосека: 
Пријепол^е—Бијело Ползе 
Младеновац односно Ковачевац—Топола 
Београд—Вал>ево. 
И овде су предвиђени минимални кредити 

ради извршења радова предви})ених поменутом 
Уредбом. 

Повећање   износи    ....   дин.    8,400.000.— 
5) Довршење дефинитивног експропријацио- 

Ног поступка: 
а) За дефинитивну исплату екс- 
пропријационих земљишта на 
прузи Веопрад—^Панчево, a ло 
извршеним пресудама Каса- 
ционог суда и no судским 
одлукама, за иЗраду и спро- 
н()1)ење експропријационог е- 
лабората кроз Катастар и 
землЈИШно - књижне судове, 
као и за исплату личних и 
материјалних издатака у вези 
са  овом   експропријацијом    . 

б) Исто, за остале пруге које 
су у експлоатацији и то: Ве- 
лес—Прилеп, Приштина—Пећ, 
Битољ—Прилеп, Кралзево — 
Рашка—Косовска Митровица, 
Бсоград—Обреновац, Плаш- 
ки—Госпић—^Книн     .... 

Свега: 
6) Ha име дотације за изра- 

ду пристаништа у Београду  no 
§ 73 Закона o буџетским двана- 
сстинама за   1935/36 буџ. год.   . 

Према напред изложеном 
произлази, да укупно повећа- 
ње свих расхода за 1937/38 год. 
за све редовне расходе као и 
радове на изради железничких 
пруга, појединих објеката и 
осталих потреба, чије се подми-' 
рсњс предвиђа no новом пред- 
логу буџета према буџету за 
1936/37 буџетску годину износи 
или 17,3% више од укупио 
одобрених расхода за 1936/37 г. 

дин.     1,500.000.— 

дин. 

дин. 
1,400.000.— 

2,900.000.— 

дин.     1,000.000.- 

дин. 30,872.887.— 

II — Уредба o грађењу нових железница 

Краљевска Влада приступила je решењу на- 
ших важних железничких проблема, те je no за- 
конском овлашћењу донела Уредбу o трасирању 
и грађењу нових железница. 

Основна идеја Уредбе je да се створи главна 
артерија нормалне железнице средином наше др- 
жаве, правцем са запада преко Карловца, Босне, 
Србије на Ваљево и Чачак, везујући на тај начин 
Ибарску пругу и долину Западне Мораве са пру 
гама 'у Јужним и Источним крајевима државе. Ова 
главна артерија претставља најповолЈНије и најбез- 
бедније решење, јер везује све централне крајеве 
државе. 

Ha ову артерију надовезује се пруга Ваљево— 
Београд и Рашка—Рожај—Подгорица, чиме со 
употпуњава систем нормалних пруга у крајевима 
који су уопште без железница и ствара нови излаз 
на јужне делове нашег Приморја. 

Sa везу Словеначке и Хрватске међу собом, као 
и повољнијег излаза за луку Сушак предвиђене су 
пруге Св. Јанж—Севница, која се налази у грађењу 
и пруга Черномељ—Врбовско. 

За везу источних крајева државе, лредвиђена 
je пруга Кучево—Дунавски мост, којом се по- 
стиже и најповољнија веза са Румунијом, како je 
утврђено засебном конвенцијом 21 новембра 1936 
год. са овом савезном К!раљевином. 

Израдом пруге правцем Устипрача—Фоча— 
Билеће и Билеће—Никшић—Подгорица употпу- 
њава се систем узаних пруга, a ca овим правцем 
добија се најкраћа и најповољнија пруга ка мору. 

Овај велики и важан програм, који je преузела 
Краљевска Влада, претставља један систем у гра- 
ђењу нових железница, и на основи овога програ- 
ма Краљевска влада сада ради на остварењу фи- 
нансијских средстава за извршење ове основне 
идеје, што ће дати нашој Држави нов значај у по- 
гдеду њеног привредног развитка и саобраћајно 
повезаности појединих крајева у унутрашњем, a за 
нове релације за страни транзитни саобраћај. 

Све ове пруге .предви1)ене новом Уредбом нај- 
већим делом пролазе кроз врло тешке пределе и 
спадају у ред тежих планинских пруга. Пре извр- 
шења ових пруга потребне су дуже и темељне тех- 
ничке и геолошке студије за припрему потребних 
елабората за грађење. 

Tora ради, у Одељењу за грађење железница, 
предузете су све потребне мере да се ове студије 
темељно изврше на стручној основи. 

III — Стање на грађењу и трасирању пруга 
Je следеће: 

1) Грађење. — Из унутрашњег зајма од 1 ми- 
лијарде динара раде се, путем предузимача, пруге 
нормалног колосека Вараждин—Копривница ду- 
жине 41 км и Св. Јанж—Севница дужине 12 км, 
као и мост преко Саве код Загреба, a за кратко 
време расписаће се лицитација за израду моста 
преко Саве код Севнице дужине 156,5 м. Ове две 
пруге завршиће се у току нове буџетске годино. 

Из истог' зајма граде се и пруге узаног коло- 
сека Билеће—Никшић дужине 72 км и Устипрача— 
Фоча дужине 41 км. Ове се пруге налазе у пасив- 
ним крајевима, те се обадве граде у државној ре- 
жији, јер je на тај начин омогућено да радници 
добију своју заслужену награду. 

Пруга Билеће—Никшић. — Рок за довршење 
ове пруге предвиђен je у пролеће 1938. Према до- 
садашњем напредовању радова, које износи око 
60^, u иачину финансирања може се очекивати да 
he ова пруга бити готова o року. 

Пруга Устипрача—Фоча. — Због врло тешког 
терена, кроз који ова пруга пролази, геолошке и 
тохничке студије за утвр1)ивање трасе трајале cv 
дуже времена него mro се предви1)ало. Ha основу 
тих студија, првобитно предви1)ена траса je .мо- 
рала бити знатно измењена, тако, да су и извесни 
започети радови моралн бити напуштеии. Налокон 
je дифинитивно утврђена траса и радови се сада 
изводе у пуном јеку, тако, да ће ова пруга бити 
завршена у току 1938 год. 
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Сем ових радова, који се.извршују на терет 
зајма од I милијарде динара, налази се у грађењу 
и пруга нормалног колосека Бихаћ—Книн дужине 
112 км, коју ради Грађевинско предузеће „Бати- 
њол" на кредит према уговору од 1 октобра 1932 
год. и авенану од 30 новембра 1935 год. 

Ова пруга je у тешком терену. Због недовољ- 
но проведених ранијмх студија морала се траса 
.vfccTHMK'ino изменити. Данас je цела пруга у раду 
и радови напредују нормално (довршење je прсл- 
виНсно аорила  1940 године). 

Ha свим пругама у граНењу, било je упослеип 
до  15.000 радиика. 

У току 193637 годинс лопршсна je и предата 
саобраћају пруга нормалног колосека Косово По- 
л.е—rieli. лужиие  82 км. 

2) Трасирање. — У току 1936/37 год. образо- 
ване су секцијс за трасирање и граћсње пруга: 
Чршомељ Врбовско, Бања Лука—Добој, Тузла— 
Чрина, /1рина—Вал^ево, Чачак—Вал.ево, Рашкд— 
Рожај, Рожај—Биоче на Лиму и Младеновац—То- 
пола. Свс ове секције на терену врше сиимања и 
Hspahvjv елаборат за грађење. 

Довршени су техничтои елаборати за пруге 
иориалиог колосека Скоплте—Тетово—Гостивар и 
Прибој—Пријвпоље, a Hspahvje сс и елаборат за 
пругс Г1ријепол>е—Бмјело Поље и Метковић— 
пристаниттс на мору. 

ВриЈИ се студија везе npvre Карловац—Глина 
са пругом Бихаћ—Босански Мови. 

у току рада je елаборат за пругу узаиог ко- 
дооека: Фоча—Гацко и Гацко—Билеће—Рнсан. 

IV ЛиквидациЈа односа између државе и преду- 
зећа Лозингер и комп. a. д. из Берна и довршење 

пруге Пожаревац—Кучево 

Угоиор o грађењу железничких пруга, који je 
1929 год. била закл^учила бив. Пожаревачка област 
са фмрмом Ориентконструкт ш Њујорка, прене- 
сен je 1931 год. на предлог Министра финансија и 
Мимистра саобраћаја, a у сагласности са Претсед- 
ником Министарског савета, на држаеу и преду- 
чеће Лозингер и комп. из Берна. Приликом пре- 
носа у™н>ене су измене ћ допуне за које се доц- 
није утврдило, да су нсповол.не no државу. 

По том vroBopv. У прво време Министарство 
Љимансија исплаћивало je доспеле менице у злат- 
нИМ чоларима, a лочев од ја.нуара 1933 год. због 
нссташица девиза само 10% у доларима a остало 
v аинарима, образлажући ово томе, тто пад вред- 
иости чииара v иностранству вије ниуколико по- 
Behao издатке предузс+ia на грађењу гтруге у 
чемл>и Због тога je предузеће децембра 1933 год. 
покпснуло спор пред избраним судом који je 
гноонча« октобра 1934 год. Hcnclm приговоре за- 
(-rvmiHK.-i државе o оштећењу преко половине, не- 
испуи>ен.у уговора, измењеним окол.ностима и ии- 
moi сити суд je нашао, да су различити разлози 

поништеше и раскид уговора, .на које се тужена 
тжава позвала, неосмоиани :и да шоразуми пу- 
жажио закључеш између странака остају на 

'„■г^и и имају да ступе v дејство, Ha основи та- 
^„f.r закључка суд je пресудио, да плаћања имају 
ити вршена у златним доларима или у швајцар- 

ској моиеги no курсу дана доспећа. 

У међувремену, решењем Министарског савета 
од 30 јула 1934 год. уговор je био раскинут као 
штетан  no државу. 

Раскид уговора био je повод да предузеће 
новембра 1934 покрене понова поступак за састав 
избраног суда и да тужбом од 25 фебруара 1935 
год. затражи испунусње уговора и накнаду штете. 
Пошто je државпи правобранилац, будући да je 
уговор раскинут, оспорио нмд.чежност избраног 
суда, предузеће je преко Швајиарске владе спор 
изнсло пред Стални меНународни суд у Хагу. 

Независно од спора прсдузеће je понудило 
споразум на бази да прелузеће ловрши пругу уз 
известан попуст од око 30.000.000.— динара. 

Прсма налазу комисије држава би за пругу, 
чије K'oimaibc no ценама Лозингеровим USHOCH 
173,000.000.— динара a no постојсћим ценама рад- 
не снаге и матсријала 140,000 000. - динара, имала 
да плати no уговору и пресуди избраног суда око 
530,000.000.— линара, односно према понули 
500,000.000.— динара. 

Под оваквим околностима и изгледима на ре- 
шење cnopa, будући да су Врховн« државни пра- 
вобранилац и заступници државе код Сталног ме- 
Нународног суда у Хагу били мшшљења да je ис- 
ход cnopa крајње сумњив, приступл,ено je npov- 
чавању начнна за мирно решење сукоба и ликви- 
дацију односа. 

После дугих прсговора во1)ених у подручном 
ми Министарству измеНу претставника предузећа 
и комисије, у којој су били претставници Мини- 
старства саобраћаја, грађевина и (|)ннансија, a за- 
тим и интервснцијом Министарства финансија, по- 
стигнуто je поравнање које je Мчшистарски савет 
одобрио на седници од 7 септембра 1936 године. 

По том поравнању предузеће je без икакве 
резсрве признало раскид уговора, a пресуду из- 
браног суда no питању златие клаузуле за нева- 
жећу, уз обавезу да врати 60 мепица у номиналном 
износу од 4,103.164.— долара и да предузме ко- 
раке код Швајцарскс владе, да повуче тужбу по- 
днету Сталиом међунаролном суду у Хагу. Држава 
са своје стране преузела je обавезу да предузећу 
исплати 21,000.000 динара за neh извршене радове 
и 22,000.000.— динара на име накнаде стварних 
издатака (откуп меница којс je заложпо Ориент- 
кострукт, трошкови арбитраже, канцеларијски 
трошкови и др.) и раскида уговора — свега динара 
43,000.000.—, без камате у месечним роковима до 
половине 1940 године, с тим, да се радови na ло- 
пршењу пруге повере инж. Ф. Ротплецу из Арау— 
Швајцарска према уговору, који се o томе има за- 
кл>учити usMehv новог прсдузећа И Мпнистарства 
спобраћаја. 

Остагак мопица v номиналном износу од 
1,693.426.— долара, које нису у власти прсдузећа, 
биће предмст посебпе одлуке Крал.евске владе. 

Преостале 24 менице изузело je осигуравајуће 
друштво „Феникс" из депо-а банке „Комппс" n за- 
ложило их или депоновало за рачуп својс београд- 
скс филијале код: 
Усредпи лидови заложни у Прагу 
Ai-papnc   банке   у   Прагу    .    .    . 
Др. Лудвика   Милера  
Швајцарског банкарског друштва . 
Народне банке у Београду .    .    . 

495.049 
470.053 
145.062 
383.262 
200.000 

1,693.426 
127 
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Извршујући ово поравнање, Министарство 
саобраћаја закључило je уговор са инж. Ф. Рот- 
плецом o довршењу пруге Пожаревац—Кучево. 
Укупна вредност радова no утврђеном предмету 
и јединичним ценама износи 28,500.000 динара. 
Рок довршења пруге je 1 септембра 1938. Плаћање 
се врши no месечним ситуацијама, једна трећина 
у готовом a две трећине у боновима са 4% инте- 
реса и то за сваку ситуацију no 5 бонова плативих 
у полугодишњим роковима за две и no године. 

Колосечни материјал и прагове набавиће Ми- 
нистарство саобраћаја, a подизање телеграфско- 
тслефонске линије извршиће Министарство пошта, 
телеграфа и теле(|)она. Предрачун за ове набавке 
и извршења изноаи 43,600.000.— динара. 

()цењујући повољност постигнутог равнања 
долази се до следећег закључка: 

Поред тога што je овим поравнањем избегну- 
та могућност неповољнс пресуде no државу и пла- 
ћање парничких трошкова, постигнута je уштеда 
у поређењу са Лозингеровим уговором за око 
16,600.000.— динара на трошковима самог грађе- 
ња a укупно око 185,800.000.— динара са трошко- 
внма финансирања. 

Ова се уштеда реализује, према садашњем ста- 
н>у ствари, a може да се још и повећа дефинитав- 
im.M решењем још заосталих обавеза. 

Анкетна Комисија je у свом извештају 9 јула 
1934 године израчунала разлику између трошкова 
грађења свих пруга на основу уговора са страним 
предузећима, према тротковима граНења, када би 
се та гра1)ења била вршила из буџетских срестава 
(без финансирања са зајмом). 

Ta разлика према рачуну Анкетне комисијс из- 
носи 829 милиона динара. 

Како сам имао част да у свом експозеју при 
расправи буџета Министарства саобраћаја за год. 
1936—37 опширније изложим, постигнута je реви- 
зијом уговора закључсних са фирмом „Батињол" 
једна уштеда према првобитним уговорним обавс- 
зама и начину њихових извршења од при- 
лике дин.    380,000.000.— 

и то услед добивспих попуста 
на уговорним ценама, изме- 
њсних услова плаћања и услед 
VTBphefba повољније валуте 
плаНања. 

Са горњ(ЈМ сумом уштеде 
код фирме Лозингер од дии. 
186,000.000.— реализовано je 
дакле побољшање државних 
обавеза у стварној суми од 
прилике  од дин.    570,000.000. 

Овим равнањем завршена je једна нсмила еии- 
зода у домени државнс управе и државног газдин- 
ства. Ta појава покренута пред три гоДине баш 
пригодом буџетске дебате у овом Дому, изазвала 
je велико 11нтерссова11.е и оправдаиу забринутђСТ 
јавности. 

Стручним и објективним званичним преиспи- 
Тивањем уговора склоплјСНИх у годипама 1929 до 
1932 са страним фирмама за rpahcn.c погшх же- 
лезница и качина n;-tBpiiiaBaii>a тих уговора, било 
je утврђспо велико оштећење државе. 

Колико су уговорие прдвне обавезе и односне 
санкције   допуштале   успело   je. пастојањем  Кра- 

љевске владе, кроз последње две године да се — 
и поред тешких уговорних утаначења — у највећој 
мери смање велике штете и финансијске после- 
дице за државу. 

У прошлогодишњем мом експозеју пригодом 
буџетне дебате имао сам част да известим Народно 
претставништво o повољном резултату ревизијс 
уговора са фирмом „Батињол" a у горњем изве- 
штају налазе се резултати равнања са фирмом 
„Лозингер". 

Са „Европским друштвом", с којим није било 
акутних диференција, успсло je, у току вршења ли- 
ферације и након довршених радова, постићи по- 
вољне аранжмане за вршење исплата. 

За овај резултат, којим je уштеђен за државу 
највећи део разлика које су се појавиле склапањсм 
и примењивањем уговора, мора се одати дужно 
признање и Министру у пензији, инжењеру госпо- 
дину Андри Станићу, који je вршећи свој посла- 
нички позив и грађанску дужност први са фактима 
упозорио на тешке последице онаквих уговора и 
појаве при њиховом извршавању и преношењу те 
тражио заштиту државних интереса. (Бурно одо- 
бравање и пљескање код већине). 

Г. Андра Станић био je поводом тога не само 
изложен нападима са којима je његова критика 
престављана чак и као нсдовоЛјНО патриотска, већ 
je и са места у влади и инспирисањем странс 
штампе читаве Европе, са стране званичног оба- 
всттајног апарата, била категорички оповргавана 
истинитост његових података и прокламована нео- 
снованост и неоправданост његових тврђења o 
штети no државу. 

Због тога, данас када су не само званична про- 
всравања већ — што je најмеродавније — и ствар- 
iio постигнути резултати дали најубедљивију по- 
тврду (|1актима од њега изнешсним, намеће нам се 
лојална дужност захвалности и признања пред На- 
родним претставниттвом, пред којим je он од- 
важно и отворено подигао глас своје стручности и 
своје савести у одбрану државних интереса. 

В — УПРАВА ПОМОРСТВА И РЕЧНОГ 
САОБРАЋАЈА 

* 
I — Речни саобраћај 

Када сс изврши преглед расхода ове установе 
који су износили: 

за 1930/31  годину '.    .    Дии. 18,049.360.- 
„ 1931/32 „  '      .    .       „ 16,938.638.- 
„ 1932/33   11,667.134.- 
„ 1933/34 „        .    .       „ 10,000.000.— 
„ 1934/35 „         .    .       „ 9,549.700.- 
„ 1935/36   9,549.700.- 
., 1936/37   10,490.448.- 

нпди сс њихови стално смањивање, тако, да су \ 
години 1934/35 и 1935/36 опали скоро за половину. 

Редовно одржавањс наше мреже речних и дру- 
гих унутрашњих пловних путева, дужине преко 
2000 км ca 275 пристаништа и 10 зимовника и вад- 
зор над поморством са оваквим буџетским сред- 
ствима, наилази на све веће тешкоће, док се ва 
потребна побољшања пловних путева и приста- 
иитта, која би о/поварала захтевима савременог 
бродарава, као и на побољшање техничко-поли- 
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цпјског надзора, не могу чинити ни најскромнији 
издаци. 

Смањење личних расхода немогуће je код 
ове установе из два разлога. Први и главми разлог 
јесте у томе, што je број особља и иначе сасвим 
иеАОвољам да би се могле тачно вршиги све дуж- 
НОСТИ које се овој устаиови постављају и намећу. 
Цруги je пак разлог, што ова установа ;и нема не- 
квалификованог особл^а, које би се могло редуци- 
рати без onrepeheiba државног бумета у рааделу 
за пензије. 

За ооигурање безбедне пловидбе « за пра- 
pii iaH рад у нашим пристаништима, као .и због ве- 

•јике важности наших пловн.их путева и нашег 
бродарства морало се je. за 1937/38 б. г. предви- 
дети незнатио повећање у износу од дпи. 379.114. 

Уредбом o гра1)ењу и уређењу Београдског 
гшистаништа, која je ступила на снагу 1 априла 
„ве године, стављено je OB<JJ Управи у дужнаст и 
rpaliefte прмстаништа, бродарске радионице и зи- 
мовника на Чукарици; изгра1)ено пристаниште 
предаНе се у експлоатацију Министарству саобра- 
haja — овој Управи, као државна привредна уста- 
цова. 

Грађењу пристаништа приступило се у OBOJ 
Глџетској години, a интензивио се ради и на тех- 
иичким елаборатима за друге предви1,ене објекте 
за зграду администрације na пристаништу, бро- 
дарску радионицу, зимовмик и штекове за приста- 
јаи.е бродова). 

Према нашој обавези (no Конвенцији o при- 
иени ме1,уиародног правплника за пловидбену по- 
jrauHiv и обављаље полицијске службе на делу 
Дунава изме^у ушћа Пере и Тимока), морали смо 
огворити   капетанију   пристаништа  у  Доњем   Ми- 
лановцу. 

C обзиром на важност службе на рекама у ми- 
nv и рату и на иоследице, које би наступиле, ако 
ге не би предложено noBel.aibe расхода прихватило, 
сматрам да je у иитересу државе да се усвоје по- 
»ehaLa кредита и места OBOJ устамови како су 
преддожени. 

U — Поморски саобраћај 

Буџет Дирекције поморског саобраћаја смањен 
i^ v пасходима за динара 2,283.387,— и то: код 
„ичних расхода за динара 229.387.- и код мате- 
; и ^иихР расхода за динара 2,054.000.-. C друге 

■тране пак смањен je и буџет прихода за динара 
6,492.000.—. 

Смањење материјалних расхода као и смаље- 
же прихода, произлази из потребе да се грађење, 
оеиење и аправка лука и пристаништа финансира 
помоћу нарочитог фонда, у који he притицати сви 

иходи 0д Лучких такса, лежарина и закупнина 
од отвореИих складишта у лукама. 

За образовање овог фонда постоје оправдани 
разлози у следећим чињеницама: 

Данашње стање наших поморских лука не само 
није задовољавајуће, него je оно заиста запу- 

штено' те њихово одржавање и оправке изискују 
пеповне издатке за које буџетска средства ни из 
лалека не одговарају. Поред тога, cea пристани- 

,Та a нарочито већа, која су залеђем везана же- 
^езничким пругама, не одговарају данашњем про- 

*%1ету  ни no простору изграђене обале ни no своме 

уре1)ењу и опремп, те je ова неопремљеност узрок 
што велики део парочито нашег увоза joni увек 
к нама долази преко суседних страних лука. 

Пошто моментано имамо најхитнију и највећу 
потребу да оспособимо и уредимо луке, оообито 
оне главне са железннчком везом, које долазе у 
обзир за домаћи и страни транзит, то треба да 
набавимо најпитребније пловне објекте за одржа- 
вање лука и безбедност пловидбе, a који се објекти 
константно траже. За удовол>ење Овде иаведених 
пајхитнијих потреба, предлаже се у предлогу Фн- 
иапсијског закона да се образује један нарочити 
„Фонд за грађење и уређете лука и пристаништа 
на мору", Помоћу кога he се моћи приступипи си- 
стематским радовима на техничком, комсрцијалном 
и навигационом оспособл.ењу главних наших лука 
за нове потребе. 

C обзиром на оснивање овога фоида, у редов- 
ним буџетским приходима за идућу буџетску го- 
дину није 11редви1)ен приход од лучких такса. 
C тим у вези брисана je такође, из предлога бу- 
џета расхода, партија за одржавање и обнову лу- 
ка, пристаништа, мостова и зграда, која у ового- 
дитњем буџету износи 2,100.000.— динара. 

Пошто редовно одржавање постојећих приста- 
ништа спада у редовно буџетирање то he се на- 
стојати да у буду|1е оно me терети овај фонд, који 
првенствено има да служи новим инвестицијама 
за гра^ење, уре1)ење и опрему лука. 

Предви1)ена je нова партија за „одрн<авање и 
гра1)ење зграда" са сумом од 70.000. —динара. Код 
ове нове партије треба приметити cлeдehe: Помор- 
ска управа има својих 18 зграда, гра1)ених још upe 
светског рата, у којима су смештепи лучки уреди, 
које су BehnnoM у трошноме стању и треба их одр- 
жавати из ове партије. Ha терет ове исте партије 
падају још: 36 зграда за поморске светионике, 
које се налазе на изложеним и осамљеним тачкама 
обале и на острвима, због чега су подложне ра- 
зорном дејству мора и морске влаге, те захтевају 
Behe трошкове за исправно одржавање; затим 114 
изграђених кула и куЈшца за обална светла, 171 из- 
грађених знакова за плићине, који су знакови за 
безбедност поморског саобраћаја неопходно по- 
требни и које смо no међународним конвенцијама 
дужни да држимо увек у исправном стању. Сем 
свега овога, a баш у вези са обавезама међународ- 
не конвенције o балисажи, које смо узели на себе 
у 1932 години, треба чим пре да приступимо об- 
нови и изградњи нових 14 бетонских кула за обал- 
на светла na одре1)еним положајима и 8 нових оз- 
нака плићине. Из овога je јасно, да je предви1)ена 
сума у партији 711 у износу од 70.000.— динара и 
сувише скромна. Треба још истакнути да поред по- 
требе главних лука има још 386 мањих лука, које 
чекају градњу пристана, или изграНених обала које 
су порушене, или у рушевном стању чекају обнову 
или поправак. Због тога he се морати за све ове 
потребе, које фонд не може покрити, путем бу- 
џета одобравати потребне суме. 

Ступањем на снагу фонда за грађење и уре- 
^ење лука и пристаништа на мору, 6Hhe, дакле, 
обезбеђено приступање радовима на оспособља- 
вању главних натих лука. Али пошго тим радо- 
вима треба приступити у најкраћем времену и без 
одлагања, јер су најхитније природе обзиром 
на садање потребе привреде, као и обзиром на све 
интензивније  прекоморске  везе   које  се  стварају 
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преко наших лука, предложићу једпо парочито 
овлашћењс у Фипаисијском закону да се у гу сврху 
може закључити зајам, с тим, да сс ануитети тога 
зајма покривају искЛ)учиво из годишњих прихода 
којима he располагати фонд за грађење и уређење 
пристаиишта ма мору. Тако се надам, да ћемо у 
току идуће буџетске године приступипи градњи 
важиих објеката у појединим лукама, почевши од 
Сушака, затим Бакар, Шибеник, Сплит, Неретва, 
Дубровник и Бока Которска. За те радове постоје 
углавном Beh раније спремљеии пројекти нли со 
сада из})а1)ују. У вези с тиме и за одржавање не- 
сметаног приступа у поједине луке и уздржавање 
морских прс^лаза, пабавиће се iioipeona модерна 
пловпа тех«ичкЈа средства која данас немамо, као 
што су багери и ремрркери!. 

Тешко стање које je криза у поморству била 
створила у проиЈлим годинама, изгледа да je про- 
шло. Више пема незапослених бродова и MiHora су 
друштва показала лепе резултат.е у обнови трго- 
вачке морнарице, услед чега су се елиминисале из 
саобраћаја неке најстарије јединице. За годину 
дана наша трговачка морнарица порасла je за 
29.142 бруго рег. iona, mro за стање наше трго- 
вачке морнарице и за питребе нашега промета, 
показује у садањим приликама један леп напредак. 

,V редоннтој обалиој пловидби упослено je 76 
пароброда, који врше cao6pahaj ina 90 пруга и пре- 
лазе OKO МОО.ООО морских мил.а годишње. Улога, 
коју врши наша грговачка морнарица у редовитом 
саобраћају са Стршим лукама, веома je значајпа. 
Наша мо|)11а|)ица држи 9 таквих редовигих пруга, 
које су веома важне, јер омогућују еманципацију 
нашег извоза и увоза од посредништва страних 
лука и бродова туђе заставе. Te су пруге у знатној 
мери придонеле јачању међународног транзита 
преко наших лука. У том правцу има још важних 
потреба којима треба удовол.ити, a да би се олак- 
шао рад бродова свих категорија у иашим лукама, 
већ су у прошлим подинша извршене знатне из- 
MiiiL' у постојећем закону o лучким пристојбама, 
Ha гоме се није стало те су и у овогодншњем Фи- 
нансијском закону предложене нове мере за дал>е 
олакшање пристуиа ородовима у иаше луке. Ово 
he битн ирло Kopiuno за дал.и развитак пашег по- 
морског caoopahaja, осојбито са северним европ- 
ским лукама, н за одржање постојећих трговии- 
ских веза са осталим земл.ама, у првим реду у ба- 
сену Средозсмиог  мора. 

У уској вези са трговачком морнарицом стојп 
бродоградња. To je једна специјална поморска 
индустрија, која заслужује HaJBehy пажњу. ДамОС 
смо у гом логледу Beh толико узнапредовали, да у 
земл.и и са нашом радном снагом можемо удово- 
љити свим потребама нате трговачке морнарице, 
што се тиче поправака и градње бродова. И са за- 
доволјСтвом може се констатовати, да наши бро- 
довласници у главном покривају своје потребе у 
домаЈшм бродоградилиштима, што се тиче попра- 
вака, a у најновије време и за новоградње путнич- 
ких пароброда за редовиту службу. 

Поморска управа нема сврху да у фискалном 
погледу доноси директне новчане приходе у Др- 
жавну касу, и она није нигде у свету буџетски 
:iKinmia, нитт се то од ње тражи. Она je чисти 
израз државне управне власти, која се врши само 
у интересу јавног живота и потреба државе. Па 
и ако Поморска управа не даје директних видљи- 

вих буџетских активних ставака, море je за еко- 
номски и политички жикот државе један веома ве- 
лики активни фактор, го je најбоља гаранција за 
привредну независност државе, јер je то у ствари 
једна заиста слободна наша граница. To особито 
вреди за нашу морску обалу. Море нас везује са 
читавим светом и обала je огледало државе пред 
иностранством. Путем морскога caoopahaja и по- 
Mohy националне тргбвачке морнарице, оства- 
рују се велики приходи, који дижу народно бда- 
гостаи.е и који небројеним и невшдљивим кана- 
лима улазе у државну касу. 

Да би се очувала сва преимуЈктва која нам 
пружа урс1)ена обала, a нарочито да би се сач\- 
вали приходи који преко ње притичу националној 
привреди, потребно je да се Дирекцији поморскјог 
ca()6pahaja одобравају mro издашнија сретства, 
јер без сретстава она неће MohH да удовољи мно- 
гобројним задацима који joj се постављају. 

Г — ДИРЕКЦИЈА РЕЧНЕ ШШВИДБЕ 

Предлог буџета расхода Дирекције речне пло- 
видбе за 1937/38 годину у износу од 92,413.310.— 
динара показује! повећање за 971.898.-- динара, 
према одобреном буџету расхода за 1936/37 годину 
у износу од 91,441.412.—, од чега долази на личне 
расходе динара 767.866.— a ina материјалне динара 
204.032.—. 

Повећање код лнчпих расхода дошло je због 
Tora, mro се предвиђа 20 нових службеничких ме- 
ста, м то за посаду на 11 приновљених објеката 
тј. оних KOJIH су новонабавл.ени и оних који су 
добивени од државних железница као повучени са 
трајеката. Сем тога предвиђа се регулисање 33 слу- 
жбеника, који већ no закону ne могу остати нере- 
гулисани, a 20 службеника запослено je на плов- 
ним објектпма. Mel)y овим последњима има их са 
no неколико година службе, a с обзиром да обав- 
'hajv наиорну и са великом одговорношћу скоп- 
чану службу мора им се oMoryhHTH да осигурају 
егзистенцију себи п снојим мородицама. 

1 louehaibe материјалиих расхода стварно не би 
било, да не постоји законска обавеза према којој 
У1ирекција речне иловидбе има из својих прихода 
дотирати Г)0().()00. динара за израду Београдског 
пристаништа. 

Код прихода предлог предвиђа смањење за 
1,672.381 динар ирема садашњем буџету. Ово je 
последица иужне обазрнвости код процене и пред- 
виђања прихода. Ипак, расходи и приходи израв- 
и.анају се, узев у обзир, да разлика која сс појав- 
љује мзме^у њих происгиче услед тога, што je у 
расходима предви1)ен ануитет за отплату зајма 
Државној хипотекарној банци и да тај ануитет 
плаћа Мипистарство финансија из својих срет- 
става. 

Значај речног бродарства за привреду наше 
:и'мл.е trnje потребно нарочито излагати. Довољно 
je погсетити, да се raj значај увидео и правилно 
схватио још пре више од 40 година, када je Срп- 
ска држава омогућила и гшмогла оснивање дома- 
her речног бродарства. Нашим ослобођењем и ује- 
дип.смием значај речног бродарства JOUJ више се 
noBehao, a уз то држава je као ратни плен добила 
велики пловни парк, који од npe једанаест година 
експлоагите v сопственој режији преко Дирекције 
речне пловидбе. 
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За onu протекло време, државно речно бро- 
riiHTHO имало je да се бори са великим тешкоћа- 
ма Споља, те су тешкоће долазиле услед аштре 
конкуренције страних дунавских бродарстава, која 
cv се међусобно картелисала. Уз то било je и не- 
колико слабих пословних година у којима су сва 
бподарства, na и Днрекција речне пловидбе, пре- 
трпели губитке у пословању. Унутар, те су тешко- 
he оличаване у осетним финансијским и техничким 
недостацима предузећа. 

Конкуренција осталих бродарстава изазииала 
ie осетно снижавање подвозних ставова, што je не- 
повољно утицало na приходе. C друге стране, ра- 
дови на побољшању пловног парка и извршене 
изнесне неопходне инвестиције изазвали су појаиу 
летећих дугова, чији износ није био мали. 

И поред свих ових тешкоћа, Дирекција речне 
пловидбе успела je да се афирмира као важан чи- 
ииоц међу дунавским бродарствима, и да нашој 
шивреди учини великих услуга. Нарочито треба 
истаНи да je она своје подвозне тарифе снижавала 
v више махова, да би се олакшао извоз домаћих 
продуката, и ако je то утицало на смањење њених 
прихода. 

Не може изостати a да се не помене, да су 
гтоана дунавска речна бродарства била у далеко 
повољнијем положају. Скоро сва она, у овом или 
ном облику, уживају сталну и велику субвенцију 

ппжаве na шта више аустријско бродарство са- 
нирано'је државном потпором, која у динарима 
износи неколико стотина милиона. 

Краљевска Влада још npe годину и no дана 
посветила je нарочиту пажњу државном речном 
оодарству и предузела потребне мере за финан- 

гијску санацију Дирскције речне пловидбе. Дугови 
поиватним повериоцима, чији тнос није био мали, 
TAKO рећи ликвидирани су. Обавезе створене у OBOJ 
r.viieTCKoi години, како према приватним фирмама. 
г1ко и према државним и самоуправним устано- 
вама ликвидирају се и плаћају на време, за шта 
гр као пример наводе испоруке угља, Koje прет- 
гтављају највећу позицију материјалних расхода и 
^fp cv исплаћене закључно са месецом новембром 
и ако Je за ову врсту материјала узуелна толеран- 
ција ОД 3 месеца. 

Остало je још  неколико нерешених  питања, 
«,-a се нису могла одмах окончати, јер изискују 

К„м веће новчане издатке или дужу студију. To су 
ј^пва и модернизација пловног парка  и  подиза- 

.најПотребнијих инвестиционих објеката (зграда 
If магацина), ликвидација дуга Фондовима, као и 

пење питања персонала доношењем нових праг- 
)е  ичких прописа. По свима овим питањима већ 
се оади и може се очекивати да he и она бити п0' 
вол>но решена. 

Општи привредни услови, који данас nocroje, 
иаметнули су извесну корекцију односа између ду- 
^вских речних бродарстава. тако, да je између 
^uv дошло до извесне сарадње. Дирекција речне 

„овидбе ступила je заједно са осталим домаћим 
^подарствима, најпре у сарадњу са бродарствима 
K антанте a од најскориЈег времена постоји са- 

„JL, између свих важпиЈИХ дунавских бродарста- 
Pf Пои овоме водило се рачуна o интересима наше 
Лпеде   a као пример за то може се навести, да 

ПР споразумом постигнутим у прошлоЈ години за 

квотизацију житних транспората Дирекцпји речне 
пловндос оставл>ена пуна слобода у даван>у no- 
властица Привилегованом друштву за извоз зе- 
маљских производа, и да je 80% нашег житног 
извоза обезбеђено за домаћа речна бродарства. 
Вал.а напоменути, да je заједница Дирекција Рсчне 
пловидбе и Српског бродарског друштва, створена 
npe три године, продужена и даље и да потпуно 
спајање ова два бродарства претставлЈа најпри- 
родније решење, с обзиром да je више од половине 
акцијског капитала Српског бродарског друштва 
уписала држава, и да би такво решеље претстав- 
љало несумњиву корист. 

Осим међусобне сарадње речних бродарстаии, 
постоји извесна њихова сарадња и са железпичкпм 
предузећима, такође диктована општим привред- 
ним условима, и тенденција je да се та сарадњм 
појача. 

Приказан статистички, рад Дирекције рсчпс 
пловидбе за девет месеци 1936/37 и две претходне 
буџетске године, овако изгледа: 

Година 
s-sl 

киломе- 
тара Тона Број Бруто 

приход 

1034 35 
1935/86 
И»36,37 

2611 
2471 
2444 

093,771.954 
559,597.991 
654,140.803 

1,005.789 
95! ».541 
926 507 

3,090.095 
1,031.344 

942.625 

105,892.809-34 
91,589.000-28 
89,071.723-95 

Из горњег упоређења види се, да 1935/36 го- 
дина, која иначе спада међу најслабије године за 
речно бродарство, нијс много подбацила прома 
1934/35 години, која спада међу најбоље годипе, 
у погледу броја утоварених шлепова; али je осетно 
подбацила у тонажи a нарочито у броју путника. 
Ово се објашњава код робног саобраћаја тиме, 
што je у 1935/36 години извоз жита, тог најважпи- 
јег артикла за бродарске транспорте, био мппи- 
малан, те се рад ограничио на унутрашњи саобра- 
haj. Путнички саобраћај опада због отварања но- 
вих мостова у Београду и јаче конкуренције же- 
лезница и аутобуса. 

C друге стране, из горњег упоређења види се, 
да je 1936/37 година, за првих 9 месеци, код роб- 
ног саобраћаја једним делом премашила 1935/36 
и приближила се резултатима постигнутим у годи- 
ни 1934/35. Рад за последња три месеца 1936^37 
године, a нарочито за март месец 1937 године, ута- 
цаће да овај резултат испадне још поволјНији. 

AKO се статистика робног саобраћаја рашчлани 
на три главне гране, шлепарски, танковски и ден- 
чани, онда се види у 1935/36 гбдини (када скоро 
није било извоза хране) јако опадање шлепарског 
саобраћаја. C друге стране види се, да je танков- 
гки саобраћај у тој години био у порасту према 
претходној, a и денчани у погледу прихода. Што 
се тиче првих 9 месеци 1936/37 године, види се 
пораст робног саобраћаја уопште, тако да се на 
крају године могу очекивати веома повољни ре- 
зултати. 

Дирекција речне пловидбе за нашу привреду 
има значај не само као саобраћајно предузоће, 
већ и као потрошач извесних артикала. Овдо пр- 
глапито долази угаљ, rpaha, разни гвожђарски и 
други за бродарстно потребап материјал. За под- 
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миреље овнх њених потреба увек су долазили у 
обзир домаћи производи гдегод je то било мо- 
гућно. Шта више, домаћи угал. искоришћава се 
п за саобраћај који се рбавља ваи граница наше 
државе. 

Пловни парк Дирекције речне пловидбе састо 
ји се из 6S бродова са укупном јачином од 
54.677.74 гкоњских снага, од којих су 16 путничких 

a 52 теретних где cv убројана три мотора; затим 39 
ганкова са 30.391.18 тона ноои&ости, 373 шлепа са 
234.688.76 тона иоснвости и 84 штека. Квалитет 
пловног парка није најбољи, ндрочито има велики 
број старих и технички несавремених објеката. У 
1936 годиии било je извесне принонс v објектима, 
и то оспособљењем брода „Шумадија", откупом 
мотора ,.Уна" и повлачсњем објеката који су би- 
ли заппслени на железничким трајектима. У раду 
су иабавке једиог већег и једног маљег мотора. 
извесан 6pQJ објеката узет je у закуп, да би се с об- 

зиром на повољну   коњунктуру   могли савладати 
транспортт нослови. 

()д осталих инвеспиција, Дирекција речие пло- 
видбе располаже са једном досга иримитивном ра- 
дионицом. Сем тога, од 54 агенције, само 7 њих 
су смештене у оопственим зградама, a неколико 
њих располажу сопственим магацинима за рвбу. 

Господо народии посланици, трудио сам се да 
у што краћим потезима, уколико je то било мо- 
ryhe с обзиром na величину и значај повереног ми 
ресора, изнесем стање поједитих грана у ресору 
Министарства саобраћаја. 

Ja вас стога молим, да предлог буџета пове- 
реног ми ресора, на основу чињеница и разлога на- 
ведевих у моме преднЈем објашњењу, прихватите, 
онако како сам га и предложио. (Бурно и дуго- 
трајно пљескање у центруму и иа десннци и по- 
вици: Живео!) 

I. УКУПАН ПРЕГЛЕД РАСХОДА 
ПО  ПРЕДЛОГУ  БУЏЕТА  МИНИСТАРСТВА  САОБРАЋАЈА ЗА 1937/38 6. ГОДИНУ 

\\ a 3 и i'.   у с т nn o R е Предлог 
устаноие 

Достављен 
предлог 

I пут 
Мин. финансија 

Достављен 
предлог 

I пут 
Мин. финансија 

Достављен 
предлог 

III пут Ммн. 
фннансија и 
усвојен од 

Мин. финаисија 

Одобрено 
no буџету 

за 1936/376. r. 

Разлика 
no предлогу 
буџета за 

1937/386. год. 
+ или — 

- 

1 Мин. саобраћаја  
11 Упр. iio.vi. и реч. саобр. 

III Дир. иом. саобраћаја. 
IV Одељ. за грађ, жел.. 

2,973.981- 
11,055^53- 
46,595.209- 

273,867.290- 

2,956.781- 
10,869.562-- 
16,208.190- 

208,867.290-- 

2,956.781-- 
10,869.562-- 
16,208.190-- 

208,867.290- 

2,956.781-- 
10,869.562-- 
10,208.190-- 

208,867.290-- 

3,053.572-- 
10,490.448- 
18,491.577- 

177.994.403- 

- 96.791-- 
+     379.114-- 
- 2,283.387— 
+ 30,872.887- 

Свега I-1V.... 

V Упр. држ. железниаа. 

334,492.033- 

2.113,578.797- 

238,901.823-- 

1.980,000.000- 

238,901.823- 

1.948,920.000- 

238,901.823 — 

1.898.901.377- - 

210,030.000-- 

1.876,372.400- 

+ 28,871.823 — 

+ 22,528.977-— 

Свега 1-V.... 

VI Дир. речне пловидбе. 

2.448,070.830- 

' 93,348.443- 

2.218,901.823- 

92,413.310-- 

2.187,821.823- 

92,413.310- 

2.137,803.200'- 

92,413.310-— 

2.086,402.400-- 

91.441.412- 

+ 51,400.800- 

+     971.898- 

Укупно I—VI .. 2.541,419.273-- 2.311,815.133-- 2.280,235.133-- 2.230,216.510- 2.177,843.812-- + 52,372.698- 

II. УКУПАН  ПРЕГЛЕД ПРИХОДА 
ПО ПРЕДЛОГУ БУЏЕТА МИНИСТАРСТВА САОБРАЋАЈА ЗА 1937/38 6. г. 

Пазив установе 
Предлог прихода 

поднешен 
I пут 

Мин. финансија 

Предлог прихода 
поднешен 

II пут 
Мин. финансија 

Предлог прихода 
поднешеи 

III пут 
М. ф. успојен од 
Мин. финансија 

Усвојени 
мриходи 

no бумету 
за 1936/37 б. r. 

Разлика 
ио предлогу 

буџета прихода 
за 1937,38 б. г. 

+ или — 

I Мин саобраћаја  

II Упр. пом. и реч. саобр. . 

III Дир. noM. саобр  

IV Одељ. за грађ. жел  
Свега I--IV 

V Упр. држ. жел  
Свега I—V 

VI Дир. речне иловидбе  
Укупно I —VI 

7.ii!)2.000-- 

7,371.200- 

15^363.200 

1.980,000.000 
1 995,303.200 

86,368.443 
2.081,731.643-- 

7,992.000- 

421,200- 

7,992 000- 

421.200-- 

7,880.000-- 

6,913.200- 

+     117.000- 

-  6,492.000- 

8,413.290- 

2.()07,000.000' 

8,413.200- 

2,045,000.000- 
2.015,413.200- 

85,433.310' 

2.053,413.200- 

85,433.310- 

14,793 200- 

^.097,000.000- 
2.021,798.000-- 

87,105.691- 

-  6,380.000 

+ 38,000.000 

+ 31,020.000 

-   1,072.381 

2.100,846.510- 2.138,846.510- 2.108,898.891- + 29,947.619 
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111 ПРЕГЛЕД ПРИХОДА И РАСХОДА 
ПО ПРЕДЛОГУ БУЏЕТА МИНИСТАРСТВА  САОБРАЋАЈА  1937/38 Б. Г. 

Назив устаиове 

1 Мин. саоГфаћаја 
[I Упр. пом. и реч. 

саобраћаја    .... 
I!l Дир. пом. саобр. 
IV Одел..   за   rpatj. 

же i  
Свега l-IV 

V Упр.    ip-'■  жел. 
Cera I-V 

VI  Дир.   реч.   ii;i( и. 

Укумио I    VI 

П p и х o д и 

По предлогу 
буџета за 

li 37,38 б. г. 

Усв )јено no 
буџету за 

1936/37 б  г. 

7>092.0(К)- 
421.200- 

8,413.200 
2.045,000.000- 

2053,418^00- 

85,433.310- 

2 138,8^)510- 

7,880.000- 
6,913.200- 

14,793-200 

2.(Х)7,000.000- 

2.021,793.200- 

87,105.791- 

2.108,898.891-- 

Разлика  no 
иредлогу буџ, 
за 1937,38 6. г, 

+ или — 

a с х o д и 

По предлогу 
буџета за 

1937 38 б. г. 

Одобрено no 
буџету за 

1! t40 37 б. г. 

Разлика no 
предлогу буџ 
за 1937/38 6. r 

+ ил i — 

+     112.000- 
- 6,913.200-- 

6,380.000- 

ј 38,000.000- 

-f 31,620.000- 

I,672.."8|- 

+29,947.619-- 

2,956.781- 

10,869-562-- 
16,208190- 

208,8i iT. 2i:() 

238901.823- 

1.898,^01 377- 

2.137803.200- 

92,412.310- 

2.230,216.510 

3 053.572- 

10.490.448- 
18,491.577 

177,994.403- 

210,030.000 

1.876,372.400- 

2.086,402.400- 

91,441.412- 

2.177,843.812 

- 96.791 - 

+    397.114- 
- 2,283.387-- 

+30,872.887-- 

+28 871.823-- 

+ 22,528.977- 

51,400.800 

971.898- 

+52,372.698- 

i'nopeljen.c upii- 
хода ca расходи 
ча iro предлогу 

^уџ. аа 1937/386. r 

Разлпка 
расходапрема 
приходима 
+ ити — 

+   2,856.781-- 

2,877.562- 
f 15,786.990- 

+208,867.290- 

+230,488.623- 

14в.098.в23- 

+ 84,390.000' 
+   6,98i).000- 

+ 91,370.0<м 

IV. ПРЕГЛЕД БУЏЕТСКИХ МЕСТА 
ПО ПРШШПГУ KVI.IETA МИНИСТАРСТВА САОБРАЋАЈА ЗА 19-7/38 БУЏЕТСКУ ГОДИНУ 

у    C   T   A    П    O    15    E 

I Министарство ±'l',' 
II Управа пом. и реч.  саобраћаЈа 

III Лирскц. поморског саобраћаја 
IV (Јдељен.е за rpal)eii,e железн... 

Свега  I—IV... 

V Умрава државн х железница: 
Централна управа  
Саобр. комерц. служба  
Машинска служба  
Грађспимска служба  

C в era       V   .. 

Св era   l-V ... 

VI Дирекција речне пловидбе  
Укупно од I -VI 

Број буџетских места no предлогу буџета 
за 1937/38 буџетску годину 

'IIIMOHH. чин. пр. звамичн. I служит. осталог 
особл.а 

58 
117 
109 
170 

454 

1320 
4597 
2770 
1356 

10043 

10497 

10497 

3 
9 
18 
80 

6 
17 

175 
1 

110 

166 
836 
450 
283 

1735 

1845 

1845 

199 

180 
11974 
4437 
4322 

20913 

21112 

21112 

15 
18 
92 
9 

134 

152 
1258 
720 
347 

2477 

2611 

2611 

7 
58 
24 
15 

104 

97 
726 
602 
132 

1557 

1661 

1661 

с n е г a 

89 
219 
418 
275 

1001 

1915 
19391 
8979 
6440 

36725 

37726 

2006 

39732 

Одобреио 
за 195в 37 
буџетску 
го ину 

90 
207 
419 
Ј94 
910 

1892 
19406 
8983 
6446 

36727 

37637 

1986 

39623 

Разлика   no 
предлогу бу- 
џета за 1937 38 
буџет. год. 
+ илп — 

+ 
+ 
+ 

+ 
+ 

1 
12 

1 
81 

91 

23 
15 
4 
6 

2 
89 

20 

+ 109 

5. 

V. ПРЕГЛЕД РАСХОДА ЗА УПРАВУ ДРЖАВНИХ ЖЕЛЕЗНИЦА 
ПО   ПРЕДЛОГУ   БУЏЕТУ   ЗА   1937/38  БУЏЕТСКУ ГОДИНУ 

C    /I    У    Ж    Б   A 

д. Лнчни расходи; 

Опп -ta службл .... . 
СаобраМпа слу*ба . 
Машипскп служба... 
Грађевинска служба. 

Свега .... 
Осигурање особља .. 

6.   М«т«риј«лии   расходи: 
Oiiinia служба • 
СаобраМиа служоа. 
MaimincKa служба... 
Грађевинска  служба. 

СВЕГА р«Д01Н« миерицлн. p.v««-... 

S  Разни редовми расходи 
ti  Отписи м отпла ra дуга 
7. Ванредни расходи — 

Укупно.. 

Предлог 
сгручних 
одел,е11,;1 

■I3,97i ;dfi.s- 
330,120.468 
150,011.080- 
116,277 L'.'.O 

640,884.87»' 
lll.ii75.880- 

19,322.084-- 
81,713.550- 

658,399087' 
214,939.769- 

974,.Ч7-1.110 

52;М4.991- 
804,048.615- 

750.1 K Ml 

2.113,578.797- 

Досгављен 
предлог I пут 
Миннсјарству 
финансија 

Доставл)ен 
предлог II пут 
Министарству 
финансија 

43,801.720 
328,973 832- 
150,011.080- 
114,170.383- 

686,957.015- 

130,540.81)2- 

10,922.767 
81,511.186 

648,399.037 
209.939.768 
950,772.759 

50,714.991 
210,261.373 
 750.000 

1.980,000.000 

43,801.720 
328,973.832- 
150,011.080-. 
114,170.383- 

636,957.015- 

126,540.862- 

10,922.7(17- 
81,511.186- 

643,399.037- 
199,939 769 

935,772.759- 

47,797.968-- 
201,101.396 

750.009 

1.948,920.000 

Достам.ч.ин пред- 
лог III мут Минн- 
erapo^ ву фим.п!- 
L-iija и ) својен од 
Министарстна 
фннансија 

43,8 1.720- 
: 28,973.832- 
150,011.oso- 
li 4,170.38:;- 

e.'e.osioi^- 
141,540.862-- 

10,922.707- 
81,511.186- 

641.399.037- 
194,989.769- 

928.772.759- 

47,779.345- 
143,101.391 i 

750.000- 

1.898,901.377 

Одобрено no 
буџету за 

1936/37 буџет- 
ску i одину 

Раа.чика no прсд- 
логу буџета ва 
1937/38 Луџстску 

годину 
-f- или — 

42,358.492 
326,222.870- 
150,069.160- 
108,108.411- 

626,758.933-- 

129,146.982- 

10,848.312- 
82,264.236- 

658,399.037- 
286,675.763-- 

988.187.348 

50,815.000- 
80,714 137- 

750.000- 

1.876,372.400- 

+ 1,443.228- 
+ 2,750.962- 
— 98.080 
+ 6,061.972 

+ 10.198.082- 

+ 12,393.880- 

+       74.455- 
753.050- 

- 17,000.000- 
41,735.994- 

-59,414.589- 

-  3,035.655- 
+ 62,387.259 

+ 22,528.977 - 
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VI. УПОРЕДНИ  ПРЕГЛЕД  ОСТВАРЕНИХ  РАСХОДА И ПРИХОДА 
ПО БУ1.ШТУ МИНИСТАРСТВА СДОГ.РАЂАЈА ЗА ПОСЛЕДЊИХ ПЕТ БУ1.1ЕТСКИХ ГОДИНА 

O   П   И   C 

A. РАСХОДИ: 
I Министарство  

II Уирава иоморстна и речног саобраћаја 
III Дирекаија по.морског саобраћаја ... 
IV Одељен.е за rpatjeibe железница  

Свега 1    IV 
V Упрана државних железмица  

VI Речна пловидба.  

Укуино 1—VI 

Б. ПРИХОДИ: 
I Управа поморства и речног саобраћаја 

II Днрекција поморског саобраћаја  
III Одељеп.е за грађење железница .... 

Свега I—III 
IV Уирава државпих железница  
V Речма пловиаба  

Укупно I—V 

1931/32 

2,312.734-(>8 
14,925.088.35 
62,421.794-07 
37,438.91114 

117,098.528 24 
2.366,678.532-26 

111,849.579 12 

2.595,626.699-62 

5,372.41752 
6,960.138-49 

98.579-47 

1932/33 1933/34 1934/35 1935/36 

2,129.218-53 
10,309.24207 
15.446.11904 
51,877.18513 

79,761.764-77 
2.005,286.19510 

101,042.517-86 

2.186,090.477-73 

6,040.58992 
5,731.52573 

12,431.135-48 
2.221,266.996-62 i 

98,006.989-71 ! 

2.331,705.121-81 ! 2.030,094.077-60 

11,772.115-65 
1.938,175.321-63 

80,146.640-32 

2,277, 
9,836, 

17,010 
100,720 

129,844 
1.855,781 

78,307 

022-44 
22404 
961-40 
03707 

.244-95 
622-37 
.2;'0-82 

2.063,933.098-14 

5,341.966-35 
7,195.614-59 

12,537.580-94 
1.990,914.458-42 

65.576.07616 

2.069,028.115-52 

2,494.412-01 
9,395.974-84 

16,346.197 89 
63,852.966-76 

92,089.551-50 
1.834,281.434-40 

56,565.036-66 

1.982,936.02256 

6,352.798-92 
7,«98.379-31 

14,251.178-23 
1.958,496.781-79 

60,616.120-35 

2.033,364.080-37 

2,750.73808 
9,315.397-98 

15,776.319-31 
115,583.76019 

143,426.215-56 
1.779,118.003-32 

62,688.20463 

U'85,232.423-51 

5.697.058-56 
7,563.92356 

13,260.98212 
2.012,023.716 59 

53,963.035 60 

2.079,247.734-31 

VII. УПОРЕДНИ ПРЕГЛЕД ОУГВАРЕНИХ РАСХОДА И ПРИХОДА 
ПО БУЏЕТУ УПРАВЕ ДРЖАВПИХ Ж15ЛЕ .НИЦА ЗА ПОСЛЕДЊИХ ПЕТ ВУ1.1ЕТСКИХ ГОДИПА 

НАЗИВ РАСХОДА - ПРИХОДА 1931/32                1932/33 1933/34 1934/35 1935,36 

A. РАСХОДИ: 
1. Лични: 

1) Управма и ошш a служба   
2) Саобраћајна комерциална служба .. 
3) Машинска и радионнчка служба ... 
4) Гра1;евинска служба  м нмпрегнацмја 

54,129.925 01 
486,875.694 74 
254,425.12404 
137,886.075-24 

933,316.819-03 

11,763.186-55 
34,484.18662 

723,954.28759 
242,051.157-55 
421,128.94492 

46,851,941-45 
420,756.31519 
226,596.570-78 
119,750.642-38 

47,068.310 57 
424,592.913-03 
223,702.746-85 
120,619.994-32 

47,070.79067 
425,988.542-10 
218.489.58530 
130,620.577-72 

46,437.408-57 
407,411.502-58 
209,537.072 97 
125,376.916-50 

Свега лични  расходи 
II. Материјални: 

5) Oniina служба ч.,, 

813,955.469-80 

7,286.06258 
22,587.808-52 

651,736.139-50 
206,509.129-38 
303,211.585-32 

815,983.96177 

li,L'!t:i.99812 
21,146.80/11 

586,126.39449 
1! »2,739.77:1-43 
233.488.578-45 

822,123.495^1 

5,995.289-35 
25,690.282-58 

581,180.558-84 
201.1 Iti.298<i0 
198,175.592-24 

788.762.900-62 

5,968.в90-56 
28,815.573-09 

594,424.01 iitS.S 
207,733.370 95 
158,612.84845 

6) Саобраћајно-комерцпјалиа   служба.. 
7) Машинска и радионичка служба  
8) rpaljeBiiiicKa служба и импрегнација 
9) Разно  

Свега матер. расходи 1.433,361.713-23 1.191.330.725-30 11) (9,797.657 60 1.012,157.93861 990,355.102-70 

Укупно   расходи 

Б. ПРИХОДИ: 
Возарина   
Разни  

2.866,678.532-26 

2.150,292.444-23 
70.974.552-39 

2.005,28619510 

1.862,460.084-73 
75,715.236-90 

1.855,781.622-37 

1.897,361.072-24 
93,553.386-18 

1,834,281.43440 

1.862,480.957 08 
96,015.824-71 

1.779,118.003-32 

1.915,622.705 55 
96,401.01104 

У к у n м o   n p и х o д и 2 222,266.996-62 1.930.175.321-63 1.960,914.458-42 1.958,496.781.79 2.012,023.716-59 

P(efšednik Slevan Ćirić: Gospodo narodni po- 
slanici, pre no Sto dam reč prvom govorniku, pro- 
Čitaču vam listu govornika, i to po redu kojim će 
govorili.  (Pročita  listu govornika). 

Ja sam ovu listu razdelio po svima klubovima, 
da hi gospoda narodni poslanici mogli lakše konlro- 
lisatl kada će doći na red. Molim da 0 lome strogo 
vode računa, da ne bi izgubili pravo na reč zbog 
SVOga   otsnstva. 

Reč ima i/.vestiiac manjine Finansiskog odbora 
g.  Ivan Mohorič. 

Ivan Mohorič: Gospodo narodni poslanici, ma- 
njina gleda na ovaj budžel od prilike sledečim rezo- 
novanjem. Budžel saobraćaja nije budžel fiste eks- 
ploatacije da bi nam pružio tačnu sliku onih komu- 
nikacionih grana koje spadaju pod resor saobra- 
ćaja, to je, u prvom redu, železnica, onda Rečne plo- 

vidbe i pomorstva, nego je to jedan mešoviti budžet 
u kome se nalaze i budžeti investicija za novograd- 
nje,  pa onda  kamuflirani budžet administracije  re- 
sora i eksploatacije   preduzeća i ostali   sastavni   de- 
lovi, to su naime budžeti raznih ustanova koje spadaju 
pod    Ministarstvo- saobraćaja.    Već   samim   tim   na- 
činom sastava ne rpožemo da si stvorimo jednu ja- 
snu sliku o finansiskom stanju i o privrednoj politici 
koju  bi   trebao  da  vodi   resor Ministarstva  saobra- 
ćaja. U  prvom  redu železnice,  koje su najjači ele- 
meiiat za unapređenje  naše privrede, one su danas 
u sklopu ovog državnog budžeta u potpunoj nemo- 
gućnosti da služe narodnoj privredi u onakvoj meri 
i u onakvom obimu kako bi trebalo i kako je naša 
privredna situacija to neminovno iziskivala. Pa čak i 
od  železnica,   prema   sadašnjem   sastavu   budžeta i 
prema sadašnjoj našoj  Iniansijskoj  politici, traži se 
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ne samo da dadu jedan višak od prilike od jedne če- 
tvrti milijarde dinara, nego se čak one opterećuju i 
jednom vozarinskom taksom koja je besprimerna u 
celoj Evropi i koja je najveća na celome kontinentu. 
To je jedna taksa koja je po našu privredu ubitačna 
po svome konačnom dejstvu. Mi smo kroz posled- 
njih pet do šest godina činili napore da se ta taksa 
smanji ali u mesto, toga ona je povećana, naročito 
u 1933 34 godini povećana je do jedne visine čija se 
posledica pokazala u tome da od naše izvozne i u- 
vozne trgovine samo još S0% ide željeznicom a 70% 
ide već vodenim putem. 

Ja   mislim   da   bi   trebao   g.   Ministar   saobra- 
ćaja   da   se   malo   zamisli   nad   tom  činjenicom.   On 
doduše    daje    izvesne   povlastice   za    izvoz   ali   sve 
to  nije  u  stanju da  aktivira  natrag one transporte 
-oie  je izgubio. A pogotovu pod ovakvim fiskalnim 
ausoiciiama    eksploatacije   g.   Ministar    saobraćaja 
..nšte'nije u stanju da vodi jednu tantsku politiku 
»kn   bi   naši  privredni  krugovi, kako bi  privredne 

nrilike u našoj  zemlji i kako bi interes naše unu- 
rašnje ekonomske  konsolidacije  iziskivali.  On je. u 

nrostoj   nemogućnosti  da  udovolji onim obrazloze- 
nim zahtevima koje mu je kroz godine taritski od- 
nr  podnosio, koji  su stručno dokumentovam, koji 
.i  sa  privrednog gledišta  opravdani  i koji su u  in- 

"f^resu akvizicije za samu železničku иргауи. Ja nn- 
fim   da  ovo paradoksalno stanje  ne  može  vise da 

traie  i da treba  da se izdejstvuje remedura, i ako 
manjina    glasa   protivu   ovoga   budžeta   glavni  je 
/rok tome što ona ne može da se slozi sa ovom fi- 
ansiskom  politikom   koja  je  u  sklopu  ovoga  bu- 

Sfeta diktirana g. Ministru saobraćaja. Ja znam da 
e  sa ovim ne slaže ni sam g. Ministar ali nije bio 

dovoljno otporan da se odupre ovome načinu eksplp- 
fSd e naših državnih železnica. Ne može se trazn. 
nd naših železnica da dadu pod normalnim uslovima 
Pdan višak preko pola milijarde dinara od koga se 
toduše jedan veći deo upotrebljava na novogradnje. 
Ld  ovakvim   načinom   eksploatacije   Ministar sao- 

■     .  nrinuden   ie  da  potrošni  materijal  koji  mu 
SJ  a'tSće  ponehe,1 u  nedostatku sretstava da 

Kovi   dovoljne   količine   materijala,  on mora taj 
"^пЧа! da рошсије na kredit idućih godina, a ne 
'"fm       a       će u idućim godinama  ./.gledati njegov 
znanao      ' 0 ^ itete t|a plati. Međutim ni ove 
^ndklne n'su dovoljne, jer je u toku prošlih pet 
РОИ?па toliko zanemareno održavanje gornjega 
ftrofa že eznica da su danas prečanske železnice u 
SSčki najzapuštenijem stanju . da ce trebati ve- 
fk napora i znatnih investicija da se one dovedu u 

1,k in stanje Za svaku je osudu da su takozva- 
ПОГП I' om impres,j..m budžeta u 1933 a naročito 
?S goS i oduzimani krediti za taj cilj i za svaku 
1934 gociim danag 1)otražuje , trazl jedan 
je^ tu svrhu građenja železnica a da se ne održava 
V1Srnii stroj onako kako bezbednost saobraćaja . 
Sitevi moderne tehnike iziskuju. 

Gospodo, moram naročito skrenuli pažnju g. Mi- 
nistru saobraćaja   na  vrlo  nepovoljno stanje održa- 
anja železnica  u Ljubljanskoj  direkciji. Dok su пл 

Havnoj  pruzi od Zagreba do Beograda učinjene iz- 
vesne investicije da se postigne veća brzina, do le u 
nravskoj banovini to nije učinjeno. M. imamo danas 
[li   slučaj  da se  i  na  glavnoj  pruzi  u  Dravskoj  !;<;- 
' Ji mora smanjivat, brzana vozova .   la su novine 
^.e  žalbi  zbog toga  na  železmčkn  upravu. 

Ja se ovde pozivam naročito na izveštaje re- 
žimske štampe, koja je mnoge kritičke članke o 
tome donela, a o kojima bi trebalo da se vodi ra- 
čuna. Kad nam je g. Ministar saobraćaja nagovestio 
jedan veliki program: da će u toku ove godine biti 
predato saobraćaju od prilike 400 km. novih željez- 
ničkih pruga, ja bih želeo da se kod ovako velikog 
programa rada vodi malo računa da imamo u našoj 
zemlji dve velike mreže duplog koloseka, koje me- 
đusobno nisu povezane. Nedostaje jedan mali krak 
od prilike 60 km. između Zidanog Mosta i Zagreba, 
koji bi već davno trebao da bude izgrađen na dupli 
kolosek. Posledice nedostatka ovog drugog koloseka 
vrlo se neprijatno osećaju u međunarodnom saobra- 
ćaju koji se odvija najintenzivnije baš na ovom kra- 
ku međunarodne veze Zidani Most—Zagreb. Ja bih 
molio g. Ministra da o tome vodi računa u interesu 
samog saobraćaja, ne kao jednu možda koncesiju 
Dravskoj banovini, jer je stvar međunarodnog ka- 
raktera a vrlo važna i u strategijskom pogledu, i da 
u najbliži svoj investicioni program uvrsti i dupli ko- 
losek na ovoj pruzi. Ja bih ovom prilikom želeo da 
skrenem pažnju g. Ministru još na jednu stvar, na 
ime na stanje željezničkog osoblja. Mi imamo sva- 
koga dana priliku videti da ovo osoblje vrši jednu 
vanredno požrtvovanu službu, i to sa stalnim tako- 
reći prekovremenim radom, a sa najmanjim berivi- 
ma. Ja bih molio g. Ministra da razmisli o tome, na- 
ročito o onom saobraćajnom osoblju koje radi i 
danju i noću, vršeći službu, koje je izloženo svima 
vremenskim neprilikama, a tako isto i o radnicima 
koji rade na otvorenoj pruzi, da se uslovi rada i 
njihovi prihodi poboljšaju. I ja mislim da će on ro 
biti u mogućnosti da ostvari i u okviru sadašnjeg 
proračuna. Ja znam da on ima veliki interes i otvo- 
reno srce za radnike i da je naklonjen tim pitanjima, 
pa računam da će on naći puta i načina da toj opštoj 
potrebi udovolji. 

Gospodo, iz razloga koje sam naveo, na ime da 
se tako fiskalno eksploatišu naše željeznice, da one 
nisu u stanju da \ ode računa o privrednim potrebama, 
manjina je odlučila: da i ovoga puta mora glasati 
protiv ovoga  budžeta.  (Burno pljeskanje na levici). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik g. Mihailo Bošković. (Glasovi: Nije tu!) Pošto 
narodni poslanik g. Mihailo Bošković nije tu, gubi 
pravo na reč o ovom razdelu budžeta. Reč ima na- 
rodni poslanik g. Aleksandar Lazarević u ime grupe 
Jugoslovenske nacionalne stranke. 

Александар Лазаревић: Господо народни no- 
сланици, ресор Министарства саобраћаја јесте је- 
дан од најважнијих у нашој државној админи- 
страцији. После Министарства војске и морна- 
рице, ово je Министарсгво прво no својој вели- 
чини, и стога заслужује нашу велику пажњу. 
Иаше жељезнице јесу наше највеће национално 
предузеће, од којега у првом реду наш народ 
треба да има велике користи. Жељезнице су нерв 
кроз који струји живог наше народне привреде. 
Једна земља, у колико има разгранатију жељез- 
ничку мрежу, у толико je развијенија њена на- 
родна привреда, и у толико je веће благостање 
самога народа. 

Наравно, претпоставља ce да ce све ради сми- 
шљено и паметно и тек у оваком раду може рен- 
табилност бити осигурана. Међутим, наша земља 
пије те среће.    Hama  саобраћајна    политика Јоџј 
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увек показује један велики минус, a зашто? Зато 
што се не ради паметно. Рђава je администрација и 
р-ђаво газдоваН)е које се npe може назвати распи- 
кућством. Ha пример, наша земља има три пута 
више магацина за чување разног железничког ма- 
геријала од Немачке, која на пример има пет пута 
већу железничку мрежу него што je наша земља 
има. Ово je последица рђаве администрације a ова 
долази од нестручности људи. У једној добро уре- 
licHoj земл.и као што je Немачка, служба je тако 
упрошћена и рационализована да се код њих врше 
набавке тек инда кад им затреба, те не морају 
годинама да плаћају магацине и магационере, као 
што сс то код нас чини. Под нашом гломазнрм 
и спором администрацијом не може се ни један 
посао свршити ако се његово извршење не отпоч- 
не бар на једну годину npe него шго би гребало 
да Lc сврши. Г. Министар caoopahaja има прилич- 
но велики број стручњака у своме ресору који за 
one ове неволЈе знају и који врло добро знају ко- 
лико je код жслсзмица потребно упростити адми- 
нистрацију, a IH ми бисмо хтели да змамо шта je 
он nto томе предузео. Ништа! Не само да г. Ми- 
нистар за упрошћење администрације ништа imjc 
гтредузео, него у сврме партизанстну рад још више 
компликује. Питаћете, сигурно, na зашто би он 
то радио? Зато што неред и компликованост у ад- 
министрацији одговара његовој персаналној поли- 
Tiinn. Г. Министар je политички човек и гледа да 
задовол>и своје бираче. Њему je прва и последња 
брига то, a вођење саобраћајне полИтике препушта 
cBojM.\i (>рг;!пнма. Ови последњи слабо могу водити 
рачуна o саобраћајној политици кад пм Министар 
сваког ддна набије no једног новог чиновника који 
често пута нису ни довољно писмени a jc^ni мање 
стручни, 

Поред pliane адмипистрације, рекох, да се у 
oiioM ресору и р})аво газдује. Ви знате, гбсподо на- 
род-ни посланици, да су железнице велики набав- 
л.ач или боље да кажем потрошач разног матери- 
јала и радне снаге, и као такве претстављају важап 
привредни (|)актор који може на тржишту да и-н- 
тервевише лако и ефикасно u no народну привреду 
корисно: Тако на пример iiauie железнице набав- 
л.ају гвоздени материјал за шипе, скретиице, мо- 

.стове и остало. Ви сте, господо народ»и мослапици, 
' чули да се у Зеници полиже такозвана груба пруга, 
т.ј. ннсталација за ваљање шина и другог гвожђа 
Koje смо досад морали да увозимо. Крал>евска вла- 
да je оно обележнда као неки свој великр успех 
ii пометак радова na подизању ових иисталација 
био je обележен великим свечанбстима, на којима 
je \ зео учешћа ПОреД Министара и сам r. др. Ми- 
лан Стојадиновић, Претседник Крад>евске владе. 
Министарство саобраћаја имало je нарочитог ин- 
гереса v овом проширењу Зепице, јер б« тиме 
отоале све тешкоће око набавке шина у ипо- 
странству, 

Господо народни послаиицн, да ли mi мислите 
да се наш Министар саобраћаја др. Спахо овоме 
обрадовао? Сад here видети. 

Оно што никада Министарство саобраћаја није 
радило т.ј. да арсдвиди све потребе за неколико 
годииа унапред сад je учинило. Прршле године 
г. др, Мехмед Спахо израдио je један пррграм за 
ндбавку iiiima, гвожђа и мостовд и то за неколико 
година унапред у вредности од 4()() милиона ди- 
нара. г. др. Спахо ступио je одмах \ разговоре са 
страппм фирмама да овај материјал пспоруче Ју- 

гославији, кад на врага за ову ствар сазна наша 
индустрија за прераду гвожђа и метала и најенер- 
гичније интервенише са претњом да ће целу ствар 
обелоданити и тако онемогућити овај посао нашем 
Министру caoopahaja. A знате шта je требало да се 
обелодани? Да би после ове набавке из иностран- 
ства имала фабрика за израду шина у Зеници за 
неколико година да затвори своје радионице, na да 
прорадп тек кад се потроши та пабавка коју je 
хтео да изврши национални Министар саобраћаја 
др. Спахо. (Живота Милановић: Зашто би он 
био прогиву Зенице?) Нека г. др. Спахо каже да 
то није истина. (Министар саобраћаја др. Мех.мед 
Спахо: To Вам je неко добро подвалио!) 

,)а сам хтео да наведем пример како je хтело 
да се р!;ав() газдује, a сад ћу навести други пример 
како се р1)аво газдовало. 

Познато je да коштање грађења једне пруге не 
зависи са.мо од прорачуна који су направили СТруч- 
њаци, него и од начина на који се г[)ађење води: 
да ли nocao води искусан и окретан предузимач или 
државни чиновник, који иначе није непосредно 
заинтересован или га води какав режијски одбоц. 
када се цела ствар обично заврши тиме, да народ 
н не зна шта га je једна пруга у опшге коштала. 

Г. др. Мехмед Спахо je ту одлучно стао на 
страну израде пруге у државној режији, али не 
снуда, већ само у његовим изборним крајевима. 
Нруга Устипрача—Фоча—Гацко—Билеће гради се 
у државној режији, и чланови режијског одбора 
муке имају са пријателЈИма и гласачима г. Мини- 
стра. Шта he се од ове пруге направити, a коликр 
погјјошити,  мислим  да  није  потребно да кажем. 

Да не бих ваздан набрајао примере o рКавом 
газдовању г. Спахе ja ћу навести само још ова два 

Г. Министар je донео један незаконити пра 
вилник, који није одобрен од Финансиског рдбора 
no коме je наредио да се генералном директор} 
купи један аутомобил. Сама куповина овога ауто 
мобила обавЛЈена je неправилно и на штету држав 
не касе. 11аиме купл^вн je један нов аутомобил v 
вредности од 100.000 динара за 99.000 динара у 
IOTOBOM новцу и за један полован, иначе скоро 
иов Буик — то г. Министар зна — који je про- 
цењен 40.000 динара. 

Само на овом послу држава je оштећена са 
39.000 динара осим што he државу коштати грд- 
них новаца издржавање ових кола на која иначе 
г. гемералпи директор нема права. 

Па како je иило код ивига аутомобила тако je 
било и код штипаљки, шина, вагона. (Један глас: 
To треба доказати!) Ово je један конкретан при- 
мер, a г. Министар нека одрекне. (Жагор.) 

Други вам je случај, господо народни посла- 
иици, са набавком једних салонских кола, која су 
дриовну касу коштала преко једног милиона ди- 
нара. Т\ нам je изражен толики луксуз и бес, да 
кажу, нису била боља и скупоценија кола ни оног 
чувеног махараџе. Можете замислити, господо на- 
родни посланици, колико je било ту расипања на- 
родне нмрвине, када je г. Министар плаћао једну 
мастионицу за тај салон-вагон 2.500 динара и неке 
крмстал чаше 7.000 динара. (Један глас: Je ли је- 
i;in конад?) He, зна се како се чаше купују. Гар- 
иитура. 

Док се  оиако газдује, док г. Минисгар поред 
своје редовне  плате прима и друге огррмне ван- 
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редне принадлежности, док то исто раде његови 
виши чиновници и његови лични протежери, дотле 
,.нај нижи чиновнички кадар, који једино нешто 
и ради грца v беди и невољи, дотле наш радни 
народ, како села тако и вароши, километрима бо- 
соногпешачи поред железничке пруге, јер не мо- 
же да плати карту III класе. (Обраћа се народном 
посланику г. Животи Милановићу.) A што ту не 
проговориш, Живота Милановићу? 

Pretsednik Stevan Ćirić: Ovo je vrlo redak slu- 
г-п da ima upadica sa govornice. Ла Vas molim, j?0- 
snodine govornice, da tu metodu ne uvodite u Na- 
rodnu skupštinu i molim Vas da produžite svpja 
razlaganja. 

Александар Лазаревић (наставља): Тарифа же- 
лезничка скупа je. Народ се јевтиније вози ауто- 
Гпсом него возом. Зато су аутобуси озбиљна кон- 
гоенција железници, a то само зато што je тарифа 

висока. Кириџије јевтиније возе од железнице. За 
гне ie крива саобраћајна политика г. Мини:тра 
Спахе, због које и народ много трпи и пати. 

Господо народни посланици, народу сељачком 
и сипомашном свету уоптте треба створити мо- 
^•ћност да мало лакше живи. Треба му помоћм 
ZTe где се то може учинити. Жељезничком тари- 
boM предвиђена je IV класа за сиротињу. a ja пи- 
?ам господина Министра cao6pahaja зашто HHje 
vRPO IV класу? И зашто не створи Јадном сељаку 
vmrvhHOCT да за мале nape оде до свога воЈника, 
и™ до ма ког удаљеног места, него га натеруЈе 
Ta no најгорем"времену босоног гази блато no 
иитаве километре поред пруге. Зашто се овде 
Ллом човеку не помогне a поготову када се зна 

a ће се и та IV класа исплатити држави. 
Господо народни посланици, како je год важно 

„олити рационалну саобраћајну политшсу, исто 
лко ie важно водити и добру граНевинску поли- 
^v Истина гра^свинска политика не руководи 

гГувек само привредним разлозима, али и из дру- 
гих разлога мора сс опет подити рачуна o рента- 
билности самога гра1,свинског посла. 

Ппи гра1)ењу железничких објеката. најбоље 
:„ no могућству задовољити све интересе, али ако 
I-,, већ не може бити, онда треба задовољити оне 

најважнио^ење ^,^ грађевинске политике једнрм 
Министру потребно je да буде стручан, или да има 
поштено стручно особље с једис стране, a с друге 
"пане потребно je опет да raj Министар, као 
Ждбодавац.   буде   широкогруд   и   без   и   Једне 

nvHKe егоизма. a o неком партизанству не би тре- 
^ло ла буде ни једне речи. Само овакав Л^инистар 
Лаг, би ча спроводи једну лобру и опште ко- 
Sv граћевинску политику »вога Милаиовић: 
Ута вратимо Лазу Радивојевића!) 

Мећутим, господо народни посланици, наш 
Министар саобраћаја г. ДР- Мехмед Спахо показао 
^ да нема ни једну од овихособина. (Др. Драган 
Паиић: To ти тврдииЈ!) дамиЈ Мехмед Спахо, доласком за Министра 

..fimhaia    без   икаквог   оправданог  разлога,   из 
ocHoSa je променио грађевинску политику његовог 
ппетеодника. (Један глас са деснице: Лазе Радив*,- 
рвића') Не, него ДимитриЈа R.vjnha! 

1Р\;кон()1)С-н својим локалним и партиским ume- 
■, p   Спахо без дужег размишл>ан>а o6v- 

гтавио' je изградњу веКег дела пруга у Србији и 
путем  вирмана   сан тај  неутрошени  повац бацио 

онамо где су то, као uno рекох, нзегови локално- 
партиски интереси захтевали. (Рагчб Чапљић: Па 
нсћемо ми у Босни да будемо више колрнија!) 

Господо народни посланици, пок. Крал. Петар 
Ослободилац био je прави народни владалац. Де- 
мократа no души, био je широкогруд и умео je 
сваку ствар из далека лепо да осмотри. Карађор- 
^ева Топола за време владавине Обреновића, нс 
само да je намерно запостављана, него je нагло и 
рушена. Куле око Карађорђевог конака, Kapahop- 
ђева касарна, na и сам конак донекле, рушени cv. 
И у рушевинама je пок. Крал> Петар све то нашао. 
Примио je у наслеђе руинирану дедовину. O своме 
фошку, колико je могао, оправљао je. Доцније je 
и задужбину себи подигао, коју je довршио његођ 
син пок. Краљ Александар Ујединител). И отац и 
син били су тако омил.ени код свога народа, да су 
могли чинити све што су хтели и да су хтели ne 
затражити, него само изразити жељу ма за чим, 
народ би им ту жељу са највећим задовоЛ)Ством 
мсиунио. 

Пок. Младен Марковић, трг. из Тополе, који 
je иначе био лични пријател. пок. Краља Пстра, 
испричао ми je један кратак разговор са пок. Кра- 
љем. Каже ми да га je једном на Опленцу, join пре 
Балканског рата, запитао: „Величанство, зашто Bu 
не наредите да се Топола мало подигне, баш je 
срамота да и данас одтане овако порушсна. Моглп 
би и овде да се подигне неко здање, као што су 
Обреновићи го учинили у Аран^еловцу, и ла се на 
неки начин ово место мало унапреди." 

Ha ово му je пок. Краљ одговорио: „Не мислим 
ja, Младене, да радим оно што су они радили; нека, 
и Топола ће у своје време сама доћи до свог 
степена". 

И заиста, Топола je данас горда и поносна, јер 
je љој указана највећа част — част да чува нај- 
славнијс л>уде своје зсмл,с, част да чува Kapahop- 
Неве потомке. 

Топола je ипак no нешто у културном погледу 
лобијала и то с времсиа на впеме, онако како су 
то државни интереси налагали, Крпз Тополу je npo- 
niao ме^ународни пут, a 1929 године били су от- 
почели и радови на изгралњи Ладранске пруге. 
Ова je пруга била стратегијска и требала je ла 
npohe кроз Тополу. Раћена су и два тунела на 
oso! прузи- — Сараново и Бела Река. Овај првн 
пробијен ie и без мало довршен, a други je изгра- 
ђен за 1500 метара. Цела пруга се ралила од Pe- 
сника, преко Лазаревца—Аранћеловца—Тополе— 
Наталинаца—Раче и Марковца. Требало je да буде 
дупла пруга, која би дал^е ишла преко Крагујевца 
и Крал^ева за Скопл^е. Ова je пруга важна за зе- 
маљску одбрану, јер она ниџ1ка пруга, због виа- 
дукта на Рал-.и и ллугих објеката, војсци није била 
ловол^на на случај рата. 

Гве Владе. до толаска др. Мехмела Спахе за 
Министра оаобпаћаја. гадиле cv no мало на из- 
гралњи one ппуге. али доласком др. Мехмеда Спа- 
хе за Министпа гаобпаћаја, рад на овој прузи и 
тунелима сасвим  ie обуставлтен. 

la не Morv да кажем да v Босни и Херцего- 
виии не треба гралити жељезнице, можда je тамо 
било потпебније него кроз Шумадију, али г. др. 
Мехмед Спахо требао je да има душу, ако не бе- 
смртног великог Крал>а Петра, оно бар јелног 
сМртног човека KOVC CV ne би могло рећи да je био 
заслепл>ен локално партизанским ннтересима, и KO- 
JU би својмм државничким гестом уверио цео свет 
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да он у раду_ на државним пословима имд у виду 
сам« општи интерес и ништа друго. (Живота Ми- 
лановић: Добићете жељезницу у Тополи!) Знам, 
знам! Добићемо од Младеновца до Тополе, али не 
Јадранску пругу! Добићемо оно — слепо црево! 
Чак ни то слепо црево није сигурно. И оно je, 
онако, у ваздуху, у магли — само обећање и ни- 
шта друго. 

Господо народни посланици, ja мислим да још 
није доцкан да г. Министар ову своју грешку по- 
прави, jom није доцкан да поврати себи љубав 
Шумадије, јер ако je сада не поврати, никада je 
доцније неће повратити. 

Господо народни посланици, како саобраћајну 
и грађевинску, г. Министар je требао да води н 
персоналну политику на бази југословенској: брат 
je мио које вере био. Није требао свуда православ- 
не Србе да прогони и отпушта, a да на њихова 
места доводи све саме Муслимане. (Један глас на 
десници: To није тачно!) Сада ћу вам показати да 
je тачно! Ми имамо тачних података o свима по- 
ставл^ењима, које je извртио г. Министар. Међу 
тим поставл>ењима већина je противзаконитих. По- 
ставл)ају се или неписмени, или без довољио ква- 
лификација. (Приговори на десници.) Господо, ja 
o овоме имам аутентичан извештај. (Гласови на 
десници: Од кога?) Нећу да вам кажем од кога. 
Од чиновника г. др. Спахе, кога би он одмах от- 
пустио. (Један глас на десници: A да ли je тачно?) 
Па, чим je чшовник г. лр. Спахе, сигурно je тач- 
но. Из овога извештаја, господо, види се да се у 
Министарству саобраћаја поставЛ)ају само Мусли- 
мани, na чак и неписменн, и ако законски про- 
писи налажу да сваки службеник мора бити пи- 
смен. 

Министар саобраћаја недавно je на станици 
Новска поставио за скретничара једног неписме- 
ног Муслимаиа и наредио да се o овоме не сме 
правити питан.е. Од свих нових постављења, ово 
je тачан податак, v Министарсгву саобраћаја мо- 
же се рећи да je 90^ Муслимана. (Глас са десни- 
це: И Муслимани су грађани ове државе!) Мусли- 
мани се постављају свугде, где има кредита, na 
се после премештају и бирају места. Скоро je био 
случај да je наре1)снп јслној ложионици ла изве- 
сти Министарство у коју станицу у Босни и Херце- 
говини жсли један службеник Муслиман да буде 
преметтен. To jo ложионица Сутак. (Јелан глас 
са деснице: To ie и раније било! Поставл.ани i-y 
и православни!) И раније су поставл^ани исто тако 
и Муслимани као н православни, али сразмерпп 
и процентуално, a данас се то једнострано в[)ти, 
(Нурија Позлерац: Срамота je да то критикујете!) 

Персонални референт Министров . . . (Нурија 
Поздерац: Онла ви не знате у каквим се прилн- 
кама налазе Муслимани. To je срамота критико- 
вати и приговарати! Видите како се служитс неи- 
стинитим изпештајима!) Демантујте Ви ово! (Ну- 
рпја Поздерац: Шта имамо лемантовати! Срамота 
je да тп критикујете! — Граја на десници.) Слу- 
шајте даље, имате joui више да се иервирате. 

Министрон персоналнм референт Куленовић, 
ради против Срба. Недавно je звао једну чиппп- 
ницу из радионице Сарајево, ово се може провв- 
рити, и тражио од ње да му ленунцира Србе, да 
их разјури ii3 Босне. (Др. Драгаи Дамић: To еу 
саио приче! - To један правник не би смео изно- 
сити!). Казао ioj je, /IR су лоста Србијанпи нрш- 
л^али no Босни, и ла je сала дошло чремс да ИХ 

он разјури. Ова га je госпођица на све то пљу- 
нула и сад прича овај случај no Сарајеву. (Др. Дра- 
ган Дамић: Ти то још верујеш?! — Ffiaia на де- 
сници. — Министар саобраћаја др. Мехмед Спахо: 
Господине посланиче, изнесите само једног опту- 
женог!) Персонални референт Министро?.. . (Ну- 
рија Поздерац: To je клевета! — Др. Драган Да- 
мић: Износиш приче a заклањаш се за имуиитет! — 
Граја не десници.) Персонални референг Мини- 
стров Куленовић сваку девојку и жену која до}>е 
ради постављења код њега зове у стан на разго- 
вор и нуди joj аутомобил да je вози. (Нурија Поз- 
дерац: To je озбилзан човек! Жалосио je што тако 
износите! To je клевета! — Граја и протести на 
десници). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodine poslanice, 
opominjem Vas na § 45 Zakona o poslovnom redu, 
po kome se ne sme vredati i uzimati u pretres priva- 
tan život ničije ličnosti. Obraćam Vam pažnju na 
§ 102, koji Pretsedniku nalaže, da u tom slučaju 
oduzme reč poslaniku koji tako radi, 

Александар Лазаревић (наставл,а): Ако се 
истина не може говорити због тога што она неко- 
ме не годи, онда пардон, господине Претседниче. 
ja ћу престати са овим изнотењем-ствари, али 
морам да констатујем, господо народни посла- 
ници, да се ми са запрепашћењем морамо свему 
овоме зачудити. (Настају поново упадице и rpaja.") 
Велика je национална срамота,,, (Др. Драган Да- 
мић: Ово су клевете, господине!) Ja сносимза ово 
пуну одговорност, (Поновне упадице и граја.) 

Нечувено je ла се од стране господина Мини- 
стра саобраћаја води оваква железничка персо- 
нална политика, али je jom rope, да господин Ми- 
нистар држи у служби таквог свог персоналног 
референта, (Граја.) Видите, господо, какве се све 
ствари дешавају у овом Министарству, a ja вас 
уверавам да није боље ни у другим Министар- 
ствима. Док се o свему овоме у јавности ништа 
не зна. дотле nama диригована штампа измишља 
разне афере, Ових лана били ere сведоци, да 
fraina пггампа звони на узбуну због т, зв, афере са 
Техничком унијом, Мене je ова афера јако за- 
интересовала, na сам со трудио да уНем у CVIUTHHV 
ствари. Испитивањем сам утврдип, да код Технич- 
ке уније нијс било афере. већ je било покушаја 
једног поштеног посла, који би у рукама једног 
Димитрија Љотића (Гласови: Охо. ти си адвокат 
и.сгов!) донбо велике користи натим привредним 
интересима, (Граја), 

Pretsednik Stevan Ćirić: Molim gospodu narpdne 
poslanike, da ne upadaju u reč, Pre neki dan je sa 
iste govornice taj pokret bio oštro napadnut; ako 
neko hoće da ga uzme u odbrami, to je dužnost g. g. 
narodnih poslanika  i  odbrami  n miru saslušati, 

Александар Лазаревић (наставља): Господо, 
овај посао није успео због тога. што претставник 
Тсхиичке уније из Немачке иије познавао при- 
лике у iiainoj земљи. Овај Немац je мислио, ако за 
овај посао ангажује и нашу Кралзевску владу, да 
he бити много већа корист за обе земље, na je 
због тога и скрепуо на овај несигурни пут. Позна- 
вајући добро искреност данашње Владе при сва- 
ком оваквом послу, r. Димитрије Љотић je одмах 
отказао сваку сарадњу Техничкој унији и пустио 
je да пролужи сама преговоре са нашом Краљев- 
ском владом, Наравно. колико год je ова Техничка 
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vHHJa била корисна no нашу земл.у (Др. Мирко 
Kocu h: To ce не зна!) To ce зна, господине Косићу 
To je чиста ствар промене аграрних производа за 
произволс индустријске! (Др. Мирко Косић: И не- 
плаћање!) Kao што сам рекао, колико je она могла 
бити корисна, v толико je могло бити велике ште- 
те у материјалном смислу за лруге две стране др- 
жаве, које су до данас биле са нашом земљом у 
пословној вези. 

Ови преговори измеНУ Техничке уније и name 
Влаче дошли cv иа јавност пре времена, и кад je. 
нагпа штампа зазвонила на узбуну, Крал.евска вла- 
1Л ce повукла и пустила штампу ла- виче: „Држите 
лопова!" "Нема. господо народни посланици, ни- 
какве афере ни код Љотића ни код Крлл.евске 
владе v овом чистом послу. Овде je била само 
^обра намера једног нашег привпедног предузећа, 
коме ie на челу г. Димитријс Љотић, да створи 
техничку унију. како би наш сељак своје сељачке 
ппоизводе пласирао пгго бол,е и што иелисходни- 
је Јер- „Пријател^ство за пријател>ство. a сирењс 
за nape", — као што каже наш народ! Ми можемо 
бити v политичкој и гавезничкој вези са Францу- 
ском a можемо бити исто тако и са Чехословач- 
ком 'али кал ie упитању наш џеп, ми heAio онла 
радити онако како je за nam џеп иајбол.с. (Велики 
жагор и упадице.) 

Prefsednik Stevan Ćirir: Ja molim eospodu na- 
rodne poslanike da ne unadaju gospodinu govorniku 
., reč Svaki ima ргауа da izađe na jrovornicu i kaže 
šta ima, ри "eka to sa toea mesta i učini, a ne da 
ovako prekida govornika. 

Александар Лазаревић (наставља): И кад je 
Пимитри!е Љотић. као сваки честит и поштен чо- 
'Пр^ хтео ову ствар да објасни пело.1 nauioi Јав- 
иогти он ic v томе био онсмогућен, Вама ie, го- 
"noio познат онај скандал са његовим збором 
пвпе У Београлу v CapaieBCKoi улици. Кад ce са- 

»ало да t.e г Љотић да оГласни збору и цело! 
f" НОСТи ту поштену ствар и да скине са себе онај 
гпамии напад. онда ie њему npnnehena лемонстоа- 
Z\a — мислито од антифашиста; не ол антифа- 
мгта него on полипи1с. ол саме полицше. (Жа- 

rnn и упадипе.1 Импмо позитивних доказа да je 
ппе почетка збора. око места где ie rai збоо тре- 
л na ce олпжи. била пазмештсна жанлапмспжа 
„Гдвориштима. Становници кућа имали cv ппи- 
^р аз no чвопиштима вилс многобрп,не скри- 

R7HP жанларме. И кад je дат знак ол једнога жа.н- 
[ла   за кога ce позитивно зна да  ic упућен од 

^мрсапа збопа.да ce отпочне са лемонстрацијом, 
гомс моменту  госполо. то нше случашост. ДО- 

,7*  cv Дво1-а кола пуна натоварена камењем^ И v 
^L моменту    полипт-ски    лемонстрантп грабе из 

lux кта камењс и напала!у на зграду где ce збор 
гЛоопожатњ разбиј.-пу прозоре на згради у кп- 
•';  ie збоп дпжан и лемолипагу саму зграду. да би 
глмо  направили  неред  и  створили  могућно^  по- 
SnHtH la сс пна vMeina. ^ интепвенише и забпани 
iZo   nanvHaivhn   -. на rai начин неће  тпзволити 
ЉотићУ   чп  ла CBoie o6iamn.en,e Јавности. (Гласо- 
ви. A како ie одржао збор?) 

Prefsednik Sfevan Ćirić: Gospodine poslanice, taj 
nredmet'nema nikakve veze sa Ministarstvom sao- 
hraćaia i ja Vas molim, da govorite samo o predmetu 
Uoji   je danas na dnevnom redu. 

Алексаидар ЛазаревиН (наставља): Пма везе. 
Чакле да одговорим na овј  упадицу. Збор je одр- 

жан зато што Љотић има своје дисциплиноване 
партиске чланове, који су унапред били обавеште- 
ни за ове припреме полиције, na су благовремено 
ушли у салу и одржали збор и поред свих нереда. 
(Др. Мирко Kocnh: Немци и Мађари!) 

Госпвдо, ово сам сматрао за потребно да из- 
несем, да покажем како ce no нашим Министар- 
ствима, како ce no нашим државним надлештвима 
ради, a у јавности ce o томе не зна ништа, док ме- 
ђутим у читавој штампи диригованој од Владе 
труби ce o неким аферама, a афераша нигде нема. 
Ja не могу бити с тим начисто, ja сам правник TI 
сматрам да ако има афера онда мора бити и афе- 
раша, a ако нсма афераша онда нема ни афера. 
Ако афераша има Влада je дужна да их гони, a 
не да ce слободно крећу у слободи. Тврди ce да 
je афера Љотићева a Љотић je у слободи; тврди 
ce да постоји афера Дијамантштајна a Дијамант- 
штајн je такође у слободи. Шта то значи? Пусти- 
ло ce намерно ла ce дигне прашина, да ce неки 
i par утре a овамо иза кулиса, раде ce многе ружне 
ствари a јавности o томе ништа није познато. 

ETO, господо, због оваквога рада целе Владе 
a не само г. Министра саобраћаја ja немам пове- 
рења у Крал^евску владу ни у данагању политику 
г. Министра саобраћаја и зато ћу гласати противу 
овога буџета. (Пљескање на левици). 

Prefsednik Stevan Ćirić: Ima reč narodni poslanik 
g. Luka Kostrenčić u ime Narodnog seljačkog kluba. 

Luka Kostrenčić: Narodna skuptino! Ja nemam 
nameru da kritikujem saobraćajnu politiku Ministra 
saobraćaja g. dr. Spahe, već imam nameru da kriti- 
kujem osnovne pogreške saobraćajne politike Kra- 
ljevine Jugoslavije uopšte. 

Kod nas se apsolutno nije vodilo računa o tome, 
da je za Jugoslaviju, kao novu državu, saobraćajna 
politika od sudbonosne važnosti, ne samo sa gledišta 
privrede i prometa, već i sa gledišta opšte državne 
politike. 

Saobraćajna pilitika trebala je da ima jednu od 
vodećih uloga u procesu organizacije, unifikacije, 
konsolidacije i afirmacije nove jugoslovenske države. 
Međutim, nažalost, saobraćajna politika Jugoslavije 
od njenog početka bila je naopaka i jednostrana, i 
ona je neminovno morala dati negativne rezultate 
i u opštoj državnoj politici. 

Umesto da se koordiniraju sve grane saobraćaja 
— železnički, rečni, pomorski i vazdušni — u jedan 
sistem jugoslovenskog saobraćaja koji će iz raznih 
područja bivših saobraćajnih sistema bivših država 
izgraditi jedan nov jugoslovenski saobraćajni sistem 
iznutra i prema vani. kod nas se je saobraćajna poli- 
tika vodila od danas'do sutra, bez jednog određenoga 
plana većega stila. U mesto da se je vodila državna 
sobraćajna politika, vodila se je lokalna, regionalna 
politika po parliskom ključu. 

I da se je kojom srećom na vreme ispravno reša- 
valo saobraćajna pitanja ja sam duboko uveren, da 
se danas ne bi pojavljivala u tako akutnoj formi 
mnoga politička i druga pitanja. 

A sadašnji Ministar saobraćaja g. dr. Spaho, koji 
je nasledio sve negativne rezultate naopake saobra- 
ćajne politike, je u tom srećnom položaju da prekine 
sa tom naopakom saobraćajnom politikom, jer on ne 
treba da gleda na državu i njene saobraćajne pro- 
bleme iz jednostrane perspektive bilo beogradske, 
zagrebačke ili ljubljanske, već iz perspektive geograf- 
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skog cenlra Jugoslavije, odakle treba da se stvari 
vide drugačije i ispravnije. 

I zato apeliram na Ministra g. dr. Spahu da ne 
ludi' i on samo administrator, već da bude i reforma- 
tor naše saobraćajne politike. Stoga ću ja danas go- 
voriti o neophodnoj i hitnoj potrebi jedne krupne re- 
lorme, radikalne reforme naše iz osnova pogrešno 
pomorske politike, kao i o neminovnoj potrebi pro- 
mene naše maćehinske politike prema našem Jadranu 
tiopšte. Pitanje pomorske politike je od sudbonosne 
važnosti ne samo za državu kao celinu, već je i od 
naročite važnosti za odnos Hrvata prema državi. Jer 
i nroblem pomorstva, ribarstva, turizma i problem Ja- 
drana uopšte jest u stvari jedna od dominantnih kom- 
ponenata u kompleksu hrvatskog pitanja. 

Gospodo narodni poslanici, istorija je prven- 
stveno nama Hrvatima namenila tu tešku ulogu da 
u ime celog Slovenskog Juga stojimo na braniku ja- 
dranskih pozicija i da aformiramo Slovene na moru. 
Hrvati su na tim pozicijama izdržali punih 13 vekova, 
odoleli su svima zavojevačima, dolazili oni s mora 
iii konna, održali se na istočnim obalama Jadrana 
i odbraiuli te obale za Jutroslaviju. Primorski, čakav- 
ski Hrvati su svojim osobinama i vrlinama vanrednih 
pomoraca proneli slavu našoj zemlji po celome svetu. 
Oni su, bilo pod svojom, bilo pod tuđom zastavom, 
kao mornari i ratnici, stvarali svetlu tradiciju jugo- 
slovcnskome pomorstvu, trgovačkoj i ratnoj morna- 
rici jmroslovensko'r Kraljevstva. Opšte je poznata 
stvar da su baš Hrvati na Jadranu igrali presudnu 
Ulogu u političkom i kulturnom preporodu moderne 
Hrvatske, a od Riječke rezolucije do Krfske deklara- 
cije bili su i te kako važan faktor u rušenju Austrije 
i stvaranju Jufiroslavije, Prve pobune, koje su bile 
i prvi oči<rledni simptomi raspada Habsburške Mo- 
narhije, organizovanc su u ratnim i trgovačkim lu- 
kama našega Jadrana. A osnovni smisao i zadatak 
celokupnog političkog delovanja hrvatske emigracije 
za vreme svetsko«? rata bio je da se spase istočna 
obala Jadrana za buduću JugosJaviju. U tu borbu za 
Jadran angažovali smo ceo svet od Rusije do obe 
Amerike. A ^ada, kada tu jadransku obalu imamo u 
svojoj vlast'toj dr/avi, Sta radimo sa tom obalom i 
'•akvu politiku vodimo prema našem Jadranu?! Pri- 
zna imo Iskreno da je sadašnje stanje na našem Ja- 
dran« više-nnuie u svakom posrledu dešperatno. a 
manifestuie se м ooštem nezadovoljstvu. To je stanje 
neminovna nosledica sistematske naopake politike, 
koia se ie stalno iz Reoerada vodila prema našem 
Jadranu, i od ono^ divnog zanosa za Jugoslaviju u 
noreiku ove naše države stvorilo se je sadašnje stanje. 
I već je krajnji momenat da Jugoslavija u svom vla- 
stitom nnivi<em interesu izvrši svoiu dužnost nrema 
našem Jadranu i da stalno vodi računa o životnim in- 
tpresirm Hrvatskog Primorja i Dalmacije, da povede 
i 'dn-i ^n^v'm novu politiku prema celo j našoj obali 
od Rečn,,, flo Rojane Inače, ako se nroduži sa siste- 
matskoTi naooakom pomorskom, ribarskom, turistif- 
i'otn i ostalom politikom na Jadranu, konačni rezultat 
iii-,, katflstrofalnj ne samo u sociialno-ekonomskom, 
 м i м ooHtičko-nacionalnom pogledu, I bio bi naj- 
VM'; 71п?>п ne samn na onom narodu dolje na Ja- 
dran". već i zločin nn samoj Jugoslaviji, kada bi se 
nrema nama provodila ona ista iiolitika, koju je oro- 
vodila Veneciia i Austrija, da upropasti naš autohtoni 
plemena! u korist tuđina, U celoj našoj zemlji treba 
da se zna ovo: na-a jadranska obala jest geopolitička 
osnovica Jugoslavije, naš Jadran opravdava opstana'k 

Jugoslavije i daje joj  prvo značenje  u  međunarod- 
nom životu. 

Naša morska obala od ogromnog je značaja ne 
samo sa privrednog, komercionalnog i turističkog 
gledišta već i sa strateškog i narodno odbranbenog 
gledišta. Uopšte, u celoj našoj zemjli treba da se 
zna da je osnovni problem Jugoslavije transforma- 
cija njeiia iz kontinentalne u pomorsku državu i da 
je sudbinska dilema Jugoslavije ova: ili će Jugosla- 
vija biti pomorska država ili je neće biti! Prema 
tome neophodna je i hitna potreba da se i naša sao- 
braćajna politika uputi u tome pravcu, kako bi Jugo- 
slavija postala zaista ono zašta je i predestinirana. da 
bude tranzitna država za najveći deo Podunavlja i 
Balkana, što bi omogućilo i privredni prosperitet 
cele naše zemlje. Pogledajmo samo šta rade drugi 
narodi sa morem ili Šta bi radili kada bi ga imali, 
a šta radimo mi. Koliko ogromne kapitale investiraju 
na pomorstvo države, koje imaju samo po jedan 
prozor na moru, a mi smo posvema zanemarili i 
napustili ćelu mediteransku i evropsku fasadu naše 
državne zgrade. 

Gospodo narodni poslanici, sada ću vam izneti 
sumarno neke konkretne podatke da se uverite kako 
je moj pesimizam posvema opravdan i kako je zaista 
krajni' momenat da se pode novim putem u lepšu i 
svetliju budućnost našeg divnog plavog Jandrana. 
Naša pomorska uprava uopšte nije ni organizovana 
ni reprezentovana i zato se u poslednje vreme i vodi 
akcija za osnivanje zasebnog ministarstva pomorstva, 
po ugledu na druge države jen naše sadašnje Mini- 
starstvo saobraćaja u stvari je samo Ministarstvo 
železnica. 

Pogledajte samo rekapitulaciju budžeta Ministar- 
stva saobraćaja: na budžet od preko 2 milijarde 
otpada na celokupno pomorstvo 16 mihona dinara, 
dakle isto toliko koliko dobijaju od države subven- 
cije naša tri vodeća pozorišta. Da konstatujemo još. 
i ovo- Ministarstvo saobraćaja, koje je toliko bogato 
prihodima, čiji godišnji budžet stalno iznosi mili- 
jarde, koje je ii ranijim godinama imalo ogromne 
milijardske sume za sve moguće nabavke, a osobito 
па račun reparacija, nije nikada od kada ova država 
postoji izvršilo niti jednu veliku nabavku za pomor- 
sku upravu. Mi danas čak nemamo ni jednog vred- 
nije- gllbodera, ni jednog pristojnog broda za vr- 
šenje lučke službe i ribarske policije, niti jednog 
lučkog remorkera itd. Za vreme minulih 18 godina 
nikakovih investicija na Jadranu, na celoj našoj obali 
nije se podigao ni jedan značajan objekat da se bar 
jedna naša luka dovede u stanje da se može meriti 
sa lukama u Inostranstvu, koje nam od reda konku- 
rlšu Obale naših luka se ruše, prolazi su zatrpani. 
Privredni i politički bilans ovakove pomorske poli- 
tike jeste upravo očajan. I takav rezultat ne treba 
nikoga da čudi. ako se uvaži činjenica da je naša 
pomorska politika i u pitanju finansija i u pitanju 
direktive stalno zavisila od ljudi stoprocentno kon- 
tinentalno- mentaliteta, koji nisu poznavali ш niore 
ni pomorstvo, niti su imali osecaja za te stvari, niti 
su imali bilo kakovu koncepciju n tim problemima, 
a da ne govorimo o posvemašnjem pomanjkanju 
jednog širokog svetskog horizonta, koji je neop- 
hodno potreban za rešavanje osnovnih problema 
jedne pomorske države. 

Ia sam u Finansijskom    odboru izneo nekoliko 
klasičnih   primera   o   shvatanjima   izvesne   g^pode 
koja   su   bila   na   vodećim   položajima   i   od  kojih  , 
zavisila sudbina našeg pomorstva i sudbina pučanstva 
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cele naše jadranske obale. 1 ono što još ima života 
i uspeha u našem pomorstvu i ribarstvu, imamo u 
Drvome redu, i gotovo isključivo, da zahvalimo vi- 
sokoj svesti borbenom duhu, životnoj otpornosti, 
požrtvovnosti i privatnoj inicijativi naših po celome 
svetu renomiranih pomoraca i ribara. 

Gospodo narodni poslanici, kod nas je pomorska 
unrava potpuno razdeljena po raznim ministarstvima. 
Svi se otimlju za tu upravu, a samo pomorstvo pro- 
nada    U  samom  Ministarstvu  saobraćaja pomorstvo 
uopšte nema neki rang, koji bi označavao njegovu 
ažnost i nezavisnost od drugih grana uprave s jeo- 
ima nema ništa zajedničkog  U Ministarstvu saobra- 
aia pomorstvo nema onaj položaj, koji bi apsolutno 

'ribalo da ima, nego je ne samo vezano sa recmm 
o^hraćaiem   nego  je  u  istinu  njemu i podređeno, 

ukS  da'Po.norsfeo 'odeljenje  uopšte nije  u direkt- 
noi vezi sa resornim ministrom. U ogromnoj zgradi 
Ministarstva  saobraćaja  Pomorsko odeljenje je str- 
ano u četiri sobice na četvrtom spratu sa 10 cinov- 
1  i .    Današnja  organizacija  naše  pomorske  uprave 
"      шпи    ne  odgovara potrebama i prilikama nase apsolutno ne odgova     F banovi      [ komort) -, sta. 

f6" koli ž ve od mora i na moru, jer svi.osećaju da 
leZ4o n je u ?edu ? da je more i pomorstvo zane- 
"^reno     da treba nešto bitno da se menja. 

a mislim da je za sada bar za ispunjavanje onih 
Д v      h i naielementarnijih zadataka, koji se 

ПаЈ-РП; ou S od edne pomorske uprave neophodno iraze u opste ou jcu      p na  moi.e 
potrebno da sve  ono sto^e ^ш^^.    Domorskoi 

buc 
„pravi ап "a ;." i;aVaYuća kompetencija, u srazmen 
^/Гп še^omoSvo i naša morska c^balazaslu- 

tJO V"    .huhvačeno    u    jednoj    posebnoj    pomorskoj bude .obuhvaćeno   u   J    j. dade        eban auton 

„prav, ah fa be ^7ај
Ј
иса^ kompetencija,  u  srazmen 

&Г^^ S^ i na. пГ a ^^ 

rSg^rSSfni rzfoSgovarajiih potrebnih 

^^Sodo  narodni  poslanici,  ovogodišnji predlog 
>-  .       -i  oomorstvo  iznosi svega  16  milijona di- 

blldf 4da i. a   e 1   ed očima jednu obalu kao što je 
П'Л.   reko bogate   razvedena, obala koja ima jednu 
I'M    Ип većih i inanjih ostrva, 386 luka i pristaništa, Inljadu vecm      nai do Bo     e obuhvata 

1ХПО%а edno ve skupa 2^72 kilometara). Ovakova 
Sa koja pretstavlja još i najizložemju najvažniju 

Jfinteresantniju našu državnu granicu, koja je ne- 
' "^Sno otvorena svima defovima sveta, granicu koju 
Р05

^пГ radi n ene važnosti'kroz ćelu istonju otimali 
>U ' J-, sv: .nogući zavojevači, ovakvom obalom 
\^X se ^ mo^e i ne srne više ovako upravljati. 

fPL.;   se  ie do sada upravljalo. 
Ua    п noslednjih 7 godina budžet za pomorstvo kon- 
stantni ^ -HI^ п.П1опп un n,že i ove godine 

smo doterali do 16 miliona 
П budžetu,  koji   ie sada  na  snazi,  nije  odobren 

ikakav vanredni kredit, nego čitav budžet iznosi  18 
I zato se u toku ove godine apsolutno nije 

HlaVa  uradilo.   Potrebe  su  svakim danom  sve veće  a 
,u\tet\ za pomorstvo sve manji. Pristaništa se ne iz- 

l  u\uni   porušene obale se ne obnavljaju, one koje 
V, nred'rušenjem se ne popravljaju, veliki broj mesta 

noošte   nepristupačan  za  brodove,  jer se  nikada 
nisu mogle očistiti pojedine luke i morski prolazi. 

Budžet za materijalne rashode već se je smanpo 
„,   uoravo  bagatelne  sume, a pomorska  uprava  ima 

Li   sobom"   384   svetionika,   fenjera   i   znakova   na 
SSru  32 plutače za privezivanje, tri ghbodera. jedan 

brod radio stanice, 4 remorkera za glibodere, 3 ribar- 
ska motorna broda, 3 motora za lučku službu i još 
oko stotinu drugih malih brodova na vesla i jedra za 
službu svetionika, za ribarsku i lučku policiju i t. d. 
osim toga ima jednu radio stanicu, mnogo aparata 
i sprava ronilačkih, sanitetskih, geodetskih, signalnih, 
rasvetnih, nautičkih i t. d. 

Sve to treba izdržavati, nabavljati, popunjavati 
i t. d. a budžet rapidno pada. I onda se dešava svake 
godine ovo: da ni ona tri jadna i nevoljna glibodera 
ne mogu da rade, jer nema dovoljnog kredita, te su 
najveći deo godine raspremljeni motorni brodovi za 
ribarsku i lučku policiju, jer ili nemaju pogonskog 
sretstva ih ih treba stalno popravljati. Na mnogim 
opasnim mestima ne mogu se postaviti i urediti svetla 
i znakovi za sigurnost plovidbe, jer apsolutno nema 
sretstava. A ova partija za ove materijalne rashode 
u mesto da se poveća ona se sada još smanjuje. 

Do sada smo imali u budžetu partiju od 2 mili- 
ona dinara za građenje pristaništa. Razume se da je 
to bagatelna suma ako se uvaži broj naših luka. 

U ovogodišnjem predlogu budžeta ta je partija 
ukinuta a to se objašnjava time što će se doneti jedna 
uredba o osnivanju fonda za podizanje i održavanje 
luka, a u taj fond će ulaziti sve lučke takse koje se 
naplaćuju u našim lukama. Osnivanje ovoga fonda 
treba pozdraviti i šteta što nije osnovan već mnogo 
ranije, jer je opravdano da se prihodi od lučkih taksa 
troše za održavanje samih luka. Međutim, ovaj fond 
apsolutno neće moći da pokrije sve potrebe. 

Ti prihodi od lučkih taksa iznose godišnje oko 
G—7 miliona dinara. S ovom sumom jedva da će se 
moći pokriti potrebni izdatci za održavanje i ure- 
đenje naših glavnih luka, tako da za ogroman broj 
manjih luka neće ništa ostati. A ako se ovaj fond 
bude upotrebljavao na manje objekte, kojih ima to- 
liko da onda od fonda neće moći ostati ništa za glav- 
na pristaništa. Cak ako će se fond upotrebljavati 
samo za velike luke, on neće biti dostatan jer svaka 
od naših većih luka traži daleko veće investicije. 

S toga je veliko zlo što u predlogu budžeta uop- 
šte nije predvidena ni jedna suma za građenje i odr- 
žavanje pristaništa. 

Neophodno je potrebno da se odmah pristupi 
rešavanju celoga problema sušačkog lučkog sistema, 
čime je u vezi i pitanje uređenja bakarske luke. Samo 
na taj način možemo dobiti jedan odgovarajući em- 
porij za ćelu Zapadnu Jugoslaviju. 

Izgradnjom unske železničke pruge postavlja se 
i pitanje dalje izgradnje luke Splita i Šibenika. 

Sva ta i slična pitanja ne trpe odlaganja, i ne- 
ophodno je potrebno da se osiguraju potrebna 
sretstva. 

U ovogodišnjem budžetu ima i partija održavanje 
i građenje zgrada, a imaju sumu od 70.000 dinara. 
Ako se uvaži broj tih objekata i u kakvome su stanju 
onda je naprosto po ovoj partiji svaki komentar 
suvišan. 

Pre nego predem na još jedno akutno životno 
pitanje našega Jadrana, a to je ribarsko pitanje, ja 
ću samo još na dva primera ilustrirati kako je pitanje 
saobraćaja u stvari jedno eminentno političko pitanje. 

Sa raznih strana Slovencima se stalno predbaedje 
egoizam i separatizam, pa čak se događa da se 0 
Slovencima govori sa nekim omalovažavanjem. 

Međutim, istorijska je činjenica da je velika za- 
sluga baš Slovenaca, koji su bili stalno i prvi na 
udaru političkog i kulturnog nadiranja Latina i Ger- 
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mana, da su se održali na onoj najizloženijoj poziciji 
i doprineli svoj deu za afimaciju upšte jugoslovenske 
nnrodne i državne misli. 

A što su ostali relativno odvojeni od ostale dr- 
žave krivica je prvenstveno na našoj pogrešnoj sao- 
braćajnoj politici koja je uopuslila ua Slovenija kro^: 
punih 18 godina opstanka Jugoslavije saoDraćajno 
još i sada gravitira prema inostranstvu. 

Ua je Slovenija odmah posle rata saobraćajno po- 
vezana sa morem, sa Hrvatskim Primorjem onda bi 
se i naši uzajamni i politički i kulturni i privredni 
odnosi bili daleko povoljnije razvijali. 

S toga je apsolutno potrebno da se Slovenija 
što pre poveze sa Sušakom i železnicom i automobil- 
skom cestom. To neće imati samo lokalno značenje, 
nego će imati vrlo povoljne posledice i sa opšteg dr 
žavnog gledišta. Isto tako sa raznih strana se stalno 
prebacuje Crnogorcima separatizam i penzionizam. 
.Međutim, da se izgradila Jadranska pruga i Lrna 
Gora spojila železnicom sa Metohijom, Kosovom i 
Jadranom, a da se je sa druge strane isušilo Skadar- 
sko jezero, onda ne bi Crna Gora bila tako odvojena 
od ostale države, niti bi ona spadala u pasivne kra- 
jeve države. 

1 tako krivicom nase naopake saobraćajne poli- 
tike na ooim krilima našega Jadranskoga tronta mi 
još ш danas nemamo povezano more sa njegovim 
zaiedem što je prouzrokovalo tolike negativne rezul- 
tate na svim područjima državnoga života. 

1 tako bismo mogli produžiti sa Bosnom i osta- 
iim krajevima države. 

Da se je sistematski i planski vodila saobraćajna 
politika, da se nisu isuvise u problematične svrhe 
nacali ogromni narodni kapitali, mi smo već danas 
mogli imati saobraćajno povezane sve krajeve države 
međusobno a ćelu državu sa morem i to bi po jedin- 
stvo i jugoslovenstvo bilo daleko efikasnije od svih 
ideoloških propovedanja jugoslovenstva. 

Gospodo narodni poslanici, kod nas na moru ima 
još jedna veoma važna privredna grana, koja je od 
strane države posvema zanemarena, što je također 
imalo svojih krupnih negativnih posledica. 

Mi imamo sada na našem moru oko 20.000 pro- 
fesionalnih ribara. Oni poseduju oko 6.500 ribarskih 
lađa razne vrste u vrednosti od cirka 26 miliona di- 
nara, a vrednost njihovog alata ceni se na Лб miliona 
dinara. Prošle godine ulovili su oko 7.5 miliona kilo- 
grama ribe. Vrednost ulovljene ribe prošle godine 
ceni se na 30 miliona dinara. Znači da na svakog 
ribara otpada prosečno godišnje oko 1.665 dinara, 
dakle ispod 5 dinara dnevno. A zamislite koliko je 
tu uloženo kapitala, truda, opasnosti i večne borbe 
sa najnepouzdanijim elementom prirode. 

Kada ovo stanje usporedimo sa onim što rade 
druge pomorske države za procvat svoga ribarstva, 
onda jasno vidimo, da smo mi u tome pogledu valjda 
jedna od poslednjih pomorskih država u Evropi. 

Svakome, ko se samo malo interesuje ovim pi- 
tanjima, poznato je šta u tome pravcu radi Italija, 
Koja ulaže ogromne milioiiske sume u lirama za po- 
dupiranje svog ribarstva i to ne samo u svojim teri- 
lorijalnim vodama, nego i u našim zajedničkim vo- 
dama. Od Rijeke prko Zadra do Lastova mi smo 
naprosto blokirani sa italijanskim ribarskim motor- 
nim čamcima. A mi na našoj strani još smo uvek kim 
za vreme uskoka: na vesla i jedrn. Razume se da mi 
sa ovim primitivnim sredstvima ne možemo da se tak- 
mičimo sa Italijanima, koji vrše jedan intenzivan ri- 

bolov, jer je država organizovala celo ribarstvo i po- 
maže ga u svakom pogledu, u materijalu i novcu. A 
i ono ribe što mi uhvatimo, to nam većinom kupuje 
Italija po cenama koje ona određuje. 

Osim toga Italija ima organizovano svoje ribar- 
stvo na obalama Albanije, Dodekaneza i Afrike. Ri- 
barstvo je za Italiju jedna vrlo važna grana privrede, 
a riba, bilo sveža ili konzervirana, veoma važan arti- 
kal u pitanju prehrane pučanstva. 

Morsko ribarstvo je veoma važan faktor u pre- 
hrani našeg primorskog pučanstva, koje uopšte ne 
može da živi od obrađivanja onih neznatnih povr- 
šina zemlje usred kamenitog krša. Vinogradarstvo i 
maslinarstvo svake godine sve više podbacuje, a iz- 
vori dohodaka od emigracije već su davno presahli. 

Postavlja se pitanje, šta je naša država uradila 
za taj naš najbedniji ribarski stalež. Najbolji odgo- 
vor na to pitanje dobićemo ako citiramo sumu koja 
je predvidena u državnom budžetu za pomaganje 
ribarstva na celoj obali našega Jadrana slovima: tri 
stotine hiljade dinara. A i od te bedne sume, koja je 
u stvari jedna poruga, ne dođe do profesionalnih 
ribara ni jedna para. Apsurdno je i govoriti o nekoj 
državnoj ribarskoj politici sa ovako mizernim sred- 
stvima. A šta bi sve država trebala da uradi za ribare. 
Prvo, da ribare organizuje, zaštiti i osigura. Drugo, da 
omogući organizaciju i motorizaciju ribarstva. Treće, 
da organizuje transportiranje ribe. Četvrto, da orga- 
nizuje plasiranje ribe. Peto, da onemogući pljačkanje 
profesionalnih ribara  od strane prekupaca. 

A kako se sve to može provesti kada država zad- 
njih pet-šest godina stalno ima u budžetu predvideno 
za pomaganje ribarstva sumu od 200 do najviše 
300 000 dinara. A samo Hrvatsko primorje trebalo bi 
momentano da reši najhitnije ribarske probleme in- 
vesticiju u visini od cirka 2,000.000 dinara. 

Međutim, ovim pomanjkanjem sredstava za po- 
dupiranje našeg ribarstva naš je veliki nedostatak 
i u tome što mi nemamo u čitavoj državnoj ribarskoj 
administraciji uopšte ni jednog jedinog ribarskog 
stručnjaka, koji bi stvarno poznavao sam problem 
i imao jednu koncepciju njegovog rešenja. 

Desperatno stanje u kojem se danas nalaze naši 
ribari i ribarstvo u prvom je redu posledica toga što 
država ne pomaže materijalno ribare i ribarstvo. A 
osim toga od strane države nije nikada ni postojao 
jedan plan po kome će se voditi ribarska politika 
niti se ima stručnih lica, koja bi provela hitno po- 
trebnu reorganizaciju i doneli jedan dobar i savre- 
men zakon o pomorskom ribarstvu, na osnovu ko- 
jega bi se pristupilo potrebnim reformama i osni- 
vanju jedne samostalne direkcije pomorskog ribar- 
stva, pod vodstvom ne birokrata već stručnjaka, koji 
znaju i teoriju i -praksu pomorskog ribarstva. 

Gospodo narodni poslanici, ja sam ovde sumarno 
izneo stanje našeg pomorstva i ribarstva, naglasio 
njihovu važnost i potrebu hitnog rešavanja svih po- 
morskih i ribarskih pitanja našega Jadrana. 

Još bih trebao da govorim i o turizmu kao 
jednoj od najvažnijih grana naše privrede sa stano- 
višta naših morskih obala. Međutim, pošto to ne 
spada u kompetenciju Ministarstva saobraćaja ja ću 
ovde samo da naglasim da su i u tom pogledu po- 
trebne krupne reforme, a osim toga bila bi potreba 
za rešavanje turističkog pitanja intimna saradnja svih 
onih Ministarstava koja dolaze u obzir da zajednič- 
kim silama osiguraju maksimalni prosperitet našeg 
turizma. 
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Gospodo narodni poslanici, na kraju moram na- 
glasiti da pored zajedničkih pitanja celog nažeg 
Jadrana ima svaki kraj i svojih posebnih pitanja. 

Hrvatsko Primorje, koje je dalo toliko najvide- 
niiih hrvatskih političara i boraca za rušenje Austrije 
i stvaranje Jugoslavije, jeste najveća žrtva neprirod- 
nog razgraničenja između Jugoslavije i Italije. 

Tamo gore, kod nas, na Kvarneru bila je od 
nočetka ovog stoleća do početka rata skoncentrisana 
glavna borba protiv zavojevačke politike i Madžara, 
Г Nemaca, i Italijana. I baš tamo, na Kvarneru, izvr- 
šena ie mirovnim ugovorima amputacija na našem 
narodnom telu, koja je izazvala strahoviti poremećaj 

, celokupnom životu hrvatskog Primorja. 
Nama je oduzeta Rijeka, koja je bila naš trgor 

varki i ekonomski centar. Usled svetske privredne 
krize nama više nije moguće da šaljemo višak naše 
radne snage u Ameriku na zaradu. A ono, što je 
hilo ure zarađeno i ušteđeno, to je sada zamrznuto 

bankama. Samo hrvatsko Primorje, taj pasivni 
ur* ima zaleđeno u bankama preko četvrt milijarde 
dinara uložaka. Od turizma ne žive sva mesta; naj- 
vSe koristi od turizma imaju većinom stranci. Ve- 
ćina domaćeg pučanstva hrvatskog Primorja upućena 
^ da vodi borbu za opstanak na drugoj stram Onaj 
J - vet tamo ie pošten, marljiv, štedljiv i radin a 
nema velikih zahteva. Pa ipak, pored svih tih svojih 
^ hrih svoistava, on danas živi u najvećoj bedi. 
ц roia e neophodno potrebno, da se od strane dr- 
V5 i hitno Domogne hrvatskom Primorju. Ah ne da 
!frsep?užaP neka milostinja u vidu nekoliko vagona 
C ^u?uza već da mu se pomogne na taj n^cin, da 

P nutem raznih većih investicija omogući da naši 
primorci sami sebi svojim radom osiguraju bar mi- 
nimum egzistencije. ^        ,    • 

U orvom redu, potrebno je da se grade ceste i 
nntevi vodovodi i cisterne, da se pošumljuje onaj 
Si krš da se pomogne pomorcima i ribarima da 

niača'turizam, da se izgrađuju i popravljaju luke, 
£ se pomognu sve grane privrede, da se provede 
elektrifikacija, da se oslobode ulošci u bankama i da 

nomo'nm sve vrste zadrugarstva itd 
~e PSSročitu pažnju trebalo bi posvetiti ostrvu Krku 
mm  našem najvećem a i jednom od najlepših naših 

^va   koje je i najizloženi e na krajnjoj zapadnoj 
°ranki d3ave. Ostrvo Krk ima sve uslove da se na 

viastitm  sicuMđi.i  «г.-^ -  ■•— —г- 
spliva iz ove teške krize u koju je sada bez svoje 

kriV1Nea Svu Krku treba bezuslovno da se izgradi 
ArL-nd "ier  nekoliko  opština  oskudeva  za  čistom 

vodovoa   j^^   da   ^   provede   elektrifikacija   celog 

♦rva' ier ovako kako je sada sve su opštine zbog 
ostrvo, j *„г,1,^лп. tiphnin hi i/.L'rathti i onra- 0,Si Sue zapale u teškoće; trebalo bi izgraditi i opra- 

•f   niteve  da  bi  se  mogao   razviti  automobilizam; 
hi  da se  sva  mesta  povezu  aiitobusnim  ve- 

treDaiu k        u]  da   dobije bolje veze parobro- 
da i motornim čamcima; trebalo bi pomoći ribar- 
J^fi .osposobiti domaće ribare da mogu . on.nba- 
^0i   Zaj[edničkim   vodama   koje   sada   iskonscuju 

5а!тС1Аи5атао^е u glavnom izložio prilike i potrebe 
hrvatskog Primorja i  ostrva  Kika ne samo zato Sto 
sam sin onoga kraja i krčk, narodn. poslanik već i 

to što je to najizloženiji deo nase države, koji je 

uvek vršio svoju dužnost prema narodu i državi, 
pa je sada dužnost države da u vlastitom interesu 
pomogne onome kraju, kome je hitno pomoć zaista 
potrebna. 

Gospodo narodni poslanici, ja sam već u po- 
četku ovog svog govora naglasio, da mi nije namera 
da kritikujem saobraćajnu politiku sadašnjeg Mini- 
stra saobraćaja g. dr. Spahe, već sam uzeo reč da 
ukazem na neke bitne nedostatke, pogreške i pro- 
puste naše saobraćajne politike uopšte od kada po- 
stoji ova država. 

Ja sam stavio i izvesne predloge i dao izvesne 
sugestije pa sada na završetku svog govora ponovo 
apelujem na g. Ministra saobraćaja, g. dr. Spaha da 
bude reformator naše saobraćajne politike u pravcu 
pomorske, jadranske orijentacije ne samo saobra- 
ćajne nego i opšte državne politike. 

Ujedno molim ćelu Kraljevsku vladu da posveti 
pažnju svim životnim pitanjima našega Jadrana a 
naročito Hrvatskog primorja, koje je najviše stra- 
dalo i najviše žrtvovalo, a ja ću se lično u svim 
konkretnim pitanjima obraćati na odnosne resorne 
ministre. 

Iz ekspozea g. Ministra saobraćaja jasno se vidi • 
da on i sam priznaje teško stanje našega Jadrana 
i potrebu pomoći i većih investicija. Stoga apelujem 
na njega da posle izglasanog budžeta obide ćelu našu 
obalu, da se na licu mesta uveri o prilikama i po- 
trebama, ali, neka na tome putu ne dođe u kontakt 
samo sa službenim licima nego neka dođe u kontakt 
i sa slobodnim pretstavnicima svih staleža, koji će 
ga najbolje informisati o pravome stanju stvari. A 
posle te turneje, neka g. Ministar pristupi odmah 
delu i nade potrebna materijalna sretstva, makar i 
putem zajma, jer će taj novac biti korisno i produk- 
tivno uložen. 

Ja se nadam da će g. Ministar dr. Spaho zaista 
povesti našu saobraćajnu i pomorsku politiku novim 
putem, da će izlaziti u susret opravdanim zahtevima 
našega Primorja i poraditi na rešenju akutnih vital- 
nih pitanja našega Jadrana, pa u veri da će takode 
uskoro izvršiti svoje obećanje, koje nam je dao u 
Fiinansiskom odboru i u ekspozeu, ja ću glasati za 
budžet Ministarstva saobraćaja. (Burno pljeskanje u 
centrumu  i  na desnici). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik g. Joca Georijević u ime grupe Narodnog radnog 
kluba. 

Joca Georgijević: Gospodo narodni poslanici, ja 
verujem da mi neće biti lako posle onoga entuzija- 
zma i patosa, sa kojim je govorio moj poslanički drug 
ispred mene o nesumnjivo vanredno privlačnoj temi 
ideološke uloge i privredne uloge našeg Jadrana, onda' 
kad moram kao privrednik da se zadovoljim sa suvim 
ciframa, da se zadovoljim sa suvom istinom, preko 
koje, nažalost, moramo da dolazimo do ostvarenja 
idejnih ciljeva, koji daleko idu. Od prilike ta uloga 
ista je, kao i kod sitnih štediša koji mora mećati 
krajcaru po krajcaru na stranu, da bi mogao živeti 
u. nadi, da će danas sutra moći ipak i kuću od te 
ušteđevine da kupi. Ja sam daleko od toga da želim 
ovde da podvrgnem jednoj oštroj kritici rad i budžet 
Ministarstva saobraćaja. Ne, možebiti zato gde kri- 
tici ne bi bilo mesto, nego zato što u ovim skromnim 
trenucima, koji nam stoje na raspoloženju za razla- 
ganje naše teme, vreme ne bi bilo dovoljno da se 
razluči ono, što je bilo u prošlosti, što su drugi gre- 

129 



1026 XXXIV  REDOVNI  SASTANAK — 6 MARTA  1937. 

šili, i  ono, što je zadaća sadašnjosti pod odgovor- 
nošću današnjeg vode toga resora. 

Posle novca, gospodo narodni poslanici, ja sma- 
tram da je saobraćaj najvažnije sredstvo i najvažniji 
faktor naše nacionalne privrede. Ako to stoji u dru- 
gim državama, u nas to stoji još u uvećanom obimu 
i to iz jednog razloga što je priroda kod nas imala 
bujnu fantaziju, kad je posejala ona stenovita brda 
i krševe pored reka i.dolina i ravnih polja naše lepe 
domovine, gde je zadatak saobraćaja da produkte 
jednih učini pristupačnim drugima i da ih dovede 
u sklad kako to i priroda i interesi države zahtevaju. 
Ja smatram da je stoga gledišta vanredno korektno 
što je naša država već od prvog početka ostala na 
principu, da železnice ostaju državne, a da ne budu 
privatna preduzeća, kao što je to primer u Americi 
i drugim državama. Najvažniji razlog leži u samoj 
ulozi saobraćaja, i tu leži onda ona istina, da Mini- 
starstvo saobraćaja i njegova delatnost ne može da 
se smatra sa fiskalnog gledišta, nego isključivo kao 
preduslov za ostvarenje privrednih težnji i rentabi- 
liteta naše privrede. 

Ako tu malo bacimo jedan pregled," onda mo- 
ramo priznati da je do 1922 godine usledila donekle 
unifikacija naših tarifa. Posle te unifikacije u raz- 
doblju od 2 do 3 godine dana, počeli smo sa podi- 
zanjem tarifa, i to ne uvek opravdano u odnosu 
potreba, nego s obzirom na upliv pojedinih krajeva, 
na upliv svega onoga što se u pojedinim krajevima 
razvijalo, bez obzira na to da li to ide na mnogo 
veću štetu drugih krajeva. Tu je nastala jednostra- 
nost, o kojoj neću da govorim, ali želim da naglasim 
da do onda, dok su cene skakale, naše tarife su se 
penjale. To je i prirodno. Ali nije usledio obrnuti 
pravac u tom pogledu, jer kad su počele da padaju 
cene našim produktima, nije u istom srazmeru po- 
čela da pada i tanifa prevozna, tako da je rezultat 
toga bio taj, da je vrednost robe koja se provozila, 
došla u disparitet prema cenama samoga prevoza. 
Ona je došla u disparitet iz samih prevoznih tro- 
škova naspram drugih sredstava prevoza. Ja neću o 
tome duže da govorim, hoću da skučim svoje reči 
na manje i da iznesem samo neke karakteristične 
primere. Mi smo došli tako daleko, da danas seljak 
na prostim kolima prevozi na 50 km odstojanja 100 
kg žita za 4 dinara, dok železnica za isti prevoz traži 
8 dinara. A da i ne govorim tu o drugim prevoznim 
sredstvima, kao što su motorna vozila. Ali, šta se 
učinilo da bi se tom zlu doskočilo? Doneo se zakon, 
po kome svaki seljak koji se bavi prevozom robe, 
mora da vadi prvo obrtnicu kao špediter. Ja sma- 
tram, gospodo, da to sredstvo neće otkloniti tu kon- 
kurenciju železnici. Ono će osetno da pogodi onog 
seljaka, naročito u Južnom Banatu, gde seljak uslnl 
poplave često puta ne može ni svoje njive da obradi 
i da je prinuđen da vrši taj prevoz svojim sred- 
stvima. Ta seljačka konkurencija ne bi smela da 
dođe u obzir, jer seljak i onako prevozi samo zimi 
ili leti kad nema posla. Za vreme svog rada on neće 
ni pod koju cenu da vozi. Usled toga sve ove kazne 
koje rezultiraju iz takvog rada seljaka, trebalo bi 
jodnim potezom pera izbrisati, a nasuprot tome ta- 
rifu, naročito za kratka rastojanja, smanjiti onoliko, 
koliko joj ne bi seljak i druga vozila mogli da kon- 
kurišu. Jedna opšta pojava je n.pr. da se roba do- 
nosi do Pančeva, Novog Sada i drugih takvih mesta, 
pa prenos sa seljačkim kolima dalje još je uvek jefti- 
niji nego što bi mogla da prenese železnica. 

Ima jedna druga čudna pojava, gospodo narodni 
poslanici, koja leži u delokrugu Ministarstva saobra- 
ćaja. Pre dve godine dana imale su pojedine stanice 
u Slovenačkoj i u Bosni, koje proizvode šumske pro- 
dukte, imale su tu beneficiju da su jedni uživali po- 
pust od 40 do 47% ako su se obavezali državnim 
železnicama da svoje proizvode neće više prevoziti 
vodenim putem nego da će ih prevoziti isključivo 
železnicom. To je bilo pojmljivo. To je išlo u korist 
one šumske proizvodnje koja je u Slovenačkoj čisto 
seljačka a u Bosni industrijska ili koja je rad naše 
male domaće šumske industrije. Ali što nije razum- 
ljivo to je ono, što se kasnije desilo: ova se tarifa 
preinačila pa se odobrilo 47% popusta na železnici 
i onim stanicama koje leže na samoj vodi ako se 
obavežu da svoju robu ne donose više vodenim 
putem nego železnicom. I šta se dešavalo. Donosila 
se roba do Beograda ili do Pančeva, pa se tu pro- 
kartirala i slala u druga mesta, u Vršac ili u koje 
druge stanice. 1 tako je železnica na njima gubila, 
a ovi su drugi bili nejednako zapostavljeni, jer su 
.dolazili mnogo skuplje do potrebne im robe, no što 
bi inače dolazili. Smatram da je ovo paradoks, da ne 
kažem da je jedno smešno shvatanje. To znači favo- 
rizirati pojedine stanice na štetu drugih koje nemaju 
saobraćajnih i transportnih mogućnosti, pa i na štetu 
same države. Navešću vam za ilustraciju ovoga još 
i slučaj šta se dešavalo u Bosni na tamošnjim pila- 
nama sa prenosom gorivog materijala. U Bosni na 
samome mestu pilanski otpatci koštaju 5 do 6 sto- 
tina dinara za 10.000 kg, dok za sam prevoz njihov 
mora da se plati cifra od 900 dinara. Usled toga 
došlo je do toga da se ti otpatci nisu mogli da 
unovče te su ih pilane bacale često u reku, gde su 
prouzrokovale zatvaranje reka i druge .smetnje, dok 
je na železnicama bilo onemogućeno da jednom 
podvoznom tarifom prenesu te otpatke do onih mesta 
gde bi se potrošači vrlo radovali kad bi mogli do 
njih doći. I šta se je dešavalo? Dešavalo se to, da 
vojska u mesto da iz Ministarstva šuma i rudnika 
dobije OVO gorivo direktno do mesta potrošnje, to 
gorivo donosili su liferanti sa nekim povlašćenim 
stavovima koje vojska neće posle da primi kao rdavo 
i onda potrošačka" publika do te robe dolazi jeftino 
na štetu države, dok legalnom trgovinom samo ako 
je plati uz duplu cenu. To je svakako jedan zajed- 
nički posao Ministarstva trgovine. Ministarstva voj- 
ske i Ministarstva saobraćaja. 

Ali, gospodo, potrebStine vinogradarstva, potreb- 
štine poljoprivrede, pa čak i ona grada koju naš 
seljak u "Vojvodini treba, preskupo dolazi do njih. 
Uzmite da jedan kubni metar tesane grade košta u 
Slovenačkoj 130—140 dinara franko predajna sta- 
nica, a železničkii prevoz kasta 180—190 dinara. 
Znači da košta 120% skuplje železnički prevoz nego 
sama grada. Međutim od te grade zavise životni 
uslovi našega seljaka. Izvolite otići u Vojvodinu pa 
pogledajte, kako naša sela izgledaju. Usled krize i 
usled padanja cena poljoprivrednih proizvoda, žita- 
rica itd. taj seljak je nehotice i zibog nemaštme to- 
liko zanemario svoju kuću da one više nemaju oblik 
ljudskih stanova nego (izgledaju kao neke supe i 
druge sporedne /grade u kojima je ranije smestao 
stoku. 

Vidite, gospodo, od kolike je važnosti i inte- 
resa da Slovenac i Bošnjak, koji nemaju hleba do- 
voljno, da mogu slati te proizvode svoga šumskoga 
gazdovmja u druge krajeve naše države, koji ih 
toliko trebaju, da ih smeste u svoje građevine, a u 
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zamenu za to da šalju svoje proizvode onima kojima 
je to neophodno potrebno za njihovu ishranu. 

Eto, gospodo, u izglađivanju tih diferencija leži 
' težište našeg saobraćajnog problema a tu je i nje- 

gova korist. Ne stoji to da naše železnice poviše- 
njem tarife mogu doći do rentabiliteta; one mogu 
doći do rentabiliteta ako se upravljaju prema po- 
trebama i potrošnji našeg naroda — uostalom neću 
spominjati potrošnju jer to je jedan trenutan pojam 
a potreba je nešto stalno, po kojoj se potrošnja 
upravlja — jer u tome momentu kad bi se smanjile 
te tari'fe iskoristila bi se potrošnja tih artikala naj- 
manje trostruko od onoga što je danas a nesumnjivo 
je da tri puta 60 jeste 180, a jedan put 100 jeste 100. 

Iz te razlike jasno vidimo da ne samo od vi- 
sine tarife nego i od zadovoljenja tih potreba za- 
visi i rentabilitet samih železnica. 

Ako se, obrnuto, uzmu proizvodi Vojvodine, 
koja je par ekselans poljoprivredni kraj, videćete to 
isto Brašno, žito, kukuruz i drugi proizvodi koji 
notrebuju pasivnim krajevima stradaju od iste visine 
prevoznih troškova. I sada šta radi država? Ona 
mora da ishranjuje te pasivne krajeve i ona je mo- 
rala često puta za plasiranje naših viškova tih pše- 
ničnih proizvoda da utroši na intervencije stotinu 
miliona Ona je potrošila 1932 i 1933 godine otpri- 
like 300 miliona na te intervencije. A zašto utrošiti 
'-iOO miliona na intervencije kad bi se mogao jedan 
dco od tih viškova da ustupi Ministru saobraćaja i da 
se Dostignu dva uspeha: s jedne strane da naš seljak 
nroda bolje svoje poljoprivredne proizvode, a 

d»UJfe strane da se nahrani onaj koji svaku fcriSku 
hlrba mora pažljivo da otseče jer je mora čuvati 
Z sutra Tu ne leži samo problem rentabiliteta ž,elez- 
nira u pitanju je jedan mnogo važniji problem. Od 
fP motrućnosti ishrane, a to je problem u prvome 
rpdu transporta, zavise nadnice u onim krajevima 
,rrlf> se industrijska delatnost razvija, zavisi avotnu 
ffandard industriskog radnika, zavisi obim njegova 
krtn/uma jer što mu se jevtinije tu proizvodi dostave 
vi^P će ih potrošiti, a zavisi u brdskim krajevima 
почпе i Hercegovine i cena produkcije gde je manu- 
рЈпч snaga jedan uslov bez koga se ne može m za- 
L' itj Jedno sa drugim u vezi, po sebi se razume 
Smo u strogo logičnoj i stvarnoj vezi, mogu da 
лЈн. konačan rezultat. Ali, vidite, ima jos jedan 
nmblem prevoza pšenice. Onaj odlični kvalitet koji 
Kemo i treba da izvozimo .u inostranstvo, kada bi, 

ndred smanjenih ili postojećih tarifa, došao do gra- 
;,-ге ostaje ipak pitanje zasebno: da je nama glavno 
dL i'/vezemo samo ono što je dobro, a ne ono sto 

iSe a ono što je loše. naročito u godinama gde 
»ito' sprženo ili stradalo usled vremenskih перо- 

je da OIio treba omogućiti da se potroši brzo i u 
Stavol zemlji. Ja ne znam razloga zašto bi se Crna 
Ппга Bosna-i Hercegovina, jedan deo Slovenačke 

•-dan Jeo predratne Srbije morali da hrane isklju- 
'•ivo kukuruzom, koji kao ljudska hrana nije zdrav, 
V ne bi mogli da jedu pšenicu u zemlji u kojoj ima- 
u, svake godine desetine hiljada vagona viška za 

"      z   To  nije  problem  vanjskih  trgovinskih  ngovo- 
to je direktno problem transportnih troškova. 

I*'** bih zato zamolio g. Ministra saobraćaja, da on 
lorestiie koje je već dobio prilikom večanja raznih 

t*rifskih odbora uzme k srcu. i da ih uzme u obzir. 
1 da prevoz pšenice i brašna ne bude skuplji nego 
maksimalno što je danas prevoz kukuruza; a za pre- 
" i/ brašna broj 7 i 8, koja dolaze u obzir ne više 
kao ljudska hrana, nego kao stočna hranu da tarifa 

ne bude skuplja nego za mekinje i slične proizvode, 
koji opet dolaze u obzir u glavnim stočarskim kra- 
jevima, u krajevima gde su ovce glavni izvor priho- 
da onome narodu, da bi na taj način oni imali obilne 
mogućnosti svoje produkcije. Isto tako vam stoji, 
gospodo, i sa drugim našim proizvodima. Ali još na 
jednom momentu pri ovim proizvodima moram da 
se zadržim, i još jedan zahtev da izrazim. Ja bih tu 
predlagao linealne tarife, koje bi prebrodile one 
teškoće koje baš u lokalnim tarifama na kratkom 
rastojanju postoje, koje bi izjednačile diferencije 
koje postoje između pojedinih mesta u srcu Vojvo- 
dine do prve obližnje rečne ili prve obližnje interna- 
cionalne pruge. Samo na taj način, ako se to na neki 
način izravna, može ona poljoprivreda da dođe do 
većeg rentabiliteta svojih proizvoda, i samo na taj 
način možemo da održimo u tome življu i volju i 
želju za dalju obradu njegove njive, koju će inače 
morati da napusti i zapusti. 

Ima drugih proizvoda koji su od velike važnosti 
po Vojvodinu, i koji se prvenstveno tamo proizvode. 
Ja pojmim i želim da prihvatim one reči koje smo 
ovde, s ove govornice, čuli iz usta našeg poslaničkog 
druga g. dr. Pinterovića, kada je on kritikovao po- 
stupak kako se čine smetnje osnivanju pojedinih 
industrija u krajevima koji leže na granici naše do- 
movine. Motru da noimim razloge državne odbrane. 
ali mi imamo u Voivodini mlinarsku, creparsku i 
ciglarsku industriju, koje ne dolaze nikako u obzir 
sa gledišta narodne obdrane, jer je to. pre svega, 
jedna sitna industrija, a drugo, ne igra nikakvu ulogu 
ako je uzduž same srranice ona podignuta. Međutim, 
mi smo tim proizvodima onemogućili svaki transport. 
Pre su mase crepa i cigle išle za Grčku, a otkako je 
ta tarifa promenjena. apsolutno ništa ne ide. Apso- 
lutno ništa ne ide ier ie prosto otsečeno pa čak ne 
može takode iz Vo i vođine da se prenosi crep i cigla 
ni do Beograda a kamo li, kao pre što je išlo, do 
Skoplja i Atine. Međutim, gospodo, to je jedno pi- 
tanje zaposlenja onog našeg poljoprivrednog radni- 
ka, koga mi ne možemo u drugoj industriji da zapo- 
slimo, jer u ciglarskoj i creparskoj industriji ne 
treba kakvog naročitog, kakvog stručnog znanja, 
time se bavi zemljoradnik još kao dete i postaje 
ciglarski radnik. Njegova egzistencija od toga mnogo 
zavisi. Zašto onda jednostrano onemogućiti da ti 
proizvodi uopšte ne dođu do izvoza kad je to indu- 
strija kojoj je tamo mesto i koia ne može da živi 
ako joj se transportni troškovi ne smanje. 

Mi smo ovde činili sve moguće napore da na- 
đemo način upotrebe za naše vino. Međutim, imamo 
jedan drugi način da se hiperprodukcija vina koliko 
toliko ublaži i da se smanji onaj volumen koji stoji 
svake godine na raspoloženju vinarskoj trgovini, a 
to je eksport grožđa, eksport i transport u samoj 
državi. Danas, gospodo, kilo grožđa mnogo manje 
košta nego trošak transporta, na primer, iz Južnoe; 
Banata do Slovenije. Pre rata mi emo svake godine 
iz Vršca ekspedovali po 7—800.000 koleta po 5 kila 
u Cehoslovačku. Poljsku. Austriju, u njihova kupa- 
tila i lečilišta i to na taj način što su se na železničkoj 
stanici predavala ta koleta i to na jedan tovarni 
list ako su išli u istom pravcu. Ali je, gospodo. 
svakog dana išao po jedan brzi voz i uveče oko 5 
sati bio je već na severnoj granici a drugog dana 
bio je već na mestu potražnje* To važi, gospodo, i 
za naše rano povrće, za na'" ■■oće uopšte, Ovim će 
proizvodnja voća 0 čijem ) Klizanju toliko brige 
vodi naša država, a za koje se toliko utrošilo, pre- 
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stati biti rentabilna ako njeni produkti ne budu pri- 
stupačni širokim slojevima ngšeg naroda kao zdrava 
hrana i hrana koju mi treba da forsiramo u inte- 
resu naše poljoprivrede i u interesu njene grane vo- 
ćarstva i vinogradarstva. 

Tranzit, gospodo, stranih železnica preko naše 
zemlje prestao je gotovo sasvim, i tu nije samo 
transport kriv, nego su krive one formalnosti koje 
su sa tim transportom skopčane. Ako ih ne upro- 
stimo i ne snizimo, mi nismo u stanju ovim tran- 
zitnim prometom našim državnim železnicama da 
smanjimo bilo njen deficit bilo da uvećamo njene 
prihode. Vidite, ja sam u tarifama tačno pregledao 
situaciju. Kad bih ja iz Bele Crkve utovario robu 
i poslao Dunavom okolo čitave zemlje, Dunavom 
gore, ona bi u Hamburg jeftinije stigla nego kad 
bi je utovario lađom iz Oruža do Hamburga. Tu 
je protivrečnost očigledna. Međutim tako je-i mora 
se priznati da su Nemci izradili jeftine tarife da dođu 
do robe za prevoz i na taj način obezbedili svojim 
plovnim rekama jedan transport na kome zaista nji- 
ma ostaje velika dobit, jer je i ako ne zarađuju oni 
zaposluju svoje transportne ustanove, svoje pruge i 
osoblje i na taj način smanjuju sve režiske troškove. 

To je isto sa Italijom. Od Rijeke pa preko Ita- 
lije čak u Levantu jevtiniji su transporti od tran- 
sportnih troškova drugim putem. To će svako tran- 
sportno preduzeće da vam izračuna na dinar, ja ne 
bih smeo ovo da tvrdim da se nisam uverio iz njihove 
računske podloge da je to tako. 

U našem unutrašnjem prometu, gospodo, želeo 
bih da ukazem na nešto što bi imalo hitno da se 
svrši. To bi bila izgradnja pruge Beograd—Pančevo 
—Vršac za promet sa Rumumijom. Mi danas imamo 
jednu običnu sporednu ili vicinalnu prugu, prugu 
koja ne može da posluži za saobraćaj brzih vozova, 
jer niti podgradnja niti šine nisu jake. Međutim, to 
je jedan prirodni put, preko koga treba da se čitav 
saobraćaj sa Rumunijom .kroz našu državu slegne. 
To je jedan problem koji nije teško rešiti. Nije teško 
zato što na toj pruzi ne treba ni mostova, na toj 
pruzi ne treba nikakvih skupih objekata, kao što je 
slučaj sa druerim nrugama. To je pruga koja leži u 
ravnici. Dovoljno je da se podignu šine i da se stave 
jače i jači pragovi i stvar je ostvarena. Na toj pro- 
metnoj žili hteo bih da ukazem još na jedan nedo- 
statak. Pun uspeh imao je poduhvat Ministarstva 
saobraćaja sa ovim izletnim kartama koje se daju u 
subotu pa da važe do ponedeonika. Time je povećan 
saobraćaj, saobraćaj putnika. Ali na toj pruzi, na 
kojoj treba da se obavi čitav promet sa Južnim Ba- 
natom, slegne se toliko putnika nedeljom i prazni- 
cima da je prosto nemoguće stajati u vagonima toga 
voza. Ja sam reklamirao nekoliko puta kod šefa na 
stanici Beograd—Dunav i nikad nije ništa učinjeno da 
se samo jedan jedini vagon više zakači za kompoziciju 
voza pa da se t^j promet na dostojan način obavi. 
Pored tolike negligcncije nije nikakvo čudo što se 
u našoj zemlji tuže stranci da nailaze na železničko 
osoblje, koje nije dovoljno učtivo, što nailaze na 
jedan saobraćaj na koji nisu navikli, što nailaze na 
nedostatak pažnje, na nedostatak čistoće. To mi sve 
postaje razumljivo kuda se na ovoj pruzi nije moglo 
da postigne ni to da se bar jedan vagon zakači za 
voz u tome pravcu. (Čuje se: Za narodne poslanike!) 
Za poslanike makar i peške išli. Išao sam ja peške i 
preko Pančevačkog mosta i to zimi. Dovoljno je da 
smo Vojvodani pa da se za nas niko пе brine. 

Pogledajte stanicu na Beograd—Dunavu sa jed- 
nom čekaonicom pa ćete videti da li je ona u stanju 
da primi dnevno po nekoliko stotina a kamo li neko- 
liko hiljada putnika, zbog čega mora svet da stoji 
na kiši i snegu. Vidite kako je tu proračunato za 
jedan promet sa čitavim Banatom a usredsredeno 
samo na jednu stanicu. (Jedan glas: Imate dobre pu- 
teve!) Imamo tako dobre puteve da bosonogi nismo 
cipele ukaljali. 

Još jedno pitanje imam da dodirnem, a to su 
železničke radionice u Vojvodini. 1928 godine izgo- 
rela je po drugi ili treći put železnička radionica u 
Bečkereku. Ona nam je tamo neophodno potrebna, 
zato što se u njoj opravljaju lokomotive vicinalnih 
železnica i ona je do danas ostala nerekonstruisana. 
Ja neću da ovome g. Ministru saobraćaja nešto pri- 
pisujem u greh jer nisam u stanju da dam razloga 
zašto je taj objekat ostao neizraden, već samo napo- 
minjem da taj objekat mora da se stvori. Jer, gospo- 
do, u njemu se vrše opravke lokomotiva vicinalnih 
železnica, i vagona, a drugo, i iz toga razloga što 
je opravdano da tolikim mašincima, bravarima i dru- 
gim radnicima, kojih ima vrlo mnogo u Vojvodini 
treba stvoriti mogućnost za zaposlenje. Na taj način 
bilo bi zaposleno oko 800 ljudi, koji inače imaju 
vrlo malo sretstava za život na jednoj strani a na dru- 
goj, manje bi se trošilo u istu svrhu, nego kad bi se 
ovako to uradilo. 

Gospodo narodni poslanici, vreme je poodmaklo. 
Ja sam u glavnim crtama dao sugestiju za ono što 
smatram da je neophodno potrebno da se pri odre- 
đivanju pravca i principa, koje treba da ima naša 
železiiičko-saobraćajna politika uzme u obzir. S toga 
imam jednu molbu u tome pravcu da uputim na Go- 
spodina Ministra saobraćaja i zamolim ga da mi ne 
zameri §to kažem da on preferentira siromašnu, 
kršnu Bosnu, jer, gospodo,' mi imamo i Vojvodinu 
koia hrani tu Bosnu, pa nije pravo da je zaboravimo 
već treba nešto da učinimo i u njenom interesu. 
(Odobravanje na levici). 

Prehcdnik Stevan Ćirić: Ima reč narodni posla- 
nik g. Dušan Antonijević. (Čuje se: Nije ovde!) Pošto 
poslanik g. Antodjević nije tu, to gubi pravo na reč 
u pretresu ovoga razdela. 

Ima reč narodni poslanik g. Jovan Zdravković. 
(Pljeskanje). 

Јован Здравковић: Господо народни послани- 
ци, ja и мој друг РадЛвоје Николић дошли смо у 
пату средину пре неки дан. Сматрам да je наша 
Лрва ДУЖНОСТ, Kao mro je ииаче обичајни ред кад 
дође иеко у непознату средину, да се претставимо. 
да би се упознали. 

Ja и мој друг Радивоје Николић, ми смо дво- 
јица од оних који су проглашени за антидржавне 
пред петим мајем и за питомце Јанка Пусте. Може 
бити да he извесне речи моје код вас, код већине 
од вас, не код свих, изазвати нелагодно осећан.о, 
не збОГ оштрине тих речи него због тога, mro by 
еиоцирати извесне успомене, које можда и ви же- 
лите да се више не чују, }ср вам нису пријатне. 
Али с друге стране, ви треба да разумете да нама 
није било лако кад смо трпели да нас, no злу по- 
зната тројка Веља Поповић, Драгутин Којић н 
Драгутин Јанковић, на чијем je челу стајао г. Бо- 
гољуб Јевтић, и за чији рад мора да примн и 
поднеее пуну одговорност, кад нас je овим епи- 
тетима називала« 
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Господо, за нашу сарадњу овде с вама имамо 
два услова, или ако вам сс чини много оштра реч 
„услов", имамо две претпоставке. 

Прва je претпоставка та, да се наше речи даду 
јавности без икакве цензуре! (Жагор и веселост на 
левици. — Повици: A, то не може! To не да г. Ко 
рошец! — Гласови из већине: Само продужите 
даље! _ Др. Војислав Јањић: Чујмо!) 

Господо, има још јсдан услов, или боље да 
кажем подуслов, који може бити чак не би било 
потребно, да живимо у редовним приликама. ни 
да га поставим, али hy га ja ипак рећи, надајући 
се да ћете ви ипак можда констатовати, a и сама 
Влада, да je то ствар, која се сама no себи разуме 
и да чак то можда нисам ни требао рећи. 

Taj трећи подуслов јесте тај, да Краљевска 
влада не буде сувише много осетљива на критику. 
(Веселост на левици и узвици: Е, то не може!) 

Иначе, господо, мислим да учиним једно при- 
знање пре него шго бих даље прешао. 

Страховито сам се изненадио, кад сам ступио 
V ову зграду, a ступио сам са овим мојим другом 
Радивојем Николићем 1 марта, кад сам овде до- 
шао, јер пре тога ни тамо где сте раније били, ни 
овде, нисам ступио; необично сам се пријатно 
изненадио, јер нисам могао да претпоставим да je 
овде код вас тако пријатна атмосфера. (Пљескање 
на десниии, веселост на левици. — Миленко Гли- 
шић: Ви сте као млада, a кад добије оклагију, 
лоукчије ћете говорити - - Буран смех). 

Ja сам, господо, био пријатно дирнут, a веро- 
ватно и MOJ друг заједно самном, јер су то личне 
импресије, o чему нисмо заједно разговарали, — 
ла сам примљен ne само од г. Претседника Скуп- 
лтине, нс само од осталог чланства, не само од 
господе народних посланика, него смо видели у 
овоме Дому да влада таква једна усрдност, таква 
једна експедитивност, чак и код особља таква 
■една предусретљивост, да ме je то, — морам вам 
гшизнати — необично изненадило. Али пријатно 
изненадило! (Узвици: Тако je! Браво!) 

Камо cpehe, — велим ja гласно размишл^ајући 
— кад би се једном могло да се одапде иренесе 
rai пелцер на целу земљу. (Др. Војислав Дошеи: 
Не ваља Влада, na не иде! — Др. Војислав Јањић: 
To ће Влада свршити!) 

ja господо, нисам имао ту срећу да идем ни 
v Енглеску, ни у Француску, у те велике земЉе, 
-oie се сматрају као колевке демократије и парла- 

v нтаризма, и
- не познајем њихове иарламснтарне 

обичаје, али не могу да претпоставим, да и код 
х у Тим односима може да буде нечег још бо- 

„ег  него што je овде међу вама. 
'Али, господо, ja сам поигт читао 0 енглеском 

паоламенту, прочитао сам да тамо влада неки осве- 
птени обичај, да тамо може усред говора Балдви- 

да устане Лојд Џорџ, na да очит* добру бу- 
вИцу Балдвину, a да Балдвин о.чмах чим je Лојд 
ionu  устао седне  мирно, слуша до краја вакелу 

Koiv му  je Лојд Џ*>рџ очитао, да му ни црта na 
iniiv не мрдне као знак неког негодован.а, a камо 

r да се л.ути и да протествује. (Мирмр Урошевић 
пааа у реч. — Један глас na десници: Мирко, буди 
Енглез!) 

Ja верујем, госггодо, да би се чак и у OBOJ Скуп- 
штипи нашло посланика, који би чииили ono што 
оини  Лојд Џорџ v Енглеском парламенту. Али — 
ош  иисам  видео  нашег  Балдвина. (Др. ВоЈислав 

jatbnb- Какав Балдвин, такви Енглсзи! — Др. Во- 

јислав Дошен: Не, него обратно! — Жагор и ве- 
селост.) 

Али, господо, вратимо се на one који су били 
na власти пред 5 мај. (Гласови: Чујмо! Чујмо! 
Чујмо!) И ja вас молим да, кад o томе говорим, да 
ме разумете. Ja бих желео да ме пустите да вам 
кажем све што ми на срцу лежи, јер ако вам то не 
будем могао рећи, никада се нећемо позпати, нити 
ћемо моћи сарађивати. 

Вама je, господо, познато да je чувена тројка, 
на челу са г. Јевтићем, сматрала да има права да 
све нас остале, који смо били na опозиционој ли- 
сти заспе, као a целу земљу, морем плаката и ле- 
така, из којих су се виделе само отровпе стреле, 
које су нас требале да погоде. A као круна тога 
свега изума и те нове изборне борбе они су, го- 
сподо, против нас пустили ону чувену аждају, која 
je требала да нас дотуче и да нас прогута. 

И, за дивно чудо, како je та аждаја у све кра- 
јеве земље допрла и ишла, господо, и кроз сре- 
зове наше, мој и мога друга Радивоја Николића, 
очешала се o нас, али само репом. Није ли то мож- 
да зато што се заморила, или зато што je наишла 
na два грмад.а, који су били тврђе сељачке кон- 
струкције и није nac прогутала. (Др. Војислав До- 
шен: Али ова садашња тројка he вас прогутати!) 
Или можда зато што су нас наши сељаци добро 
чували. 

Морамо се запитати, господо, зашто nac je 
петомајски режим назвао антидржавпим и питом- 
цима Јанка Пусте? 

Да ли je то био њихов политички интерес или 
je то био њихов изборни иптерес, или je можда 
то био државпи интерес? Пошто су, господо, они 
били na челу Владе, и они су претстављали државу 
и унутра и споља, јасно je, да je њима прве«стве: 

no било стало до тога, да имају изборни успех и 
да осигурају власт себи за седам година, како je 
TO био прокламовао г. др. Драг. Јапковић, једап 
од спиритус ректора опдашњег режима. Ja видим, 
господо, да je он остао доследап и данас. За ово 
неколико дана, колико сам ja пробавио овде, из- 
гледа ми, да он иде и даље, да ухвати једап део 
те власти поново, како би, ако ne би испупио 7 го- 
дина, бар докрмио ополико, колико му je потрсбпо. 

A који je повод био, да nac петомајски рсжим 
прогласи аптидржавним? Повод je, господо, nb на- 
шсм мишлјСп.у, песумњиво био тај, што смо били 
кандидати  na листи др. Мачека. 

За дивно je чудо, господо, како могу људи, 
кад у срцу имају отрова, кад у срцу имају зла, 
да им то зло, да им та злоћа, како би парод ре1- 
као, помути мисли и да пајобичније ствари ne могу 
да измере, ne могу да оцене и да за изборпи успех 
свој, који су они несумњиво желели, изаберу дру- 
ги nj'T, a ne onaj, који су опи изабрали. Господо, 
земаљска листа др. Мачека постала je факат, по- 
стала je дело, после великих напора и мука, вели- 
ког броја људи, који се ту заложио и захваљујући 
високој свести југословепских судија, који се нису 
поколебали и који се нису уплашили и ако су тада 
«а челу правосуђа имали једнога од најпескрупу- 
лознијих мипистара правде, који се може замисли- 
ти, већ су излазили на сусрст, na су чак и у вап- 
канцелариско време потврђивали паше листе и из- 
јаве. 

Господо, ja у овоме моменту и са овога места 
и у овомс Дому, при своме првом наступу овде, 
желим да одам југословенским судијама пуно при- 
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знање за ону велику храброст и честитост и са- 
весност, које су оном приликом показали. 

Кад je, како сам рекао, листа др. Мачека по- 
стала факат да се запитамо: да ли je Влада баш 
морала да пође оним путем и да ли je морала оним 
сретствима да покуша да добије већину? 

Ja мислим и хоћу овде да кажем, да није 
њима било помућено здраво гледање на ствари, 
сии би видели да има један друпи пут који je, ве- 
рујем, и sa ших могао бити несразмерно бољи 
него што je био. Господо, куд би било лепше да 
je ондашња влада подвукла разлику измеНу избо- 
ра од године 1931, кад je била свега једна листа, 
и разлику између избора петомајских, кад су 
себи могли да припишу једну заслугу, да се цело- 
купла опозиција групише на листи др. Мачека и 
да од тога чак и просјжтирају, јер би било — ве- 
рујем — приличан број људи који би рекл-и: 
Лест, заиста огромна je разлика између избора од 
1931 године и избора од 1935 године, и погле- 
дајте, г. Јевтић je дозволио да Мачекова листа 
иза1)е са целокупном опозицијом. A сада, господо, 
да видимо што je' значила листа др. Мачека са 
осталим среским 'кандидатима у нашој земљи 
\ iivrpa и шта je она значила споља и за наше при- 
јател.е и за оне који нас баш много не маре. Не- 
cpctiHe политичке пр^илике у којима живи наша 
земља последњих година, несумшиво су најтеже 
последице оставиле тамо у Хрватској. И, господо, 
кад je могло и кад се успело да се створи једна 
оваква листа, сваки објективан човек морао je 
признати да je то, макар за прво време, покушај 
да се обнови сарадња и да ствар крене бољим пу- 
тем. Ви сте, господо, колико јуче, овде сви пл^- 
скали и no моме мишљењу искрено пљескали по- 
иодом буџета Мииистарства војске и морнарице. 
Ви сте пљескали и клицали Југословенској војсци, 
олобрпвши једногласно буџет, у жељи да Југо- 
словсиска војска у даном моме,нту сачува нашу 
државу и да тиме изврши своје задатке. Дли, го- 
сподо, морамо сви прмзнаги, да je још тачна она 
иародна пословица која вел'и: „Бој не бије свн- 
јетло оружје, већ бој бије срце у јунака". Поред 
оружја значи да je срце човеково, да je храброст 
човсксва, да je вол.а човекова још увек ве.чики 
фактор кад се ради са оружјем. Поред политич- 
ких 'разлога и унутрашњих и спољних, два наша 
фбијаиска стара политичара, да загреју срца код 
свих грађана,   били   о.ни Срби,   били Хрвати или 

limu, r. Љуба Давидоаић и г. Јован Јовано- 
iiiiii, учинили су један гест, који претставл>а нај- 
веће самоодрицаље, које уопштс људи у политици 
могу да учине. Оии су учннили иелики гсст и npii- 
стали су, да на листи др. Мачека буду обичии ćpe- 
ск« каидидати, као -и ми млајуи. (Леда« глас: Г!а 
им сад Мачск го признаје!) 

Kao што видите, ja г. Спаху нисам споменуо, 
и ако je и ои био шеф и paimjc, upe швстог ја- 
нуара, једне груше, и ако je и он био у апстипен- 
цији до 6 маја na je и o« био једа« обичад срески 
каидпдаг. Ja ii.cra нисам опоменуо, не зато ипчј 
je он сада у .1. Р. 3 и у Влади него saro, шго нисам 
сматрао да je њвгов гест од тако великог домаг 
maja као mro je гест ових старијих политичара, 
11 то прво зато што je г. Спахо од свих најмлађи 
a, Друго, и зато mro се г. СнвХО ИО CBOM положају 
и иначе палази иа roj тко маној ОСОВИНИ B«-'0' 
град—3ai-))co, na ако хоћстс n зато, што je on бИЈО 

тај који je последњи тамо приступио. Због тога 
с.матрам да његов гест, као што рекох, није тако 
велики као гест оних других. (Жагор). To су госпо- 
до, моја резоновања. Није, много важно то, који 
je и како разговарао и како je дошло до тога. To су 
сасвим споредне ствари! Овде су у овом моменту 
главне чињенице, како су се оне одиграле, без 
обзира и на хронолошки ред. За овај гест који су 
наши србијански политичари урадили заједно са 
др. Спахом и осталим својим другсЕИма, поколе- 
ња lic дати свој суд. Али, и пре него што поко- 
лења тај суд даду, ja мислим да ће o томе и сам 
народ пресудити првом приликом кад му се буде 
дала могућност да слободно изрази своје мишље- 
ње, Али ви нам, господо, можете рећи, ви који 
већ неколико пута добацујете, јер сте no мало 
нервозни и ако сам ja молио за стрпљење, ви који 
се осећате можда мало више ангажовани у том 5 
мајском рсжиму, ви се сада показујете нервозни, 
ви нам сада можете упутити питање: na добро, 
шта ere ви тиме постигли? В-и сте дали др. Мачеку 
и Хрватима целу руку a они су вама дали само 
мали прст, и то на пола. Па добро, чак кад би и 
то било тачно, ипак немојте губити из вида да су 
сви ти догађаји и сви ти односи морали оставити 
извесних трагова и да се последице њихове могу 
погледати тек у будућности, ближој или даљој. 
Хрвати a и др. Мачек заједно са њима, бнли су 
можда сувише обазриви. Али њих не треба одмах 
кривити због велике обазривости. Кривица je мож.- 
да сва у томе што су они раније били и сувише 
необазр:иви na cv се опарили, јер су били и сувише 
необазривп na cv се опарили, јер су били и сувише 
лаковрни, ne познавајући довољно прилике и 
људе са којима су сара1)Ивали и ушли брзо у вла- 
ду, na им се то после лупало o главу. 

Е, ja претпоставл3ам, господо, да пођем за 
вашим мислпма, да бисте вћ вероватно желели да 
вам ja сада нешто ноикретно кажем: -после 22 ме- 
сеца" од изоора, шта je то било са др. Мачеком, 
какви су сс разговори водили и чега конкретнога 
ту има? Ако би то samci a било да ви желите да 
вам го кажем, ja бих вам могао одговорити: да ви 
ОД мене ииого очекујете. (Смех.) Ja ,морам са 
oiioia места да признам да у те разговоре ни ja 
ни мој друг нисмо посвећивани. Али, господо, oim 
и ono.iiiKo колико сам прочитао и чуо, можда и 
(|)рагментарно, добио сам утисак који желим да 
вам сампппим. 

Ja мислим да др. Мачск са својим лллпма не 
тражи imima вите И€ГО ШТО тражи и г. др. Ко- 
pomeu за Словепију. (Ј^ласови са левице: To je 
тачото! — др. Bojiicjum Дошен: To тражи и Војво- 
мт i!) Само има jo.uia разлика: Докле г. др. Ко- 
рошец то тражи као члан Владе и као Министар 
полиције, и због тога то не изгледа опасно, дотле 
i . m. Мачск то тражи из дугогодишњег опозицио- 
иарства и сада још из апстиненције. (Жагор). Ja, 
господо, само констатујем чин.еницу. Ja бих чак 
рекж) И то да г. др. Корошец тражи мало впшо 
nero др. Мачек, a то mro тражи он више, у овомс 
ir, v Komk i сам ja оне његове резолуције схвл- 
тпо. Др, Корошец тражи да сви државни приходп 
onaiiv у Словенији. Алш, још тражи да г.г нз цен- 
гралн« кас« да новац њиховим баикама, пошто су 

1Лв неликвидне; и колико сам још сазнав чуо 
са.м да тражп jcTiiv суму од 360,000.000.— динвра 
,-,;, св i« словеначке банке од Народне банке. A 
то, ппсам MVO да тражп др. Мачек. 
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Кратко време после првога састанка ове Скуп- 
штине пгла je влада г. Богољуба Јевтића и мо- 
жете мм веровати да ћу бити искрен кад вам ка- 
жем да ie то нама било .необично драго. (Смех.) 
И 'ia мислим не само нама, него целоме народу у 
Југослав.иј|И. (Гласови са левице: To не стоји.) 
Побро да признам да није баш целоме народу: 
има један мали део коме то није било право, ал.и 
баш тзј изузета« нека потврди оно велико 
правило. 

И образовала се Влада др. Милана СтоЈади- 
новић^. (Др- Војислав Дошеи: A када та Влада 
п-пне онда ће тек бити весеља!) Ооразовала се 
ћлппа г №. Стојадиновића, са два стуба уз то: 
гД ло Коропшем и др. Спахом. Е, видите, госпо- 
lo мислим да ћу бита правичан ако .признам да 
iP ова Влада код нас створила давесне наде. (Глас 
Л левише- И код нас!) Можда су различни узроци. 
Нас на пример, није импресионирао став г. др. 
Гтојачииовића, нити нас je придобио његов осмех 
Можда he нска господа рећи: na, др. СтоЈадиновић 
^ био члан владе r. Левтића. Какве je наде он баш 
могао да да? Е, видите, господо, ми смо, како би 
пеЛа 6paha Хрвати, вагнули др. Милана Стоја- 
SoBHha, na смо узели код њега све оно што je 
позитивно и оно што je негативно   (I лас са ле- 
?мр- Зар има и чега негативног.-'!) Ja ћу вам рећи 

м ieimo и друго. Ja ћу вам рећи: да када смо све 
^о измерили, ипак смо добили Један утисак и je- 
1. нпду да he се нешто боље створити. Ha име, 
^Јли смо као његову кривицу што je био члан 
Уг.Ле г   Јевтића. To je под Један. Под два, још 
nhTm je кривица та, што je као члан те владе и 

^n Министар финансија исплатио оне милионе - 
^плико оно беше милиона динара- да поЈача из- 
Г.пони успех г. Јевтића. (Гласови са левице: A ro- 
^Тпосс да смо ми то учинили! Нека се изађе ван 

В Рмм ко io шта примио за изборе! O томе чуЈемо 
С re већ тако дуго говори!) Господо, ако бисте 
^жили да вам ja то кажем, ja вам могу само то 
Р^м ла не знам ко je и колико примио. (Глас са 

Р мпе- Знатс ли ко je примио?!) Па смо онда ме- 
ле V, и oHV другу позитивну страну, и нашли смо 
рИли и 0"Угд^ /Милан стојадиновић био у опо- 
0и?ши према шестојануарском режиму. (Глас са 
3 ....p- A Мииистар V Јевтићевом кабинету!) Го 
Ле^ ставили као негативну страну! Па смо, ro- 
^подо знали и програм који je г. др. СтоЈадино- 

k v своје време имао. Па, иако нисмо очекивали 
,Ј пелога оствари, али смо ипак мислили да he, 

ДаЈел!и да поправи грех који je учинио учешћем 
у пи г   Јсвтића, учинити нсчега доброг, да ова 
У Sa крене б0л,им путем. (Др. Војислав Дошен: 
'il^eK каже да сада иде горим путем!) 

A калч ie г. др. Стојадиновић дао изЈаву, чини 
P v Сенату, да je дошао да ликвидира режим 

МИ- J поеко један милион опозиционих гласача 
К0^Игласио за питомце Јанка Пусте, онда ћете при- 
Пр и ;ia смо имали приличпо разлога да веруЈемо, 
3HahP он нешто и дати. Сем тога, има један разлог 
Да VMCK гћуди новом човеку поверују, јер се добро- 
да пнп надају да he нови човек желети да се и 
Н nn6nv афирмира и у политици, као што бива 
ГК\; животу и да he бар покушати да нешто и 
И и ETO због тога, смо се ми надали да he та 
учини.        ,   ^ Милана  Croja/iHHOBHha  нечега 
"ОВитивног и учинити, како би ова землл, измрц- 
П03 на за ових 6—7 година, дошла једном на нор- 
1% или пошла бар ка нормали. 

Али, господо, порсд г. Милаиа СтојадиновиЈја 
содео je као главни стуб г. др. Корошец. Па госпо- 
да могу да ми кажу: г. Корошец! A! ви сте јако 
наивни људа! —■ Г. Корошец je био један од оних 
који je припомогао да се 6 јануара 1929 сахрани 
слобода овога народа. 

Јесте, ми то знамо, и ми смо му то Beh ставили 
у грех, али смо узели у обзир и то да je он после 
тога из те владе изишао. Изишао je он из те 
владе, na je чак и трпео од тога режима. Њему je 
била слобода ограничена, na je био чак и интерни- 
ран. Ми смо рачунали да je то за њега, као једног 
старог политичара било довољно да размисли и 
да призна: да je погрешио што je сарађивао на 
сахрањивању народних слобода, јер се то и њему 
самом осветило. 

Е, господо, ja мислим да смо ми са највише 
разлога веровали да he до каквог таквог бол.итка 
доћи због тога, што je као rpehn стуб те Владе 
био г. др. Спахо. Г. др. Спахо не само да je имао 
неприлика од шестојануарског режима, него je он 
преко свега тога ипак остао чврст, није се сломио 
био je с на.ма заједно, са сним , Јанка-пусташ1има" 
на листи др. Мачека и сва она горчина и сав onaj 
отров који je ушао у наша срца, морао je да уђе 
и у н>егово. И мислили смо да he он као члан вла- 
де и то као један од најважнијих чланова владе 
бити баш онај, који he потсећати да не вал:>а да 
се продужује она стара политика прошлих влада, 
које су и пропале због тога што су зло радиле. 
(Др. Војислав Дошен: Битка на Косову под зеле- 
ним барјаком!) 

Добили смо пак утисак, да je г. др. Спахо то 
прилично заборавио и добили смо утисак, да je 
његова главна брига била да запосли што већи 
број својих ближих л^уди из својс покрајине. (Је- 
дан глас са левице:. Рођака!) To ja не знам. — 
Pa4yHajyhH вал^да прво што je тамо сиротиња, a 
друго што више година није био на власти ни он 
ни његов пријатељ г. Бехмен, na да сада треба 
све то да се надокнади. 

Е, сада господо, да видимо дела ове Владе као- 
колектива, као целине. 

Први моменти, први месеци Владе др. Милана 
Стојадиновића они су били донекле чак потврдили 
наше очекивање. Ви ћете се сетити, господо, да je 
штампа била живнула, да су извесни вентили мало 
ошрафљени, просто се осетило како и кроз наш 
политички живот струји мало озона и да смо мало 
сви били живнули. 

Али нажалост, то je трајало врло кратко вре- 
ме. Ми смо очекивали да he ова Влада чим сте joj 
ви онако благонаклоно дали пуно овлаи^ења Фи- 
нансијским законом за 1935/36 годину, да донесе 
политичке законе, да he она одмах та овлаи^ења 
искористити, да he донети нове слободоумне за- 
коне, и очекивали смо да he још у 1936 години да 
се изврше нови избори и да тим изборима поправи 
оно што није ваљало код Јевт^евих избора. 
(Никола Кабалин: Велики сте оптимиста! — Жагор.) 

Али, господо, чим смо видели да Влада та 
овлаиЉења није искористила одмах, видели смо и 
колико je сати и са киме heMO имати да рачунамо. 

Уместо нових слободних политичких закона 
које je очекивала цела землЈа, ми смо, господо, 
видели да се напротив користе стари закони и да 
се ствара нова странка, опет одозго са власти. 
(Чује се: To није могуће! — Жагор). 
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Професори историје говоре да je историја 
учител.ица народа и људи. Међутим ми смо за 
кратко време видели да једној влади, која je 
дошла, није ништа помогла историја оне прет- 
ходне владе, нити оне испред ње. [Живота Мила- 
новић: Историја се понавлза!) Не само да je иско- 
ристила Закон o збору и договору да створи нову 
странку него je почела да користи, у приличној 
мери, и онај стари Закон o штампи. Све оне венти- 
ле, које je била попустила, она je почела да при- 
теже. Али пада нешто нарочито у очи, што желим 
овде да истакнем, не само да je ова Влада притегла 
вентиле код великих листова, тако званих озбиљ- 
них листова, него je ударила чак и на шаљиве ли- 
стове (Чује се: Ha „Самоуправу"! — Смех). Један 
мали лист „Ошишани јеж" који je вршио случајно 
једну националиу улогу, јер je продро својом ша- 
лом и у она места и у оне крајеве, где многи ли- 
стови нису или не у тој мери, Влада се сетила да 
и њега шрафи и да њега шиша.... (Смех у дво- 
рани)..., али се то није само свршило на шишању 
него je посегнула да тај лист готово онемогући. 

И први пут се десило, за време ове Владе, да 
се неколико бројева тога шзлјИвог листа потпуно 
забрани. 

И док Влада тако ради на делу, она се на рс- 
чима проглашава за демократску. Два минисгра из 
те Владе, врло вредна ишче, који најчешће иду 
на зборове, г. г. Драгиша Цветковић и Ђура Јан- 
ковић, као млађи л3уди и нови лидери у тој стран- 
ци, веома енергични и у путовањима и у говорима, 
свугде на сваком збору су говорили o демократији, 
која треба да се врати нашој земљи, a говорили 
су како ми имамо слободну штампу и може да 
пише сваки слободно. Могли смо уочити да je г. 
Цветковић у својим говорима имао и јако лепе 
фразе, кад je говорио o слободној штампи. (Жа- 
гор.) A, господо моја, ако je једна влада заиста 
демократска, илк бар има намеру да то постане, 
онда ja мислим да je први услов који она треба 
да учини, тај, да пусти слободну штампу. Штампа 
данас у нашој земљи није више оно што je некад 
била и не кубури сада ни са сарадницима ни са 
материјалом. to су сад велика предузећа, која 
имају стручна лица за сва економска, привредна 
и социјална питања, и једна добронамерна, једна 
демократска влада или ана која се спрема да булс 
то и постане, она би у слободној и добро органи- 
зованој штампи нашла бесплатан труст мозгова, 
који би joj указивао на њене грешке, a то није 
никакво зло, него добро. Први услов, no моме на- 
хођењу, да једна влада не погреши и да не учини 
погрешке je несумњиво тај, да пусти да се њена 
дела критикују. Она влада која нема куражи да 
дозволи да буде критикована ни у Парламенту ии 
у јавности, таква влада, нека ме извини, али нема 
права да очекује да joj народ указује поверење, 
већ може продирати само силом, a силом се страп- 
ке не могу трајно одржати. 

Највише се хвалила Влада г. др. Стојадино- 
вића, да je нама из опозиције дозвол>авала збо- 
рове. Господо, истина je, да нам Јевтићева влада 
иије дозволЈавала зборове, или их je дозвољавала 
у тако шкртом, у тако малом броју, да слободно 
можемо рећи, да нам зборове и никакве јавне аги- 
тације није дозволЈавала. 

Али, како се уопште може хвалити једна Вла- 
да, као mro чини Влада r. др. Стојадиновића, да 
нам дозвол^ава зборове, кад у самом Закону стоји. 

да сваки гра1)анин може да одржи збор, ако га 
пријави под таквим и таквим условима. СДр. Војп- 
слав Дошен: И данашња Влада забрањује зборове!) 

И морам да признам, да нам je у прво време 
Влада зборове дозвол^авала, и да су ти зборови 
могли и да се одрже. Али у последње време ти се 
збојрови све пише не одобравају, a и кад се одо- 
бре, ако неки горовник на њему само помене Вла- 
ду ... (Жагор на левици и добацивања: Па дабоме! 
To je демократија!) иако се каже — рецимо при- 
мера ради, да IHH ова Влада није успела да спречи 
корупцију, зло! Због тога се збор растура, говор- 
ник се кажњава и има нарочити систем, no коме 
се овакви експлозивни говорници кажњавају до 
материјалног уништења. (Др. Војислав Дошен: Sa- 
ro што Министри зидају куће! — Жагор.) 

Kao што сте могли видети, господо, из моје 
речи даје се запазити, да ja пледирам за демокра- 
тију. Наћиће се можда м^ђу вама когод, којм he 
рећи: Демократија, либерална демократија, није 
она више способна ништа позитивно да уради! 

Господо, ja нисам за ону либералну демокра- 
тију, каква je позната она од раније. Ta либерална 
демократија je дозвол>авала, да се код нас у једној 
сељачкој земљи наш сељак експлоатише до те 
мере, да су од њега у огромној већини остале само 
рушевине. 

Ja, господо, пледирам за једну демократију u 
политичку, и економску, и социјалну. (Одобравање 
у центруму). 

Ви сте, господо, видели, да je у нашој земљи 
та, таква демократија, каква je била раније, a пре 
6 јануара су све партије биле демократске no своме 
програму, дозвољавала да наш сељак потпуно 
пропадне и да се сада ова Влада појави као спаси- 
лац сел^ака. Она му je у виду Уредбе o ликвида- 
цији сељачких дугова дала извесне пилуле уз ве- 
лике звуке и таламбасе, да он то лакше прогута, 
уверавајући га да ће то за њега бити cnac. 

Овоми, господо, личи на онај обичај у Инди- 
ји, да кад умре муж, удова мора да се са њиме, 
са лешем мужсвл.евим спали на ломачи, a около 
народ игра и пева, да joj та смрт буде лакша. 

Господо, вама je свима познато да je ова Вла- 
да сматрала својим највећим адутом за општинске 
изборе Уредбу o ликвидацији земл>орадничких ду. 
гова. Докле je ona то говорила, заједно са својим 
људима, дотле са своје стране ннкоме није дозпо- 
лила у штампи ни једну реч критике да каже про- 
тив те Уредбе. (Један глас на левици: Живота Ми- 
л^новић оио je у влади. — Живота Мплановпћ: 
O томе ће рећи своје наш гоиорник!) 

Докле није ни једна критика допуштена, дот.чс 
je напротив дозвољено да се o Уредби пише, када 
се хвали, колико се xohe. Ja нећу да се детаљно 
упуштам у ту Уредбу и да je овде износим. Само 
хоћу да вам кажсм један детал.. Ви сте видели да у 
тој Уредби стоји да се опрашта сељаку са дугом 
до 25.000 динара 50%, али се признаје бан- 
карима сав onaj зеленашки интерес, који су до- 
гле од сељака наплаћивали. Па, господо, пошто 
се укупно тој суми додаду сви троткови, таксе и 
све оно што je у парницама сел5аку натоварено, 
na се онда, господо, то преполови... (Др. Војислав 
Дошеи: A, ne, најпре се преполови, na се онда до- 
дају трошкови!) Да, да, имате право. ДаклСј го- 
сподо, сведе се сума на 20 април 1932 године, пре- 
полови се na се онда додају трошкови. Тачно je. 
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A да видите како су банке, новчане установе, 
прошле. Јер, ja сам за ово неколико дана, колико 
сам био овде као гост, чуо да један од господе 
народних посланика малте нијс закукао за пропа- 
лим нашим новчарством. A банке добивају 50% од 
Привилеговане аграрне банке. 25% добивају као 
накиаду од државе. To je већ 75%. Остаје још 25%. 
У Уредби стоји да то банке треба да отпишу на 
рачун својих резервних фондова, или на рачун 
свога капитала до 50%, a ако банка нема резервног 
фонда, или ако je банка већ отписала после 20 
априла 1932 од свога капитала до 50% за онолико 
колико je отписано, и то hc држава ла надокнади 
зашто je у буџет већ унесена извесна сума. 

Господо, немају права банке да кукају, јер су 
стде банке прошле изванредно добро. (Др. Воји- 
слав   Пошеп: Jecv овде,  али  преко нису!)    ^ 

Sova нешто. Поверилачке банке су добиле ла 
им ftopecKH органи и порески егзекутори напла- 
hvjv стапе рате првенственп испред пореза, a ла 
зато те банке не дају никакве таксе, не улажу више 
ништа за остварење"свога потраживања. 

Ta бих, господо, волео да видим где je та ко- 
пист за сељака, a гдс ie штета за банке?! Осим 
т-ога господо. ако ова Влала остане глучајно ду- 
жс онаа настаје за јелан огроман број ммљорад- 
ника једна друга опасност. Ако ie ова Влада ми- 
гтиаа као mro je рекла. ла ова Уредба o ликви- 
-гапији земљоралничких дугпва буде дсфинитивна, 
oHia će питам ia: заплп HKie тој Уредби и роко- 
пима v н.ој лала најшири мублииитет, да je ттампа 
лар оиако као штп je на пример штампала oHai 
чувени" скопски говор др. Драгутина Лакжовића 

Трвти^ева влада и да свако гело, ла свака опттина 
kvne обавештена o тим роковима. Мећутим. госпо- 
по зем^оралниии који лугу!у преко 25.000 дилара 
HHČV знали да ie послелњи пок. да се обрате Сое- 
гнпм -viv -to 31 депембра. Лп мислим сигупно т% 
гих' дужника са дугом преко 25.000 нису се при- 
\Lum мплбом за смањење дуга ло рока. icp зд 
l* оокођ-е нису знали. попгго ..Службенс новине 
1 читлју. a но читају ми друге .и^пино. И за го 
^оги гпех ова Влада. која ее том Уредбом много 
хрдлила. али у њој много или готово нжпта се- 
i.aKV није дала. 

Сад имамо, господо, joni Једно дсло овс Владе. 
■**   кг)је би  Влада,  изгледа  ми, желсла, или да се 
1* или  хл се не зна. или да се зна a да се o томе 
^! говори   To je онај чувени Конкордат. Господо, 

LoBHa  ie  ствар ту,  mro Влада  не  сме да трпи 
1-n  тику и због тога не дозвољава, да се у јзвно- 
Ли и v  шевним    листовимп n Конкордату    пише 
ппотипно'    чокле  на   гтротив  преко  Преобироа, за 

n и ви из владинс већинс изгласавате креднт, она 
nvшта члапкс. v којима хвали себе a поглавито го- 
Лпчнн чр   Стојадиновић пустио je, да се штампа 
јглан  веома неукусан чланак v коме .,е дозволш. 
"га хвале. како je он највећи Србин и наЈвсћи 
правослаВј1и. ^^   ^   ^^^   долази   од   општин- 

.,-их избора. Али кад je реч o ...тпинским избо- 
^м-,   ia i.v да вам признам да ова Влада ни.|е чи- 
иааонотто  je   чинила   влада  пре  ње.  Tv  иијо 
I™ увреда,  клевета,  аждаЈа. али ,,с било мо.мто 
штоје још горе од оне пра.пле владе. Ои je Вла- 
м ломила и куповала душе. (Протести код већине 
u повиич- To није исгина!) Дли аконегде то ни,|с 
vene "a да чини, да видите  чиме сс Влада служила, 
Ja всрујем на пример r. Министру полицијс да je 

наредио чиновницима да се не мешаЈу у општинске 
изборе. Али с друге стране, господо, да видите mra 
су радили полициски чиновници. Они су људе ло- 
мили лепим речима и казивали им да даду изјаву 
да су за Ј.Р.З. a нека буду шта хоће главно je да не 
навуку на себе мржњу Владе и полмције, — ништа 
неће њима са главе пасти. Али где нијс успело ни 
куповање дута ни TO такозвано полициско саве- 
товање, као mro je био случај у Свилајнцу, онда 
je ту настало нешто друго. Ту je настало једно 
систематско уни11Јт.авање једне мале чаршије у Сви: 
лајнцу казиама, које трају и до данас и које до- 
стнжу, како ми je казано, цифру преко 200.000 ди- 
нара. Господо. чудно je то да може Господин Ми- 
нисгар полиције, који je иначе Словенац, да до- 
зволи, да се у једној малој паланци у Србији врше 
оваква недела као што се и дан данас врше, a врти 
их, госполо, један високи чиновник из Министар- 
ства унутрашњих дела, лични теф кабинета Го- 
сподина Министра унутрашњих дела, који je ро- 
дом из места Свилајнца и који се свети .'нудима 
који нису гласали листу, коју je сж био препо- 
ручио. 

Не велим, да он то не би радио, али не всру- 
јем да има ма каквог интереса да он.то овде ради. 
И ви, господо из владине већине, оваквој Влади 
гласате-буџет и тиме joj гласате поверење! У ко- 
лико то чине они који припалају странци којој 
припада ова Влада, мене то и ништа не чуди, али 
ме необично чуди да ви чините то, господо, из 
Сељачког клуба. (Одобраван.е na левици). Потто 
разлог нс видим, онда за мене има само једно 
пбјаШњење, Можда то долази отуда mro стс ви иза- 
брани no опом немогућем Изборном закону, кори- 
стсНи се већином, израженом v самом Закону a ие 
на терену. (Лодан глас: И ви сте изабрани no том 
Закону!) И ja сам изабран no том Закону, али не 
користсћи сс тим већинским системом, него са му- 
ком борећи се да добијем псћиму. Иека вас, гог 
сподо, нс л->ути ова реч „неиогућ закон". Колико 
сам ja читао, ту je реч рекао овдс Господин Прет- 
седник Народне скупштине. И колико сам ja ра- 
зумео, Госполип Прсгсслнпк Народме скупттине 
je за rai Закон то рекао jom онда кад je он до- 
nemen. A ако je то Господин Прстсслпик рекао за 
тај Закон, онда му то служи на част. To морам да 
признам. Али тада сс могло рећи o том Закону да 
je немогућ, сада сс то нс може рећи, јер су no 
њему извршсни избори, a нпо je најстрашније, он 
je jom и данас жив. Ова Влада Je 1935 године у 
jecen кад се ломило да ли ћете joj дати већину или 
ne, запрстила да ће изићи na изборе no том истом 
Закону. (Настају упадицс'). Па и ако стс ви иза- 
брани no том Закону, користећи се тим већинским 
систсмом, као mro je то Господин Претседник ре- 
као, ипак je Господин Претседнпк Р1ародне скуп- 
штине nponiimao у вама тако добре л-.уде, да je 
многнма од вас открио у срцу целе златнс мајдане. 
Ja немам разлога да сумњам у уверење Господина 
Претседника Народне скупштине, али у томе баш 
и јест невоља, mro међу вама има многих који v 
срцима нмају златне мајдане, a народ жели да за 
своје претставникс има људс који имају обично 
срцс од кпви и меса и који имају више осећања 
за њихојве бољке и њихове невоље. (Одобравање 
на левици.) Треба у интересу земље, пред чијим 
интереспма греба да падну сви интерсси приватних 
лица, да пожслпмо сви у овој земљи једне сло- 
бодне изборе, na нека народ изабере кога жели, 
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jcp ће тек у том случају имати право да својим 
изабраницима кажу: господо, ми смо вас изабрали, 
ппорините се да народ и држава не претрпе штету. 
У томе случају, господо, кад би избори били сло- 
бодни, не би имали ништа да приговоримо, ако 
би баш и Мачванима, тамо у Богатићу, пало na 
памет да поново изаберу Драгутина Јанковићи, 
нити 6и пак могли приговорити ако би се скопски 
срез сетио да тога г. Јанковића поново изабере за 
HđpoflHor послпнпкп. У томе ''.:i\'4ajv он би имип 
потпуно право да буде народни посланик. Kao што 
рекох, господо, ja се не чудим л>удима из владине 
странке. Они су, кад су већ ушли у странку, по- 
сули главу пспелом; али се, господо, чудим љу- 
дима из Сељачкога клуба. Ви, господо, из Сел^ач- 
ког клуба гласате за буџет сасвим лако и сасвим 
добре вол^с. Ла бих вас молио, ако сам случајно 
пропустио да нешто запазим у буџету што сте ви 
;<апазили, јер сам овде још нов, да ме коригујете, 
a ja hy вам за то бити захвалан. Да ли можда у 
овоме буџету није предвиђена каква сума no којој 
би се од ступања на снагу овога буџета имао да 
лечи бесплатно бар сиромашни свст наш од оних 
тешких социјалних болести, туберкулозе и сифи- 
лиса које су као последица рата нашле веома 
Плодио тле у'на111им селима? Да ли није, господо, 
негде можда у овомс буџету прсдвиНено да се оба- 
везно и бесплатно врши цепљењс свиња од свињ- 
ске кугс, од које губимо годшпње око 1 милион 
комада. Или je можда, господо, прсдвиНено негде 
V Финансијском закоиу или у неком другом дслу 
буџета, да he сељаку бити обезбс1)Сна његова 
жетва да je не мора одмах no налогу егзекутора 
ваднтп испод ирталице и продавати добијајући 
за њу минималну цспу; или je можда, господо, 
предвиНено негде, да ono државно имање Беље, 
као и jbiu нека друга, од којих држава нема ни- 
какве користи, већ мора за њих да доплаћује, да 
се та државна добра разделе сироматном селзач- 
ком свету који нема земље. Или je можда, господо, 
предвиђено у овом буџету или у Финансијском за- 
кону да се, с обзиром на то што сироматни nam 
ссљак који има до два хектара земље, ла ли je 
предви1)ено негде да се тај сиромашни сел^ак осло- 
боди порезе те да му се на тај начин помогпе да 
одржи свој голи живот. Или je, господо, можда 
предвиђено негде да држава снизи цене дувану, 
соли и пстролеуму, које највише троше сељаци, a 
који у врло великом броју пису у могућпости да 
тс артикле више набављају. 

AKO je све то прсдви1)ено или макар нешто 
од rora, онда бих joni разумео; али ако ништа ОД 
одога нијс предви1)Сно онда ja, господо, не разу- 
мем, зашто гласате за овај буџст. Акото пијс пред- 
виђено онда je CVMIIIIIC скупа цена коју ви пла- 
hare mro имате вашег Шефа у сжој Влади. Код 
сељака je био обичај у полигици да, ако им шеф 
добије министарске прохтеве, онда се такав шеф 
смењуј« a ne иде се за њим у влади. 

Посподо, ja сматрам за своју дужЈност да при- 
ЗНаМ Ji'.iiiv ПОЗИТИВНу ОСОбину i. Мипистру (|)iiiiaH- 
cnja или бар да му признам да je v једноме слу- 
чају када сам код њега интервенисао ла спасем 
моје сељаке од једпс страховите папасти, која je 
дошла од рђаве администрације, — r. Министар 
финатсмја једним гестом наредио да се одмах то 
miiipjmi. Ciii.ii) je била у томе nim je у моме ме- 
сту '570 домова било оптерећено 1929 годипе no- 
резом na имап.а која уапште иису nn ималп, алп je 

комисија само да би истерала ону предвиђену гло- 
балну суму дописивала Јапку толико, Марку то- 
лико итд., na се je то вукло од 1929 године и ви- 
сило над главом сељака као Дамоклов мач. (Један 
глас са левице: Ту je Урсдбу донео још г. Јевтић!) 
Јесте, донео je г. Левтић, али je та Уредба била 
саката и прогрешна у томе да ако су обрачунати 
порези од катастарске управе, мислим од 7 фебру- 
ana, имају се отписати, a ако нису обрачунати, има- 
ју да се исплате. Дапашњи г. Министар финанспја 
je исправио то и те л^уде je ослободио порезе. Али, 
господо, то je само један гест и ja желим овде да 
то коистатујем и свакоме своју заслугу да признам. 

Међутим, необично сам се изненадио када сам 
прочитао говор г. Министра финансија у начелној 
дебати када je казао — ваљда га je пре тога нско 
криттсовао — зашто не отпушта сувишан број чи- 
иовпика. On je казао, колико се сећам, овако. У 
Министарству просвете и v Министарству правде 
нс може бити никаквог отпуштања, али у другим 
Министарствима може бити да би могло десетак 
хиљада да сс отпусти, иако би то учинио, порел 
других TcniKolia што би ти људи остали без слу- 
жбе, ту бих уштедео једну суму од 100 милиона 
динара, a та сума према укупној суми буџета није 
тако велика, то чими свега 1 % ол укупне суме др- 
жавног буџета. 

Господо, можла зато што и ia имам такво се- 
љачко схватањс, али сума од 100 милиопа линара, 
како ia сматрам, није тако мала и незнатна и са 
њом би се могло нешто учинити за сељака за кога 
до сала није ништа учињено. За чиновнике je учн- 
њено доста, урачунате су им ратне године v л\- 
ii.ic године, a сел>аку који je par водио ништа није 
учин.сно, пиппа он од тога рата није видео осим 
муке, невоље и страдан.а. A ca 100 милиона динара 
ia верујем да би се могло учинити да се бар ту- 
беркулпзнп болесници који лсже no селима и ин- 
фицирају своју браћу и сестре да се покупе у бол- 
нице. 

A ca тих сто милиона би се могло сигурно оси- 
гурвти да се сва стока и живина — пиладија у Ha- 
rnoj зомл.и пслцује против кугс, a овце против 
богпп.а и Других разпих болести, ла сељак наш 
јсдпом вили I.I се организована држава јеланпут 
и њега сетила. A све дотле док то не буде, не можс 
се очекивати да he сељак поклонити вере и лп- 
жаии n n.onoj организацији; јер од државе сел>ак 
види само полицајце, види порезникс и егзекуторе 
и види, господо, само жандарме, дакле види CRC 
ono mro претставља власт као државну силу, a 
ne види ништа mro би се њему чииило и учинидо 
ETO, пнподо, TO су разлози са којих ћемо ja и 
мој друг Радивоје гласати против буџета, јер овој 
Влади ne можемо дати никакво повбрење. (Пл.е- 
скап.е на левиди). 

Алп, гооподо, пре него mro будем завршио, 
ja морам да изравим једно огромно чуђење које 
сам доживео \ четвртак овде, кад сам присуство- 
вао седници, можда зато mro сам ja млад, почет- 
пик, плп можда зато mro имам право. Ви ћете то, 
икполо, оценити. Ла сам саслушао експозе г. Прет- 
свдаика Владе у својству Министра иностр«них 
послова. Taj експозе обухватио je и поменуо je, 
нске у суперлативима, неке мало мање, све државе 
са KojiiMa смо ми у пријатељству, и са којима же- 
лиио да то пријвтељство одржимо. Али, господо, 
ia нисам добио утисак да one садашњс изјаве г. 
Mnnncrpa иностраних  послова могу да утру код 
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нас који смо v опозицији према и>еговој Влади и 
гоме режиму, да vipv онај утисак који су оставила 
uja његова недавна говора. Недавно je r. Мини- 
стар казао: да он води некакву практичну поли- 
тику а.а он води само југословенску политику, mro 
je за нас био знак да се ту нешто крије. Данас, го- 
сподо кад ми погледамо око нас шта се дешава, 
нема неутралаца, нити може бити неутралаца. Мо- 
na свака влада v својој земљи o тим и таквим пи- 
гањима која се г1ојавл>ују да заузме јасан и одре- 
ћен став И ми смо, господо, мишљења да he у на- 
moi земл>и и за нашу земљу најбоље бити да се 
шжимо старих иријате.ч.а, којц су нам се пока- 
чХли пријатељи у .невољи, јер пријатељ у невољи 
Te ппави пријатељ. He велим зато да ми са другим 
•земл.ама, од којих нам je једна у комшилуку.-а 

• nvra недалеко, морамо да се свађамо. Ми можемо 
„ с њима одржавати добре привредне односе, до- 
Г.пе односе уопште. дипломатске, као што je то и 

•  али  само да се  причувамо да извесан арти- 
л из тих земаља пе доспе у нашу земљу, него 

пл остане за њихову домаћу потрошњу. Друго чу- 
ien.c господо, које сам имао у четвртак, слуша- 
ivhH'скспозе, јесте у овоме: 

Ja сам необичпо usneHabeH да сада у 1937 го- 
•тни r Министар спољних послова чак није сма- 
'гпао за нужно да се извини Скупштини. целоЈ jae- 
нпсти и целом иароду зашто досад ништа HHJC 
оедузимаио на обнови дипломатских односа са 

PvcHioM. Ja сам чуо једног од господе народних 
пХсланика, који je у страху рекао овде, да je тамо 

асаи терен. Ми смо, господо, против диктатуре. 
"олазила она са десне или са леве стране. Какав je 
SHM у Русији, то се нас не тиче. Ми нити га npa- 
Симо   нити  ћемо  га  ми  мењати; то je апсолутно 
f, ихова унутра .a ствар. Али, господо, не треба 
?аборавити, ja мислим. ми  смо Једина држава у 
Евоопи, ко a нема дипломатских односа са Руси- 

£ fMnan Мохорич: Имамо посланика!) Да, имамо 
! огланика. - Ja мислим, господо, да ми, да наша 
п-жава не би имала штете ако бисмо ми обновили 
липломатске односе са Русијом, него би смо чак 
имали користи од привредних односа, jep бисмо 
Гмо наишли ш купце наших сељачких произво- 
" И сад Руси купују Hauiy сланину и маст али 
ппеко других разних посредника и сад долази у 
S земљу руска роба али такође преко разних 
^оедника. Нити нат произвођач види какве ко- 
nuS ниги наш купац, онај мали купац. И ja ми- 
Ким господо, да je крајње време да се roj влади- 
"i апстиненцији према РусиЈИ учини јсдном Kpaj. 
".' ,о,а, господо, ja нисам неки стручЉак за 
оГне ствари али мислим да je то Један приличан 

^iv обићи такву једну државу као mro je РусиЈа. 
f^ ie највећа у Евроми, Koja je наЈбоље наору- 

HI CVBV и'у свету и Koja од свих великих 
SB" нама може у некој несрећи највише да по- 
5??не исто онако као mio je помогла 1914 године, 
кад смо били у невољи. 

Али господо, кад Влада то није учинила, кад 
апапа не зависи од Скупштине, кад Влада не 
„озвол,ава слободну штампу, не трпи критику, 
So Влади ми нећемо дати поверења, ве!, Кемо 
r пасати против ње. Ви herc ме, господо, запитати 

^-n-nv и рећи l.ere ми: много сте нам може бити 
!2з2ж али нам Једно нисте казали.нисте нам ка- 
2ли зашто ви нисте досад дошли у Народну скуп- 
штииу и зашто сте сада апстиненцију прекинули. 
R   господо   то  he вам казати MOJ друг РадивоЈе 

Николић, који he после 1иене говорити, a ja сам 
овим свој гонор завршио. (Одобравање на левици). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Ima reč JJ'. Radivoje 
NiUolić. 

Радивоје Николић: Moj друг г. Јован Здравко- 
BHh дао вам je увод за ову изјаву коју hy вам ja 
сада прочитати. У свом уводу он je бацио лети- 
мичан поглед на целокупну ситуацију у нашој 
земљи. Пошго вам ирочитам ову изјаву, која даје 
само једну констатацију, ja hy вам онда дати 
кратко образложење овог namer поступка, нашег 
ступања у Иародну скупшгину и наших смерница. 

Изабрани 5 маја 1935 године, ми, господо по- 
сланици, нисмо дошли у Народну скупштину кад 
je она сазвана, na нисмо дошли ни после све до 
1 марта ове године, Beh смо апстинирали, заједно 
са осталим натим друговима. 

C једне стране тежак утисак који су на нас 
и наше другове оставили петомајски избори није 
нам давао никаквог изгледа да се у онаквој ат- 
мосфери може ма шта у овој Скуптгини ураднти, 
нити да he raj рад, какав такав, добити потребан 
публицитет. 

C друге пак стране, вера да he изборни спора- 
зум и заједничка акција београдског и загребач- 
ког дела удружене опозиције довести до конач- 
ног споразуиа и сре1)иван>а тешких полигичких 
прилика у нашој земљи, утицала je на нас, да 20 
месеци будемо у апсолутној апстиненцији. 

Тек после 20 месеци апстиненције, када je др. 
Мачек написао у божи11Ним бројевима „Хрвагског 
дневника" и „Сељачког дома" 1936 године, да за 
последњу годину дана са београдским делом удру- 
жене опозиције нема од споразума нишга, које 
су изјаве пренеле београдске' новине, код наших 
бирача je створен мучан утисак и гражено je од 
нас, да прекинемо апсгиненцију, сгупимо у Скуп- 
иггину и ту у Народној скупштини критиком «а- 
станемо да се што пре донесу слободоумни поли- 
тички закони како би се већ једном почело да по- 
правља оно што je диктатура покварила. 

Али када je приликом свог последњег доласка 
у Београд г. Вилдеризјавио, да су њихови односи 
са београдском удруженом опозицијом на мртвој 
гачци, онда смо добили категоричне захгеве од 
наших бирача да у1)емо у Наридну скупштину, не 
би ли се Beh једном кренуло са мртве тачке. 

НалазеЈ^и се у таквој ситуацији према нашим 
бирачима, a с обзиром на то да наша досадашња 
апстиненција није помогла да се дође до спора- 
зума са Загребом, ниги знамо за ма какве пози- 
тивне чињенице које би дале изгледа да he наша 
дал>а апстиненција помоћи да се споразум постиг- 
не, ми смо се одлучили да послушамо наше бирачв 
и дошли смо у Народну скупштину. 

ETO, зашто смо, господо, прекинули нашу до- 
садашњу апстиненцију, коју смо иначе примили 
само као тактичмо сретство, и не мењајући наша 
мачела 6opHheMO се овде да се донесу слободо- 
умни политички закони, које Скупштина треба да 
донесе, a не Влада, како би се што upe могли из- 
вршити нови слободни избори и земља вратила на 
нормалу. 

Госпвдо народни посланици, кад смо ми и на- 
ши другови одлучили се за апстиненцију, ми смо 
са много страна чули приговоре: зашто сте ишли 
на изборе? Ви сте морали познавати Изборни за- 
кон, знали  сте  какав  he изборни резултат битп; 
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ако нисте хтели доћи у Скупштпну нисте требалн 
ићи на изборе! 

Кад би, гошрдо, у изборној радњи mpacj уло- 
гу само Изборни закон, онда би ти приговори били 
на своме месту. Али у изборној радњи не игра 
улогу само Изборни закон, него и рад догичне 
владе: правац њене политике, начин спрово1)ења 
избора и сретства којнма се служи. Ако, господо, 
узмемо у обзир каква су сретства употреблЈавана 
на прошлим изборима, оида je наша апстиненција 
била оправдана. 

Господо посланици, у [шлитици треба да има 
утакмице; утакмица треба да буде слободна. Дли 
ни са кој£ стјзане Ие треба да буде разултат пре- 
јудициран. Јср иројудицирањем разултата онемо- 
гућава се утакмица, и таква угакмица не може да 
даде добре резултате. 

Ми сви знамо шта je све изббрна влада r. .1ев- 
тића за време петомдјских избора починила. 

Изборна влада  г.  .lenrnlia je  у  своју  изборну 
радњу  упрегла   читав  државни -апарат.   (Чује  се: 
Kao свака влада!). Извините, није свака влада била 
таква. Ситуација Je бнла гаква да je она могла то 
учинити. Избори су »pjiienn путем јавног гласања. 
И кад се, ГОСПОДО,  нареди свим државним чиион- 
ницима, службсницима и радннцима, који су saiid- 
слени у држаиним иредузећима, онда морате при- 
знати, гооподо моја, да je Влада према другим ли- 
стама у преимуђству за 50%. Таквим радом, rbcno- 
до, не може ништа добро да се постигие) не може 
утакмица да  да  (ino ппо je  iiorpeono н^роду. To 
je признато и овде у Народџој скупштини   и   на 
свима   странама       да су ro биле   погретке.   И 
као резултат ceera mia дошао Je и пад    Иладс    r. 
.k'ninha. Затим je дошда Влада г. др. Стојадино- 
BHtm, која je iioeliana.ia да lie S'iiiii.cHe грешке no- 
iipamim. Она je казала и како he поправџти, Обе- 
Када je да Ке иамепти политичке зајсоне. Mu, и 
цео народ с правом смо иогли онда и очекиваги: 
да Влада гр,*и учтки. Али од тада су прошлс скрро 
две године, na  ништа. Влада   je двапуг добијала 
овлашћење да нз.мспп политичке законе и није то 
учимнла. 11 сада, кад je Влада склона да од На- 
ридио   i-Kvinii ппи"  тражи   li   треће   овлашћење,  ми 
смо консгатовади да она и сад го овлашћење Helio 
да мсиуип. ЛАи смр, Господо    народни    посланици 
чули   експозе   г.   Министра   унутрашњих   послона. 
Он je као РправДвње за нсиспуњење   обећања   аа 
нзмену полигнчких закона навсо: да Влада то није 
мбгла урадити  затр   што   није   имала   веКину   у 
Сенату.    Сада када je осигурала већину у Свнату, 
ona каже да de моћи спровести измену политичких 
закона.  Гооподо  иародни   носланици,   ако   Илада 
Miuvni гако да ради, ако Влада мисли да ирниреми 
такав Сенат, који he примиги онахве измене, какве 
буде Влада предложила, ОНДВ (iupocTiiio, ne нгр\- 
jeMd да he то бити добри политички закони. (Пл.с- 
скање на левици), У гом исимеду, гооподо посла- 
niiuii, ми нмамо једно искуство од прошле године. 
У Финансијсми  закон  Влада je била унела јодан 
Јмаидман за   ii,t.\U'ii\   SaKOHfl  0 оптгинама.  lio roj 
измени била би коначно угашена самоуправа, a беа 
самоуправе, гоотодо посланици, нема ни политич- 
ке слободе, нема ни демократије. Кад су видели 
то наши бирачи, кад cv видели да Вдада Н« мисли 
да измени политичке законе и паправи ногретке 
које je учинила прошла влада, него даје caito обе- 
lian.a, кад су ВИДСЛШ ла и хриагски доо ОПОЗИЦИЈе 
не1»е доћи у  Иародну    скупштнну да  се зајеДНО 

с нама бори iiaiiin су нам бирачи онда казали: иди- 
fe у Скупштину и борите се са оиолико снаге ко- 
дико имате. Ми, господо послаиици, немамо тако 
велику онагу бројно, али имамо ту моралну снагу 
да изнесемо овде истину и да тражимо да се уре- 
ди стање како интереси народа и државе то за- 
хтевају. 

У политици једни употребл,авају све, другима 
не допуштају ништа. 

Вама je познато, господо народни посланици 
колико  je   г.  Љуба  Давидовић  настојавао,  да   се 
дође до споразума са Хрватима и колико je због 
тога  нападан. (Велимир  MiuinjunoBiih: A што  си 
га папучтио!) 

Kao резултат такве ситуације ето ви сте до- 
жииели да je целокупна ова буџетска дебата у овој 
Народној скупштини окретала се око тога хрват- 
ског iiinaiua; видели ere како није лако решити то 
uinaiijc. 

И Влада г. Стојадиновића покушала je да ре- 
ши хрватскн проблем. Докле je дошло, не знам. 
Али из разпжора са иама, господо народни по- 
сланици, ja сам могао закључиги, да нп она нијо 
дошла ни до каквиг резултата. (Гласови са десни- 
це; Kao im Ви!) Мало umno ми. Mu смо у мало ве- 
lu'M  проимућсгву. Ево заило. 

Mu iiiicMo преговарали, посподо народни по- 
(.маиицп, као власт. Ми смо преговарали као апо- 
лпција, као иротсташтци из народа. II MU CMO мо- 
i.iii iiM.rni mimo iionopoii.a код Хрвата, него што 
го може имати Влада, нарочито кад ona овако ма- 
iii'iipimio  ca  пзмоном  политичких закона. 

Ja, господо пародни посланици, верујем, да 
ако има непремостивих сметњи, ако се буду ство- 
рнли бол>и услови, омда lio се м те сметње премо- 
onmi. 

Ja верујем, господо народни посланици, аки 
оо код нас буде пружила народу слобода, ако со 
буде омогућила демократија, да he онда наступити 
расПОЛОЖеЊђ   З^  mimo   (чомпромпса. 

ETO, господо народни посланици, ja сам нам 
рокао \крагко како je услодио nam пиступак. C об- 
зиром на кратко време, Господин Претсодпик .NU- 
JO замрлио да сувише не протежемо, мислим да 
сам доиол.но јасно изложио nam став u ситуациЈЈ 
у вези pa по.пппчким oian.oM \ iiamoj земл.и. (Пље- 
iKan.o na лоипцп n цотруму.) 

Pretseđnik Stevan Ćirić: Ima reč narodni posla- 
nik g. Vojko Km I ovio. 

Војко Куртови!!: Господо народни посланици, 
ja oo нећу задржати na цифарском делу буџета 
МииистЈарства саобраћаја, него желим у том no- 
гледу да учиним само једну констатацију. 

(>ма je у томо. да je буџет Министарства сао- 
браћаја no своме цифарском износу сасвим безна- 
чајан, као што je то случај и са буџетом Мини- 
старства грађевина. Безначајан je због тога, што 
o обзиром na огромап број незапослвног света, који 
гражп n xohe зараде, не може пружити ни оно нај- 
нужније, mro народ очекује no буџету и Министар- 
oma сарбраћаја n Миижгтарства грађевина. 

Хоћу да истакнем, да ono године изузетно као 
посланик Зетске бановине узимам учешћа у дебати 
no буџету Министарства саобраћаја. Кажем, да чп- 
miM ове године ro изузетно, јер у свима дебагама 
у току читавог низа година, ниједан од посланпка 
из Зетеже бановине није узимао учешћа у буџету 
MmmoraiioTBa  саобраћаја," nol.  су колективно на- 
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пуштали Скупштину изјављујуКи да немају ника- 
ква и«тереса гласати за или [фотив буџета Мини- 
старства саобраНаја. 

To je било због тога, господо народни посла- 
ници јер je Зетска бановина до пре годину дана 
била такорећи terra incognita. Кажем terra incogni- 
ta iep на територији Зетске бановине није било 
ни једне пруге/И они који су долазили, било као 
туристи, било са других подручја наше Краљсвине, 
на територији Зетскс бановине могли су доћи је- 
дино до закључка да je терен Зетске бановине по 
CBoioj конфигурацији и no својим физичким осо- 
бинама неспособан, неспособан за железничке пу- 
теве. 

Господо народни пвсланици, доношењем Уред- 
бе o финансирању и извођељу јавних радова уне- 
тп  ie да се из овога зајма no овој Уредби изграде 
и   извесне   пруге  na  териториЈИ  Зетске  бановине. 
)една од тих пруга, која je имала да се изгради 
нл поЛРГМУ Зетске бановине, јесте пруга ПрибоЈ— 
Пријепоље, na je даље имала да иде од Ilpnjeno- 

за Бијело Пиље, од Бијелог Иоља на Мојковац, 
Колашин,   Иидгорипу   и   Јадранско   море.   Ie  све 
nnvre од Прибоја до Пријепоља сматране су при- 
опитетним пругама и  no првоЈ уредои ива пруга 

1пибој—Пријепоље била je стављена на треће ме- 
- м   Чим ie уредба обнародована у „Службеним но- 
н^нама ' кроз кратко време образована je секција 
за трасирање и изградњу те пруге. Ta секција за 
ичгоадњу пруге функционисала je читаве две го- 
лине v ИриГепољу и извршила пројекат, ..рипрему 
S елабората у погледу трасирања од UpHjeno- 

. Г/io Прибоја и отпочела рад са трасирањем од 
При?епоља за Бијело Поље. Након две године сво- 
rlP рада   изашла   je  нова уредба,  тако  да je  из- 
Лл те пруге Пријепоље—БиЈело Поље остав- 

Sa за извесно врГме да причека. Секција je пре- 
м.гена   или растурена, тако да je тамошњи свет 

'иТеден V" адио фактично мучно и безизлазно ста- 
Д^   Доведен ie због тога, господо народни посла- 
^аи   што je ово no трећи пут да се та пруга по- 
^e' оадити  a обуставља се ради тога, што смо 

"И t™*  коin се не, како се то каже, барда- 
МИмп3не пендечимо, него смо коректни и скромни 
u падатога смо остали као пасторци у OBOJ земљи. 
Р Господо народни послан.ици, иако дубоко ува- 
.«ам и i ошгу ем личност г. Министра cao6pahaja 

жавам и no     yi   ^^ ^^^ дужан да истакнем да 
Г-  Д,есте  промене, измене и замене уредаба једне 
Те    mvmv.  не воде  сигурности  и  na  послетку то 
3а-ДРгмип1'1.сн рад у саобраћаЈНОЈ политици 
НИ-,е.Рп     ада се узме како се изводи саобраћаЈна 

„итика   ми врло добро знамо да за то nocroje 
П0.пиТални стручшаци, који студираЈу за читавих ециЈални      р^ ^ „рипремаЈу оно што je 
1оЛо   што ie прече од пречега и што има да се 
нужно, ш      j    j^ случајуЈ господо народни по- 
раД M.m код пруге Прибој—Пријепоље потребно, 
СЛа iPra ,п уга прис.рп гетна и била на трећем месту 
,ер VneTioi о финансирашу јавних радова, али je 
no .Уред1'" t ичградњом те пруге застало и 
^НОВакТо зна колико јоРш може да чека. To r. Ми- 

лила   ^ и  „омогие псволзи тога краја и да 
се једа"пут  '•<. тако важно питање реши, a то je 

питање желсзничке пруге кроз Полимље. Дозво- 
лите, господо иародпи посланиц!!, да вам кажем, 
да je Полимље један део од области namc Крал>е 
вине или још боље речено од ооласти Зетскс ба- 
новине, који пма све природне предусл-Оце да буде 
једна од најбогатијих области, да буде расадник 
воћарства, да буде најбогатије заступљена са во- 
ћем и да се гакмичи ма са којим крајем у грани- 
цама предратне Краљевине Србије. Да je тако, нај- 
бољи je доказ „Балканско Полуострво" коју je 
књигу.написао пок. Ловап Цвији11 јсдан од наших 
највећих научника, и у коме делу третира полим- 
ске јабуке, полимске шљивс и полимске крушке н 
истиче да таквог воћа ретко где има на целој re- 
риторији предратне Србије. Па кад знамо да тај 
део наше територије може да буде. један активни, 
продуктивни крај, онда je сасвим разумљиво да и 
они који су позвани да воде бригу да су дужни да 
омогуће томе свету, да омогуће томе крају да дође 
до савремепих комуникација, јер без савремеппч 
комуникација нема напретка у пољопривреди na 
пема напретка ни у економији. 

Због свега овога и с обзиром да je Полимљс 
тако рећи брисан простор не само у железнмчким 
путевима, него и у другим сувоземним односно 
колским путевима, ja апелујем на Господина Ми- 
нистра саобраћаја да буде тумач код Краљевске 
владе тога намученог и напаћеног краја и да као 
наш -иајближи комшија, који гаји врло лепо ми-' 
шљење и искрене симпатије према томе крају, јер 
смо na домаку Сарајева, да се пруга Гђ)ибој—При- 
јепоље што upe отпочнс. Нарочито истичс.м, го- 
сподо посланици, то да су врло честе зиме, кад с\ 
иоједина места у Санџаку на пример Плевље, Би- 
јело Поље, Нова Варош, Сјеница no 10—15 дана 
одвојена,кад падне велики снег и чак ни пошту 
не примају. И кад je тако, ваљда je тај крај, тај 
расни крај, који je био некада понос васколиког 
Отечества заслужио да се потроши 13—14 милиона 
динара за пругу од Прибоја до Пријепоља. 

Верујем да ће Господин Министар саобраНаја 
учинити све са своје стране и подупрети ове моје 
скромне захтеве и ja чиним своју дужност у овомс 
Дому према томе напаћеном народу, јер je од мсис 
то изрично захтевао телефонским путем, да узмем 
учешћа у дебати o Министарству саобраћаја. Гла- 
саћу за овај буџет са надом да he Министар го- 
сподин Спахо учинити све, да се дође до задо- 
вољштине у погледу виталних интерсса читавога 
тога краја, који треба да буде сретан и напредан, 
a бедан je и беднији од ма кога другог краја. (Пље- 
скање код већине). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik g. Vojislav Lazić u ime grupe Nezavisnog kluba. 

Војислав Ј1азић: Господо народни посланици, 
наше железнице и наше лађ'е чине нашем народу 
и нашој држави велику корист. Зато je наша ду- 
жност да посветимо велику пажњу ресору Мини- 
старства саобраћаја. Ово je Министарство у реду 
наших привредних установа Оно није као обичпо 
друго Министарство, које пада на терет народу, 
које не доноси никакве материјалне користи, ono 
Министарство, као привредно, само се издржава. 
Ипак, иако je тако, оно егзекутивно чиновништио 
на саобраћају, које стварно и држи саобраћај на 
својим плећима, оно je слабо плаћепо. Ja мислим, 
господо, да се не би ни један Министар огрешио 
o своју дужност ако би том чиновништву noeehao 
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плате. (Једап глас: Службеницима.) Јесте службе- 
ницима, почев од оних најмањих, и то само егзе- 
кутивном li пружном особљу, које, како сам рекао, 
држи на својим плећима цео саобраћај. Јест, са 
њим уиравља и Министар, управљају и директори 
и шефови разних одељења у Министарству и ди-' 
рекцијама, али они управљају из својих канцела- 
рија и њихов терет није ни мало изложен физич- 
ким папорима. To je једна ооична канцеларијска 
служба и зато они нису толико изложени тим na- 
порима колико су изложени физичким напорима 
они на прузи, који морају ако не сваку, a оно 
сваку другу ноћ да су на дужности. Они су сем 
тога изложени и рђавом времену и великим одго- 
ворностима за случај каквенесреће, ако се догоди 
судар или извртање возова. Сматрам да je npa- 
вилно њих боље наградити јер од њих зависи наш 
саобраћај. 

,1a морам овом приликом да изнесем неке ствари 
ради којих нисам задовољан са радом г. Мини- 
стра саобраћаја. (Глас из већ^не: Ha похвали 
већ једном некога). Нисам задовољан са његовим 
радом прво зато, што je он доласком својим за- 
гбкао caoopahaj потпуно у реду. Он je затекао сао 
браИај у савршеном реду. Није он имао у саобра- 
liajy ништа да поправља. (Један глас: A оно 800 
милиона?) Ja не говорим o ономе него o саобра- 
ћају. Господин Димитрије Вујић, бивши министар 
саобраћаја, свакако не носи одговорност за тих 
800 милиона. Ми морамо метнути руку na срце и 
казати да je Димитрије Вујић био један одличан 
министар саобраћаја и да je он као министар сао- 
браћаја учинио да не само што je саобраћај био 
у реду, него су и чиновници, који су вршили сао- 
браћајну службу, били задовољни са својим ми- 
нистром. 

Ja могу, господо, г. Спахи да кажем да он 
нема права да овде пред нама каже, да je он по- 
правио саобраћај и да je тај саобраћај сада у пот- 
пуном реду, као да тобож пре њега тамо није 
било реда. Ja, господо, мислим да je баш г. Спахо 
унео доста .нереда у наш саобраћај. A зашто je он 
унео неред? Ja hy то сада тачно да изнесем. Али 
хоКу сада npe него што будем дошао до оне глав- 
не ствари због чега je неред сада у нашем сао- 
браћају, хоћу да се осврнем на неколико ствари 
из мога краја и да на те ствари упозорим г. Ми- 
иистра. Прво, господо, мој се крај малази на уској 
прузи Београд—Сарај^во. Ред вожње, какав je у 
прошлој години био на тој линији, није задово- 
Ллавао околно становништво Ваљево—Београд. Ра- 
според возова на тој прузи рађен je само с по- 
гледом на комуникацију Београд—Сарајево, али 
лије ра1)ен и с погледом на комуникацију осталих 
крајева. Господо, околина Београд—Ваљево, нема 
директног воза него мора да се служи возовима 
који саобраћају између Београда и Сарајева. Оту- 
да паступа преиатрпаносг пугника у толикој мери 
да од Лајковца na до Београда долази до правог 
гушања у возу, или од Београда до Лајковца. 

Министарство саобраћаја приликом,, прављења 
вознога реда, мора водити рачума и o потреби 
саме н<елезнице али и o потреби народа ради кога 
ова железница и постоји. У прошлогодишњим pa- 
споредима вознор реда o томе се није водило pa- 
чуна, a то je било на штету и саме државе и само- 
га народа. (Један глас: Зато су криви Министрови 
чиновници који су npami.m распоред возова!) Кри- 
ви су доиста ти чиновници, али je г. Министар сао- 

браћаја носилац политике Мипистарства и он пред 
нама одЈовара за рад својих потчињених чппов- 
пика и установа. (Један глас: Taj се распоред ме- 
ља сваке године!) Баш зато што се ro мења сваке 
године, баш зато ja указујем на то, те да се испра- 
ви оно што није било добро ура1)еио. 

Ja, господо, тражим, да се успостави један 
директни воз Београд—Вал^ево, који he полазити 
из Ваљева, тако, да у Београд стиже између 8 и 
() часова ујутру. Исто тако неопходно je потреб- 
iio/tace установи и један локални воз Обреновац— 
Београд и то ујутру, који би полазио између 5 и 
6 часова из Обреновца, a стизао би у Београд прс 
8 часова, јер од Обреновца до Београда има много 
ђака, има много чиновника и има много сељака 
који би изјутра рано имали да иду за Београд, у 
школу, у канцеларије или на пијацу, те би овај 
воз био добро искоришћен и за народ a и за само 
Министарство саобраћаја, као установу која je MU- 
čIO привредна. 

Господо, сада да пређем на једну нсуредност 
због које сам ja и раније протествовао, која се 
целе зиме дешавала и сматрам за дужност да то 
и овом приликом поновим. 

Има два воза на тој уској прузи који полазе 
од Београда ка Лајковцу. To су мешовити возовц 
који су у исто време и теретни али имају и no две 
класе путничке. Један воз полази са београдске 
станице у 1,56 после подне. Taj воз никада није 
na време спремљен. Путпици се пусте на перон, 
као што се целе зиме дога1)ало, да улазе у воз, a 
воза нема више од пола сата и л^уди стоје на Me- 
li лни и котави чекајући да се воз постави. Ha тај 
начин Лјуди су излагапи великим незгодама и љу- 
тили су се на такве поступке и на саму железпицу. 
У тај се воз укаче свега двоја кола за пугнмке, 
која нису довсуина, народ навали, нема где да сед- 
не и пастапе гушање ко he npe да ухвати место. 
Ja сам неколико пута тражио да се додаду томе 
возу још нека кола да се не би тако иеправилно 
радило, ме1)угим у томе пије бидо успеха и томе 
моме тражењу није се изашло у сусрет. Одгова- 
рало се: na немамо кола. A ja, господо, сматрам 
да кад се од надлежних каже псмамо кола, да то 
онда није успешна саобраћајна политика. 

Други воз полази такође после подне у 8,50 
исто тако мешовит. Код овога воза исти je случај 
да се људи пусте на пероп да чекају докле воз 
не буде постављен и мрзну се чекајући на воз. 
Зашто je то бивало, ja не знам, али свакако због 
тога што се ти возови не сматрају на београдској 
станици као прави возови него као нешто според- 
но, na нека иде како иде. (Чује се: Зато je крива 
Генералпа дирекција!) Јесте, крива je Генерална 
дирекција, али на челу те дирекције je Мимистар 
cao6paiiaja г. др. Спахо и овде пред нама он мора 
да полаже рачуна за целу дирекцију, он мора да 
полаже рачуна за цело cunje особље почев од коч- 
ничара и скретничара na све до геноралног дирек- 
тора, и ми г. Спаха чинимо одговорним за сво њих, 
Такав je парламентарни ред. 

Господо, план o гра1)ењу железница, o желез- 
ничкој мрежи уопште код пас не постоји стално 
израђеп na да се зна која се железница треба да 
прави и да се зпа каква he у будућности железнич- 
ка мрежа бити. Који год Мннистар до})е он мења 
ранији план и отуда се дешава да су се толике 
пруге трасирале, да се огромно радило на траси- 
рању извесних пруга, грдан се новац потроши.а 
дође нов  мипистар који промени правац који je 
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дотле био одређсн. И опет се врше нова трасира- 
ња, нова снимања, врше се нови цртежи, na кад 
свс то буде готово опет дође нов министар и све 
се то понова баца. Ако, господо, немамо један 
сталаи план за нашу железничку мрежу који се 
кеће мењати док се у дело до краја не изведе, 
биће вечита штета и за народ и за државу. 

Видимо да и г. Спахо, од када je дошао за 
Министра, и он je промснио извесне правце који 
ćv чотле били и има извесне своје планове, сасвим 
супротне онима који су дотле стајали и сад je пи- 
гање: да ли ће он бити тако дуго Министар да из- 
BCie то, него се може опет догодити да се на те- 
рену изврше толика снимања, утроши толика рад- 
на снага и толики новац државни, na да после тога 
iofee чр\ги за мин-истра, и све то да баци у кош. 
Дакле, у том правцу се води чисто лична политика. 
Немамо државне политике у том правцу. 

Господо, ja немам са г. Спахом лично ништа 
као са личношћу, али његов рад као Министра 
счобраћаја нијс ме могао задовољити ни у њего- 
Boi персоналној политици. Нарочито ту, господо: 
он ie изврпшо многа премештања службеника. 
Ишда cv чиновници с једног краја земље на дру- 
ги Ишли су чак и они мали службеници, који су 
гкооо безначајни. Политика се увукла у персонал- 
,.,. питање Министарства саобраћаја у толикој Me- 

na се сва нова постављења врше на чисто nap- 
гизанској основи. (Глас из већине: Tora je увек 
^л01 __ Miuiaii Петковић: Али никада није било 
v оволикој мерп!) Да би то партизансгво могло 

•гпсшниједа се изведе, он je наредио: да се ни- 
ј^лан обичан радник na прузи, који има да узме 
Гпампач та крампа, не може поставити ако он то 
»P одобри. (Глас са деснице: Потпуно тако! — Са- 
Z више нсма корупције!) Он je то све радио на 
'систо партијској основи. И сада, господо, у та- 
. вом раду. природно je то да je морало бити не- 
готовања на другим странама. ;Тер. г. Спахо, на- 
^RHO   има своје политичке пријатеље и гледао je 
■ Гтс 'cBoic политичке пријатеље сасвим задовољи. 
„ задовољио их je тако, ла остали, који нису при- 
L,,HmiH ЛРЗ v Босии, нису могли добити никакво 
ТЈс-хо Ha железници. Они који су били на желез- 
иипи разуме се, морали cv устутгити место не- 
^ом ..>еговом политичком пршатељу... (Мшшстар 
саобраћаја лр. Мехмед Спахо: Е то ни,1е тачно! 
HuiP тачно!) ... они су морали бити кренути, да 
?u његови полигички пријатељи дошли и заузели 
", их ша места. Када би само на томе остало, и кад 
. ^ав пад не би имао даљих и дубљих последица, 
пГби се могло да каже: na има право г. Министар 

vniMin својим гголитичким пријател.има. Али, го- 
J„n   ча ућемо мало даље, na да пидпмо шта се 

г^Гдаље отуда догодило. Оргашзација ЈРЗ no- 
[;,,]„   на   једној   фсдеративно-политичко.,   основи 

Госпбдо  ту ie изведена федерапија три бивше 
П1,|КЧ:   партије.   Господо,  ту  није   створена 

'n ,ика   као  нова   странка  на  социЈалним  и  еко- 
шГмским   потребама   народа,   него  je   паправљена 

..жа федерација и један федеративни део засту- 
;:U,U,   Спахо, други федеративни део заступа др, 

Kominen,    a  трећи    заступа    др.    СтоЈадииовић, 
'     п|.стггав.'|.а један део бивше радикалне стран- 

, зато ie то и ^обило име Југословенска ради- 
^ша заједница,  али  оне формације које cv pa- 
m   ' биле,  ане  су   потпуно и  остале n го ништа 

■ vn. није него једна <|,едеративна политичка осно- 
ЈГгосподо, др. Спахо je своју организацају за- 

сновао на чисто верској основи и пико ne можс 
да нас убеди да др. Спахс има у својој оргапиза- 
пији других присталица сем наше браће муслиман- 
ске вере. И, господо, шта се из овога дешава? Из 
овога се дешава ово: др. Спахо као човек који 
je своју политичку организацију засновао на вер- 
ској основи мора да излази својим присталицама 
у сусрет и он им и излази, али, господо, у том слу- 
чају отсуствује једна друга страна, отсуствују сви 
Срби који су у Босни и на тај начин ствара се вели- 
ки јаз између наше браће Муслимана и Срба у Бо- 
сни. И, господо, видите колико je то штетно засни- 
вати једну политичку партију на чисто верској или 
племенској основи. (Један глас: To су старе фразс!) 
Господа кажу, то су старе фразе a, господо, то 
није једна нова организација него je то једна eta- 
pa организација која je била и раније и која се 
није ни за длаку променила и која je данас узру- 
јала BOCHV у толикој мери да тамо само што није 
Гпкнуо рат између Срба и Муслимана. И. господо, 
срећа je само то што нису сва наша браћа Му- 
слимани уз др. Спаху него cv једним делом изван 
његове организације.. Др. Спахо води такву по- 
литику не само у Министарству саобраћаја, јср 
његов рад у Министарству саобраћаја није једино 
зло, али да пређем на друге ресоре, да погледамо 
и остале установе и ресоре. како се тамо изводи 
персонална политика. Др. Спахо je једини поли- 
тички господар у Босни. Ono што он нареди за 
сва надлештва и устанопе у целој Боспи мора да 
буде извртено, али отуда таквим радом ne долази 
стишавање политичких страсти и верских и плс- 
менских трпел^ивости, него напротив сад изглсда 
да борба, и то једна очајна борба између Срба 
и Муслимана Спахпних присталица наступа у Бо- 
сни. Од стране др. Спахе и његових пријател.а. 
који cv на VTHnaJHHM положајима данас, nporonc 
се Срби v Босни, прогоне су Муслимани нациопа- 
листи у Боспи, a з^ рачун онога што се у поли- 
тици зове ЈРЗ, a у самој ствари je муслиманска 
политичка организација. Ja, господо, сматрам да 
такве организације на верској основи, као nrro ic 
организапија др. Спахе, не треба да постоје. Ла 
ie др. Спахо CBOJV партију засновао na социјалпим 
и економским потрсбама пашег парода, да je иијс 
засновао на верској основи онда би то много боље 
било, јер би VHvrpa имао и Србе и Хрвате и Сло- 
веппе и ne би стварао ни верски ни племепски 
раздор. 

Насупрот таквој политици, KOJV ова Влада са 
својом партијом ЈРЗ води, ja no начелу моје стран- 
ке, no начелу програма који ja претстављам, ja 
кажем: Брат je мио које вере био. И зато ми за- 
ступамо становиште да треба вршити организацију 
политичких странака ne на вери, не на племену, 
не у међусобној верској и племенској борби, nem 
вршити оргаиизацију странке na чисто екопом- 
ским и социјалним потребама нашег народа. 

И уместо поклича, који je ова Влада поста- 
вила: Муслимаии na окуп!, Хрвати na окуп!, Сло- 
вепци на окуп! или Срби на окуп!, ja no своме 
програму истичем поклич: Сви земљорадници, без 
обзира na верс и племе, на окуп! 

Само удруженим иашим сељачким снагама мо- 
жемо извојевати наша политичка права, можемо 
подизати у селу културпи и економски напредак, 
a ако буде.мо стварали као што се сада стварају 
верске и племенске организације a самим тим и 
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мерски  и   племомски   раздор,   оидп   неће   бити   на- 
претка у овој земљи. 

И зато као игго сам истакао mro се са гакиом 
политик-ом, која се води na жалост не иа стиша- 
иап.у нсгп на 1)азбуктавању страстн, нсрских и 
пломсиских гоњсња, ja зато изјављујем да ћу гла- 
сати против овога буџета, јер писам задовол.аи 
радом ове Владе. (Одобравање и плЈескањс на 
левици). 

Pfetseđn'ik Stevan Ćirić: Gospodo narodni po- 
slanici, pošto je vreme poodmaklo, sad ćemo ovu sed- 
nicu prekinuti, s tim da je nastavimo posle podne u 
1 sata. 

Sednica je prekinuta u 14,10 časova. 

Nastavak sednice u 16,15 časova. 
Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodo narodni posla- 

nici, nastavljamo sednicu. 
Reč ima narodni poslanik g. Žarko Tomašević. 
Жарко Томашевић: Господо народни ппсла- 

кици, није MU намера да говорим o цифарном дблу 
буџета. .1пш у Финансијском одбору имали смо 
прилике да Чујемо једну академски стручну кри- 
тику кад смо na дпсином реду и.мали буџет pa- 
схода Мипистарства саобраћаја. Том приликом ни- 

1И смо да je тарифна политика Мииистра сао- 
браћаја врло добра1, да je on учинио повећавјање 
у тарифској гголитици на ггревозу путника и да je 
ПОСТИгао једаи врло велики резулгат, a tO Ке рећи, 
ne само да се број путника повећао, него да су 
се повећали и приходи. Таква тарифска нолитика 
иоже се рећи да je најуспешнија. Исто тако, ne 
мислим овде да критикуј^м саобраћајиу IIO.IHTUKV 
Министра саобраћаја, јер je ona била одлвчиа и 
v погледу пројеката нових железиица и у погдеду 
железница koje су у изградњи a исго тако и у 
извршењу OHOI- rcni'pa.inor смишл»еног плана да се 
name железнице Повежу тако да служе национал- 
ini\i интересима; тј. да ne гравитирћју ка Пешти 
n Вечу, него ла буду окреЛуте иашим пептрима 
Београду, 3arpe6v и Љубл>апи. 

У Финансијском одбору дискусија Je била 
псцртга n струмпа п ja ие мислпм Овде да TO ВДТО 
je тамо било понављам, Имао сам намеру да го- 
ворим специјално б поморству, али, с обзиром на 
ro mro je Moj др\т   Јђгка   Костренчић,   господо 
НЗрОДНИ   noc.'iamnui.   гонорпо   0   томе   ПИТању   ДО- 
no.'i.no и ноома стручно, ja сс одричем да o гоме 
говорим, Али како je мој друт као поморац гово- 
рио o поморству, a ja сам прсланик Вуковарскога 
ореза, кроз који срез пролази река Дунав, то hy 
|'ам ja онда говорити o једном другом питању, o 
литању речне пловидбе, <> питању нашег нацио- 
налног речног бродарства, које je питање врло 
важно и коме cv питању посвећивали пажњу нај- 
lu'i.n namn политичари зиајући од какве je важно- 
сти i,,, name интересе национално речир оро- 
дарство. 

Један од нбјважнијих чинилаца и снажан са- 
радник целокупне наше народне привреде јесте и 
наше национално речно брк)дарство. 

Географски    положај    наше   земље,   дужина 
наших   пловних река и.канала,   богатство    наше 

1емл>е \  житарицама, дрвету, рудама и др., чиие 
да  MU  im  Дунаву  треба   ia  заузмеМ4 o  мвсто 
које пам no omiM 'особинама припада, Дунав je 
од viu-K био важан привредни na и политички mi- 
нилац, п.сму су од увек сви политичари придавалИ 

велику важпост. и ja сматрам да nam положзј na 
Дунаву треба појачавати. Привреда je важан фак- 
тор у животу сваке земл^е, и баш колико јуче ту 
cv nnn.cnuuv потврдила два еминентна политвчара, 
када je Претседник Сједињених држава г. Рузвелт 
примио акредитивна писма француског амбаса- 
дора. 

Но, iiainc.M речном бродарству има се много 
mro шта пожелети. Ham пловни парк, већим делом 
ДОбијен као ратни плен од бивтих непријате.-нскпх 
држава, дугом службом и педоволптм инвести- 
рањем извесним делом дотрајао je, na би требало 
настати да се одобри кредит, како би се тај 
пгомни парк обнонпо. модернизовао, да послужи 
високим И11те[)есима наше државе, како v привред- 
пом тако и у одбранбеном погледу. Мени je жао 
што овде морам да пзпесем, да je наше нацио- 
нално речно бродарство од рата до данас, no свом 
KaimnnrcTv смањено за скоро 100.000 тона, док na 
другој страни. код поморског бродарства, видино 
да се његов капацитет утростручио. По угоеору 
Трумбић—Бертовили наше поморско бродарство 
добило je од бивших непријатељских држава 
124.000 idiia. Ono данас има 380 хиљада тона 
делимпчио добрих n пових јединица. Из овога 
ноређења видећете да name поморско бродарство 
снажмо корача напред. док речно бродарство ста- 
nmpa, жпиотарп и делимично пропада. Али, го- 
сподо, ие заборавимо да наше поморско бродар- 
ство нма cvoiicnunjv од OS милиопа динара годи- 
mn>e, да ie ono ослобођено плаћања сгадх такса, 
IOK name речно бролапство нема пи пет napa суб- 
венције, плаћа небројено много такса, које, у 
lunoM cMiicMV те речи, спутавају његову егзм- 
стспцију. 

Ja ncnn.M улогу нашег  поморског бродарства, 
:ma\i његову улогу n у политичком и у привредном 
погледу, n можда бих ja желео да му дајемо суб- 
венцију не 68 иилиона динара годишње, noro  ino 
мгилиона лмпара ако би се то могло. Према томс 
мо/шм нас да ме погрешно ne разумете, да ja го- 
ворим  из  зависти  према   поморском  бродарству. 
Ja  само  хоћу  да   вам   изнссем,  господо,   псједна- 
кост v поступању према нашем националном* реч- 
ном бродарству и према нашем поморском бродар- 
ству.   Ona   je   разлика   још   уочљивија   кал   вам 
кажем,   ла   нашим   речним   броларством   стотинс 
хпл.ада вагона наших најскупоценијих производа, 
храпс сис врсте,  грађе,  шљиве, дрвета, дувата  и 
друго iiчс na ииостране пијаце, и ono je као такво 
изванредно важан гтосредник у прибирању парод- 
nor  богатстиа,  народног  благостања,   активиран.у 
билаиса, повећању девизног стопа и друго. У тој 
љеговој улози бродови  нашс заставе превуку  за 
јвдну годину за I93S годину, за коју располажиго 
податцима        једну  огромну количину од  2.lS(i 
хиљада топа  разне робе и  2.300 хпл.ала  nvrniiKa. 
Приме^ујем   ча се ona цифпа знатно повећааа v 
1936 години, фактом да je због повол.не жетвс рад 
\ OBOI години бпо врло интензиван. 

Алп, господо, не треба заборавити чпњсппцу 
да je nanic речно бродарство na међународнОм 
Дуиаву v KoiiKvpcimioM односу према другим 
страним речним бродарствима, која могу no од- 
одредбама Дунавског статута слободно радита na 
сваком месту на Дунаву и и.еговим иитернацно- 
нализованим при1Ч)кама. II, док друг? страна бро- 
дарства улаже огромне капигале na повећање и 
модсрппаоиап.с њихових пловних јединица, доглс 
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наше рочио бродарство располаже врло скромним 
сретствима, која чак пису доволзпа ни за његово 
одржавање. 11риватна бродарска друштва, a спе- 
цијалио Српско бродарско друштво, чија нам je 
славиа и историјска улога за иашу привреду и за 
наше бродарство позната, лојално сарађују са 
државном речном пловидбом, ту своју лојалност 
оиа су наррчито показала у својој сарадњи са бро- 
дарствима Мале Лнтанте, која су данас, захва,1л- 
јући политици трнју миннстара Маде Аитанге 
један позитиван чинилац и један снажад блок na 
Дунаву. Са тим блоком, пидели смо ту скоро баш, 
страна бродарства мррала су да ареговара|у као 
са  јединственом организацијом, 

" Ja знам да je Влада г. др. СтојадпиониИа, који 
личио има велико разумевање за проблеме из 
овога домена наше народне привреде, вол»на да 
учини сие напоре за његово смажење. Ja сам и 
прошле године са задовољством потпомагао за- 
конске одредбе, које су доношене у циљу његовог 
унапре1)ења. Али, name национално речпо бродар- 
"ство даиас преживл.ује тешке даие amepeheiio 
безбројним таксама v разпим облицима. Меии 
више изгледа да one треба да служи Мипистру 
(Нипансија као извор за његове приходе, без об- 
шоа на његову привредну улогу. Ta чињепица 
гуши наше иапиоиалпо бродарство, спутава га, и 
чамолио бих господу Министра фипапсија и сао- 
r>nahaia да учине, да речно бродарство у првом 
педу служи нашој народној привреда, a тек затим, 
даље, индиректно као известан извор за приходе 
Мииистру фипамсија. 

Дал>е, господо, ми зпамо да je СрпСКО бро- 
ппско друштво претежно државна својииа, акци- 
пнаои овог друштва су Мииистарстио саобра11аја. 
нииаисија, иркве, оштние. манастири, na би, код 
iTh постојећег државног ренног бродарства, тре- 
fono настати да .се одмах изврши спајање ових 
nRpiv установа, и на raj начин повећа државни 
п^овии парк са добрим и способиим Јединицама 
и модеппим бродоградилиштем к-oje има Српско 
бподарск« друштво. Ово би требало учииити 
опиах или што пре. To би било у иигересу нашег 

^пДка и v интересу просперитета наше пацио- 
Se зас?авУе na Дунаву, a то je баш, ja зпам. 
„нтенција Краљевске владе. 

Kao'   најхитнија   помоћ   нашем   националном 
печном  бродарству  требало би  га одмах  оашбо- 
. мти плаћања тих претешких такса у paSHHM ооли- 

мд   -i специјално ослободити га  плаћања такса 
8 Тбр. 101 Закона o таксама, коју не плаћају пи 

млша поморска друштва. 
Ово je шнимум који се мпра пациопалпом 

бродарству учипити. 
Господо, пошто имам пупо поверење у Кра- 

^PRCKV владу изјављујем да hy гласати за. (Живо 
одобравање и пл.ескање у центруму и na десници). 

Pretsednik  Stevan  Ćirić: Gospodo narodni  po- 
ekmici   vi znate da § 45 Zakona 0 poslovnom rodu u 
Narodnoj  skupštini  zabranjuje  čitanje govora.  Pret- 
i'lništvo  je u tom   pogledu   jedanput   vec   zauzelo 
»t*novište' Ja  moram još jedanput da  napomenem, 
A*ie  ovo   poslednja  debata,  u   kojoj  je  Pretsedm- 
ctvo voljno da  trpi  čitanje govora.  To je  na ovom 
nestu potrebno naglasiti, zato sto vidite do čega se 
MšIO   Gospodin  Tomašević,  koji  je  inače  govorio 

u s obodno   reči, sada se tako* zamio   pa je . on 
nočeo da čita  svoje govore. I umesto, gospodo, da 
demo  napred,  pa  da  gospoda,  koja  su čitala  go- 

vore, počnu slobodno da govore, počeli su da čitaju 
govore i oni koji su dosad slobodno govorili. 

Međutim, gospodo, dopustite, Parlamenat ne 
sme postati čitaonica. U tom pravcu se ne sme raditi. 

Na gospodu i braću Slovence to se ne odnosi, 
jer oni imaju teškoće da savladaju naš dijalekt. 

Reč ima narodni poslanik g. dr. Riko Fuks. 

Dr. Riko Fuks: Gospodo narodni poslanici, od 
pravilnog funkcionisanja našeg saobraćaja zavisi 
potpuno razvoj našeg privrednog života i zasebnog 
i državnog. Da bi se runkcionisanje saobraćaja vršilo 
u potpunom redu, potreban je dobar živ i dobar mrtav 
materijal. Da je naš saobraćaj danas u redu, moramo 
u prvom redu zahvaliti našem saobraćajnom činovni- 
štvu i osoblju, koje vrši sa velikom požrtvovanošću 
i oduševljenjem svoju tešku dužnost. Saobraćajnom 
osoblju poverene su velike i teške dužnosti, pove- 
rena mu je potpuno uprava državnom imovinom ko- 
jom mora da upravlja sa najvećom brižljivošću. Na 
drugoj strani ima strogu disciplinu, jer mora biti 
u svako угете u službi i u svako vreme mora da 
preuzme službu i mora biti u svako vreme spremno 
da za svaku i najmanju grešku plati svojim životom. 
Pa i sam zakonodavac priznao je ovaj odgovorni rad 
saobraćajnog osoblja i dao mu je posebni zakon, 
kojim mu je naložio i veće dužnosti a dao mu je i 
veću disciplinu. Samo žalimo što naše saobraćajno 
osoblje kod ovih velikih i teških dužnosti nema veće 
privilegije kao što bi bilo potrebno da bi vršilo sa 
većim oduševljenjem službu. Već je Zakon od 1923 
godine ipak priznao saobraćajnom osoblju veće pri- 
vilegije a Zakon od 1931 godine oduzeo mu je mnogo 
prava' a osobito u materijalnom pogledu smanjuje 
im se od godine do godine i oduzima im se na plati 
svake godine sve više. Gospodo, ako oni danas zbog 
svega toga vrše svoju službu tako savesno, kao što 
je zbilja vrše, mora se priznati da zaslužuju više 
pazljivosti i da im se posveti od strane uprave našeg 
saobraćaja veća pažnja nego što im je do danas po- 
svećivana. Poznati sii mi slučajevi da naše saobra-. 
ćajno osoblje trpi i glađu i da živi teškim životom, 
podnaša teške prilike današnje privredne krize. Na 
svaki način potrebno je da Ministarstvo saobraćaja 
u tom pogledu nešto učini. Ja bih molio g. Ministra 
saobraćaja, da što pre sazove jednu komisiju, neka 
reši sva teška pitanja saobraćajnog osoblja i neka 
reši i ona pitanja koja ne diraju u materijalne pri- 
like države, ali koja sa puno volje saobraćajno 
osoblje čeka da se što pre i hitno regulišu. 

Ova komisija bi trebala da se što pre sastane i 
da u toj komisiji budu delegati organizacije saobra- 
ćajnog osoblja koji bi trebali da posvršavaju ove 
poslove. Nikako se pri tom ne sme zaboraviti na 
materijalne prilike saobraćajnog osoblja i zato treba 
da se "što pre regulišu njihovi prihodi. Dužnost mi 
je da upozorim da su saobraćajni radnici Direkcije 
u Ljubljani stalno u neprilici zbog premalih kredita 
koje daje Generalna direkcija saobraćaja. Već se u 
prošloj godini više puta dogodilo da su radnici mo- 
rali prestati sa radorn i da su radnici zbog nedovolj- 
nih kredita u mesec dana radili svega osam do naj- 
više petnajest dana samo zbog nedostatka kredita. 
Međutim Pravilnik u čl. 35 jamči radnicima minimum 
rada do IGO sati na mesec. Radnici su zbog tih nedo- 
voljnih kredita otpušteni, daje im se besplatno otsu- 
stvo. Tako stradaju i oni i njihove porodice. S time 
je teško pogođeno do 2000 radnika, a još teže je 
pogođeno 3000 do 5000 njihovih porodičnih članova, 
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koji nemaju apsolutno nikakve zarade i koji moraju 
da stradaju u današnjoj teškoj privrednoj krizi. Ja 
mislim da nije baš u redu da Ministarstvo saobraćaja 
u ovo vreme bezposlice otpušta radnike u najgore 
vreme i da im ne da ni ono što propisuje Pravilnik 
o saobraćajnom radništvu, ,1a mislim da bi se to sve 
dalo na jedan lak način urediti i da bi Ministarstvo 
saobraćaja moralo u pravo vreme da se postara za 
to da krediti budu stavljeni blagovremeno na raspo- 
loženje Direkciji, da bi ona moj^la da posvršava svoje 
poslove. 

Ali, gospodo, ne radi se samo o radnicima, nego 
i o opravci pruga u Dravskoj banovini, koje su naj- 
starije u našoj državi, a koje moraju da snose naj- 
teže terete, jer baš preko pruga Dravske banovine, 
Direkcije u Ljubljani, prolazi najveći međunarodni 
saobraćaj i sve su pruge u Dravskoj banovini u tako 
rdavom stanju, da se čak morala smanjiti brzina 
brzih vozova, koji su pre išli brzinom od 80—100 
km na sat, dok danas moraju da idu brzinom od 
50—60 km. Ja priznajem, da se počelo na tom raditi 
i da se u nekim sektorima pruge opravljaju, ali 
kako su železnice u Dravskoj banovini aktivne sa 
ca. 70 milijona godišnjeg prihoda, mislim da bi u 
toliko pre trebalo više žrtvovati za opravku ovih 
pruga n Dravskoj banovini, jer inače može jednoga 
dana doći do kakve nesreće. Već i do sada moramo 
da zahvalimo samo velikoj brizi saobraćajnog oso- 
blja da već nije došlo do kakvih velikih nesreća u 
Dravskoj banovini. Naročito bi bilo dobio da se 
odvoji kredit stalnog radništva od onog za sezon- 
sko radništvo, jer je sezonsko radništvo zaposlerto 
svega nekoliko meseci, dok stalno radništvo mora 
da radi kroz čitavu godinu. 

Ovom prilikom moram da iznesem još jednu 
žalosnu činjenicu iz Uprave Ministarstva saobraćaja. 
Moram da konstatujem da je Ministarstvo saobra- 
ćaja potpuno zaboravilo da ljudi koji su posvetili 
čitav svoj život saobraćaju, koji su postali invalidi 
i siroti, danas  nemaju od čega da žive. 

To su lica koja primaju penziju, koja primaju 
milostinju ili koja primaju invalidu od nekadanjih 
Južnih železnica. Po sporazumu u Rimu od 29 marta 
1923 godine naša je država u pogledu Južnih želez- 
nica preuzela eksploataciju svih saobraćajnih usta- 
nova n našoj državi. Taj je sporazum naša država 
ratifikovala 16 septembra И)^ godine i izjavila da 
preuzima na sebe sve rinansijske obaveze koje su 
imale dotle Južne železnice na našoj teritoriji, član 
17 toga sporazuma govori o saobraćajnom osoblju, 
o penzionerima, O mlfostinarima i invalidima. Prema 
čl. 1S ovoga sporazuma država prima na sebe oba- 
vezu da isplaćuje penziju svima onim penzionerima 
koji su na dan 2 jula 1922 godine imali prebivalište 
U našoj državi. Ako pogledamo te penzionere, te 
milostinare i invalide, videćemo da mnogi od njih 
primaju od države pO 2 do 70 dinara, a oni invalidi 
koji su nekada od tih Južnih železnica dobivali pro- 
te/t', danas ih ne dobijaju nego su ostavljeni sami 
sebi. Ti stari ljudi često puta su žrtvujući i svoj vla- 
stiti život spasli državi materijal koji iznosi na više 
stotina miliona, a spasli su i živote mnogim ljudima 
postavši sami invalidi, pa zato i najobičnija pravda 
zahteva da se država postara da tim ljudima što više 
pritekne u pomoć. Ja bih zato molio gospodina Mi- 
nistra saobraćaja da ovo pitanje jedanput reši lako 
da oni siromašni ljudi dobiju bar toliko da mogu 
živeti a da ne umiru od gladi. (Odobravanje.) 

Dužnost mi je da upozorim i na to, da su prilike 
na pruzi Zagreb—Zidani Most, danas takve, da ove 
pruge još kratko vreme mogu da izdrže ovaj teret, 
jer su preopterećene do maksimuma. Ta je pruga 
glavna grupa između Zapadne i Srednje Evrope i 
Balkana, pa je potrebno da se sagradi još jedan 
kolosek, jer moramo računati s tim, da će promet 
na ovoj pruzi biti sve veći i veći i da ćemo jednog 
dana doterati dotle da ta pruga neće moći više izdr- 
žati ovaj saobraćaj. Prema broju vozova na ovoj 
pruzi tamo je vrlo malo osoblja. Tako isto malo je 
osoblja ne samo na. ovoj pruzi, nego i na ostalim 
prugama koje potpadaju pod- Direkciju saobraćaja 
u Ljubljani. ' To osoblje i suviše je preopterećeno 
radom i samo se njegovom velikom požrtvovanju 
može blagodariti što ono otpravlja svoju službu. 
Koliko znam iz statistike, tamo bi trebalo da se po- 
stavi još oko 2000 hiljade novih činovnika. Ja znam, 
da bi "to bio veliki teret za državu kad bi ga ona mo- 
rala sad odmah da podnese, ali mislim da bi bar na 
ovoj pruzi Zagreb Zidani Most, gde je preoptere- 
ćenost osoblja najveća, trebalo što pre postaviti 
jedan novi broj službenika. Obzirom na veliki među- 
narodni tranzitni promet u Dravskoj banovini. Mini- 
starstvo saobraćaja moralo bi bar ovoj pruzi da po- 
sveti svoju najveću pažnju. Pa ipak moram da kon- 
statujem,' što sam već i malo pre kazao, da se vrlo 
malo' radi na obnovi ovih pruga i da je potrebno da 
se taj posao radi mnogo brže nego što se sada radi, 
kako' bi saobraćaj što bolje mogao da odgovori 
svome zadatku. 

Zbog kratkoće vremena ne mogu da se upuštam 
u   sve   potankosti   ovih   potreba   naših   železnica   u 
Dravskoj    banovini,    ali    bih    molio  g.   Ministra   da 
odredi da se, baš s obzirom na veliku aktivnost  že- 
ljeznica   u   Dravsko]   banovini,   pristupi   tom   renovi- 
ranju i modernizaciji svih pruga u Dravskoj banovini, 
a osobito da se već jednom  pristupi  rešavanju vele- 
VBŽhog pitanja kolodvora  u  Ljubljani. Taj  kolodvor 
je star i odgovarao je ranijim prilikama i potrebama. 
Danas,  obzirom   na  veliki   promet,  kolodvor  u  Lju- 
bljani    nikako   više  ne odgovara   današnjim   potre- 
bama.  Mi  se  svi  čudimo  da  se  nije dogodila kakva 
velika nesreća na tome malom kolodvoru, koji prima 
na  dan   ogroman  broj   vlakova  i putnika.  Potrebno 
je zbog toga da se što pre počne sa radom na reno- 
viranju  toga  kolodvora. To pitanje je hitno i mora 
se što pre izvršiti ne samo zbog kolodvora, nego da 
bi se  jedanput  rešilo i pitanje  regulacije grada Lju- 
bljane'. Jer, sve  pruge  koje su građene iz Ljubljane 
prema Trstu, Jesenkama, Novom Mestu i Zidanom 
Mostu, građene su  još onda kada je Ljubljana bila 
mali Urad, ali danas one smetaju razvoju toga grada 
i potrebno bi bilo da se to pitanje, obzirom na grad 
Ljubljanu,   što   pre  reši  i da  se  počne   jedanput  sa 
restauracijom   OVih  starih  ustanova, koje  danas vise 
rte odgovaraju   sadašnjim   prilikama.   Ja bih završio 
moju  molbu'recima  g.  kolege  Georgijevica, koje je 
rekao   g.  Ministru  saobraćaja  da  ga  molim da isto 
toliko   pozornosti   ukaže   Dravskoj   banovim kao  i 
Rosni. 

Pretsedaik Stevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik g. Vukašin Spasović. (Povici: Nije tu!) Pošto g. 
Vukašin Spasović nije prisutan, to gubi pravo na reč 
U ovom razdelil. Reč ima narodni poslanik g. Mita 
Dimitrijević u ime grupe  Radikalnog .kluba. 

Мита Димитријевић: Господо народни посла- 
ници,  Министарстно  caoopal.aja  стварно je Један 
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од највећих материјалних ресора. По броју чи- 
новништва ово je једно највеће Министарство a 
no разноликој стручности, ово je једно Министар- 
ство најсложеније, и може се слободно рећи, да 
јо no стручности чиновника једно од најбољс из- 
ра1)сних стручних Министарстава. Селекција на- 
ших техничара ишла je у броју чиновништва овог 
Министарства на врло одре1)енији начин и јасније 
него што je била селекција по стручности у дру- 
roM чиновништву, a њихови послови, увек везани 
за реалне ствари, били су увек изложени и озбил,- 
Hoi критици, тако да je свака здрава критика деј- 
ствовала V реду тих чиновника поправљајући и 
селекционирајући све боље и боље чиновништво. 
Напопи тога чиновништва су огромни и велики, 
a боој и.ихов je без мало једна дивизија. Ово 
Министарство било je раније оптерећсно и Мини- 
стаостром пошта, које je час из једног Министар- 
сЈа п-елазило у Лруо, Док није било засебни 
peron To je за Министарство cao6pahaja заиста 
било једно велико олакшање, a такође и увесе- 
љење за кандидате министарске да се дотло^ и до 

■ ■ не засебне мииисгарске (1>отеље. ГДр. Војислвв 
Пошеи- Имамо два Министра v томе Министарству 
^оћав саобраћај!) Ja не бих рскао да Министар- 
crlo има два Министра. To може да буде у диску- 
" i„ o том се може дискутовати, можда се допу- 
Iviv Али не Morv тврдити да де саобраћај рђав. 
'lu 'ie саобраћај vpeheH, nam ie саобраћаЈ прави- 
лан наш саобраћај иде на минуту тачно. „Балкан 
Je променио v CBCMV - рекао ми je Јвдан новинар 
којсгп сам чскао на станици - na се променио и 
V тачности   саобраћаја,   дошао сам тачно у ми- 

• гпгполо буџет Министарства саобраћаја из- 
Иоси ■ v крупну цифру ОД 2.364.000.000.- д.1- 
S ca повећањем од око 77 милиона динара. И 
НаР1п тога буџет не може обезбедитн равнотежу. 
Р?ВТ т a V томе МинистарствУ тешко je да се 
^-r ж Hani саобраћај у извођењу. у колико je 

tu m. ie господо, no капацитету недовол,ан. 
^1" .'„■.m.TCTV ни|е цовољан засве саобраћаЈне no- 
^Је

аП^СУнГза земаљску одбрану. како мисле 
К1етентни људи за те послове. ^or тога ми 
^оамо ла чинимо велике жотве да би се створи- 
МОРДобраћајна мрежа која би задовољила сие no- 
ла бГа која би још исто тако, што je наЈважниЈв, 

Voćnog"« ^мГГниовати још једну 
„озитивну страну. 

Министарство cao6pahaja, за разлику од дру- 
•   министарстава,  можда  са   најмање ларме, са 

ГИ^-ж.е   запомагања,   пребродило   je   економску 
at на   један заиста добар начин ne пружајући 

«EUv државним финансијама, него налази могућ- 
Согти v самом себи да  преброди кризу сопстве- 

«м соетствима. Чак десио се je један парадокс у 
н     . !,пк- ie v времену док mije постојала економ- 
^Гкоиза вршено књиговодство т, ј. преко кп.и- 

, -.,  .'n разне исплате, дотле v пуном Јеку кри- 
Г   i<m године то je моралс да се врши ефектив- 
ЗС   господо   ia морам овде још да напоменем да 
HO'.,f. не треба имати у виду само овај моменат, у 
овД       rm-inccoM   буџста,    него у место тражења 
ве3^ v i.ierv   разборита опозиција треба да ис- 
S каУоЈнетикно оно што je заиста негатирно, 
^и и признати оно што je позитивно. 

Треба указати и на недостатке, где се можс 
помоЈ.н v буиету, јер ово није буџет г. Спахе, uci. 

буџет Министарства саобраћаја. И др. Спахо као 
и други министри пролазни су у томе рееору, a 
наша критика не сме остати само на овом уском 
кругу. 

Ja признајем да ниеам стручан у овим посло- 
вима али као народни посланнк дужан сам да 
проучавам све и тражио сам етручне и искрене 
л.уде o тим питањима a нашао сам и у чланцима 
г. Андре СтаниЈ.а, комс сам јутрос телсфоном са- 
општио, да му je г. др. Спахо за разлику од дру- 
гих министара својих претходпика, одао једно 
признан.е за услуге које je држави и народу учи- 
нио. (Miuioiu PamoBiih: Комилименти!) Овде ми 
ииемо никакви каваљери нити су министри иаше 
даме, нити cv овде v питању комплименти него 
заиста, са чисто етичке стране мени je било то ве- 
ома прнјатно да чујем и да то саопштим r. Ста- 
нићу v великој тузи коју ппеживљује on данас. 
И^ему je ово признање г. Спахе донело доиста 
једну пријатност. 

Госполо, кажем na овоме меету ми бисмо 
тпебали ла мислимо на то како IICMO скинути она 
сјжнансијска оптерећења која падају na Мини- 
старство саобраћаја, v првом реду на наше желез- 
нице. Једно од таквих сттерећења то су тако зване 
месечпе квоте фискалпог оптерећења које иду до 
lSf% за путнички a до 12% за теретни caoonaliaj, 
што износи око 250—.400 милиона динара. V дру 
гим земљама то nnie случај. Чехословачка, na при- 
мер, све државне таксе уступмла ie железпицама. 
уступила их je за ипвестиције. To je једно јако 
материјалпо миниетарство и то Мнпистарство ne 
сме ла служи само фискусу него се од њега тражи 
да омогући и иивестира локољпо фипасијских 
сротстана како 5и се то Министарствб могло ра- 
звијати какг) треоа. Железнице морају бити v јед- 
иом прнвредпом складу са оиим што наша земл>а 
има у привредном погледу као свој задатак тј. да 
буде у складу и са средипом где се примењује и са 
структуром у којој ее примеплме и са преимућ- 
ством one привредне граие Koia ie од пајвеће 
важпости. И у том погледу, као што нисам чипио 
ini комплимепте тако исто иека ово ne буде схва- 
ћено као пека npereha опомепа него као једпа 
дужиост да са опозпциопе страпе критикујем све 
објективно. 

И зато. наглашавам да би требало омогућити 
боље caoopahajne ставове за нате цереалије, боље 
у толико у колико су ти саобраћајни ставови по- 
вољни за индустријске продукте. Ми морамо ипак 
још имати у виду сву 11ривредпу географију наше 
земље и учинити да onu производи аграрни доби- 
ју најбоље могућности да се na тржиштима пла- 
сирају. Ево ja iiy овде да узмем један артикал 
баш из мог среза, то je пирипач. Господо, није 
ли то заиста мглогично да пиринач којп долази 
из Италије, иако прелази линију дужу више за 
половину од Кочапа до Београда, и да он за по- 
ловину има транспорт јефтинијп? Можда би дру- 
гоии iiaiim могли мешто pehu и за друге артпкле, 
Зато ja оиде чипим апел na г. Мипистра саобраКа- 
ја да има у виду смањење тарнфс sa паш ко- 
чапски пиринач, који je бољи и хранљивији од 
италијанског пиринча, јер еа мањим фрахтом наш 
кочански пиринач може потиснути ту!) италијан- 
ски пиринач na нашим домаћим тржиштима. 

Господо, ми смо ово неколико година имали 
прилике да слушамо o разним жељезничким афс- 
рама, али досад још није утвр!)ена кривица нити 
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оптужена лица за то, na се питамо: ко je крив.'' 
Ko je крив за све те афере око грађења желез- 
ница? Прво je крива — мора се признати — Ha- 
ma ситуација, јер није било финансијске могућ- 
ности да градимо својим сретствима железнице. 
Али у колико се железнице не могу градити из 
наших финанснјских сретстава, ми бисмо требали 
да уредимо здраве услове за грађење жељезница 
ii већ je време. Искуство нам je показало, да због 
оскудице домаћих капитала морамо тражити фи- 
нансијера на страни за граНење тих железница. 
Кад je већ тако онда свакако немојмо допустити 
да у  исто време  финансијер буде и предузимач. 

Господо, најбољи je начин применити у гра- 
ђењу систем лицитација. Странци зарађују огром- 
но. Проценти зараде њихове врло су велики. Ja 
имам једног свог пријатеља доброг инжењера Бо- 
жића, лруштво „Слога", они су предузели рад 
пожаревачких железница од фнрмо Лозингер, no 
ценама за 28% ниже од цена добијених од Ло- 
зингера. 

On je уступио нашим предузећима гра11ење 
железница у пожаревачком крају са 28% мање 
но што je он закључио. Ти наши предузимачи ва- 
.љани и добри инжењери примили су raj nocao за 
28% ниже од Лозингера, који je дошао овде је- 
данпут дпапут и показао се у немогућности да 
ради, и nocao није свршио него je предао nocao 
нашнм предузимачнма, они радили својим срет- 
ствима. a фирма Лозиигер пошла на суд у Хаг и 
тамо се њен положај појачао, да je наша држава 
морала се повући са Суда, да смо ми морали пла- 
ћати трошкове због раскида уговора, да смо мо- 
рали плаћати у CVMII од 400.000 динара нском не- 
познатом лицу за посредовања око преноса уго- 
ВОра са „Оријентконструкта" на Лозингера и т. д. 
Главно je да je држава све платнла, јер смо иепа- 
метно уговор закључилн o тим пожаревачким же- 
лезницама. 

Кроз народ je прошло доста сензација o том 
да je наша држава рђавим acjiepavia и корупција- 
ма око грађења жељезница била оштећена са не- 
ких 800,000.000 дннара. To je у своје време обја- 
вио у Скупштини и јавности г. Станић. Господин 
Министар Спахо јутрос нам je рекао да je порав- 
нање са Лозингером ликвидирано са смањењем 
од 185,800.000 динара a да je Батињол ликвидиран 
са смањењем од 380,000.000 динара. ГООПОДО, ja 
liv овде непгго да вам кажем. Јодан лобар део од 
тога mro je извукла nama држава, то су интереси 
КОЈИ се плаћају за све времс док се још ne удари 
будак, г. ј. кад се nocao и уговор створи опда се 
тражн повац. У уговору за rpahcn^e фипансвгјер 
тражи толико и толико времена, док не ггочне 
рад, и прс no ШТО рад ночне на обезбе1)('ну суму 
M i.ilia се тај несретни интерес на суму од сготине 
милиона. To je плаћање на суво. И го у овим слу- 
чајечима преставља огромне суме -- опет милио- 
не. Ono mro Се v TOM норанпан.у cnac/io, Тб je 
једним великим делом otvio6ol,eii тај иесрегни ин- 
тсрес, коiii пада na државу и ако рад није отпо- 
чео и ако im један будак није ударио. To су тако- 
звани интеркалирани интерсси. 

Ha Хашком суду, ГООПОДО, да кажсм отпоре- 
но, били смо слаби. Зашто? Једнога дана од нас 
једностраио je био прекинут уговор. Мссто да raj 
Ловиигер иродужп рад, њему се пеком иајстори- 
Јом прекнда угавор једти i pano, a ono je neli у 
немогуКности да радп. И тако ;toor ono nanio no- 

грешке, Лозингер добије прсд судом преимућ- 
ство. И ми смо видели, да пред Хашким судом 
нисмо могли добити процес. Тако смо и скупо 
преплатили те наше пожаревачке железнице и до- 
вели себе у правно тежак положај. 

Дакле, кроз јавност ова je сензација свршена, 
и више од свега ништа нема. Остаје питање кри- 
вичне одговорносги. 

Ми се сада питамо: добро, ко je за сђе то 
крив? Где су кривци. Било je чак и судске истра- 
ге. Призивани су многи пред суд. Види се да ства- 
ри нису чисте. Али шта je ca кривцима? Зар се 
само собом не намеће држави дужност да се no- 
стави  за  све  TO  озбилта  кривична  Одговорност? 

Ja сам у неколико тачака формулисао те кри- 
вичне одговорности, и ево ja hy их прочитати: 

Прво, какви су разлози руководили тадашњег 
Министра саобраћаја, — мислим да бете г. Мило- 
савл.еви!! — да предложи Уредбу o концесији пруге 
Пожаревац—Кучево, која има нитсрнационалпи са- 
обраћајни карактер с једне стране и да уступи то 
Пожаревачкој области, која нема карактер држав- 
ни, у најширем смислу, да уступи Пожареначкој 
области закључсње уговора овс нруге, закл>уче- 
и>о vroBopa o fbCHOM грађењу н дал.е да уступи 
самој области и експлоатацију, mro претставл:>а 
једну нелогичност и истовремено и почетак paha- 
п,а једне великс афере. 
Тосподо, ви ћете на београдском тротоару ви- 

доти човека, који je био сокретар пожаревачке 
области, који путује радп паплате својих проце- 
ната у Цирих да паплати великс суме за учињене 
услуге Лозингеру. Нијс то вите чак пи тајна. 

Друго, грађење пруге Пожаревац—Кучево 
претставл.ало je у стварн обавезу за државу, која 
je чак проистицала из извесних интсрнационалинх 
араижмана, na према томс нити je могло, нити je 
гребало да буде предапа брига и старањс једној 
области за изград11)у и чак за експлоатацију ове 
пруге   иптернаниопалпог  карактера. 

Друго, зашто je одобрсн уговор изме^у по- 
жаропачко области и (ј)ирме Оријент конструкт. 
кад инје (()ирма раснолагала потребном солидно- 
inh\' ?' финвисиским капацитетом. 

Господо, за ову потврду имамо и ово да je 
једна од меница којо je држава дала, морала ићи 
na измирење дугова те такозване Оријент-кон- 
структ (|)ирмо, мислим код хотелијера Хотел Па- 
ласа. Je ли тако, господине Мипистре? (Министар 
саобраКаја др. Мехмед Спахо: Кажу). 

Друго, када сам се ja, no једној мнсији, на- 
лазио у Анкари, онда оам видео један редак прн- 
мор. Устао сам изјутра и погледао кроз прозор и 
видоо — noma.'ia! Свет се скупио na једном пла- 
тоу. Ja сам питао mra je то. — Рекоше: вешају 
јодиога   мштотра. Ko  ra  nonia?  —  Ксма.ч! 
Maniro? Ушло се у иеку корупционистичку аферу, 
a у томе je IIOKV улогу, роворило се, играла и ова 
фпрма. (Др. Војпслав Дотсп: Онда — живео Ке- 
мал! To тробц и код nac). 

Tpoiio, зашто je и како се смела потписити 
меница и да се да обавеза у име државе na један 
уговор. Koju оиакпо крунпо бенефиције дајо јед- 
noj (|)ирмп." Тпмо jo, под nomiM условима, ппоре- 
на афера таквих размера каква се не памти у Ha- 
rnoj земл.и. 

" Четврто, да ли je било савесно да се такве 
меницо дају и каквп су разлози руководили да се 
опако хптпо изаештава фирма, да се шаљу акта 
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Министарства саобраћаја  и  да  се упућује писмо 
фирми Лозингер no целој стварИ. 

Пето, зашто je тадашњи Министар грађевина 
продужио рок грађења Лозингеру, кад његова 
надлежност није била зато већ je то била над- 
лежност Министарства саобраћаја. 

Зашто je у тадатњој влади потписан уговор 
на штету државе, у место на штету фирме, кад je 
она била крива за немогућност продужења угово- 
ра и кад je за то било околности. Тим? би наша 
чржава била у сасвим другом положају у Хагу. 

Господо, ja сам овде учинио само један наго- 
вештај Ja сам учимип овај наговештај с тога што 
се v животу можемо наћи у једној заблуди, у жи- 
BOTV можемо се наћи у једном сплету, ако хоћете 
и интрига, v животу можемо се наћи и у поло- 
жају na одмахнемо руком и кажемо: било na npo- 
шло било na пропало. Али v животу, и код сва- 
ког човека, мора бити и увек једно питање, a то 
je тражење логичног исхода из једне ствари и 
одговорности. 

Ледна афера тако широка, тако велика, не сме 
остати без свог логичног излаза, без кривичне 
одговорности, зато једиа истрага, која je почела, 
roi-i |е добила свој изражај кроз комисију компе- 
тентних људи, састављену од лва три Министар- 
ства од Министарства саобраћаја, од Министар- 
ства финансија и Министарства правде, код њи- 
човог готовог извештаја. и код свих ових кон- 
ггатаиија које нам je г. Гпахо пекао. — остаје 
\век питањс- Штл даље? Ko су кривци? Зашто се 
ие оптужују? 

AKO ми будемо јсдну афћру претрпавали дру- 
гом онда нити ће се створити ако не морална 
свест a оно бап страх од одговопности. 

Господо, ia сам на овај начин завртио свој 
rmion и ако би трсбало да се каже хоћу ли гла- 
' ти за овај буџет, онда, господо моја. ви врло 
Vn6vo знате да гласање за буџет Министарства 
r*n6oaha\a није гласање: дали возови лолазе та- 
аип и иа врсме. него то гласање носи чисто поли- 
'и.,ки карактер. Налазећт! се на страни нагпег Лу- 
гпгловсиског раликалног клуба у TCCHOJ вези са 
,. п„м Главним Радикалним одбрром, ja ускраћу- 

•ем и овом OVIICTV свој глас из чисто политичког 
разлога. (Пљескање на левици). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik S- Rudolf Plcskovič u ime grupe Jugoslovenske 
nacionalne stranke. 

Rudolf Pleskovič: Gospodo narodni poslanici, o 
»ražnosti železničkog pitanja U narodno privrednom 
irtffledu bilo bi suvišno da se govori, pošto ne mo- 
-''Гјо da zamislimo modernu i ekonomski uređenu 
rfržavu  bez  uređenog železničkog saobraćaja.  Zato 

železničkih   pruga   i   o   savesnosti   železničkih   slu- 
žbenika. 

Ako se  osvrnemo po drugim  državama, vidimo 
da uržave poklanjaju najveću pažnju baš železniekom 
pitanju i pitanju žclezničkog osoblja, svesno onoga 
što sam pre napomenuo. U našim krajevima, a oso- 
bito onim koji  su bili pod Austro-ugarskom  upra- 
vom, poklanjana je osobita pažnja sveukupnom že- 
lezniekom aparatu, i osoblje uživalo je privilegirano 
stanovište   spram   svih   ostalih   državnih   službenika. 
Pored redovne plate koja bi se odmerila po mnogo 
višem   životnom   standardu   železničara   i   sa   kojom 
današnje plate železničara nisu u nikakvom srazmeru, 
primali  su  železnički   službenici  najraznovrsnije   do- 
datke,   kao   brdski   dodatak   u   brdskim   krajevima, 
kraški dodatak za krševite krajeve, ritarske dodatke 
u močvarnim krajevima, dodatke na prugama s izve- 
snim  brojem kilometara tunela. Dodaci za  službeno, 
odelo činovništva bili su nesrazmerno veći od dana- 
šnjih, dok su ostali službenici primali dobro službeno 
odelo u naturi. Zakon iz godine 1931 oduzeo je oso- 
blju sve egzekutivne dodatke, a i dodatci za noćnu 
službu   ne   mogu  se  sravniti   sa   današnjim,  koji   je 
tek  nekakva   milostinja,   gotovo   ponizujuća   za   dr- 
žavnog službenika.  Čak   i  kod  ovog  skromnog  do- 
datka   za  službeno   odelo  izigravan  je  Pravilnik   za 
službeno  odelo   krivim  tumačenjem   prve  i  redovne 
pomoći   od   600   dinara,   koliko   iznosi   ta   redovna 
pomoć za zvaničnike i činovnike in kl. X grupe — 
a  da  o 400 dinara što  primaju činovnici   IX  i  VHI 
grupe   uopšte  ne   govorim,   jer  to  uopšte   ne  pret- 
stavlja nikakav ekvivalenat za nabavku onakvog pri- 
stoiiiog   službenog   odela sa  rukavicama,   kako   to 
traži uprava, na  i ovo traženje striktno izvodi, što 
ima za posledicu — kazne. Zvanično određeno doba 
trajanja  državnih bundi  opaklija toliko je dugačko, 
da  bi'morali biti  svi predmeti  od  toliko  vanredno 
jake  materije  i  eventualno ležati  u  skladištima,  da 
bi mogli da'dozive to službeno određeno vreme tra- 
janja. Kišni  plaštevi,  koje primaju danas tek  retki 
pojedinci,   morali  bi   se   dati   čitavom   osoblju  koje 
vrši svoju službu pod otvorenim nebom. 

Pošto može svoju službu da vrši savesno i tatno 
jedino materijalno obezbeden službenik, a železnička 
služba bez sumnje spada medu najteže i najodgo- 
vornije, jer je poznato da se železnički službenik 
stalno nalazi jednom nogom u kriminalu, a drugom 
u grobu, neophodno je potrebno, da se stanovišle 
državne uprave prema takvom ogromnom državnom 
gazdinstvu iz temelja menja i da država poklanja 
svojim službenicima barem onu pažnju koja im ide 
po "prirodi njihove službe. Drakonskim kaznama 
kojima železnička uprava pokušava da prinudi svoje 
službenike na tačno izvršivanje propisa, koje želez- 
nička uprava često puta i sama gazi, rađaju samo 
nezadovoljstvom, koje već ozbiljno ugrožava savesno 
vršenje službe na kakvo su navikli naši dobri želez- 
ničari. Zbog toga je neophodno potrebno, da želez- 

tfanmiu sve države  najveću  pažnju svojoj želez- vršenje službe na kakvo su naviKii nas, uom, .с^- 
P"i ^n   cž   i      njom  neposredno  povezanom  oso- ničari. Zbog toga je neophodno potrebno   da žele - 
кг .     er <amo  dobro  održavana  železnička  mreža  i nička uprava počne sa izvođenjem mera ko,e ce da 
,1|Ј. ;,;  i/ui      saobraćajno osoblje  mogu  da  zado- zadovolje službenike i koje ce bi. ujedno i "a an- 
'"'^ .. ';f,  s      danas  već ogromne  zahteve  koje po- čija za uspeh ove važne grane državnog gazdinstva. 
Hobro   izučeno  saobraćajno  osoblje  mogu   da  zado 

»liavaju  sve  danas  već ogromne  zahteve  koje po 
Vivlja   železnicama   narodna   privreda   a   osobito   u 
današnje  doba,  gde   železnicama   pokušava   da   kon- 
bMiriše automobilski saobraćaj kako u prenosu robe 

l-o j prenosu putnika. Moramo bili i svesni o tome. 
kakvu važnu ulogu igra železnica u slučaju rala. Kod 

■ п  Jugoslaviji poznala je rečenica da su železni- 
I-'n-i naša peta armija. Milioni putničkih života i mili. 
arde   narodnog   imetka   zavise   od   dobro   uređenih 

Najaktuelnije pitanje je pitanje železničkog rad- 
ništva, koje moramo da ubrojimo medu najslabije 
plaćeno u državi. Pravilnik koji bi pružao radništvu 
barem minimum egzistentne mogućnosti, ili se ne 
upotrebljava ili se pak tumači uvek na štetu radni- 
štva. Retko koji radnik ima 25 radnih dana u me- 
secu, koliko je predvideno Pravilnikom. Nedovoljni 
krediti za radnu sniagU i za materijal, kao i u stalnu 
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praksu uvedeno virmanisanje kredita za radnu snagu 
na korist nabavki materijala, ozbiljno ugrožava pra- 
vilno funkcionisanje saobraćaja zbog nedovoljnog 
održavanja pruga, bezbednostnih i signalnih naprava. 
Da bih se u detalje ograničio samo na područje 
Ljubljanske železničke direkcije, gde su mi prilike 
najbolje poznate, navodim ovo: Zbog nepravilno po- 
deljenih kredita češće se dešavaju slučajevi, da se 
n letnim mesecima radi čas sa nestalnim ugovornim 
radnicima i na račun ove prevelike revnosti u letnim 
mesecima, moraju u zimi stalni radnici da ostanu 
bez rada, toliko da jedva rade osam do petnajest 
dana, što je i suviše malo za egzistenciju njihovu i 
njihovih porodica. 

U buduće neka se krediti za stalno radništvo 
odele od kredita za sezonsko radništvo. Na području 
ljubljanske direkcije ovim je oroučavanjem bez za- 
rade pogođeno oko 4600 radnika, od kojih polovina 
sasvim zavisi od zarade kod državnih železnica. 
Ovom redukcijom radnog vremena Uprava sama 
Efrubo krši Cl. 35 Pravilnika za radnike državnih sao- 
braćajnih institucija, koji zajemčuje radništvu mini- 
malno IfiO satno mesečno uposlenje, premda je do- 
kazano da ni puno uposlenje ne pruža radništvu do- 
voljno sretstava za najskromniju prehranu. Želez- 
nička uprava krši takode odredbe čl. 22 i 23 radnič- 
kog Pravilnika, koji predviđa za radnike sa odre- 
(U'iiom neprekinutom službom stalnost. Mnogo ima 
radnika sa 6 do 10 godišnjom službom, koji još nisu 
postali stalni, i pored jasnih odredaba Pravilnika i 
odnosnih podnesenih molbi. Time gube godine koje 
bi im se inače ubrojile za osiguranie za starost. Ovaj 
postupak železničke uprave neprimeran ie sa soci- 
jalnog stanovišta i škodi ugledu i same Uprave, jer 
ona time gazi odredbe koje je sama izdala, kao što 
sam već nekoliko puta napomenuo u svojim izla- 
ganjima. Radnici koji su već godinama bez prekida 
u žele/ničkoj službi, još uvek se vode kao ugovorni 
radnici, premda bi se po čl. 10 morali smatrati obič- 
nim fizičkim radnicima. Takvo pogrešno i štetno 
tumačenje Pravilnika ima za posledicu. da im se i 
novim Pravilnikom o povlasticama oduzimaju povla- 
ci ice za vožnju železnicama. 

Sramota je za državnu upravu da se njeni slu- 
žbenici moraju obraćati za pomoć svojim- stručnim 
organizacijama da spasu svoje porodice od glado- 
vanja zbog besposlice, dok pruge, osobito na pod- 
ručju ljubljanske železničke direkcije, propadaju i 
jedva zadovoljavaju zahteve međunarodnog tranzit- 
no!.!; saobraćaja. 

Dok sam sada govorio o radništvu kome dr- 
žava ne daje osamsatno dnevno uposlenje kroz cee 
mesec, hoću da daljim izlaganjima dodirnem one 
železničke nameštenike, koje baš zbog njihovog no- 
si avljcn ja železnička uprava iskorišćujc i preoptere- 
ćuje, zbotr гееа ima javnost da blagodari SfllUO 'Vii- 
hovom beskrajnom, požrtvovan ju što se ne dešavaju 
kobne nezgode, pa osećam u sebi dužnosl da u ime 
javnosti izjavim železničkim službenicima puno pri- 
znanje /a niihovo veoma razvijeno osećanje odgo- 
vornosti a koje, žali Rože, ne nalazi odziva ni kod 
^amc žele/ničke Uprave. 

Živimo u doba prilično velike ekonomske nesre- 
denosti. Jedno od najvažnijih pitanja u ovo doba 
je pitanje osmočasovnofif radnog dana. Ovo je pi- 
tanje danas tim akliielnije, što mnogi ljudi tie mogu 
da dobiju osrtioCasovno dnevno uposlen je, dok su 
oprt drugi vremenski toliko zaposleni da im njihovo 
dnevno   uposlenje   iznosi   10   pa   i   više   časova.   Žali 

bože, moram da konstatujem sa ovoga mesta, da 
naša železnička uprava prednjači u .prekomernoni 
zapošljavanju postavljenog osoblja. 

Kao normalno radno vreme za pojedinca važi 
za jednu kalendarsku godinu tj. 365 dana, 8 puta 
280 časova — to je 2240 radnih časova. Svaki stalno 
namešteni službenik ne bi imao da bude vremenski 
uposlen više od označenog broja časova. Od 365 
raspoloživih dana imalo bi da bude 280 radnih dana 
sa po 8 časova rada. Ostali su dani oslobođeni od 
obaveznoga rada s obzirom na nedelje, praznike i 
zakonom određene godišnje odmore. Za ovo nor- 
malno radno vreme svaki službenik ima da dobiva 
za učinjeni rad toliku nagradu da može da živi prema 
svome staležu. Kod nas se pak iz dana u dan sve 
češće izražava nezadovoljstvo sa stfane službenika. 
Ima na jednoj strani radnika koji se žale da nemaju 
punog uposlen ja i ne mogu da svojom malom za- 
radom prehranjuju sebe i svoje porodice, dok ima 
opet na drugoj strani mnogo službenika, kao sao- 
braćajnika, skretničara, čuvara pruge, voznog, ma- 
šinskog i ranžirnog osoblja, koje se žali zbog pre- 
opterećenja da ima premalo odmora i suviše malo 
mogućnosti da bi se moglo dovoljno brinuti oko 
svojih porodica. Računima je dokazano da radnici 
na pruzi nisu uposleni godišnje ni 2.000 časova, dok 
egzekntivni službenici u mnogim slučajevima daleko 
prelaze i preko 4.000 radnih časova u jednoj godini. 
Ove su razlike ogromne i takvi sluča.ievi idu na 
hiljade Jasno je da je takvo stanje službenih odnosa 
veoma nesodialno i da stvara nezadovoljstvo medu 
službenicima. Ovo nezadovoljstvo proizilazi iz pro- 
padanja ljudi koji na jednoj strani zbog male zarade 
a na drugoj zbog oreopterećenja u službi ne mogu 
davati svome organizmu ono što je potrebno za re- 
dovno njegovo  izdržavanje. 

Da se opet ograničim na područje Ljubljanske 
železničke direkcije, imam da napomenem da su 
pruge iako opterećene i otpada zbog toga na poje- 
dinog službenika srazmerno veoma veliki rad. Prema 
podacima Zagrebačke privredne revije „Ekonomista" 
iznose finansiski dohotci državnih železnica za bu- 
džetsku godinu  1935/36: 
Direkciia Ukupni dohodak     NM l km. pruge     Na jednog 

U tnilioiiim;! službenika 

Ljubljana 406.3 355.000 41.000 
Zagreb 503. 227.700 31.1 no 
Snboliea 367.6 193.700 40.800 
Beograd 483.7 Ш-400 27.200 
Sarajevo 174.1 Ш-ЗОО 16.600 
Piosečno 214.220 31.540 

Ljubljanska direkcija daje dakle 21%  celog pri- 
hoda 65.65g   iznad   prošeka   prihoda   na   1   km  i  daje 
32.858   iznad  prošeka  prihoda  na  jednog službenika. 
(Ministar bez portfelja dr. Šefkija Bchmen: A koliko 
imale  fakulteta,  a  Sarajevo  ni   jedan?)  Ove dokaze 
još ću nadopuniti pregledom radinosti i opterećenja 
pruga i službenika u pojedinim oblasnim direkcijama. 
Odnosni   podnici   uzeti   su   iz   službene   statistike   za 
godinu 1934. U ovom se pregledu dobro vidi n kojoj 
je direkciji specifuki najjači saobraćaj i osoblje naj- 
jače  opterećeno.  U  ljubljanskoj direkciji  premašuje 
putnički   saobraćaj  sa   87%,  a   teretni  sa   20%.  Na 
osnovu   toga   opravdano   je   nastojanje   slovenačke 
jasnosti,   da   se  poveća   .stanje   osoblja  za   toliko,  da 
bi  službenici  vršili  službu po sistemu oemočasovnog 
radnog  dana,  a  to  je  godišnje  2.200 časova .Zbog 
ovoga, hitno je potrebno da se na području Ljubljaii- 
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ske direkcije uposli još ako 2.000 službenika, tako 
da se poveća slanje od 9.300 na  11.300. Ovome po- 
većanju slanja sledovalo bi za železničku upravu po- 
većanje izdataka za. oko 40 miliona godišnje. Pošto 
su železnice u Ljubljanskoj direkciji visoko aktivne, 
jeste to moguće. Mada bi se ovako povećalo stanje, 
ipak bi bilo iskorišćavanje osoblja još uvek najjače 
u državi, ali bi se ipak približili principu jednakosti 
opterećenja   službenika   na   području   svih   državnih 
Železnica.  U  praksi   je  doduše  nemogućno   da  bi  se 
notpuno   izjednačilo  uposlen je  pojedinih  službenika, 
ali   odnosne   nejednakosti   ne   bi   smele   nadmašivati 
razliku   od   1/12   normirane   radinosti.   Ako   se   pak 
osoblje uposli, od vremena do vremena, iznad nor- 
male   mora  da se dade lična nagrada za  iznadnor- 
malni   rad   Uposlenjem   oko 2.000  novih  službenika 
irrlašno  bi  se   ublažila   i  kriza  nezaposlenosti, koja 
P u Dravskoj banovini srazmerno najveća. U znaku 
apdnie" uprava reguliše uposlenje osoblja tako, da 

'radnicma,  kojima  je   otšteta za  rad  odmerena po 
^su   smanjuje radno vreme, dok po zakonu postav- 
lieno osoblje, koje za minimalno ili maksimalno upo- 
'eiie   prima  istu   otštetu,   opterećuje   do krajnosti. 
4vi aoeli javnosti i stručnih organizacija za ukidanje 
ov h i sličnih nepravda ostali ^u do sada bez znat- 
niieVuspeha.  Ne samo da to stanje nije us aljeno, 

JŽn se  još pogoršava iz godine u godinu. Državna 
"nacionalna svest kod službenika pomalo malaksava, 
н.      se    naprotiv,   ovakim   nesocijalmm   postupkom 

rave   priprema   zgodan   teren  za  prevratne  ideje. 
n1,  su m    a TvrdenS u pogledu preopterećenja oso- 
bita    na   području   Ljubljanske   žele/.nicke   direkcije 
istinita, navodim još ove činjenice: 

n Slovenec", glasilo .IRZ za Dravsku banovinu, 
,svodi to u podužem članku 23-VI-1936 god. Tu iz- 
nesene tvrdnje još danas nisu demantovane. 

o) Pruge ljubljanske železničke direkcije naj- 
ctariie su i zbog visokog opterećenja potrebno im je 

•te radnih snaga za izdržavanje i sanaciju. Opste je 
V^nato da se pruge bivše Južne železnice sve od 
S su p?euzete godine 1923, pa do godine 1934 
Gotovo nisu nikako opravljane. v. ,    •    м    f 
Z 3) Saobraćajnici pruge Zagreb—Zidani Most, 
i^ia' ie druga najopterećenija pruga u celoj Kralje- 
vi imali su u ovogodišnjoj letnjoj sezoni turnus 

V0194 ali su morali pre noćne ture davati petoča- 
vnu pomoć činovniku u redovnoj službi, što je iz- 

nosilo ukupno 290 časova mesečnog uposlenja 
44 Stanje osoblja magacmske službe na stanici 

1   „hilana slavna stanica je za 15 lica ispod normale. 
■^ Stanica Zidani Most dotirana je sa 20 sluzbe- 
■.ira ispod normale, a Ljubljana glavna stanica sa 80. 

П      fi Većina već dosluženih  i u bolničkom stanju 
inzećih se službenika još se danas vode kao egze- 

Cntivni  službenici,  premda  su po starosti  i  nemoći 
Sn nesposobni i maknuti iz ekzekutivne službe. 

Već saobraćajno komercialna služba sama ima 
takvih preko 500,'a slične prilike vladaju i u građe- 
vinskoj i mašinskoj službi. 

Zbog  svega toga vec je sasvim iluzorno kons- 
.    •    zakonitim godišnjim odmorima i imaju da se 
r!; koriščenje   godišnjeg   odmora sa strane   jednog 
inžbenika prekomerno uposle ostali, posto nema re- 
Lrve   a da  ima slučajno,  nemogućno je  koriščenje 
rimorom zbog nedostajanja kredita. Zbog toga uve- 

'    je nesocijalni  običaj, da se takvi  rezervisti /.1 
vreme substitucije jednostavno premeste u odnosnu 
нГгпси    bez   obzira na njihove   porodice 1 socijalne 
iike'samo da se uštede inače njima pripadajuće 

dnevnice. Ovo se najviše praktikuje sa činovničkim 
pripravnicima, koji su, što se tiče socijalnog polo- 
žaja, odmah iza radnika. 

Kod ljubljanske direkcije, a osobito u saobra- 
ćajno-komerialnom odeljenju, smatraju se godišnji 
odmori službenika kao nekakva milost, a ne kao 
pravo koje pripada po zakonu. 

Što se tiče samog budžetiranja hteo bih da na- 
pomenom ovo: iz redovnog godišnjeg prihoda od 
železnica svake se godine određuje revizija od 200 
miliona dinara za građenje novih pruga. Ovaj je po- 
stupak budžetiranja po mome trezvenom merenju 
pogrešan, jer bi tekući dohotci železnica morali pr- 
venstveno da se upotrebljavaju za redovno izdrža- 
vanje i tehničko usavršavanje već postojećih pruga 
i za dovoljne i pravedne nagrade osoblju. Potrebno 
je, da se grade nove pruge, pa mislim da bi se mo- 
ralo u tom pogledu raditi intenzivnije i brže. To bi 
imalo da se sprovede putem dugoročnih zajmova, na 
što bi imao da se upotrebi novac, koji je uložen u 
raznim novčanim zavodima, na primer u Hipotekar- 
noj banci i dr. Jer se tako veliki iznos oduzima iz- 
državanju i usavršavanju pruga i platama osoblja, 
neminovna je posledica, da se nivo izdržavanja mno- 
gih starih pruga, koje su još danas glavne arterije 
kako domaćeg tako i međunarodnog saobraćaja, nije 
digao iz stanja godine 1918, a u konkretnim sluča- 
jevima pokazuje čak i nazadovanje. Na nekim pru- 
gama ljubljanske direkcije u svoje vreme postignute 
su veće brzine vozova od današnjih. Ponavljam još 
jednom, da se potrebama ljubljanske direkcije ne 
ukazuje ona pažnja i ono uvažavanje, koje je po- 
trebno s obzirom na ekonomski razvitak, stupanj 
kulture i susedstvo dva velika evropska naroda sa vi- 
soko razvijenom kulturom i privrednom snagom. 

U ovim izlaganjima ocrtao sam neizdržljive že- 
lezničke prilike na području Ljubljanske direkcije. 
Ali neću time da tvrdim, da su prilike na područjima 
drugih direkcija bolje, barem ukoliko se to tiče ma- 
terijalne situacije nameštenika. Ali da se Ljubljanska 
železnička direkcija tretira u drugom pogledu gore 
nego druge, vidi se iz cifara i tabela, koje sam vam 
naveo. 

Da u kratko dodirnem još upravne stanove, 
hoću, da napomenem vapijuću nepravdu, da moraju 
nameštenici, koji su prirodom svoje službe neop- 
hodno vezani na upravne stanove, platiti za njih pri- 
lično visoku kiriju. I u tom pogledu železnička bi 
uprava morala biti uviđavnija. 

Pod kraj svojih izlaganja hteo bih da napome- 
nem još preterani centralizam, koji je uveo sadašnji 
režim u pogledu postavljanja nameštenika, a ovo 
zbog toga, što je sva postavljanja, pa čak i posta- 
vljanja radništva, gospodin Ministar zadržao sam. 
Pored toga dešavale su se kod ovih postavljenja ne- 
pravde, da su politički prijatelji g. Ministra odmah 
postavljeni kao dnevničari na sistemaziranim mesti- 
ma, dok stari stalni radnici, namešteni po Pravilniku 
o radnicima, posle više godina neprekidne službe ne 
dolaze na sistemazirana mesta. Čini mi se, da je že- 
leznički aparat suviše osetljiv za takve partizanske 
eksperimente. 

Da bi se poboljšale prilike u železničkoj službi, 
bilo bi potrebno: 

Da se striktno izvršuju odredbe Pravilnika i Za- 
kona o uposlenju, odmorima, substitucijama i slično; 
da se obezbede osoblju prema njegovom radu i od- 
govornosti odgovarajući dohodci; da se uvedu oso- 
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bite nagrade za prekomerni rad; da se povećaju do- 
sadašnje nagrade, sporedne prinadležnosti; da se po- 
veća pomoć za nabavku siii/.i)eiiog odela i pravo na 
odelo proširi na sve one službenike, koji moraju po 
Pravilniku da nose službeno odelo; da se svim služ- 
benicima, koji vrše ek/.ekutivnu službu, priznaju sva 
prava koja su nevezana s ovom službom, i da im se 
doda osobiti egzekutivni dodatak, kakav su imali do 
godine 1931; da se vrše napredovanja automatski, a 
ne prema budžetskoj mogućnosti, kao do sada, gde 
mora da se čeka na ispražiijenje mesta; da se pre- 
stane sa preteranini centrali/mom i to u pogledu l'0- 

stavljanja osoblja kao i u pogledu raznih nabavki 
materijala; neka se prestane sa preteranom štednjom 
kod izdavanja materijala, što samo povlači štetne 
posledice za sohom, i da se na području ljubljanske 
direkcije poveća broj personala, pošto je isti danas 
preopterećen. 

Apelujem na uvidavnost Kraljevske vlade, a oso- 
bito na g. Ministra saobraćaja, tla uvaži navedene 
predloge s obzirom na ranije iznesene činjenice, jer 
u lome u glavnoj meri zavisi redovni saobraćaj i 
ekonomski napredak naše države. (Živo odobravanje 
i pljeskanje na levici). 

Pretsednik Stcvan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik g, Nikola Kabalin u ime grupe .lunoslovensko^ 
kluba. 

Nikola Kabalin: Gospodo narodni poslanici, 
pošto sam ja u svom govoru u Finansijskom odboru 
dosta opširno tretirao sve grane saobraćajne poli- 
tike, gotovo ne bi bilo potrebno da ovde ponovo go- 
vorim. Međutim ja bih želeo, da se u ovom svom go- 
voru u glavnom dotaknem pomorstva, jer držim tla 
м' 0 tome nikada dovoljno ne govori u Beogradu i 
U ovome Domu. Radi toga ću ja sve svoje napome- 
ne, koje su potrebne da se kažu, učiniti govoreći u 
vlaviiom  o  pomorstvu. 

Gospodo narodni poslanici, pre no što predem 
na samu temu, želim da se dotaknem nekih općeni- 
tih stvari. Ja priznajem i upisujem u aktivu Gospo- 
dina Ministra saobraćaja, da je pokazao za razliku 
od drugih ministara, da ne beži od kritike. To je 
on pokazao u dva maha. .leđnom u i-inansijskom od 
boru, kad je na moj predlog pristao na anketu za 
Ispitivanje ugovora za građenje železnica, a drugi 
put danas, jer nam je dao odštampan svoj ekspo/e 
tako, da se možemo upoznati sa svim podatcima iz 
njegovoga resora, i kad bi ovakva bila saobraćajna 
politika g. Ministra saobraćaja, kao što je ovde 
Ispravno sa formalne sirane postupljeno, onda bi smo 
sa njome mogli bili zadovoljni. (Čuje se: I glasati 
za!). Jeste, onda bi i glasali za. Aledutim ako uzme- 
mo delovanje ovoga Ministarstva i po onom radu 
gde Ministar saobraćaja vrši službu regulatora i po 
onom poslovanju saobraćajne politike, gde .Ministar 
saobraćaja, vrši ulogu eksploatatora saobraćajnih 
sretetava, vidimo da tU ima mnogo i mnogo stvari, 
koje ne idu U redu. Ja u pogledu železnica imam da 
kažem da imamo prevelik eksploatacioni koel'ieienat, 
pa prema tome kapacitet železničkoga parka i pruga 
nije dovoljno iscrpljen na suprot toga, 5tO nam g- Mi- 
nistar kaže u ekspozeu da imamo personal, koji je 
više opterećen no i n jednoj dmgoj državi. U pogle- 
du rečne plovidbe naše plovne reke niti sn uzdrža- 
vane, niti su one, koje se mogu učiniti plovnim re- 
Miilisane. Ja bih ponova apelirao na Gospodina Mi- 
nistra, da bi nastojao, da iz kredita za javne radove 
izdvoji izvesnn snimi i pristupi regulaciji Save od 
Rugvice preko Zagreba do Krškog. To bi bilo nesum- 

njivo u interesu potreba naroda, jer bi nastupilo sni- 
ženje cena, a naročito sniženje cena robi. Taj bi 
trošak, da se učini Sava plovnom do Zagreba iznosio 
oko 50 miliona a ako bi se provela regulacija dalje 
od Siska do Krškog, to bi stajalo oko 190 miliona 
i cela regulacija Save,_ ako bi se provela, kako sam 
izneo, ne bi stajala toliko koliko 100 km. železnice. 
Ja ponovo skrećem pažnju Gospodinu Ministru sao- 
braćaja, da uvaži, da jedna šestina od celokupnoga 
izvoza i jedna četvrtina uvoza otpada na rečne pu- 
teve, i da bi prema tome bilo krajnje vreme da ure- 
dimo naša saobraćajna sredstva na vodi, 

U pogledu pomorstva sigurno je, da je naša dr- 
žavna uprava njega potpuno zanemarila. Kako su se 
svi narodi u istoriji, kad su god vodili ratove, u 
glavnom borili za more \ za izlazak na more. Pa i 
mala Srbija, kad je bilo govora o oslobođenju svoje 
rođene braće, i onda je imala povrh ostalog i to na 
umu, da treba da dođe na more i da se ne uguši u 
vlastitom salu. Kad su tako svi narodi radili u isto- 
riji i kad su svi narodi došli i do blagostanja i do 
vi'soke, velike kulture baš zato, jer su bili kraj mora i 
jer SU more izrabljivali i u ekonomskom pravcu, naša 
država, koja je dubila jednu vrlo veliku obalu, koja 
iznaša preko 1500 kilometara, obalu, koja je lepo 
razvijena i podesna za izgradnju luka, obalu, spo- 
sobnu i za turistički saobraćaj, ipak je naša državna 
uprava tu obalu toliko zanemarila, da bi se gotovo 
moglo kazati, da ni ne zna, da ta obala postoji. 

Izgledalo bi po onome, kao što radi Ministar- 
stvo saobraćaja, da nema smisla za to, i ne samo da 
nema smisla, nego i izbegava i privatnu inicijativu 
kad ova želi da je pomogne u izgrađivanju pomorstva. 

Tako je bilo kod nas propisano osnivanje po- 
morskog trgovačkog veća Zakonom od G septembra 
1919 god. kao savetodavnog organa direkcije pomor- 
skog saobraćaja. Direkcija je imenovala 1928 godine 
i članove toga veća, i usuprot što u toj Uredbi samoj 
stoji, da se to veće ima prema potrebi da sastaje, 
ipak Ministarstvo saobraćaja nije, niti direkcija po- 
morstva nikada sazvala to veće. Prema tome bi izgle- 
dalo logično, da nema nikakve potrebe, koje bi to 
veće imalo da raspravi. 

Gospodo, svi narodi na svetu vode jednu pro- 
tekcionističku politiku u pitanju pomorstva. Svi oni 
ne samo da izgrađuju svoje luke, ne samo da potpo- 
mažu svoje brodarstvo drugim načinom, nego una- 
pređuju pomorstvo i direktno potporama iz državne 
kase. 1 naša država priključila se onim državama, 
koje vode tako zvanu protekcionističku politiku u 
pomorstvu. 

Razlozi za vodenje protekcionističke politiko 
jesu ekonomske, političke i vojno političke prirode. 
Pa i one zemlje, koje nisu bile pristaše protekcio- 
nizma, i one zemlje sli u velike pomagale pomorstvo, 
i danas se čuju glasovi u njihovim parlamentima, da 
bi trebalo pomorstvo više pomagati. 

Jedan od načina, kako da se pomogne unapre- 
đenje pomorstva, bilo bi da se kroz carinski zakon 
uvedu pogodnosti na carinama za onu robu, koja 
ulazi u našu zemlju preko morskih luka. 

To do sada kod nas nije bio slučaj, i ja bih mo- 
lio sa ovoga mesta g. Ministra saobraćaja, da se 
utiče, da se koti noveliranja novog carinskog zakona, 
koje je g. Ministar t'inansija najavio, vodi 0 ovome 
računa. 

U pogledu subvencija bilo bi potrebno da se 
ispitaju eventualno i drugi načini potpomaganja na- 
šeg brodarstva. 
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Dok mi subvencioniramo   samo   velika   društva, 
mi za manje jedinice, za jedrilice specijalno, ne da- 
jemo ništa. Francuska je na primer u tom poglecju 
davala ogromne sume novca, tako da je podigla 
brojno stanje jedrilica. Mi smo na primer kroz naše 
subvencije, postigli da smo učetvorostruČrli našu 
brodsku tonažu, ali je tonaža na našim jedrilicama 
vrlo   mala tako  da   iznosi jedva  oko   li)",,. 

U pogledu morskih luka dolaskom g. dr. Spahe 
nastupio je jedan preokret. On je najavio gradnju 
jedne velike "luke, i to u Pločama. Princip je, da ne 
"bude mnogo luka u jednoj zemlji, nego da ih bude 
malo, ali da budu velike i dobro opremljene. Iz ovoga 
;to g Ministar saobraćaja želi graditi luku u Plo- 
čama' izgleda kao da su dosadašnje naše velike luke 
tako 'opskrbljene, da njima više ne treba ništa i da je 
niihov kapacitet potpuno iskorišćen. Međutim te naše 
luke ne samo da nemaju dovoljno operativne obale, 
„e samo da nisu sa lučkim napravama dovoljno 
oDskrbljene, nego nemaju niti najosnovmje, što bi 
trebalo'da imaju. .Ministarstvo saobraćaja nije se po- 
brinulo niti da" te luke budu bar u pogledu primanja 
većih brojeva u ispravnom stanju. 

Mi imamo svega tri bagera, za koja sam ja jos 
1935 godine rekao da ih treba zamemti sa novim. 
lako onda Ministar saobraćaja nije liteo da se osvrne 

з tu moju primedbu, ipak je morao ili u lanjskoj ih 
i ovogodišnjoj debati, da prizna da su to tri, po 
\ustriji „rashodovana" bagera. 

Dakle, kod takvog stanja stvari, gde za luke 
nije ništa učinjeno danas, gde se za njih utrošila 
jedna vrlo mala svota novca, setio se g. Ministar 
da treba izgraditi jedim novu Inku. Za gradnju jedne 
4ike trebaju ogromni krediti, ogromni novci. Da 
liste dobili predodžbu koliko iziskuje jedna velika 
luka ja ću vam spomenuti slučaj Gdinje u Poljskoj, 
trde je utrošila Poljska država u našem novcu, jednu 
milijardu i 500 miliona dinara za izgradnju Gdinje. 
loš "1920 godine to je bilo jedno malo selo, koje je 
brojalo svega 400 stanovnika, da bi 1932 godine 
brojalo 40.000 stanovnika, sa tim ogromnim investi- 
rani"1  kapitalom. 

Veličini te luke ima se da zahvali, da je celokn- 
n tri,iizit Čehoslovačke, iako smo mi njoj daleko 

Hži   iako Cehoslovačka stoji vrlo Često u političkom 
konfliktu sa Poljskom, ipak ceo njen  tranzit  ne ide 
nrema našim lukama, nego prema Gdinji. Radi toga 

i se  sa  pravom  naši  privredni  krugovi  bunili, što 
%  kod  nas  ne  vodi  dovoljno  računa, da  naše  tarife 
"budu   saobražene  potrebama   privrede   i   da  se dadu 

vesne  pogodnosti,  pa  da  Cehoslovačka  može  svoj 
tranzit da okrene prema našim Inkama. 

Istina je da je Ministarstvo jedan takav spora- 
m j napravilo sa čehoslovačkom državom, ali se 

fu opet ukazala druga jedna zla strana, koja vlada u 
našem Ministarstvu saobraćaja, da se smatra da time 
što je sporazum gotov, da je time i uloga Ministar- 
stva saobraćaja završena. 

Zaboravio je g. Ministar saobraćaja da bi tre- 
I alo voditi računa i 0 tome, da češka javnost bude 
obaveštena i da naše nije samo da damo izvesti po- 

dnbsti nego da i aktiviramo poslove kao što. rade 
Hruee države. Druge države imaju posebni biro sa 
svrhom, da propagiraju prevoz tranzitne robe preko 
njihovih zemalja. 

Princip   bi   bio,  da   mi   naše  velike   Inke:  Sušak, 
Šibenik    Split   i   Grnž  osposobimo  da   mogu   primati 
to više brodova, da ih osposobimo da potpuno udo- 

voljavaju našim potrebama, potrebama privrede i 
potrebama države, jer će doprinos iz brodarstva od- 
raziti se i u platnom bilansu naše države. Da bi se to 
moglo prosuditi, bilo bi potrebno, — ja sam to već 
pomenuo g. Ministru saobraćaja u Finansijskom od- 
boru, — da bi prikupio podatke o tome, koliko naše 
brodarstvo zarađuje i kakva je njegova pozicija u 
našem platnom bilansu. Jer dok naši domaći ekono- 
mičari tvrde, da je doprinos našeg brodarstva pasi- 
van, dotle po izveštaju Lige naroda izgleda, da ima- 
demo jednu aktivu od preko 100,000.000 dinara. To 
bi bila jedna vrlo važna okolnost, jer bi mogli i po 
vibraciji doprinosa iz našeg brodarstva da zaključu- 
jemo i na eventualno povećanje subvencije, ili u tom 
obliku ili u obliku premija, koje sam ja predlagao u 
Finansijskom odboru. 

Gospodo, naše brodarstvo bilo je pomagano od 
države dosta izdašno,, to moram priznati, ali je imalo 
jednu veliku nepriliku da dotacije, subvencije nisu 
bile isplaćivane na vreme. Ipak je, kao što sam re- 
kao, naša brodska tonaža znatna i povećava se, za- 
hvaljujući subvenciji i to baš u vreme, kad se bro- 
darstvo nalazilo u teškoj krizi. Kad je 1920 godine 
nastupila kriza u brodarstvu, naši brodovi su imali ■ 
sve manje i-manje zarade i naši pomorci su ostali 
bez hleba. To se još više pogoršalo 1932 godino. 
Međutim sada pod konac prošle ' odine mi vidimo 
da se naše brodarstvo opet oporavlja i da su voza- 
rinske takse kod brodarstva znatno povišene, a negde 
i udvostručene. Međutim, bojim se da ova konjunk- 
tura u brodarstvu ii'Mua duga života i verovatno, da 

ona -amo posledic? velikih transporta materijala 
i'    vrhu naoružanja. 

G. Ministar saobraćaja ima u rukama s jedne 
strane nadzor nad morskim saobraćajem a s drum 
strane ima u rukama državne železnice. Potrebno 
lii bilo da koti ustanovljavanja tarife više vodi ra- 
čuna nego što je do sad vodio, da unapredi pomor- 
stvo. On će dobiti kroz to i direktne koristi ne -amo 
kroz to,' što će omogućiti da će se doprinos brodar- 
stva na platnom bilansu povećati nego će doprineti 
mnogo i tome, da će u onim pasivnim krajevima omo- 
gućiti našem narodu veću zaradu i to lučkim radni- 
cima kod utovara i istovara, građevinskim radnicim i 
kod radova oko uređenja obala, morskih pristaništ 
luka, te konačno pomorcima iz primorskih krajeva. 
Prema tome, imaće državna kasa indirektnih koristi 
od toga. ,1a bih molio Gospodina Ministra, da ovom 
pitanju posveti veću pažnju nego do sada, jer ćemo 
se inače svi mi pridružiti predlogu da se taj dio nje- 
govog resora i izdvoji i da se obrazuje posebno Mi- 
nistarstvo, kao što je tO predložio naš drug g. Ce- 
jović. 

Posebno pak upozorujem Gospodina Ministra, 
da je devalvacijom italijanske lire znatno pogođena 
konkurentska sposobnost sušačke luke. Devalvaci- 
jom italijanske lire sa 4095 neW stavovi, koji su do 
sada bili izjednačeni sa stavovima prema Sušaku iz 
naših slovenskih stanica, kroz to što Italija nije na- 
kon devalvacije povisila svoje stavove, postala je 
sušačka luka nesposobna za konkurenciju, tako da 
će promet ići iz Trsta a ne iz Sušaka za te slovenske 
stanice. Zato molim Gospodina Ministra da bi ove 
stavove tarife reducirao. 

Jednako bih upozorio Gospodina Ministra sao- 
braćaja, da su godišnje putničke tarife prevelike, i 
ako ja priznajem da normalne tarife nisu baš previ- 
soke. Ipak bi trebalo onim putnicima koji ne putuju 
retko   nego  kojima  je   putovanje   sastavni   dio  nji- 

lb2 
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liovih zanimanja, n. pr. trgovačkim putnicima i raz- 
nim drugim privrednicima koji su upućeni usleci 
svoje profesije, da budu često na putu, trebalo bi da 
se njima dadu veće pogodnosti nego što je to bilo do 
sada. Tarifni odbor, koliko mi je poznato, izradio je 
u tom pogledu predloge, jer je primerice specijalno 
u Savskoj banovini to pitanje akutno, jer u Savskoj 
banovini uzimaju najviše godišnjih karata z& puto 
vanja. Ja mislim da bi bilo potrebno da se izađe u 
susret ovim privrednicima, jer je to u interesu ne 
samo njih nego i države, pošto će ona na taj način 
time privući veći broj putnika, koji su do sada zbog 
relativno velikih cena na železnicama izbegavali že- 
leznice, već su išli automobilima. Jedan trgovački 
putnik kad primerice uzme jednu liniju, on je vezan 
od voza do voza, a ako ide automobilom, premda 
više troši na putu za prevozno sredstvo, on ipak 
izvrši više posla nego inače kad bi išao železnicom, 
pa to umanjuje troškove. 

Ja bih se još sa nekoliko reči dotakao ribarstva, 
ali kako će o tom predmetu govoriti naš poslanički 
drug, g. Mastrović, i to pitanje detaljno tretirati, ja 
ću preko toga preći. 

Još nekoliko reči ja bih kazao o jednom speci- 
jalnom ovlašćenju koje je tražio g. Ministar saobra- 
ćaja u prošlom Finansijskom zakonu, a koje se od- 
nosi na Fond za izgradnju i održavanje morskih luka 
i pristaništa. (Jedan glas: Nema para, nema nijednog 
dinara.) 

To ovlašćenje tražio je g. Ministar lanjske go- 
dine, a ove godine je doista izostala iz budžeta Mini- 
starstva saobraćaja ona pozicija, koja bi od sada 
imala služiti kao izvor prihoda za ovaj fond. Među- 
tim, prema mojim informacijama, u Uredbi je nazna- 
čeno da će se ove svote koje budu dolazile u prihod 
ovoga fonda, trošiti samo na velike luke. Prema 
tome, male luke i mala pristaništa i ostala služba 
obalska ostaće bez sretstava, pa ipak je gospodin 
Ministar brisao iz budžeta ove stavke koje su'se upo- 
trebljavale baš u te svrhe. Radi toga bi u neku ruku 
trebalo precizirati taj član Uredbe i označiti u koju 
svrha imaju da se troše prihodi fonda za održavanje 
pristaništa i luka. Ja mislim, da bi se to пшцЈо lepo 
izraziti ako bi se kazalo: „Prvenstveno za velike 
luke", jer bi to značilo da se iz toga fonda mogu 
izdržavati i druge luke. Ja pristajem da se u prvom 
redu to ima trošiti na održavanje velikih luka. Bilo 
bi, dakle, dovoljno ako bi se kazalo samo „prven- 
stveno", ali ako bi to bilo ispušteno, onda bi to 
moglo biti zapreka i da se za ostala pristaništa ne 
dadu nikakvi krediti za njihovo izdržavanje. 

Na kraju svojih izlaganja o pomorstvu, ja bih 
iilco gospodina Ministra saobraćaja da uputim samo 
na jednu činjenicu, i ako to jednim delom spada n 
nadležnost Ministarstva socijalne politike: da se po- 
vede veća briga o našim pomorcima. Za vreme krize 
u brodarstvu, jedan veći deo naših pomoraca ostao 
je bez hleba. Sadašnje stanje naših pomoraca u to- 
liko se nije popravio, što je relativan broj posade 
kod nas vrlo nizak. Posada na našim brodovima 
mnogo je manja negoli što je to slučaj sa posadom 
u drugim pomorskim zemljama. U Engleskoj, na 
primer, na jednu bruto tonu otpada 2,57 članova 
posade, dok kod nas samo 1,33, dakle upravo polo- 
vina. Znači, dakle, da je u Engleskoj za istu veličinu 
broda i za isti tovar posada dva puta veća nego kod 
nas. Gospodin Ministar ima ingerenciju na tome po 
gotovu onda, kad se njegovom inicijativom daju bro- 

darstvu subvencije, pa radi toga ga molim da učini 
nešto za ove naše pomorce. 

Ograničavajući se na ove opšte napomene iz 
naše saobraćajne politike, ja bih pri zaključku svoga 
govora hteo da napomenem, još i nekoliko lokalu.h 
stvari. Rekoh lokalnih, i ako one nisu baš tako lo- 
kalnog karaktera, kao što bi to izgledalo. Ja bih 
skrenuo pažnju g. Ministru saobraćaja na to, da se 
je pitanje izlaska Slovenije na more trebalo što рге 
da reši. Bilo bi potrebno da se to pitanje već jedan- 
put likvidira, jer je to u interesu ne samo Slovenije 
i Primorja, nego je to i u interesu državne kase. Sa 
izgradnjom spoja: Vrbovsko- Cernomelj, a preko te 
pruge imao bi da se ostvari spoj Slovenije sa morem, 
skratila bi se distanca od Maribora do Sušaka od »00 
kilometara na 319 kilometara, dakle za 181 kilometar. 

Distanca Maribor—Trst'iznosi upravo 319 kilo- 
metara dokle dosadašnja distanca od Maribora do 
Trsta, a od Maribora do Sušaka iznosi 500 kilome- 
tara. Za izgradnju ovoga spoja ta će se distanca sma- 
njiti i biti konkurentna sa relacijom Trst—Maribor. 
Kroz. tu prugu moći ćemo da skrenemo tranzit i kada 
ne bi davali nikakve žrtve u tarifskim stavovima, i 
tada bi mogli krenuti tranzit iz Cehoslovačke na na§e 
luke. A ako još damo izvesne pogodnosti u tarifama, 
onda ćemo doći i do potpunoga prioriteta za ovu 
našu prugu. 

Ja upozoravam g. Ministra da prema proračunu 
privrednih stručnjaka gubitak na izostanku ovoga 
tranzita iznosi oko 50 iniliona dinara u stranoj va- 
luti. Toliko smo gubili u stranim devizama. Radi toga 
bilo bi potrebno da se radovi na ovoj pruzi što pre 
dovrše i da jedanput dođemo do ovoga spoja. 

Druga jedna stvar, a to je takode pitanje želez- 
nica, jeste da Ministar saobraćaja uzme u rasmatra- 
nje da Plitvice dobiju železničku stanicu. Dokle nije 
nikakvo veliko čudo da kod nas vrlo mali broj op- 
stina ima brodarsku ili železničku stanicu, čudo je 
veliko i jedna sramota da jedan ovako lep turistički 
objekat, - kamo kada dođu stranci Englezi i Ameri- 
kanci čude se da nikada u životu iako štogod nisu 
videli, — da mi za 20 godina od Oslobođenja još 
nismo rešili to lutanje spajanja Plitvica sa železnič- 
kom stanicom iako distanca iznosi svega desetak 
kilometara. Ja bih molio g, Ministra da uzme u га- 
smatranje i ovo pitanje. 

U pogledu daljih potreba u Primorju u pogledu 
železnica ja bili mu ponova skrenuo pažnju na pita- 
nje stanice na Sušaku i Plasaina, koja su obadva me- 
sta u turističkom pogledu vrlo važna i to bi pitanje 
trebalo ako ne radi čega drugoga, ono radi prestiža 
države urediti, da na granici države te stanice ue 
pretstavljaju  našu narodnu sramotu. 

Dalje bih molio g. Ministra da dade ispitati 
elektrifikaciju SuSačkog tunela, jer je danas taj 
tunel neupotrebljiv s obzirom na to što mnogi stranci 
dolaze  ovom  prugom. 

Ja bih molio g. Ministra saobraćaja da ove moje 
napomene specialno u pogledu pomorstva i interesa 
naSega brodarstva, uzme k srcu više nego što je do 
sada uzimano i da se s tim pitanjima više pozabavi. 
Trebalo bi, da se u našoj državi, koja je dočekala 
posl« Ujedinjenja da dobijemo lepo razvijenu obalu, 
da se tim pitanjima posveti veća pažnja. 

Na to neće moći Ministar g, l'elnnen, kao što je 
dobacio g, Pleskoviču, da kaže, da Primorje ima fa- 
kultete, a Šarajmo nema ništa; neće moći tu upa- 
dicu meni učiniti, jer mi u Primorju ne samo da ne- 
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mamu fakulteta i družili ustanova, пеко nemamo ni 
hleba, a ova pitanja, koja sam dodirnuo ne samo da 
će koristiti našem narodu, nego će doneti i nove pri- 
hode u državnu kasu.- Izjavljujem da ću glasati pro- 
tiv budžeta Ministarstva saobraćaja. (Odobravanje i 
pljeskanje na levici). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik g. Vladimir Tišma u ime grupe Jugoslovenskog 
kluba. 

Владимир Тишма: Господо народни посла- 
ниии, тачно je што je г. Мииистар саобраћаја у 
свом експозеу истакао, a то je: да je у разматрању 
буџета . Министарства саобраћаја потребно увек 
имати у виду специјалан значај установа и преду- 
зећа овог Министарства. Тачно je и то ла je при 
државном газдинству потребно с др\те стране ком- 
примипати државне расходе, с обаиром на екоиом- 
ско стање нашег нарола. Тачно je још и то ла je 
Министарсгво саобраћаја са својим установама 
онај чинилаи v државном животу. који јасно и 
одређено утиче и на .ipvra битна животна питања 
народна и аржавна; али онда се та компресија. 
кој\ сам мало пре поменуо, a која се тиче расхода 
Министарства саобраћаја, не сме свести на ту меру, 
na би за собом повукла \чмалост овог важног Ми- 
иистарства. и да би, mro je можда још и горе, по- 
BVKna за собом и на осталим пољима лржавне де- 
гпности оне ефекте, какви нису жељени. Гледа- 
'ivhn и одобравајући то. ia лично мирно гледам на 
Јзпаткс које чини ово Мннистарство, само ако ти 
пасхоли буду \ потребљени тако, да чинс ону ефи- 
касшкт — ту реч полвлачим -- коју би требало 
збил.а да чиие. Ja нећу да се детал^није осврћем 
На буџет државних железница у ужем смислу оиа- 
ко како je то изложено у експозеу, већ ћу да се 
зауставим на лругом лелу. и то на једном специ1ал- 
ном одељку, a то je на одељку грађења нових же- 
пезничких пруга. Ko се, господо, и мало зами- 
слио o потребама, o стању, o економском, поли- 
тичком, BoinntrKOM и социалном значају наших 
жетезмица од уједињења na наовамо, могао je 
уочити да je наша жел.езничка мрежа имала и 
•.i још' и данас има, неколико важних и крупних 
пооблема да реши, na да 5и могла доћи на сте- 
пеи аа одговори своме значају и да подмиои 
потребс које с њоме стоје у директној вези. Да 
.„. спомин-ем друге проблеме, навешђу само 
јечаи -i тај je: да наша држава има још и данас 
ппопорционапно пашој државној територији, не- 
.Јовољно жељезничких пруга. односно недовољну 
жељезничку мрежу, и не само то, иего има још 
Znan ипги чинилац који потенцира тај проблем 
v појгитици наших жел.езкица, a то je: да мреже 
жеЛЈезничких nnvra које имамо нису подјед- 
аако " divHKUHOHao'HO иотоебама pacnopehene. Ра- 
гматоајући ту ствап. ia. госполо. сиесно и добро- 
волуно призна1ем. ча се гим пооблемима и н.иховом 
пеше№У ппистх/пало on стпане Ммпипарстна сао- 
Soahaia 01 стрчне Министпа саобраћаја и ранијих. 
,"„ од овог данашњег озбиљно. и да cv се пости- 
гјш извесни no tin MLim пезултати. иако се мооа и 
',.)Iiac и v будуће iom на њима озбилио радити. 
Hehv n npeheM ни преко тога да прианам, да je то 
адслуга како појединаца који су водили то Mmm- 
таосгво и који ra и воде, a тако исто да je ro за- 
'/..., н самог тог Министарства као организациЈе 

онакве каква јесте. Ja l.\ преко шх детаља npelm, 
јер cv omi v писаном експозеу г. Министра саобра- 

haja изнесени детал^но и набројани добро. Но, не 
заустављаајући се на томе, ja ћу да се обратим као 
mro сам у почегку напомеиуо, на стање грађења и 
трасирања пруга. и желим да говорим o грађонл 
пруге нор.малног колосека Бихаћ— Ккии, и то са 
једног специјалног гледишта на то грађење, са 
гледишта на ту градњу као на јаван рад за оне 
крајеве који cv у пуном смислу речи пасивни. ,1a 
сам претпрошле године са овога места, када je ПО- 
четак рада Ha овој прузи joni висио у магли, гово- 
рио o значају те пруге за оне крајеве којима про- 
лази. У томе заседању скупштинском био сам за 
ову ствар једини говорник који je o томе говорио, 
na враћајући се на то морам да учиним једну ко- 
рекцију ради ссбе и у корист објективности, којом 
се унек у својим оцењивањима служим, a то je што 
сам онда тражио и залагао се за једну ствар која 
je имала специјалан значај за срез кога са поносом 
заступам у овоме високом Дому. Тражио сам, наиме, 
да се при решењу трасе усвоји варијанта преко 
Зрмање. Но, данас увиђам и сам, да je то no разло- 
зима који постоје на самом терену, a и no разло- 
зима који засецају у олбрану земље и улогу овс 
пруге у томе правцу, морало да отпадне. Ani СТОга 
сам необично задовол^ан сатисфакцијом, која je 
\чињена и мени лично и народу онога краја, што' 
je no новом трасирању ова пруга прешла на лев\- 

обалу Уне или односно на личку страну, како na- 
po;! каже, и тако се избегло моје тврНење да бн 
првобитппм решењем пруга била повучена својим 
већим лелом кроз пусте и ненасе.Ђене крајеве. Да- 
K.ie, уступци су били на обе стране. Ja ca своје 
страпе признајем сада то лојално, a полагање 
пруге са личке обале даје попуштање с друге 
сгране, која се у почетку грчевитије држала сво- 
јих твр1)си>а него ли ja мојих. 

Господо наролни посланици, на градњу ове 
пруге чекао ie народ оних крајева готово онолико 
година — мало ћу се можда пребацити — колико 
су и египатске пирамиде чекале na долазак Напо- 
леона'. i 1сстппљење je расло из дана у дан, mro 
ic и јасно и оправдано. Али врхунац нестрпљеп.а 
je бчо баш пбследњи гоДина кала добијање ово 
пп\ гс ио значи само директн\' брзу и јефтину везу 
са осталим лсловима домовине, него када доби- 
јање те npvre значи подизање оних крајева у сва- 
ком погледу, баш преко ове пруге, и када градња 
ове npvre треба као јавни рад да осигура голе 
животе и дчде могућностн зараде сиротињи, која 
mije већ иидела од глали никакав излаз ма куда 
да се окренула. 

Господо, сви срезови кроз које пролази ова 
пруга, било да cv они с леве или десне страиг 
Уне. тако cv сиромашни и пасивни, ла je досад 
нагод тих спезова чинио rno печалбапа који су 
upe para итли у Америку и Немачку. a после рата, 
док ie то било могуће. л1 Француску, a сала јелино 
и искључиво одржава своје голе жироте пд запо- 
слења на јавним радовима v нашој земљи. 

lipu гаквом стањ\' ствари и при таквим при- 
ликама, mra je значило за raj крај почсти са ова- 
квпм јсмтм јавним радом, почетп са пзградн.ом 
ni)yic у дужини од 112 километара и на терену 
једном од најтежих, како каж)' стручњаци, где сс 
осим саме пруге у ужем смислу за nocao јављају 
crni едементи други, који no своме карактеру ап- 
сорбују огроман и квантитет и квалитет радне 
снаге! Ja мислим да ово није потребно тумачити. 

182* 
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Цео народ ових крајева, a нарочито радна и 
гладна сиротиња, сачекавши са Јововим стрпље- 
њем почетак изградње ове пруге, надала се с пра- 
вом, да ће њезини чланови породице, њезине по- 
реске књижице са неплаћеном порезом, њезин чи- 
тав живот колико толико одлакнути. 

Међутим, готово као и увек, народ je и у 
овоме разочаран, и то дубоко разочаран. Ево 
стварности: Већ при самоме трасирању пруге које 
je, како и сам експозе Министра саобраћаја при- 
знаје, морале су се вршити извесне измене. Народ 
није дошао до онога што je очекивао. Ja знадем a 
и народ добро знаде да се при томе није тај јавни 
рад одмах могао у пуном јеку показати и у оном 
благостању које се очекивало. Но ни при томе се 
већ при самоме почетку нису водиле бриге око на- 
рода тих крајева. При лакшим пословима, који су 
се узимали одмах у почетку, није се узимала си- 
ротиња, ни инвалиди и они који су били јунаци, 
који су на те радове чекали, него место њих до- 
лазе разни партизански кортеши и сличне вели- 
чине v рад, a сиоотиња онога краја je гледала 
скрштених руку без посла, испред својих кућа, 
како се и у овај јавни народни посао увлачи про- 
текција и партизанство и то нс испод жита и та- 
раба, већ јавно и са хвалисањем — тих и таквих 
штићеника. 

Ja нећу да вас умарам са примерима за које 
сви знају, но хоћу да пређем на сам рад пруге. 
Познато je свима, да ту пругу гради француска 
фирма Батињол. Ja нећу да улазим и не интере- 
сира ме зашто баш Батињол, свеједно, нека се 
ради и нека сиротиња ради и види од тога кори- 
сти. Али знајући стањс ствапи и искоришћавањс 
ралне сиротиње на терену, ja бих био захвалан 
господину Министру саобовћаја када би ми се об- 
јаснила једна ствар, a то je: како и у коме износу 
je себи осигурала фирма издатке, који лиректно 
иду на плаћање радне снаге. И, да ово буде ја- 
сиије, да ли се при склапању уговора, водило pa- 
чуна да радничке наднице достигну минумум, који 
je потребан за егзистенцију једног радника на 
томе послу? 

Другим речима, ла ли лржава лиригује са ефи- 
касношћу пвог јавног пала — свакако овле мислим 
на клаузулс уговора. у којимд се то требало дл 
испољи, — или се уговор склопио без овога мо- 
мента препуштајући се другим заносима, који су 
тпебали да у своме послу ломинира1У над спомену- 
тим. као на пример да за државу ?елан километар 
пруге изаНе што јевтиније бруто. Јер, господо на- 
ролни посланиии, слика je на терену оваква. У по- 
четку самог рада запославаже ралног народа било 
ie ттол ужасним условима. V првом реду плаћлнп 
ie јелном ратоику за рад од 10—12 часова чистих 
14 динара. Приролно to ла cv радници били неза- 
довол,ни, и да je чак избио и штрајк. 

Данас — ако се не варам — плаћа ср пко 17 
динара. Али, шта и то значи, да видимо. 

Радник поједе оних седам динара и то, не да 
одржава снагу, већ голу душу, a шта можс са ових 
10 динара да учини када га не чека -- двоје леие 
no „цвај-киндер" систему — већ 10 код куће, a да 
не урачанавамо остале његовс издатке. 

Ja апелујем на господина Министра саобра- 
haja, да у вези са господином Министром социјал- 
не политике настоји свих снагама да се то питањс 
реши, и да се, помоћу надзорних органа који су на 

терену, контролише досад неконтролисана посту- 
пања плаћања и радно време. 

Сада долази начин запослења. Ту су, с једне 
стране, свемоћна фирма и предузимачи. Ту су у 
првоме реду њихови интереси, који немилостиво 
потискују очекивања изгладнеле народне радне 
снаге, na чак, ако хоћете, и интереси државне no- 
литике, која се толико у сваким приликама радо 
огрће плаштом јавних радова — a у ствари, при 
оваквим условима то je кулук. 

C друге стране, Министарство саобраћаја које 
би, ако хоћете, требало бити прво. Све друго na и 
разложни утицаји као већа сиромашност, запосле- 
ње старијих на лакшим местима око чувања ту- 
нела и других објеката не улази у обзир, јер газде 
на терену не хају и не маре чак и за препоруке 
активних високих државних функционера, као 
што нису марили ни Запорошки козаци за сул- 
таново писмо. 

Господо народни посланици, да би овај јавни 
рад т-шао ону ефикасност, коју он треба да има, 

^ да би народ видео од њега оно, што с правом оче- 
1 кује, ja молим г. Министра саобраћаја да се узме 
при овоме запослењу база, која je најприроднија. 
a не повлачи за собом никаквх незгода, наимс. 
треба с обзиром на ову сиротињу, свих околних 
срезова поделити рад у секпијс за запослење, тако 
да сиротиња целога краја буде равномерно запо- 
слена. 

Taj план he повући за собом н запослење још 
многе другс сиротиње из свих крајева целе земље, 
јер посла тамп имл и биће га неколпко година, 
само треба реда и правичности. 

Ha KOHUV скрећем пажњу г. Министру саобра- 
hala да посвети своје интересовање и при експро- 
iipin;iiuiiii земљишта, која се, проласком,пруге тим 
крајевима, одузимају сел^ацима. 

Незгода je ту та. mro npvra, где пролази пое- 
ко зомл.итта поиватне својине. пролази преко ора- 
ница или лмвали, којих у опим крајевима и онако 
има иало. 

Ja верујем, да ћс комисијс, којв то питање 
буду решавале, добити инструкције, да при оце- 
п.ивпм.у пткуппппс. узму све деликатпе елементе 
у обзир. Нс смс се дозволити, ла се хук будућих 
локомотива помеша са хуком сиротнњс. која ће 
остати иожда без комадића земље и кућитта. 

Ja ћ\' да завршим га једном добронамерном 
ortacicoM.'a то ie да трбба при запослењу сиротн- 
н>е опогп краја пставити на страну политичке мо- 
моитс. него треба једнакост v поступку. na падило 
се то ii cmioTim.ii с   ione или деснс обале Уне. 

Како то до данас unie на терену учињено, ja 
hy гласати против. (Одпбравање и пљескање на 
левици.) 

Pretscdnik Stevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik  !.'.  Milo?; Rnšovič. 

Милош РашовиК: Господо народни посланици, 
mi сте сигуР«0 '^:и]- баРем пРеко радиа' д;| се оио 
појаипо јсдин специјалиста за црпогорскс желез- 
iiiiue, али сте нсто гако чулА, да je тога специЈа- 
листе нестало и да je с њиме нестало и онога ху- 
мора im l'.iuiv »бог тога, што се усудио да говори 
o црногорским железницама. 

ja нцсам инжињер, и према томе не бт могао 
стручно иа гоиорпм o железницама али o црногор- 
с-ким железницама иогу ла говорим стручно и као 
правпик. 
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Господо народни посланици, Министарство 
саобраћаја има v својој мисији да испуни два врло 
тешка задатка. Јелан, да разумном саобраћајном 
политиком повеже mro више у иелину све крајеве 
нашег народа који cv одвојено живели и развија- 
ли се економски и духовно, да гиме помогне про- 
цесу стапања и духовног уједињења народа; и дру- 
ги да тако исто разумном политиком задовол-.и 
општим економским приврелним интересима наше 
земље. 

Истина je да се .ова два задатка не могу тако 
лако једновремено испунити, јер се често не само 
не подударају но и противе. Али баш у томе лежи 
павни задатак сваког Министра саобраћаја да нађе 
решење да оба задатка задовољи паралелно и то 
не једног на потпуну штету другог и обратно. 

Истина je, да и ранији Министри саобраћаја 
нису се овим начелом много руководили, али г. др. 
Гпахо не само да се није руководио него je и по- 
пуш-ио ако се штогод v овом смислу учинило. 

Cea његова политика састоји се v поставл.ању 
што већег броја муслимана и то својих приста- 
тииа Да би што већи број л,уди могао запослити, 
L ie потпуно занемарио одржавање објеката, што 
> v свом експозеу и гам признао. говорећи да ће 
морати тражити ' накнадне кредите за њихову 
оправку. 

До сад je колико се зна из врло поузданих 
ичнооа запослио v Босни и Хериеговини више од 
6 000 Муслимаип (Жагор и приговори v центрумг.) 

Ja немам времена да за ово кратко време из- 
„Р,гем цео хаос и несрећу, Koiv ie г. Спахо починио, 
,uiiieH   осећања   наиионалног јединства   и  целине, 
a  поема томе и гледања на ствари са једне више, 
п.т.те тачче гладишта, он се сав заложио да за- 

^ноч.и себичне интересе CBoie и.нГ.лиже околинс 
rnvne   Koioi   припада.  Он  je  потпуно доследан 

^ие^има изистмм v cBoioi бајрамској резолуци.1И, 
Joioi каже: ..BiepvivhH да смо тумачи политнч- 

V r  и пелигиозног увјерења и  жеља милион и no 
^ гоповенских Муслимана. Словена настањених v 
'„пжави која данас носи име Југославила. данас v 

,\г«нм   \иутрптн>им   ппиликама   Краљевине.  сма- 
W> нужним означити увјерење и смјернице. ко\е 

[u,naiy водити BiepcKO аутономни и политички жи- 
вог МУСлимана v оквиру ono лржаве v буДућИости. 
излажемо слиједеће. 

D   Муслимани   v   данашњем   територијалном 
^и-випу сматрају се у властитој народној дожави, 

гматпају облик стпиктно уставне монархијејош 
Гвек погодним као облик впховне државне управе. 

2) Муслимапи. којима  ie најшиои дсмократи- 
1'една  од врховних  верских заповести, траже 

тдрно уреНење државе на широко заснованој фе,- 
пативно! бази. унији  југословенских зема.т.а. ол 

'еу      би безусловно ie m;! федеративна  !единииа 
КмГла   na буде Босна и Херцеговина v г.раницама 
^ifi' голине..." (Нурија Поздерац: Ko вам ie то 
писао') To ie написао г. др Спахо (НуриЈа Пт- 

"Tniir Пп гами v m нг вепујетеП Нека демантује 
'   ''    Спахо  (Hvpn'm Ппздерац: Tla и Rn сами нс 
деруј'ете, госполиие!) Бићемо задовољни да r. Спа- 
хо ово демантује. 

Е      rvuc шта се каже: „Муслиманско пучан- 
^во   сматра|-ући   дана .и   политички  режим  не- 

'пм.л.тм инесавременим и  гиранским, изЈашња- 
ore поотив тога и стоји v опозицији и искрено 
жели   да аржавна криза буде решена без икмкт.х 

гериторијалних штета no државу, без увођења ре- 
пубЛиканског система државне управе." 

Ja сам само неке ставове навео из ове бајрам- 
ско резолуције да видимо на коме становишту r. 
др. Спахо стоји. За мене je ово важно ради обја- 
шњења његове саобраћајне политике. (Жагор и 
приговори на десници. — Гласови: Да ли je то све 
што имате да кажете?) HMaivi још! 

Ja сам, господо, из ове његове резолуције npo-, 
читао ово, да би вам било јасно како je и зашто 
г. Спахо учинио у своме програму железница 
извесне измене. Ja ћу навести само два критична 
случаја који he потврдити, да су апсолутно у са- 
гласности са овом његовом резолуцијом.' 

Прбо je питање моста на Дунаву. Пре рата, 
закључена je била конвенција између Србије и Ру- 
муније o грађењу моста на Дунаву код села Цига- 
наша. Ta je конвенција прошла кроз Скупштину 
и ратификована 1914 године. Рат je онемогућио 
граНење тога моста. После свршеног рата Руму- 
иија je избегавала да изврши конвенцију, тражећи 
да се промени место код Циганаша na да се мост 
подигне код Турн Северина. Наравно како су овде 
у питању наши велики национални интереси a за 
Румунију више себични и лични интерес једног 
политичара, то наша држава није хтела никако да 
одступи од закључене конвенције. И после 14 го- 
дина упорне дипломатске акције са наше стране, 
a наоочито благодарећи високом ауторитету Кра- 
л^а Александра, који се сав био заложио за ово 
питање 1933 године на састанку Краљева у Буку- 
решту — Краља Александра и Краља Каоола. no- 
стигнут ie дифинитивни споразум између Титу- 
леска и Јевтића, да се мост подигне код села Ци- 
ганаша, онде где je утврђено и конвенцијом. 1934 
године v Букурешту, на састанку Мале Антанте 
утврђено je поново да се мост подигне код Цига- 
наша. Али после смрти Краља Александра румун- 
ски Министар саобраћаја поново покутава да 
измени ову одЛуку. И Влада г. др. Милана Стоја- 
диновића и г. Спахо 1935 године одбијају овај 
предлог Румунске владе. Али на велико изнена- 
Нење целе јавности, a нарочито оних који су знали 
са колико се дипломатске упорности са наше črpa- 
ne тражило подизање моста на овом месту a ис 
код Турн Северина, ппочитали смо да су г. Стоја- 
диновић и г. Спахо у Букурешту пристали на изме- 
ну овс конвенције, за коју се nama лржава пуних 
40 година борила. 

Јавност због цензуре није могла да буде оба- 
вештена o великој важности овога питања. (Један 
глас са деснице: за Крајину je веома важно!) За 
Крајину je важно, али je рђаво свршено. За државу 
je важно да буде код Циганаша. 

Несумњиво, господо, да није ово питање било 
од голике важности за државу, не би се наша др- 
жава 40 година борила да се мост подигне код 
Циганаша a не код Турн Северина. Да ли je, го- 
сподо, могуће да г. Милан Стојадиновић и г. Cna- 
хо нађу да не одговара нашим интересима да се 
MOćT подигне кОд Циганаша, где смо 40 година 
тражили да се подигне, него да се подигне онде 
баш где су тражили Румуни —. код Турн Северина. 
(Граја на десници). Ja ћу вам, господо, укратко 
изложити зашто je важно да се мост подигне код 
Циганаша a не код Турн Северина. Пре свега, овај 
мост на Дунаву требало je да буде најдиректнија 
веза Одеса—Букурешт—Тимочка Крајина—Ниш-- 
Куршумлија—Приштина — Пећ — Јадранско Море. 
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Други крак требао je да иде Кучево—Пожаревац 
—Београд—Јадранско Море и веза са Бордоом, 
гако звана линија Одеса—Бордо. Међутим румун- 
ски министар, који je из Турн Северина и коме je 
Турн Северин изборни срез, заложио сс да се мост 
гу подигне. И благодарећи томе што je на несрећу 
ове земље дошао један моменат кад je овако 
судбоносно питање за земљу за које се она 40 го- 
дина борила, дошло у руке једном човеку, који 
није HNfao ни смисла ни осећања за тако високе 
националне интересе. (Један глас: A они у Руму- 
нији су имали) Румунија je своју ствар постигла, 
али смо ми зато изгубили своју. Цео саобраКај 
који je требао да иде правцем који нас интересуje, 
нећс IIIIH тим правцем, него ће ићи правцем: Турн 
Северин—Opiuasa—Темишвар преко Румхнске те- 
риторијс. (Један глас: И ви сте били у Министар- 
ству на положају na сте могли нешто учинити. 
(Док смо ми били на положају, ми то нисмо дозво- 
лили. Четрдесет година смо се борили против 
таквог решења. Кад бих ja био разрешсн од 
дужности тајне која ме везује као бившег чинов- 
ника Министарства спол-.них послова, ja бих Вам 
могао много више o томе рећи, али надам се доћи 
ће време кад ће они који су ово урадили пвако, за 
то и пдговарати. Јер ваљда знао je Краљ Алексан- 
лар зашто се за ово питање 14 година залагао. 

У вези са питањем овога моста, исто тако 
иажно je и питање Јадранске железнице која je 
трсбала да иде правцем: Ниш—Куршумлија—При- 
штина—Пећ. Још 1913 године, одмах после осло- 
oohen.a Јужне Србије, започело je трасирањс же- 
лезничке пруге познате под именом „Јадранска 
железница". A постојала je и железничка мрежа 
ппеко Ниша—ГТоокупља—Куршумлије—Подујева и 
Приштине до Пећи, одакле сс имало продужити 
la.i.e трасираизе преко Црне Горе са изласком на 
Јадранско море. За OBV пругу нарочито сс интсре- 
совао nam неумрли Крал. Ујединитељ Алексанлар, 
који je трасг за време радона обилазио и инсисти- 
Dao да се mro брже ради и доврши. И благодапећи 
Његовом настојању и иницијативи, закљуЧен ic за 
rpaiicn.e тс пруге и уговор са друштвом ..Бати- 
њол", na je закључен и зајам у потребној с\ми за 
извршење свију радова. Како je всћ био изгоаНен 
део пруге од Ниша до Клрпимлијс, то со имало 
одмах приступити грађењу оиога дела npvre o i 
Куршумлије преко Подујева до Приштине, но ono 
ie грађење олложсно, a изграђен je лео пруге ол 
Приштине до Пећи, и ту се стало. Остао je и fian>e 
прекид радова на лслу пруге Куршумли|а При- 
штина, за чије rpahefbe постоји закључеп уговоо 
ca оруштвом „Батињол" и депонована ол закљу- 
ченог зајма за изгрпдид' овога дела пруге новап \ 
суми од 200 милиона линара, колико je noTnvHO 
тнол.но за довршење овс npvre. По ПОСЛСДЊО! 
нзмени уговора са друштвом, морали су се рплови 
отпочоги пајдаље 1 новембра o. г. Дакле, са о.Вом 
сумОМ трооало je ла се почну ралови од 1 иовембра 
за изградњу npvre КуршумлиЈа Пјриштина, ieo ie 
o i rora цана nama држава обавезна да плаћа инте- 
DCC на позајмљени повап, радила се пруга или ii'- 
Мвђутим, госполин Министар саобраћаја не жели 
i:i грачи onaj део npvre, neti je ОДЛучио та re ма 

II.eno место гради пруга v Босни, RapflBHO СХОДНО 
ihcromni интересима... (Протестп na десници)... за 
Kojv се on нарочитр заложио и већ ол npe иеко- 
лико мсссцп води прсговорс- са лр\ пггиом „Бати- 
и.о.Г' да се iiocTojeliii vronop зп npvrv Kvpin\\i,'m ja 

I IpimiTHHa измени. 

To друштво „Батињол" закл^учило je и зајам 
за грађење ове пруге. Али једним противзаконитим 
актом г. Министра • Спахе, обуставлзен je сав рад 
на грађењу ове пруге и пренет на сасвим другу 
страну, у Босну. Ja питам овлс јавно r. Министра 
Спаху, зашто je обустављено грађење пруге Кур- 
тумлија—Приштина, кад je за њено грађење за- 
кл.учен \товор, кад je њена траса већ довршена 
и кад су за њену изградњу осигурана и сретства 
Финансијским законом. Зашто je укинута секција 
за грађење пруге Куртумлија—Пришгина? Ha 
основу кога je законског прописа, и на основу чи- 
јег je овлашћења Министар г. Спахо имао права 
да na место ове пруге Куршумлија—Приштина, за 
коју je већ постојао уговор, који je Народно прет- 
ставниттво већ одобрило, обустави грађење те 
npvre и отпочне грађење једне сасвим друге пруге, 
која се тек сад отпочела да трасира. Ha OCHOBV 
кога закона je г. Спахо овај новац, намењен за 
пругу Куршумлија—Приштина, могао употребити 
на грађење пруге у Босни? On за тај свој поступак 
нема ослонца ни у једном закону, a on je противан 
и постојећем уговору o зајму, — a и да ne говорим 
o томе, да се тим пачином одузима хлеб синовима 
једног од најхрабријих лелова нашег народа, оним 
Топличанима који су били страх и трепет непри- 
јатељу. познати под имепом војници гвозденога 
пука. Ja немам, господо, ништа против тога да се 
граде железнице и у Босни, јер cv one и тамо по- 
требне, али сам одсулно противан томе да се но- 
иац, који je већ намењен и законом одређен за гра- 
liiii.e желсзнипе у једноме крају, одузима ол тога 
краја и употребл.ује na железнице у једном дру. 
гом крају. To није nn поштено ни морално, јер то 
значи одузимати хлеб становницима онога краја, 
гле je имала ла се изгради железница. 

Исто тако Лалранска npvra, која je на конфе- 
ренцији инжињера и привредника из целе земље, 
vcBojeiia: ia се грали ол Пећи за Пoдгopицv на 
Јадранско Море, та npvra која je усвојена и Фи- 
иансиским законом за 1928/29 годину и ради које 
се 'io сада потрпшило 2 милиопа линара, лакле, 
II tv ie nnvrv г. Спахо избацио из пројекта. (Тла- 
romi иа песнипи: Taia Спахо није био министао!) 
Дли je caia Министап кад ie изостављена из npn- 
јекта Koju  je он израдио. (ГрајаУ 

Pptpretseđnik Franlo Markić: Gosnodo, nitanie 
o kome se danas raspravi ia u Narodnoj sUunštini to- 
liko je važno da se пр hi moi'lo rasnravljati upadi- 
cama, C.osnoda koia žele da o tome nitaniu rasorav- 
liaiu, neka se iave /a reč, a ne da unadicama produ- 
žavamo i inače kratko vreme koje imamo na raspo- 
ioženju. 

Милот PauioBHh (наставља): Господо посла- 
ници,   \   onoj  земљи   нема  апсолутно  ни  једнога 
краја који no својим   ребама и no својнм за- 
слугама Ааслужује mimo у овом погледу него 
Црпа Гора. Међутим од 2500 км. железничке мре- 
же колико je од Ослобођења у Југославији на- 
прављено, у Црној Гори mije ни једнога кило- 
иетра направљено. A треба да знате, ла су nanio 
репарације потрошене у вашој Босни и у нашој 
БОСНИ И мм никад imuna npoTimv тога нисмо ре- 
IIII, Данас кад треба да сс нама да ono mro jo 
наше, да се учини оно mro je чаиио требало учи- 
muni. Министар Спахо хоћс и то да нам одузме, 
го mm иам je раиијмм законом одобрено, TO што 
je услов naiiioi  живота. 
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Исти je случај ca пругом Устипрача—Фоча— 
Гацко—Никшић—Подгорица. И ова npv.ia je оила 
ушла у пројекат за изградњу. Тридесет народних 
посланика Зетске бановине који седе међу вама, 
сложили смо се сви за ову пругу. Исто гако сви 
иривредници Зетске бановине тражили су једним 
меморандумом да се ова пруга ради у овом прав- 
цу. Одједанпут долази г. Спахо и, без обзира на 
све ови, на штету виталннх интереса Зетске ба- 
новине скреће правац пруге преко БилеКа на Са- 
рајево, само да не би Црна Гора добила везу са 
Београдом. Линија Усгипрача — Фоча\— Гацко— 
Иикшић—Иодгорица јенеопходно потребна за ко- 
муникацију и везу између Србије и Црне Горе, 
коja се иредала у наручје срцем и душом својој 
браћи и ујединила се са Србијом, не водећи ра- 
чуна o својим себичним интересима. Сада ево 
i ' Спахе да промени правац пруге преко Capajesa 
и тиме учини тежак ударац Црној Гори. Mu му 

никада нећемо заборавити. Имао je г. Спахо 
својих предака који су се и раније борили нротив 
живота Црне Горе и Црногораца који micv успе- 
ли, na неће ни он данас успети.... 

Potpretsednik Franjo Markić: Molim Vas, go- 
soodine govornice, da se ne služite s takvim vreda- 
'iućim izrazima i da ne iznosite takve nemogućnosti, 
da su SL> pretci i,r. Spahe borili protivu Crne Gore. 
Izvolite se zadržati  na  predmetu. 

Милош Рашовић (наставља): Ja говорим исти- 
Hv iep ово што ради i. Спахо, и ти што ради г. 
m' Корошец, који je прогласио Црногорце издај- 
нииима и комунистима могу да раде само непри- 

.атељи. A ето видите Суд за заштиту државе од 
2Q8 оптужених за комунизам, ослободио je 280. 
д .и пошто су 11 месеци мучени. Такве л.уде на- 
Сива r Корошец сепаратистама и комунистима. 

вас упућујем на људе из ваше средине да вам 
^аж\- ча ли су то комунисте или се je тиме ишло 
•амо на то, да се створи мржња цзмеђу Црне I ор£ 
Београда   O томе нам  сведоче 270 истражних 

члписника, где људи износе своја мучења и зло- 
гтављања.  Суд je  пустио те људе   као   невине   и 
loe'iHo ча се њихови мучитељи оптуже сулу, али 
..L,' cv  они  \   рукама r. Корошца, и ja вас уве- 

павам да ниједан од њих неће бити предат суду, 
ако je Државни суд за заштиту лржаве прихва- 

тио аакључак оптужнице да се сви мучитељи оп- 
■лс суду. Двеста осамдесет поштених, пеправ- 

них  Црногораца држано je   11   месеци  v затвору, 
Tci- после П месеци изведени ej пред Државни 

"л за заштиту државе. II после 11 меееци биле 
..,,.', њиховим гелима страховите ране и ожил>ци 
п„ MVien.a. тако да je Суд и после 11 месеци мо- 
•ао да констатује да су мучени. Je ли то и за 
Lnra било потребно? За чији се рачун го радило, 
ако ne за рачун и v духу пунктација. 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospoditie govor- 
ni5e, ja Vas molim da govorite o budžetu koji je na 
dnevnom redu. 

Милош Рашовић (наставља): Г. Спахо je дакле 
оповргао грађење one жељезнице која je озвко- 
нена и која je била усвојена на општој конферен- 
„ији свих инжењера и привредника \ земљи и koja 
ie ушла v Финансијски закон за 1928/29 годину. И 
сада иако je та жељезница озакоњена, долази г. 
Спахо и то ништи. (Гласови из већине; Вн гово- 
рИТе против Босне!) Ja не говорим противу Босие. 

Ja то најкатегоричније одбијам. Ja говорим про- 
тиву рада једног човека који ствара раздор између 
Босне, Црне Горе и Србије. (Гласови из већине: To 
није истина!) To je истина. Против rora ja говорим, 
и то ми je дужност да говорим, јер ja сам се борио 
за уједињење југословенске државе, a сем мене 
борило се још 15 чланова моје куће. (Гласови са 
деснице: Ниси се само ти борио! — Жагор). 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodine govor- 
nice, izvolite izlagati svoje misli, a vas, gospodo po- 
slanici, molim da ne upadate g. govorniku u reč. 

Милош Рашовић (наставља): Ja сам сматрао 
за своју дужност да то овде кажем. (Гласови из 
већине: To није проповедање љубави међу бра- 
ћом!) Хоћете да нас стављате на ченгеле, na да 
онда проповедамо љубав. Ено вам аката у Држав- 
ном суду за заштиту државе. (Гласови из већине: 
Ви говорите против Босне!) Ja не говорим против 
Босне. Ja сам се борио за Босну. Ja говорим против 
једног човека. (Глас са деснице: Што Ви само исти- 
чете: Ja, na ja! И ми смо се борили, a не само Ви!) 
Ja кажем да нисам против Босне. (Глас са деснице: 
Ти говориш за инат!) To није истина. Ja говорим 
против једног човека из Босне који ради no својој 
вољи и против слоге. (Др. Бранко Миљуш: To je 
и у интересу Црне Горе! Није за то крив г. Спахо 
Ои je заслужан за то!) A шта ће да кажу на то они 
људп у Црној Гори, кад се њихово одузима. (Др. 
Бранко Миљуш: To je у општем интересу државе!) 
To није истина. To je локална ствар. {Др. Бранко 
Миљуш: Немој тако да говориш! — Жагор.) 

^ Potpretsednik Franjo Markić: Molim Vas, g. Mi- 
lj uše da ne upadate g. govorniku u reč. 

Милош Рашовић (наставља): Ta пруга није»у 
општем државном интересу. To je један чисто ло- 
кални интерес. {Др. Бранко Миљуш: Она иде са 
запада Босне на исток Србије. Тиме je довољни 
речено!) Веза жељезничка са Косовом и Метохи- 
јом, то je питање опстанка Црне Горе. Ви хоћете 
да ми будемо жртва воље и каприиа једног бо- 
санског везнра. Па то не може да буде, нити ће 
бити. (Ha десници протести и жагор.) Пруге које 
су биле и имале приоритет: пруге у Санџаку и у 
Јужној Србији суспендоване су из овог сада npo- 
грама и стављене на треће место. 

Зар нема интереса Јужна Србија, Санџак и 
Црна Гора исто тако као и Босна. (Упадице.) Ви 
бисте требали да видите, ви Јужносрбијанци, где 
су ваше пруге и на коме месту. 

Дакле, господо, пруга Устипрача—Гацко— 
Пикшић која je требала да се ради и која je ушла 
у програм кредита за јавне радове она се не ради. 
И, господо, веза Никшић—Подгорица уопште није 
узета у комбинацију. Господо, треба да имате у 
виду да су све ове железнице које постоје у Југо- 
славији израђене на дуг и да Југословени соли- 
дарно плаћају. Треба знати да je 2.500 километара 
железничке пруге подигнуто на територији Југо- 
славије a ни једап километар на територији Црне 
Горе. Па зар то треба да буде солидарно плаћено? 
(Један глас: Није рентабилно!) Не тражимо туђе, 
тражимо наше сопствено, оно што нам je отето И 
потрошено на другој страни. Зар je пОтребно да 
будемо ми Црногорци нека општа жртва? Због 
оваквог рада je незадовољство у Црној Гори. 
Цриогорци су увек на линији народног јединства 
n бориће се за њега, али ће се исто тако борити 
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и за своја права, неће их више нико отимати. 
(Граја и упадице). Можете ви да вичете на Црну 
Гору, u да je окривљујете због комунизМа, не пали 
то више! (Г[)аја, протести и гласови из већине: 
Иико то није ни казао!) Тако су je огласили Стоја- 
диновић, Корошец и Спахо. 

Potpretsednik Franjo Markić: Molim gospodina 
govornika da nastavi svoj govor, a gospodu posla- 
nike nioliiii da ne upadaju u reč. (Glasovi i/, većine: 
A on neka ne vreda!) 

Милош Рашовић (наставља): Ja говорим истп- 
ну, na ако истина кога Bpelja, ja не могу ништа за 
то. AKO неко нађе да од свега овога што сам рекао 
mije Кешто нстина, нека дође овде na нека докаже. 
(Упадице, ipaja и ме1)усобно објашњавање међу 
посланицпма). Господо, хоћу још једанпх т да на- 
гласим ДА ja нисам против Босне. Ja двојим и ге 
како двојим интересе Босне и Херцеговине од 
интереса појединаца, који не заступају ни интересе 
Босне ни интересе Југославије, већ интересе једне 
иерске организације. (Упадице и rpaja). 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodo, ja ne 
razumem radi čega ovolike silne upadice. To je tako 
krupno pitanje, da se ne bi moglo jednim govorom 
ili upadicama da reši. Gospodine govornice, nastavite 
svoj govor i nastojte da ga skratite. 

Милош Рашовић (насгавља): Ви знаге, го- 
сиодо, да \ кредитима за јавне радове није били 
mi једног динара за Црну Гору. Г. др. Стојади- 
новић кад je био у влади Богољуба Јевтића Ми- 
нистар финансија, рекао je тада да имамо кредит 
за желознице и то за пругу Устипрача- Фоча 
Подгорица. Међутим, то je остало само празно 
ooehaii.e, празно само зато mro кад je дошао за 
Миннстра саобраћаја г. др. Сиахо, он je Окренуо 
железницу na други крај. (Послапици из већине 
упадају  поново говорнику у реч). 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodine govor- 
nice, nemojte se obazirati na upadice niti na njih od- 
govarati. Izvolite nastavili svoj govor. 

Милош Рашовић (наставл.а): i ie могу ла ro- 
ворим o кајвиталнијим интересима једнога краја, 
кад чујем овакве упадице са Ojbe стране. 

Potpretsednik Franjo Markić: Vi ste zaštićeni sa 
OVOga mesta kao i svaki drugi. 

Милош Рашовић (наставља): Ja сам имао при- 
лике ла чујем међу упадицама са one стране до- 
ста тешких увреда за српство, (Гласови ка већи- 
ne: I Inje истина!) A шта je казао r. Бехмен кад 
je ninao no Санџаку? Говорио je, да Црногорце 
треба ci i UM,aru! (Минпстар без портфеља др. Шеф- 
кија Бехиеи: To je, господине, неистина! Hn сие- 
сно говорите неистину! Жагор и rpaja). Истина je! 
A шта сте радили г. Бехмене, сад у Дубровнику, 
кажите нам то: Дошао je господин у једну кафану... 
(Страхиња БорчсављеипИ: Није истина да je г. Бех- 
мен io казао!) Не препоручујте се Ви ииштаг. Бех- 

' (Страхиња Борисацљевић: Нисте Ви компе- 
гентни да браните српство!) Ja сам компетентнији 
од Иас! (Граја и међусобпо објашњавање). 

Potpretsednik Franjo Markić: G. Borisavijevićn, 
opominjem Vas na red. (Strahinja Borisavljevič i 
dalje dobacuje.) 

Милош Рашовић (иастав,1..1): Шета шетач ОД 
клуба до к.1\оа, не зна му се ни место, не ана м\ 

се ни седиште у Скупштини, и он xohe да брани 
српство! 

Нека нам каже г. Бехмен шта je било сад у 
Дубровннку,  зашто  су два  официра ухапшена.... 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodine Rašo- 
viću, ovog momenta se ništa ne tiče Narodne skup- 
štine šta je bilo u Dubrovniku, izvolite nastaviti Vaš 
g( ivor. 

Милош PaiuoBHh (наставља): Тиче ce два 
официра, војске, којој смо јуче онако акламовали 
овде у Скупшгини, и који су ухапшени због др. 
Бехмена. (Чује ce: Што су изазивали!) Нису иза- 
зивали. Они не морају да познају Министра др. 
Бехмена у   цивилу.  Зашто  je  он  ишао  њиховом 
столу? 

Господо народни посланици, изневши да сао- 
браћајна политика господина Спахе исто тако 
као и унутрашња политика г. др. Корошеца иду 
директно на то да створе психозу незадовољства 
и мржње код појединих крајева, што ce видн no 
пачину спроврђења њихове политике, ja изјављу- 
јем да за овакав буџет не могу гласати, и не само 
ja него ни један Црногорац, који заступа инте- 
ресе свога краја онако како то треба да их за- 
ступа. (Пљескање и одобравање на левици). 

Potpretsednik Franjo Markić: Ima reč narodni 
poslanik g. Milenko Glišić. 

Миленко Глишић: Уважене и поштоване го- 
сподо колеге, изашао сам овде да и ja кажем своје 
мишљење o буџету Министарства саобраћаја. Ja 
нећу да нападам Господина Министра, јер сам ja 
некад био његов пријатељ. (Жагор) — Молим вас, 
господо посланици, да ме лепо саслушате јер и ja 
сам према вама био увек лојалан. Понављам да сам 
био велики иријатељ 1'ос11одина Министра пре 
10 година, што ми он сигурно неће одрећи. (Мини- 
стар саобраћаја др. Мехмед Спахо: И сад смо при- 
Јатељи.) Јесте, али видите Ваша ce врата за мене 
не отварају. Me знам ко je управо за то крив и не 
могу да тврдим ни o коме ништа, тек ja нисам 
могао да будем примљен од Вас. Ja сам Господина 
Министра много ценио и поштовао јер, као што 
сам рекао, ja сам био његов пријатељ у нужди, али 
не и у добру. Али, од како je он Министар, изгледа 
ми да више нисмо пријатељи, али ипак за то ja 
iiehy да поклекнем ту, него хоћу да будем јунак н 
отмен. Ja сам био један од његових најбољих при- 
јатеља и ишао сам за његов рачун и радио оно 
што многи други његови људи нису хтели да раде. 
Али ja му за то све не приговарам. 

Potpretsednik Franjo Markić: Molim Vas, go- 
spodine govornice, na dnevnom je redu diskusija o 
Ministarstvu saobraćaja. 

Миленко Глишић (наставља): Ja сам ово само 
онако узгред споменуо и мени je драго што после 
целог овог путетествија нисам био Господину Ми- 
нистру саобраћаја на досади ни један дан. Имао 
сам ПОТребе да будем иримљен, a нисам био прим- 
љен, ипак hy за то да останем отмеп. Ja сам великп 
поштовалац Господина Мипистра, и ако буде по- 
требе OTul.n l.\  чак и његовој кући, и кад га сви 
његови пријатељи садањи напусте ja hy му рећн: 
ево мене опет. (Жагор...) Изгледа ми да су господа 
иадо нервозни или уморни, na мисле да ће и небо 
преврнути, a сад, господо, да пређем на ону ствар 
o којој мислим да говорим. Ja сам једном гФили- 
ком  папомепуо да сам против тога да ce Мини- 
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старство саобраћаја даје цивилним лицима, не зато 
што je ту сад r. др. Спахо, него сам уопште за то 
да се не даје цивилним лицима већ да се придода 
Министарству војном и то ни због чега другога, 
него због ових прилика које нам се наговештавају 
ла ће можда бити и које he вероватно и доћи. 
Џеврем ToMiib: Па ено вам тамо г. Наумовића, он 
ie резервни официр!) 

Ja нисам против г. Спахе, него сам зато да 
оваГ ресор у интересу наше државне моћи и у 
интересу државних погреба пређе у једне руке, 
Koie cv највише всзане и које су најпотребније за 
наш  народ, a то  je  у  руке  нашег Министарства 
војске. 

Разлог je овзј. 
Ви знате да je највећи потрошач данас на же- 

лезницама војска, na кад они те гломазне рачуне 
и обрачуне свршавају, зашто не би та чврста рука, 
Koia није политичка, имала и Министарство сао- 
бпаћаја. Ако хоћете да иде кнап, да се не ваља 
fivoe наопачке и да иде правилно као што треба, 
онла треба то да преузме Министарство војскс. 
Пнла неће бити политичких рачуна и обрачуна, ни 
неправде, тамо he све ићи под конац, као што иде 
У ВОМорате сви no души да признате, да нема ни 
,>лног Министарства у овој земљи, у коме иде све 
тако под конац као у Минисгарству војске. 

Није ми намера да вређам ни господина Ми- 
нистоа нити чиновнике, ни мале ни велике, нити 
глужбенице. Част и чест женском свету, али у Ми- 
»мггарству војном начелник нема шест дактило- 
гоафкиња и писарица, него дођс војник и зато се 
посао свршава. (Веселост). 

Ja хоћу да кажем, да he вас глава заболети, a 
i* сам при путу. Немојте бацати ову линију у праву 
J^Mnv i<oia he требати свима, и немојте мислити да 
£ говорим из пакости, или из рачуна. Ja сам зато 

се упосле све те чиповпице и да имзју не 30, 
„рго и 60 динара дневно, али да зараде својим 
nlnoM Ja бих из свих министарстава створио уре- 
пе али не ове уреде, где се врши пљачка на основу 
t%e социјалне политике, ja бих их сместио у те 
^иле na да кроје капе и мундире и нека зараде 
мргто' 60 динара и 100 динара, али нека буде мајка 
u /lOMahnna. A ту би упослили људе, који имају 
гпоему, који имају школе, који траже хлеба и no- 
^fmiv се од немила до недрага и досађују ми- 
ммг-тима и губе време у своме позиву, на који су 

"vl'eHH и зашто су свршили школе. 
potpretsedink Franjo Markić: Gospodine posla- 

nje ia sam Vas malo pre opomenuo da je ovo di- 
SoSija o budžetu Ministarstva saobraćaja. 

Миленко Глишић (наставња): Ja o томе и го- 
„ооим Господине Претседниче. Ja ово мало гарни- 
пчм   iep свак има на то права. (Веселост). 

' Ia сам и због тога рекао, да Министарство сао- 
fin3haia треба дати Министарству војном. Тим би 
о^ики прилив новца био на много бољем и ко- 
оиснијем путу код Министарства војскс него код 
Министарства саобраћаја. 

Тд бих имао још много да говорим, али he 
пполуктиван и послован човек разумети и ово што 
^Гм пекао. Ja xohy да кажем: част и чест вама чи- 
^овницима, али ja желим да се ово забележи у 
ЈмпгпаФске белешке. И кад буде хтео неко да их 

S! видеће да ли сам ово рекао паметно или 
нисам. 

Лепо je рекао један наш пријатељ, који je 
поднео један амандман, г. Секула Зечевић, да кад 
би се војним снагама радило да би се нешто и ура- 
дило. Свак кука да нема пута и железнице, свакога 
боле невоље његовог краја, a зашто нас je народ 
овамо и послао, него да гледамо што се може да 
учини, да се своме крају одужимо. 

Када on и у Министарству саобраћаја све то 
било тако као у Министарству војном, све би 
ишло како треба. Ja морам признати да се ни у 
једном Министарспп HL' свршавају послопи тако 
брзо, као у Министарству војном. 

Немојте, господо, да ме погрешно разумете! 
He упућујем ja ово на Министра cao6pahaja, него 
говорим онако, гснерално. Камо лепе cpehe када 
би се не само у Министарству cao6pahaja, него 
и у Министарству пошта тако радило! Никада 
не би било толико дефицита као данас! Јер и мој 
и твој син ништа не ocehajy, док ne дођу пред 
каплара. Тек када се враТе од каплара, другојаче 
стоје пред нама. 

Пребацује нам сс много како се баца овде, 
како се баца онде. Није никакво чудо. Ми нисмо 
противу онога што иам треба, него смо противу 
онога што нам не трсба! Ja hy гласати за онај 
буџет, за који знам да je потребан. A сад да npe- 
licM на извссне моје опаске, ако r. Министар xohe 
да их прими. 

Подвоз na жељезницама код нас на међуна- 
родној роби je веома скуп. Има посланика који 
раде са дрвима, na они то најбоље знају. Погле- 
дајте само шта кошта превоз кубног метра дрва! 
Да ли држава мисли да човек који превози дрва 
краде и да ли и он треба да живи? Један метар 
дрва кошта 34—40 динара. Међутим, само за под- 
воз има да се плати око 50 динара, што значи 
скупља дара него масло. Или за један вагон ја- 
i'vka од Пожегс до Сушака има да се плати за 
превоз 7.000 динара. Поред тога долазе још дру- 
ге таксе. Због тога ja предлажем да тарифс буду 
сношљиве. Иначе Министар саобраћаја не треба 
да дозволи да MV ja ca мојим ужичким кириџи- 
јама будем конкурент поред пруга приликом пре- 
поза јабука, јер ако остану овакве тарифе, ja hv 
бити у стању јефтиније да превозим јабуке, него 
г. Министар са својим жељезницама. (Један глас 
на десници: Да ли he да прими Министар Ваш 
предлог?) Шта се мене тиче! Ja сам дужан да ка- 
жем да je трула ћуприја, a ти ако хоћеш да на- 
ni)eiij, нисам ти ja крив! 

Сви пословни љ>уди који раде са робом, мо- 
рају да уложе капитале, морају да пла11ају раба- 
џији, морају да плате сваком своје, и док дају 
тако свуда где треба, направи се велики рачун. 
ilira сад обично бива? Ледан човек плати једну 
робу, a тек после годину дана долази рачун, где 
се каже: Имаш да платиш још толико зато што 
Je погрешно обрачунато. To je врло незгодно да 
мора да плаћа толику разлику на основу неког 
заборава. Па како то сме бити ако Бога знаш! Ja 
сам питао шта имам да плаћам и кад ми je он 
казао толико и толико, ja сам платио и имам да 
идем куИи, a не после да се људима праве непри- 
лике и да им се ставља забрана. Ja hy доказати 
г. Министру документима да je то тачно, ако му 
не треба, нека баци у кош. Господину Министру 
може бити корпсио и хтео сам да га замолим да 
у Одбор за тарифу постави људе стручњаке од 
посла и да узме из свакс бановине no три човека, 

13о 
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који he приликом годишњег збирања и правље- 
ња тарифе да му кажу своје мишљење, na он 
нека уради како нађе за сходно. Ja верујем да би 
му то било од велике користи и не би било ио- 
грешака нити, би се кукало и петљало да се ro- 
вори  како се чини  неправда итд. 

.1ош ћу за нешто да замолим Господина Ми- 
нистра ако хоће да учини, a ако неће, ништа нијс 
ни било. Молим Господина др. Спаху да ми не 
замери што кажем да није равнодушан. У Босни 
имаде сиротан свет четврту класу и можс њоме 
да се вози, док у свима другим крајевима ирра 
да се плаћа друга, трећа и четврта класа. To je 
неправично: некоме бити мајка a некоме маћеха. 
Ja сам зато да ови наши несретници, који се муче 
и који имају свега no неколико динара у џепу, 
могу да се возе онде где je јевтиније. Кад може 
бити у Босни четврта класа, ње може бити у Хрват- 
ској, Словенији и у старнм крајевима Србије. 

Xoiiy још да замолим Господина Министра, 
ако има ту свога секретара, да и ово прибележи и 
tipHMH, a ако неће, ие мора. Ви знате да се издају 
људима железничкс карте око празника. Међутим 
они који те карте издају преваре их na им даду 
карте за један дан. Другог дана кад их ухвате a, 
ови пемају пара да се врате, видите их како трче 
код посланика да им да карту, како посланик од- 
лази код Министра да га за то моли и задржава 
га од посла. Ja бих молио да се продуже празни- 
чне карте, те да они који се служе њима имају 
права да их искористе два дана, те да се свет који 
има нужду може докотурати до своје породице. 
Молио бих да се та ствар Доведе у састојаније и 
да се нађе правилпије и боље решељс. 

Друга ствар коју има да кажем била би ona. 
Ja зиам да je држави потребан новац и ако би 
било практимне руке нашло би се могућности да се 
до новца .'iohe. Има маса људи, који траже полу- 
годишње или годишње карте и за те карте они 
би дали nape унапрсд. To, господо, значи мпого, 
исто тако као кад би човек хтео да плати храну 
за месец дана унапред. Држава би на тај начин 
добила вслику корист. Ja знам да тих карата има, 
али су скупе тако, да онај коме су аотребне нема 
рачуна да их купи. Ако узмете 100.000 људи нека 
длду no б.ООО динара, ето вам велика сума поваца, 
којом можетс да исплатите јсдно парче пруге 
или шлипера. Ja знам да je Господин Министпр 
добар финансијер, нећу му то спорити, али му ono 
можда није пало на памет, na га молим нека и 
ово забележи. 

Хоћу да скренем пажњу још и на ово. Maca 
радних људи na железницама очекује да добије 
no.Moli. Ти радни л>уди имају свега no 14 15 ди- 
нара дневно. To je сасвнм незнатна сума. Ja ми- 
слим да томе мучепичком" свету, који се бори na 
купријама n на другим иестима око железница и 
железничких пруга треба датп наЈЈганималније 
колико заслужује, те да ne буду третирани као 
робље него као паши грађани и као чланови наше 
куће. 

Тако исто хоћу да замолпм Господина Мини- 
стра да буде толико љубазаи na да ониМ л>удима 
који су израдили пругу или дали шлипере да им 
плаћа и да не долазе људи под стечај зато што су 
радили посао. Треба им платити у готовом a не у 
боновима. Они he тек онда моћи даље платити оно 
чим су се задужили, платиће раднике итд. Поме- 
нућу само да je то та ствар која много запиње. 

Овим нећу да кажем да je тако само под овим 
Минпстром. Тако je било и раније. (Министар сао- 
Opahaja др. Мехмед Спахо: Сада се свакоме плаћа. 
Сви ликвидирани рачуни се плаћају!) Нећу, Госпо- 
дипе Министре, да Вам даље износим ту ствар, 
али има случајева где се не плаћа. 

Мали службеници нарочито су осетили тешку 
руку кад сте Ви дошли. Морам да будем искрен. 
Ja сам сиротиња na знам како je то. Ja сам слушао 
те људе где кажу: Е, беше бољи онај прошли Ми- 
нистар, a овај нам узе и скиде нам 300 динара, a 
један други каже: овај ми скиде 400 динара. Го- 
сподине Министре, кад те људе мучимо и no снегу 
и no рђавом времену, немојте им од оних 800 ди- 
нара да узимате још 300 динара, да не гладују са 
децом. AKO се један радник плаћа, он онда с во- 
љом ради и ради поштено, a ако се не плаћа, такав 
he му бити и рад. A услед тога можемо да скрхамо 
врат и ja и Министар кад путујемо железницом. 
(Један глас: Тако je и у другим ресорима). Ja ro- 
ворим сада o ресору Министарства саобраћаја. 

Хоћу још пешто да кажем, Господине Мини- 
стре, незгодно je, али моралг. Наше железпичке ста- 
нице су у бедном стању. Где год пођете на више 
места сша нечисгоћа, тако да људи који долазе за 
карте, ту скапавају. Да не идемо нигде даље него, 
ево, ту доле, на београдску станицу, на Дунав. 
Отишао сам неколико пута изјутра доле, a жан- 
дарм стоји пред станицом, чекаонице су заклл- 
чане, a унугра полегало чиновничко особље, док 
свет напољу стоји no киши и невремену. Ja" сам 
хтео да у1)ем у чекаоницу, пробао сам, и нисам 
се јавио као посланик. Жандарм ми рече: Има још 
цео сат до воза, можете да идете, имате времена. 
Кад сам му ja рекао да не могу, да сам из далека, 
да сам из Ул<ица, да сам уморан и да морам ту 
да сачекам, жандарм ми рече да не лармам, јер 
je добио napebeibe од шефа станице да ухапси 
свакога ко ларма. A ja му онда кажем да ja могу 
то да говорим, јер имам зато буквар да се старам 
o народу, na му покажем. Он оде и рече то шефу 
станице и шеф станице на то откључа чекаоницу 
и свет јурпу унутра као ласте. Ha то hy ja шефу: 
11a знате ли да може да се деси случај да овуда 
наи1)е који румунски или италијански министар, na 
зар Ви имате такву станицу. Шеф ми на то рече: 
Па мене се TO, господине, ne тиче. 

Ja говорим овде као послован човек и сма- 
трам да све ово mro сам казао, треба и ви да при- 
хвагите, јер na крају крајева кад до1)у избори na 
кад одемо ме1,у бираче, ja hy им показати шта сам 
све говорио, a што je телефон покварен na то они 
нису чули, ja зато ne могу бити крив. (Смех.) 

Сад liv да упутим једно питање господину Ми- 
нистру ciuopaliaja: Je ли истина, господине Мини- 
стре, да v Вашем Министарству има купатило? 
Право да Вам кажем, на рачун овог купатила 
праве се и вицеви. Говори се, да тамо позади јед- 
nor Вашег заменика има сала и да се ту пуши, 
игра валцер, да долазе... {Десимир Јанковић: Од 
куд има смисла да тако mro питате Министра jas- 
no у Скупштини n да тражите да Вам он то у 
Скупштини одговара. Ви то можете приватно да 
га питате!) Ja имам права да поставим то питање 
r. Министру. Ja имам права да му за све ствари 
упутим питање, a он je дужан да ми одговорп. 
Ми нисмо овде заробљеници noro смо посланици. 
Шта мислите Ви? Ja сам иослапик, ja нисам-за- 
робљеник. (Десимир Јанковић: Чудо га још не пи- 
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тате шта je ручао и шта je вечерао!) Ja га нисам 
питао ништа рђаво, и не видим разлога, зашто ми 
он на ово питање не би одговорио. (Десимнр Јаи- 
ковић поново упада у реч). 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodine Janko- 
viću Vi već dva sata stalno upadate govornicima u 
reč.'.Ia Vas zbog ovog i poslednji put opominjem 
na red. 

Миленко Глишић  (наставља): Ja нећу да бу- 
лем роб, него хоћу да будем посланик, a ко хоће 
ia буде роб, нека' буде, — ja га у томе не могу 
споечити. Ja мислим да се овде мора да поштује 
и  наше достојанство,  a  ми видимо да се то не 
чини   Ja  сам  господо, чуо  овде, да je Један од 
vraHfvna   што долазе овде, казаО и опсовао тро- 
imiv народних посланика. Ja могу да се позовем 
пТми то докажу тројица народних посланика, и 
vBCoeH сам да ће то све они и потврдити. Ja ћу да 
вам кажем да je то један човек који одговора за 
ппљава дела и који нас посланике ncvje и вреНа. 
^. re за то могу позвати на r. Момчила Сокића и 
io.n неке посланике. Ja ћу да вам кажем JOHI Једну 
исто тако жалосну ствар. Када je Претседник владе 
^пжао свој експозе, ja сам сматрао за част да до- 
„Г^ем   једнога  младога човека, jep знам да je г. 
Гтојадиновић вредан и спреман и способан човек, 
п J да ie вредно да га сви чују. Ja сам добио карту 
nn  г   Претседника скушитине, али ra нису хтели 
пустити на галерију са речима: Не може то дете 
нГгалерију, - иако je он студент. Дакле студенти 
"е Morv ia дођу да  слушаЈу наше говоре и го- 
вопе Министара/а могу овде да долазе многе даме 
-,с re lueTaiv no галеријама и no Скупштини и да 
™,V пиво! To су ми у прошлој Скупштини исто 
So радили и одговарали: na да си ти и Претсед- 
lll владе  не може! Ja сам сс због тога редовнши 
путем   жалио,   na  на   крају крајева   ни.пта   није 
Јило'   Ia сам народни посланик и ja тражим CBOja 
праба, a ако ви хоћете да будете робови, останите 
робОВИ, ...,„,. JI 

Potnrefsednik Franjo Markic: Molim gospodina 
tovornika da govori o predmetu i da se ne objasnja- 
гГча C   g- narodnim poslanicima. 

'Миленко Глишић (наставља): Хоћу да вам спо- 
, и то свака част и поштовање Господину 

rZTv кога" ja поштујем и ценим, и његову кућу 
ппштујем, али ja сам неколико пута покушавао, 

^. Лм неког иарочитог посла, да питам телс- 
SOM шеговога шефа кабинета je ли r. Мини- 
Ф , Јднпеларији, али ми je on увек одговарао 
ZZJieHaKOcaM r'a ja мало доцније, кад сам до- 
mao V Мипистарстно, срео na басамацима. 

Мсто тако хоћу ;ia кажем ima спс ради г. Бех- 
МР„ Уосталом, то je млад човек који гура no це- 

"'кпсни и растрчао се na je прско Санџака до- 
ЛОј ^ и v Moic Лрил.е и каже ономе народу: Не 
ГУР^ ви.пе Миленко Глишић бити посланик, даћу 
■' амГбољега! A када сам ja њега водио no Бо- 
Јни онда je друкчије било. Ja сматрам да г Бех- 

u cBOiHM радом наноси штете и r СтоЈадино- 
г Спахи и ми смо са левице, ораћо и дру- 

Z ra кочница који кочимо. a не ви са деснице 
no  вама  оде брод на  спруд. Нека1 г. Бехмен 

сни 
мен 
ви 
гов 
jep rnnh'Kvhv a "ека остави моју кућу на Mnpv 
гледа/-'   ■'- ro  је „oj;,  Чергица  од чаћава 
" ^1/али ie моја Kvl.ima сребрна и златна! Ja 
ПЛа L лиоам a onxohe да tohe v моју ку1,у 
J^a3 jS-epa кола у Моју авлију. Ви, господо ca де- 

снице, што ми упадате у реч, најбоље ћете осе- 
тити на вашој кожи шта ће бити кад они пређу 
овамо на леву страну! Како ће вам бити! Да није 
г. Бехмен такав човек он не би мене као старог 
човека вређао и изазивао да сам му ja морао од- 
говорити да на моме образу нема мрље. Таквим 
својим радом г. Бехмен изазвао je против себе и 
Србе и Муслимане и тиме je само учинио и чини 
штету и г.. Спаху и г. Стојадиновићу. To je што 
сам имао, господо, да кажем и ja вас поздрављам. 
(Одобравање на левици). 

Potpretsednik Franjo  Markić: Reč ima narodni 
poslanik g. Milinko Milutinović. 

Милинко Милутиновић: Господо народни no- 
сланици, ja не могу да пређем ћутке, a да не ка- 
жем оно што ми je на души и што мислим. Ja сам 
био  и у ранијим Народним скупштинама. Не би 
требало да помињем овде неке случајеве, али хоћу 
да скренем пажњу на једну чињеницу господи на- 
родним посланицима и са деснице и са левице, a 
нарочито г. г. посланицима са деснице. Ma ко од 
нас посланика са левице да се појави нз говор- 
ници,   одједанпут   десница   ra   нападне   грдњама, 
псовкама,  бацањем  прашине у очи  и  шта ти  ja 
знам. A зашто? Зато, што ми износимо истину и 
стварност. Па зар вама, господо народни посла- 
ници са деснице, није доста што ви сами можете 
да радите како хоћете! Имате Владу, имате власт 
у шакама, и шта хоћете још? Па, ако се ми и про- 
гањамо, ако се гонимо, na дођемо овде да се из- 
јадамо,  зар ви  треба  да  нам  забодете  шиљак  у 
очи. To не ваља, браћо и другови. (Глас са де- 
снице: To кажи левици, a не десници!) Не, не, ви 
нас нападатс кала ми говоримо истину! To може 
да доведе, браћо и другови, до врло рђавих no- 
следица. И ja сам био на местима где су такве 
упадице  и  такви шиљци довели до онаквих no- 
следица какве нисмо очекивали. A какве су те no- 
следице ви их знате, и ja их не могу да их набро- 
јим. Зашто, браћо и другови, да не саслушамо сва- 
ког  говорника,  који  хоће  да   каже  оно   што  ra 
боли и да се изјада? Jep овде je место где он то 
треба да изнесе, ово je место ова говорница са 
које ми имамо право да критикујемо и тражимо 
од Владе наша права. Сваки наш друг и са леее 
и са десне стране има право да са овог места no- 
стави какво питање Влади и Претседнику Народне 
скупштине  и да  тражи  одговор. To je  што  сам 
имао да кажем o тој ствари, и ja желим да, после 
свега овога, буде мало мирнија атмосфера у ово- 
ме Дому. (Глас са деснице: A и ти да будеш мир- 
мији!) Од мене мирнијег човека нема и ja сам увек 
миран и парламентаран. 

Господо народни посланици, из мога краја 
извози се велика количина воћа, a нарочито ја- 
буке. Ja ca овога места хоћу да умолим г. Мини- 
стра да изда један распис да се при претовару ја- 
бука води мало бољег рачуна o воћу него до сада. 
llame јабуке и наше воће уопште ишло je уским 
колосеком до Бољевца, a у Бољевцу се вршио пре- 
товар. Једном приликом био сам присутан кад je 
вршен претовар вагона не мога, него једиог мог 
пријатеља. Гледао сам оне раднике како из вагона 
тумбају и лупају оне сандуке с јабукама. И, када je 
онај човек дошао са јабукама у Бечкерек, сва je ја- 
бука била пропала. Ja сам хтео да замолим г. Ми- 
нистра ла у овом смислу пзда један распис, наро 
чито онда када буде дошао извоз воћа: да радни- 
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штво које je запослено при железничким стани- 
цама и које врши претовар да га пажљиво врши, 
да сандуке не лупа и не грува. 

Господо народни посланици, ja знам да има 
особља које je постављено 1925, 1926, 1927, 1928, 
1929, 1930, 1931, 1932, 1933 и 1934, особља желе- 
зничког које ни до данас није регулисано a можда 
служи за 500—600 динара месечно, иако има око 
пет шест чељади у својој кући, na вас питам, да 
ли може такав човек да живи у Београду, или не- 

' где у унутрашњости кад треба да плати стан, да 
плати храну, одело, себи и деци? Поставља се пи- 
тање такође може ли један такав човек да остане 
жив. Господо народни посланици, ne може. Зато 
са овог места хоћу да замолим г. Министра да 
установи једну комисију и да изврши преглед ста- 
ња тих чиновника и то: када je ко постављен na 
када се установи да je постављен npe 4—5 година, 
онда ономе који je npe четири-пет година ступио 
у службу, да му се повећа плата и да се регулише. 
Нека ми не замери Министар г. Спахо али ja знам 
како je он постављао: чим je ко био постављен, 
у исто време био je и регулисан. Е, господо народ- 
ни посланици, ja мислим да г. Спахо ne треба да 
буде неком маћеха a неком мајка, него треба да 
буде према свима подједнако правичан, да буле 
прави Југословен a не верски партизан. 

Господо народни посланици, целокупно желе- 
зничко особл^е посве je слабо плаћено. Ви сте ви- 
дели да се то особље мучи на зими, na киши, на 
великим мразевима, сваког момента прети му опа- 
сност. To особље које доста и доста прихода до- 
носи нашој држави треба помоћи, треба му пла- 
тити онолико колико му je потребно да може 
скромно са својом породицом да живи a не само 
да се мрцвари и мучи. 

Господо народни посланици, исто je тако и 
са особљем Речне пловидбе. И то особље je слабо 
плаћено, и оно je изложено великим опасностима, 
велики je њихов рад, велики су њихови терети, na 
je потребно да се и o томе особљу поведе рачуна 
и ла му се омогући живот и опстанак. Целокупном 
особљу и чиновпиштву na макар под који год ре- 
сор потпадали треба омогућити њихов стандард 
живота и не давати и мрцварити људе и њихово 
породице. 

Господо народни послаиици, ja чешће путујем, 
као што и ви сви путујете, na сам имао приликс 
да на путу видим сиромашпог човека који je узео 
карту, рецимо, до Обреновца, вишс поваца није 
имао. Ja верујем да се je и вама десило доста пута 
да одпутујете из Бсограда без новца иако сте на- 
родни посланици, a шта би било да још немате 
безплатну карту жслезничку. Имао сам дакле при- 
лике да видим да тако неки сиромашан чонск пође 
кући и извади карту до Обреновца, за дал^е нијс 
имао новаца. Кад je дошао у Обреновац, он се си- 
ромах прићутао у једном ћошку, у нади да тако 
прође неопажено, али наиђе ревизија, контрола, и 
на1)е га без карте. 

И од једанпут на следећој стапици таквог чо- 
века скину са воза, просто га избаци напоље. .la 
сам имао прилике зимус no ономе мразу да ny- 
тујем и да видим у Бабаићу да један човек није 
имао новаца него je извадио карту само до ('ир1 

повца. Кад je наишао ревизор одмах иза прне ста- 
нице, нашао га je без карте и одмах су га изба- 
цили на наредној станици из воза. (To je Милинко 
no закону! — чује се из центрума.) Не поричем да 

није no закону али смо ми који тај закон можемо 
мењати. To je моје право да ja говорим и да тра- 
жим да се ова одредба измени. 

Господо народни посланици, зашто ти људи 
да се избацују из воза, њих не треба избацивати 
са воза,. него их возити до места докле путују и 
ту да се предаду властима na да сама власт из- 
врши наплату оне разлике од онога места, одакле 
није имао тај путник карту. Ja сам био и присутан 
кад су тако два ужичанина избацили из воза на 
првој"станициизаОбреновца, и људи су морали да 
остану тако o најгорем времену напољу без сит- 
них пет napa na мразу, на цичи и у помрчини. 

Зато бих молио Господина Министра, да се 
укине у Закону та одредба o избацивању путника 
са воза када се нађе без карте. Г. Министар требао 
би да изда један распис o томе, да кад се нађе 
човек у путу a није имао новаца да плати карту 
до места, до кога путује, да се онда у томе упут- 
ном месту преда власти која he да изврши наплату 
карте. 

Господо народни посланици, сад се ради пруга 
нормалног колосека Краљево—Чачак—Ужичка По- 
жега. Ту ради велики број радника. Ja сам разго- 
варао са оним раденицима o томе колпке су њи- 
хове нзднице, и онда сам чуо да су њихове над- 
нице од 16 до 20 динара. Па ja вас питам, господо, 
да ли може један радник да опстане кад он требп 
од те мале наднице да одвоји за доручак, да од- 
воји за ручак, да одвоји за вечеру, да плати стан, 
даплати прање, да плати порез, уред и тако даље. 
Питам вас, господо народни посланици, да ли je 
то издржлзиво и могу ли то радници тако да из- 
држе. Тако je радник приморан да ради a да* не 
може да од зараде са тога посла ни да живи a 
камо ли да нешто уштеди и причува. Јер, не радн 
човек само зато да може да једе, него ради да од 
зараде може нешто и да одвоји да плати порезу 
и користи својој кући. 

Зпто молим Господина Министра, да се тнм 
радницима на прузи повећа надница тако, да бар 
имају могућности да зараде неки грош, јер би и 
право било, да од тога рада виде и неку корист. 
To сам имао да кажем. ХПљескање na левици.) 

Potpretsedliik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanik g. Franjo Horvat. 

Franjo Horvat: Gospodo, kad je g. dr. Mehmed 
Spaho došao na stolicu Ministra saobraćaja mi smo 
sa velikim interesom očekivali kakav če rad dati g. 
dr. Mehmed Spaho kao Ministar u Vladi g. tir. Mi- 
lana Stojadinovića. On je bio kroz dugi niz godina 
u opoziciji, u žestokom stinu prema vladama koje 
su išle jedna za drugom i držao sam da je u toj opo- 
/ičiji on stekao nove poglede i da se učvrstio u svom 
UVerenjU i da Će U svom radu doneti i nove metode, 
postupke prava i pravičnosti. Međutim, gospodo. 
posle kratkog vremena od kad je g. dr. Mehmed 
Spalio seo na svoju ministarsku fotelju, mi smo vi- 
deli da on ne voli tako mnogo promene u svome 
radu, kako smo mi to očekivali, videli smo da on kao 
Ministar najviše voli da se vozi po već izglačannn 
Šinama a ne novim putevima koje smo mi očekivah, 
a koje bismo mi pozdravili, A da on najviše voli ove 
voženje na izglačanim šinama i glatkim putevima, Ja 
cu vam dali nekoliko primera. 

Prvi dokaz da on voli da se vozi na izglačanim 
srnama je njegov postupak sa nameštanjem perso- 
nala.    Nameštanje    personala,    koje  je  on  postavio 
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hilo ie isto onako kao što je to bilo i kod ranijih 
vlada uvek u užem krugu svojih partijskih prijatelja. 
Moiruće je, gospodo, da su njegovi prijatelji, siro- 
tinia da'su bili pre njega zapostavljeni, ah, nije u 
redu rezervisati sva mesta samo za svoje prijatelje 
u tolikoj meri Vi znate dobro da nije ni jedna vlada 
nre njega posve tako radila i ovakvi postupci nje- 
U,vi se moraju teško svetiti. Jer, nameštenje samo 
svojih prijatelja i onih koji su sposobni a još više 
onih koji nisu sposobni za mesta na koja su posta- 
vljeni, ne valja ni za službu, ni za državu. 

Drugi dokaz, da on voli da se vozi po izglača- 
nim šinama je metod rada. zastareo metod uprave i 
vodenje pogona u njegovom resoru   Kako je našao, 
a<o je zadržao, i iste metode upotrebljava i dalje. 

U nekim zapadnim državama, napose u Nemackoj, 
Belgiji i drugim zemljama vodi se mnogo brige o 
načinu kako će se usavršiti željeznički pogon. Vodi 
"e posebno-statistika da bi se imala evidencija o 
svim mogućim prilikama na pojedinim delovima /e- 
HeSiičke mreže da se zna koji su djelov, aktivn. a 
^oji su pasivni, kako su pojedini de ovi frekventi- 
ran i da se onda, prema tim statističkim podacima, 
mo/e zaključiti kako će se postupati i kako ce se 
Goditi željeznička politika. U tom cilju je učinjen je- 
H«n oodnesak g. Ministru sa strane nacionalnog ko- 
Sefa za naučnu organizaciju rada u Zagrebu, po- 
dnesak u kome su bili raspravljani i prikazani svi 
metodi koji se upotrebljuju u stranim državama. Po- 
red toga stavljen je g. Ministru na dispoziciju jedan 
nžinicr koji se dugo godina bavio tim pitanjima i 
lo Me iznosio tu stvar na kongresima u Berlinu, 
Hagu Rimu i drugim mest.ma, ^'//f ^ °n.d°b,

f
0 

sSalno priznanje. Taj inžinjer Mates od žalosti 
-tPn se svi njegovi predloži nikako ne uvažavaju, sto 
su mu "u Ministarstvu saobraćaja zatvorena vrata, 
umro je pre nekoliko meseci. 

Gospodo, da to nije bio samo tek onako naba- 
?en predmet, bez temeljite studije, dokaz je sto su 
f tome predlogu data najpovoljnija mnjenja sa 
strane najpoznatijih stručnjaka. Rili su to profesor, 

vpr/iteta na beogradskom i zagrebačkom umver- 
"uet aznrdriuriinžinjcn.koiisuscislakliusao- 
bracai.)'*! službi, bivši pouu.ćmci ministra saobraćaja 
fb^ši generalni direktori. Ja ne bih hteo da nava- 
dam imena onih koji su bih, ah ne mogu a da ne 
sn menem Sabu Jelića, koji je pre tri dana pokopan., 
C moraju da se priznaju njegove visoke vredno- 

*■ n, se o tom predlogu mžinjera Matesa najpo- 
toiln^Fe izraziročeMući velike rezultate, ako se ti 
metodi primene u radu. • ^ .• 

Mpdutim   ti   predloži    nisu   usvojeni.    Gospodin 
»д-  • Vnr  ip i/.dcda  više voleo da se vozi izvoženim 
^"'m     I      gospodin  Ministar  to  voli vidi  se  i po 
!     ^ «tn  ie kod redukcije plata poveo se za onim 
.?mt; odredio g. Ministar finansija. Međutim želez- 

•f-V % i/bn ie teška služba, naporna služba, a plate 
Sničkih činovnika smanjuju se sve većma i većma 
fnoe tovu nameštenika onih malih i najmanjih 

P   Ta verujem da drugi ministri nisu imah dovoljno 
iJra da se suprostave g. Ministru finansija, pa da 

oslonca aa se^^ ^ njegovim   Zahtevima   da   snize 
mČt?C4U ia mislim da Ministar autoriteta i važnosti 
P J«; ie L' dr. Spaho, imao je dovoljno autoriteta i 
л ..fino snatre, i da je hteo, mogao se tome odu- 
d0 H So Хс mogao za svoje činovnike, name- 
Cn ke  i   radnike  da osigura  onu  minimalnu platu, 

koTa Је za dnevni ŽiVOt Potrebna- 

Jer, ne može se očekivati ispravan rad onog 
radnika koji nije bar minimalno plaćen. Kako može 
siromašan radnik, koji je ceo dan radio, kad dođe 
kući pa vidi da nema ni toliko da može da ishrani ni 
svoju decu ni ženu, da bude zadovoljan?! Zar nije 
sasvim prirodno, da on mora da posiže za drugom 
zaslužbom, koja može da bude i ilegalna, i protiv- 
propisna. A ko mu može zameriti, kad nema ni toliko 
da može podmiriti ni najmanje potrebe svoje po- 
rodice. 

Kada su već reducirane plate ja bih napomenuo 
neka bar g. Ministar da potrebne kredite za železni- 
čarske konzumne zadruge. Neka bar one mogu u 
dovoljnoj meri, uz potrebne kredite, da nabavljaju 
živežne namirnice i druge potrebe, pa da svojim čla- 
novima daju uz neku jeftiniju cenu. 

Da g. Ministar saobraćaja voli da ide starim pu- 
tem, da se vozi izvoženim šinama, dokaz je i" način 
nabavaka kod  Ministarstva  saobraćaja. 

Te nabavke posvema su centralizirane u samom 
Ministarstvu. 

Pre kojih 15—16 godina bio je još uveden po- 
stupak, da se nabavke obavljaju po direkcijama, jer 
direkcije poznaju u svom reonu bolje vrela i mogu 
laglje da dobiju potrebiti materijal, tim više što se 
tu može vrlo lako prema nabavnim cenama u poje- 
dinim direkcijama da se vidi, šta se može dobiti 
jeftinije a šta skuplje. 

Ali bio je jedan gospodin, a moguće da je bilo 
više njih, koji je video, kako bi to bilo zgodno, da 
se sve' te nabave centrališu kod Ministarstva saobra- 
ćaja u Beogradu, i proveo je to. Posledica je toga 
bila, da su cene svih nabavaka kod Ministarstva sao- 
braćaja vrlo brzo skakale. 

Pisalo se o tome, dok se smelo pisati, dok je 
bila sloboda štampe u ona davna vremena, pisalo se 
i pripovedalo mnogo, a sad se mnogo šapuće, ali na- 
bavke ostaju još uvek centralizirane u Ministarstvu 
saobraćaja. 

A sada kada se nastoji decentralizirati ćelu 
upravu, g. dr. Mehmed Spalio, koji je tako blizu 
opoziciji, koja je tražila još i više nego te decentra- 
lizacije', ja mislim da bi on mogao prednjačiti svima 
drugima'i početi u ovome najvažnijem delu da de- 
centralizira nabavke Ministarstva saobraćaja po po- 
jedinim direkcijama. 

Da g. dr. Spaho voli da se voza po izvozanim 
šinama, dokaz je, kako on provada radove u režiji 
kod   pojedinih  novogradnja  na  železnicama. 

Poznato je, da su radnje u režiji najskuplje. 
Ko provada te radove? Provadaju ih činovnici, 

inžinjeri Ministarstva saobraćaja, koji imaju zadaću 
da budu kontrolni organi na tim radovima a ne da 
ih sami izvršavaju. Ko će ih kontrolisati? Valjda ne 
njihove kolege, koji sami imaju zajedno da rade. Ili 

• da se pozovu inžinjeri preduzimači, pa da oni kon- 
trolišu inžinjere Ministarstva saobraćaja, da se vidi 
kako oni to rade. 

Ja držim, gospodo, da ovakav postupak niti je 
dobar, a niti je valjao. 1 praksa je pokazala svugde, 
da je tiajpodesnije, da se radovi predadu na licitaciju 
predn/.imačima, a zadaća je hlžinjera Ministarstva 
saobraćaja da budu kontrolni organi kod tih radova. 

Kod tih režijskih radova dolazi još i ta velika 
nedaća, da se tu postupa posvema po partiskom pri- 
jateljstvu. Nameštaju se ljudi koji su bliže partiji, 
Ministru, njegovim ljudima, pa se, pored skupih no- 
vaca koji se ovde suviše izdaju, prave mnoge nepra- 
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vilnosti,   uzbuđuju se Uzalud   ljudi,   što   im   se   čini 
nepravda. 

Gospodo, za radove, koji su pre g. Ministra 
Spahe predani stranim firmama, ja verujem, da je 
njemu bilo teško da sa stranim firmama prekine. A 
ipak mi od tih stranih firma ne možemo ništa dobro 
da očekujemo. Strane firme koje su radile tobože 
na kredit naše države, rade uistinu samo onoliko, 
koliko para na akontacije dobivaju od naše države. 
Oni izVadaju te radove po preduzimačima našim 
državljanima, ali tako da naši dobivaju najviše 50",; 
od one cene, koju je stranac dobio. Tako na primer 
„Batinjol" — kako mi kažu sami preduzimači — ima 
na Unskoj pruzi cenu za zemljoradnje odprilike 30 
dinara. 

Ni jedan od naših preduzimača ne deblja za tu 
zemljoradnju više od 15 dinara a mora da da svoj 
alat i čitava uprava da bude na njegov račun, tako 
da ostalih 50% ide u džep »Batinjolu«. Na taj način 
odlaze iz naše zemlje, ne znam zašto, teški milioni. 
Vreme je da se sa takvom praksom jedanput za uvek 
prekine i da se radovi dadu nakon sklopljenog du- 
goročnog zajma našim preduzimačima. 

Da je gospodin Spaho imao volje da ide utrtim 
jMitevima i da se vozi sa izvoženim šinama dokaz je 
i to da je transportne tarife pridržao onako kakve 
je našao, ali menjao je linearno bez obzira da li je 
to dobro ili ne. Tako imamo da za naše žito iz Voj- 
vodine plaćamo primorskim lukama za podvoz isto 
toliko koliko je stajalo na mestu utovara samo žito, 
ili obrnuto: da se drvo iz slovenskih krajeva, u Sr- 
biji ili u Vojvodini plaća za podvoz toliko koliko je 
gore stojalo samo drvo. 

Dalje, gospodo, da se okrenemo od železnica 
prema moru pa ćemo videti da se i tamo ide i da sr 
radi onako kako se radilo i pre. Naše luke zapuštene 
su i ne daju se kakvi krediti, ne čine se nikakvi ra- 
dovi, da se te luke tamo poprave, da mogu primiti i 
onaj mali promet, koji sada iz unutrašnjosti ide u te 
luke. Ali zato spremaju se ogromne sume novaca, 
kako bi se sagradila na pustom tlu nova luka. Tu bi 
trebalo da se počne od prvog početka od izgradenja 
samog terena pa da se izgradi železnica, da se iz- 
grade magacini, stanovi itd. i sva moguća postroje- 
nja jer tamo nema ništa. Ne znamo odakle imamo 
najedanput toliko novaca da to uradimo a pitamo se 
kad bi to jedanput bilo gotovo, imamo li mi kakav 
promet, koji bi mogao da traži nove luke. Zar nije 
prirodnije i bolje da se stare luke, koje su spojene 
sa železnicama i gde ima dobrih postrojenja da se 
te luke urede da budu bolje. 

Isto tako posve se zaboravilo na naša brodogra- 
dilišta. Mi smo imali nekada brodogradilište na vi- 
sokom stepenu, ali strana brodogradilišta koja su 
dobila od svojih država velike subvencije mogla su 
da se dignu. Naša brodogradilišta, vapiju da ih dr- 
žava pomogne da mogu nešto da izgrade, jer mi u 
našoj zemlji imamo sve potrebne sirovine za te 
radove. 

.Ia bih još napomenuo jednu stvar, koja je pro- 
vedena prošle godine u Ministarstvu saobraćaja a to 
je nabavka motornih vozila, .ia ne znam kako se po- 
stupalo u nabavci tih vozila, ali u koliko znam, za 
ceno tih vozila znam da je velika nad cenama iznad 
svetskih u internacionalnom prometu. Mi smo sebi 
dopustili taj luksuz da plaćamo nešto više nego 
drugi. Što je još gore, čujem da se ta vozila nisu 
pokazala valjanim u praksi, da su vrlo brzo  nakon 

što su došla u upotrebu pokazala se da nisu valjana 
i traže brze popravke tako da nisu dale one rezul- 
tate koji su se očekivali. Još je jedna velika nezgoda 
to što su ta motorna vozila terana tečnim uljem, koje 
mi dobijamo iz inostranstva. U slučaju rata imaćemo 
najviše   teškoća,   pa ih onda   možemo   sve   staviti u 
magacine ako ne budemo mogli da nabavljamo ulje 
za njih iz inostranstva. Mi imamo kod nas zemnoga 
plina u Gujavici, koji je dao dobre rezultate, pa se 
čudim da u Ministarstvu saobraćaja niko nije došao 
na to da učini pokušaj sa tim plinom, kojeg imamo 
u zemlji i koji bi se dao uz vrlo mali novac zgodno 
upotrebiti.  Ali  g.  Ministru je  mnogo milije da  ide 
starim već utrtim putem i da se vozi izvoženim šinama. 

Još bih se na kraju   hteo da osvrnem   na   naša 
prometna čvorišta i to na Beograd i na Zagreb. Stvar 
je od velike važnosti, jer jedno i drugo čvorište obu- 
hvataju jedan vrlo veliki deo našeg prometa. Za Beo- 
grad ne znam koliki je taj promet, a za Zagreb znam 
da je po prometu veći od Beograda i da ima dva i 
po miliona  godišnje putnika. Nakon mnogih varija- 
cija u Beogradu  došlo  se do  projekta, za koji   se 
može reći da je dobar. Koštace mnogo ali odgovara 
svojim potrebama i Ministar saobraćaja pristupio je 
izvođenju  i  brine se  oko  ostvarenja  toga  plana  ц 
Beogradu. Dok je ovo pitanje dobro rešeno u Beo- 
gradu, U Zagrebu  se  dugo studiralo što će i kako 
će  sa   Zagrebom.   Stanica   zagrebačka  sagrađena   je 
pre  pedeset   godina   kad   je   promet  bio  od prilike 
250.000 putnika -odišuje, a sada se taj promet po- 
desetostručio,  t.j.  na  dva  i  po  miliona godišnje,   a 
postrojenja su gotovo ista koja su bila pre pedeset 
godina sa' malim izuzetcima. Usled toga zapinje pro- 
met  i događaju se nesreće, a vozovi koji dolaze  u 
Zagreb redovno moraju da stanu ispred stanice, jer 
nemaju uvek mesta u stanici, I zaista, krupan interes 
saobraćaja i  prometa  traži da se ta stanica jednom 
medi.  Međutim, do  sada  se  nije  ništa učinilo. Ovaj 
projekat  za Zagreb koji-je dugo študiran, rešen je 
kako tako, ali je ipak nekakvo rešenje to, da se či- 
tava stanica podigne na neku visinu tako da ne bude 
više bedem  u centrumu samoga grada i da ne deli 
grad n dva dela i da ne bude smetnje prometu. Tro- 
škovi  nisu baš tako veliki, pogotovo, jer bi se time 
dobUa gradilišta  kad bi se prodao onaj teren usred 
grada,  gde  sada  stoje   željezničke   radionice.  Za   te 
placeve  mogli  bi  dobiti   100,000.000 dinara  a ta  bi 
suma bila sasvim dovoljna da si- pokriju svi troškovi 
za zagrebačku stanicu. Međutim, g. Ministar saobra- 
ćaja, nakon šio  je to prostudirao nije ni jedan ko- 
rak dalje išao, nego je odredio nekakav piovizorium 
da se ispod šina načini tunel, tako da putnici ne bi 
išli preko šina do koloseka nego ispod šina. 

Ovakvo rešenje ne bi rešilo pitanje prometa na 
zagrebačkoj stanici ali bi sigurno odložilo definitiv- 
no rešenje za decenije, iako da bi Zagreb još uvek 
morao da bude skučen i da bude zadržan u svom 
saobraćaju, a sam promet da bude manje ili više one- 
mogućen. I do sada se /a sve drugo nalazilo do- 
voljno para, našlo se para i za lepu stanicu u Sara- 
jevu i za lepu stanicu u Skoplju, što ja odobravam, 

i za lepu stanicu u Peći, što ja isto tako odobravam, 
ali samo za Zagreb, za najprometniju stanicu u dr- 
žavi. Ministar saobraćaja ne nalazi novca da u njoj 
uradi ono što je najpotrebnije, a što bi sr veoma ren- 
tiralo i Što bi se kroz kratko vreme iz samih inve- 
sticija isplatilo. Ali tako uvek radi svaka vlada kad 
je u pitanju Zagreb, pa i Vlada u kojoj sedi veliki 
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prijatelj Hrvata Mehmed Spaho. Da je ovo doista 
ovako, navešću vam još jedan slučaj sa radovima 
na zagrebačkoj železničkoj stanici, a to je sa že- 
leziiičkiin podvožnjacima. Železnica u Zagrebu pro- 
lazi kroz sam grad tako da je promet u gradu usled 
toga veoma ometan, a isto tako da je i železnički 
saobraćaj usled toga ometan. Da se taj promet raz- 
vija onako kakav zaista treba da bude, trebalo je 
da se ispod tih železnica naprave tako zvani pod- 
vožnjaci. Za izgradnju podvožnjaka g. Ministar sao- 
braćaja traži od Zagrebačke opštine da ih ona o svom 
trošku izvodi. 1 zaista, Zagrebačka opština u inte- 
resu saobraćaja dala je doprinos za izvođenje tih 
podvožnjaka, dala je svotu od ukupno 7 miliona di- 
nara Pa ne samo da je g. Ministar saobraćaja tra- 
žio od Zagrebačke opštine ovaj doprinos za izvo- 
đenje podvožnjaka nego je tražio da opština plati i 
nagrade inžinjerima koji su vršili nadzor nad izvo- 
đenjem toga podvožnjaka. Pa ne samo to, nego on 
traži od opštine da opština plati i podvoz za mate- 
rijal kojim su nasipani železnički nasipi. Da se tako 
radi svuda gde se prave podvožnjaci, ja ne bih imao 
ništa da primetim što se to i od Zagreba traži. Ali 
mi znamo da su u Beogradu izvođeni podvožnjaci u 
vrednosti od 30 miliona dinara i da Beograd za nji- 
hovo izvođenje nije dao ni jedne pare. Kad je Za- 
trreb dao svoj doprinos sasvim je ispravno da je isto 
fako taj doprinos trebao da da i Beograd. 

Ovakvo nepravedno postupanje prema Zagrebu, 
^rde e Spaho ima toliko simpatija i gde se od njega 
očekivalo da će u svome resoru uvesti pravičnije po- 
stupanje prema Zagrebu, mislim, da je svakom Za- 
grepčaninu dalo prava da ga može pitati: Pa zar i 
ti tako, Mehmede? 

Gospodo moja, posle svega ovoga sto sam ja 
izložio, razumljivo je da ja taj budžet koji ne valja, 
koii je neispravan, koji teško opterećuje grad Za- 
^reb koji je mene poslao u ovaj Dom, neprimam i 
glasati ću protiv toga budžeta. (Pljeskanje na levici). 

Potprctsednik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanik g. Ante Mastrović. 

Ante Mastrović: Gospodo narodni poslanici, ja 
već nekoliko godina i u budžetskim raspravama i ra- 
znim pretstavkama i osobnim intervencijama kod 
wih Ministara saobraćaja od 1931 godme do danas, 
stalno ističem nedovoljnu brigu za naše pomorstvo 
i za sva pitanja koja su u uskoj vezi sa našim morem. 
Nažalost moram da konstatiram, da od svih tih mo- 
iih akcija i od akcija drugih narodnih poslanika koji 
« se također za ta pitanja zalagali, nije bilo mka- 
i-nve koristi, dapače išlo se je rapidnim koracima u 
rnre što bez velikog obrazlaganja, proističe iz či- 
мienice da je naš budžet za pomorstvo u 1931 godi- 
n iznosio oko 32 milijona dinara, a dalje sve na 
nanie dok se ove godine nije reducirao na samfli 16 
miliona   ili ravno na polovinu od onog i/. 1931  god. 

A oomorstvo, gospodo narodni poslanici, pret- 
ofavlia u životu svake države, a naše posebno, vrlo 
važan politički, socijalni i ekonomski problem. I ma 
/a te le o važnosti tog problema napisalo more čla- 
naka i ma da su o tome govorili u mnogo navrata 
nfioHličniii pretstavnici i ovoga Doma i Senata a i 
3?^ avdf^leniei, iniadasui.viMinistrisaobra- 
čara u svojini ekspozeima držali čitave hvalospjeve 
Msticah ogromnu važnost pomorstva za naš državni 
život nacionalnu privredu, u praksi, kako v.dite. 
^nii o se na polovicu i ono malo i nedovoljno sto 

s^ p^e nekoliko  godina davalo.  U svim  ekspozeima 

raznih Ministara saobraćaja, slušali smo gospodu Mi- 
nistre kako sa mnogo kićenih fraza i sa žaljenjem 
ističu da se u dotičnom budžetu nije moglo dati više 
za pomorstvo, naglašujući njegove velike i hitne po- 
trebe i opravdanost tih potreba, i svaki put davane su 
velike nade za budućnost. Međutim, nas je budućnost 
sve više razočaravala. 

Spomenuo sam kako su problemi našeg pomor- 
stva vrlo važna privredna grana, ali mi izgleda da 
mnogi još zapravo i neznaju šta je pomorstvo i iden- 
titikuju ga sa pojmom pomorskog brodarstva ili po- 
morskog saobraćaja. Pošto su na formiranje naše 
administracije najveći uticaj imali kontinentalci, de- 
silo se čak i to da su upravu pomorstva svojevreme- 
no bili okrstili sa „Direkcija za pomorski saobraćaj" 
i sa „Brodarsko odeljenje". Pomorstvo je međutim 
jedna složena privredna i administrativna grana, koja 
pored brodarstva i saobraćaja na moru obuhvata još 
mnogo drugih pojmova i problema. Sa jednim od tih 
problema, „Ribarskim pitanjem", ja ću se malo ka- 
snije detaljnije pozabaviti, pa ćete vidjeti, gospodo, 
u kakvoj se još uvijek primitivnoj fazi iskorišćavanja 
nalazi taj problem, koji bi, kad bi mu se samo malo 
pažnje posvetilo, mogao da bude jedno novo i ogro- 
mno vrelo prihoda za naš najsiromašniji stalež, za 
naše ribare, a i za čitavu našu nacionalnu privredu. 

Ali nisu u pitanju samo nedovoljna finansijska 
srestva davana pomorstvu, u pitanju je, gospodo, i 
stvaranje jednog unapređenja svih pomorskih pro- 
blema. 

Od Ujedinjenja do danas nije se uspjelo formi- 
rati jednu jedinstvenu pomorsku upravu, dok u svim 
drugim pomorskim državama postoje ili posebna mi- 
nistarstva ili podsekretarstvo za pomorstvo. Kod nas 
pak ne samo da pomorstvo nije organizovano kao 
posebna uprava, nego je pomorstvo spojeno sada sa 
riječnim saobraćajem, a u praksi se je pokazalo da 
je upravo podređeno riječnoj upravi, a u sadašnjem 
momentu na čelu i jedne i druge uprave stoji željez- 
ničko osoblje, razni inženjeri, a ne nautičari, pomor- 
ci i pomorski pravnici. Samo ovo vam je dovoljno 
da steknete uverenje sa koliko se je malo obzira tre- 
tirao jedan problem kome je bez ikakove sumnje 
morao stajati na čelu i rješavati ga samo stručnjak. 

Možda je baš ovo i razlog, da se je u javnosti 
povela akcija da se pomorstvo odvoji od Ministar- 
stva saobraćaja i pripoji nekom drugom ministar- 
stvu. Drugi pak traže, sasvim opravdano, da se za 
ovu vrlo važnu upravnu granu stvori jedno zasebno 
ministarstvo. 

Ali ako nam prilike zasada ne dopuštaju moguć- 
nost da se za pomorstvo osnuje jedno posebno mi- 
nistarstvo, to je ipak neophodna i hitna potreba da 
se sva pomorska pitanja koncentrišu na jednome me- 
stu, tla se tom upravnom organu dade rang i autori- 
tet i dovoljno stručnog personala, a sporedno je 
koji će se naziv tom resoru dati. A nad svime glavni 
je uslov, da se tom upravnom organu dadu dovoljna 
sretstva da može vršiti namenjenu mu funkciju, a 
pod svaku cjenu da se oslobodi podređenosti rječ- 
nom saobraćaju. Gospodo, bez da to mnogo obrazla- 
žem, ja vjerujem da ste svi svjesni činjenice da naša 
država, baš kao pomorska država igra u svjetu dale- 
ko veću ulogu od one koju bi igrala da je po nekoj 
nesreći kontinentalna a ne pomorska država. A da- 
leko bi me odnelo i sigurno biste se zaprepastili kad 
bi uporedivao statističke podatke o tome, koliko dru- 
ge pomorske države troše za svoje more, a koliko ml. 
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Naša je pomorska uprava moralno i materijalno 
toliko zapuštena i zanemarena, da je onemogućen, 
dapače isključen svaki normalan i pravilan rad. Oso- 
blje, koje je svake godine sve manje, sada daleko is- 
pod minimuma, ulaže najveće napore i muku muči, na 
račun vlastitog zdravlja, da ne zapne onaj najosnov- 
niji i hitno potrebiti rad, koji se mora dnevno posvr- 
šavati. Stručni se podmladak ne stvara. Stariji-poma- 
lo idu, novi se u službu ne uzimaju. Lučki se uredi 
zatvaraju i danas imamo ništa manje nego 36 zatvo- 
renili ureda. Ne popravi li se ovo stanje mi ćemo 
doživjeti u pomorskoj upravi stanje sa nedoglednim 
posljedicama, jer ćemo ostati bez stručnog personala 
na terenu međunarodne važnosti. 

L)a vam navedem, gospodo, samo jednu malu 
statistiku, pa tla se uvjerite o žalosnoj tačnosti ove 
moje tvrdnje. Pre rata pomorske vlasti u Trstu i na 
Rijeci imale su u svojoj službi svega 1017 službenika, 
od kojih 43 pravnika i 28 inženjera. Naša Direkcija 
pomorskog saobraćaja ima samo 518 službenika od 
kojih 6 pravnika i 3 slovom (tri) inženjera. Istina je 
.da smo izgubili jedan dio obale, Istru, i da je za toliko 
manji rejon, koji administrira Direkcija pomorskog 
saobraćaja, ali smo dobili Crnogorsko primorje, a da 
ne govorim o porastu i pojačanju prometa, saobra- 
ćaja i ostalog rada na svim poljima, koja zasjecaju u 
nadležnost pomorske uprave, a konačno i samog na- 
čina uredovanja radi stalno rastuće kompliciranosti 
u sistemu naše administracije. 

Podvlačim naročito pomanjkanje stručnog per- 
sonala u pomorskoj građevnoj struci i upozoravam 
Gospodina Ministra saobraćaja da sa tako malim 
osobljem nije moguće vršiti ni one male svakodnevne 
nužne opravke lučkih objekata, a kamo li pripremati 
projekte novogradnja. 

Gospodo narodni poslanici, na našoj izvanred- 
noj razgranatoj morskoj obali, u vazdušnoj liniji du- 
goj oko 600 km. imamo ništa manje neko 386 luka, 
koje su pluća i izlazi naše države u svijet, a najveći, 
najširi i najjeftiniji put u cijeli svjet, a u isti mah 
su i sve za naše ostrvsko stanovništvo i za naše pri- 
morje. Ali ne služe samo luke pomorskom saobra- 
ćaju. Kao znakovi i signali, kao skretnice i ostala po- 
moćna srestva na željeznicama, tako i saobraćaj na 
moru, po internacionalnim obavezama koje smo pri- 
mili i kojih se ne možemo osloboditi, mora imati na- 
prave za bezbjednost saobraćaja, a zato se brine 
naša svjetioničarska služba: 36 pomorskih čuvanih 
svetionika, 77 obalnih svjetla na plin, 28 svjetla na 
petrolej, 180 drugih lučkih svjetla, 43 čamca za pomor- 
ske svjetionike, 30 dizalica za pomorske svetionike, 
118 plutača na vez i 228 drugih plutajućih znakova u 
službi je tog važnog posla. A za uzdržavanje i oprav- 
ku svega ovoga što sam spomenuo, predvideno je, 
gospodo, samo din. 70.000. Ja se uzdržavam da toj 
činjenici dam bilo koji komentar, jer ona i posled- 
njem laiku jasno dokazuje istinitost moje tvrdnje, da 
se pomorstvu ne ukazuje nikakova briga, obratno, 
da će pomorstvo, ako se ovako nastavi, biti potpuno 
upropašćeno. 

Luke su u velikom broju zatrpane. A naše plovne 
rijeke Neretva i Bojana također. Za gliboderima vapi 
se godinama. Obećava se njihova nabavka, pa ništa. 
I remoikera nemamo. Lučke naprave, pristaništa i 
obale u mnogim lukama -rušene su i zapuštene, 
druge će skoro da se sruše, a saobraćaj svaki dan 
sve veći i svaka i najmanja luka postala je važan 
taktor u našoj novoj, ali vrlo velikoj privrednoj 
gram, u prometu stranaca. U OVOgodKnjfem budžetu 

ništa nije predvideno za gradnju i opravku luka. 
Istina je da je predvideno osnivanje fonda za gradnju 
i opravku luka, ali tu se izričito kaže da će se pri- 
hodi iz tog fonda trošiti za gradnju i opravku glav- 
nih luka vezanih železničkom mrežom. A takovih 
luka imamo svega 6—7, a kako ćemo uzdržavati' pre- 
ostalih 380? 

1 pomorskom brodarstvu, gospodo narodni po- 
slanici, pored subvencije koju ono od države uživa 
i za koju se subvenciju više puta čula i poneka neo- 
pravdana kritika, ja tvrdim odlučno da mu nije uka- 
zana ni iz daleka ona pomoć i pažnja koju pomor- 
sko brodarstvo zaslužuje, vršeći u privrednom životu 
države jednu vrlo jaku i korisnu ulogu. 

Da ne spominjem moralnu ulogu koju naše po- 
morsko brodarstvo vrši podižući svojim ozbiljnim i 
solidnim radom visoko ugled naše države po svim 
morima i kontinentima, ja ću, gospodo, samo da 
vam spomenem da je promet stranaca svake godine 
sve veći, da ta grana privrede nosi državi više sto- 
tina miliona dinara koristi i stotine miliona dinara 
stranih valuta ulazi u našu državu i aktivira naš platni 
bilans, a to sve zahvaljujući skoro isključivo vanred- 
noj organizaciji naše obalne plovidbe kao dijelu tr- 
govačke mornarice, koja, po priznanju najuglednijih 
stranaca svih nacija koji putuju našim brodovima, 
jedna je od najzapaženijih i najurednijih plovidaba u 
svijetu. A ta mala i velika obalna plovidba o kojoj 
svi govore i kojoj se svi dive, to je po tonaži i po 
brodskom prostoru njenom tek mali dio celokupne 
naše trgovačke mornarice koja ima sada blizu 
400.000 tona brodskog prostora. A ovo sve treba 
zahvaliti privatnoj inicijativi i duhu naših pomoraca. 
Ovo nije zasluga državnog prinosa, jer, gospodo, 
treba da budemo načisto šta je zapravo taj, nezgod- 
nom riječi »subvencija« okršteni prinos, koji država 
daje parobrodarskim društvima. Prinos je određeni 
honorar za onu službu, koju parobrodska društva 
vrše po nalogu i za račun države1. Ti prinosi postoje 
svugdje na svijetu, sa tom razlikom što su svugdje 
veći od onih koje primaju naša parobrodarska dru- 
štva, A da ne spominjem našeg prekomorskog su- 
sjeda, gdje »subvencija« iznosi u našem novcu oko 
milijardu i po dinara godišnje, a i kad se uporedi 
znatno veća tonaža italijanske mornarice sa našom, 
onda je i proporcionalno subvencija triput veća od 
naše. 

Ipak treba priznati da su očigledne koristi pro- 
istekle iz dugoročnog ugovora između države i pa- 
robrodarskih društava, jer samo na osnovu tog ugo- 
vora naša je obalna plovidba mogla da učini one ve- 
like napore za obnovu svog plovnog parka. Samo, 
mislim, da nije dovoljno deset godina za plansku 
izvedbu čitavog jednog takvog programa i da bi zato 
budući t.zv. dugoročni ugovori morali trajati barem 
15 godina. 

Što naši susjedi rade i kako pomažu pomorstvo 
tj. pomorsko brodarstvo, neka vam posluži za pri- 
mjer i ova činjenica. Čitav splet linija pod italijan- 
skom zastavom vezuje Jadransko more sa Crnim mo- 
rem. 1 sve su te pruge bogato subvencionisane. A sve 
su one stvarane od naših preduzimljivih pomoraca 
još pre rata, nažalost pod tuđom austro-ugarskom 
zastavom, pa je to blagodareći mirovnim ugovorima 
prešlo ponova u tuđinske ruke, ali su naši pomorci 
ostavili svoj trag na cjelom t.zv. Levantu, trag i vrlo 
dobre uspomene, tako da još i dan-danas naše po- 
morsko brodarstvo uživa u tim krajevima jedan ve- 
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liki usrled i stalno je traženo. Baš u pitanju naše du^e 
plovidbe vidi se otsustvo jedne pomorske politike/ 
Vodi se računa samo o redovima vožnje naše kabo- 
tažne plovidbe, a nimalo o našim vezama sa ino- 
stranstvom. Prinos za inostranstvo dat je napamet, 
prema pojedinačnim uticajima i prisrodnoj situaciji, 
a ne po jednom određenom sistemu. Umjesto da naj- 
prije izgradimo našu pomorsku saobraćajnu vezu 
onde gdje je to bilo najpreče, mi smo otišli na za- 
pad pa i preko okeana, a Levant i Balkan smo pot- 
puno zapustili. 

Imate jednu čudnovatu pojavu, jednu anoma- 
liju, da dvije naše plovidbe, riiečna i pomorska, koje 
su sasvim neprirodno administrativno uiedinjene, u 
isti su mali teritorijalno i saobraćajno potpuno raz- 
jedinjene. Naša riiečna i naša pomorska plovidba ne- 
maju ni jedne jedine pruge koja bi ih vezivala. Ve- 
liki centralni evropski put, naša najveća rijeka Du- 
nav ko'a je na zahtjev svih država internacionali- 
zovana, po kojoj plove svemoguće zastave, nema ni- 
kakove plovidbene veze sa našim lukama. Imate na 
pr parobroda pod mađarskom zastavom, koji idu iz 
Pešte direktno u Crno more. Carigrad, Grčku, Kretu 
i Egipat. Imate velikih parobroda pod poljskom za- 
stavom koiii vezuju Konstancu sa Egiptom, Palesti- 
nom i Turskom, a nemate ni jednu našu prugu, koia 
hi verivala ono što je najprirodnije, koja bi vezivala 
ušće Dunava i Crno more sa našim lukama, koja bi 
uspostavila kontakt i/medu naše morske i riiečne 
plovidbe, koia bi vezivala Beograd i naše primorje 
vodenim putevima. 

No nored te osnovne linije, te liniie koja bi ona- 
sflla Balkan i dodirivala naše prijateljske i savezničke 
/emlic Balkanskog sporazuma. Balkanskog Pakta i 
Male Antante, naša mornarica ima i drugih zadataka 
na Levantu, ona ima da uspostavi veze i sa Sinjom, 
Palestinom, Egiptom i sa mnogim, sa nama mš ne- 
povezanim delovima Levanta. Umiesto tosra što vi- 
dimo? Vidimo da Jadranska plovidba napušta prugu, 
l-oiom ie vezivala grčke luke sa našima, vidimo da 
Dubrovačka plovidba ima sve rede i sve neredovitije 
veze sa I evantom. pošto smo ie primorah da napusti 
ппкш za Bari, vidimo da od namjeravane balkanske 
linije Zetske plovidbe, koja je očevidno i neophodno 
notrebna i ujedno korisna još ništa nema, a na Ja- 
dranu u kabotažnoj plovidbi, naša se društva medu 
sohom kolju i stvara se haos. 

Prije nego što predem na samo ribarsko pita- 
nie neka mi bude dozvoljeno da se osvrnem na još 
Vidnu manjkavost naše pomorske uprave, a to na 
iomanikanje shvatanja za nasu visoku pomorsku 
r".diciiu lako smo pomorski narod, iako smo jednu 

nomorski narod od svih slavenskih naroda, evo pu- 
SS hiljadu godina, mi koji smo u pomorskoj ^е- 
"ni često puta zadivili svijet i stekli velika prizna- 
nia mi još nemamo niti jedan pomorski muzej pu- 
štamo dapače da na očigled svim vlasti propada jc- 
H „a starodrevna pomorska institucija, koja bi mog a 

"bude ponos i najvećem pomorskom narodu, a to 
naša Bokeška mornarica. Ja apeliram na gospodina 
Ministra saobraćaja da čuva nasu pomorsku tradiciju 
fda posveti malo više pažnje potrebi jednog pomor- 
skog   muzeja,   a   naročito  održanju  slavne  Bokeske 

mornarice. ,    • •     i       i    4i    ' Gospodo  narodni  poslanici,  zbog kratkoće vre- 
mena  nisam  mogao da se osvrnem detaljno na sva 

, .morska pitanja, te sam vam stoga u najkrupnijim 
crtama iznio neke činjenice da obratim vazu pažnju 

na nemarnost kojom su dosada sva ova pitanja tre- 
tirana. 

Sa nešto više detalja želim da se osvrnem samo 
na ribarsko pitanje, jer od pomorskog ribarstva živi 
preko sto hiljada duša primorskog pučanstva, pak 
zato isto zaslužuju našu posebnu pažnju. 

Tri su kapitalne stvari koje u ovom pitanju 
treba učiniti: 

I) Poduzeti odlučne mjere za zaštitu pomorskog 
ribarstva od pustošenja neispravnim načinom lova i 
od nedozvoljenog lova stranih ribara. 2) Podići 
znatno njegovu produktivnost i iskoristiti bogastvo 
našeg mora do one mjere, koliko je to moguće, a 
u vezi s time naročitu pažnju obratiti podizanju 
ribogojstva (vještačko gajenje riba. školjki i rakova 
u plitkim i močvarnim morskim uvalama i obližnjim 
jezerima). 3) Bolje organizirati transport i prodaju 
morske ribe na domaćim pijacama i u inostranstvu. 

Gospodo narodni poslanici, sticajem prilika po- 
morsko je ribarstvo danas vrlo važna grana privrede 
na nrimorju, dapače jedna od najvažnijih. Poljopri- 
vreda, uglavnom vinogradarstvo i uljarstvo prolaze 
tešku krizu, emigracija je skoro nosve zatajila, turi- 
zam je u počecima, svoga razvitka, trgovačka mor- 
narica i pomorstvo su nedostatni za naše prilike, pa 
se je tako primorsko pučanstvo više nego ikada ra- 
nije, posvetilo ribarstvu, da iz mora izvuče kakvu 
takvu zaradu i prehranu. 

Službena statistika bilježi zadnjih godina veliki 
porast u broju registrovanih ribara, njegovih ladica 
i sprava. Ali statistikom nisu obuhvaćeni brojni ino- 
strani ribari, koji uz silnu jiomoć svoje vlade pustoše 
niše more velikim mrežama što vuku veliki i jaki 
ribarski parobrodi i motorni brodovi, niti je stati- 
stikom obuhvaćen bezbroj nere'Mstrovanih lica, koja 
uz obalu love na najprimitivniii način, kao ni mno- 
štvo pravih zločinaca, koji da bi došli do malo ribe 
upotrebljavaju dinamit, ekrazit, mliieč, karbid, galicu 
i druga razna srestva, koja u velikom opsegu uni- 
štavaju svaki život u moru. Ako se ovom zločinač- 
kom radu ne stane na kraj i nko se ne pobrinemo 
za bolju službu na moru, te ako pustimo da ovako 
dalje ide, presahnuće brzo i taj izvor prehnane pri- 
morskog pučanstva. 

Kad smo naše more i primorje, gospodo narodni 
poslanici, oslobodili od tudinca, ribarstvo se nalazilo 
u dezolatnom stanju. Tokom rata mnogo je ribara 
poginulo ili se razbježalo, a ribarske sprave bile su 
zaplenjene i upotrebi jene za potrebe vojske i pot- 
puno upropašćene. Međutim, kad je počeo pritjecati 
iseljenički novac počelo se je postepeno i pomalo, 
popravljati preostale alate i nabavljati nove lađe i 
sprave. Ko nije imao pomoć iz Amerike pozajmljivao 
je novac i obnavljao svoj alat. I tako je broj ribar- 
skih kula, sprava i ribara počeo rasti, ali ipak ribar- 
stvo nije napredovalo u onoj mjeri u kojoj bi bilo 
moglo, da je rad državne uprave bio bolji i racio- 
nalniji, da je bilo više razumevanja i pomoći i da se 
je za to pitanje stavilo više stručnog osoblja na 
dispoziciju. I tako i ono malo što se je napredovalo, 
napredovalo se je uglavnom zaslugom privatne ini- 
cijative. Primitivni ribolov malim ladicama na vesla 
i neracionalnim spravama starinskoga tipa, prikova- 
nim uz samu obalu, zamjenjuje pomalo ribolov dalje 
od obale sa modernim spravama i brodovima na 
motor i na paru. Nu uporedo sa dosta laganim na- 
pretkom morskog ribarstva kod nas, susjedna država 
unapređuje svoje ribarstvo giganlskim koracima. 
Posebnu pažnju i naročito jake subvencije i olakšice 

Ш 
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daje ribarima, koji dolaze ribati s ovu stranu Ja- 
drana. Tako je Italija uspjela da u našoj vlastitoj 
sredini, u našem Krku stvori flotilu od 19 moderno 
opremljenih i jakih ribarskih motornih brodova, vla- 
snost njenih optanala, a uz ovu još čitave druge flo- 
tile još jačih motornih lađa i parobroda, koji dolaze 
neovlašćcno ribariti tik do naših teritorijalnih voda 
duž cjeloga primorja i neprestano se zalijeću u naše 
vode, do samih obala i medu otočje, pustošeči naše 
more i odnoseći naše riblje bogatstvo i zaradu naše,L,r 

siromašnog življa ispred vlastite kuće. Na Lastovu je 
podignuto čitavo ribarsko naselje za ribare dovedene 
iz Italije, u koju je svrhu talijanska vlada utrošila 
mnogo miliona lira. 

Pored štete koju trpimo sa ribarskog stanovišta 
ovo i ovako uporno nadiranje brojnih velikih i brzih 
ribarskih brodova treba promatrati i sa još drugib 
gledišta, a pogotovo sa gledišta Bflle narodne od- 
brane. Ako i dalje budemo promatrali ovu tihu ali 
upornu i jaku penetraciju, možemo od toga jedftog 
dana imati teškiii posledica. Dužnost nam je, go- 
spodo, da naše more branimo, već sada dok je na 
vrijeme, i zbog očuvanja njegovog prirodnog bo- 
gatstva i zbog razloga naše narodne odbrane i zbog 
razloga  našeg nacionalnog  prestiža. 

Za suprostaviti se ovoj navali i penetraciji tuđin- 
skih ribara i za onemogućiti divljačko uništavanje 
morskog bogatstva po nesavrsnim našim ribarima, 
pomorska uprava, koja upravlja morskim ribarstvom 
i koja ga nadziiT, ne nispnhiže sa dovoljnim srestvima 
niti za efikasniji nadzor jednog malog područja, a 
kamo li čitavog primorja. Nasuprot preko stotinu 
inostranih jakih i brzih ribarskih motornih brndma 
i parobroda, naša pomorska uprava raspolaže sve.^a 
sa tri motorna čamca, od kojih je jedan prestao da 
radi jer je ncuporablji\', a i ostala dva će brzo morati 
biti eliminirana iz saobraćaja, jer sn dotrajali. Ostali 
nadzor n ribarskoj policiji vrši nekoliko ljudi, ribar- 
skih stražara. koji pješke ili malim čamcima na vesla 
nadziru ogromne prostore naše mnogo razgranalr 
obale. 

Gospodo narodni poslanici, naših ribara, samo 
registrovadih ima oko -O.OOO. sa blizu 7.000 lađa, a 
pored ovih drugi deseci hiljada love uz obalu na sve 
moguće načine. Kako rekoh u početku, uporedno sa 
zaštitom morskog ribarstva moramo podići njegovu 
produktivnost kako bi iz njega mo^li vući trajniju 
i sve. veću korist. 

Prema službenoj statistici morsko nam ribarstvo 
daje danas 7 8 miliona kg. proizvoda n vrijednosti 
Od 36 K) miliona dinara. Pored toga, a što službena 
statistika ne bilježi još jedan veliki dio primorskog 
pučanstva, muško i žensko, lovi ribe, sakuplja školjke 
i morske puževe i to mu je danas jedina hrana. 
Međutim, najefikasniji lov vrši se na otvorenom 
moru, gde ima ribe na velikim prostorima u ogrom- 
nim količinama, ali lu nažalost, love samo tuđinski 
ribari, jer sn zato potrebni jači brodovi, a naši ih 
nemaju niti sn u stanju da ih nabave, jer su siro- 
mašni i nemaju potrebitog kapitala ili eveiiliialnih 
jeftiniji kredita za takove nabavke. Pomorska je 
uprava za ribarske pomoći i nnaprediv anje ribarstva 
nvjek raspolagala sa tako mizernim kreditima, da 
nije mogta doskočiti ni najprečim malim potrebama, 
a kamo li pomišljati na podupiranje ili subvencioiii- 
sanje jačih pothvata. Tako i to malo, kao što ranije 
rekoh, napredovalo se zahvaljujući samo privatnoj 
inicijativi ekonomski jačih, a tih je neznatan broj, 
dok   je   vehka   većina   ostala   i   dalje   na   svoja  primi- 

tivna sretstva i na lov uz obalu, koji po statističkim 
podacima daju pojedinom ribaru prihod od jedva 4 
dinara dnevno. A kako je za naše ribare ribolov na 
otvorenom moru još uvijek jedna nova stvar, to nam 
treba dosta vremena i dosta žrtava da se uzmognemo 
u tom pogledu makar približiti stanju u kome' se 
nalaze ribari sa suprotne obale. Prekomorski susjed 
ocenjuje ispravno korisnost ribolova na otvorenom 
moru i takovu vrstu lova baš najizdašnije i pomaže. 
Ako se dakle hoće povećati na dvostruko i trostruko 
produktivnost morskog ribarstva, treba naše ribare 
osposobiti za ribolov na otvorenom moru. A to se 
može postići ako se stvore sretstva, bilo to i jeftinim 

■dugoročnim zajmovima, da naš ribar ili ribarske za- 
druge uzmognu nabaviti jake i brze ribarske motorne 
brodove i moderan ribarski  alat. 

No osim mogućnosti da se vrlo mnogo poveća 
produktivnost našeg ribarstva i more i njegova pri- 
rodna bogatstva jače i racionalnije iskoriste ospo- 
sobljavanjem naših ribara za ribolov na otvorenom 
moru, postoji, gospodo narodni poslanici, još jedna 
druga, isto tako velika, mogućnost korisnog iskori- 
šćavanja mora. imamo izvanredne uslove za vještačko 
gajenje riba, ra/nih školjki i morskih rakova u 
plitkim i močvarnim morskim uvalama i bliskim je- 
zerima. Sama proizvodnja školjkara može nam dati 
dvostruko toliko prihoda, koliko nam daje sveukupno 
morsko ribarstvo. Druge daleke države šalju u Sred- 
nju Evropu stotine i stotine ovih školjkara, premda 
malo koja od tih država ima takove prirodne uslove 
kao što ih ima naša, na našem primorju. Osim toga 
mi smo na vratima Centralne i Istočne Evrope, koja 
bi vrlo lako potrošila čitavu našu ulovljenu ribu i 
proizvodnju školjki, makar ona bila i mnogo puta 
veća Od sadašnje. 

Podižući umjetno gajenje šholjkara mnoge hi- 
ljade pučanstva mogle bi naći zaposlenje i zarade i 
to baš u onim predelima, gdje danas vlada najveća 
bijeda. Pored toga rasteretilo bi se obalno ribarstvo, 
koje radi preiulenziv nosli više sliči pustošenju nego 
li ribarenju. Ali zato treba takode finansijskih sret- 
stava i stručne administracije, jer se privatna inicija- 
tiva ne/na dovoljno pomoći, pošto je siromašna i пе- 
organizovana. U pravcu vještačkog gajenja riba opet 
je susjedna Italija jedan od najubedljivijih primjera. 
U tom pravcu ona je učinila prava čuda, i preporo- 
dila najnezdravije i najzapuJtenije krajeve oko ušća 
rijeke  Po  i   mletačkih laguna. 

Treće osnovno i također vrlo važno pitanje u 
pravcu unapređenja ribarstva je bolja organizacija 
transporta i prodaje morske ribe i ostalih morskih 
pfofzvođa na domaćim pijacama i inostranstvu. 1 to 
pitanje treba da bude vodeno stručno. A ukoliko zato 
nemamo odgovarajućih stručnjaka, pomorska uprava 
tretfa da se pobrine da ih dobijemo putem stipendija, 
koje bi se davale onima, koji će se u tuđini u tom po- 
ideiln osposobljavati. Plasiranje riba i ostalih mor- 
skih proizvoda na naša domaća i strana tržišta pove- 
zano je sa dobrom tarifskom politikom, naročito u 
ljetnim mjesecima, i sa dovoljnim brojem za to od- 
govarajućih prevoznih sretstava. Neophodno je potre- 
bito također, a to bi se moralo prepustiti isključivoj 
inicijativi države, osnivanje naročitih hladionica za 
ulovljenu ribu iz kojih bi se onda distribucija mogla 
racionalnije provesti, što bi također doprinijelo i nor- 
malizaciji cijena. Ovo je pitanje naročito važno ne 
samo sa stanovišta interesa našeg ribarskog staleža, 
nego  i  sa  stanovišta  unapređenja  turizma,  koje M- 
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htjeva rešenje problema stalnog snabdjevanja stra- 
naca sa dobrom ribom. 

Gospodo narodni poslanici, iz ovog obrazlaganja 
sigurno vam je jasno da se sa malo više razumevanja 
od strane kompetentnih faktora i sa izvjesnim finan- 
siiskim žrtvama, koje bi za državnu cjelinu bile si- 
gurno najkorisnije za utrošen novac, može povoljno 
riješiti još jedno važno ekonomsko i socijalno pita- 
nje i s kojim bi se pored velike koristi koju bi od 
toga crpili'i pojedinci i država u velkoj mjeri, uma- 
njila pasivnost primorskih krajeva. 

Cifre koje su do sada davane za unapređenje ri- 
barstva toliko su neznatne, da me to ženira i da spo- 
menem samo ću vam kazati da je Savska banovina, 

, niczino je područje 1'8 čitavog područja na kome 
ce razvija morsko ribarstvo, da je ta Savska banovi- 
na dala iz svoga budžeta u svrhu unapređivanja ribar- 
stva dvaput i triput veće svote od onih što je država 
za sveukupno morsko ribarstvo davala Njezim su ri- 
bari u daleko povoljnijem položaju od onih Pnmor- 
ćl-o i Zetske banovine, jer su pripadnici jedne aktivne 
banovine, koja ih može donekle i iz svojih sretstava 

^"Gospodo narodni poslanici, poznata je činjenica 
(|, je ribarski stalež bez ikakove sumnje naš najsiro- 
ni'iii stalež, a svi vi znate i za izreku „mlad ribar, 

s    r' prosjak".  Л  svakome je od vas poznato da je 
"rad   naših  ribara   za  očuvanje  gole egzistencije  MJ- 
[eži     'kopčan sa opasnošću života, a svakako sa gu- 
.  fiJm dragocjeno? zdravlja, jer mora najviše da po 
l^0 z vode Slači' svoju tvrdu koru kruha. Iako   e 
nS ribar u starosti potpun prosjak, satrven bolesti- 
"a

a koje iz vlage i vode proistječu, nije osiguran ni 
S bolest   starost   i  iznemoglost  m za slučaj smrti. 
toš davno pre rata ribar je vapio i borio se za rjese- 

;   e toTnjegovog životnog problema  a . sa te stolice 
W-nm   e bilo nekoliko puta narodnim pos amcima 
'Tse to Pitanje  rijeSiti, pak Ј^.* ^TlS 

f^ nhPĆanie   Ni zaštita, ni beneficije koje su date 
P^nn?adnUa   nisi  obuhvatile   ribara,   pak   možete 
Ze lc u dušama tih nevoljnika koji smatra- 
CTa šu svi n1: njih zaboravili ,i da im je suđeno da 
mrraju nositi svoj najteži krst. ,    .     J    u. . ., 

Pri završetku hoću da naglasim da bi bilo vn- 
ipme da naši apeli ne ostanu uvijek glas vapijućih 

mistinji i da g. Ministar saobraćaja uzme u ozbilj- 
U    rasmatranje ovaj važan problem i da vodi računa 
.sugestijama koje je u ovoj debati čuo i da nam 
rvom prilikom kaže šta o svemu ovome misli, koja 

iP nieeova pomorska politika, koja je pomorska po- 
и; -., ne samo u odnosu na parobrodarsku službu uz- 
?,* naše obale i s inostranstvom, nego i u odnosu na 

! ! ;e ribarstvo, na naše brodograditeljstvo, na izgrad- 
•u „asih luka, na njihov uređaj, na izgradnju nji- 
uih suvozemnih veza i na sva ostala pitanja, koja 
niivećoj mjeri interesuju ne samo naše primorje, 

nego i sve naše privredne krugove. 
Gospodo  narodni  poslamci, mi  Slaveni i  danas 

ispaštamo naš grijeh što nismo znali da cijenimo i 
Sienimo značaj mora. Ona mala Holandija, koja je 

,Ieset hiljada četvornih kilometara manja od Sav- 
Se banovine, očigledno nam kaže što znači more za 
i Mltnru i blagostanje jednog naroda, a da i ne spomi- 
Zm ono malo ribarsko gnijezdo koje se je u ne- 
^. „i   prošlosti   podiglo   na   lagunama   sjevernog 

P Irana   a koje se podiglo u svojoj moći, kulturi i 
fiSedu do najvišeg stepena narodnog razvoja. 

Od svih  slovenskih  naroda samo je nas narod, 
oi se prosuo po obalama Jadrana, pokazao smisla 

i shvatanja za more. Senjski uskoci, omiški i neret- 
vanski gusari, pelješki, dubrovački i bokokotorski po- 
morci ispisaše nino,yu stranicu naše slavne prošlosti, 
na talasima Jadranskog mora. Tada smo bili veliki 
i, pamtite, gospodo narodni poslanici, da je i buduća 
veličina našeg naroda ispisana na talasima mora. 

Čuvajmo dakle naše more! 
Iz toga razloga, gospodo narodni poslanici, i 

zbog toga što se specijalno za pomorstvo u svima 
ovim godinama a ove godine posebno vrlo malo 
učinilo, glasaču protiv budžeta. (Odobravanje i plje- 
skanje na levici). 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodo narodni 
poslanici, prilikom diskusije po ovom razdelu naš 
uvaženi poslanički drug g. Jovan Zdravković češće 
puta pominjao je našeg uvaženog poslaničkog druga 
g. dr. Dragutina Jankovića. Malo pre meni se javio 
g. dr. Dragutin Janković i rekao da mu je neobično 
žao što jutros za vreme diskusije i za vreme pomi- 
njanja njegovog imena od strane g. Zdravkovića nije 
bio prisutan, i zamolio me da mu dam reč za ličnu 
primedbu. Ma da nije uzuelno da se posle nekoliko 
časova daje reč za ličnu primedbu, s obzirom na uva- 
ženje koje imamo i prema jednom i drugom gospo- 
dinu poslaniku koji su ovde u pitanju i s obzirom na 
važnost pitanja koje se tretira, ja mu sa vašim pri- 
stankom dajem reč. (Odobravanje). Reč ima g. dr. 
Dragutin Janković. 

Др. Драгутин Јанковић: Пре свега ja захваљу- 
јем поштовапим друговима народним посланицима 
што су ми дали могућности да одговорим на јутро- 
шње нападе на које нисам могао одговорити из 
npocTor разлога јер нисам био ту. Ви сте били ту 
присутни када je један од диседентске демократ- 
ско-земл>орад11ичке двојке која je ових дана ушла 
у Скупшгину, говорећи o буџету Министарсгва 
саобраћаја изпео пред вас процес петомајских 
избора, процес вредпости ваших политичких ман- 
дата, али, у ствари, и процес свога поступка како 
пре апсгипепције,   гако и после. 

Господин je почео са речима да je потребно 
или да je једна морална обавеза да када човек до- 
he у једну непознату средину, да се претстави. 
Мени се господин није морао претстављати јер га 
ja добро знам већ поодавно a особито из живота 
у нашем адвокатском раду и адвокатској комори, 
али учинио je добро што се вама претставио. Ja 
мислим да се претставио на врло отмен начин и 
тако да сте га ви добро упознали. Господи« je у 
томе свом говору изволео говорити прво o пето- 
мајским изборима, o незаконитим поступцима вла- 
сти, o томе колико се од стране опозиције трпело 
на тим петомајским изборима, o ономе што je зна- 
чила листа др. Мачека, o чувеној крилатици Јанка 
Пуста, o чувеној тројци Којић—Поповић и др. Јан- 
ковић и на крају завршио je, разуме се, свој пле- 
доаје са чувеном крилатицом, али са ове стране 
бачеиом на изборе 5 маја, економском и социјал- 
ном демократијом за коју je он. 

Ja, господо, нећу много одговарати. Петомај- 
ске изборе ja нећу бранити, нећу их бранити из 
простог разлога што je сам улазак тога господипл 
у Скупштину дефинитивно одбранио те изборе. 
(Јован Здравковпћ: Зато што их me можете одбра- 
нити!) Не, господине, ви сте одбранили својим 
уласком у Скупштину те изборе, a доказ за то Je- 
сте ваше присуство овде. (Бурно пљескање на 
десници. — Манфред Паштровић: Како ви можете 
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пљескати када Мачеков министар седи у министар- 
ској клупи!). Није то тачно, имају право да пљг- 
скају. Друга je ситуација г. др. Спахе. 

Potpretsednik Franjo Markić: Molim vas, go- 
spodo, da pustite govornika da se izrazi. 

Др. Драгутин Јанковић (наставља): Господо, 
ви знате: неулазак опозициопих посланика у ства- 
ри дошао je после Једне одлуке целе ванпарламен- 
тарне опизициЈе да апстинира, и ту je одлуку и 
ова двојка поштовала до npe једпо два месеца 
када су иочели иречовори na њиховој страни да 
у()У у скушптину. Ja пемам пишта да се противим 
томе акту. Мапротив, када се после ИЗражене an- 
сгипонцпЈе која je могивисана страхотама насиља 
иа изборима и Koja je констернирала све вредности 
легалности мандага ове скупштине, до1)е у ту 
Скулштину, ja мислим да je ro пуно признање за- 
KonmotTii тих изоора, законигостп ваших мандата 
и закопитостп те Скупштише. (11љескање на де- 
сници. — Јоваи Здрпнноипћ: Сами факта!). Да, 
да, факта говоре. Фишкалство не помаже. Да, го- 
сподо, говорпло се o тој Јанка Пусти. Јанка Иуста 
и Опленац je Једна крилатица изборна, каквих je 
uii.io увек na изоорима и ona није постала са ове 
стране nero je постала ca one črpane, ona je nocra- 
ла у Боспи, колико ja зпам, и ишла je no целом 
пароду. Али, гооподо, за ту Јанка Иусту ne може 
пико одговарати са разлога што нико није ни узео 
одговорпосг na себе да je иласпра н ja овде xoliy 
да ликвидирам дефипитивпо raj аргумепат који je 
готово одмах после избора бачеп мени na лс1)а, са 
тврдњом — пажалосг то je био једап од мла1)их 
г.г. посланика који 1има навику да често пута каже 
неке ствари које није добро утврдио - na je ре- 
чено како еам ja. . . (Маифред ИаштроииИ: Ja гово- 
рим само ШТО je тачно!). ... како сам ja ту крила- 
тицу o Јанка Иусги бацио у мом познатом избор- 
пом CKoii.i.aiicKoM гонору. 

Onaj, који je слушао тај говор и читао видео 
би да ту пема ни |)ечи o тој крилатици. Мапротив 
тенденциЈа roia говора je била у томе да се no- 
ТВрДИ ТвМ формирања једне екопомске и соцпјал- 
ne демократије, na којој je јутрос Г. Здраикови!! 
пожњео аплауз Кародног сел»ачког клуба, који су 
били такође моји другови на roj лисги и у TOJ no- 
литпчкој агитацијп. ,1a, ГОСПОДО, попанл.ам, да je 
то једна крилатица, коју je могао сваки употреби- 
iii \ борби. Ja J« чак нисам пи уп()Т1)ебл>авао. Ии- 
сам имао потребе јер знате добро, каква je моја 
улога била у изборшма; Није била дв снабдевам 
кугтцша нито да онабдевам жандарикма; ona je 
била да одбрани гезу oee целе Скулштсше и целих 
петомајоких избора, и да нађе востулате, оа који- 
ма he народ дати аоверење једпој владавини, која 
једпу   leniKv n кр«тич«у   фаау у нашем   жнаоту 
трспа да ликипдмра. 

l ic може нас г. Здравковић поб^ти, било са one 
гбиЛО са one стјкик', ИзИШЛН СМО MII na јеДНОМ ii|'<i- 
граму, n тај програм и данас живи, господине. A 
колико je мало та Јанка Пуста са оне стране дело- 
вала, ja, KuiinKi, иако мп je то ГГезГОДМО И iiciipn- 
jaiiio АИЧНО, X(ili\ да иам кажем ono, да др. Мачек 
који je највише овлашћсп и iiajcmvpimje овла- 
inlieii да Се буни ПрОТИВ такиих папациваи.а, on Мб 
je почастноиао својим порукама и npe и после из- 
бора.  Ja  бих   Morao да  па.м   момепем   име   човека, 
његовог iiiKdu-Koi- друга, којл je no n.iM'onoM зах- 
тепу после петомајских избора долазио да мс Тра- 

жи, да ме пита, може ли бити коптакта између 
мене и њега, a преко мене и са Владом Бошка Јев- 
тића и са повом ситуацијом, и то подвлачећи тај 
моменат економско-демократски, тај моменат се- 
љачко-кооператпнистички. To je био барон Влади- 
мир Турковић, који je код мене дошао. Ja жалим, 
што то пије могло да има даљна следства, али ja 
сам поштено ту своју мисију извршио и на постав- 
.i.eiio питање покушао да му дам одговор, јер сам 
фактички сматрао, да je моменат да се пружи рука, 
да je моменат да се створи споразум. Што то није 
учињено, није кривица моја. Ето за тврдњу да je 
Јанка Иустане знам била дело моје, ево пуна до- 
мантија. Ja, господо, пемам шта више да кажом у 
сиоју одбрану. Нисам ни дошао да се браним, али 
хоћу да кажем господину једном да се он вара да 
смо ми ма ко пошли ма шта да ловимо, a парочито 
не 5 маја. Onaj, који je био на петомајомим избо- 
1)пма и noćno терет одговорности за те изборе, зна, 
како су му биле и тешке nohn и горки дапи. Није 
тешко погодитп, после катастрофе октобарске све 
што je гамизало v nainoj земљи. 

ČpeiioM ми смо изашли из гога хаоса! Дожи- 
вели смо, видите, да ова Скупштина, којој су про- 
рпцалп кратке дане, која je била ocyl)ena ca свима 
псалмима сахране, да та Скупштнна ево видите, 
Beh две пуне годипе дана живи, a ona je пето- 
мајска! 

Ja не кажем, господо, да не може оити пеха 
да ова Скупштина одлети баш зато што су ова ro- 
nio ча ушла, али ja говорим o ономе што je до сада 
било Ja мислим да je ова Скупштипа доказала да 
je способна за рад, да je ona способна за законо- 
давни и политички рад, и да je ona спосоона да 
испуни закоподавну мисију не за две године, него 
и за пун рок 4" године колико je Уставом предвп- 
l,eiio. (Пл.ескање). 

Ja ћу да завршим. Бол.е би било да je oeaj го- 
сподин тражио успеха na другој липији, и оол.е да 
ie Кутао и гледао своје грдило. Нека се on окрепо 
својим цруговима na onoj страни, које je оставио, 
na Нека пх nm:i шта onu мисле o њему. A, господо, 
ja попанл.ам, за nac je највећа сатисфакција баш 
долавак тс двојице господе, јер су они. прекипувши 
апстинвнццју и дошавши у Скупштипу, призпали 
њену пупу ааконитост и пуну вредност свих ваших 
мапдата. (I Јл.ескаи.е). 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodo narodni 
poslanici, pošto je lista govornika iscrpena to je pre- 
tres u pojedinostima predloga budžeta rashoda XI 
Razdeo -: Ministarstvo saobraćaja završen. Prela- 
zimo na glasanje. Glasače se po partijama sedenjem 
i ustajanjem. Gospoda narodni poslanici koji pnraaju 
pročitane partije, i/voleće sedeti, a koji ne primaju, 
i/\oleće ustati.'Molim gospodina izvestioca da izvoli 
pročitati partiju 687. 

I/.vcslilac dr. Jure Koce pročita partiju 087. 

Potpretsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 687. (Glasovi: Prima! 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustali. (Većina sedi.) Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je pročitana partija 687 većinom gla- 
sova primljena.'izvolite čuti partiju 688. 

  Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u 
smislu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu 
u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u po- 
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jedinostima sve partije predloga budžeta rashoda XI 
Razdeo — Ministarstvo saobraćaja od partije G88 do 
partije  721  zaključno. — 

Potprelsednik Franjo Markić: Izvolite čuti par- 
tiju 722 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 722 sa 
predloženim    amandmanom    Kraljevske   vlade   koji 
uiasi: 

XI  RAZDEO  —  MINISTARSTVO  SAOBRAĆAJA 
GLAVA  ХС1Х - ODEUENJE ZA  GRAĐENJE ŽELEZNICA 

Vanredni rashodi 

Part.    Poz. 
722 Građenje pruffe Požarevac—Kučevo, granica biv. 

požarevačke oblasti: 
1    U prvom i drugom redu reči: „Za likvidaciju ugo- 

vornih   obaveza   prema   preduzeću   Lozinger   i 
komp   iz   Berna"  brisati;   u   četvrtom   i   petom 
redu  reči: „P11 zakonu o državnom  rnčunovod- 
stvu" brisati. 

Poipretsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština    pročitanu    partiju   722   sa   predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju neka izvole sedeti a koji ne primaju neka iz- 
vole  ustati.  (Većina sedi.) Većina sedi, prema tome 
obiavljujem da  je  pročitana partija 722 sa predlo- 
ženim' amandmanom  Kraljevske vlade većinom gla- 
sova primljena. Izvolite čuti partiju 723 sa predlože- 
nim amandmanom Kraljevske vlade. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 723 sa 
predloženim    amandmanom    Kraljevske vlade koji 
glasi: 
Part. 

72.4 
Poz. 

- 25,00(1.1 ИИ). 

Građenje pruga po ugovorima sa 
stranim preduzećima: 

1 Izdaci  u vezi ugovora sa  „Evrop- 
skim   druStvom"   itd.   Subpoz,   1 
Anuiteti   itd.   smanjiti   sa   .    .    . 

2 Izdaci u vezi ugovora itd. 
U drugom redu mesto reči: „avan- 

sa" staviti: „avenana". 
Subpoz. pod b) na kraju staviti 

tačku i /apetn i dodati: „troško- 
vi i potrebe državnog nadzora 
na pruzi Bihać—Knin (lični iz- 
daci osoblja na pruzi i van pru- 
ge materijalni izdaci, Isplata po- 
moćne tehničke i fizičke snage 
na terenu i u odeljenju)" 
Svega gl. ХС1Х, smanjiti sa .    . —25,000.000.— 

Potpretsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 723 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! - 
MP nrima!) Ona gospoda narodni poslanici koji рп- 
rrmiu neka izvole sedeti a koji ne primaju neka iz- 
г,1р ustati (Većina sedi.) Većina sedi, prema tome 

objavljujem da je pročitana partija 723 sa predlo- 
Ум im amandmanom Kraljevske vlade većinom gla- 
sova primljena. Izvolite čuti partiju 724. 
  Za ovim  je Narodna skupština, glasajući se- 

^niem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u 
mislu čl 102'Ustava i § 67 Zakona o poslovnom 

lu u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila 
nnoiedinostima sve partije predloga budžeta rashoda 
Х1 Razdeo — Ministarstvo saobraćaja od partije 724 
do partije 729 zaključno. - 

Potnrclsednik Franjo  Markić: Izvolite čuti par- 
•      730   sa   predloženim   amandmanom   Kraljevske 

vlade. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 730 sa 
predloženim amandmanom Kraljevske vlade koji 
glasi: 

GLAVA C — UPRAVA DRŽAVNIH ŽELEZNICA 
Redovni rashodi 

A.    L ič n i    rashodi 
Part.    Poz. 
730 Lične   prinadležnosti   osoblja   ma- 

šinske službe: 
I    Centralna uprava 

I) Činovnici 
Subpoz. 6 kod „103 pristava itd.", 

U trećem redu posle reči: „ofici- 
jala"    umetnuti    reč:    „daktilo- 
grafa" 
Svega gl.  C  
Ukupno XI razdeo smanjiti sa . —25,000.000.— 

Potpretsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 730 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju neka izvole sedeti a koji ne primaju neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je pročitana partija 730 sa predlože- 
nim amandmanom Kraljevske vlade većinom glasova 
primljena.  Izvolite čuti partiju  731. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u 
smislu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila 
u pojedinostima sve partije predloga budžeta rashoda 
XI Razdeo — Ministarstvo saobraćaja od partije 731 
do partije 751 zaključno. — 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodo narodni 
poslanici, pošto je predlog budžeta rashoda XI Raz- 
deo — Ministarstvo saobraćaja po svima partijama 
pojedinačno primljen, objavljujem da je ceo predlot; 
budžeta rashoda XI Razdeo — Ministarstvo saobra- 
ćaja primljen. (Burno pljeskanje). 

Prelazimo na sledeću tačku dnevnoga reda: Pre- 
tres u pojedinostima predloga budžeta rashoda XII 
Razdeo — Ministarstvo pošta, telegrafa i  telefona. 

Reč ima zamenik Ministra pošta, telegrafa i te- 
lefona Ministar pravde g. dr. Nikola Subotić. (Burno 
pljeskanje kod većine). 

Министар правде и заступник Министра no- 
шта, телеграфа и телефона др. Никола Суботић: 
Господо народни посланици, замењујући г. Ми- 
нистра пошта, телеграфа и телефона, част ми je 
изложити његов буџет за 1937/38 годину. 

Господо, буџет расхода Министарства пошта, 
телеграфа и телефона за 1937/38 годину рађен je 
као и прошлогодишњи у духу досадашњих начела 
буџетске политике, коју спроводи Краљевска вла- 
да на санирању наших државних финансија и на 
оживљавању и снажењу наше народне привреде. 
Основна тежња при иЗради овог предлога буџета 
била je довођење расхода у склад са стварним и 
неопходним потребама поштанске, телеграфске и 
телефонске службе, која претставља један врло 
важан инструменат наше националне привреде и , 
државне администрације. При том сам настојавао, 
испитујући најдетаљније потребу сваког предло- 
женог расхода, да те расходе, с обзиром на општу 
економску ситуацију наше земл>е, сведем на неоп- 
ходну и реалну меру, али сам истовремено водио 
рачуна и o томе, да овај важан привредни инстру- 
менат одржим на здравом основу и да га оспосо- 
бим за његов велики задатак. Чинећи крајње на- 
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поре у том правцу ипак нисам код извесних буџет- ПовеНању  службеника  морао  сам  приступити 
ских партија и позиција могао (Јстати у оквиру са- зоог гога, да бих омогућио поштама, телеграфима 
дањих расхода, већ сам био принуђен да извесне и телефонима правилно и благовремено савлађива- 
исипходне расходе повећам у мањем износу, a у ње целокупног дневног промета. 
интересу саме службе. Изузетно од других установа државне админи- 

Снажна компресија свих расхода, вршена кроз СТрације  целокупан дневни рад'у поштама, теле- 
три буџетске године, у периоду    од    1932/33    до Графима и телефонима мора се, ако се хоће имати 
1934/35 године,    при којој није довољно   вођено један уредан саобраћај, безусловно у току истога 
рачуна o најбитнијим потребама поштанскс, тсле- дана „бавити и, no свршетку радног времена, бла- 
графске и телефонске службе, довела je целокупну гајна и сви друГИ рачуни прегледати, сравнити и 
службу и саобраћај у један тежак   положај,   тако закључити. Не могу се, као у другим установама, 
да поштанске, телеграфске и телефонске установе одлагати за сутра послови, који се, према пропи- 
нису могле привредити ни другим корисницима да сима( Морају свршити у току данашњег дана. Oso 
послуже у потребној мери. Стога сам, предлажући Треба имати увек на уму( када jg реч o потребном 
буџет расхода за ову годину, био прину1)ен да из- 6p0jv ,особЉа v поштанским, телеграфским и теле- 
весним незнатним повећањем омогућим побол>ша- фонским установама 
и,с поштанске, тслеграфске и телефонске службе, п е  '  висини промета свака пошта има 
да би могла барем у неопходно потребном оквиру ,.      ^  • м£      па томе и      / ђ^ 
одговорити свом високом задатку. ^.  ^rpecLv   особља  за   савлађивање  дневног 

a) Персонални расходи: промета. Услед погоршаних привредних прилика 
Највећу   и   главну   групу   буџетских   расхода ранијих година био je смањен у знатној мери  и 

Министарства пошта, телеграфа  и  тедофсква  чиис промет готово у свима поштанским, телеграфским 
лични расходи, показани у партијама 752, 753, 768, и телефонским установама. Због тога je, у интере- 
769 и  770.  Укупно предвиђени  расходи  no овим су штедње, смањиван и број особља, где год je то 
иартијама износе 226,037.380.— динара, што чипи било могуће спровести. Почев, пак, од 1935 год. 
59.581 %  од укупно предложених расхода. Од ове запажа се, према статистичким подацима, у свима 
сумс    отпада    na    личне    расходе    Министарства поштама, телеграфима и телефонима поступно по- 
7,037.103.— динара, a на лкчне расходе у сполјНој већање промета. Измена међусобних обавештења 
служби 219,000.277 динара. путем  поште,  телеграфа  и  телефона  увећава   со, 

Укупан број предвиђених слуи<бе«ика у пред- a исто   тако   јача и пакетски   промет.   Повећање 
логу буџета износи и то: овога промета једним умсреним темпом наставља 
у Министарству чиновника 175 се КР03 целУ ,936 годину с тенденцијом, да се прн- 
;, „ приправника  4 ближи промету  из  1930/31   год., који je до  сада 

званичника 30 забележен као највећи у поштзнској, телеграфској 
служител^а 39 и телефонској службп. Ово повећање промета иза- 

;,' i! контрактуалних чиновника '.      ' 2 зива потребу за отварањем нових радних места у 
CBera 273 поштама, потребу за повсћањем амбулантног осо- 

,  *    _.. бља, које у садањем саставу није у могућности да 
у спољној служби чиновника 4.744 ^^ на време сав ПрИЈЉсни материјал, услод 

IIpHnp
t
aBHHKa ^ чега нису ретки случајеви, да се неразрађени ма- 

званичника ^f;^ теријал оставља за следећи дан и нагомилава уз 
служитеља 2Ml повоприспеле   пошилже.   Чековни   промет   преко 

„       „ „       контрактуалних   чиновника 2 поште
,
) којим се све др>каВне и бановинскс  уста- 

дневничаГ>а 702 нове користс у много већем обиму него ранијих 
УГОВОРН11Х n0IUTapa •    •    • 1.209 Годииа, изазвао je такође осетпо повећање посла 

^вега 12.265 у П0ШТПМа. Taj повећани рад не би се могао да 
Укупно 12.538 Изрази у приходима, пошто све државне и бано- 

Број службеника у Министарству   задржан   je винскс устаиове користе пошту бесплатно, али се 
исти као и у буџету за 1936/37 годину. Једина из- он јасно види из прегледа радних јединица, којпма 
мсна учињена je у томе, што je код чиновиика број се мсрм јачина промета и оптсрећење јсдне поште. 
иеких звања повећан, a за толико исто смањен број Taj повећани промет изазива и потребу отварања 
других звања, у главном исте групе, тако да je и пових  радних   мсста,  то  јест  потребу  повећања 
фииансијски  ефекат   остао   приближно   непроме- особља. 
њсч1.    Шта випјс    партије 752 и 753, у којима    су У многим случајевима, оправданпм захтевима 
npc,'ii!iil)i'iiH сви лични расходи службеника у Ми- привредних кругова, да се у поштама дневна огра- 
нистарству и у Главној поштанско-телсграфско-те- пичена   служба   продужи на непрекидну   дневну, 
лефонској  радионици, показују   укупно   смањење допоноћну, или даноноћну, нисам могао изаћи у 
sa 42,134.— динара прсма буџсту за 1936/37 годину. сусрет услед недостатка у особљу.^ Снажни развој 

Број службеника у спол.ној служби, предвиНен туризма дуж цслог namer приморја a n у другнм 
на мартијп 768, повећан je за укупно 170 службе- туристичким местима у току 1936 године изазвао 
ника. Од  roni броја отпада: na чипоипике 42, на je у поштама такоНе  врло  интензиван рад, којн 
чииовничке гариправиике 50, иа зиаиичпике 18 и на се са доталам.пм бројем особља није могао уредно 
служитеље 60. И na време савла1)ивати. Многобројним молбама и 

Финансијски с(|)скат за ono nonoliaibe износи: впрааданим жалбама, да се обезбеди бол»и и ^расн 
за чиновнике 643.340.— дин. поштански саобраћај,  у највише случајева нисам 
за чиновничке приправнике .     643.935.—    „ могао изаћи у сусрет услед педостатка у особљу. 
за званичнике 166.320.—   „ Све je то, no себи се разуме, ишло на штету и 
за служитсље 710.400.—    „ лпца,' icoja се поттом служе, и државне касе a н 

Укупно .    .    . 2,163.995.— дин. престижа наше земље. Било je случајева, да je осо- 
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бље задржавано на раду знатно дуже, него што je 
прописано само за то, да се сав дневни посао свр- 
ши у току истога дана. Нема готово ни једног 
већег места у приморју, где није потребно садање 
бројно стање особља повећати, ако се хоће да по- 
штански саобраћај буде на висини. To исто важи 
и за многа места у унутрашњости земље. Главни 
поштанско-телеграфско-телефонски центри раде 
са статусом особља, који je за 20—30 службеника 
мањи, него je то за рад неопходно погребно и 
само'пожртвованом раду особљаима се захвалити, 
iijTO последице од тога нису биле веће. И поред 
упослења службеника каткад no 10 и више часова 
гшевно чиме се њихова радна енергија прекомер- 
но црпи и троши, утврдио сам у знатном броју 
спучајева ипак застој у пријему, отпреми и испо- 
пуци пошиљака, чији узрок лежи једино у недо- 
статку довољног броја службеника. Достава поши- 
■baKa у MHorHNf местима врши се са смањеним бро- 
icM досгављача, који имају толико велике реоне, 
Vi cv једва у могућности у току једнОг дана да их 
обићУ na у колико не стигну, да испоруку изврше 
v току једног дана, врше то тек сутрадан. Разуме 
će  да све то иде на штету интереса примаоца. 

Одвело би ме сувише далеко да наводим по- 
јелиначно многобројнс сличне примере, који ште- 
le и интерссе привреде a и интересе службе само 
зато   што се ради са нелопољним бројем особља. 

Према провереним захтевима од стране дирек- 
иија број потребног повећања особља износио би 
око 400 службсника. Толико би било стварно по- 
тпебно na да се све поштапске установе оспособе, 
ла ueo' дневни промет могу на време и тачно са- 
владати Али, имајући v виду и садање финансиј- 
гке прилике наше земље. ja сам повећање особл,а 
ппедвидео за 1937/38 годину за свега 170 службе- 
мика то јест нешто испод половине стварно no- 
тоебног броја. Вршећи инспекцију подручних ми 
Јстанова у свима крајевима наше земље, ja сам 
чично проверавао потребу особља и установио 
сам да код једног великог броја пошта обавл^ају 
службеници послове, услед недостатка особља, са 
пеликим напором и под врло тешким и скоро не- 
изложл.ивим приликама. Предложеним повећањем 
пужбсника биће омогућено поштама да знатно 
побољшају поштански. телеграфски и телсфонски 
cao6paiiai, у колико су до сада тешкоће долазиле 
услед недостатка особља. 

Господо, ja всрујем да сте се и ви лично у 
миого случајева могли и сами уверити, да застој 
v поштанском пословању потиче великим делом 
v-nci недовољног особља, na се надам да ће моје 
"ппелњс излагап.с v погледу потјкбе за повећаљем 
иредложеног особља наићи код свих г. г. посла- 
ника на одобрење. 

Зчравствено стање поштанског особља озбил.- 
но ме као шефа забрињује. Ако бацимо поглел v 
гтатистику случајева обољења у 1935 години, ста- 
тистика he нам пружмтм податке, који узнемирују: 

gnoj   случајева   обол.ен.а   износио   je   у   1935 
години: 

Код чиновника ^ 
..   званичника -^' 

служитеља '•'z-' 
Свега   •   •   6.574 

са  100.949 дана n.iii просечно 14 дана na сваког 
службеника на годину. 

Другим речима услел болести, налази се npe- 
ко целе године стално 441 службеник ван службо. 

To je, господо. једна тешка слика здравстве- 
ног стања особља, које врши пошганску, теле- 
графску, телефонску и техничку службу. Ona нај- 
очитије говори за ти, да оваквим слабим здрав- 
ственим приликама мора бити посвећена пуна 
пажња. 

Вама свима су, господо, врло добро познати 
и главни узроци овако слабом здравственом ста-' 
њу нашег особља. Због тога нећу све те разне 
узроке таксативно да наводим, већ ћу само неко- 
лико њих, no моме мишљењу најважнијих, cnu- 
менути. 

1) У први ред долазе слаба и недовољна ма- 
теријална сретства службеника, нарочито сред- 
и,н\ n нижих, која нису довољна да подмире ни 
највиталније потребе у стану, храни и одећи. 

^) Друи узрок оваквом великом обољењу на- 
ших службеника долази услед тога, што je no- 
штанска служба врло напорна и што се врши no 
свииа временским неприликама no мразу, no ки- 
ши, no ветру, no жези — дању и ноћу. Такав pa ч 
upiic прекомерно физичку енергију мпого брже и у 
иного јачој мери, него што je то случај код дру- 
гих администрација, где се сав посао обавља ис- 
кључиво у заштићеним и загрејаним простоЈш- 
јама. 

3) Даље, недовољан број особља, a нарочито 
умањен баш због напред наведеног великог броја 
оболелих, изискује појачан рад како у погле 
иапрезања тако и у погледу времена оних у слу- 
/кби упослених, што разуме се, штетно утиче на 
њихово здравствено стање. 

4) И слабе хигијенске прилике код извесног 
броја пошта имају штетног утицаја na здравстве- 
но стање упосленог особља. 

Кад се све то узме заједно у обзир, онда je 
јасно, mio данас имамо овако неповол>но здрав- 
ствено стање код наших службеника. 

Оно што je држава до сада учинила за здрав- 
ствено стање поштанског особља као на пр.: не- 
знатне бенефиције службсницима no чиновничком 
закону за бесплатно лечење у јавним болницама; 
затим неколико хонорарних лекара у већим IUMI- 
трима, који врше прегледе уз минималне тарифе 
и нсколико потпорних фондова за узајамну no- 
Moh, створених племенитом иницијативом поједи- 
наца поштанских службеника — све то, господо, 
није ДОВОЉНО да се проблем здравственог стаи.а 
нашег особља постави na праву и солидну основу. 

Ту се мора кренути са једним много већим 
потезом и мора се успоставити једна заједнимка 
сарадња државе, односно Министарства пошта, 
телеграфа и телефона и поштанског особл>а, осни- 
вањем једног великог и јаког болесничког фопда 
у коме би учествовала и држава a сви поштапски 
службеници би облигатно били његови чланови, 
јер се само тако може доћи до потребних срет- 
става која he служити намењеном цил>у. 

Ja сам преузео na се ипицијативу за остваре- 
ње тога великог и племенитог задатка оомивап.а 
болесничког фонда особл.а Министарства пошта, 
т&леграфа и телефона, na nac молим да ме у томе 
помоснете тиме, што here ми v Финансијском за- 
кону лати за то потрсбно овлашћен.е и фипан- 
сијока сретства. 

Угоиорпи поштари 
Расходи зп уговорне Поштаре, који су пред- 

milu'im na парт. 770 и који чиие саставни део лиЧ' 
пих  пздатака,   понгКани   су  за   550.000.— динара 
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према буџету за 1936/37 год. Ово повећање дола- 
зи главним делом отуда, што je код великог броја 
упжорних пошта повећан поштански, телегра(|)- 
ски и телефонски промет, na су такве поште пре- 
ведене у одговарајуће више групе и разреде, a 
ирема Правилнику o уговорним поштама припа- 
дају и уговорним поштама повећане принадлеж- 
ности, предвиђене тим Правилником. Сем тога, 
једним делом ово повећање долази и отуда, што 
сам предвидео извесну суму за отварање нових 
1")- 20 угонорних пошта и у години 1937 38, 

У току месеца фебруара т. г. отвориће се 
255 нових лржавних уговорних пошта н то: на 
територији Дирекције пошта, телеграфа и теле- 
фона Скопље 3 државне уговорне поште; на тери- 
торији Дирекције пошта, телеграфа и тслсфона 
Сарајево 1 уговорпа пошта; на тсриторији Дирек- 
цијс пошта, телеграфа и телефона Сплит 6 уго- 
ворних пошта; на територији Дирекције пошта, 
телеграфа и телефона Цетиње 4 уговорне поште; 
na територији Дирскцијс пошта, телеграфа и те- 
лефона Загреб 1 уговорна пошта; на територији 
Дирекције пошта .телеграфа и телефпна Београд 
2 уговорне поште и на територији Дирекције no- 
шта, телеграфа и телефона Нови Сад 5 нових др- 
жавних утоворних пошта. 

Уговорне поште су државне устапове. One 
обавл>ају све врстс службе као и остале државне 
поште. Једина je разлика у томе, што je однос 
лица, која врше службу у уговорним поштама, 
према држави регулисан посебним статутом a не 
чиновничким законом. Одговорност државе и си- 
гурност за предате nouuflbKe као и државна кон- 
грола пад послован.ем у уговорним поштама апсо- 
лутио je иста као и код свих осталих државних 
пошта. Ово истичем нарочито због тога ШТО 
многи, који су недовољно упућени у посдовањб 
иаших пишта, гледају у држанним поштама iieliy 
сигурност пошил.ака, па захтевају да се уговорне 
поште вретворе у држаипс. Правилност рада у по- 
штама m.' зависи од тога да лч je пошта државиа 
или уговорна државна, већ зависи само од квали- 
тета особља упрсленог у пошти, зависи од њихове 
Miip.i.miocm. њихове савести, оознавања посла и 
њихових високих моралиих особина. Зато избору 
подмлатка треба обратити највећу пажњу. Добра 
страиа ових уговорних пошта јесте у томе, што 
су расходи за њих знатно ман>и него код држав- 
них iioiina које имају иСти промет. Док je и пај- 
ман.а уговорна пошта скоро увек активна, дотде 
je највећи бро] државних пошта са иалим про- 
метом увек пасивам и расходи гих пошта су често 

пута м више већи него приходи, који се уносе 
\ фжавну касу. Из овога се јасно види; да je у 
погледу ра^хода облик уговорних државних пошта 
знатно повољнији од државних и њих треба одр« 
жати и отварати свуда гамо, где je поштански 
промет незнатан, a потреба за поштом ипак no- 
стоји. Ja сам у току ове буџетске године отворио 
око 20 нових уговоршх пошта и претворио сам 
неколико државних пошта са малим прометом у 
уговорне поште. За толико сам нмао буџетских 
сретстава, али je то недовол.ио да подмири биЈне 
потребе привреде и лица, у оним многобројним 
крајевима наше земље, где су поштанске установе 
врло регкс м од многих II;U4'.I.;I удаљене no 20, 30 
na n itmiu' километара. lipami je иучење за грађане 
iii\ удаљених иеста кад имају обавити какав посво 
na   miinrn,   ирсдагн   или   преузсти   повац,   пакет, 

писмо, телеграм или обавити телефонски разговор. 
Te невоље могу се отклонити само тако, ако се и 
у таквим насељима буду установиле поште, где 
год за то има битних услова. Ja сам у току ове 
године од господе народних посланика примко 
велики број захтева за отварање нових уговорних 
државних пошта. Све сам те захтеве, према про- 
писима поштанске службе, испитао и на лицу места 
проверио потребу за отварањем нових пошта 
преко својик oprana. Сви су ти захтеви били на 
свом месту и потпуно оправдани, али, нажалоет, 
из ограничених материјалних сретстава нисам био 
у могућности отворити све тражеие поште. Ти за- 
хтеви иду на стотине, na ии у следећој години 
неће се моћи снпма изаћи у сусрет, али he се ипак 
омогућити у најпотребнијим местима, да се при- 
лике у погледу поштанског саобраћаја побољшају. 

Према томе све партије, у којима су предви- 
Нени лични расходи свих службеника у спољпој 
служби, и то парт. 768. 769 и 770 показују укупно 
повећање од 3,151.633 динара. 

б) Редовни расходи за телеграфску и телефонску 
техничку службу 

Расходи за телеграфску и телефонску тех- 
пичку службу показапи cv na партијама 759, 765, 
77S u 770 и износе укупно 29,450.000 дипара, што 
чипи 7.763% свих предвиНених расхода, дакле за 
I "„  више nero у прошлој години. 

Техпичке инсталације и технички објекти, чија 
имовинска вредност изпоси око 500,000.000.— 
imiapa, чине основу за омогу^авање два врло 
важна саобраћаја, телеграфског и телефонског. 
Без добро опремљених и уредно одржаних свих 
инсталација и објеката нема доброг саобраћаја. 
Због тога се техничкој служби мора посветити мај- 
већа пажња и довол>ним сретствима омогућити 
беспрекорно одржавање и функционисање свих 
гехиичких објеката, који су, употребом и време- 
пом подложни трошењу и квару, те изискују „g 
само редобне оправкс него и измене истрошених 
и за даљу употребу онеспособљених делова, a 
после извесног времена  и  обнову пелих урсНаја. 

Компресија буџетских расхода нршеиа послед- 
n.o трп буџетске годипс иијс оставила неоштећене 
mi расходе за техничку службу. V 192930 буџет- 
ској години износили cv расходи за Р^ловтрдр. 
жавање техничких vpehaja и објеката 39.974.000 
umapa v 193031 10,134.000 динара, v буџету за 
РПГЗГ)' било je предвиђено na истс сврхе свега 
27,450000 ■umapa ro јест мап.е за преко 30",; 
„рема буџетима до 193031 годипе. Истина je да 
с\ и цене материјалу и радпоЈ спази према l.UK.i 
подини пале, али ипак ne v односу, v коме je из- 
вршено и смаи.еп.г расхода. 

Вредност потребног материјала и радне снаге 
за редовно одржавање износи у овом буџету суму 
од 29Д50.000 динара. 

Ta предвиђена сума од 29,450.000 динара na- 
мењена je у главном само најнсопходнијим потре« 

i;i за редовпо одржавање постојећих уређаја и 
мреже, a проширења и повоградње моћи he се нз 
овог расхода извршити само у врло малом и врло 
ограниченом обиму. Са овим расходима ne може 
се рачунати im на какна пова проширења већег 
обима, те 6и се, прсма томе, остало v оквиру са- 
чап.пч vpehaja и ca.'iaibe мреже, како телеграфске 
гако n телефсжске, Али како се из године v ro;uiiiv 
oceha ene већа потреба за гелефопским cao6paha- 
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јем мора ce ова служба и технички унапређивати 
и употпуњавати, да би могла примити сав пове- 
ћани саобраћај и задовољити све потребе привреде 

админнстрације. Телефонски саобраћај захтева 
брзо добијање тражених веза како у унутрашњсм, 
тако и v међународном саобраћају као и сигуран 
и чисг пренос гласа. Данашња телефонска мрежа 
TV потребу у пуном обиму не може задовољити. 
Тпажене везе добијају ce још увек врло тешко и 
после 1ужих чекања, и нису ретки случајеви, на- 
почито на главним правцима, да ce разговори 
vonuire и не обаве услед преоптерећености линијз. 
V великнм централама постоје многобројни за- 
утеви за инсталацијом нових претплатиичких теле- 
d.oHa али ce због исцрпљености капацитета у цеи- 
Јпалама или у градским кабловима, нове везе не 
Srv дати. Потребно je извршити обимне радове 
иапочито у Београду. Загребу и Љубљани и све 
?е погребе задовољиш. Исто тако осећа ce и ве- 
шка .отреба, да ce многа мгњв места повежу 
^лефаном, међусобно и ca већим местима. 

Расходи ca поменутих паргија трошени су и у 
J пгмЉ годиие у главном на одржавање по- 
Жћих т^ничких објеката, a само незнатне суме 
™ле cv бити употребљене на мова проширеи.а 
^Л4их мрежа,Уиа иабавку нових уређаја, машина 
11 i noia и п. израду неколико нових краћих 
И Жнских линија локалног значаја. Али, изван 
^/'"'гу тских расхпда, ja сам ca ванредним кре- 
оних 'Оџетскр     i ставЉени   на   расположење, 
дитима   који   су ГОД1111е) да у знатно.1 
УСпи пооширим и употпуним постојећу, како град- 
мери проширим р с ТеЛефон.ску Мрежу! чиме 
ску   Гако   '    ^"   '   1И1<е ОСетно побољшав« према 
СУ;:,0!Т:ч - н nannv лаиа. Од иажпиЈих 
^до^, извршеиих у  гоку 1936/37 годше, напоми- 

н,ем следеће: 
u Отворене су  нове телефовске везе поЛоћу 
^лпр^вентиих  уређаја  и  то:  Београд- Сара- 

^ајево За^реб. ЗагДреб бушак. Загреб-^Сплит. 
Београд-  Атина no једна веза; 

2) Извршена су проширења градске кабловске 
Мре^ ^вршене^су" и^^едате јавном  саобраћају 

•п^тске ^елефонске   централе   у   Сарајеру,   на 
Кеду! Илиии. А^али и проширена je телефонска 
»ритоала у Раковици; 

4^ Подигнута je нова телеграфска линијз Бео- 
rnai—Сарајсш    Херцег Нови за директну каблов- 
SjWv ca Француском, Koja je na дан 2/ фебру- 

о 1037 била свечано и у присутности француског 
министра пошта  пуштена v промет; 

^ Извошене   су   реконструкције   већег  ооима 
i,,,,-'rr   мреже   У   Боки   КоторскрЈ,   затим   na 

Га^ Брчко-Бје/ина ка Венцу и об„овЉени cv 
n? Јелике  непогоде погпуно порушени или дели- 
Д «n оштећени делови гелеграфске n телефонске 
^е на правиУ Јрема Загребу, у Посавини и Бо- 
глнској Крајини; 

fi^ Изграђене су пове   телефопске   линиЈе   na 
пп.шцима Срсмска Митровица- -Гргуревци, Мелен- 

T'ipom   Котор   Доња  Лества,  Лесковац—Пе- 
пР.Тевци    Српска   Црн.а    Илирија,   Сурчин—Доба- 

u,'     lilaBiiuK    [1левље.  Цетиње    Љуботин, Тре- 
биње—Лества,   Котор    Радовановић,   Цетиње-Че- 

riTvi—Света Барбара, ПтуЈ—Подлехник, Груда 
Мсцине,   Владимирци    Коцељево,   Бадовинци- 

^огатић Језерана   Дрежица ,'1>уоовиЈа-Рогачица. 

Господо, и ако ce извршењем поменутих ра- 
дова у току овс буџетске године осетно поболз- 
шало стање у телефонском саобраћају, ипак све 
то mije ни из далека довољно да подмири садање 
потребе и захтеве наших привредшжа. To je поље, 
које треоа плански обра})Ивати још дужи низ го- 
дина и уложити још знатне инвестиције, na да 
паша телефонска мрежа и иисталацпје буду пот- 
пуно способне да уредно и без застоја отправљају 
цео телефонски промет. Наставак започетог интен- 
зивнијег рада у том правцу, само у много већем 
обиму омогућен je и у току 1937/38 буџетске го- 
дине закљученим зајмом од 20,000.000.— динара 
код Поштапске штедионице на основу фипансиј- 
c;i<;or закона за 1936;37 годину и на основу при- 
вредне Уредбе од 16 октобра 1936 године. 

Из зајма од 20,000.000.— динара предвиђено 
je подизање зграде за главну пошту и дирекцију 
у Сплиту, које су установе сада смештене у при- 
ватнИм зградама и за које ce iMaha годишњи закуп 
преко пола милиоиа дипара, подизање и уређење 
зграде за пошту у Дубровнику, која je сада сме- 
штепа у старом i раду у неподесним, неугледним, 
мрачним и влажним просторијама, иодизање згра- 
де за пошту у Херцегновом и подизање зграде у 
Скопљу, у којиј he бити смештена главна пошта, 
дирекција и филијала Поштанске штедиснице. 
Поред наведених грађевинских радова из овога 
зајма набавиће ce и инсталисатн у свима^местима 
и аутоматске централе.- Сплитска и Дубровачка 
централа je већ поручена и биће аутоматски пове- 
зане ca свима иколним местима, која гравитирају 
овим цептрима. Истовремено ће ce преуредити за 
аутоматски саобраћај и целокупна телефонска 
мгрежа у Дубровнику као и међуградске везе из- 
међу свих места, која ce аутоматски прикључују 
иа централе у Сплиту и Дубровнику. Сви ови ра- 
дови су осим зграде у Херцегновом у гоку извр- 
шења. 

Радови, који ће ce извршитн на основу при- 
вредне Уредбе од 16 октобра 1936 године, обухва- 
гиће у првом реду копачно решење телефонског 
питања у Београду, Земуну и Панчеву, Загребу и 
Љубљаии проширењем постојећих централа, из- 
градњом нових централа, проширењем постојеће 
кабловске и ваздушне мреже у једном таквом 
обиму, да буду задовол.ене све потребе дана- 
шњице и да ce осигура нужна резсрва за период 
од најмање пет до осам година. Извршењем ових 
радова који су већ у припреми a делимично већ 
v извођењу бић€ свакоме грађанину у Београду, 
Загребу и Љубљани омогућена затражена теле- 
фонска веза, што сада услед исцрпл>еР1ог капаци- 
тета v цеитралама и кабловској мрежи, није оило 
могуће. Поред тога из истих сретстава инстали- 
саће ce већи број високофреквентних уређаја, ко- 
јима he ce отворити нове међуградске везе и нове 
везе ca ипостранством, у првом реду ca суседним 
зеиљама Румунијом, Турском, Грчком, Бугарском 
и Италијом. Отплата ануитета за закључени зајам 
n отплата кредитираних набавака предвиђеие су у 
овом буџету на партијама 7fi7 и 779a. 

Kao што вадите, господо, 1937/38 година биће 
једна од најплоднијих година од Уједињења на 
овамо у погледу техничких радова у ресору по- 
шта, телеграфа и телефона и no важности и rjo 
обиму. 

Извршењем предви1)ених радова биће теле- 
фонска служба знатно побољшана и употпуњена. 

185 
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To побољшање осетиће и наша привреда a исто 
тако тим проширењем отвориће се и нова врела 
прихода државној каси. 

Господо, на овом месту желим да вас обаве- 
стим још o томе како стоји са решењем два крупна 
и врло важна питања: радиофонијс и полагања ме- 
ђународних каблова на правцу аустријска rpa- 
ница—Загреб^-Београд, аа чије je решење дато 
одобрење и главне смернице у Финансијском за- 
кону за 1936/37 годину. 

Радио 
Наша радиофонија са своје три радиоемисио- 

не станице укупне јачине од 81/-г КВ. стоји на нај- 
нижем степену и далеко заостаје иза радиофоније 
свих других земаља. Услед тога се са садањим ста- 
ницама не може ни постићи она велика корист. 
коју савремена радиотехника пружа. Према нашој 
престоничкој радиостаници јачине 2|/о КВ стоје на 
супрот станицс лругих земаљз јачине од 1J30 КВ 
више. Обзиром на велики значај радиофоније у 
националном, просветном, културном и привред- 
по.м погледу, истакнута je још 1932 године потрс- 
ба за хитним подизањем станица јачих снага са 
мрежом, која би потпуно одговарала нашим наци- 
оналним потребама. Покушаји за решење тога пи- 
гања, чињени ранијих година, нису довели до ко- 
начног резултата, и ако je ово питање било увек 
истицаио као врло актуелно. Финансијским зако- 
иом за 1936 37 годнну овлашНен сам, да могу, no 
одобрењу Министарског савета и сагласности Фи- 
ииисијских одбора Народног претставништва, за« 
кључити уговоре за изградњу нових радиоемисио- 
них станица и њихову експлоатацију са постоје- 
liiiM радио друшгвима која експлоатишу садањс 
стаиице. Када сам у прошлој години изашао пред 
Финансијски одбор са пројектима уговора који би 
се ималн склопнти са радио друштвима, ja сам већ 
тада истакао и нагласио: да иитање наше радио- 
(|)()није и подизање нових великих радиоомисиоинх 
станица у Београду, Загребу и Љубљани није пи- 
тање ни политичко, mi партијско него опште na- 
lovimo и културно, и да су нове радиоемисионе 
станице Лугославији апоолутио потребне као ва- 
жан инструменат националне, културне и иоралне 
исзбсдности; јер ако хоћемо да се заштитимо иро- 
тиву непријателЈСке пропаганде и њених штетних 
последица, ако хоћемо да сачувамо неоштећену 
моралну базу наше националне, културне и међу- 
народие егзистенцијс онда морамо. приступти 
подизању великих станица у Београду, Загребу и 
Љубљани са потребним релејним станицама, Јер 
je дои.ста већ скрајње иЈ^сме. 

обзиром на то, господо посланици, питање 
iiauie ра(ДЖ)фоније не сме се решавати са партиј- 
ско-политичког глсдишта, него га греба проматра- 
ти са једног вишег општег националног гледишта 

Излажући ово питање у Финашсијском одб()|\у 
могу са задовољством да истакнем да сам, без об- 
зира иа политичко определење појединих чланова, 
наишао код већине ва високо схватање и разу 
вање да се ово питање што пре реши, и дође до 
великих станица м ja се надам да hy уз потпору 
чланова Фпнанснјског одбора Иарочиог гаретстав- 
ништва Molili питање изградње радноемисиотга 
станица, које се питање повлачи још од 1932 год., 
дефинитно окончати. 

За случај, да со до решења овог питања из ма 
каквнх разлога ипак ue дође убрзо, ja сам, кори- 
стећн се одредбама пбстојећег уговора и не мења- 

јући у њему ништа, одобрно Друштву Радио A. Д, 
Београд да повећа постојећу станицу у Београду 
на 20 КВ. Ta станица се веИ ради у фабрици и биће 
предата јавном саобраћају почетком месеца јуна 
ове године. Пво треба сматрати само као привре- 
мено решење и први корак ка побољшању сада- 
њег стања, ако би се из буди којих разлога одло- 
жила изградња пројектоване станнце од 100 К.В 
AKO се пак реализују моји пројектовани уговори 
до краја ове буџетске године, ова станица нећс се 
подизати. За случај да се до изградње станице од 
100 К.В. до1)С тек касније ова станица од 20 К.В. 
биће тако конструисана да се додавањем нових 
апаратура може појачати на 100 К.В. 

Каблови 
Питање набавке и постављања каблова на 

правцу аустријска граница—Загреб—Београд сто- 
ји овако: 

Проблем гелефонирања на великим одсгоја- 
њииа решен je конструкцијом и усавршавањем no- 
|ачавања телефонских струја помоћу електричних 
лампи и конструкцијом подземних телефонских 
каблава са пупиновим калемовима. Овом констр\к- 
цијом постигнут je телефански домет кабловима 
надужини од половине земљине кугле, a комбино- 
нап 'ca бежичном гелеграфијом je неограничсн 
Каблове као велику тековину савремене технике 
примениле су све државе северне и западне Евро- 
пе (осим нас). 

Са наглим полетом гелефонског саобраћаја 
како у Европи тако и код нас настали су и много- 
бројни захтеви, како из иностранства тако и од 
напгах привредних кругова, да се што пре омогући 
добра гелефонска всза наше земље са иноземством 
Ha великим растојањима без каблова нема добрпх 
im сигурних телефонских веза. 

Ham међународни телефонски саобраћај знат- 
iio се noBchao последњих година, што се најбоље 
види и.i остварених прихода no onoj служби, који 
су \ 1929/30 години износили 8,678.000 динара a у 
1934/35 достигли су висину од 16,969.000 динара и 
у сталном ej порасту. Ово повећање прихода било 
би даиеко веће, да су постојале везс, које би мо- 
гле npiiMimi сав телефонски саобраћај. Наше са- 
дање гелефонске везе, и ако су последњих година 
проширене са неколико нових линија још увек су 
Ki.im«) преоптерећене бројем говора, да се^они 
обављају са великим закашњењем, a вслнки број 
заказ^них говора остаје неизвршен. Колика je го 
штета за нашу привреду и државиу касу, није по- 

•но нарочито истицати. 
Садања гелефонска траса Београд—Загреб то- 

лико je onrepehena да више на постојеће телефон- 
ске стубове не може примати нове ваздушне теле- 
фонске    водове.    Овај правац Београд—Загрев je 
истовремено и  најважнији   за директне   линије   a 
нсто тако no својој  важности за унутрашњи сао- 
браћај долази на прво место. Њим се одвија де- 
лимично ii.in  у  целости сав   гелефонски саобраћај 
Дравске и Савске бановинс са свима осталим бано- 
винама и обратно, изузев Приморске бановине. Од 
страних   управа   затражено je 22 нове   транзитне 
гелефонске везе, које им се не могу дати, јер их 
нема. Постоји оправдана бојазан да сс транзитни 
саобраћај због тога упути којим другим правцем, 
обилазећи нашу землзу   што   би   изазвало  велике 
губитке у приходима. 

Овакво стање налаже, да се mro npe приступи 
постепеном каблирању наше гелефонске мреже no- 
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чињући ca главним и најважнијим правцем Бео- 
град — Загреб — аустријска граница. Полагањем 
овога кабла постигло би се: 

1) Потпуно задовољење свих наших унутар- 
њих потреба за сва места, која се служе овим прав- 
цем a сем тога била би предвиђена довол^на ре- 
зерва за будуће појачање телефонског саобраћаја; 

2) Било би омогућено давање захтеваних 
ПЈанзитних веза преко наше земље свима север- 
ним и западним државама Европе, чиме би се по- 
стигло потпуно искоришћење кабла, a приходи од 
тога били би знатни; 

3) Добио би се беспрекоран квалитет преноса 
maca и потпуна безбедност саобраћаја, несрав- 
њено већа него код ваздушних линија којесупод- 
ложене утицајима атмосферским, утицајима дру- 
гих  електричних инсталација  и  међусобним ути- 

ЦаЈИ4) Изградњом овог кабла велике количине 
жипе и другог материјала на означеном правцу 
^емонтирале би се и упогребиле за попуњење 
остале телефоиске мреже у земљи. Са гледишта 
оентабилитета полагање овога кабла било би по 
вољно ■ Уложене инвестиције биле би амортизо- 
ване приходима из овог cao6pahaja кроз време од 
нлјвише 10 година. , 

За решење овог питања, ja сам Финансијским 
члконом за 1936/37 годину добио овлашћење, да 
пвај посао извршим путем кредитирања. Ha осно- 
Rv постављених техничких и финансиЈских услша 
^обио сам понуду од једнс групе (картела) најве- 
fnv Kvha које се баве овим послом. Сада се ра- 
гпоављају питања финансијске природе и ja се на- 
Лм да ћу овај велики посао прнвести у дело. Ово 
питање није више техничко; оно je финансиЈско- 
политичко. 

в) Пренос поште 
Расходи за пренос поштанских пошиљака ек- 

rnnec оријентом, баиовинским и приватним жеље- 
Јншшма   авионима, приватним аутобусима.  коли- 
Z   пешацима и сог.ственим аутомобилима у др- 
*'L\ режији показаии су на партиЈИ 760, 762 и 
?7б   и   из"осе   укупно   30,230.000.-    динара,   urm 

ни 7 968%  од укупно прсдложених расхода. 3đ 
„.липрње истих  погреба било je предаиђено \ 

^SeTi 1936/37 годину дин. 30,150.000.-. Према 
^ме   укупно   повећање   ове  три   партије   износи 
Tri 80 000— динара и оно je предвиНено ради 
пплмирења  повећаних  расхода за  пренос  поши,- 
^ка авиоиима. За пренос пошиљака осталим срет- 
?Твима залржани су исти износи као и у буџету 

1936/37 годину и реалио су одмерени за noKpnia' 
?вих'предвиНених потреба. 

V горњи расход није показан расход за пре- 
„nr   пошиљака  државним  железницама,  који  из- 

^,,   30—32 000.000   динара   годишње,   jep   се   он 
ГОДМИрује из остварених прихода no поштаиској 
СЛУ>КПпенос поттанских пошиљака свима напред 
^MPHVTHM срстствима врши се на основу посеб- 
Јих уговора, који се сваке године ревидираЈу и 
пЛнављају Ha аутобуским линиЈама, на коЈима са- 
Snahaiy концесионирана предузећа, склапаЈу се 
.5 свима уговори путсм директне погодбе. Ha 
пгталим сувоземним поштанским ли.ШЈама усту- 
остаип п ■'еноси ПОШИЉака путем Јавног надмета- 
ПаЈУГа друштвом великих европских експреса и 
друштвима за пренос пошиљака авионима постоје 

дугорочни уговори. Обрачун за пренос пошиљака 
државним железницама врши се на основу посеб- 
ног споразума, закљученог са Министарством са- 
обраћаја пре две године. Пренос пошиљака у Бео- 
граду и делимнчно у Загребу, Љубљани и Скопљу, 
као и пренос пошиљака на извесним поштанским 
линијама Савске и Дравске бановине, врши се ау- 
тобусима у режији Министарства пошта, телегра- 
фа и телефона. За наредну годину задржава се ау- 
то-саобраћај у сопственој режији у истом обиму 
као и у току прошле и текуће године, те je за те 
потребе задржан и исти износ расхода. 

г) Расходи за управне трошкове 
Сви издаци. за управне трошкове показани у 

партијама 757 и 774 и укупна сума ових расхода 
предвиђена je у износу од 21,041.000.— динара, 
mro чини 5.546% од укупно предложених расхода. 
За one исте расходе било je предвиНено у буџету 
за 1936/37 годину дин. 20,094.000. Према томе у 
предлогу буџета појављује се повећање од 94.000 
дин. Ово повећање предвиђено je ради омогућа- 
вања штампања нових правилника за поштанску, 
телеграфску и рачунску службу, који су припрем- 
љени, a који се нису могли штампати у току ове 
буџетске године из недостатка потребних срет- 
става. Исто тако у току 1937/38 године морају се 
штампати и саобраћајне поштанске географске 
карте, коje су последњи пут биле штампане 1931 
године и до данас су све утрошене. Te су карте 
потребне службеницима ради правилног упући- 
вања поштанских пошиљака. 

Што се тиче осталих расхода за управне тро- 
шкове, они су у току последњих година компри- 
мирани на најскромнију меру, тако да једва, уз 
највећу штедњу, могу покрити све неопходне по- 
требе. И код набавке потребних образаца, и код 
набавке за канцеларијске потребе, и код осветље- 
ња и огрева спроводи се у подручном ми ресору 
сисгематски крајња штедња, тако, да се на неко 
снижењс схвих предви1)ених сума не може уопште 
мислити. Напротив, набавка хартије и штампање 
образаца показује извесну тенденцију поскупљи- 
иап.а према прошлој години, na постоји оправдапи 
бојазан да ће се и са овим сумама тешко моћи 
изаћи на крај. У ове расходе унети су и расходи 
за одржавање државних зграда у истом износу 
као и у буџету за 1936/37 годину. Стање државних 
зграда, у којима су смештеие поштанске, теле- 
графске и телефонске установе je незадовол:>ава- 
јуће. Смањивањем расхода на одржавање зграда 
кроз низ година онемогућено je њихово исправно 
одржавање, те се много зграда налазе у доста за- 
иуштеном стању. Према пријављеним потребама 
било би иотребно ову позицију повећати' од 
700.000 динара на 2,000.000 динара, да би се све 
државне зграде могле довести у ред, али с обзи- 
ром на повећање, које сам предложио за подми- 
рење телеграфских и телефонских потреба, задр- 
жао сам и за следећу годину исти износ. 

д)   Расходи   за   материјалне   потребе   поштанске 
службе 

Расходи за материјалне потребе поштанске 
службе предвиђени су на партијама 763 и 775 у 
укупном износу од 6,400.000 динара, што чини 
1.686% од укупно предви1)ених расхода. Из ових 
расхода   подмирују   се   сви   трошкови   штампања 

185' 
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марака, дописних карата и других вредносница, 
као и сви трошкови за материјалне издатке за по- 
штанску службу. 

ђ) Остали расходи 
Остали расходи као: путии, подвозни и се- 

лидбени трошкови; издржавање поштанског и те- 
леграфског међународног бироа; трошкови издр- 
жавања стручних течајева; отплата ануитета По- 
штанске штедионице за поштанску зграду Бео 
град 2 и зграду, у којој je сада смештено Мини- 
старство; провизије и додаци на скупоћу прови- 
зионера и пензије уговорних поштара и отправ- 
ника и ренте; награде за ноћни рад у поштама, 
телеграфима и телефонима; дневнице за контролу 
и опровод поште железницом и другим сретстви- 
ма и отплата ануитета за купљену зграду у Чачк\-, 
предвиНени су углавном у истим износима као и 
у буџету за 1936'37 годину и одмерени су према 
реалним потребама. 

• е) СубвенциЈа паробродским друштвима 
Ha партији 761 предви1)сн je као и 1936 37 

године расход 6д 50,000.000 динара на име суб- 
венције паробродским друштвима, к-оја им се ис- 
плаћује на основу закључених уговора са Минп- 
старством саобраћаја. Овај расход износи око 
13.2% укупних расхода и исплаћује се из оства- 
рених прихода. Министарство пошта врши овде 
само благајничку службу. Пошто ови расходи не 
проистичу из пословања пошта, телеграфа и те- 
лефона, то се при упоређивању односа остваре- 
них прихода према фактично учињеним расходп- 
ма Министарства пошта овај расход не би требао 
узети у обзир, јер би то упореНење обухваћенђ са 
овим расходом довело до погрешног закл.учка o 
пословању nouire и не би пружило верну и тачт' 
слику стварних расхода и прихода подручног ми 
Министарства. 

Према свему напред изложеном укупни рас- 
ходи Министарства пошта, телеграфа и телефона 
у предлогу буџета за 1937'38 годину износе дин. 
,379,378.411 према дин. 369.345.912, колико je било 
предвиђено у буџету за 1936/37 годину. У пред- 
логу буџета појавл^ује се вишак од 10,032.490, 
чију сам потребу напред пбразложио. 

II  Приходи 

Господо, општа привредна депресија за време 
буџетских периода 1932 33 до 1934 35 године за- 
кључно имала je осетне роп&ркуоије и на кретаи.о 
прихода од поштанске, телеграфске и телефонске 
службе, јер се преко поигганских, телеграфских и 
телефонских установа манифестује великим де- 
лом читав привредни живот једне земЛЈе. Ови бу- 
џетски периоди бележе знатно смањење прихода. 
Почев, пак, од 1935 године показују приходи код 
свих радња поступни пораст, к-оји у 1936 i одини 
долази до снажнијег израза, na се са разлогом 
може оптимистички гледати и иа 1937/38 годину 
обзиром на јачање прицредног живота у опште и 
иројектовањс техничке инсталације и објекте, 
који he такође осетно утицати на пораст прихода. 

Да би сте Добили потпуно јасну слику o кре- 
тању прихода ранијнх година, сматрам за потре- 
бно да вам детаљније изнесем податке o томе 
како су остваривани годишњи приходи no поје- 

диним радњама у периоду од  1928/29 до 1935 36 
године   у   унутрашњем   и   међународном   саобра- 
hajy- 

a) Приходи no поштанској радњи у унутра- 
шњем саобраћају износили су: (продаја мара- 
ка итд.) 

1928/29 Дин. 270,750.178.02 
1929 30 „ 287,126.701.64 
1930/31  292,547.678.17 
1931/32 „ 287.150.784.70 
1932 33  259.237.437.06 
1933 31 „ 261,402.164.69 
1934/35 „ 263,197.759.32 
1935/36 „ 267,222.225.48 
]()3б'37   279,000.000.— 

Из ових података види сс, да cv приходи no 
поштанској унутрашњој радњи били у сталном no- 
расту све до 1930/31 године и те године достигли 
своју горњу границу, a потом су у опадању и v 
1932/33 достигли су крајњу доњу границу. Следеће 
т[)и године показују приходи no иовој радњ1и 
постепени пораст, који се наставља знатно увећан 
кроз целу 1936 37 годину и показује твнденцнју 
рашћења и у 1937/38 годиии. 

б) Приходп no телеграфској радњи у унутра- 
шњем саобрпћају су: 

1928 29 
1929 30 
1930 31 
1931/32 
1932 33 
1933/34 
1934/35 
1935/36 
1936 37 

цин. 30,858.590.70 
30,795.991.01 

„ . 28,092.552.87 
27,979.417.83 
24.643.403.02 
22,665.161.24 
21.559.787.17 
21.902.939.00 
22,000.000.— 

Приходи no унутрашњој телеграфској радњи 
jom од 1928/29 године у сталном су опадању. Ово 
опадање прихода до 1931 32 године било je доста 
неосетно, док следеће 1932 33 године пада пагло 
око 3,300.000.— динара, 1933/34 године за динара 
2,000.000.-— према претходној години, a у 1934 35 
године за 1.100.000.— динара према претходној ро- 
дпни. Даљи пад прихода зауставља се тек у 1935/36 
години, те годиис показују према претходној je- 
•um мали пораст од 343.000.— динара. Taj се по- 
раст наставл.а и кроз 1936/37 годину. Пораст теле- 
Јрафског промета наставиће се и у 193738 години, 
a с обзиром на промену телеграфске тарифе извр- 
шене у другој половини прошле године прмходи 
од one радње биће знатно увећани према ранијим 
годинама. (I Iona гелеграфска линија Парнз—Бео- 
град, директно.) 
в) Приходп no теиеф. уиутр. рад/ип износили су: 

1928/29    . . 
192') 30    . . 
1930/31    . . 
1931/32-   . • 
1932/33    . . 
1933/34    . . 
1934/35    . . 
1935/36 (и ако 
повсКан .    . 

1936/37    . . 

дип. 

je промет 

110.841.006.36 
113,029.520.34 
115,301.162.40 
111,246.640.07 
106.076.322.59 
103,021.476.64 
100,036.722.23 

95,236.990,0Ј 
103.000.000.- 

Из ових података види се да су приходи на 
тепефаиској  унутрашњој  радњи  (од инсталација. 
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сеоба претплате, позивница, јавних говорница и 
међуградских разговора) били у порасту све до 
1930'31 године, a после тога су у сталном праволи- 
нијском опадању, a поред тога, што je број прет- 
татника и број телефонских разговора повећан у 
току 1935/36 године, ипак je 1935/36 буџетска ro- 
дина у приходима нешто подбацила. To je дошло 
отуда, што je у јуну 1935 године ступила на снагу 
нова телефонска тарифа, no којој су извршеца 
знатна онижења годишњих претплата и других те- 
аефонских такса. Извршеним проширењем телефон- 
ских уређаја градске и међународне мреже у току 
1936 године омогућиће се знатан пораст претплат- 
ника и гшвећање међуградских разговора, тако да 
he приходи no овој радњи у току 1936/37 године, 
и поред снижених такса, показати знатан пораст 
према последњим годинама, a предвиђени радови 
V току 1937 године омогућиће још већи пораст 
прихода у 1937/38 години, тако да се са пуно ве- 
поватноће може очекивати предвиђен приход од 
ове радње у 115,000.000 динара. 

г) Приходи од радиофоније, који држави при- 
nanaiv на основу уговора закључених са друштвп- 
ма, која експлоатишу радиофонске станице изно- 

сили су: 

дин. 1928,:29 . . - • 
1929/30 . . . • 
1930/31 . . • - 
1931/32 . - ■ ■ 
1932/33 ; . - • 
1933/34 . . • ■ 
1934/35 . • - • 
1935/36 . . • • 
1936/37 очекује се 

Kao што видите приходи од радиофоније су 
v сталном порасту, што je и сасвим разумљиво 
услед сталног пораста радиопретплатника. У следе- 
hoi   1937/38  години нова станица од 20 К. В. - 

до изградње велике станице до 100 К. В. не 
— имаће за последицу нагли пораст 

2,237.499.93 
3,387.499.31 
4,579.586.62 
4,385.825.61 
4,797.468.12 
5,381.909.65 
6,862.285.27 
8,894.885.64 

10,000.000.- 

ако 

радио^п^тплатника, 2 
дошло 

ходГ Предаиђен приход од ове  службе у динара 
12,000.000. - одмерен je реално. 

д)   Приходи   no   писмоиосној   међународној 
транзитиој служби  износили  су: 

ДИН. 1928 29 . • • 
1929/30 . . • 
1930/31 . • • 
1931/32 . ■ • 
1932/33 . . • 
1933 34 . • • 
1934/35 . . . 
1935/36 . • • 
1937/38 очекује се 

2,902.775.19 
3,384.034.71 
3,399.470.86 
3,394.846.27 
4,039.780.58 
5,191.118.96 
5,191.118.96 
7,103.587.12 
7,400.000.— 

Ови приходи проистичу од писмоносног тран- 
чита преко наше државе n утврђују се на основу 
гтатистичког петнаестодневног мерења трогодиш- 
х!е Из ових података види се, да je приход но 
писмоносном транзиту у порасту, што значи да je 
V порасту и транзитни промет. ПреДви1,ени при- 
l0n у 1937/38 години no OBO.I радњи у 7,400.000.- 
дииара реално je одмерен. 

УАПриходи no међупародпој пакетској служби 
износплп су: 

1928/29 дин. 22,770.848.03 
1929/30  
1930/31     .    .  
1931/32  
1932/33  
1933/34  
193435  
1935/36 (сви обрачуни нису из- 
вршени,  a биће нешто већи 
од 1934/35 год.)  

22,809.771.22 
24,510.539.02 
19,404.181.27 
9,019.172.01 
9,321.370.— 
9,630.764.01 

9,800.000. 

Ове цифре показују ■ нам да je међународна 
пакетска радња у сталном порасту све до 1930 31 
године. У 1931,32 години појавлЈује се смањење 
прихода no овој радњи око 5,000.000.— динара, a 
у следећим буџегск,им годинама пада скоро на IID- 
ловишу. Најнижу цифру достиже у 1932/33 год., 
a" после тога je у сталном неосетном порасту. При- 
ход означен у 1935/36 години показује само при- 
ход према до сада извршеним обрачунима, али 
сем тога има из исте године и још. необрачунатих 
прихода са страним управама, тако да ће и при- 
ходи у овој години изнети висину остварених при- 
хода за 1934 35 год. Обзиром на живљу измену 
добара предвиђа се у 1937/38 години приход no 
овој радњи од 10,000.000.— динара, то јест око 
400.000.— динара више него у 1934/35 години. 

е) Приходи no телеграфској међународној рад- 
њи износили су: 

•1928/29  дин. 18,168.221.84 
192930 „ ' 17,708.498.35 
1930/31 „ 17,187.157.55 
1931/32       „ 15,398.806.15 
1932/33 , 11,423.114.06 
1933/34 „ 11,300.089.87 
1934/35 „ 10,456.755.50 
1935/36 (није снс обрачунато) .      „ 8,181.769.20 
1936/37    .  ' ,, 10,000.000.— 

Приходи no телеграфској међународној рад- 
њи показују такође исту тенденцију као и прихо- 
ди no тедеграфској унутра)шн.ој радњи то јест 
стално опадање телепрафског саобраћаја са 
већим разликама у 1931/32 и 193233 години према 
претходним. За 1934/35 годину нису извршени сви 
обрачуни са страним управама, али ће фактички 
остварени приходи у овој години 1936/37 достићи 
износ око 10,000.000.— динара. 

У 1937/38 години предвиђа се живљи телеграф- 
ски међународни промет не само услед живље из- 
мсне добара, већ и услед знатно побољшане везе 
изградњом директне линије Београд—Париз, која 
ће омогућити бржи и повољнији транзитни теле- 
графски саобраћај. Због тога су предвиђени при- 
ходи од ове службе у 12,000.000.— динара. 

ж) Приходи no међународпој телефонској 
радњи износили су: 

192829 
1929/30 
1930/31 

дин. 

193132 
1932/33 
1933/34 
1934/35 
1935/36 

6,922.410.93 
8,267.469.24 
9,134.826.74 

19,741.618.83 
10,278.230.42 
14,745.923.60 
16,870.108.31 
17,528.039.93 

Преглед ових прихода даје сасвим обрнуту 
слику телеграфском саобраћају то јест без обзира 
на  привредну   депресију   перманентни  осетан   no- 
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раст трихода кроз све буџетоке периоде. To се 
може објаснити само тиме, што су и у времену нај- 
веће привредне кризе погребе за телефонским сао- 
браћајем биле далеко веће, него што су постојеће 
телефонске везе могле да приме, na у колико су 
изграђиване нове телефонске везе, у толико су 
се и приходи повећавали. Изградњом нових про- 
јектованих веза приходи ће се знатно повећати, 
na су предвиђања од ове службе у погледу прихо- 
да за 1937/38 у 25,000.000.— динара потпуно ре- 
ална. 

з) Осгали приходи (од продаје инвеитарских 
предмета, кирпја, превоза путника и др. ситии при- 
ходи) изпосили су: 

\928!29 дин. 
1929/30  
1930/31 .    .    . '  
193132  
1932'33  
1933/34 .  
1934/35  
1935/36  

8,147.117.28 
9,311.090.77 
8,232.957.68 
7,965.362.46 
4,833.692.13 
5,028.751.04 
5,120.877.16 
4,933.524.44 

За 1937/38 годину предвиђен je приход од 
продаје инвентарских предмета, кирија, превоза 
путника и-други ситни приходи у износу од ди- 
нара 6,100.000.—. У буџету прихода ови су при- 
ходи показани на позицијама 8, 9, 10 и 11. 

Поред ових буметских прихода поште и теле- 
графи врше .бесплатно поштанску и телеграфску 
службу за све државне и самоуправне власти и 
установе као и за друге установе, које су Уредбом 
ослобођене од плаћања поштанских такса. Овај 
бесплатан рад изражен у таксама износи око ди- 
нара  180,000.000.—. 

Укупни остварени приходи no свима радњама 
у унутрашњем и међународном саобраћају кре- 
тали су се у истим буџетским периодима и то; 

1928/29  
1929/30  
1930/31  
1931/32  
1932/33  
1933/34  (железници  око 

15,000.000)  
1934/35 (железници око 

30,000.000)  
1935/36 (железници око 

30,000.000)  
1936/37   no   досад.   иодацима 

дин. 465,902.424.90 
494.543.183.15 
507,912.941.75 
486,302.946.10 
431,919.398.70 

439,285.736.81 

425.471.777.52 

425,982.281.69 
475,000.000.— 

Приходи у текућој буџетској години показују 
велики скок према приходима из 1935/36 године, 
тако да се очекује да ће рачунска 1936/37 година 
бити закључена са једним повећањем чистог при- 
хода од највише 35—40,000.000.— динара према 
претходној години. To je последица осетног ожив- 
љавања наше привреде као и изградње нових Be- 
sa, које омогућују коришНењс телефона у много 
већим размерама него претходне године. Са увере- 
њем, да ће 1937/38 година бити година још јачег 
и снажнијег оживљавања наше националне при- 
вреде као и да ће технички објекти, који су у то- 
ку извршеља и који he бити изграђени у току ове 
године, омогућити у знатно већем обиму коришће- 
ње телефоном и повећати досадање приходе, пред- 
видео сам приходе за 1937/38 годину у укупиом 
износу  од 529.500.000.— динара. 

Ha основу свега напред изложеног молим На- 
родну скупштину да прими буџет расхода и при- 
хода Министарства пошта, телеграфа и телефона 
за 1937/38 годину у предложеним износима. (Бур- 
но одобравање и пл^ескање код већине.) 

Potpretsednik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanik g. Ivan Mohorič. 

Ivan Mohorič: Gospodo narodni poslanici, g. Mi- 
nistar pravde dao je sebi ozbiljnoga truda da unese 
u resor Ministarstva pošta, telegrafa i telefona što 
više pravde. On je pročitao dugačak elaborat, pošto 
se Ministar nalazi na putu, i čovek se pita kako je 
moguće da se ne može da udesi drugi raspored tre- 
tiranja budžeta. Ja mislim da se je moglo iz Splita 
u Beograd na .vreme stići i ne bi se smelo dozvoliti 
da se čine takvi rasporedi, da se budžet od pola mi- 
lijarde tretira u otsustvu njegovog titulara. 

Zameram Pretsedništvu Narodne skupštine da 
čini ovakav raspored, jer to ima izgled kao da se 
želi omalovažiti ozbiljnost tretiranja ovog važnog 
resora-u Narodnoj skupštini. 

Gospodo, taj resor je bio jedanput ukinut pa 
onda opet obnovljen, a sadašnji Ministar daje si 
mnogo mula da bi uneo jednu racionalniju politiku 
u svoj resor, ali on ima još uvek da se bori sa para- 
doksima. Njemu je odobren kredit od 20 miliona di- 
nara za poštanske zgrade od strane Poštanske šte- 
dionice, odobreno mu je 200. miliona za kablove, ali 
mu nije odobreno 13 miliona za otkup radio-stanice 
od sadašnjih društava i daljnih 20 miliona da po- 
digne nove moderne radio-stanice iako je u svome 
ekspozeu koji je g. Ministar pravde pročitao dekla- 
rirao sa zvanične strane »radio« kao opšte-državni 
potrebu. Pošto je opšte državna potreba, to se radio 
Beograd ustupa'jednom akcionarskom društvu, čijeg 
98% kapitala prema zvaničnom izveštaju komisijskih 
veštaka se nalazi u inostranstvu. Firma Markoni Vaj- 
rles će se pobrinuti da daje obaveštenja o političkom 
stanju u našoj zemlji, za našu kulturu i njeno una- 
pređenje. Ja moram da kažem da se teško snaći u 
tim sofizmima finansijske politike ovoga režima. 

Investicioni program, kojega ste čuli, sve to ide 
pravcem na Sarajevo, ide tamo gde je Ministar pošta, 
ali Dravska banovina nije nijedan jedmi put ovde 
spomenuta, iako se ona nalazi u srcu Srednje Evrope 
u jednom trokutnom pojasu između Mađarske, Au- 
Strije i Italije i ima veoma intenzivan saobraćaj, ali 
gospodu Od pošte, telegrafa i telefona savršeno ništa 
ne interesuje što mi imamo još najveći deo telefon- 
skih vodova od gvozdene žice koju su još K.und K. 
Feldbebli nama montirali za vreme rata i nismo uspe- 
li za 25 godina od ujedinjenja da je zamemmo. 

Gospodo, pošte, telegrafi i telefoni od vajkada 
su bili komnnikalna sredstva, koja treba da služe na- 
šem najširem narodnom saobraćaju i da unapređuju 
našu privredu, i stoga ne mogu fiskalno da se eks- 
ploatišu, kako se to ovde čini. 

Gospodo, mi imamo vrlo frekventnih vodova, 
koji vode iz Maribora do Čakovca i drugih mesta 
mariborske oblasti i koji nisu zamenjeni bakarnom 
žicom, tako da je postao saobraćaj u tome pravcu 
potpuno nepodnošljiv. Mi nemamo kao što rekoh 
direktnih vodova, a oni bi trebali i mogli da se po- 
dignu i amortizirali bi se za dve godine. To treba 
šio pre učinili da bi se dobile direktne veze, jer sa- 
dašnje linije su toliko okupirane, da vrlo često na 
njima ne mogu da se vrše privredni razgovori. 
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Gospodo, ja zameram da se ovaj resor eksplo- 
atiše na zelenaški način. Vi iz budžeta možete da 
vidite da se od sume od 436.641.411 din. rashoda ko- 
lika je suma preliminirana za najveći broj poštara, 
koii se nalazi u službi, to su ugovorni poštari, koji 
utriavnom nose sav teret i službe na terenu, i da svi 
ti utrovorni poštari na ime plate poštara i otpravnika 
primaju po partiji 770 svega 20 miliona dinara, jer 
e i za kontraktualne činovnike i za dnevmčare-zva- 

ničnike i dnevničare služitelje predvideno na ime na- 
grade svega 20,470.000 dinara. Gospodo, na tim lju- 
dima je danas sav teret službe, naročito u provinciji 
ier njima se prosto diktira neograničeno vreme rada 
u službi naročito pak važne događaje, i oni pored te- 
legrafske i telefonske službe imaju da vrše poštan- 
sko-čekovnu službu bez ikakve otštete. Oni su vrlo 
bedno nagrađeni, jer ovi činovnici za otpravljanje 
telegrafske i telefonske službe primaju mesečno po 
1ЗД-—200 dinara. Zato. gospodo, taj resor ne može 
ni da napreduje, i ja nalazim, da taj sistem treba 
apsolutno da se menja, jer je i sam broj tili posta 
nedovoljan i ako oni vrše službu savesno, ipak ne 
motru ni da je savladaju, naročito u velikim centrima 
Dravske banovine, gde ima mnogo industrije, letovi- 
ma i lečilišta i gde je naročito leti razvijen turizam. 

Ja prosto mogu da kažem da bi se neke pošte 
mogle odmah da pretvore u tuberkulozna odeljenja. 

Tako nemoguće i neodgovarajuće su prostorije 
п kojima se nalaze te važne instalacije. Pod ovakvim 
okolnostima ne mogu nikako odgovarati potrebama 
publike i prometa. 

Ia u investicionom programu nisam video sumu 
određenu za automatsku centralu u Celju. Zahtev u 
om   pogledu   je  već postavljen. Za  tu  svrhu nema 
kakvog kredita. Sada Celje je centar koji nije samo 

okalno važan već je važan  i  za ćelu okolinu. Ima 
'eć  tada oko 300 lokalnih abonenata  a  kad bi po- 
toiao automat, dobio bi još dupli broj. Tu je velik. 

nriredni  centar   na  koga  su  upućeni krajevi  koji 
Kzvode hmelj. Na ovu centralu upućena je iRo- 
'X Slatina, Store. Laško. Dobrna, Zalec, Vojnik. 
iThih hteo da to naročito podvučem da je apsolutna 
nntreba  za  reparaturom  radnog programa u ovom 
zgledu pa je u investicionom programu to trebalo 

i da se izvrši. 
IJ noeledu radia, ja sam odmah napomenuo da 

Hanašnia Vlada stala na stanovište, na princip da 
'Idi tri radio-politike: jednu u Beogradu, drugu u 
Zaerebti a treću u Ljubljani Ja niishm da tuje pra- 

vda se ide tim putem vec da bi trebalo da bude 
ipdna jedinstvena politika i da bi trebalo omogućiti 
ive organizacije koje svojim radom doprinose op- 
ttem kulturnom podizanju naroda da se tim omo- 
"nS i pravno osigura saradnja tih radto-stamca 
f koliko se one daju pod zakup. Sa davanjem pod 
lakup se ja iz načelnih razloga ne mogu da složim, 
kako   sani   već   opširno   obrazložio u Finansiskom 

^Gospodo, finansiski i fiskalni efekat prihoda 
nvoea resora zavisi od njegove tanfske politike. Ot- 
? Zn \e dr Kaluderčić na čelu ovoga resora on po- 
kazuje veliko interesovanje za tu stvar. On je i neke 
arlfske izmene izvršio, ali je ostao do sada na pola 

Infa Mi vidimo ako promatramo rad susedmh ze- 
P r'a na kakve sve moguće načine se poštanske 
.mrave brinu za to da iskoriste ono takozvano mrtvo 

ie to jest noćno vreme za akviziciju saobraćaja. 

Zato daju naročite povlastice nadleštvima. biroima i 
povlašćuju privatne razgovore, privatan saobraćaj 
koji se obavlja u noćno vreme, jer to je čista dobit 
što se dobije za obavljeni saobraćaj u ovo vreme. 

Ja bih preporučio da se te mere u ovom pravcu 
ozbiljno prouče i da se izvrše potrebne akvizicije na 
celoj liniji. Telefonski abonman za male provincijske 
centre gde ima svega dva do tri govornika previše 
je skup i zbog toga ne može da se razvija, pa bi to 
trebalo revidirati i gde ima ispod deset abonenata 
smanjiti sadašnji abonman na polovinu, jer taj čo- 
vek nema od toga nikakve koristi, pošto koliko ima 
saobraćaja on mora da ga vrši u međugradskom pro- 
metu za koji treba da plati i naročite pristojbe. Go- 
spodo, ja moram da skrenem pažnju g. Ministru da 
su prihodi od telegrafskih radnja znatno opali u me- 
đunarodnom saobraćaju koji se vrši putem kodeksa, 
a pošto se kod nas vlasti plaše od komunista svuda, 
pa je policija naredila i poštanskoj upravi da se za- 
brani upotreba ABC iz bojazni da se njime ne bi 
služili komunisti i slali šifrirane depeše. To je jedan 
nemoguć propis. Kod nas se dešava da se depeše 
poslane po ovom sistemu »koda« iz naše zemlje vra- 
ćaju u inostranstvo. I zato se tamo čude i pitaju, 
pa kakva je to zemlja koja se ne služi kodeksom u 
međunarodnim depešama. 

To je stvar koja mora da se revidira. To je re- 
akcionarni stav koji je mogao da se rodi samo u 
jednoj ograničenoj policijskoj glavi. I ja mislim da 
i mi treba tu da kao i ostale civilizovane zemlje, do- 
pustimo one kodekse koji su u međunarodnom pro- 
metu poznati a koji su u poslovnom svetu uzuelm 
i da ne možemo da se ogradimo protiv međunarod- 
nih naprava kakvi su telefonski kodeksi. 

Gospodu u tom važnom resoru mi smo videli da 
investicije koje bi se učinile imaju najveći rentabili- 
tet. One se veoma rentiraju, i to sa jednom rentom 
koja se ne postiže ni u jednom resoru, sa rentom 
koja ide kadkad do 50% pa i mnogo preko 50% 
od uloženog kapitala. Pa i pored toga Ministar pošta 
je u Finansijskom odboru jadikovao, da je odbijen 
od Ministra finansija čestom prilikom kad je tražio 
kredit u malim iznosima za važne i hitne investicije 
koje su predložene sa raznih strana. 

Sama ta činjenica da Ministar finansija koji 
troši grdne stotine miliona dinara za sasvim pasivne 
investicije, za investicije koje neće ni kroz 10 go- 
dina dati ni indirektnog rentabiliteta, da on odbija 
ovakve investicije kod poštanskog resora, pokazuje 
da nema tu shvatanja i interesa za najvažnija, naj- 
modernija i tehnički najsavršenija komunikaciona 
sredstva. 

To otsustvo shvatanja i te štete koje iz toga 
proističu navode manjinu i ovoga puta da mora da 
glasa protiv ovakve finansijske politike. (Odobrava- 
nje i pljeskanje na levici). 

Potpreisednik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanik g. dr. Đorde Marković (Glasovi: Da čujemo 
Hrvatsko pitanje. — Jedan glas: To g. Ministra prav- 
de ne zanima!). 

Др. Ђорђе Марковић: Господо народни посла- 
ниц.и, поштанско телеграфска и телефонска слу- 
жба у нашој држави претставља једну врло важну 
установу у погледу националне привреде и др- 
жавне администрације, na се према томе при са- 
ставу буџета  Министарства  пошта,   телсграфа   и 
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телефона морало водити строга рачуна, да би се 
та наша привредна установа могла и оспособити 
за њси велики задатак ;i обзиром на опште еко- 
момске придике које постоје у нашој држави. 

Да би се правилно могао оценити предлог 
буџета Министарства пошта, телеграфа и телефо- 
на за 1937,38 год. морамо сс осврнути на рад и 
рсзултате овога ресора у прошлој 193637 год., 
na ћемо одмах видети, да je исти рађсн савесно 
и да одговара потребама расхода као и предви- 
ђањима у поглсду остиарси.а ирихода. Ако извр- 
шимо упореНеше у цифрама прихода и расхода 
1936/37 са 1937 38 год, јасно ће се видети, да no- 
Оатанско-телеграфско-телефонска служба нз го- 
динс у годину показује све боље резултате, из 
којих излази, да су учињени замашни напори у 
циљу иапретка. 

Ови повил>ни резултати доказују да je осни- 
вање самосталног ресора за поштанско-телеграф- 
ско-телефоиску службу било прека потреба, јер 
без самосгалног Министарства, у склопу Мини- 
старства грађевина, Министарства саобраћаја — 
поште телеграфи и телефони нису могли одржа- 
ги корак са темпом данашњице. Модерне текоаи- 
ne нарочито na пољу телефоније, радиофоније и 
телеграфијс нису биле код нас примењиване у 
оној мери, да би задовољиле потребе савремепог 
приврсдног и културног живота. Оснивањем Ми- 
нистарства пошта, телеграфа и телефона опажа 
се нови дух и снажан полет у свима гранама те 
компликоване службе. Признајем да je садањи 
Министар мошга уочио све недостатке и потребе 
у том ресору и тежиште свога рада положио je 
на развој тслефоније посвећујући своју пуну па- 
жњу и проспсритст осталих грана службе. 

Ha пољу побољшаи.а и модсрнизовања тсле- 
фоније, где су се осећалс највеће празнине с об- 
зиром на хитне потребе привредног и културног 
доба, учињено je врло много. Да би се јавност 
могла mro више служити телсфоном, отворен je 
већи број тслефонских станица, знатно je пове- 
han број телефонских јавних говорница, телефон- 
ских централа и подцснтрада. C тим у вези изгра- 
оиване су и прошириване тслефонске мреже у no- 
јединим градовима, и ripn гом се водило рачуна o 
усавршаван>у и иодернизовању ове upere службе 
тиме што je телефоиска ^ежа нарочито у ве- 
lin.M градовима, у Београду, Загребу, Ј1)убл>ани, 
1 IOHOM Саду, Скопљу, Hnmv, Марибору и Бледу, 
нодагана у подзеЈине кабдове. .Чотрајале телефон- 
ске централе старог типа које нису одговаралс 
замсиима савременог промета, замењене су у по- 
јединим градовима новим аутоматским централа- 
ма (Capajgpo, 1 (лиџа, Блед и околина, прошјирење 
центраде 'Раковице и подцентрале за Авалу). 

Да би се задовољиле потребе телефонскрг 
cao6pahaja између јачих и удаљених централа у 
vM.i.ii, a'да се'у ту сврху не морају градити фи- 
зичке телефонске линије, чија je градн>а скупа и 
дуже времена траје, набавЛ)ени су и монтирани 
високо фрсквеитни \рс1)аји за телефоније тако, 
да je вршење телефонских разговора омогућено 
без дужег чекања. Овако високо фреквентни уре- 
ђаји врше важну улегу и у м^ународном теле- 
фонском саобраћају, јер дају нрилике иностран- 
ству да сиоје телефонске рааговоре упућује кроз 
нашу земл>у и тиме доприносе леп приход за др- 
жавну касу. У овој 1936/37 години буџетској на- 
баил.1'1т су и ионтирани   ови   високо фреквентни 

уређаји: Београд—Загреб, Београд—Атина, Бео- 
град—Љубљана, Београд—Сарајево, Загреб—Са- 
рајево, Загреб—Сушак, Загреб^Сплит и Београд 
—Вилдон проширење једног каналног v трока- 
налнн уређај. Осим тога наручене су a још нису 
испоручене аутоматске телефонскс централе за 
Смлит и околину, те за Дубровннк и околину, a v 
току су набавке за аутоматске централе за Сењак 
и Крунски венац у Београду. за Панчево. Земун и 
Шентвид, тако, да ће и Земун у најкраће време 
добити модерну аутоматску телефонску централу 
и тиме ће се одстранити садашње тешко стање у 
спором лобијању споја између београдских и зе- 
мунских тслефонских претплатника. 

Све ове радње око проширења н усавршава- 
li.a телефонске службе указују na велике напоре 
и планску акцију ресорнога Министра, који je до- 
бро схватио потребе данашњега привредног и 
културнога света, a да при томе није пустио с 
вида и корист од прихода које држава црпи из 
телефоније. 

Благодарећи енсргичном раду одговорних 
чиновника a и ресорнога Министра, и остала де- 
латност у другим гранама поштанско-телеграфске 
службе није заостала. Ha свима полЈИма поштан- 
ске струке опажа се систематско сређивање, mi- 
тензиван рад и настојање да се са што мањс из- 
латака подмире потребе службе и да поштанско- 
телеграфска-телефонска установа иде упоредо са 
стилом данатњега живота, односно да одговара 
социјалној структури данашњице. 

Код телеграфског саобраћаја радило се je у 
главном na прегруписавању постојећих линија на 
raj начин, што су на мпогим местима поред др- 
жавних и самоуправних путева телеграфске трасе 
умањепе, a повећана je поред железничких пруга, 
како би одговарале данашњим саобраћајним no- 
требама, 

lliro се тиче поштанске службе опажа се тен- 
ценција na се пренос поште na сувоземним путе- 
вима што je више могуће врши аутомобилима 
због брзине и подесности. Нарочита je пажња по- 
свеКена преиосу међународне поште, како би се 
гранзит кроз iianiv земљу повећао. У овом насто- 
јању особито би се успело на релацији Београд— 
Атина, пошто су европске земље почеле користп- 
ти овај правац за отправљање својих пошиљака 
v Египат и Палестипу. 

Да 6и се смаНЈИЛИ издатци око пздржавања 
поштанских установа претворен je известан број 
маи.их државних пошта са малим бројем радних 
јединица \ уговорне државне поште, за Koje се 
показало да су јевтиније од државних пошта, a 
ипак једнако добро нспуњавају евој задатак као 
и државне. 

У погледу зграда за смештај пошта, телеграфа 
n тедефона учињени су напори да зграде буду хи- 
гијенске и што подесније за правилно функциовн* 
сан>е дотичне усганове. У колико поште нису смо- 
штене у државним или самоуправним зградама на- 
стојало се да  приватне зграде за смештај поште 
буду  mro  ближе  центру и  да кирмје одговарају 
иеоним  прнликама.  Ha овај  начин  постигнуто je 
iri односној партији буиета уштеда од 200.000 дн- 
нара a добиле су уједно здравије и подеснвје про- 
сторије за вршење службе. Започети су припремнн 
радови na подизаљу нове поштанске зграде у Пан- 
чеву, где пошта има свој властити плац, a садаплава 
високу кllJ)llj\, у приватној згради.Утој новој srpa- 
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ди монтираће се и нова аутомгпска тслефонска 
- цент-рала. Исто тако су у току и радови зграде на 
Круиско.м венцу и Сењаку које су централе већ по- 
ручене и служиће као npoaiHiicibe главној телефон- 
ској централи у Београду која je већ сувишс «пте- 
рећена и засићена наглим порастом броја телефон- 
ских 11|)етплатни1ка. 

Вредно je дал^е истаћи и даги признањс ра- 
зумној штедњи која влада у ресору Минисгарства 
пошта и телеграфа, a која je уведена код свих 
установа v свим приликама где je штедњ,а могућа, 
оправдана и без штетс за службу. Тако je у инте- 
ресу штедње спроведена унификација свих врста 
образаца за службену употребу, која околност 
зиагно појефтињује штампаи.е образаца. За образ- 
цс и за употребухартије у унутрашњем саобраћају 
цолази v обзирсамо лака хаптија, a остали канце- 
ларикки материјал обична ie квалитета и само 
домаћег порекла'. Код огрева настојало се да се v 
свима приликама где je то само могуће троши угаљ 
као издашније огрсвно сретство од дрва и да се 
количина огрева регулише према запремИни про- 
гторија и броју радних часова. Да би се смањили 
издатии за електрично осветљење закључени су 
кпвоЈШИ уговори са појсдиним електричнмм цен- 
тралама на основу једногодишњег минималног 
утрошка струје. 

Оваквим сходмим мерама предузетим у инте- 
DecV штедње успело се je да се све потребе еко: 
i.ovme службе подмире из редовких крсдита. a да 
ппи томе не трпи ни углед im интерсс служое. 
огим тпга учињене 'су или извесне олашшше V 
„оштанско-телеграфско-телфгжској служби што ie 

нелељама и празницима локунита достава по- 
тиљака и заведено ново радно време. Особита je 
^cnvra ресопног Министра игто ie врло мжно со- 
пијално питање за осигурање болесничког <^омда 
гтЈвио на дневми ред и задржао инициЈативу <..«. 
што скоријег и повпљног решавања. Прло неповољ- 

' зчравствемо стан.е особл.а ко,е v главном по- 
тичс пч слабих и недовољних иатериЈалних сред- 
гтава за подмирење највиталниЈих потреба, напо- 
11 na i v поштанско-телеграфско-телсфонској 

г^жби и лоше хигијенске прилике. ro су разлози 
iu nvK(.B(.4c r. Министра да овоме пигању по- 

Svie особиту пажњу. Оваквим својим свестраним 
^Јоањем око побољшања услова v раду и живогг 
So?a особља стекао je велико поштовање у снч- 
мл педовима службеника. 

Ha завршетку свога стручног разлагања же- 
UM   n скренем пажњу и умолим г. Министра да 

VUHMH'CBC  што се  да  учинити те да се изузетно 
■   ггим   цржавним службеницама    поттаиско-телс- 
п и1кко-тслеф(шс.<с струке  исплаћуЈе   у   целости 

,  ; , „  аодатак на скупоћу. Затим. да се сви днев- 
лпи    служитељи   и  званичници  женског   пола, 
j„ cv били У служби na дан ступања на снагу 

^PUC о организацији Министарства пошта. тс- 
ntiVha   и  телефона  a  имали  квалификацијс  за- 

'lZu'J прописане за звање званичника првенстве- 
ппеводе на упражњена места с тим   да се на 

"0 "не примењује пропис чл. 46 Уредбе o opra- . 
низаиИи Министарства   пошта,   тслеграфа   и   те- 

10П^ сс  чиновници  v  ресор  Министарства no- 
„.та   телеграфа и телефона који cv стекли закон- 

vcioni"   за   унапређење  могу  унапређивати  у 
ске     1937/З8 гол. a из уттеда на партији личних 
пасхода, без обзира на буџетом предвиђени број 

звања и положаја. Осим тога да се сви поштан- 
ско-телеграфско-телефонски чиновници који су 
на дан 1 септембра 1933 год. оили разврстани као 
и они, који су после тога пензионисани, na се по- 
нова врате у струку, сматрају разврстаним no чл. 
230 Закона o чиновницима и осталим државним 
службеницима грађанског рола од 1923 год. и да 
имају права на сва звања и положаје предвиНене 
у § 45 Закона o чиновиицима од 1931  године. 

ORII.VI сам завршио своје сгручно разлагањс и 
мишл^ење o ресору Министарства пошта, тслегра- 
((»а и телефона, a сада hy, госполо народни посла- 
ници, мало да пређем и на политичку страну сво- 
га говора пошто сам из извесних разлога био 
спречен да учествујем у начелној дебати. Молим 
госппду посланмке, да ме пажљиво саслушаК', да 
ми не упалају, јер сам ja од увек мирно слушао 
сеакога говорника, na се надам, да ћу бити и ja па- 
жљиво саслушан. 

За време буџетске дебате v начелу озбиљно 
и свестрано расправљало се јелно од најважнијих 
питан.а наше унутрашње политике, a то je хр- 
ватско питање, које je данас постало актуелно за 
решавање. 

Посматрајући схваћања која су до сада на 
оном терену изнетена. све вите долазим до уве- 
рен>а, да су многа господа предговорници криво 
схваћали TO питање, na су зато многи говори a 
и олговори били доста неисправни. 

Кад се већ загризло у пву јабуку. онда се 
само ол себе намеће питање: како то, ла Хрвати, 
који cv стварали југословенство. данас тако огор- 
чено наступају противу њега? V чему стоји су- 
штина хрватског југословенства, a у чему дана- 
шн>е примање хрватског питаи.а 

Ми не смемп ппел истпиом затворити очи: 
српски лео нашега народа и с пве и с оне стране 
Саве и Дунава био je протидан илирском покре- 
TV Људевита Гаја са југословрнском садржином, 
као и са југословенством Штросмајеровим, осим 
малога броја појединаца. Југословенство^ као та- 
ково концспција je чисто хрватска, јер joj се нису 
придружили ни Словенци осим малог броја по- 
јединаца. 

Против Штросмајеровог југословенства уста- 
,iii cv већ 18R1 г. Roh правата лр. Лите Старче- 
BHII и идеолОг др. Еугсн Квђторппк. Но, ни они не 
мењају садржину јелног те истог становишта, већ 
joj  мењају само вањски  изглед. 

Исправно и готово пророчанском визијом 
прсдвидео je уједињење јужних славена у једну 
државу идејни зачетник српског радикализма Све- 
тозар Марковић, друг и борац нашег великог др- 
жавника и политичара Николе Патића. 

ПредвиНајућм ујсдин.ење јужног словенства 
као историјскс пужне и логичне консеквенце свих 
узрочних компопената, on својим сунаролпицима 
каже: „A када дође тај час, ла сс сједине с вама 
у једној братској држави и браћа Хрвати, закли- 
њем вас да им нс иамећете ништа силом што они 
неће да не би нашем ослобођењу ткодили сво- 
јим подјармлтвањем". Изгледа ми да се баш овде 
налази кључ хрватског незадовољства. Погледај- 
lo тта cv Хрвати имали npc 1917 голине: своју 
avTOHOMHfv зајемчеиу нагодбом од 1868 године 
т. ј. темел^чим лржавним законом. По тој avro- 
номији имали су своју владу у Загребу те Мипи- 
старство правде, просветс, пол.опривреде, уну- 
трашњих послова a таквој влади je на челу хр- 

ir'e 
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ватски бан као заменик Краљев. Поврх тога има- 
ли су своје домобранство, те зајемчсни финансиј- 
ски приход и свој сабор који je доносио ауто- 
номне законе с којима су регулисали свој однос 
према држави, a држава према њима, поврх тога 
nMii/in су v заједничком министарству у Пешти 
свог ггосебног министра за Хрватску који je имао 
бдити  пад чувањем  хрватске аутономије. 

Политички живот за широке слојене није био 
сконцснтрисан v сабору Beh v оппггинама, дакле 
на подручју које je њему, сел.ак\' било најближе. 
Али, јелна je чин.еница: ла ни власт није никада. 
ин ии v лаиима комссаријата дирала у општинске 
аутоиоммјс и да се увек и свагда поштовао закоп 
na ма какав он био. 

После натег уједињења прво MITO je Београд 
изненадилп. било je то да je пок. Гтјепан Радић 
који je уопште био познат са свпг^ славенофил- 
ства и југословенске идеологије \9\Н године по- 
стао најогорчеиијим противником овакве др- 
жавио (|)ормо како je она била стиорсна Видов- 
данским уставом. Исти онај Радић кпји je за вре- 
ме рата имао једино смелости да у ери страхо- 
nia'ie отпорено напалне зверства аустријске вој- 
ске која CV оии втммли иал Србима у Србији, Бо- 
сни и Среиу. сала vcraje против ослободилачке 
ммсије аве Србије коју je пре тота бра«ио и 
волео. 

ГосЛОДО 11а|11)дни посланици, криза Радићевог 
југословенског стајалишта избила je Beli у Народ- 
IKIM већу и то због сукоба са пок. Прибићевићем, 
када je Прибићевић затражип да се из Народног 
већа искључи пок. Стјепан РадиК a да на његово 
мрсто тефа и идеолога странке дође друго лице. 
Пок. Стјепан Радић je тада избацио паролу да 
покварена господа нсће њега зато што je он вођ 
сељака и води хрватску с€Д.ачку политику. Тако 
je пукао велики и непремостиви јаз који се ето 
кроз 18 година подкожно губио, да се данас ис- 
пољи v хрватском питању. Ледан од узрока не- 
задовољства Хрвата био je Видовдански устав 
који je домесен надгласавањем, и Хрвати га сма- 
трају наметнутим, јер je против споразума који 
je донесен v Крфској декларацији. 

Видовданским уставом поништспа je аутоно- 
мија и бановина Хрватске и Славоније коју су 
Хрвати имали сачувану од своје самосталности 
na дп 1918 године. Била та аутопомија можда и 
незнатна, али onu су je имали. Слободна и дана- 
шња \ јслтмиа лржава није смела натој 6paliii 
Хрватима даги маи.е од onoi a што су они у бив- • 
ino j државИ ммали. Данас се cee сконцентрисало 
у iK'inpaiv, na чак n пбстављање диевничара и 
радмика. Е, онда, господо народни посланици, нс 
требамо се чудити што су Хрвати незадовол,ни. 

Хрватскп се сел.ак оптужује да je против др- 
жаве, a ja то порпчем, Beli je једино доста нсза- 
довољан. Котарскн претстојнвци у бившој ауто- 
HOMiioj Хрватској билп су управни чиновници a 
само узгредно врШили политичцу службу, /lanac 
су средси иачслимцм v првоЈм реду полицијски чи: 
новпици a до недавно партијски експоненти за 
врбовање   ИВборних    куглица.    /lanac   nam    сел>ак 
илс до срсча no Ki килом^тара, стоји no неколи- 
ко сатм na ЈСОДНИЦИма ИЛИ na кмши ДОК ДОђе na 
рел, a кад дрђе тај ред, рнда не сврши посда, a 
врлп често за ко^у неопрезну реч долдзи и у 
затвор. 

Господо посланици, решавати хрватско пита- 
ње са партиског гледишта врло je погрешно, јср 
се тиме подржава незадовољство. Хрвати треба да 
осете да су у својој кући равноправан фактор са 
сваким Србином и Словенцем, али не у теорији 
веп na делу и да Хрватска није ничија колоппја. 
Huje истина да je Хрват противу ове државе, али 
je противу оваквог система, који се вуче још од 
нашег уједињења ... Moje je мишљеп>с, господо 
народни посланици, да се хрватско питање у по- 
гледу решавања има овако схватити: хрватско пи- 
тап.о има се решити тако, да се у јединственој др- 
жавној заједници има потпуно обезбедити хрват- 
ском народу његов лушевни, телесни и имовински 
мигпритет и то у пуној равноправности са срп- 
ским и словеначким народом. 

Ла сам за ufnpoKe самоуправе, за смањење 
opi i ja бановина, за повратак исте компетенције ба- 
ny, које je он имао пре нашег уједињења, те за 
бановипски сабор, a осим тога за разграничење 
врела државних прихода изме1)у државе и бапо- 
вина. 

Имам да нагласим да пикакав споразум не мо- 
гу стварати поједине политичкс странке, него да 
овај спора;пм има ла иза1)е из слободне воље це- 
.'ioia народа. Зато je потребно да се израде по- 
литички закони, да би се демокрација привела у 
дело и проведу слободни избори да би се сло- 
болном вол.ом народа изабрали људи, који би има- 
ли да стварају овај споразум. 

ETO. господо посланипи, ово je једини начпп 
да се д()1-)е до споразума какова га желе наша бра- 
ћа Хрвати, a који требамо и ми да прихватимо. 
a свс mro сам у свом говооу изложио, изложио 
сам v своје име и то v иајбољој намери да при- 
помогнем" решавању споразума измећу Хрвата и 
Срба na изјављујем да hy гласати за буџет. (Пл.с- 
скање.) 

Potprefsednik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanik sr- Života Milanović. 
Живота Милановић: Господо народни посла- 

пици, у буџету Министарства пошта, телеграфа и 
телефопа, у име Народног сељачког клуба, требао 
je да говори наш послапнчки друг г. Алсксандар 
Дачић, али пошто je on вечерас морао хитно да 
отлутује no једном брзојаву, то ja зато долазим 
na ому lOBopnnuv без икакних забелсжака n бсз 
икаквог писаног "говора да кажем неколико речм 
o овом ресору, који збил.а заслужује сваку пажп.у. 

Из онога, господо, mio знам из ФинансиЈСКОг 
одЛора, и опога mro знам као члан једне уже ко- 
миснјс за преглед свих уговора o гтодизању еми- 
сионих радио станпца, хтео сам да исправим неко 
нетачпс тврдње г. Мохорича. 

У почетку свога говора г. Мохорич je нагла- 
сно да je Мшшстар пошта, телеграфа и телефова 
чакм.учио један vroifop за подизање радио-сганнца 
у namoj држави ca једним друштвом са претежни 
diiainiM кагтиталом. Ja и г. Мохорич бпли смо за- 
једио у томе ужем одбору при прегледу тих уго- 
вора na смо се и та.мо до душе раздвајали као 
што сс и овде раздвајамо. Г. Мохорич сматра да 
те ралио-стапице треба да ради држава у cndjuj 
режијм, a нс приватпа предузећа са претежно стра- 
пим капиталом. Господо, ja сам и онда био a и 
сада кажем протии roia да држава ради у својОЈ 
режији no само onaj посао, него n сис друге по- 
слове. Показало се у много случајева да je др- 
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жава у својим предузећима лош господар. To смо, 
госгтодо, видели и код државног имања „Беље", 
TO смо вичели и код „Шипада" као и код других 
аржавних предузећа која држава води у својој 
оежији да та државна предузећа не напредују 
какотреба и да наша бирократија, да наша др- 
жакна адми.нистрација, омета у многоме ефикасно 
ноКење послова у овим државним предузећима и 
зато сам ja ono, a и данас остајем при мишл.ењу, 
да овакве" радовс треба да изводи приватни капи- 
тал iep држим да je много лакше да сс постави 
te»Ha јака контрола и добар уговор и да овај прс- 
дузимач када узме гЈослове да ради, да не можс 
Vi  одустане,  јер се предвиђају извесне казне. 

Цредузеће које je узело у израду радио-ста- 
нипе код нас, то je предузеће које je протоколи- 
Lno овче код нас v Београду, у коме седе прет- 
гтавтици наши људи, у које можемо да имамо 
„vHO поверење, адовољно je да споменем само 
ir-iHV   особу у лицу  армијског ђенерала  г. Кала- 
h'rroBHha, na cv ти људи довољна гаранциЈа да то 
поедузеће нс може да ради шта хоће. 

' Не само зато веК и yf овор KOjera смо ми пре- 
глелали v Министарству пошта тако веже тога 
^узимама да он не може да направи држави 
ЈЕкакве штете. МеНутим наша држава остала je 
Sa и ми када смо прегледали како стоји са 
Сгта1им радио-станицама, ми смо. овде на Балкану, 

c„;;  Албаније.  на  последњем месту. 
Sa израду ових станица треба, господо, доста 

HOBUa Држава гих новаца моментано .нема, a В.И 
Гнате' нашу  адмшшстрацију  кад би  се  радило у 
^жиш Ту je закон o рамуноводству, ту су рачу- 
Соиспитачи/а ми   имамо   уговор   са   предузећем, 

!   "и  још н.ије истекао. Ако хоћемо, да та., уговор 
рЧа<,инемо, ми морамо да платимо отштету, a др- ■ 
\и*на за то нема рачуна. 

Господо    ja сам у Финансијском   одбору   ка- 
.n a и сад 'понављам овде, да je први случа.1 код 
^с да се овако крупне ствари презе,нтара.1у Фи- 
"ансијском одбору и Народ.и.Ј скупЦПВДИ да уђу 
" њих четал.но. Св€, господо. pamtje што je pa- 
^ш pabeHO je no ћошковима. Ту су се агентн 
'' 'варали o заради и провизиЈИ. и кад je г. М«- 
Дигтап пошта и телеграфа г. Калуђерчић казао да 

тр уговоре o тим радио станицама ставља на 
^гтложење Финансијском одбору, и да моли 
^нТнси аГи одбор да из своје средине изабере 
t Гн V>KM одбор који he да прегледа те уговоре 
Један у сагласжкт o њима, тзда сам ja, го- 
И«5ло ушао као члан тога ужег Одбора и казао 
С IHTO и сад   понављам,   да   гест г. Мивистра 
игипга   и   телегрж|)а   заслужује   сваку   пажњу   и 
поТПОру. 

Гпсподо  Мииистарство пошта код нас pamije 
J ге сматрало као неки важан решр. Да HHje 

u o сматрано. доказ je то, што je оно било при- 
Т^„о м1нистарству грађевина, a други пут Ми- 
" Клоству саобраћаја. тако, да су наше поште 
Н,И^ гшипојсне другом Мшистарству зато. што 
уВ мису сматрали за важне. те нису имале CBOJ 
ИХ n MehVTHM уколико се развиЈала поштанска 
реС^ба у нашој држав.и, raj ресор постаје све 
СЛУт ie'an важан привредш реоор и Један важаи 
вИ1Уапе11 и фактор. He треба шрочито да истичем 
привредн     i       ^  ^  Мишстарство,  као и  како 
уЛ0^п организовано и како je уређен.о. Људи 
је . rv имали посла са тим ресором и са органима 
КО-,а  Министарства, могли су да ув-иде, да je Taj 

ресор уређен најбоље од свих иаших ресора. 
Тамо Hcherc, господо, намћи на грубости чинов- 
н.ика, као ни на какву неуредност. Иапротив сваки 
вас лепо предусреће и сваки вам даје лепо оба- 
вештења која тражпто, тако, да се у том ресору 
види савршен ред и дисциплнна. li што je најпо- 
хиалније у овом ресору не можете да видите да 

,има партизаиства. (Чује се: Само г. Министар не 
одржава своју реч!) господо, ако je до речи, a то 
ме je изазвала ова упадица, могу да кажем да 
onaj Миннсгар лржи своју реч. Ви сви зн-ате, да je 
тешко једном министру (јдржати реч, јер je и on 
живо биће, и ако се на њега навали са свију стра- 
на, он мора да попусти и да изиђе на сусрет, и 
оида наравно према неком коме je обећао не 
одржи реч. Али, што се тиче овога садашњег Ми- 
нистра [UHiira г. Калу1|ерчића, ja могу да кажем 
да Босни понооној може да чиии част, што je на 
чело овога pccnpa дошао један човек, поштен и 
добар човек, као mro je г. Калуђерчић. 

Господо, код овога ресора нарочито кажем, 
хоћу да подвучем неуморни рад чиновништва 
т;)га ресора и целога персонала, a исто тако да 
истакнем, да перснал тога ресора за своју преко- 
мерну службу коју врши савесно и поштено није 
довољно хонорисаио и није довољно плаћено. 
Слажем се са једним од својих предговорника да 

■има доста оолесних чиновника и служб&ника из 
тога ресора, a како и не би били болесни кад пер- 
мане.нт»о даноноћно раде у својим канцеларија- 
ма, често пута непроветреним, са мало ваздуха, 
можда и са слабом храном. И онда није чудо ако 
има доста побољевања код тога особља. 

И зато код потписивања оних уговора за по- 
дизање радиостанише ми који смо били чланови 
Финансиског одбора и који смо ишли да прегле- 
дамо те уговоре, ми смо обавезали предузеће да 
унесе једа,н проценат за оболеле поштаре и слу- 
жбенике, један проценат, мислим, за туристе a 
један проценат за соколска друштва. Све ове 
оргамизације имаће после потписа ових уговора 
да добију годишње no милион динара за те своје 
оргаиизације. 

Али, господо, кад je реч o овоме ресору, ja 
мислим да Народна скупштина исто онако као 
што je и Финаншски одбор дао оуну сагласност у 
погледу овог ресора и то како чланови владине 
већине тако и чланови опозиције, да и ми у овој 
Народној скупштини можемо мирне душе и чисге 
савести да гласамо за буџет Мииистарства пошта. 
Завршавајући ову своју кратку изјаву изјављујем 
да liy ca својим друговима гласати за овај буџет. 
(11љескање и одобравање у   центруму и на десници). 

Potpretsednik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanik g. МШуоје Isaković. (Glasovi: Nije tu!) 
Kako g. Isaković nije prisutan, smatra se da je odu- 
stao od reči. Reč ima narodni poslanik g. Luka Avra- 
movič. (Glasovi: Nije tu!) Kako g. Avramoviča nema, 
smatra se da je odustao od reči. 

Reč ima narodni poslanik g. Dušan Antonijevič. 
Душан Антонијевић: Господо народни посла- 

ници, ja имам можда највише разлога да говорим 
o овоме ресору из простога разлога што сам ja 
био једини посланик у прошлој Скупштини, који се 
заузимао за успоставл1ање овога ресора, јер сам 
у једноме своме говору, у.време буџетске дебате 
1934 године, најодлучније подвукао велики еко- 
номско привредни значај  одељења дирекције по- 

1Ć6' 
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шта и телеграфа. И, с обзиром на првокласну важ- 
iiiuT функције пошта, гелеграфа и гелефона и на 
огроиан персонал којим je располагало тадање 
оделЈење пошта, ja сам захтевао да се најбржим 
путем и што upe установи, односно успостави, no- 
ново Министарство пошта. 

1! нео.ма ми je мили mro je то Мннистарство 
и установљено, јер ми je изгледало мало нелогич- 
но да, при оваквоме стању ствари, имамо чак и 
Министарство за физичко в^спитање народа, a не- 
мамо Министарство пошта. 

ГОСОДДО, сви ми киликогод нас пма, акп би 
смо ктели да из најмање ситнице стварамо мате- 
ријал за критику и да сваку ситницу подвргнемо 
Једној оштрој критици, сваки од пас би иогао сву- 
да и na сваком месгу, na и у оврме ресору, да нађе 
доста материјала за критику. 

Али, ГОСПОДО, imje иажно да ли ћемо ми кри- 
тнковати, како Кемо критиконат и ima ћемо кри- 
тиковати. Важно je, ГОСПОДО, то да се иде iunpi- 
кидно путу једног новог стварања и да се том 
новом стварању непрекидно и системаикм тежи, 
o чему даје несумњнве доказе данаши.и Министар 
пошта. 

Господо, и ако господин Министар nourra, то- 
леграфа и телефона није овде, и ако je он отсу- 
тан, ja сиатрам за своју дужност да му са овога 
места учиним једно потпуно заслужепо иризнање. 
Ja не могу да се сложим са ианшм вебма уваже- 
ним посланичким другом г. др. Мохоричем, КОЈИ 
je ово отсуство г. Министра пошта, телеграфа и 
тслсфона phaBo протумачио, па искористио м тај 
моменат да осуди политику данашње Крал>евс1се 
владе. Г. Министар iiomra, телеграсра Ji телефона 
налази се на пугу у једној врло важној м :tii:i- 
ча.јној мисији. (Једаи глас: Тако je!) li ja мислим 
да колико ми жалимо данас његоно отсуство, г. 
др. Калуђерчи!! ието тилнко и још втпе жали 
своје отсуство, али због превелике важности јед- 
ног посла ом je морао да буде ван Неограда и 
тако да буде и ван могућности да учествује у ди- 
скусији буџета свога ресора. 

Господо, оставимо на страну све критике, биле 
оне оправдане или неоправдане. Критике je увек 
било; увек у људском друштву као и у држави; 
у свима институцнјама и у свима организацијама 
државним, јер где год се ради нема ничега савр- 
шенога, и због такве јсдне карактеристихе људ« 
скога рода критика прати (.■иаку творевину чове- 
кову, јер човек сам no себи није дефинитивно са- 
вршеа. Ha страну, господо, све те критике, биле 
one олравдане или неоправдане, али ja xol«y. го- 
сподо, да овде одам и подвучем пуно признање 
Министру пошта, телеграфа и гелефона r. др. Ka- 
луђерчићу, KOJU je, упркос сиоме слабом здравл.у, 
унео голико активностн v тај важан ресор, да je 
го л свАко um i.ni.r. II кад господину др. Калу- 
^ерчићу ово признање потврђујем са трибине нај- 
вишег народног форума ja хоћу тиие само да од- 
говорим својој дужности мародппг послвника M 
то сасвим објективно и лојално, 

Господии др. Калуђерчић, господо, просто je 
унео своју душу \ raj веома значајан и врло за- 
пимл.мм ресор, и ja мислим да сте и сви ви све- 
доци тога, као што je сведок и сам народ. Кадгод 
гам одлазио у Министарство пошта, телеграфа и 
теле(|)|||1а увек гам имао једаи ДОКаз niime 3fl rv 
[февелику активност г. Министра nourra, телегра- 
фа и телефона. који Je, до иајснтнијмх детаља, 

ушао у суштину пределикатне службе свога ре- 
сора. И, господо, кад ми имамо такву јсдну сн- 
гуацију, кад ми имамо у том ресору човека који 
сам, лично, улази најингимније у проблеме свога 
ресора и који улаже толико акгивности за унапре- 
ђење тога ресора, ми можемо, господо, са пуно 
поверења да гледамо у будуНпост овога ресора 
и можемо с правом да очекујемо у најскоријем 
нремену врло крупне резултате na пољу пошта и 
телеграфа и телефона. (Један глас: Тако je!) 

Господо, na и onaj садањи пут r. Министра 
пошга ... (МоЈИСлав лазић: I o je нон пзум) Fa- 
зуме се, пон изум. (Један глас: Много му кадиш, 
ух .ко.шка ти je кадионица!) Ile кадим, него из- 
пским чињеппце које вп не можете да ооорите; 
хоћу да истакнем и овај ресор као Једну врло 
јаку позицију Краљевске владе, и ja тнрдим да 
се никада у ресору Министарства пошта није ура- 
дило толико колико у време ове Владе. (Један 
глас: Ha, где ти je Министар?) Господин Мпнистар 
Станковић претставља овде Крал.евску владу. Ми 
иемамо paa.ioia да кадимо ма коме, Јер смо ми 
у јеДООЈ влади и у Једној сгранци, али xohy, го- 
сподо, да подвучем да смо мп постигли стварне, 
истинске резултате у своме раду, na да je ваша 
критпка потпуно празна и да п.оме нећете ништа 
постићи, јер ono mro су дела, ono mro су факта, 
то се неможе ничим да демантује, na IHH дема- 
loiiiMiM  мтдпцама.   (УпаДНЦе.) 

Potpretsednik Franjo Markić: Nemojte, gospodo 
narodni poslanici, upadali u reč g. govorniku, a Vas, 
gospodine govornice, molim da ne reagirale na 
upadice. 

Душан Антонијевић (наставља): Ако нисте ви 
у стању да ми осигурате тишину за мој говор, ja 
морам да  iHMiiipaM. 

Potpretsednik Franjo Markić: Molim gospodu 
narodne poslanike da omoguće g. poslaniku da na- 
stavi svoj govor. 

Душан Антоннјевић (наставља): Господо на- 
родпи посланици, и овај ресор Министарства по- 
шта, na супрот критикама које смо овде чули и 
којих lie можда још omu, и onaj ресор прегстав- 
.i.a једап од врло крупних и значајних резултата 
политике данашње Краљевске владе и, господо, 
ми се можемо са пупо права да поносимо, ne само 
постојањем овог ресс^а nem и оним што je у 
њему постигвуто за релативно врло кратко време. 

И ja, ГОСПОДО, ne би имао нптта друиз да 
кажем него ла поламим дапашп.ем Mmmorpv по- 
iiiIM, гелеграфа и телефона г. др. Калуђерчићу да 
na ономе путу најодлучшије истраје и до краја 
епронеде, до краја изведе n спроведе свој зами- 
in i.rmi програм... (Одоораиам.е na десницн и у 
nenrpvMv)... a Краљевска влада и сви ми, ми см ., 
господо, lapannnja да he гако И бити. 

Ha крају свога говора (Један глас na центру- 
via: Тек cn почео!) ja сматрам за своју дужиост 
да умолим г. MiMiiierpa пошта, телеграфа и теле- 
фопа да у низу својих великих инвестиција на 
пол>у noinia, гелеграфа и телефопа обрати наро- 
читу пажњу Јужној Србији, ону пажњу коју она 
m i своме гаревеликом значају, и економском и прн- 
предпом,  n држаипом  и  националиом, заслужује. 

Ja парочпго мо.шм г. Mnmuipa nomia, теле- 
графа и гелефона да na првом месту обрати, оо- 
КЛОНИ,    пајпотуппју    пажп.у    организацији   што 
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јаче телефоноке мреже за Јужну Србију, a na 
другом месту, господо, да шжлони највећу-пажњу 
подизашу иошгаиских зграда,. јер имамо joui при- 
чичаи број места у Вардарској бановини која не- 
мају своје гшштанске зграде као што je случај са 
иојим Крушевом, где je неопходно потребно подићи 
нову иаштанску зграду. 

Иначе, господо, ja и.мам пуно поверење. (По- 
иици из центрума: To знамо!) Слушај, Бранко, да 
знаш и ча упамгиш, имам нс само поверење него 
и пуну веру, господо, онако исто као што веру- 
[емо сви ми из владине већине да ће ова Влада 
до краја извести свој значајни програ.м и да ће 
га потпуно иривести у дело. 

'Гако исто, посподо, ja имам пуно поверење у 
гооподина др. Калуђерчића, Министра пошта, те- 
1вграфа и телефона и уверел сам да ће он са 
активношћу којом je почео, са потпуним разуме- 
вањем пошганс1<о-телегра<1)ске телефонске мате- 
оије и са својим сарадницима, многобројним и 
елитним сарадницима, да he потпуно успети у 
CBoioi мисији, с обзиром да je овај ресор на путу 
решавања врло крупних и врло значајних пробле- 
ма no народни и државни живот. 

Господо још сматрам за своју наЈпријатниЈу 
дужност да умолим г. Министра др. Калуђерчићл 
Ta нарочито паклони пажњу материјалној страни 
поштанско - телеграфско - телефонског особља, јер 
мооамо сви да признамо, сасвим објективно и ло- 
ј-пио да je то једна од најделикатнијих служби, 
'„i истовремено, гооподо, морамо да признамо и 
ла подвучемо, да поштанско-телеграфски-телефон- 
ски чииовници под најтежим, можда под тежим 
околностима него и један друш државли службе- 
ник, врше своју тешку и претешку службу. 

'господо, требало би, и било би сасвим право 
и Богу драго, ако би се нашао један Министар 
nourra телеграфа и телефона да једним специјал- 
II1IM законом регулише и обезбеди потпуно матс- 

Налиу спрану поштанско-телеграфском и телг- 
i.riHCKOM особљу, с обзиром на о.чај,но мале плате 

r них неуморних и оданих функционера у н-епре- 
килној служби своме народу и CBOJOJ држави. 

Судећи no великом и снажном замаху са ко- 
шм г ДР- Калуђврчић развија овоју велику и 
■Ггунструктивну активност у своме ресору, ja ми- 
гмм да од њега нико није толико позван и то- 
^ико квалификован за решење овога наЈважни- 
tr питања, питаша егзистенције п-оштанско-теле- 
У-пж1)СКС)-телс(1)онских службеника, na верујем да 
.     ,.   гтр   Калуђерчић и у томе потпуно успети._ 

'Господо, ja верујем да ће ова Влада Koja je 
п/жазала дубок смисао за  рсмлавање свега онога 
"  '    ie актуелпо и mro je неопходно потребно др- 
'. Ви и народу, ja гооподо, верујем да he Влада г. 
fn   Милана Стојадиновића и овом питању у сво.,е 
«оеме   поклопити   пуну   пажњу.   Имам    господо, 
пСно   поверење  у r.  др.   Калуђерчпћа   Министра 

.та  телеграфа и телефона, и, господо, изража- 
1 vhn MV то своје поверење и пупо прнзнање за 

ftiroc рад ja гласам мирне савести за буџет овог 
реоора. (Пљескти- код већине). 

Potpretscdnlk Franjo Markić: Gospodo narodni 
noslanici u trenutku kada sam dao reč našem drugu 
\r Luki Avramoviću, on nije bio prisutan, pa sam 
fmatrao da je odustao od reči. Tada se međutim, g. 
Avramović pojavio na vratima i zamolio da mu se 
dozvoli da govori o ovom   resoru.   Posto se radi o 

našem simpatičnom drugu, nadam se da ćele dozvo- 
liti da on govori. (Odobravanje.) Ima reč narodni 
poslanik g. Luka Avramović. 

Лука Аврамовић: Господо народни поелапп- 
ци, ja сам од оног краја наше државе који je no 
мим мишљењу најмртвији крај што се тиче npo- 
мета a особито поштанског промета. Паш крај, 
Срез гламочки, налази се у сусетству мркоњичког, 
јајачког, петровачког среза. Ти срезови су у бли- 
зини, ja мислим да у зрачној линији нема вшие 
од 20 до 30 километара, a ми у зимско дооа када 
су енегови, чекамо no 15,20, na и месец дана на 
пошту. Изгледа Kiao да та пошта обиђе целу др- 
жаву дак дође нама у Гламоч. Пре 5 година на- 
лрављена je цеста која веже ове срезове али каква 
je корист од цесге када немамо поште том цестом. 
'iaro бих ja молио Министарство пошта да па.ч 
омогући и да нас састави са овим иашим суседним 
срезовима. To није велика ствар, a тиме he иного 
добиги и народ и држава. Мииистарство пошта je 
обећало да he поставити једну уговорну пошгу у 
Млинпшту, и та пашта се већ води као да посгоји, 
али она још увек не ради. Надамо се да ће та 
уговориа пошта ипак бити пуштена у саобракај и 
да ћемо сваког дана 'HMa™ пошту. Овим заврша- 
вам. (Одобравање). 

Potpretsednik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanik g. Milenko Glišić. 

Миленко Глишић: Господо колеге, за овај ва- 
жан ресор ja сам рекао ономад и сада, да бих га 
апсолутпо подвргао мирне душе под Министар- 
ство војно, јер би само Министарство војно 
могло да има добру и јаку руку и тако би било 
корисно и за државу a и за Министарство пошта, 
телеграфа и телефона. 

Ha првом месту xohy да се позабавим (j за- 
штити мученичког персонала Министарстиа no- 
шта, коje ради истински и заслужује пару која 
му се даје. Оно je уназађено и није му дато оно 
парче хлеба које би требало да има.   . 

Речсно je овде да je Министарство пошта у 
потпуном реду a ja кажем да Министарство пошта 
личи на расклиматане кочије — једна дирекција 
у Сарајеву, друга у Загребу, rpeha у ЉублЈанн ... 
Међутим, све те послове био би у стању да от- 
правља један начелник, a да не буде дирекцпја. 
Боље би било, што рече друг Лука Аврамовић, 
да ми снабдемо свако село са телефоном na кад 
буде било нужде да се и оно може да послужи 
телефоном када буде било нешто важно да се 
саопшти властима,' a не овако да правимо Циркусе 
и да дајемо неке нарочите издатке. Ja' бих тако 
све те дирекције укинуо. Можемо их и на селу 
да направимо. 

Питамо ли се сад зашто je буџет толики 
и шта he после бити одмах hy да кажем: да и сто 
леђа ииамо neheMo га моћи да поднесемо. Ja сам 
зато да се Министарство пошта дода Министар- 
ству војске не само због користи, већ што he се 
и захтевати сутра да оно буде под Министар- 
ством војске. Иако смо заморени, xohy да вас за- 
молим, господо, да не прелетимо прско тих стпа- 
ри јер je ствар озбиљна. Овако идући на брзину 
ми прелазимо ствари и мељемо крупно na и no- 
гача nehe бити добра. 

Ja hy да ставим примедбе г. Калу1)ерчи11у. Он 
може да  буде  мајка, он je нежан човек, можда 
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нема рђаву душу али није он за тај посао. Он би 
Г.цо добар ла буде владнка. Он није за дирижера 
једног тако великог ресора. (Гласови: Он je од- 
III'KIII Министар!) Ja хоћу да ставим примедбу: 

be on бвдо ла се mi посгара да у целој земљи 
добије свака  општина бар  телефонске  линије  и 
да Се гим ()M(>I\1IH општииама ла ка.ч Се пратимо 
iiaimiM кућама, да иам народ призца и да нам 
каже: opare, ако ве wory стнћи аутомобилом Ja 
бар могу телбфон&м да зовем лекара a и у дру- 
гим случајешма када треба да се   јввии   власти. 

Ми имамо, госводо, тедефоисхих pasriOBfipfl 
Који ipajv врло иало, свега пар минута. a кошта- 
ју 30 ДО К) дпнара. Jfl мислим да тога иигдс у све- 
Tv нема. Ta ucna иорада би бити удешена прсма 
прнликама и времену v којему жинимо. Ми би 
требали да замолкмо г. Министра да ову тацсу 
СНИЗИ И ja мислим да je oo.i.c да чоиек говори 
нсколико пута no. кажимо, 15 динара, него да го- 
вори евега једаниут и да мора за то да »лати 40 
и ввше динара. To би мора.т да će удеси тако 
•ja и свет има искакве корнсти од тога телефона, 
jeo овако то cv само апарати за стајање и за слу- 
жбеничке разговоре. 

Исто тако мислим да би било потребно да 
се и телеграфска такса смањи. Доста on било 
пола динара за сваку реч. Upe para je била једна 
реч свега пет пара, a данас je 75 napa. Наш народ 
no мањим местима треоа да дадне Један килограм 
кукуруза за једну реч у депеши. 

Даље, и такса на пакете je превелика. Ако 
меки човек не стигне на време да прими пакет, 
ОН мора за 18 дана да плати 25 динара таксе. Ja 
сам зато да се та такса смањи. 

A сада, господо, xohy да говорим o нечем 
друпш. По мањим местима не водн ее рачуна o 
саобраћају писмених пошиљака. Ha пример једно 
експресно писмо задржава се и шаље као и ре- 
довша писма. To je ве.шки грех, јер се за њега пла- 
lui велнка такса зато да би оно одмах огишло. У 
њему je можда неки важан докуменат или мени- 
ца, коj a радн тога што се не отпошље одмах, 
може и да закасни. 

Депеше но паланкаам нико не затвара нсго 
их службсник носи п показује их и пекару и ка- 
||)еџији да их прочитају, na их опда опет савије 
u lioen ономе коме та депеша припада. Господо, 
ja мислим да тако нечега нсма ни у Абисинији. 
Депеш« треба да булу затворене. 

Ja сам овде све издожио како мислим, a ви, 
како хоћете. Сви ии, господо, одговарате и ono 
што стенографи бележе овде to Ке се читати доц- 
ии|е и знаве се да сам ja тражио ово у име вас 
СВИЈу n v ИЦС (шттих потреба иарода. Ja г. Ка- 
луђерчића ucniiM као пријатеља, али га бол>е по- 
знајем од вас, јер он je био MOJ адвокат десет го- 
дина. Част г. Калуђерчићу, али он би био бол.а 
мајка  a  ni' отац. 

Даклс, ja xoli\ да кажем тмшлико рсчи o ње- 
м\. Ja п.era ценим и поштујем и, верујте ми, да 
бих га ja бранио пре него г. Лукаревић. Али он je 
следбеник г. Бехиеца, и он не сме кишта учинити, 
mio му г. Бехмен ne 0,406111!. Да je то тако, ja 
ii\ вам навести случај, који се десИо са миом. Ja 
и jom дна посланика двадесет пута паписали смо 
imcMo no иекој ствари, која je била такве природе, 
да je on могао да опере свој образ, али jt он бро 
голико стегнут и савије« да ниЈе могао да се лс- 
правп. Ja сам у том писму навео гтример Пожешке 

noiurc. У roj noimn, управппк епабдева Дирекцију 
сарајевску, na чак и Веоград и поједина надле- 
ппиа ca ракпјом, пршутом, машћу n сланином, и 
то све у поштанским сандуцима. To je свс утвр- 
lieno код Среског суда, јер je испптивањем naj- 
угледнијих највиђенијих грађана у Пожези то 
утврђено. Ha raj начин, тај управник поште ошге- 
тио je државу са великом сумом новаца, спабдева- 
jvlin приватне људе са пршутом, ракијом и машћу 
у Београду и другим местима. Све je то утврђеио 
код Среског суда, али г. Калу1)ерчић казав je, да 
се ia акта баце у архиву да труну, a тога управ- 
нпка г. Калуђерчић je поред свега тога унапредио. 
(Михпи.т Лукаревић: Шта имаш ти против тога 
управника?) Ja сам посланик и контролишем и ио- 
mrapa n капетвна и владику. (Михапло Лукпрснп!,: 
Да немаш нешто лично ти са ibnvi?) Г. Калуђерчић, 
као mro рекох, уместо да тога управника каани, 
он га je лепо ун-апредио. Али, господо, то није 
Lav. Taj нсти управник одговарао je и за 
прллва дела, јер je 9 годнна примао дохо- 
дак, na који није имао права, и на тај иа- 
чпп оштетио државу са великом сумом новаца. 
Мислите .ni да га je мато и прст заболео? Боже 
сачувај! Он je 11 поред тога унапређен. (Михаило 
.'IvKapciuih: Имаш ти са њим нешто партијскп!) Ka- 
ko Гфапко дели правду, и како га ви бранитс. ja 
xoli\- u o томе да кажем неколико речи, да ли у 
томе има права или не. Taj исти поштар довео je 
једну девојчицу од 12 година у његову куКу н 
после извесног вреиена нашло се код њега мадо 
чоте, које je умрло, a такође je умрла и та девој- 
адца. Гребало je rora поштара и за ово нашадити, 
na ГОСПОДО, како hy онда ja да хвалим Бранка, 
кад ш ве може иптта да учини без Бехмена, и 
кад ja морам да кажем истину и оно што je у ства- 
pn. a што компромитује њега и његов ресор. 

Г. Министар треба да тога чиновника узме na 
гапет, na ne само да га казни nero и да ra отпу- 
сти, јер je on ругло за друге чинонпике који су 
честиш и поштени. (Михаило Лукаревић: Гојко 
каже друкчије!) Гојко je сакупио 54 лажна пот- 
писа да би добно орден Св. Саве, a у томе му je 
ш.магао raj iionnap. To да знаш ти, Лукаревићу. 
Ово ииеам хгео да кажем, a.in кад си ме пзазвао. 
ево ni. On je ono окупио 54 лажна потписа да je 
био управник цркве у Арил.у. Ово што говорпм, 
nelie да ШКОДИ мепп, a.in може да шкоди Мндану 
и Гојку, и баш волем mro си ме изазвао да ово 
све напомеием. Гојко долази у Народну скупшти- 
in и псује посланике, a ви то трпите, ja нећу да 
грпим. Ja Mo.iiiM 1. др. Бранка Калуђерчића, да у 
нитересЈ (ржаве, iberoBor положаја и струке и у 
ипгерелл осталог чиновништва, лепо скине што 
ne иаља и да брише, јер ако то не учини, може 
п na нашем образу да буде блата, a Бранко, ако 
je иушкарац, нека то опере. Ja нисам за го, да 
се чиновницима не плати. Ja сам зато да се рад- 
ппцпма и радницама, којн се муче, врати оно mro 
нм je одузето, али сам и за то да се чиновннци 
којн ne na.i.ajv бришу и да ее ne трпе. 

Ja Бранка не мрзим, алп Бранко нема мушко- 
сти да то све види. Ту треба челична рука, греба 
ла буде чврста рука и то боље сад, него доцније. 
Доиније, кад узме ro чича у eno je руке, то he све 
omu батаљено. He дај Божс para, али ако бв ono 
Министарство било у чврстим рукама, a рат до- 
inao, онда би ono Министарство ткало као mro 
гка н Министарство војске. (Пл.ескање na левици.) 



STENOGRAFSKE   BELEŽKE 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodo narodni 
poslanici, -pošto je lista govornika iscrpena to je 
pretres u pojedinostima predloga budžeta rashoda 
XII Razdeo — Ministarstvo pošta, telegrafa i tele- 
fona završen. Prelazimo na glasanje. Glasače se po 
partijama sedenjem i ustajanjem. Gospoda narodni 
poslanici koji primaju pročitane partije izvoleče se- 
deti, a koji ne primaju izvoleče ustati. Molim gospo- 
dina izves'tioca da izvoli pročitati partiju 752. 

Izvesfilac dr. Jure Koce pročita partiju 752. 

Potpretsednik Franjo Markič: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 752? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju neka izvole sedeti a koji ne primaju neka iz- 
vole ustati. (Večina sedi.) Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je pročitana partija 752 većinom 
glasova primljena. Izvolite čuti partiju 753. 

/zvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 753. 

Potpretsednik Franjo Markič: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 753? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju neka izvole sedeti a koji ne primaju neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je pročitana partija 753 većinom 
glasova primljena. Izvolite čuti partiju 754 sa predlo- 
ženim amandmanom Kraljevske vlade. 

[zvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 754 sa 
predloženim amandmanom Kraljevske vlade koji 
glasi: 

XII RAZDEO — MINISTARSTVO POŠTA, TELEGRAFA 
I TELEFONA 

GLAVA CII — MINISTARSTVO 

Redovni rashodi 
Л.   Lični   rashodi 

754 Specijalne nagrade: 
I    NaKrade   honorarnim   le- 

karima itd. povećati sa +    15.000.— 

Potpretsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 754 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju neka izvole sedeti a koji ne primaju neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je pročitana partija 754 sa predlo- 
ženim ' ainandmanom Kraljevske vlade većinom gla- 
sova  primljena. Izvolite čuti partiju 755. 

 . Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u 
smislu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila 
u pojedinostima sve partije predloga budžeta rasho- 
da ХП Razdeo - Ministarstvo pošta, telegrafa i te- 
lefona  od  partije  755  do  partije  759 zaključno.  - 

Potpretsednik Franjo Markić: Izvolite čuti par- 
tiju 760 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

[zvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 760 sa 
predloženim    amandmanom    Kraljevske   vlade   koji 
glasi: 

B.  М a I r i i j ;i ini   i ;i sli ud i 
„(.()                                   Prenos poSIc: 

3   Prinos   poštanskih   poši- 
ljaka aeroplanima, sma- 
njili  sa  —   15.000.— 
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Potpretsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 760 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi; Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je pročitana partija 760 sa predlo- 
ženim amandmanom Kraljevske vlade većinom gla- 
sova primljena. Izvolite čuti partiju 761. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u 
smislu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila 
u pojedinostima sve partije predloga budžeta rasho- 
da XII Razdeo — Ministarstvo pošta, telegrafa i te- 
lefona od partije 761  do partije 767 zaključno. — 

Potpretsednik Franjo Markić: Izvolite čuti par- 
tiju 768 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 768 sa 
predloženim amandmanom Kraljevske vlade koji 
glasi: 

GLAVA C1II — SPOLJNA P. T. T.   SLUŽBA 
Part. Poz. 

Redovni rashodi 
A.   Lični   rashodi 

768                             Lične  prinadležnosti: 
5   Dodaci  lični  i  porodični 

a) Činovnika, lični, sma- 
njiti sa  — 200.000. 

Potpretsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 768 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju neka izvole sedeti a koji ne primaju neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je pročitana partija 768 sa predlo- 
ženim amandmanom Kraljevske vlade većinom gla- 
sova primljena. Izvolite čuti partiju 769. 

— Za ovim je Narodna skupština glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u 
smislu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom 
redu u N£yodnoj skupštini većinom glasova usvojila 
u pojedinostima sve partije predloga budžeta rasho- 
da XII Razdeo — Ministarstvo pošta, telegrafa i te- 
lefona od partije 769 do partije 770 zaključno — 

Potpretsednik Franjo Markić: Izvolite čuti par- 
tiju 770 a (nova). 

[zvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 770 a 
(nova) koja glasi: 
Part. Poz. 
770a (nova) Nagrade nadničarima privre- 

meno uposlenim u poštama 
za vreme povećanog pro- 
meta oko božičnih i uskr- 
šnjih praznika i za vreme 
banjske sezone  + 200.000.— 

 Svega gl. CIII .   .   .   .  —_—_ 

Ukupno XII razdeo .   .   

Potpretsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 770 a (nova)? (Glasovi: 
Prima! — Ne prima!) Ona gospoda narodni posla- 
nici koji primaju neka izvole sedeti a koji ne pri- 
maju neka izvole ustati. (Većina sedi.) Večina sedi, 
prema tome objavljujem da je pročitana partija 770 a 
(nova) većinom glasovi primlfena. Izvolite čuti par- 
tiju 771. 
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— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u 
smislu čl. 102 Ustava i § f)7 Zakona o poslovnom 
udu u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila- 
u pojedinostima sve partije predloga budžeta rasho- 
da XII Razdeo — Ministarstvo pošta, telegrafa i te- 
lefona od partije 771 do partije 780 zaključno. — 

Pntpretsednik Franjo Markić: Gospodo narodni 
poslanici, nošto je predlog budžeta rashoda XII 

-Razdeo — Ministarstvo pošta, telegrafa i telefona po 
svima partijama pojedinačno primljen, objavljujem 
da je ceo predio? budžeta' rashoda XII Razdeo — 
Ministarstvo pošta, telegrafa i telefona primljen. 
(Burno pljeskanje.) 

Prelazimo na sledeću tačku dnevnoga reda: Pre- 
tres u pojedinostima predloga budžeta rashoda XIII 
Razdeo — Ministarstvo poljoprivrede. 

Reč ima Ministar poljoprivrede g. Svetozar 
Stanković. (Burno pljeskanje kod većine.). 

Ministar poljoprivrede Svetozar Stanković: Go- 
spodo narodni poslanici, kad je na upravu zemlje 
došla sadašnja Kr. Vlada u poljoprivrednoj politici 
nije bilo prave ni jasne orijentacije. Zna se da je 
bila favori/ov'ana industrija, često na štetu poljopri- 
vrede, za što je vidljiv dokaz bio pokušaj da se i 
pored carinske zaštite naše industriie uvedu čak i 
izvozne carine na industriske sirovine poljoprivred- 
nog porekla. Zatim se u javnosti znalo i pisalo da 
našu poljoprivredu treba preorijentisati u vezi sa 
ppsleratnim autarkiskim tendencijama industriskih 
zemalja i u vezi sa hiperprodukcijom žitarica u cdom 
svetu. Tražila se u javnosti t.zv. preorijentacija naše 
poljoprivrede u tom pravcu, da se znatno smanji 
proizvodnja pšenice, a da se na njeno mesto pojača 
proizvotlnja industriskog bilja, stočnoe bilja, voća i 
dr. Gotovo u isto vreme kad se to tražilo uvodile su 
se izvozne carine na industrijske sirovine, da bi se 
ovima u zemlji smanjila cena u korist industrije, što 
je imalo skroz suprotno ctejstvo od onoga šio se u 
javnosti tražilo u pogledu preorijentacije naše po- 
ljoprivrede. 

Nije, međutim, nikad bilo jasno kako bi i u ko- 
joj meri imala da se sprovede ta preorijentaciji. 
Pravljeni su planovi i pripremani programi ali izra- 
đenog plana nije bilo. Kad se godinama pravi plan 
a n daljim epdinama ima takav jedan plan da se iz- 
vod! onda bi se, gospodo narodni poslanici, moralo 
dogodili tO da bi se u proteklom dugom vremenu, 
i/medn izrade plana i njegova uvođenja u život, pri- 
like n svetu eventualno toliko izmenlle da bi plan 
'asfareo i postao jedan anahronizam. Treba, naime, 
držati n vidu to da sn uvozne zemlje kao šio su Ne- 
maeka, Italiia, pa i Cehoslovačka i Austrija, bile pre- 
de da svoju agrarnu proizvodnju povećaju toliko, 
da se oslobode od uvoza bar najvažnijih artikala 
ishrane i ind sirovina agrarnog porekla. Ova t.zv. 
autarkija dotle pasivnih zemalja lakše i brže je iz- 
vodi јј\ a nesro li preorijentacija jedne agrarne izvozne 
zemlje kao što je Jugoslavija. Najjače oružje au- 
tarkije jest poviSenje uvoznih carina, što je vrlo lako 
i brzo izvodiji\(), a povišenje uvoznih carina ima po- 
sledicu povišenja unutrašnjih cena, a visoke cene 
najjači su pofstrekači svake privredne delalnosti. 
Vladama, pak, ništa nije lakše nego povisiti carine 
za one artikle čiju proizvodnju hoc'e da povećaju. 
Drugi je slučaj kod nas. Upravo takva autarkiska 
politika   uvoznih   zemalja   iialernje   nas  u najjačoj 

meri da se i mi prilagodavamo novoj situaciji koja 
otud nastaje na svetskom tržištu. U jednu ruku mi 
moramo, prema tome, da vidimo kakve će biti reper- 
kusije te autarkiske politike pojedinih zemalja i u 
kojoj meri će one uspeti u svojim nastojanjima, a u 
drugu ruku, što je još važnije, mi moramo brzo da 
se snalazimo i prilagodavamo novim situacijama. 

Da se kod nas odmah brzim tempom pošlo u 
pravcu preorijentacije, kako se to preporučivalo, i 
da se to i postiglo bila bi učinjena velika greška kao 
što su i bile činjene greške u nekim pravcima, kao 
što je bio slučaj sa hmeljom i kasnije sa konopljom, 
srde su mnod naši poljoprivrednici, povedeni momen- 
tanom povoljnom konjunkturom, najposle stradali. 
Tu je, gospodo, potrebna izvesna mera rezervisano- 
sti. Ovde hoću da napomenem da su neke zemlje u 
svojim autarkiskim težnjama bile i suviše optimi- 
stične, kao što je na pr. slučaj s Italijom, koja i po- 
red velikih nada u pogledu na uspehe sa pšenicom 
ove eodine uvozi oeromne količine pšenice. Izgleda 
da ie hiperprodukcija pšenice u svetu prešla svoju 
kulminaciiu što ie za nas vrlo važna pojava. Uspesi 
autarkiskih težnji nisu se mogli predviđati da bismo 
se modi odmah u početku onredeljivati. Sa drujre 
pak strane, potrebno je više elastičnosti u izvođenju 
onoga dela naše preoriientacije koji je u vezi sa 
uvozom industriskih sirovina agrarnog porekla. Ono 
što treba našoj industriji, a to uvozimo, možemo 
bez ustezania sami proizvoditi, drugim recima: u 
tolikoj meri možemo se odmah preoriientisati. Mi 
smo se, i'ospodo, na ovai deo posla odmah bacili. 
Jer nam je odmah u početku bilo jasno, da našu 
poljoprivrednu politiku treba posmatrati sa dva 
osnovna dedišta: sa gledišta uvoza i sa gledišta iz- 
vo7a poljoprivrednih proizvoda. Onaj deo programa 
rada, koji se odnosi na uvozne artikle, treba što 
brže izvoditi, ovaj pak deo, koji se odnosi na izvoz., 
treba opreznije izvoditi, icr izvoz, zavisi od okolnosti 
koje nisu u našim rukama, bar ne u tolikoj meri 
kao što je uvoz. Na ovaj problem preorijentacije 
naše poljoprivrede mi ćemo se uostalom još vratiti. 

Zakonodavni rad 

Ja sam u svom izlaganju u Narodnoj skupštini 
0 budžetu Ministarstva poljoprivrede za ovu godinu 
izneo čitav program rada na unapređenju poljopri- 
i rede koja je osnovna privredna grana našeg na- 
roda. Da bi se mogao ostvariti jedan širi program 
bila su mi potrebna mnoga ovlašćenja, koja sam 
tražio i dobio u Finansijskom zakonu za ovu godinu. 
Za izvođenje jednog šireg programa trebalo je naj- 
pre stvoriti potrebne pravne i finansiske osnove koje 
se nalaze u Čitavom nizu ovlašćenja u § 72—77 ovo- 
godišnjeg Finansijskog zakona. 

Na osnovu ovih ovlašćenja. kao i na osnovu 
opšteg ovlašćenja u § 98 Finansijskog zakona, tre- 
balo je doneti potrebne zakonske propise za svaku 
akciju oko unapređenja ili saniranja pojedinih po- 
ljoprivrednih grana. Rezultat ovoga rada vidi se u 
čitavom nizu uredaba i pravilnika koji su u toku ove 
godine i/radeni u poverenom mi Ministarstvu, 

Aktivnost poverenog mi resora najbolje se 
ogleda na ovom zakonodavnom polju. Tako je u 
prošloj kalendarskoj godini izrađeno i primljeno 14 
(četrnaest) uredaba i 12 (dvanaest) pravilnika, svega 
26, od koga broja su najvećim delom uredbe i pra- 
vilnici iz nadležnosti samo ovoga resora, a neki su 
U saglasuosli s drugim resorima a iz domena OVOga 
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resora. U ovom broju nije uračunata nedavno doneta 
Uredba o poljoprivrednim komorama. Osim toga 
spremljena je i verovatno još u toku ove budžetske 
godine doneče se i Uredba o silosima. Od dolaska sa- 
dašnje Kraljevske Vlade, a u toku 1935 kalendarske 
godine, doneta je još jedna uredba i pet pravilnika. 
Ako svemu ovom dodam još da su za vreme ove 
Vlade iz poverenog mi resora podneta Narodnoj 
skupštini na pretres još dva zakona: Zakon o pri- 
vrednim zadrugama i Zakon o slatkovodnom ribar- 
stvu, močiče se videti koliko je na ovom polju ura- 
đeno za vreme od nepune dve godine. 

Terenski rad 
Uopšte mogu da kažem, da su udarene zakon- 

ske osnove i data je finansiska mogućnost za izvo- 
đenje velikog broja akcija od zamašne koristi po 
čitavu našu poljoprivredu. Posle obimnog zakono- 
davnog rada i izvršenih priprema močiče u narednoj 
eodini da se prede na terenski rad, na sprovodenju 
u život svih tih projektovanih akcija gotovo u svima 
$rranania poljoprivrede, koje su sve od velike vred- 
nosti za napredak i dalji povoljan razvitak naše se- 
ljačke privrede. Ukoliko je to vremenski bilo po- 
trebno i/vesne pripremne mere već su unapred pre- 
duzete kako se ne bi izgubila čitava jedna ekonom- 
ska godina. Tako je na pr. prošle jeseni potpomog- 
nuta nabavka i podela u narod oko 150 vagona ču- 
vene zasad najbolje kvalitetne pšenice zvane »ban- 
kut« Ovo je činjeno u vezi sa budućim radom silosa 
na tipizaciji i kvalitetnom usavršavanju naše pšenice 
namenjene izvozu. Sam rad silosa u ovom pravcu 
nije dovoljan ako se i na terenu ne sire kvalitetne 
sorte, o čemu mora stalno da se vodi računa i da 
se u tom pravcu radi. 

Proizvodnja i unovčavanje poljoprivrednih proizvoda 
Posmatrajući poljoprivredu kao zanimanje naj- 

vpćesr dela našeg naroda i kao osnovu za njegov ma- 
terijalni i kulturni napredak i posmatrajući poljopri- 
vredu ujedno kao najvažniji deo nacionalne privrede 
uopšte, "naša agrarna politika mora, kao s o vec re- 
koh da se posmatra i unapređuje sa dve tačke gle- 
rfišta- sa gledišta uvoza poljoprivrednih artikala i sa 
oledišta izvoza tih artikala. Interes celine traži da 
artikle koji mogu da se proizvode u našoj zemlji, 
sami proizvodimo. ONOJ doktrini ne možemo se da- 
nas ni mi oteti kad je ceo svel pnmenjuje ko u 
većoj ko u manjoj meri. Zadovoljenju ove potrebe, 
koje nalažu ne samo privredni interesi nego i inte- 
resi narodne odbrane, povereno mi Ministarstvo po- 
svetilo je najveću pažnju. . . 

д onaj drugi interes, koji je cisto privredni, 
np-leda se gotovo sasvim u cenama poljoprivredni! 
ofoizvoda koje dobija proizvođač U cenama se ogle- 
Л* rezultat čitavog rada proizvođača poljoprivredm- 

i cene su ujedno najveći potstrekač napretka. 
7ato sam pored pitanja uvoza pojedinih artikala, pi- 
faniu'cena mek posvećivao najveću pažnju i poli- 
tika сепа jedna je od osnovnih tačaka naše poljopri- 
vredne politike. 

Ш\ап\ plodovi i pamuk 
Od   uvoznih   artikala,  medu   najvažnijima;   ulja- 

nim plodovima i pamuku, koji su industriske sirovino, 
nosvećena je najveća pažnja. Vrednost uvoza uljamh 
nlodova  iznosila je 50-Ш miliona d.nara godišnje, 

vrednosl   uvoza pamuka i pamučnih izrađevina iz- 

nosila je godišnje i do 1.500,000.000 (milijardu i po). 
Odliv deviza za ove artikle bio je, kako se vidi, vrlo 
velik. Upornim radom uspeli smo da u prošloj go- 
dini podmirimo svu svoju potrebu u uljanim plodo- 
vima, i da nije podbacio rod masline i bundevinog 
semena imali bismo i za izvoz ovih proizvoda. Za una- 
pređenje proizvodnje pamuka tek smo prošle jeseni 
uspeli da dobijemo zakonsku osnovu, bez koje se 
nije mogao očekivati uspeh. Tu smo osnovu dobili u 
Uredbi o otkupu domaćeg pamuka od 10 oktobra 
pr. god. Tek sa 1937 godinom moćiće da se započne 
akcija većeg stila sa proizvodnjom pamuka koja je 
već u toku. Iako mi nemamo dovoljno terena pogod- 
nih za gajenje pamuka, koliko bi odgovaralo našoj 
velikoj potrebi,, ipak očekujemo da ćemo postići i 
ovde značajne uspehe koji neće biti za potcenjivanje. 

Držeći se rečenog pravila: da su cene najjači re- 
gulator proizvodnje, mi smo ovaj princip primenili 
u slučaju uljanih plodova i u slučaju pamuka. Ured- 
bom smo odredili takve cene koje obezbeduju ren- 
tabilitet kulture i osim toga smo uredbom obezbe- 
dili otkup proizvoda po toj unapred određenoj ceni. 
Proizvođač tako unapred zna ne samo cenu nego i 
to da će mu se proizvod po toj ceni zaista i kupiti, 
i onda se rado opredeljuje za takvu kulturu gde god 
ima iole uslova za nju. 

Već se čine sve potrebne pripreme, za prošire- 
nje kulture pamuka kod nas. Ovih dana nabavljena 
su 4 vagona semena u Bugarskoj i vrše se pripreme 
za organizaciju ne samo proizvodnje nego i čišćenja, 
pakovanja i  isporuke  pamuka na zadružnoj  osnovi. 

Proširenjem kulture uvoznih artikala mi ujedno 
oslobađamo izvesne površine zemljišta od onih arti- 
kala koje moramo da izvozimo i zamenjujemo ih 
proizvodima koji su nama samima potrebni. Time se 
lišavamo u izvesnoj meri brige oko plasmana naših 
proizvoda u inostranstvu koji nailazi na sve veće 
teškoće. Očekujemo, da ćemo na pr. uspeti da pa- 
muk na jugu zameni opium, ako ne sasvim a ono u 
tolikoj meri da nećemo imati teškoća sa prodajom 
znatno  reduciranog  prinosa  opitima. 

Seme defeline i lucerke i buhač 
Od ostalih grana u kojima država vrši manju ili 

veću intervenciju, ili dirigovanje. navodim: pšenicu, 
šećernu repu, voće, naročito suve šljive, i zatim sto- 
ku, u prvom redu goveda i svinje; u dva artikla: u 
semenu detel i ne i lucerke i u dalmatinskom huhaču, 
država svojom plombom i atestom garantuje stra- 
nim kupcima kvalitet i time znatno unapređuje izvoz 
a tim i domaću proizvodnju ovih proizvoda, u koli- 
ko za njima postoji tražnja na stranim tržištima. Si- 
stem kontrole kvaliteta, koji je primenjen pri se- 
menu deteline i pri buhaču, pokazao se vrlo dobar. 
Nažalost cena buhaču na svetskom tržištu u posled- 
njim godinama naglo pada zbog japanske konkuren- 
ti je, dok se izvoz semena deteline i lucerke poveća- 
va i on će ove eodine izneti 150 vagona u vrednosti 
cjko 30,000.000 dinara. 

Pšenica 
Sa pšenicom ove godine situacija kod nas je vrlo 

povoljna iz razloga što smo imali odličan rod, a go- 
tovo u svim drugim delovima sveta prinos pšenice 
je bio slab. Iz ovog razloga cena pšenici je povolj- 
na iako imamo veliki izvozni višak. Zbog državne 
intervencije na tržištu, putem Prizada, cena pšenice 
na domaćem tržištu održava se na višem nivou nego 
li je paritetna svetska cena, a višak cene pokriva se 

137 
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iz preferencijala koje dobijamo od ugovornih drža- 
va. U staranju da proizvođači dobiju što više cene, 
a to znači da se posrednička zarada svede na ume- 
renu visinu, zasebnom Uredbom o određivanju cena 
pšenici uvedena je jedna novina u naš privredni ži- 
vot, a to je da sreski žitni odbori, u kojima proiz- 
vođači imaju većinu, određuju cenu pšenici, držeći 
se onih cena koje Kraljevska vlada odredi Prizadu 
za otkup pšenice. Time ove cene treba u što većoj 
meri da dopru do proizvođača i uopšte se unosi sta- 
bilnost na tržište pšenice, a otklanjaju velike oscila- 
cije cena pri kojima se uvek koriste samo posrednici. 

Suve šljive 
Isti ovaj metod, intervencije primenjen je prvi 

put na sui^e s/j/ve i to je učinjeno u dobri čas, jer 
smo i u šljivi imali odličan prinos i cene bi danas 
bilo veoma niske i osim toga na tržištu bi bio pravi 
haos da Pri/.ad po utvrđenim cenama ne otkupljuje 
šljive, pošto je plasman suve šljive u inostranstvu 
veoma težak. 

Uloga Prizada 
Čine se prigovori radu Prizada i osporava se čak 

potreba njegova opstanka. Ovu ustanovu od ranije 
bije rdav glas. Protiv njega su trgovci iz sasvim ra- 
zumljivih razloga, ali nisu protivni svi trgovci. Ali 
treba imati u vidu ove okolnosti: Prizad danas u pot- 
punosti i na zadovoljstvo ispunjava namenjene mu 
zadatke. On ne daje pravce našoj privrednoj politici 
nego je on samo izvršni organ te politike, a pri- 
vrednu politiku vodi Kraljevska vlada. Danas je ova- 
kva ustanova, u sadašnjem stanju međunarodne tr- 
govine, neophodno potrebna i ja kao pretstavnik re- 
sora naše poljoprivrede moram da kažem da je ova 
ustanova korisna i potrebna radi održavanja cena na 
tržištu koje odredi Kraljevska vlada. 

Prizadu se ovih dana prigovara da sprečava slo- 
bodan izvoz pšenice i da bi pri slobodnom izvozu 
cena pšenici bila veća nego što plaća Prizad. Pošto 
je, međutim, Prizadova cena veća od cene svetskog 
pariteta to je nemoguće da bi se mogle plaćati veće 
cene od Prizadovih. Ako bi to zaista bilo moguće, iz 
razloga meni nepoznatih, ja bih bio prvi, koji bih 
tražio ili da Prizad povisi svoje cene ili da se dopu- 
sti slobodan izvoz pšenice u nekontingentirane 
zemlje. 

Šećerna repa 
U  šećernoj repi  intervencija  ili  dirigovanje  se 

ograničava  na utvrđivanje  cena  prema  sadržini  še- 
ćera u repi a za onu repu koju proizvođači proiz- 
vode na osnovu ugovora sa šećeranama. 

Сепа / izvoz stoke 
Cene rogatoj stoci i svinjama bile su prošle go- 

dine takode dosta dobre. Ovde se intervencija drža- 
ve ograničavala dosad na deljenje kontingenata, koje 
nam pojedine zemlje odobravaju, na proizvođače, 
zadruge i izvoznike. Kako je kontingentiranjem iz- 
voza veslački stvorena velika zarada o koju se oti- 
maju razne grupe interesenata to će se u ovom po- 
sin morali da čine izvesne izmene. Moramo da po- 
đemo sa gledišta, da veslački stvorene prevelike za- 
rade ne pripadaju pojedincima, pa čak ni grupama 
pojedinaca, nego celini dotične privredne grane t.j. 
svima proizvođačima dotičnog artikla. Višak zarade 
ima da služi povišenju opšteg nivoa cena a ovo se 
može  postići pomaganjem  izvoza stoke u  nekontin- 

gentirane zemlje i pomaganjem izvoza stoke povrh 
određenih kontingenata uopšte, dakle radi prošire- 
nja volumena izvoza uopšte. 

Svilarstvo 
U dirigovane privredne grane spada i svilarstvo. 

1 ono je prošle godine dobilo svoju uredbu koja 
obezbeduje proizvođačima svilenih čaura rentabilni- 
ju cenu za čaure, a osim toga, ova Uredba obezbe- 
duje i plasman milenih polupreradevina koje proiz- 
vode državne fabrike svile. 

Žitni silosi 
U aktivnom saldu sadašnje Kraljevske Vlade 

nalaze se i veoma važne akcije oko popravke kvali- 
teta i olakšanja plasmana najvažnijih agrarnih pro- 
izvoda. Ovamo spada podizanje silosa, na osnovu za- 
sebnog ovlašeenja u Finansijskom zakonu, što je 
bila davna želja naše privrede. Sa njima će se za či- 
tav niz artikala, koji mogu da se smeštaju u silose, 
dati mogućnost da se izvodi popravka kvaliteta pu- 
tem sortiranja ili t. zv. tipizacije proizvoda, i osim 
toga daće se mogućnost da proizvođači dobijaju na 
svoje proizvode povoljne lombardne kredite i neće 
biti prinuđeni da proizvode odmah prodaju često u 
bescenje. Učinjene su sve pripreme za objavu licita- 
cija i ja se nadam, da će se licitacija moći skorih 
dana objaviti. Međutim je već spremljena i uredba 
o radu ovih silosa. 

Sušnice za šljive 
Analogno ovoj akciji u toku je akcija' većeg 

slila oko podizanja sušnica za šljive koja se vrši u 
sporazumu sa gosp. Ministrom trgovine i industrije 
u šljivarskim krajevima. Iz sretstava Prizada, koja 
potiču iz preferencijalnih prihoda, u toku ove go- 
dine podićiće se u šljivarskim srezovima, i to zasad 
samo u onima iz kojih se dosad izvozila suva šljiva, 
200 (dve stotine) sušnica velikog Stojkovićevog si- 
stema. Osim toga je u predlogu budžeta za 1937'38 
god imet i kredit od 1,000.000 dinara za dalje po- 
dizanje sušnica. U koliko bude potrebno, kao što se 
zaista i videlo po velikom broju molbi, ova sredstva 
moćiee se u narednoj godini verovatno i povećati 
daljim  dotacijama Prizadovim. 

Poljoprivreda je ove godine posle dugog peri- 
oda teške krize, malo živalmula. Popravile su se cene 
pšenici i stoci. Daj Bože, da se nalazimo na početku 
jedne bolje ere. 

Vinogradarstvo 
Najteže stanje je,  gospodo, u   našem   vinogra- 

darstvu.  Tu se  prilike  nikako  ne  popravljaju  nego 
se  možda   još  i   pogoršavaju,   naročito u  čisto  vino- 
gradarskim  krajevima, u Dalmaciji i drugde. Vinska 
kriza i dalje traje. Ona će možda u ovoj godini bili 
nešto ublažena,  i  to samo prividno,  na taj način što 
će se nešto popraviti cene vinu, ali ne zbog opšte 
popravke  prilika   nego   zbog   ovogodišnjeg   slabog 
roda  vinograda. Svi napori da se poprave prilike u 
vinogradarstvu ostali su dosad bezuspešni. Plasman 
vina u Inostranstvu   je   veoma   težak.   U   Nemačkoj 
imamo  mogućnosti   plasmana  većih količina pojača- 
nih   vina   (t.zv.   Brenvajn)   za  pečenje  vinskih  desti- 
lata ali kod nas  još nikako nije rešeno pitanje olak- 
šica za pojačanje vina kako to čine druge zemlje. U 
URUtraSnjOSti   zemlje  potrošnja   vina   je   dosta  slaba 
i  nju sprečavaju  razne  fiskalne smetnje, a naročito 
sistem  naplate  trošarine. 
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Tipiziranje vina, zadružni podrumi 
U poslednje vreme posvećena je najveća pažnja 

reformi sistema naplate trošarine na vino i rakiju i 
ja se nadam da će se naći solucija koja neće stav- 
ljati   smetnje   slobodnom   prometu   i   potrošnji   vina 
i rakije a da ipak budžeti banovina neće pri tom pre- 
trpeti gubitke. Osim ovoga za vreme teške privredne 
krize široke mase naroda nisu mogle da kupuju vino 
i svuda se pojavila težnja da se sade vinogradi, i u 
krajevima gde im nije mesto i gde mnoge druge kul- 
ture   uspešno   uspevaju.   Ove  autarkične  težnje,   ako 
potraju, prete da upropaste prave vinorodne kraje- 
ve  gde  svet  živi  isključivo  od  vinograda.  Da bi se 
ograničilo beskrajno širenje vinograda i da bi se oni 
^\eli na njihove prirodne terene i položaje spremlje- 
na je jedna uredba koja bi imala ovo da izvede. Osim 
toga moraju se naći sredstva za premiranje vina za 
izvoz. U prošloj godini Čehoslovačka nam je odobri- 
la uz povoljne uslove uvoz za 200 vagona vina i mi 
još  nismo mogli da iskoristimo taj  mali kontingent 
koji je  neznatan prema viškovima vina. Razloga za 
ovo ima više no oni nisu takvi da se ne bi mogli ot- 
kloniti.  Ovaj  slučaj je veoma zanimljiv   i   on   nam 
mora biti  ozbiljna opomena. Bio je prigovor da se 
ne   može naći vino u  traženoj količini odgovaraju- 
če^r  kvaliteta.  Ovo je  zaista  najslabija  strana  našeg 
vinogradarstva. Mora  se  naći  puta i načina za tipi- 
ziranje i za ispravno negovanje    našeg    vina.    Ovo 
može da se izvrši samo u velikim zadružnim podru- 
mima. Za ovo su nam pak dosad nedostajala dovolj- 
na   materijalna  sredstva.  Sami   vinogradari   u   čisto 
Vinorodnim  krajevima  i  suviše   su   loše?   stanja   da 
sami   podignu  ove  podrume  i  snabdu  ih  potrebnim 
inventarom. Oni često i pored vina u podrumu, ne- 
maju hrane za svoje porodice. Iz ovoga razloga sma- 
tram z;a prvi zadatak poverenog mi resora da u na- 
rednoj eodini pomognem podizanje što većeg broja 
zadružnih  podruma.  Ovo,  razume se, uz učešće sa- 
mih  žainteresovanih vinogradara, ako ne u gotovom 
novcu   a  ono  u   građevinskom   materijalu,  u   radnoj 
snazi  i  sa  doprinosima  u  grožđu   i   vinu.   Akcija   u 
ovom pravcu već je u toku i ja je smatram analog- 
nom  već  pomenutoj  akciji  oko   podizanja   silosa   u 
gitorodnim krajevima   kao   i   akciji   oko   podizanja 
sušnica u šljivarskim krajevima. Za ovu akciju une- 
sen    je   u   predlog   novo?   budžeta   nov   kredit   od 
5.000!00П dinara, a osim ovoga angažovaću i izvesne 
iznose iz drugih izvora. 

Likvidacija zemljoradničkih dugova 
Gospodo, vama je poznato, kako je Kralj, vlada 

izvršila konačnu likvidaciju zemljoradničkih dugova 
i kolike terete je zemlja uzela na sebe samo da bi 
se skinuli tereti sa zemljoradnika i olakšao njihov 
položaj koji je zbog privredne krize postao veoma 
težak. Mislim da o ovom značajnom delu koje je 
novo i svima poznato nije potrebno dugo govoriti 
nego ga samo iznosim kao jednu od najznačajnijih 
akcija iz domena poverenog mi Ministarstva. Dosa- 
dašnjim sprovodenjem Uredbe o likvidaciji zemljo- 
radničkih dugova pokazala se potreba da se izvrše 
izvesne korekture i dopune što nije nikakvo čudo 
kad se drži u vidu krupnoća problema, koji je ta 
uredba regulisala. Pre svega pokazalo se da su neki 
rokovi u toj Uredbi prekratki i to naročito rok za 
nredaju verovničkih isprava Privilegovanoj agrarnoj 
banci zatim, rok za podnošenje molbe dužnika sudu 
za smanjenje duga, rok za stavljanje hipoteke na du- 

žnička imanja od strane Agrarne banke kao i rok za 
plaćanje prvog anuiteta onih dužnika čija su imanja 
bila pod sekvestrom a mogu da se koriste olakši- 
cama ove Uredbe. Stavio sam predlog da se amand- 
manima u Finansijskom zakonu svi ovi rokovi 
produže. 

Saniranje zadrugarstva 
U uskoj vezi sa ovim je i staranje da se saniraju 

prilike u našem zadrugarstvu. Na ovom polju, pored 
redovnog pomaganja zadrugarstva u granicama ra- 
spoloživih sredstava, u prošloj godini učinjeno je ta- 
kode nekoliko značajnih koraka, a to su sanacije 
dvaju zadružnih saveza i to: Saveza hrvatskih seljač- 
kih zadruga u Zagrebu i Saveza zemljoradničke za- 
druge u Novom Sadu, koji bi bez toga bili propali 
i povukli sa sobom svoje zadruge i njihove zadru- 
gare. Osim toga država je zasebnom uredbom Mini- 
starskog saveta dala garanciju za zajam od 20 mi- 
liona dinara Glavnom savezu srpskih zemljoradničkih 
zadruga u Beogradu. U ovaj niz mera spada i uredba 
kojom je olakšano vraćanje pozajmica agrarnih inte- 
resenata kao i Uredbe o organizaciji i radu sreskih 
pripomoćnih zaklada na teritoriji ranije Bosne i Her- 
cegovine Zatim je u toku sanacija Zemljoradničke 
zadruge za osiguranje u Zemunu a još jedan zadružni 
savez u Splitu tražio je sanaciju. 

Nove poljoprivredne ustanove 
U predlogu novog budžeta resor poljoprivrede 

dobija šest novih ustanova. To su: Zavod za ispiti- 
vanje vune u Beogradu, Državna ergela u Dravskoj 
banovini, Voćarski institut u Goraždi, Institut za ju- 
žne kulture u Topolici kod Bara, Poljoprivredna 
ogledna i kontrolna stanica u Sarajevu i Državni mle- 
karski zavod u Škofjoj Loki, kod Ljubljane. Ovo su 
svakako značajne i korisne nove ustanove sa čijom 
organizacijom i uređenjem imaće da se bavi pove- 
rcni mi resor u narednoj godini. 

Poljoprivredne komore 
Gospodo, ovih smo dana dobili Uredbu o poljo- 

privrednim komorama. Ovim ustanovama i zemljo- 
radinci dobijaju svoju stalešku organizaciju. Po- 
ljoprivreda je bila kod nas jedina privredna grana 
koja nije imala svoje komore za pretstavljanje, od- 
branu i unapređenje interesa poljoprivrede, iako je 
stalež zemljoradnika kod nas najbrojniji i najvažniji. 
Sa komorama pojavljuje se i naša poljoprivreda u 
javnosti kao organizovana privredna celina. I ovo 
je značajan uspeh sadašnje Vlade i poverenog mi 
resora. U poljoprivrednim komorama dobijamo ve- 
liku pomoć u radu na unapređivanju zemljoradnič- 
kog staleža. Odsad ćemo putem komora ne samo 
saznavati mišljenje, želje i zahteve zemljoradničkog 
staleža u pogledu na njegove privredne interese nego 
će komore i same svojim akcijama učestvovati u radu 
na unapređivanju seljačke privrede i tako biti aktiv- 
ni pomagači države i samouprava. 

Iz dosadašnjeg izlaganja vi ste mogli videti da 
program poverenog mi Ministarstva obuhvata sve 
grane seljačke ekonomije u manjoj i većoj meri ali 
osim toga ovaj program vodi jednakog računa o 
svima krajevima naše zemlje u podjednakoj meri. 
Iz ovog programa eliminisane su sve partikularističke 
i sve regionalne tendencije, u njemu se vodi računa 
o ukupnosti našoj narodnoj i državnoj. 
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Obezbedenje useva 

Gospodo, svake godine obraća se narod iz raz- 
znih krajeva zemlje za pomoć zbog stradanja useva 
od grada. Kako Ministarstvo poljoprivrede nema kre- 
dita za ovakve pomoći molbe se moraju upućivati 
Ministarstvu socijalne politike i narodnog zdravlja. 
Ali i krediti ovoga Ministarstva su vrlo oskudni 
prema velikim traženjima. Obezbedenje od grada po- 
stalo je uopšte jedan problem. Država bi morala imati 
velikih kredita ako bi ona davala pomoći za štete od 
grada, jer su te štete u celoj zemlji vrlo velike. One 
idu i u stotine miliona. Zato nam se nameće obezbe- 
denje useva od grada svakog dana sve više i više. 
Za ovo postoji jedan okvirni Zakon od 10 februara 
1931 god. po kome banovine treba da izvedu obave- 
zno obezbedenje useva i plodova od grada svaka 
svojom zasebnom uredbom i pravilnikom. Dosad je 
ovo sprovedeno samo u Savskoj banovini i to nepot- 
puno, i u još manjoj meri u Primorskoj banovini. 
Ustale banovine su donele samo uredbu i pravilnike, 
ali ih nisu sprovele, a Dravska i Drinska nemaju još 
ni toga. Banovine se boje novog opterećenja naroda 
a i Ministarstvo finansija se ranije prema ovome dr- 
žalo vrlo pasivno. Ja sam prošle godine pokrenuo ak- 
ciju da sve banovine sprovedu ovo obezbedenje ali 
tako da režijski troškovi budu što manji. U tom slu- 
čaju će se ono što narod bude plaćao narodu i vra- 
titi, i to dobiće oni koji budu oštećeni. Uostalom, 
kad je reč o ovom opterećenju ono ne mora biti to- 
liko kolike su ukupne štete u punoj vrednosti useva 
nego se mogu usevi osiguravati i sa manjom vredno- 
šću, ali bi tada, razume se, i oštete bile manje a ne 
bi bile u punom iznosu čitave štete. 

Kretanje zasejanih površina 

Gospodo, biće zanimljivo da iznesem neke po- 
datke o kretanju zasejanih površina kod nas. Naj- 
markantnija je ■ činjenica ta da površina obradive 
zemlje kod nas stalno raste, to znači da se svake 
godine privode kulturi nove površine. Samo za po- 
slednjih deset godina površina oranice se povećala 
za 1,400.000 ha; za više od 100.000 hektara godišnje 
povećava se površina oranice. Od ovoga povećanja 
najveći deo ide na žitarice, čija površina se u posled- 
njih deset godina povećala za milion hektara. Indu- 
strijsko bilje povećalo se okruglo za 50.000 ha, po- 
vrće za 60.000 ha, stočno bilje za 65.000 ha, vino- 
gradi za 30.000 ha, a jedino su voćnjaci opali za 
9.000 ha. 

U prošloj 1936 god. površina industriskog bilja 
iznela je 169.000 ha, ali je ona u 1930 iznosila 158.000 
ha. pa je u 1933 spala na 103.000 ha i od 1934 počela 
se ponovo povećavati blagodareći intervenciji države 
u pogledu na regulisanje i stabilizovanje cena. Zato 
što nikako nije bila regulisana cena i prodaja, povr- 
šina industrijskog bilja bila je dosad vrlo nestalna 
i promenljiva. Površina pod šećernom repom od 
59.700 ha u 1929 spala je na oko 30.000 ha u 1935 
god., konoplja od 25000 ha u 1932 porasla je na 
44.000 ha u 1935 god. Uljana repica bila je u 1933 
spala već na 3*500 ha, a U prošloj 19:5() g, popelfl M 
na 23.000 ha. Suncokret je sasvim nova kultura koja 
je ušla prvi put u statistiku 1934 god sa 2.600 ha 
a li 1936 god. bio je zasejan na oko 5.000 ha. Od 
svega uljanog bilja suncokret ima izgleda da će se 

najviše kod nas ukoreniti i proširiti, samo ako se 
produži skoro uvedeni režim određivanja i održa- 
vanja cena. 

Problem preorijentacije 
Često se kod nas postavlja problem preorijen- 

tacije naše poljoprivrede koji je ukratko definisan 
ovako: da treba ostavljati žitarice i ići na proizvod- 
nju stočne hrane, industrijskog bilja i voća. Ja sam 
naveo primere koliko površina industrijskog bilja re- 
aguje na konjunkturu tj. na prodaju i cene. U slu- 
čaju industrijskog bilja treba naročito držati u vidu 
da je tržište ovoga bilja ograničeno na mali broj 
kupaca, koji lako mogu da diktuju cene i osim toga 
ostaje neizvesno da li će se proizvod uopšte moći 
prodati ili neće. Zato se u ovom slučaju sistem kon- 
trahiranja pokazao neizbežan, a to znači, da se bez 
ugovora o otkupu proizvoda i bez unapred odre- 
đene cene ne može sejati industrijsko bilje, jer se 
proizvođač u protivnom slučaju izlaže velikoj opa- 
snosti i riziku. Ovo se bilje zato seje ili samo na ugo- 
vor ili pak u slučajevima vrlo dobrih konjunktura. 
Ali idući za konjunkturom, tržište se brzo zasiti i 
cene naglo padnu i ispod proizvodnih troškova. 

Nikakva druga propagadna nije potrebna za 
preorijentaciju proizvodnje nego li samo dobre cene. 
Cene su bile i ostaju najjači regulator proizvodnje. 
Na koje industrijsko bilje treba da se prede? Kono- 
plje i hmelja imamo uvek za izvoz, šećerne repe seje 
se onoliko'koliko žele šećerane. Uljanog bilja zase- 
java se već toliko da ćemo ga imati i za izvoz, ako 
ne dođu kakve neočekivane prepreke. Mnogo više za- 
sejavati ovoga bilja ne možemo nego li je potreba 
domaćih fabrika, jer pri izvozu nastaju gubitci koji 
se moraju od nekud podmiriti. Sa opiumom, kao što 
sam već rekao, imamo velikih teškoća pri prodaji. 
Ostaje uglavnom još tekstilno bilje: pamuk i lan. 

Pamuk je jedna od najosetljivijih kultura i nje- 
mu su dosta strogo udarene granice. Mi, nažalost, 
nemamo mnogo reona za uspešno gajenje pamuka. 
To su samo neki srazovi u Južnoj Srbiji. Ipak sa po- 
većanjem otkupnih cena može se povećati površina 
za pamuk u samim tim reonima na štetu drugih kul- 
tura. U našem slučaju pamuk se može širiti na štetu 
opiuma. Ali mogu do izvesne mere da se proširuju 
granice pamuka i preko sadašnjih. Koliko se reoni 
pamuka mogu širiti to se ne može tačno predvideti. 
To zavisi od otkupne cene pamuka. Sto veća cena 
to će pamuk zauzimati sve veće površine, što manje 
cene on će se više reducirati. 

Sto se tiče lana, mogu da kažem samo toliko, 
(iii mi imamo izvesnih mogućnosti za plasman lane- 
nog semena za tehničku upotrebu u inostranstvu. Ali 
je za ovo seme kod nas gotovo jedini interesent Ne- 
maeka a u pogledu i/voza u Nemačku postoje po- 
znate teškoće plaćanja koje bi se povećanim izvozom 
lanenog semena još i pogoršale. Osim toga za kul- 
turu lana u većim površinama neophodan je predu- 
slov, da se može unovčiti i lanena stabljika, jer bez 
toga proizvodnja i prodaja samog lanenog semena 
ne može biti rentabilna. A mi nemamo u zemlji pre- 
dionica lanenog vlakna. Dok se ovaj preduslov ne 
ostvari ne može se očekivati znatno povećanje povr- 
šina pod lanom. 

Mi smo u prošloj 1936 godini imali ukupno blizu 
170.000 ha pod industriskim biljem prema prošeku 
u  poslednjih 5 godina  od   131.500 ha, površina je, 
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dakle, povišena za blizu 40.000 ha. Sa ovom površi- 
nom Industriskog bilja mi ne samo što podmirujemo 
svoju potrebu nego imamo i za izvoz, i to dosta znat- 
ne količine (kao na pr. konoplje). Videli smo da je 
povećanje izvoza dosta težak posao. Kako je za in- 
dustrisko bilje zasad naš glavni kupac Nemačka, to 
povećavati izvoz u Nemačku mogao bi se, kako smo 
videli samo na štetu izvoza drugih proizvoda. Dalje 
povećanje površina industriskog bilja moglo bi da se 
izvrši i u slučaju da se poveća domaća potreba, na 
pr površina šećerne repe mogla bi se povećati kad 
bi se povećala u zemlji potrošnja šećera. Uzevši sve 
zajedno Sto smo dosad kazali o mogućnosti povećanja 
proizvodnje industriskog bilja u sadašnjim prilikama 
međunarodne trgovine, proširenje površine za daljih 
30 000 ha, tj. na ukupno 200.000 ha pod industriskim 
biljem, bio bi maksimum do koga bi se moglo doći. 

Ostaje nam još da rasmotrimo mogućnosti za 
proširenje stočnog bilja. U poslednjih 10 godina po- 
vršina pod stočnim biljem povećala se za nekih 70.000 
ha Godišnje povećavanje nije zaista veliko, oko 
7 000 ha. Kojim će tempom ovo povećanje ići dalje 
nije lako predvideti. Moglo bi se postaviti pitanje: 
zašto je za milion hektara povećana površina žita- 
rica a samo za 70.000 ha površina stočnog bilja? Od- 
govor na ovo pitanje bio bi ovakav: 

Od povećane površine žitarica, pre svega, naj- 
veći deo zauzima kukuruz, koji nije samo ljudska 
nego ujedno i stočna hrana. Mnogo manju polovinu 
ove površine zauzima pšenica. Zašto pšenica a ne 
stočna hrana? Najpre zato, što je znatan deo pove- 
ćane površine pšenice namenjen potrebama ishrane 
samih proizvođača a ne prodaji. Zatim zato što je 
onaj deo pšenice koji je namenjen prodaji po pravilu 
najraniji novac koji seljak dobija. Prve potrebe u 
novcu naročito za porezu, podmiruju se iz prodaje 
nšenic'e Potsećam na to da se pšenica prodaje i tamo 
Irde je sami proizvođači nemaju dovoljno ni za sebe, 
k»ko u t zv aktivnim žitarskim tako i to naročito, u 
nasivnim krajevima. Osim svega toga obrada pšenice 
ie'na j jeftinija. Sve su to razlozi zbog kojih seljak 
nreferira pšenicu drugim kulturama pa i stočnom 
hliu I u ovom slučaju kao i ranije, važi pravilo: 
nkoliko budu povoljniji usiovi za unovčavanje stoke 
i stočnih proizvoda u toliko će sve veće površine 
zauzimati gajenje stočnog bilja na štetu pšenice. 

Problem t. zv. preorijentacije mi ne bismo iscr- 
n<di ako ne bismo raspravili još jednu njegovu kom- 
ponentu a to je pitanje povećanja proizvodnje onog 
hilia koje u velikim količinama uvozimo. Tu je na 
nrvom mestu pamuk, koga samo u vlaknu, bez izra- 
rl vanja uvozimo sa preko 200 miliona dinara, sa iz- 
rsflevinama i oko 800 miliona dinara. Zatim je tu 

'Hnač za blizu 50 miliona dinara, pa razna semena 
P' oko so miliona dinara, gde je najvažnije laneno za 
rUn 20 miliona dinara i šećerne repe za oko 10 mi- 
rona dinara. Lanenih i konopljenih izrađevina uvo- 

mo za 80 miliona dinara, vune za 80 miliona dinara 
vunenih izrađevina za preko 250 miliona dinara, 

3 IP i svilene robe za 170 miliona dinara. Kože uvo- 
^rno za preko 80 miliona dinara ali gotovo isto 
toliko i izvozimo. ,        ,   ,       , 

Kao što su kod nas određene dosta uske granice 
pamuku to isto važi i za pirinač Povećanje proiz- 
vadnje lanenog semena za tehničku upotrebu, rekli 
*mo takode, kod nas je problem industrijski a nije 
Poljoprivredni. Pitanje snabdevanja domaćih sece- 
ana semenom šećerne repe domaćeg porekla rešeno 

je jednom zasebnom uredbom iz prošle godine. Uvoz 
vune vrši se iz razloga što ne proizvodimo potreban 
kvalitet i što je strana vuna vrlo jeftina, ali se po 
utvrđenom planu radi i na popravci vune namenjene 
prodaji za tekstilnu industriju. Uvoz pak svile vrši se 
iz razloga što se veštačka svila, koja se stvarno naj- 
većim delom uvozi, kod nas ne proizvodi a veštačka 
svila uspešno potiskuje prirodnu svilu. Ipak su pre- 
duzete mere za unapređenje domaćeg svilarstva. U 
koliko je u pitanju uvoz govedih koža on se vrši iz 
razloga što mi sa živom stokom izvozimo kože i to 
baš najbolje kože, jer izvozimo svoju najkvalitetniju 
stoku. Radi potpunosti navodim još da mi uvozimo 
i dosta znatne količine južnog voća i kolonijalne ro- 
be (narandži, limunova, smokava, suvog grožđa i dr.) 
što bismo u izvesnim slabijim kvalitetima-mogli i sa- 
mi u povećanoj meri proizvoditi, na čemu se takođe 
radi, ali se bolji kvaliteti ovih proizvoda ipak neće 
moći proizvoditi, jer je za to potrebno južnije pod- 
neblje. 

Pitanje preorijentacije na industrijsko i stočno 
bilje i na uvozne artikle a na štetu pšenice teško će 
se u potpunosti rešiti, tako, da bismo se za sve slu- 
čajeve rešili izvoznih viškova pšenice. Treba potse- 
titi na to da, prosečno godišnje, naš izvozni višak pše- 
nice nije velik. Kad bi se samo malo povećala po- 
trošnja pšenice u zemlji tj. kad bi se samo malo 
povećao životni standard naših pasivnih krajeva mi 
ne bismo uopšte ni imali izvoznih viškova u pšenici i 
problem preorijentacije ne bi, sa ove strane gledan, 
ni postojao nego bi taj problem postojao samo gle- 
dan sa gledišta uvoza industriskih sirovina. 

Koliko god postoje mogućnosti za proširenje 
proizvodnje industriskih sirovina i u koliko se nove 
takve mogućnosti ukazu o tome se odmah vodi ra- 
čuna i preduzimaju se akcije da se izvrši proširenje 
dotičnih kultura. Ali ne samo da se ne čeka da se 
prilike same od sebe razvijaju u ovom pravcu ili da 
sa druge koje strane dođe inicijativa za ovo, nego 
se i iz poverenog mi Ministarstva pokreću pitanja 
koja treba da utru puteve za izvršenje preorijenta- 
cije u što većoj meri. 

Unapređivanje stočarstva 
Gospodo, tvrdilo se da je u stočarstvu bilo lu- 

tanja. A stočarstvo je najvažnija poljoprivredna pa 
čak i najvažnija naša privredna grana uopšte. Ono 
je najopštija privreda jer se njime bavi najveći deo 
naroda i u svima krajevima zemlje bez razlike, dok 
su druge privredne grane manje ili više regionalnog 
karaktera. Pojedinim granama stočarstva bave se 
najmanji kao i srednji i najveći zemljoradnici. Naj- 
veći deo narodnog dohotka dolazi od stočarstva kuda 
spadaju: goveda, konji, svinje, ovce i koze, živina, 
svilobube, pčelarstvo, ribarstvo. 

S obzirom na ovoliku važnost stočarstva smatrao 
sam, posle dolaska sadašnje Vlade, za potrebno da 
sazovem čitav niz konferencija od pretstavnika svih 
zainteresovanih organizacija i naših najboljih struč- 
njaka na kojima su u toku prošle godine rasprav- 
ljena sva važna pitanja iz pojedinih grana stočar- 
stva i doneti zaključci o tom, šta i kako treba ra- 
diti, da bi se pojedine grane stočarstva unapredile 
kako bi narodu donele što više koristi. Tok ovih kon- 
ferencija kao i njihovi zaključci saopštavani su jav- 
nosti i dobili su najveći publicitet. Zato nije potrebno 
da te zaključke ovde saopštavam. Ti zaključci su deo 
opšteg programa poverenog mi Ministarstva koji se 
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postepeno i planski sprovodi u delo kao što se spro- 
vodi u delo i onaj deo programa koji se odnosi na 
pojedine grane biljne proizvodnje i na druge za- 
datke Ministarstva poljoprivrede. 

Konjarstvo 
Kako su u konjarstvu ergele najvažnije ustanove 

u kojima se gaji elitni priplodni materijal za unapre- 
đenje narodnog konjarstva to je ovim ustanovama 
posvećena najveća pažnja. U ovogodišnjem Finan- 
sijskom zakonu dobio sam ovlašćenje da mogu re- 
organizovati i premestiti pojedine ergele. Ovo se 
ovlašćenje sprovodi u delo naročito s obzirom na er- 
gelu »Petrovo« kod Zagreba i »Dušanovo« kod 
Skoplja. 

U saradnji sa Ministarstvom trgovine i indu- 
strije, odnosno Zavodom za kontrolu izvoza stoke i 
Banskom upravom Savske banovine nabavljeno je iz 
Nemačke 14 teških hladnokrvnih pastuva za unapre- 
đenje rase ovoga konja u Savskoj i Dravskoj bano- 
vini. Ova je mera od strane odgajivača primljena 
vrlo dobro i sa velikim interesom. Da bi se pojačao 
interes odgajivača za odgoj valjanih pastuva Mini- 
starstvo je u prošloj godini vršilo otkup pastuva od 
odgajivača, naročito brdskih i drugih rasa. U ovom 
pogledu davale su sredstva i banske uprave, naro- 
čito Savska i Dunavska. Stopljeno je u saradnju sa 
privatnim ergelama kako bi i ono proizvodile Sto 
više dobrih pastuva, za kojima postoji velika po- 
tražnja u narodnom konjarstvu. Da bi se najbolje 
priplodne kobile sačuvale za narodno konjarstvo i 
iskorišćavale u priplodu i da se ne bi izvozile u ino- 
stnmstvo, koje za njih plaća dobre cene, pristup- 
Ijeno je popisivanju ovih kobila i njihovom nagra- 
đivanju. Ovaj je rad u toku i nastaviće se u idućoj 
budžetskoj godini. Ovo je vrlo važna i korisna mora 
za podizanje narodnog konjarstva. 

Govedarstvo 
U svrhu unapređenja govedarstva pored nabavke 

i razdeobe većeg broja čistokrvnih i polukmiih bi- 
kova za javni priplod, pristupljeno je i organizaciji 
govedarskih stanica za selekciju i rasplođivanje do- 
maćih sojeva goveda i to: u Dušanovcu kraj Sko- 
plja, u Bitolju, Tetovu, Peći, Butmiru i Livnu. 

Pored izložba i sajmova priplodne stoke, kao 
najboljih instrumenata za utakmicu i pouku gajača, 
tokom prošle godine potpomognut je rad na premi- 
ranju — selekciji — stoke na malini lokalnim smo- 
trama zadružne stoke. Organizacijom smotri i pre- 
miranja zadružne stoke na ograničenom .području i 
teritoriji jedne zadruge, u vezi: sa selekcijom, struč- 
nim poukama, uvođenjem zapatnog knjigovodstva i 
markiranje stoke, udaren je nov put u organizaciji 
proizvodnje i unapređenja govedarstva. 

Ovčarsko 
Ovčarstvu koje je, s obzirom na velike potrebe 

vune u našoj državi, važna grana stočarstva, obra- 
ćena je osobita pažnja. Nabavljani su ovnovi za ras- 
plod i davani na negu i upotrebu preko stočarskih 
selekcijskih zadruga radi poboljšanja ovčarstva u 
zaostalim krajevima. Prema izrađenom planu u Mi- 
nistarstvu glavna pažnja obratiće se poboljšanju kva- 
liteta i kvantiteta vune radi podmirenja domaćih po- 
treba i smanjenja uvoza. Pored toga , obratiće se 
pažnja poboljšanju gojaznosti ovaca radi izvoza i 
povećanja mlečnosti ovaca. Ovaj posao sprovodiće 
se u saglasnosti   sa  banskim   upravama a u prvom 

redu preko Zavoda za ispitivanje vune, koji je osno- 
van i koji će u toku ove godine početi da funkcio- 
niše. Pored ovoga pristupiće se osnivanju novih ov- 
čarskih selekcijskih stanica, prvenstveno u izrazito 
ovčarskim krajevima, koje će imati da vrše selekciju 
ovaca i odgajivanje dobrog rasplodnog materijala, 
koji će se davati poljoprivrednicima na negu i upo- 
trebu radi oplemenjivanja njihovih zapata. (Burno 
odobravanje). Svi ovi važni poslovi izvodiće se iz 
kredita od 2,000.000 dinara, koja je suma prvi put 
uneta u budžet za ovu svrhu. (Pljeskanje i odobra- 
vanje). 

Pitanje unovčavanja mleka putem mlečnih prera- 
đevina zaslužuje najveću pažnju. Ovo je mogućno 
jedino putem mlekarskih zadruga. Ali je ovde po- 
trebna velika stručnost. Zato postoji namera da se 
izradi jedan mlekarski institut koji će spremati oso- 
blje za rad u mlekarskim zadrugama i koji će biti 
stručni i naučni organ u pitanjima mlekarstva. Za 
ovo je, kao najpodesnije, izabrana Mlekarska škola 
u škofjoj Laki kod Ljubljane i ona se kao državna 
ustanova u novom budžetu prenosi sa banovinskog 
na državni budžet. 

Svinjarstvo 
Svinjarstvu, koje s obzirom na vrednost svinja 

i svinjskih produkata, pretstavlja jednu od najvažni- 
jih grana stočarstva, u ovoj budžetskoj godini obra- 
ćena je velika pažnja. Vršena je nabavka i razdeoba 
stočarskim zadrugama dobrih priplodnih nerastova 
radi popravke zapata njihovih članova. Prema planu 
izrađenom u Ministarstvu u idućoj budžetskoj godini 
obratiće se prvenstveno pažnja poboljšanju domaćeg 
materijala putem selekcije i davanja narodu dobrih 
nerastova za priplodne svrhe. 

Živinarstvo 
U toku prošle godine izvršena je reorganizacija 

živine. Na imanju Državne ergele Karadordevo kod 
Bačke Palanke,' podignuta je živiuarska selekcijska 
stanica. Potpomagan je rad živinarskih Organizacija. 
Narodu je podeljen stanoviti broj živine za rasplod. 
Nala država je uzela učešća na VI svetskom živinar- 
skom kongresu u Lajpcigu, gde je sa velikim uspe- 
hom prikazano naše živinarstvo i upoznati strani na- 
rodi sa njime, što će nesumnjivo imati velikog uti- 
caja na dalji izvoz od proizvoda ove vrlo važne grane 
narodne privrede. 

Ministarstvo će u tekućoj godini potpuno urediti 
Živinarsku stanicu „Karadordevo" i radiće da osnuje 
živinarske slanice n drugim krajevima države. Nasto- 
jaće da podiže higijenske živinarnike u selu, da u 
narod rasturi Sto veći broj rasplodne živine i_ da ga 
upućuje u bolju negu i racionalnu ishranu živine. 

Pčelarstvo 
Za unapređenje pčelarstva u prošloj godini Mi- 

nistarstvo je davalo pomoći za nabavku košnica sa 
pokretnim saćem, kao i drugog pčelarskog alata i 
pribora. I u idućoj godini, Ministarstvo će nastojati, 
da se preko pčelarskih organizacija raširi u narod 
sto veći broj košnica, pošto su one temelj racio- 
nalnog narodnog pčelarstva i u tu svrhu predviden 
je kredit u Idućem budžetu. 

„Sv/'/ars/vo 
Svilarstvo je poslednjih godina u opadanju zbog 

slabih cena sviiočaura i velike konkurencije veštačke 
svile. Da bi se državno svilarstvo učinilo rentabilnim. 
izvršena   je   industrijalizacija   n   državnim   fabrikama 
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svile na trgovačkoj osnovi, tako da se pored ranije 
izrade polufabrikata sada izrađuju i finalni produkti 
  svilene tkanine. Od naročite je važnosti za zemalj- 
sku odbranu izrada padobran-platna za vojne po- 
trebe. Doneta je Uredba o unapređenju svilarstva na 
dan 16-Х-1936 god., kojom se predviđaju izvesne 
specijalne kontrolne takse na svaki kilogram uvezene 
svilene robe, a koje će služiti u glavnom za pove- 
ćanje otkupnih cena svilenih čaura od proizvođača. 
Na ovaj način olakšače se prodaja svilenih produ- 
kata iz državne fabrike svile, a povećanje otkupnih 
сепа sviločaura poslužiće kao potstrek odgajačima 
svilobuba, kako na Severu tako i na Jugu naše dr- 
žave. (Odobravanje i pljeskanje). 

Ribarstvo 
Kako zbog melioracija i isušivanja plavnih pod- 

ručja produktivitet naših velikih tekućih voda nemi- 
novno opada, Ministarstvo preduzima potrebne mere 
da i pored toga održi riblju populaciju tih voda na 
najvećoj mogućoj visini. Radi toga preduzeta je 
organizacija efikasnog nadzora nad ribolovom u tim 
vodama, koji će uskoro početi da funkcionise. 

Da bi se podigla naseljenost pastrmskih voda, 
što je od osobitog značaja i za razvoj turizma kod 
nas Ministarstvo poljoprivrede podeliće i ove godine 
oko 350.000 komada mladih pastrmki za ulaganje u 
te vode. Sem toga, uz pomoć Ministarstva poljopri- 
vrede podignuto je mrestilište za pastrmke kod 
RanJa' Luke, ustupljeno je jedno mrestilište Banskoj 
nnravi Zetske banovine i podignuto mrestilište Za- 
«-rebačkog ribarskog društva kod Zagreba. 

No prvi put je u toku prošle godine orgamzo- 
vano vođenje statistike slatkovodnog ribarstva, koje 
S se redovno nastaviti. Izrađen je plan rada za siste- 
matsko unapređenje ribarstva u toku sledečih godina. 
v„v:i predlog zakona o slatkovodnom ribarstvu ta- 
kode je definitivno izrađen i predvida_ jedinstvene 
ompise za unapređenje ribarstva u celoj državi. On 
se već nalazi u Narodnoj skupštini. 

U pogledu pomorskog ribarstva izrađuje se sa 
Ministrom saobraćaja nova uredba o pomorskom 
ribarstvu Po toj uredbi saradivaće Ministarstvo po- 
lionr'ivredc što do sada nije bio slučaj, sa Ministar- 
stvom saobraćaja na unapređenju pomorskog ri- 
barstva. . ,     •• .       • ^    v . 

Mnoge svoje akcije na unapređenju stočarstva 
Ministarstvo poljoprivrede sprovodi putem zadrugar- 
stva i u saradnji sa njim zato je stočarskom zadru- 
garstvu poklonjena stalna pažnja kao i ostalim vr- 
stama zadruga rstva. 

Poljoprivredna nastava 
O poljoprivrednoj stručnoj nastavi ne bih imao 

mnogo više da kažem nego sam kazao u prošloj 
(rodini pri pretresu ovogodišnjeg budžeta. Srednje 
poljoprivredne škole, kojih mi imamo svega tri, da- 
nas su već gotovo preživele. Za činovnike traže se 
već mahom fakultetlije a za niže službenike dovoljna 
ie i niža poljoprivredna škola. Pošto gotovo svi 
idu u srednju poljoprivrednu školu samo radi tra- 
ženja državne ili banovinske službe a takvih činov- 
ničkih mesta ima vrlo malo to već imamo neuposlen 
znatan broj ovih srednjoškolaca. Da se zadovolji po- 
treba u ovakvim službenicima dovoljna bi nam bila 

iedna srednja poljoprivredna škola pored dva fakul- 
teta   Ovo je "bio  jedan od razloga zašto se odustalo 

' namere da se u Topolici kod'Bara osnuje još 
jedna srednja poljoprivredna škola. Mesto toga tamo 

će se osnovati jedan institut za južne kulture od 
koga će narod imati mnogo više koristi nego od 
škole koja bi samo fabrikovala činovničke kandidate. 
Kad se uredi taj institut i ako bi se možda kasnije 
ukazala potreba da se tamo uredi i škola učiniće se 
to kasnije, a dotle će se na tom institutu, pored 
njegovog rada na unapređenju primorskih kultura, 
držati duži ili kraći praktični tečajevi za narod. 

Л//ге poljoprivredne škole i stalni tečajevi spa- 
daju pod banovine. Ako i polako, broj tih škola i 
tečajeva se povećava. Ove škole idu pravcem speci- 
jalizovanja u pojedinim poljoprivrednim granama. 
što je kraća nastava na tim školama i što je nastava 
više specijalizovana to je pristupnija narodu. Duža i 
svaštarska nastava daje samo kandidate za službe. 
Duža nastava ima opravdanja samo za temeljnu 
obuku specijalista na pr. mlekarskih i sirarskih struč- 
njaka, podrumara i sk Svega ima u banovinama, što 
jedno i dvogodišnjih nižih škola što pet i više me- 
sečnih tečajeva, nešto preko 40 (od čega je 12 žen- 
skih), sa ukupno oko 1.600 učenika. Ministarstvo 
poljoprivrede pomaže, prema svojim mogućnostima, 
banovine za održavanje ovih škola a naročito za nji- 
hovo uređenje. Osim toga daju se banovinama' i 
raspoloživi krediti za držanje zimskih i drugih po- 
vremenih tečajeva. 

Veterinarstvo 
Veterinarska struka u našoj državi je još mlada 

i nedovoljno izgrađena struka, koja, međutim po 
svojoj važnosti za našu agrarnu zemlju zaslužuje, da 
joj se pokloni mnogo veća pažnja i staranje. 

Kao što znamo, stočarstvo je pored ratarstva 
jedna od najvažnijih grana naše privrede, a isto tako 
je opšte poznata stvar, da se stočarstvo ne može 
podići i unaprediti bez dobro organizovane veteri- 
narske službe snabdevene dovoljnim materijalnim 
sredstvima da uspešno odgovori svome zadatku koji 
se sastoji poglavito u tome, da zaštiti onaj ogromni 
narodni kapital koji leži u stočarstvu, od šteta koje 
mu nanose stočne zaraze i druge bolesti. 

Da bi se veterinarska struka organizovala kako 
treba i osposobila za uspešno izvršivanje prednjeg 
svog zadatka, pripremio sam predlog zakona o ure- 
đenju veterinarske struke, koji ima da bude osnova 
celokupne izgradnje naše vererinarske struke koji ću, 
pošto bude dostavljen na mišljenje svim zaintereso- 
vanim resorima i faktorima, imati čast da podnesem 
uskoro na ozakonjenje. 

Sto se tiče vladanja stočnih zaraza u budžetskoj 
1936/37 godini može se reći da je stočnih zaraza u 
toj godini bilo relativno malo i one su sa uspehom 
suzbijene i pored dosta oskudnih kredita. Jedino nam 
svinjska kuga zadaje još uvek mnogo gubitaka i 
pored izvrsnog zaštitnog cepiva koje danas naša 
serum industrija stavlja na raspoloženje našem svi- 
njarstvu. Uzrok ovome su s jedne strane nedovoljni 
krediti za ovu svrhu, koji dozvoljavaju cepljenje vrlo 
neznatnog broja ugroženih svinja, a s druge strane 
siromaštvo i neobaveštenost stočara, usled čega se 
oni ne koriste u dovoljnoj meri serumom protiv 
svinjske kuge. 

U tom pogledu mora se potražiti i naći neki 
način da se i pored siromaštva i neobaveštenost i 
naših stočara njima omogući u većoj meri koriščenje 
tog efikasnog sredstva za zaštitu njihovih svinja od 
svinjske kuge, u toliko pre, što su" pojedini serum- 
zavodi voljni da cepivo uz izvesnu garanciju liferuju 
i na šestomesečni kredit. 
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Državne ustanove za proizvodnju cepiva i to: 
Državni bakteriološki zavod u Križevcima i Ekspe- 
rimentalna stanica pri Veterinarskom fakultetu u Za- 
grebu sa uspehom proizvode sva cepiva (sem onog 
protiv svinjske kuge) za lečenje i' suzbijanje zaraz- 
nih bolesti. Križevački zavod je vanrednom pomoću 
od 100.000 dinara, koja mu je data u ovoj budžet- 
skoj godini u velikoj meri proširio rad, utičući u isto 
vreme kao regulator da cene cepiva budu što niže i 
pristupačnije stočarima. Naročito na polju suzbijanja 
prostrela, od koga su ranije mnogi krajevi stradali, 
velike su njegove zasluge puštanjem u promet t. zv. 
jednokratne vakcine protiv prostrela. Specijalno ovaj 
rad, uporedo sa istovetnim radom Eksperimentalne 
stanice, ne može se dovoljno visoko oceniti kao spa- 
sonosan za naše stočarstvo u krajevima gde je ono 
ugroženo od prostrela. 

Pored jednokratne vakcine protiv prostrela Eks- 
perimentalna stanica u Zagrebu spravlja i limfu pro- 
tiv ovčih boginja, kojom smo poslednjih godina vrlo 
uspešno suzbijali ovu zarazu i učinili vrlo velike 
usluge našem ovčarstvu. Takode ona sa velikim uspe- 
hom spravlja i lek protiv metiljavosti kod stoke i 
daje ga po ceni koštanja stočarima preko veterinara 
daleko ispod prodajne cene u apotekama. Blagoda- 
reći predusretljivosti Ministarstva narodnog zdrav- 
lja dobili smo, izuzetno od odredaba Zakona o apo- 
tekama pravo za spravljanje ovog leka u svojoj re- 
žiji, te će se blagodati od njega u velikoj med ose- 
titi osobito ove zime i proleća, kada se imamo bo- 
jati od velikih šteta od metilja usled vlažnog pro- 
šlog proleća. 

Centralni veterinarski bakteriološki zavod u 
Beogradu (Zemun) podiže se već na teret Veterinar- 
skog fonda i Državnog fonda za suzbijanje stočnih 
zaraza i biće gotov u loto ove godine. Od njegove 
izgradnje i funkcionisanja gajimo veliku nadu, po- 
što je velika i široka namena ovog zavoda: rešava- 
tlje svih tehničko-naučnih pitanja i problema na polju 
stočne higijene, suzbijanje stočnih zaraza, invazionih 
i parazitarnih stočnih bolesti, higijene životnih na- 
mirnica animalnog porekla i organizacije toga po- 
sla, prikupljanje statističkih podataka o navedenim 
pitanjima, proizvodnja lekova i cepiva za lečenje i 
suzbijanje stočnih bolesti, kao i državna kontrola 
tih  cepiva  proizvedenih u  privatnim zavodima'. 

Rad na uvođenju u život opštinskih i banovin- 
skih veterinarskih zaklada osnovanih čl. 75 linansij- 
skog zakona za 1936/37 god. uglavnom je završni. 
I, rađeni su i odobreni pravilnici za sve banovine i 
po utvrđenju odgovarajućih taksa, koje se za ove 
zaklade imaju ubirati, U sporazumu sa Ministrom 
linansija, otpočeće one da dejstvuju. 

Ove zaklado postojale su do sada samo u Sav- 
skoj banovini. 

Oživotvorenjem ovih opštinskih veterinarskih 
zakladu u celoj zemlji one će odsad bitno pripomoći 
radu veterinarske struke, odnosno čuvanju stočnog 
zdravlja i unapređenju stočarstva, pošto će se brzo 
i blagovremeno iz nje moći izvršiti mnogi izdaci oko 
toga, koji su inače ili nedovoljni ili se nemaju bla- 
govremeno pri ruci. 

Za suzbijanje golubačke mušice u toku su ra- 
dovi na osnivanju naročite stanice u Golupcu na Du- 
navu sa jednim stručnjakom specijalistom, ;i i/vc- 
snom transakcijom koja nije državu stajala nikakvih 
materijalnih žrtava dobili smo pravo na spravljanje 
Jednog vrlo efikasnog leka za zaštitu stoke od ove 
mušice  u  ugroženo vreme. 

Isto tako u toku su radovi za sprovodenje u ži- 
vot Uredbe o brzoj isplati konja ubijenih zbog sa- 
kagije i njome ćemo u borbi protiv ove opake zara- 
ze pridobiti na svoju stranu i same stočare, koji su 
je dosad često krili zbog spore isplate, otštete, te 
se zaraza stalno širila, odnosno održavala. Na ovaj 
način, pored svih ostalih mera koje ćemo po moguć- 
stvu pojačati, nadam se da ćemo za dogledno vreme 
potpuno suzbiti ovu zarazu koja je mnogo štetila 
naše konjarstvo i ubijala mu ugled u inostranstvu pa 
i samoj našoj zemlji, koja je u pogledu sakagije 
najzaraženija zemlja u Evropi. 

Kurativnoj veterinarskoj medicini posvećuje se 
takode odgovarajuća pažnja. Ove godine pomogli 
smo osnivanje i rad prve veterinarske ambulante u 
Oborovu kod Zagreba a dali smo 25.000 dinara za 
osnivanje veterinarske ambulante u Mladenovcu i 
prema 'srestvima i potrebama proširićemo rad u 
ovom pravcu. 

Ne mogu a da ne napomenem da su sretstva za 
rad veterinara, osobito za suzbijanje stočnih zaraza 
nedovoljna: ne samo da su nedovoljni krediti za na- 
bavku cepiva i lekova i za putovanje veterinara, već 
nemožemo postaviti ni dovoljan broj veterinara na 
potrebnim meStima, usled nedovoljnih budžetskih 
srestava. Nastojaćemo da se obezbedenjem budžet- 
skih srest a va i to zlo stanje popravi. 

U granicama mogućnosti ukazivane su pomoći 
veterinarskim fakultetima u Zagrebu i u Beogradu 
kao i drugim veterinarskim ustanovama, i pomagano 
je usavršavanje  i specijalizovanje veterinara. 

Državna klasna lutrija 
Gospodo, u red ustanova koje stoje pod područ- 

nim mi Ministarstvom dolazi i Državna klasna lutrija, 
koja je osnovana zakonom od 21 aprila 1891 godi- 
ne. Ona je funkcionisala neprekidno do početka ev- 
ropskog Vata. Posle rata obnovljena je Uredbom 
1919 god. i počelu sa emisijom 1 kola koncem 1920 
god. Sada je U toku 33 kolo koje se završava krajem 
marta ove god. 

1  u predratnoj  periodi   svoga   poslovanja   i   od 
svoje obnove u 1919 god. Državna klasna lutrija pru- 
žila je narodnoj  privredi sve one koristi koje su se 
Od uje s pravom očekivale. Posle rata, zaključno do 
,52  kola.  Klasna   lutrija  dala   je  čistog  prihoda u  iz- 
nosu od dinara 442,255.929,94. Od toga prihoda, po- 
red   redovnih   dotacija   raznim   fondovima   i   finansi- 
ranja  nekih  specijalnih  državnih  poduhvata,  najveći 
deo upotrebljen   je za unapređivanje poljoprivrede i 
za unapređenje  male  kućevne industrije i zanatstva. 
Tako  je Ministarstvu trgovine i industrije za unapre- 
đenje male kućevne industrije i zanatstva dato ukup- 
no  din.   17,017.529.90,   a   Ministarstvu   poljoprivrede 
za  potpomaganje  i  unapređivanje  narodne privrede 
dalo   je  ukupno   dinara   302,294.040,06.   Pored  toga. 
dato je Invalidskom domu Sv. Dorde za pomaganje 
invalida ukupno dinara 6,990.267,66. 

Poslednjih godina u svome poslovanju Državna 
klasna lutrija pokazuje siguran i stalan porast pri- 
hoda. Od O'j miliona koliko je pokazala u 26 kolu 
(1933 god.) kada je prihod bio usled specijalnih op- 
šlih prihoda najniži, taj se prihod popeo u 30 kolu 
(1935 god.) na din. 14,117.3,45.19 da bi u poslednjem 
32 kolu iznosio dinara 14,940.023.47. 

Zakonom o unapređenju poljoprivrede, čist pri- 
hod Državne klasne lutrije ide n korist Državne po- 
ljoprivredne  zaklade,  kao  jedan  od prihoda te za- 
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klade. Međutim otkako je taj prihod ušao u budžet 
državne administracije, tj. od 193031 god., on je go- 
tovo jedini prihod toga fonda, i služi za podmirenje 
najvećeg dela materijalnih potreba za unapređenje 
poljoprivrede. 

Pošto pak či.st prihod Državne klasne lutrije za- 
visi od prodaje srećaka, to su preduzete mere da se 
nrodaia srećaka poveća i proširi na sve krajeve dr- 
žave Kao jedna od tih mera je i Pravilnik o privat- 
nim lutrijama i tombolama, koji sam doneo 31 de- 
cembra 1936 god., kojim se reguliše način davanja 
dozvola humanim i privrednim ustanovama, za pri- 
ređivan ie privatnih lutrija i tombola u humane i pri- 
vredne svrhe. Tim Pravilnikom data je mogućnost da 

P humane i privredne ustanove podjednako pomog- 
nu u izvršivanju svojih zadataka u ograničenoj sumi 
lo 20 000 dinara, a da se prodajom privatnih sre- 

ćS<a i' igranjem tombole ne ometa redovna prodaja 
srećaka Državne klasne lutrije. Jos jedan, ne manje 
važan razlog, rukovodio me je da ovaj Pravilnik sto 
o?e donesem na ime, što se bilo uobičajilo, da se Po- 
tedinim  uticajnim  udruženjima ih  ustanovama daju 
iozvik  za priređivanje  novčanih tombo a  na duže 

vreme   od po nekoliko meseci, i u vise lokala, sto se 
Tr,iu krajeva razvijalo u opasnu kocku   u kojoj 

"   r'uini svet!Jonaj najsiromašniji, ostavljao cesto svu 
svoju zlehudu zaradu. 

Agrarna reforma 
U pogledu  agrarne  reforme čast'ini  je  izložiti 

sledeće: . ,     •    • 
Severni krajevi 

Prema statističkim podacima uzeto je za agrar- 
svrhe    u Severnim krajevima   od  714 velikih po- 

Нл zemljište u površini od 1,004.506 k. j. Od ove 
oovršine p e donošenja Zakona o likvidaciji agrarne 
Oforme otkupili su agrarni interesent, po cl. 38 Fi- 
пЧкко" zakona za budžetske dvanestine avgust 

nannvembar 1925 godine 225.841 k. j. Ostalo je pre- 
' tome da se likvidira po Zakonu o likvidacij, ag- 
i^neTeforme površina od 631.356 k. j. poljopnvred- 

^ Jmliišta koje većim delom uživaju agrarni m- 
"0gJnH   oš od pre donošenja Zakona za likvidaciju. 

SioSa rJnih'self kolonija i time je eks- 
froprijacija šumskog zemljišta završena. 

Od oovršine 631.356 k. j. ekspropnsana je do po- 
^ил 1936 god. po § 56 Zakona 21.012 k. j. a fakul- 
S -vno po' f 36 Zakona otkupljeno 15.4 9 k. j. 

TI toku ove budžetske godine zaključno sa 31 
■ ornhrnm 1936 g. eksproprisana je površina od 
шГб^б k j. a po § 36 Zakona fakultativno je otkup- 
Иепо 28.435 k. j. 

Iz ovoga se vidi da je likvidacija agrarne refor- 
„p u toku 1936 obavljena na 132.050 k. j. Ostalo je 
dakle da se još likvidira 462.845 k. j. 

Ovo napredovanje u likvidaciji agrara u Sever- 
■^ kraievima uslediio je uglavnom usled ovlašćenja 

SLTog mi u Fin. zakonu za 1936/37 god prema ko- 
tffl "sam mogao da ispred agrarnih subjekata izuz- 
J irn'iz specijalnog garantnog londa Pnvilegovane 
Srne banke sumu od 5 000.000 dinara za akonti- 

t troškova oko dovršenja tehničkih elaborata, 
,rat] su imali u radu civilni geometri, pa koristeći se 
t       ovlašćenjem stvorio sam mogućnost, da se što 

pre dovrše ti tehnički poslovi i za veći deo preostalih 
još nelikvidiranih površina. Prema tome ima izgleda, 
da će se još brže donositi eksproprijacione odluke i 
tako ubrzati poslovi na likvidaciji. S tim u vezi a 
prema dobivenim programima rada od komisija sma- 
tram da će se likvidacija agrarne reforme u Severnim 
Ifrajevima moći uglavnom završiti do konca  1938 g. 

Od Privilegovane agrarne banke uzeo sam do 
sada radi otkupa tehničkih elaborata 1,000.000 di- 
nara i zatražio sam još 1,000.000 dinara, pa držim 
da će mi ta suma novca biti dovoljna za regulisanje 
pitanja premera agrarnog zemljišta po privatnim geo- 
metrima. 

Što se likvidacija agrara ne vrši brže postoje 
takode smetnje, koje su izvan delokruga područnog 
mi Ministarstva i koje područni mi organi ne mogu 
otkloniti bez saradnje organa drugih vlasti. Jedna 
od takvih smetnji jeste primerice sprovodenje izvr- 
šenih parcelacija agrarnog zemljišta u zemljišnim 
knjigama, jer su zemljišno-knjižni sudovi pretrpani 
sa svojim redovnim poslovima i ne mogu na vreme 
sa onom brzinom, koja se želi, da ovakve parcela- 
cije sprovedu u zemljišnim knjigama. Bez ovoga pak 
ne mogu agrarne vlasti da donesu eksproprijacione 
odluke na takvim zemljištima. Sprovodenje parcela- 
cije kao prethodne radnje pre eksproprijacije skop- 
čano je i sa promenama kultura i sa ostalim poslo- 
vima, koji u ovome pogledu kolaboriraju između 
zemljišnih knjiga i katastra. Isto tako kada su svi 
ovi poslovi gotovi i kada su eksproprijacione odluke 
postale pravosnažne i kao takve treba da se spro- 
vedu u zemljišnim knjigama i zemlja prenese na ag- 
rarne subjekte, nailazi se ponovo na teškoće, jer su- 
dovi pored redovnog posla moraju sprovesti po ta- 
kvim odlukama zemljišno-knjižne prenose na agrarne 
subjekte i prirodno je, da sa redovnim osobljem ne 
mogu ovako obimne prenose izvršiti, već se poslovi 
oko prenosa eksproprisanog zemljišta gomilaju kao 
nesvršeni. Zbog toga sam odredio da osoblje po- 
dručnih mi agrarnih vlasti pomaže sudovima što vise 
može. Osim navedenog postoji kod provedbe ekspro- 
prijacionih odluka u zemljišnim knjigama činjenica 
da se promene javnih dobara — puteva — ne mogu 
izvršiti bez potrebne zakonske odredbe. Radi ovoga 
sam zamolio' g. Ministra pravde da se ovo reguliše 
putem amandmana. .. 

■ Po čl. 42 Uredbe za finansijsku likvidaciju 
agrarne reforme predvidena je isplata anuiteta od 1 
oktobra 1933 godine, a u st. 4 čl. 43 iste Uredbe 
predvidene su 6% zatezne kamate za neblagovre- 
meno plaćene anuitete. Prema ovim zakonskim pro- 
pisima agrarni bi subjekti bili obavezni, da plaćaju 
anuitete sa zateznom kamatom počevši od oktobra 
1933 godine. Pošto su do sada prispela četiri anu- 
iteta, koje su agrarni interesenti po dosadašnjim pro- 
pisima dužni odmah da plate čim ekspropnjaciona 
odluka bude provedena u zemljišnim knjigama, sto 
je za njih nemoguće, to sam voljan da u sporazumu 
sa g. Ministrom finansija putem amandmana izdej- 
stvujem, da se rok naplate prvog anuiteta odredi 
od 1 oktobra one godine, u kojoj je doneta ekspro- 
prijaciona odluka, a da 6% zatezna kamata teče po 
isteku te ekonomske godine, jer agrarni subjekti nisu 
krivi Sto eksproprijacione odluke nisu donete pre 1 
oktobra 1933 godine. 

Do budžetske 1936/37 godine nije isplaćivana 
velikim posednicima ošteta za oranje i seme, jer nije 
bilo kredita. U budžetskoj   1936/37   godini isplaćeno 
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je velikim posednicima na račun neisplaćene zakup- 
nine i ošteta za oranje i seme u državom ^aranto- 
vanim obveznicama Privilegovane agrarne banke u 
nominali od 49,023.707 dinara i 67 para i sa ovom su 
sumom potraživanja velikih poscdnika sa toga na- 
slova konačno isplaćeni. Isto tako u ovoj budžetskoj 
godini otpočelo se je sa isplaćivanjem ošteta za eksr 
proprisano zemljište i u to ime isplaćeno je do sada 
također u obveznicama u nominali od 21,933.429 di- 
nara i 7 para. 

Radi osiguranja pravilnog rada Vodnih zadruga 
u Novom Sadu zatražio sam putem amandmana ovla- 
Sćenje za g. Ministra finansija, da može na predlog 
Ministarstva poljoprivrede a po rasporedu Ministar- 
stva građevina akontirati Centralnom odboru vodnih 
zadruga u Novom Sadu do sume od dinara 5,000.000 
na ime neizmirenog zaostatka vodnih doprinosa za 
1936 godinu. 

Na osnovu ovlašćenja u § 72 tač. 14 Finansijskog 
zakona za 1936/37 godinu doneo sam Uredbu sa za- 
konskom snagom o otpisu naseljeničkih dugova iz- 
datih iz Kolonizacionog fonda Ministarstva poljopri- 
vrede i po istoj se naseljenicima u Severnim kraje- 
vima države otpisuje 60% a onima u Južnim kraje- 
vima 80% od izdatih pozajmica do 20 novembra 1935 
god. Ovaj otpis već je u toku i biće konačno zavr- 
šen do konca marta 1937 godine. 

Do sada je u Severnim krajevima kolonizirano 
31.700 porodica, od kojih je 19.442 dobrovoljca. Ko- 
lonizacija je vršena sve do pre pet godina, a tada 
je obustavljena iz nedostatka raspoložive zemlje za 
deobu. U područnom mi Ministarstvu nalazi se danas 
nepodmirenih 7.361 dobrovoljačka molba od kojih 
je 1.566 dobrovoljaca-ustaša. S obzirom da Ministar- 
stvo vojske i mornarice još nije resilo sve molbe 
podnete za dobrovoljačka uverenja pretpostavlja se, 
da će se broj nepodmirenih dobrovoljaca povisiti još 
za 1000. Za podmirenje ovih dobrovoljaca Ministar- 
stvo raspolaže sa površinom od oko 30.000 kat. jut. 
u Pančevačkom ritu, na kome će se podmiriti oko 
4.000 dobrovoljaca, a za ostale koji se ne budu mogli 
podmiriti u Pančevačkom ritu. Kraljevska će se vlada 
pobrinuti, da se i ovi dobrovoljci podmire na drugi 
shodih način. 

Južna Srbija 
Na teritoriji Južne Srbije agrarna reforma obu- 

hvata uglavnom poslove kolonizacije i deobe zemlje 
agrarnim interesentima po propisima Zakona o nase- 
ljavanju Južnih krajeva i likvidaciju gospodarskih i 
obradivačkih (čivčijskih i njima sličnih) prava i spo- 
rova po odredbama Zakona o uređenju agrarnih od- 
nosa u ranijim pokrajinama Južne Srbije i Crne 
Gore. 

Od 1919 godine, u kojoj su počeli prvi radovi na 
kolonizaciji, pa do kraja 1936 godine podmireno je 
zemljom, prema statističkim podatcima, 34.528 agrar- 
nih subjekata (kolonista, optanata, dobrovoljaca, do- 
morodaca i drugih agrarnih interesenata) na površini 
Od 177.454,20 hoklara. U budžetskoj (936/37 godini 
rad na dodeli zemlje kolonistima i agrarnim intere- 
sentima dao je dobre rezultate, jer je samo u toku 
jedne godine podmireno zemljom preko 6.000 agrar- 
nih interesenata na površini od 48.744,20 hektara. 

Rad na kolonizaciji Južne Srbije mora se nasta- 
viti i u novoj 1937/38 budžetskoj godini, jer to za- 
htevaju naši ekonomeko-privredra, nacionalni i kul- 
turno-socijalni interesi. Ipak se nastoji, da se kolo- 
nizacija što pre i potpuno završi, pa je u tome cilju 

u 1936/37 budžetskoj godini izvršeno ukidanje ag- 
rarnih povereništava u Stipu, Vučitrnu, Plevlju i Da- 
kovici. 

Na likvidaciji agrarnih odnosa radilo je od 1 
septembra 1933 do 1 aprila 1936 god. u 8 sreskih ag- 
rarnih sudova i Viši agrarni sud u Skoplju. Za ubr- 
zanje likvidacije predvidena su budžetom za 1936 37 
godinu još 4 nova sreska agrarna suda. Od 62 sreza 
u kojima postoje agrarni odnosi završen je rad u 
22 sreza, koji su najveći prema broju agrarnih od- 
nosa i sporova. 

Dosadanji rad agrarnih sudova u završenim sre- 
zovima i u drugim srezovima, u kojima rad još traje, 
dao je ove rezultate: primljeno i sređeno 9.869 go- 
spodarskih i 29.523 obradivačkih prijava; proglaše- 
no sopstvenicima po čivčijskom i sličnom pravu 
20.457 porodica na površini od 125.550,25 hektara; 
na raspolaganje agrarnim vlastima stavljeno 1,787.93 
hektara; kao lična osobina ostavljeno biv. gospo- 
darima 1.168,46 hektara; premereno i. presuđeno 
135.179,77 hektara; premereno a još neprosudeno 
19.095,93 hektara; i na 4.678 biv. gospodara dosuđe- 
no na ime naknade 40,715.505,97 dinara i na ime 
ЗЖ-tne isplaćene rente 10.400.738,42 dinara, a od 
1919-1936 godine izdato je biv. gospodarima 
I 10,600.000 dinara na ime. rente, koja se plaća sve 
do izvrsnosti presude agrarnog suda. 

U programu rada za novu budžetsku godinu 
predvideno je dalje izvođenje najnužnijih tehničkih 
i administrativno-pravnih poslova završne koloniza- 
cije. Naročita pažnja posvećena je stvaranju potreb- 
nih uslova za ekonomsko-privredni opstanak i raz- 
vitak naselja i naseljenika. I pored skromnih budžet- 
skih sretstava nastojaće se, da se ona što racional- 
nije iskoriste i da pruže najhitniju pomoć naselje- 
nim porodicama u nabavci hrane i semena za prvu 
godinu naseljenja. 

Na isti način biće iskorišćena i budžetska sret- 
stva koja su namenjena: za izgradnju kanala za na- 
vodnjavanje; izgradnju puteva, mostova i propusta; 
podizanje naseljeničkih kuća; nabavku živoe: i mrt- 
vog inventara za obradu naseljeničke zemlje; i za 
kupovinu   privatnog   zemljišta   za   naseljavanje. 

Kupovini zemlje od privatnih sopslvenika pri- 
stupljeno je u budžetskoj 1936/37 godini, pa je iz 
zaključenog zajma kod Državne hipotekarne banko 
od 21,800.000 dinara otkupljeno od samodoseljenika 
u Povardarju preko 5.000 hektara obrađivanog i 
utrinskog zemljišta. Poslovi kupovine i prenosa sad 
se dovršuju, a do proleća pripremiće se i sav potre- 
ban tehnički elaborat, da se u novoj budžetskoj go- 
dini otpočne i završi naseljavanje oko 300 zemljo- 
radničkih porodica. Izbor naseljeničkog elementa 
izvrškv se iz onih krajeva države, koji najviše od- 
govaraju Povardarju po klimatskim i drugim uslovi- 
ma i prilikama. 

Uporedo sa izvođenjem završnih kolonizacionih 
radova na slobodnim površinama raspoloživog i 
kupljenog zemljišta nastaviće se i što je moguće pre 
završili rad na definitivnoj likvidaciji agrarnih od- 
nosa. Potrebno je napomenuti, da u ovome radu 
agrarni sudovi nailaze na mnoge teškoće tehničke 
i administrativno-pravne prirode. Skoro u svima sre- 
zovima njihovih područja nije sproveden katastar 
pa se mora vršiti premer svih agrarnih objekata, 
čak i najsitnijih parcela. Na licu mesta po izvršenom 
uviđaju Održavaju se sudska ročišta za raspravu 
komplikovanih gospodarskih, obradivačkih i drugih 
imovinsko-pravnih odnosa i sporova. 
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Ovim radnjama prethodi pribavljanje nužnih 
podataka i dokaza od šerijatskih i redovnih sudova, 
opšte-upravnih, opštinskih i drugih vlasti. Dok se ne 
dobiju traženi podaci i dokazi gubi se dosta u radu 
i ekspeditivnosti agrarnih sudova. Zbog ovih činje- 
nica moraju se preduzimati stalne mere za ubrzava- 
nje sudskog rada, pa se s toga i ne može predvideti 
tačno vreme za koje će agrarni sudovi potpuno za- 
vršiti rad na likvidaciji agrarnih odnosa, ali se ipak 
može računati, da će oni sa likvidacijom biti gotovi 
do 1939/40 budžetske godine. 

Bosna i Hercegovina 
Na likvidaciji agrarne reforme na teritoriji ra- 

nije Bosne i Hercegovine radi se ubrzano i nadam 
se da će se zametnuti beglučki sporovi, ukoliko se 
nalaze na rešavanju kod prvostepenih i drugostepe- 
nih agrarnih vlasti, završiti do konca 1938 godine. 
Ukoliko ostane nedovršenih sporova, ostaće najve- 
ćim delom oni, koji se nalaze na rešavanju kod 
upravnih sudova  po izjavljenim tužbama. 

U budžetu za 1936 37 godinu bilo je predvideno 
izdavanje 4 emisije 6% beglučkih obveznica u visini 
od 100,000.000 dinara. Ova je emisija izrađena i pu- 
štena u opticaj početkom decembra 1936 godine, te 
se sada ubrzano vrše isplate, da bi zainteresovani 
vlasnici što pre došli do svojih potraživanja. 

Rad na izrađivanju oštetnih rešenja za kmetske 
šume, šikare i pašnjake iz § 4 Zakona od 12 avgusta 
](уУЛ godine uglavnom je završen. Ostao je još mali 
broj nedovršenih oštetnih rešenja kod Banske upra- 
ve na Cetinju, za koje će se nastojati, da se što pre 
dovrše i čim sva oštetna rešenja postanu pravosna- 
žna pristupiće se isplati i ove oštete iz sume od din. 
50 000.000, predvidene Finansijskim zakonom za 
1936/37 g. Obveznice za isplatu ovih ošteta nalaze 
<c u izradi. 

Radi pravilne primane propisa beglučkih Zakona 
raspravljanju i likvidaciju beglučkih sporova i do- 

nošenju oštetnih rešenja za kmetske šume, šikare i 
našnjake te radi otklanjanja eventualnih zloupotreba 
na štetu fiskalnih interesa. Kraljevska je vlada na 
osnovu ovlašćenja iz § 98 Finansijskog zakona za 
193б'37 godinu donela Uredbu sa zakonskom sna- 
,;„„, o izmenama i dopunama Begl. zakona i propi- 
sala Pravilnik za izvršenje te Uredbe. 

Proveravanje kmetskih selišta i stečenih begluka 
odnosno   prenos u vlasništvo   kmetskih   selišta i po 
hefflučkim  zakonima  dosuđenog i isplaćenog zemlji- 
5ta ne ide onom brzinom, kako bi se želelo, i/, raz- 
Imra    što   nadležna    sreska   načelstva  ne  raspolažu 
.oDŠte sa dovoljnim brojem a pogotovu sa sprem- 
im' brojem   osoblja   za   ovakve   poslove.   Preduzeo 
m mere   da se kod onih beglučkih zemljišta, koja 
dosuđena i isplaćena izvrši u zemljišnim knjigama 

rabrana   otuđivanja  i opterećivanja,   dok   se   takva 
zemljišta ne prenesu na nove vlasnike. 

Na teritoriji Vrbaske banovine odmah posle rata 
neka su sreska' načelstva  i/.delila dobrovoljcima pri- 

sna zemljišta, koja ne potpadaju pod propise spro- 
vodenja   agrarne   reforme   a   isto  tako  ni  pod pro- 

■ c  postojećih zakona o likvidaciji agrarnih odnosa 
Bosni  i Hercegovini.  Kako su dobrovoljci  na ta- 

l'.o'm zemljištu većim delom napravili kuće ili druge 
hiektc pravne prirode, to se Je pojavila potreba da 
P  takva zemljišta otkupe od vlasnika u korist do- 

hrovoljaca   puiem   nagodbe   sa  vlasnikom   ili  putem 
procene od strane sudskih procenilaca, ako do po- 

godbe ne bi moglo doći. U tome cilju zatražio sam 
od g. Ministra finansija saglasnost da se ovo pitanje 
reši putem amandmana. 

Dalmacija 
Likvidaciju agrarnih odnosa u ranijoj Dalmaciji 

obavljaju redovni sudovi. Do kraja 1936 god. doneto 
je 23.447 presuda, od kojih su isplaćene 20.663 pre- 
sude u iznosu od 146,458.500 dinara u 6% obvezni- 
cama i 5,221.695 dinara i 91 para u gotovom novcu. 
Od ove sume imaju 10.835 težaka, da u zakonom 
određenom vremenu, vrate državi sumu od 19,131.190 
dinara. Inače u likvidaciji agrarnih odnosa u ranijoj 
Dalmaciji nema novih momenata. 

Na osnovu ovlašćenja iz § 72 Finansijskog za- 
kona za budžetsku 1936/37 god. izradio sam Pravilnik 
o izmenama i dopunama Pravilnika br. 55848 od 3 
oktobra 1936 god. Ovaj ću Pravilnik potpisati i ob- 
narodovati, čim se izvrši konačna redakcija, a to će 
svakako biti pre isteka ove budžetske godine. Dono- 
šenjem ovog Pravilnika nadam se da će se poslovi 
iz §§ 9 i 10 prednjeg Zakona brže rešavati, jer će sa 
istim biti preneti troškovi premera na državu, u koju 
sam svrhu u saglasnosti sa g. Ministrom finansija 
uneo u budžet za 1937/38 godinu sumu od 150.000 
dinara. 

Komasacija zemljišta 
Poslovi komasacije zemljišta u ranijoj Hrvat- 

skoj, Slavoniji i Vojvodini, usled nastale ekonomske 
krize, ne ide onim tempom, kako se želi. Osim toga 
provadanje komasacije vrši se po starim zakonima, 
koji još na tim područjima važe i koji su s obzirom 
na današnje prilike u mnogome nesavremeni. 

S obzirom na važnost komasacije u privrednom 
pogledu treba omogućiti, da se iste što brže obav- 
ljaju i da budu za narod što jevtinije, a potrebno je 
takode unificirati te zakonske propise, da bi se ko- 
masacije po istim principima obavljale u svima kra- 
jevima. Bilo bi poželjno da u snošenju komasacionih 
troškova deono učestvuje i država, jer se istovre- 
meno sa obavljanjem komasacija ispravljaju i do- 
vode u ispravno stanje prema faktičnom vlasničkom 
i posedovnom stanju u prirodi zemljišne knjige i ka- 
tastar, dok inače za uređenje novih zemljišnih knjiga 
i novog katastra u celosti snosi troškove država. Radi 
ovoga sam u Finansijskom zakonu za budžetsku 
1937/38 god. tražio ovlašćenje. da mogu u sporazumu 
sa g.g. Ministrom pravde i Ministrom finansija do- 
neti Uredbu o komasaciji zemljišta sa zakonskom 
snagom i važnošću za ćelu državu. (Burno odobra- 
vanje i pljeskanje). 

Osvrt na računski deo budžeta poljoprivrede 
Gospodo, na kraju hoću da završim sa račun- 

skim' delom predloga budžeta Ministarstva poljopri- 
vrede. Ovo Ministarstvo, kako je opšte poznato, nije 
dosad najbolje prolazilo u državnom budžetu. Važ- 
nost ove grane ne ogleda se u punoj meri u držav- 
nom gazdinstvu. Budžet ove grane spao je bio ispod 
1 % celog državnog budžeta. I u novom predlogu on 
će jedva izneti \%. Ovo je nesumnjivo nedovoljno, 
naročito u današnjim prilikama kad svuda vlada ve- 
lika utakmica na tržištima. 

Ipak u predlogu novog budžeta dobili smo po- 
višicu od 14,586.000 dinara i to 1,900.635 dinara na 
lične i 12,685.436 dinara na materijalne rashode. Po- 
menuo sam da poljoprivreda dobija novim budžetom 
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šest novih ustanova, veoma korisnih. Povećanje lič- 
nih rashoda pada najvećim delom na osoblje ovih 
novih ustanova. Osim ovoga osoblja povećan je za 
deset broj veterinara, pa će se moći za toliko više 
popuniti srezovi veterinarima. Ako se isto toliko po- 
veća broj veterinara i u narednom budžetu, onda će 
gotovo svi srezovi moći da dobiju veterinara. 

Povećanje materijalnih rashoda raspoređeno je 
najvećim delom na podizanje zadružnih podruma sa 
5 miliona, na unapređenje ovčarstva sa 2 miliona, na 
podizanje sušnice za šljive sa 1 milion, zatim na nove 
ustanove, i najzad su rashodi Državne poljoprivredne 
zaklade povećani sa blizu pola miliona u očekivanju 
da će se i prihodi Klasne lutrije toliko povećati. 

Zahvalan sam Gospodinu Ministru finansija i za 
ova povećanja. 

Traženje vanbudžetskih sredstava 
Nemajući dovoljno budžetskih sredstava za ra- 

znolike potrebe naše poljoprivrede počeli smo da 
pribegavamo pribavljanju sredstava putem raznih 
taksa na uvoz i izvoz kao i na unutrašnji promet po- 
ljoprivrednih proizvoda. Ovo je urađeno pri uljanim 
plodovima i pamuku, pri svilenim proizvodima i u 
maloj meri praktikuje se to i pri izvozu stoke. Iz- 
gleda kao da će se ova praksa pokazati kao dobra. 
Ona će to nesumnjivo i biti pod uslovom da se tako 
dobljena sredstva racionalno iskoriste za povećanje 
proizvodnje i izvoza poljoprivrednih proizvoda. U 
svakom slučaju ta je praksa bar zasad jedino moguća, 
ako nećemo da zaostajemo iza drugih i ako nećemo 
da zbog malih ušteda u rashodima na ovaj resor tr- 
pimo velike štete. 

Molim Narodnu skupštinu, da izvoli primiti pred- 
log budžeta rashoda Ministarstva poljoprivrede ona- 
ko kako je predložen. (Burno i dugotrajno odobra- 
vanje i pijeskanje). 

Potpretsednik Franjo Markić: Sa vašim pristan- 
kom, gospodo narodni poslanici, određujem odmor 
od 10 minuta. 

(Posle odmora) 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodo narodni 
poslanici, reč ima narodni poslanik g. Živko Danilo- 
vić u ime grupe Seljačkog kluba. 

Живко Даниловић: Господо народни послани- 
ци, приликом начелне буџстске дебате, ja сам из- 
јавио join тада да Министарство пољспривреде 
спада у целокупном буџету у ona министарства, 
која имају најмањи буџет. И судећи no цифрама 
буџета добива се утисак да наша земља иако je 
сељачка земља, да смо ми јсдна сретна и благо- 
словена пољоприврсдна землЈа. Изгледало би да на 
селу тече мед и млско. Ако поглсдамо буџст, ви- 
дећемо, да ту има разних установа, да тамо има 
много разних дирекција, отсека, одел>ења, начел- 
ипка, икчјјова, a најиање помоћн за село и сел^ака. 

Ми, који жипимо на селу и који пратимо се- 
љачки жннот и видимо стандард сељачког ЖИВО* 
та, питамо се, докле овако? Чиме се може праи- 
датп оваква маћехинока привредна политика iiiK'" 
na нашем селу. Ми смо чули у гочелној дебати 
да су многи, a no нскп и у специјалној дсбати pa- 
С11равл.али o хрватском питап.у, icao да he се ре- 
шеп.см хрнатског питања рсшиги и свс другс бри- 
re и ma друга питан.л, која ннтервсују наше ши- 
роке слојеве. Сви смо ми бирани ссљачким гласо- 

вима. (Гласови и на левици и на десннци: Тако 
je! — Одобравање.) Сви смо ми на нашим зборо- 
вима изјављивали и обећавали томе свету, да ћемо 
прво узети у решавање социјална питања, која ин- 
тересују широке слојеве нашега раднога народа. 

Ja држим, господо, да мало зависи од нас, 
како ће се решити хрватско питање, док распо- 
дела државних расхода зависи добрим делом баш 
од нас народних посланика. Господо, познато je 
сваком од нас, да je то један од главних задатака 
Народног претставништва. Стога разлога требало 
би посветити пуну пажњу основној нашој грани 
националне привреде, a то je несумњиво пољо- 
привреда. (Одобравање и повици: Тако je!) 

Ja не знам колико je г. Министар уложио тру- 
да да се буџет Министаргша пољопривреде осет- 
но повећа, али упоређујући прошле буџете Мини- 
старства пољопривреде са овим мало се у томе 
правцу учинило. He одричем добру вољу госпо- 
дина Министра, али се мора констатовати чиње- 
ница да je Министарство пољопривреде на послед- 
њем месту у државном буџету. Псподо, ja не бих 
хтео да детал^но износим ставку no ставку овога 
Министарства, јер од тога не би имали никакве 
вајде, пошто смо прн крају изгласавања буџета. 
Хоћу само да кажем да je овај буџет с обзиром 
на потребе које би требао да задовољи тако ми- 
нималан да се' o једној рационалној и напредној 
пољопривредној политици код нас не може ни го- 
ворити. 

Ми се, господо, добро сећамо ових прошлих 
година у каквом се економском стању наш земљо- 
радник налазио, и данас налази. 

Реч криза била je најчсшћа реч која се чула 
у најзабитнијим селима и у градовима. Ha сто- 
тине конферемција стручњака и нестручњака одр- 
жаних за ових последњих 6—7 година све су има- 
ле задатак, како да се реши ово зло, које се уву- 
кло у сељачке домове, a исто тако и у варошко. 
Расправл.ало се сатима и данима и закључак je 
увек био исти: криза je настала услед ниских цена 
земл.орадничких производа, a тиме се умањпла ку- 
повна Moh потрошачких шнрсжих народних сло- 
јева, a последица тога je криза у целој привреди. 
Стандард живота сел>ачког народа пао je толико 
да je држава 1932 године морала притећи у по- 
Moh да исхрани стотине хиљада сељачких поро- 
дица. У златно доба цена пол.оппивредних про- 
извода нијс се водило рачуна да то неће и не 
може вечито грајати и да je потребно било одмах 
после уједин»ења развијати једну ширу и смиш- 
л.с11\' ii.i;im-Kv акцију v свима правцима na поди- 
зању пол»опр«№реде као извора снага целокупиог 
држашог газдинства. Пол.опривредна политика во- 
дила сч- код нас од дапас до сутра, и таквим нао- 
паким радом t.i 18 година, целокупну нашу пољо- 
привредну производњу довела у ћорсокак. 

Постоји у пољопривреди, no моме мишл.оп.у 
Biimc узрока који коче њен напредак. Има узрсжа 
KOJU су IKIII нашет домашаја, али који се могу ра- 
UMIIHM мерама ублажити, ако не сасвим откло- 

Hirm. Један од таквих узрока јесте: нсродна го- 
дина n елементарне непогоде. Оба ова узрока мо- 
iv се ако не сасвим отклонити, a ono умањити. На- 
пример елементарне непогоде могу се умањити ре- 
гулацијом река и бујица, a исто тако осигурањем 
усјева. 

Али,  господо, има узрока који сс могу ^ако 
отклопиги, a којих нажалост има много. Ha при- 
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мср примитивност обраде и нерентабилност. Ово 
се може отклонити искључиво просвећивањем. 
Наша je просвета варошка и не иде оним путем, 
којим би требало да иде у једној' сељачкој др- 
жави. Ми имамо много универзитета, гимназија и 
свих могућих школа, али врло мали број школа 
које имају najh ширење просвете на селу и где 
може наш сељак научити да обрађује рационално 
своју земљу, где се може научити да боље обра- 
|7ује своју њиву. Ми заступамо гледиште да цело- 
купна наша земљорадничка производња треба да 
увјек стоји на достојној висини свију научних и 
техничких сазнања и проналазака свога доба, a 
крајњи je циљ овога рада на унапређењу пољске 
привреде: појачање и појефтињење производа до 
крајњих граница могтћности. Ово he се моћи по- 
стићи ако се сви чиниоци производње тј. приро- 
sa рат и капитал удружени у потребној мери ста- 
веу покрет у узајамној сарадњи. A то ће се моћи 
постићи ако у нашој земљи подигнемо што већи 
број пољопривредлих високих и нижих школа. 

Како стојимо са пољопривредним школама, 
гада нека нам најбоље покаже следеће: да у земљи 
несумњиво пољопривредној имамо према стати- 
стичким подацима око 9.890 разних школа, са пре- 
ип 1 500 000 ученика. Од тог огромног Opoja школа 
„ ученика имамо свега 35 нижих и стручних по- 
љопривредних школа, 3 средње пољопривредне 
м.коле и два пољопривредна факултета са цигло 
1 «00 ученика, што би од прилике било од цело- 
KvriHor броја школа у нашој земљи свега 4% по- 
љопривредних. a од укупног 6poja ђака на пољо- 
Јтивреду отпада 0.1%. Ради поређења напоменуо 
2их да имамо: 163 гимназије са 85.000 ученика, 
47 учител.ских школа- са око 7.000 ученика, 27 тр- 
гпгвачких школа са око 4.000 ученика. Код оваквог 
гтања пол.оиривредне просвете нс можемо се на- 
пати напретку. A треба да се оснује већи бро.! ни- 
ших пољоприврсдних школа разнога смера: на 
ппимер за млекарство, воћарство, сточарство и 
киноградарство. При извоћењу овога посла осни- 
„ати школе за поједине гране у оним крајевима 

-Г.ги према својим климатским приликама одгова- 
naiv организовати читав систем пракгичних огле- 
ч поирећивати пољапривредне изложбе, распи- 

гивати јавнс стечајеве, за бољи начин рада и 
^чповање. организовати скупне излсте земљорад- 
ника обојега пола у крајеве где има угледних 
пољопривредних газдинстава и организовати од- 
пхске V напредније државе ради упознавања бо- 
л era начина рада и живота на селу. 

Cee ово треба пропагирати, али за све ово 
-гпРба један изра1)сн програм na макар то назвалм 
„лесетољетком. Разуме се, да држава и самоупра- 
fa тоеба да све ово својски финапсијски помогне. 
мм господо у овом правцу нсмамо јсдинствсиог 
„агоаћеног плана, a у колико се нешто у овом 
правцу радило, то су чиниле разне установе, за- 
друге и Друге. 

V пол.опривреди се не могу очекивати чудеса 
пп готову када знамо да проссчно на осам до 

а грг хиљада сељачких газдинстава долази један 
^пргки агроном који je преоптерећен администра- 
Гипним пословима и заузет бирократско статистич- 
^n пбавештајном службом, a све то иде на штету 
Јгоучног, поучног и организаторског рада на селу. 
Дгоономска служба код банских управа још je 
ите бирократизирана a и једна и друга су потпу- 

ао подређене управним властима које не могу има- 

ти разумевање за пољопривредну службу. Зато 
треба да пољопривредна служба буде самостална 
и помогнута материјалним сретствима, која се за 
пољопривреду морају наћи с обзиром на њен зна-' 
чај у државном животу и с обзиром на жртве што 
их земљорадник и нољопривреда подносе за 
државу. 

Велика се дела постижу само одговарајућом 
енергијом, организацијом и довољним сретствима. 
Ради тога je потребно реорганизирати пољопри- 
вредну службу и израдити један дугогодишњи по- 
љопривредни план који ће се до датог времена 
остварити. 

У поређењу према предратном стању, наше je 
сточарство или још увек на истом степену, или чак 
и назадовало, иако je од завршетка рата прошло 
већ више од 17 година. За то имамо најбоље до- 
казе у званичној статистици. Тако, док je у 1914 
години на истој територији било преко милион и 
no (1,550.776) коња', дотле данас нешто преко 
1,200.831; говеда je било преко шест милиона 
(6,276.855), a данас испод 4 милиона (3,982.359) сви- 
ња 5 милиона (5,233.950) a данас испод 3 милиона 
(2,931.900); оваца преко 11 и no милиона, a данас 
нешто преко 9 милиона (9,211.101) грла. 

Kao што се из предњуа види, мц данас после 
утрошених 17 буџета са неких преко 100 милиона 
динара, ни no једној грани сточарства нисмо по- 
стигли оно бројно стање, које смо npe рата имали. 
Тако стоји ствар у бројном погледу, a није ништа 
боље ни у погледу квалитета стоке. Многи паши 
крајеви, читава Јужна Србија, Босна, Црна Гора и 
други, још и данас су остали са истим лримитив- 
ним расама, као што je то било npe рата. Шта 
више, можемо с правом тврдити ла на пр. у ко- 
њарству у погледу квалитетном данас, после 17 го- 
дина рада у миру, да данас имамо знатно лошије 
стање него што je то био случај одмах после рата. 
Од после рата имали смо сигурно десетак конфе- 
ренција. Ha свакој су доношени нови закључци. 
Резултат тога, да ни данас нсмамо утвр1)сн npo- 
грам и^план рада. 

Од 1929 године, од дана доношења Закона o 
унапређењу сточарства, из године у годину било 
je говора и критике што једном не дођсмо до 
извесног програма и плана рада на унапреНењу 
пољоприврсде и сточарства. Ето, поново подиже- 
мо глас, и тражимо да се, ако ништа друго, израде 
програми рада бар за једну, рецимо за ову буџет- 
ску годину. 

Осврнемо ли се на организацију ове привредне 
службе у народу, видећемо да тек ту не можемо 
бнти ни мало задовољни. Срески пољоприврсдни 
реферснти постали су канцсларијски администра- 
тивни чиновници. Они су претрпани пословима, 
које би сваки писарчић могао да свршава. 

Сем тога, пољопривредни рефсренти су сва- 
штари. Они су и воћари и ратари и сточари, вино- 
градари, млекари. 

Прсма статистичким податцима којима се ра- 
сполаже, наше сточарство сваке године губи преко 
милијарде динара од помора стоке од заразних 
болести. 

Треба призиати тешко матсријално стање на- 
шег пољопривредника и .немогућност да набави 
потребне серуме за одбрану стокс. Али, не може 
се пропустити a да не констатујем, да добар део 
кривице за овако огромне губитке сносе встери- 
нари. Зна се да ветеринари не могу и неће да npe- 
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■дузму никакво лечење докле се то не плати, било 
од појединаца земљорадника или државе. Чести 
су случајеви епидемије, гдо je потребна интензив- 
на интервенција ветеринара, коју он, ако није пла- 
ћена, одбија и нико га не може приморати да ту 
своју интервенцију бесплатно учини. 

Државу не би много стало да у што већој ко- 
личини стави народу потребна сретства за лечеи.с 
стоке. Ветеринарску службу требало би социјали- 
зирати, као што je то случај и са агрономском, 
тако да би се оваквим радом штета свела на ми- 
нимум. 

Индивидуалистички либерални привредни си- 
стем доживео je свој слом. У свима државама, у 
целом свету траже се нови путеви, траже се нови 
системи који би боље одговарали потребама широ- 
ких народних слојева. Ha све стране врше се ко- 
рекције дотрајалог система. Једни то чине колек- 
тивизацијом и етатизацијом привредне производ- 
ње и расподеле добара мењајући из оонова дру- 
штвсми и екоиомски поредак. To су све експери- 
менти. Други чине мање коректуре не мењајући 
друштвени поредак. Они покушавају да привредну 
производњу диригују и да интересе друштвених 
редова доведу у потребну хармоиију. Ми не треба 
да губимо времена у изналажењу бољег економ- 
ског и друштвеног система- Ми имамо готов за- 
друи<ни систем, он се показао на делу и има сва- 
ки дан више успеха. Треба га прихватити и дати 
му пуну моралну и материјалну помоћ. Рад задру- 
жних установа треба само координирати ствара- 
њем јсдинственог задружног типа задруга. Али 
mro je при томе важно треба га оставити да се сам 
развија. Држава треба да задржи за себе само 
надзор и да интервенише само према стварној и 
указаној потреби. Иначе све остало да препусти 
приватној иницијативи и утакмици. Сва национал- 
на пр()изв(-)ли>а a не само пол.опривредна треба да 
се производи Ha задружној основи. Несебично во- 
1)сн уз помоћ државе задружни систем привредне 
делатности остварићс друштввну хармонију за KO- 
JOM тежи цео просвећени свет. У доба приврсдне 
кризс једино je задругарство показало своју ви- 
талну снагу. Оно je издржало кризу, оно ће je са- 
владатн и ако су иу чињене сметње са стране оних 
кпјм би га трсбали помагати и од којих заслужује 
подршку. Ham свст није још на чисто колико нам 
користи доноси задругарство. Она није само мате- 
рија.ша него и духовна. O томе сс може уверити 
сваки објективни посматрач. Отидите у село где 
постоји задруга na her^ видети колика je раздика 
између села у коме има задруге у упоређењу са 
селом у коме je нсма. Познати задружни идеолог 
Нрофесор Тотомијанц кажс: задруга има и иил> да 
i'inopn иопог, бољег ЧОвека. Huje довол-.но попра- 
вити опољне прилике. Задруга истоврсмемо no- 
мравл.а чопска и средину у којој on жиии. 

Повгаеа на задругарство се често чује и она 
углаипом долази од себичног капитала, a то je пот- 
пуно pa.iVM.i.mio. Задругарству je циљ да сс иоде- 
ла профита врши преиа уложсном труду. Против 
задругарстиа устају и сви они многобројни ПО- 
средници којима се измичс масна знрада са грбаче 

1емљорадникове. Чвсто, госполп, свесно или вбсве- 
сно чине сметње задрз^гарству и нзвесни државни 
функциоперн и увлаче у задругарство политику и 
партизанство, Међутим, иоје je мишљење, роспо- 

до, да се у томе иного греши. Ja hv вас само пот- 
сетити на овај факаг;   ви знате добро да HUfl зс- 

мал.а где je на челу државе претседник владе или 
чак и претседник републике задругар као што je 
на пример Финска. Претседник републике Финске 
je задругар, na не само то, него je он сељак који 
нема никакве високе школе. Па, господо, и наша 
братска земља Чехословачка има на управи прет- 
седника владе др. Хоџу који je истакнути задру- 
жни радник a само задругарство je првокласна 
сила у држави. Шведска, Данска и друге државе 
на северу имају своје највеће државнике из редо- 
ва задругара. Код нас, господо, у земљи где живи 
од пољопривредс преко 75% становништва, стал- 
но се гледа преким OKOM на задругарство и баш из 
Министарства пољопривреде често се води закули- 
сна борба против слободног задругарства. Није 
редак случај да начелници Министарства пољо- 
привреде воде своју личну политику и фаворизи- 
рају једно задругарство на штету другог. Место 
да се води једна политика ширих погледа, гледа 
се на ова питања кабинетски и ради се на парче 
тако, да ми до данас немамо једног задружног за- 
кона који би no својим одредбама омогућио сло- 
бодно развијање задружне идеје и стварање бо- 
л,их услова овој спасоносној организацији у Ha- 
rnoj земљи. 

Истина, пред Скупштином се налази Закон o 
привреднм задругама, али до његовог изгласавања 
није до данас дошло због тога што његови творци 
желе да га протуре онако како су га они израдили 
и ако су се све задружне организацијс изјасниле 
против извесних одредаба закона које би несум- 
н>иво укочиле рад постојећих задруга a отежале 
оснивање нових. Ja верујсм да код КралЈевске вла- 
де постоји добра вол>а да се предложени пројекат 
закона o привредним задругама саобрази мишље- 
њу задружних организација које на томе стоје 
иеодступно. 

Док у Министарсту трговинс не може ни један 
miimi чиновник    или    начслни-к    остати ии једног 
дана на положају ако се са његовим радом не сла- 
жу трговачке и банкарске   институције,   дотле je 
код Миштстарства полЈОмриирсдс    обрнуто.    Ова- 
квим радом трпи наше село,    трпи претежни део 
нашега народа. Нама се, господо, иеминовно наме- 
ће једно важно питањс a то je: темел^ита реорга- 
низација пол,ог1риврсдне службе. Г. Министар по- 
.i.oiipmipe/u- v свом исцрпном експозеу споменуо je 
n Урсдпу o раздужеи>у зсмл,()ралника и ja, госпо- 
до, приликом ове дебате Министарства пољопри- 
ирсде X()Iiy и na ово питап.е да сс осврнем   и   да 
изнесем cinijo мпшл.сњо п сипм уредбама   укратко 
n л.пкппи.им Уредбама које су на снази. У вези 
с тим напомижем и подвлачим да je јсдна од насу- 
шних  потреба namer сељака  јефтин кредит.   Без 
јефтиног кредита нема напрстка у пољопривреди. 
Ми знамо, гооподо, какове je црне дане наш зсм- 
љорадник дочекао плаћајући лихварске камате ра- 
зним зеленашима и несолидним банкама.   Овакав 
начип кредитирања завио je у црно огроман број 

1емл»орадника v нашој зсмлји, и последица   тога 
била je презадуженост широких сељачких слојева 
o чему се морало повести озбил.ног   рачуна.   Све 
владе од 1932 родине до дана.с у својим декларја- 
цијама и изборним прогласима и. паролама избор- 
HUM увек су ово питање истицале као прво и иај- 
прече. Сем тога многобројне конференције које cv 
се одржале задњих година у нашој зсмљи почев- 
 ,д удружења банака до рсзолуција оних који 
су те лихварске камате осетили na својој грбачи, 
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показале су несумњиво да je оваково стање пре- 
задужености нашег сељака иссношл.иво и да се 
мора приступити коначном рсшењу. За решење 
овога питања ре1)але су се 5 година уредба за уре- 
дбом. Ницале су сваких 6 месеци да би се опет 
свака три месеца доносиле изменс и допуне ових 
уредаба тако да се тешко у тумачењу истих сна- 
лазио и сам суд, a сељак нити их je разумевао 
нити су му оне стварно донеле какво олакшање. 
Сем тога, господо, мењањем ових уредаба и одре- 
даба правилника створено je у народу једно пси- 
холошко расположсње да која год уредба иза1)е 
да ће се сигурно кроз три до четири месеца опет 
мењати. Мени се чини, господо, да се у овом по- 
слу мало водило рачуна да се исправи једна не- 
правда према дужнику који je високим каматама 
формално опљачкан. Из банкарских кругова стал- 
,„) се говорило да ссљак неће да плати дуг a може 
да га плати. Господо, колико je ова тврдња нетач- 
на доказ je то, што ни један дужник није био бољи 
платац својих обавеза као земљорадник, и то у 
оно време када су цене његових производа биле 
високе и кад je могао да плаћа. Све су уредбе у 
CBOtOJ сушгини прво штитиле новчане установе, 

дужницима земљорадницима једном руком да- 
вале a другом руком одузимале. Једна од бол.их 
^оедби o раздужењу земл.орадника несумњиво 
ie данашња Уредба која je на снази. Ta Уредба, 
гшгполо као што вам je познато углавном предви- 
\)а линеално брисање 50% дуга до дуговања од 
25.000 динара. 

To ie добро, али, господо, има нешто што није 
„обоо a то je што та Уредба није предвидела бри- 
глње свих оних огромних неправедних трошкова. 
тљескање). Ово није речено, господо, онако ради 
UVKOP ефекта политичког, него je ово гола истина. 
Нема тог среза у Врбаској бановини који може 
rL оваквом Уредбом да се користи. Ja говорим у 
и\лс CBoie то подвлачим и нс могу да се сложим 
""„алагањем једног друга који je говорио o Уред- са излагањем једног дру 
би тако као да je то њоме дефинитинио решано. 

Ja стојим на становишту да би се морало при- 
гтупити брисању свих неправилних грошкова, да би 
гтвапно наш земл.орадник в,идео корис™ од овакве 
VnP46e Ja био вам могао донети 1000 опомена 
ол Аграрне и од лругих банака, где je тачно изра- 
чунато када дугује ШОО.- динара na му се брише 
Ч)% a прирачунају разни трошкови, његов дуг 
„чноси 1200 -динара. Господо, ja стојим на ста- 
^ништу да ова Уредба ниЈе добра, и да треба 
ппиступити измени те Уредбе још у току ове го- 
д£не иначе ћемо доћи у положаЈ, да се нашем 
сељаку продају имања. 

Ja сам се у првом делу мога излагања дотакао 
^лавном начелно политике Министарства пољо- 
Уотшеде v краћим потезима за ових 18 годипа, 
Ju као посланик краја који je баш у пољопри- 

«педи највише заостао и који je од свих краЈева 
1пшпа највеће пасторче, хоћу да кажем неколико 
ечи  o мојој бановини  и краЈу где ме je народ 

*ИраВобаска бановина у погледу рационалног об- 
п.П.ивања земљишта, воћарства и сточарства сто- 
?и на гшследшем месту. Ja нећу да кажем, госмо- 
fo да je иасивнија од Зетске или Приморске ба- 
пСвине, али сигурно je, да je Врбаска бановина 
ЦаЈзапостављенија   од   свих   крајева у нашој др- 

жави. 

AKO погледамо површине у Врбаској банови- 
ни, ми ћемо да видимо да отпада на њиве 732.765 
хектара, на.вртове и воћњаке 26.005 хектара, на 
винограде 227 хектара, на лнваде 157.499 хектара, 
на пашњаке 141.655 хектара, на земљу ослобође- 
ну од пореза 29.666 хектара, на шуме 986.345 хек- 
тара, на неплодна земљишта 19.581 хектар. 

Из ове кратке статистике види се да Врбаска 
бановина има разне културе земљишта, али бада- 
ва, браћо, када немамо у нашој целокупној банови- 
ли негосамо једну нижу пољопривредну школу, 
a и за ту школу темеље je ударила бивша Обласна 
скупштина 1927/28. године. Ова нижа пољопри- 
вредна школа у Бањој Луци не може ни издалека 
да задовољи потребе наших крајева и намеће се 
неминавна потреоа за иснивање Оар две ниже по- 
љопривредне школе и то једна би требала да будс 
у доњем делу Врбаске бановине, a друга у Краји- 
ни, узмимо у Срезу приједорским у Приједору, 
које je средиште за околне срезове, a исто тако 
би требало подићи и пољопривредну домаћинску 
школу, која данас само једна постоји код ниже 
пољопривредне школе у Бањој Луци. 

Требало би само створити могућност и отво- 
рити Институт при Пољопривредном факултсту 
или којој средњој пољопривредној школи, да би 
се спремили наставници за ове школе, али канди- 
дате за учитељице . требало би узимати тежачке 
кћери или свештеника и учитеља, који живе на 
селу. 

Исто тако Врбаска бановина има доста ора- 
ница, она je и воћарски крај. Стога треба основа- 
ти воћарску радњу. Ови који постоје у пропада- 
њу су и помањкању новчаних сретстава. Сам на- 
род тражи племенитији воћни материјал. Сточар- 
ство исто тако у већини срезова Врбаске банови- 
не има услова за развијање али на жалост немамо 
ни једне сточарске станнце која би вршила струч- 
но одабирање — селекцију домаћег сточног ма- 
теријала. 

ETO, господо, ja сам укратко изнео пољопри- 
вредне прилике у мојој бановини где сам ja биран 
као народни посланик, и, као што сте чули, како у 
воћарству тако и у сточарству стојимо лоше зато 
што немамо пол>опривредниох школа, које би на- 
роду дале просвету и научиле га и образовале да 
своју земљу зна рационално да обра1)ујс. 

Ha завршетку свога излагања o стању нашс 
пољопривреде, дозволите ми да се осврнем на је- 
дан приговор, који je пао на адресу наше групе 
што помажемо Владу да оиа наиме не пружа ону 
помоћ нашем сељаку који no своме броју и no 
својој економској беди то заслужује. 

Ми нашем другу са левице одговарамо следе- 
ће: да исто тако као што су њихови бирачи њима 
казали да батале јалову апстиненцију и дођу у 
Пародну скупштину, у овај Дом, да се боре за 
добро оних који су их изабрали, тако исто и ми 
сматрамо да од јалове опозиције нема наш сељак 
никакве користи. Ми, господо, што помажемо 
Владу то je због тога да помогнемо село и сел^а- 
ка, и наша кривица није ако je наша снага маленз 
али свакако да je и то много боље него празнс 
речи. Свака странка и свака група има свој мак- 
симални и минимални програм коме тежи да га 
оствари, a ми данас помажући Владу извршујемо 
један мали део нашега програма, a свакако да би 
више могли остварити од нашег програма да je 
наш друг са левице дошао одмах после петомдј- 
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ских избора ca осталим друговима са листе г. лр- 
Мачека у овај Дом, a пустили нека воде полити- 
ку споразума они који су у много болзем екоиом- 
ском и финансијском положају од нашег сељмка. 

Ha крају свога говора изјављујем да жалим 
да сам након овога исцрпног експозеа г. Мини- 
стра у критици буџета Министарства привреде био 
у својим излагањима no неки пут престрог у осу- 
ди пољопривредне политике, али то сам учннио 
у најбољој намери. Сматрам да ове доброиамсрис 
сугестије неће бити на одмет. (Одобравање и пље- 
скгње у центруму и на десници). 

Potpretsednik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanik Obren Savič. 

Обрен Савић: Господо народни посланици, 
пре сат и no, слушајући вкспозе господина Мини- 
стра пољопривреде, ja сам рачунао, да ћемо ми 
сви, кад сване сунце и огране, као разносачи но- 
вина потрчати у своје срезове и викати: Благо 
нама, ево нове оријентације у пољ.опривреди и 
ево новога зрака, који ће пречистити нашу агмо- 
с(|)еру у пољопривреди! 

Што се тиче насељеника наших на Југу, — 
o којима мислим нарочито говорити, — ja себе не 
могу да познам после експозеа господина Мини- 
стра, из кога излази да у томе погледу доле, на 
Југу, тече мед и млеко. 

Ja познајем добро прилике наших насељеника 
на Југу. Изнећу их у-кратко, и ви ћете се из тога 
уверити да тамо има одиста пуно јада и чемера. 

Рачунам, да ће свакако ова Влада, ако буде 
имала добре воље, бити у стању да нешто учини 
за mie наше насељенике и беднике на Југу, и да ће 
грешке које су лрема њима почињене исправити. 
Зато hy изнети њино стање и њине прилике. Нс 
могу да пропустим, a да ово не учиним. Нарочито 
ne могу да пропустим, a да «е изнесем, каква су и 
колика су страдања наших насел.еника на Југу. 

Господо, ми волимо да сс чосто бакћемо и да 
кажемо да смо Енглези. A ево, како Енглези по- 
ступају према својим гра^анима, a како ми према 
својима. Епглеска ратна лађа под пуном спремом 
одлази да cnace једнрга снглескога ip ihann'Ha, који 
je услед ninaiickoia грађавскога para дошао био у 
(iii.icnocT. Кад je командазгг тога ратнога брода 
спасао тога енглеског грађашша, он je био поио' 
сан и радостан, a нико га није питао, колико je 
коштадо то опасавање једнога грађанииа, јер je 
спасао живот братском гра1)анину. 

Кажу, да Данци имају острва, која су преко 
aifMc залеђена. Ha тим острвта живе њени грађа- 
nii. Ha кад треба да се роди на тим острвима iioini 
дански rpabanniH, онда, лекар, ако није сигурап да 
he Mulin успешно помоћи долазак на свет новог 
грађанина, и ако аа то увида потребу, он iic пме- 
фонски тражити од Министарства војног да поша- 
ЉС СВОЈ ледоломац, јср je у питању живот будућег 
даносог грађанина. A како се поступа код нас? 

Господо народни посланици, како CiMo чули, мл 
Југу се формирао кинески зид од живих л.удских 
телеса. Тамо су бачене досетшне и стотине хил.ад.! 
породица у своје врсме на чисту ледину, не водећи 
рачуна o томе, kaki, he иу битн (Бурно одобравање 
ii n.i.ccKaii.e.) IliiKo nuje ВОДНО рачуна o томе, ШТЗ 
ће са тим људима бити. Кад су се ти људи насе- 
л.аналм ДОЛе, тим  крајсиима  крстариле су страхп- 
вите качачке хорде, које су претиле да hc те наше 
насељенике живе појести. Има у овоме   високоме 

Дому сведока, који су имали част да као честити 
национални ралници на нашем .1угу врше Hacc.i.a- 
вање. Они су се враћали из тих крајева, рачунајући 
да породице које су тамо одвели насељења ради и 
оставили их на голој ледини, да их кад се поново 
тамо врате више не (Нађу живе. 

Ha Југу су насељавани људи на голој ледини, 
без плана, без пара, без доброг чиноввиштва и без 
икакних услова и сретстава за рад и за живот. Та- 
мошњим староседеоцима одузети су пашњаци и 
подељени насељеницима. Због тога староседеоци 
нису цише могли издржавати своју стоку на тим 
пашњацима, a досељеници, на самим тим пашња- 
цима, без икаквих средстава, нису .мргли имати 
никакве користи од њих. И тако су стали једни 
према другима. Староседеоци, гледајући у насеље- 
ника са гневом и мржњом сматрајући их кривцима 
својих недаћа и несрећа, јер су у њима гледали 
тимаче својих утрина. Из тога je никла међу ста- 

рим и новим сусједима мржња коју je тешко 
изгладити. 

Даље, кад je држава почела да устаје мало на 
своје ноге и да пружа помоћ, било у виду матери- 
јала за подизање кућа, било у новцу или у некмм 
справама итд., онда je већ било доцкан, јер су по- 
че^е ницати земунице, na после кућице, тако да се 
ни једно село није могло подићи онако, како би 
одговарало потребама тога намученог'ратника-на- 
сељеника и како би наига држава могла странцима 
да упре прстом ca поносом и да каже: Ето то су 
наше 'нове колонисте и нова пассља. 

Доцније, чиновништво које je сменило ове па- 
триоте било je партизанско и ситничарско, као и 
наш савез, који имамо у Скопљу, кога no јаду има- 
мо и који ништа друго није створио, него само 
ме})у иасел>енике сејао мржњу, омразу итд. Bpalio, 
какав je тај елеменат na југу, ти насељеници, ja 
бих вам могао o томе дуго причати. O првим на- 
сел;.еницима, који су се населили 1920 године рећи- 
ћу вам ово. Насељеници ти, били су они, који су 
се из тако званог погорелог nojaca ca фронта вра- 
11али на своја згаришта и нашли своје домове уни- 
штене од стране аустриске солдатеске, са ове и 
оне страпс босанске и србијанске границе. Немају- 
ћи куће ни кућанства, дошли су, узели своје поро- 
дице и налравили земунице на Косовској лсдини, 
тако, да те хероје ништа mije могло пољул.ати у 
патриотској дужности, него су они и данас остали 
најважпијп браниоци наше земље и наших краје- 
ва,' бесилатии чувари на х граница на Југу. (Одо- 
бравање). 

Има једпа стварчица у којој се je, како мепи 
изгледа, и хотимично грешило. Ha пример, ви зна- 
те за нашу поробл>ену Истру. He знам смем ли o 
томе гоиорпти n.m ne смем, али сада o томе гово- 
рити iidiv. Једна група исељеника из Истре побо- 
гла je на границу било сувим, било са пасошем 
овамо код нас. Ла мислим да je сваки од њих, који 
|е npemao овамо преко наше грашице, оставио код 
куће v Истри брата стрел>аног у леђа или осуђсног 
на вечиту робију, a ови који су побегли, тражила 
су у својој, како да речем Краљевини Југославији 
— уточишта. Обећана им je земља и речено им je 
да he им се дати бесплатан воз и све ono што За- 
кон o насељењу Јужних крајева предвиђа. И шта 
je било? Они су овамо дошли, продали су тамо 
имап.а no оној цени, како су фашисти хтели и умо- 
ли. Собом Су поиели ствари све mio су биле no- 
Требне за једну сеоску  породицу, али на шмику 
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жалост, кад су дошли у Скопље, све су те ствари 
морали продати, све што су при себи имали, само 
да платс железничке трошкове, na их je према 
томе онај, који им je у Министарству аграрне ре- 
форме обећавао бесплатан превоз преварио 
или обмануо. Дакле, ja мислим, да je ово наша на- 
ционална срамота, јер оне мученике не примиги 
како треба, већ онако са њима поступати, то нам 
ни мало не служи на част. 

Даље, браћо, рећићу вам још и ово. Са насе- 
иеницима на Југу поступа се и они се гретирају 
иа разне начине. Каткад смо витезови, a каткад 
смо и комунисти, a ево зашто. (Један глас: Према 
потреби!) Према потреби. Кад je била опасност и 
када смо били прва жандармерија на реду која je 
ишча у norepv за тадашњим качацима, онда смо 
ми били витезови, a после, када нисмо гласали no 
ћефовима ,били смо комунисти. 

Још једну сгвар да вам кажем. Ja мислим да 
се tocra и у земљи и v овом Дому праћакало o де- 
мократији, o демократизму и o слободи. Ja знам 
само то. да од 1919 године до данас, како смо 
naiH na ледину, да од свију овнх благодети нисмо 
псетили ништа. Ja се чудим кад се каже, да смо 
имали демократизам до 1927 године, a ми то нисмо 
осетипи Бавили смо се o своме јаду, подизали ку- 
ke и Kvhme Где смо ишли да куцамо на врата, 
ниге нам се отварало. A дошле су туберкулоза и 
маларија које су почеле да нас напада.1у, jep 
Trnaine власти у прво време нису водиле рачуна 
гпе ће подићи куће, да ли ју ту влажно или суво, 
^а ли he се наћи вода или неће. Баце те на ледину 
и ништа. Ja сам узео само једну колонију и извео 
статисгику за њу. Од 1919 године до 1925 у TOJ KO- 
шнији која има 32 дома са 287 душа за ово шест 
голина умрло je 86 лица, a родило се 87. Ту смо 
лпанпузи ту смо тукли и Французе, jep je прира- 
„.Eai свега један. Ако се не пресели ова колшиЈа, 
нла he мората изумрети. биће уништена. Под чу- 
"жм Голешом „на врелу," ja мислим да here наћи 
Лнас кућице где живи већ шеста породица no 
ne у у тој Kvl.n. jep су се ређале болести, тубсрку- 
l,nil ie сатрла све, na се људи дпзали и напуштали 
■и,мове, или су остала деца без родитеља na нико 
o томе није водио рачуна. 

Саобраћајне прилике су такве да до општине 
тпеба читав да«, a како je тешко доћи до вапоши- 
^ да се добави лекар, то ви добро знате. 

Ла  пооговорим  нешто o просиотним прилнка- 
.,.,   Школе су подизане уз помоћ државе и сељаци 
^ли или немали кућицу морали су да дају и кз- 
' н и песак и сав материјал и кад су се већ и шко- 
,    „,чт/к- и домови, онда се Јаукнуло   да   нема 

„ „u- пијаће воде, гако да и данас имате   коло- 
Ж које немају ноде ни за себе ни за своју стоку. 
.i,- ово тако може се доказати рефератима мар- 
£.их оеферената, који су подносили извештаје да 
t сто! a помрла, зато што нт: сте воде за пи- 

,    li  мислим, ако Г.и се оставило насељеничко 
i^aite како je сад на југу. ja мислпм, да би најбо- 
^. било кадби казали: гужпи зборе. да устанемо 

нпгс n  ча за све насељеничке породице отпева- 
";1    ГвЈати Боже" и  ia o њима не водимо рачуна. 
Tn'tnihe они уочи своје смрти још јодном наци- 
VnHo вриснути, то heMO  гек видети. Ja мислим. 
^о држава  греба да притекне   на   неки   начин   v 

V„;     аа то треба да \чини ca испашама и са дру- 
''.м разним помоћима, jep има и данас насељеника 
који ј'1"1 Увек ''0РбаРе- 

Има их који торбаре, како рекох, jep су 
шест година чекали да им се земља подели и 
пошто земљу нису добили, данас они иду од 
куће до куће, те npoce да се хлебом хране. 

Сем тога постоји велики јаз између нас и 
домородаца, jep домородци не сматрају да je 
власт узела његову земљу, него рачуна, да смо ми 
дошли да му je отмемо a има велики број њихове 
сиротиње која земљу није добила. У таквим при- 
ликама не можемо од њих да добијемо нити за- 
јам, нити какву помоћ, нити уопште код њих наи- 
лазимо на неку предусретљивост. Тако смо ми 
дакле остављени на милост и немилосг нама самим 
и ником другом. Тако je било, као што казах, до 
сада, зато Влада, a нарочито Министар пољопри- 
вреде има једну тешку дужност. Он, ако хоће, он 
je у стању, да све ово исправи, jep ja мислим, да 
je икада и у којој Влади ма који Министар имао 
љубави за село и сељака, ja мислим да се не би 
са нама овако поступало. Него то су били људи 
који нису ни мало водили рачуна o селу и сељак\. 
Дошли смо н. np. код г. УзуновиНа, тадањег npe- 
мнјера, да ra молимо, да поради на томе, да нам 
се отпишу дугови. Он нам je одговорио, да то не 
може учинити, али нам je препоручио да једемо 
паприку и да ћемо тако успети да се одужимо. 
A он не зна, да ми тако и постимо стално. A треба 
да види још статистику, да види како се код нас 
не умире него просто самире, како каже наш народ. 

Господо, ова Влада, то јест овај г. Министар, 
што нас je малопре задивио својим одлнчним 
експозеом, рекао je између осталог да je ове го- 
дине насељено 5—6.000 домова и да су та насе- 
љења добро извршена. Ja вам кажем да je истина 
да je насељавање ове године ишло боље и лепше 
него до сада, али исто тако мислим, a потрудићу 
се да г. Министру то и докажем и то са овога ме- 
ста, изгледа да je и ту било протекције. Има још 
једна ствар, a то je, да je ова Влада a можда на- 
рочито овај г. Министар побринуо се и отписао 
нам дуг тј. насељенички дуг, који смо ми били 
дужни мимо свих вас. Насељење у Јужној Србији, 
коштало je nape, саио те nape никада нама нису 
дошле у руке. A ja би могао казати „куд се дједе 
Цар Немање благо". Колонизација, валоризацпја 
и валоризација дуга у Јужној Србији, та проклета 
торба, толико je шупља, да je згрнула милијоне 
за које нико незна нити he се икада знати где су 
и куд су отишли. Био сам присутан када je код дп- 
ректора аграра у Скопљу дошао један Немац, који 
je као пол^опривредни аташе за Пољску, Чехосло- 
вачку, Југославију и Грчку нарочито се г.нтересо- 
вао и проучавао како je код нас вршена колонм- 
Зација. И када му je овај казао колико je та коло- 
низација коштала нашу државу, просечно на једног 
колописту, on се je пренеразио. Дуго ra je увера- 
вао, да смо ми најјефтинији насељеници. 

Господо, време je прошло a ja гњавим и i'o- 
тово би најзгодније било да сам ja ово шаптао 
једном г. стенографу, a ви да сте се одмарали, jep 
и онако нисам богзна шта рекао. Бојим се да ro- 
сподина Министра Hehy наљутити. 

Чуди ме и изненађује једно. Ако je г. Мини- 
стар дотао до закључка да се насељење у Јужној 
Србији ликвидира, како и на који начин да се TO 
изведе. Нико нас није прихватио: нити смо уба- 
штињени, нити имамо парчета земље која би се 
наша звала, нити смо снабдевсни пијаћом водом, 
пити смо  национално наш Југ ојачали..  Када се 
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зна, колико Je милиона коштало насељење у Јуж- 
ној Србији, и кад се зна ла смо, тек четири про- 
цента национално појачани, a да се чиновништво 
тек сада упознало са насељеничким потребама, 
онда ме тим више чуди изјава Господина Мини- 
стра o ликвидацији. 

Ja мислим, и с овим hy да завршим, да ова 
Влада има добрих намера и зна доста добрих nv- 
тева, и ако буде имала добре вол^е она he моћи 
мудро да помогне населЈеницима у Јужној Србији 
и шта више, да са овим насељењем реши и питање 
тако званих пасивних крајева. У погледу откупа 
имања у Лужној Србији, које je г. Министар по- 
менуо, веома жалим, што нисам прикупио истини- 
те податке, a они би били поражавајући. Стога 
овде изјављујем, ла ћу колико будем у стању за 
овим подацима трагати и ако их икад нађем, ja 
hv их овле об1авити. .la не знам чија ie то криви- 
ца, али ипак надам се, поред свега онога тто се 
лосад чинило. ла he ова Влала наћи пута и начи- 
на да се насел>еници у Јужној Србији изведу .на 
пнај пут, како тп њима долику.је и следује, a 
уједно се надам ла he се o старим насељеницима 
повести више рачуна с тим да им се даде више 
земље, која им je за живот потребна, више name и 
шуме. јер без планине нема сељаку живота, a на 
то нас и пјесма учи: „Овдје чува Милош чобани- 
не, a ралом оре Марко Краљевићу". (Опште одо- 
бравање). 

Potpretsednik Franjo Markić: Reč ima narndni 
poslanika g. Josip Cvetic. 

Josip Cvetic: Gospodo narodni poslanici, ja mi- 
slim da važnost budžeta Ministarstva pol-joprivrede 
i interes narodnih poslanika koii u ovo teSko doba 
noći još nvek izdržavaju, zaslužio je da se stavi u 
povoljni ie vreme na dnevni red. (Opšte odobravanje 
na levici). 

Gospodo, ja ne mogu da ne prigovorim i Pret- 
sedništvu Narodne skupštine i da ne požalim da g. 
Ministar poljoprivrede nije nastoiao da njesrov resor 
dođe u ono doba na dnevni red kada mogu svi po- 
slanici da imaju fizičkih mogućnosti da posvete punu 
pažnju kao što bi svi želeli i da ova rasprava dobije 
dovoljno publiciteta. Ekspoze Ministra poljoprivrede 
U Jugoslaviji treba da bude prvorazredni opšte kul- 
turni događaj. Jugoslavija je zemlja malog zemljo- 
radnika. Jugoslavija je zemlja sitnog poljoprivred- 
nika koii gotovo u svima slučajevima sam svolom 
snagom i radnom snagom svoje porodice" obraduje 
svoju zemlju. Seliačka porodica, seljački dom, to ie 
nrva socijalna jedinica viSeea reda u našoj zemlji. 
Ona služi ne samo tehničko i polioprivredi nego ona 
daje i kulturne elemente u životu našeir naroda. Po 
broiu seliačkih domova koie mi imademo. po broju 
zemljoradnika koje imademo koji se računaju po pri- 
lici u Jueoslaviji na 82%, JUPOSlavita je seliačka 
zemlia. Seljaci, srosnodo narodni poslanici, и .Ttteo- 
slavili po svojoj brojčanoj i svojoj ekonomskoj 
snazi što drže zemlju u svojim rukama, i moralnoj 
snazi po svojim kulturnim elementima koie sam na 
brojao, nisu samo stalež netro i narod Jueoslovenski. 
Ako ovako shvatimo seliački narod u našoi zemlji, 
onda je jasno kakav zadatak Una resor Ministarstva 
polioprivrede u Jugoslaviji i razumljivo ie da kraj 
ovakvo<r eledania, eksooze g. Ministra noljoprivrede 
treba da bude kulturni dofadai od opšteg značaja. 
Ono što nam  je rekao g. Ministar, to je rad Mini- 

starstva u tehničkom pogledu, mi smo hteli da ču- 
jemo i rad Ministarstva u idejnom pogledu. 

Mi smo čuli u tehničkom pogledu najznačajnije 
momente iz poljoprivrede, o poljoprivrednim pro- 
duktima i njihovoj prodaji; čuli smo o stočnoj i bilj- 
noj proizvodnji, ali o velikim ideološkim smernicama 
Ministarstva poljoprivrede koje ona zauzima prema 
seliacima u našoj zemlji kao seljačkom narodu, ci- 
ljevima koje Ministarstvo polioprivrede želi da po- 
stavi pred seljački narod kao tilj za ostvarenje, i ka- 
kvu agrarnu politiku Ministarstvo polioprivrede želi 
da inaugurira u Jugoslaviji, to nismo čuli. Mi smo tre- 
bali da osetimo jednu smišljenu, plansku akciju za po- 
dizanje agrarnog mentaliteta u Jugoslaviji, ne samo 
kod naših seljaka nego i kod svih staleža koji treba 
da .pomažu prosperitet ovih najširih'narodnih slojeva 
koji se zovu seljaci. 

Gosnodo. što se tiče tehničke strane i ekonom- 
ske organizacije naše noljonrivrede, ti su momenti 
osigurani našem narodu, onda kad ie pok. Kralj oro- 
srlasio princip: Zemlia je Božija i onoga koji ie 
obraduje! Mi smo imali već od početka naše zajed- 
nice veliki prirast pučanstva, i mi smo trebali da se 
okrenemo, ili da taj novi prirast u pučanstvu zapo- 
slimo u našoj poljoprivredi ili da mu nađemo drueog 
zaposlenja u našoi industriji. Industriia je svakako 
za prvi momenat, bez velikotr i dovoljnog kapitala 
otoala. Ostalo ie iznalaženie mogućnosti zemljorad- 
ničkog zaposlenja. I, gospodo, tu je bio Jedan du- 
hovni momenat važan jer to nam jebilo jako blizu. 
Ovaj princip: »Zemlja je Božija i onoga koji je 
obraduie«. bio ie u predratnoj Srbili potpuno ostva- 
ren. Seljak je u predratnoj Srbili bio ne samo poli- 
tički slobodan, on je bio ekonomski nezavisan, on je 
bio sociialno slobodan. 

1 da vam zapravo kažem to je bio onaj glavni 
tnomenal za koji su široki slojevi naših krajeva te- 
žili za ujedinjenjem sa Srbima i zboe kojih su imali 
moralne snage da podu kao austrijski vojnici, ali 
da se nadu ubrzo kao dobrovoljci u redovima naše 
vojske. Nisu jugoslovenski dobrovoljci išli u rat samo 
zato. da im ova država zagarantuje lepršanje zastava, 
neeo da budu gospodari zemlje koju rade, da budu 
sociialno slobodni i ekonomski nezavisni. (Odobra- 
vanje). 

Rešen ie ovoga problema u našoj zemlji ozna- 
čeno ie jednom velikom akcijom koja se /ove agrar- 
ii;i reforma. Ona je započeta još u nočetku 1919 go- 
dine, pa se onda rešavala svim privremenim odred- 
bama sve do režima od fi januara 1929 crodine. Glavni 
zakoni o likvidaciji agrarne reforme doneseni su od 
1929 do 1933 la smatram da to treba podvući — 
jer s ove govornice često se puta čuje da je to bio 
režim koji ie služio jednom sitnom i neznatnom cilju: 
Uenjetavanje    narodne    slobode.    Gospodo,    sigurno 
1933 nije taj posao u jednom času svršen, ostalo je 

nekojih   pojedinosti   koie  je trebalo   provesti. 
Zemlja   koja   je   podeljena  došla   ie  prvenstveno  u 
ruke:    invalida,    dobrovoljaca,    kolonista  i   domaćih 

l amih  interesenata. 
Kada  0 tome govorimo, a  i kada uvažimo ono 

šta ie naš drug Obren Savić kazao, onda se u svoj 
svojoj   veličini  ukazuje   problem  naseljavanja  i  ko- 
loni/ovan ja u najširem smislu reči. On je sprovoden 
sa malo sredstava i bez dovoljno smišljenog plana. 
Nije  uspeo ne samo on,  nego  je bacio senku i na 
divim ideju aprarne reforme. Naravno, da je U tome 
pomogla smišljena  i  dobro  finansirana akcija vele- 
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posednika u Jugoslaviji. Taj je veleposjed kroz go- 
dine ćekao iz busije da svaki mali nedostatak u spro- 
vodenju i svršavanju agrarne reforme proširi kao 
neraspoloženje medu naseljenike i da definitivno po 
mogućnosti spreči sprovodenje onoga principa: 
»zemlja je onoga koji je obraduje«. 

Gospodo, kraj koga imam čast da zastupam, je 
kraj koga je nacionalna inteligencija pred ratom po- 
digla nacionalno tako, da su ti naši mladi zdravi 
ljudi koji su otišli u austrijsku vojsku na kraju vre- 
mena izdržanog pod disciplinom austrijskom, smesta 
prešli u dobrovoljačke redove. 

Taj narod koji je živio u potpuno pasivnom 
kraju i vodio borbu sa prirodom čuvajući stopu 
zemlje razvio je ljubav za zemlju i težnju za zem- 
ljom koju može da obraduje i koja daje plod. Kada 
su se vratili kućama svojim i pošli iz Like u pogra- 
nične krajeve gde je trebalo pojačati naš nacionalni 
elemenat, oni su verovali da odlaze na svoju zemlju 
gde će im biti dani najprimitivniji uvjeti za napredak, 
gde će da budu živi zid naše nacije i gde će pojačati 
našu nacionalnu snagu. 

Ali, gospodo,  novi  ambijenat,  neznanje  i  slabo 
iskustvo  u obradi   zemlje,   nove   klimatske   prilike  i 
propaganda protivnika ovog našeg velikog nacional- 
nog posla mnoge je dovela do razočarenja. Tako je 
bilo s onima, koji su došli na zemlju, a   tako   i   sa 
onima, koji su kod kuće iz godine u godinu čekali 
da dobiju svoje pravo i svoju zemlju, a kojih, kako 
smo čuli od g. Ministra, ima još 6000 koji danas če- 
kaju  da  dobiju  tu zemlju.   I   oni  su  postali  takode 
nezadovoljnici. Nije to revolt, ali je to tračak sum- 
nje koji se uvukao u dušu onog našeg invalida i do- 
brovoljca   Ja  sam   imao  prilike  da  prijateljski  raz- 
govaram   na   rođenom   pragu  ovih  ljudi,  koji  treba 
da odlaze prošle jeseni kad je došao rok, da moraju 
iseliti zemlju. Tu seljak obično postavlja prvu pri- 
medbu-   „Bez  alata  nema  ni   zanata',   „bez   štalice 
nema ni kravice". Sve tako u narodnim poslovicama 
celiak  ocrtava svoju budućnost  i  nalazi se u teškoj 
borbi   da li da ode na onu praznu zem'Ju, a zemlja 
frazi'čitavog   čoveka,  sve  njegove sposobnosti.  On 
nseća da ih neće moći dati, da noće moći voditi bor- 
h.i   jer nema  sretstava.  Zato ja  apelujem  na g.  Mi- 
nfstra  poljoprivrede,  da   organizuje   odlazak    naših 
;,idi  iz  pasivnih krajeva na dobivenu zemlju. Tu će 
rebati'možda   jedna   nova  koncepcija,  tu  ce  trebah 

možda  plan o kolonizaciji koji  se   mora   izvršiti   u 
korist onih što idu na svoju zemlju, a  sigurno   i   u 
korist  onih koji  se  već lamo  nalaze.  Bez  kolomza- 
orsko-  smišljenog  rada  noće  biti  konaCnog uspeha 

aVrarne   reforme.  Agrarna   reforma  po  SVOJOJ   kon- 
rpnciii i po mogućnosti svoga izvođenja treba da je 
^   oonos   na   polju  socijalno-ekonomskog   podiza- 
ia   našeg   zemljoradničkog  sveta   u   cilju   podizanja 

nieeove ekonomske slobode. 
Gospodo, kraj koga zastupam davao je prije 

rata suvišak svoje radne snage u emigraciju. Puto- 
Го se na rad u Nemačku, Belgiju. Francusku, a naj- 

vfšP u Ameriku. Tako je produženo i posle rata. 
Kriza je učinila svoje i mnoge je vrati a kuci a mno- 
" ic zadržala kod kuće. Iz svakoga zla da se izvući 
пр51о dobra. Treba opol organizacionog duha, a bu- 

,/-i da se radi <> našim poljoprivrednim proizvodi- 
ma o bilju i stoci, pozvano je Ministarstvo po- 
"oprivrede  da  dade  za  to inicijativu. 

Gospodo    u   Lici    postoje   ogromni   kompleksi 
-/emlii-šta   ^'„Vrištine"   koji   su   pokriveni   vriskom, 
rikom   koja je kao k'ust. pokrov pokrila i ono malo 

zemljišta, koje bi se dalo obrađivati. Još od turskih 
vremena je tako, i „Vrištine'" spadaju u nerodno tlo. 
LI muci i nevolji mnogi su seljaci probali da od za- 
jedničkog zemljišta, — jer se tu većinom radi u za- 
jednicama, :— privedu kulturi. Preorali su to, doda- 
vali vapna, i superfosfata. Imali su vanrednih uspeha. 
Ove i prošle godine, kad je bila velika suša mogli su 
se stručnjaci uveriti da su mnoge žitarice i kvalite- 
tom i kvantitetom roda bile za onaj kraj iznad sva- 
kog očekivanja. To, što su pojedini seljaci radili, 
treba država da pomogne svima da to izvedu. Mini- 
starstvo poljoprivrede treba ponajpre da u zajedni- 
ci sa Ministrom finansija nade puta i načina da se 
snize troškovi oko podjele zajedničkog zemljišta, 
jer naš seljak hoće da bude gospodar svoje zemlje, 
za koju daje svoj život. Ministarstvo poljoprivrede 
treba smišljenim planom da izvede da naše pasivne 
krajeve učini potpuno rodnim, te da se zemlja ospo- 
sobi tako, da im bude hraniteljica i čuvar njihove 
slobode i da seljaci svako zrno ne moraju da oče- 
kuju od države. 

Gospodo, to je problem reagranzacije vriština, 
privođenje kulturi tih vriština. Nemačka je u Istočnoj 
Pruskoj velike komplekse zemljišta na kome su bile 
tvornice, reagrariairala. Mi ne treba ništa da ru- 
šimo. Mi treba samo da podižemo, mi bismo trebali 
i na taj način bi mogli da jedan deo tih naših dr- 
žavljana vratimo zemlji, da oni imaju mogućnosti da 
od te zemlje naprave kulturno tle i da osete da im 
se njihov rad isplati. Gospodo, Ličanin je sa malim 
zadovoljan, i on će ubrzo osetiti da mu se pomaže, 
i što je najvažnije, mi ćemo taj svet koji pretstavlja 
našu zdravu narodnu snagu zadržati kod kuće, one 
koji su otišli, vratićemo kući i definitivno ih vezati 
za svoju zemlju. Taj problem bi najlakše mogao biti 
rešen u Ličkoj dolini, jer tamo postoje uslovi za ona- 
kvu privredu, kakva u Lici može da se podigne. Ja 
moram da govorim o kraju koga zastupam, pa se 
nadam da mi nećete zameriti, ako vam kažem da se 
narod, pored tih poljoprivrednih oaza u Lici, naro- 
čito bavi stočarstvom. Tamo sitna, mala i srednja 
stoka ima uslove opstanka. Ministarstvo ne sme za- 
boraviti na taj kraj i na mogućnost stočarske proiz- 
vodnje. Da spomenem ovčarstvo. Treba onome osc- 
ćaju za odgajanje ovaca koji je urođen današnjem 
žiteljstvu dati potrebnu minimalnu izobrazbu. To 
može poljoprivredna škola stalna ili privremena. 
Tečajevi kao zimske poljoprivredne škole prilago- 
đene potrebama sela i poljoprivrednoj proizvodnji, 
moraju prići onome svetu i govoriti jezikom, koji 
on razume. Treba onome seljaku dobrim primerom 
pokazati rezultate naprednog stočarstva i dati mu 
prilike da oseti materijalnu dobit. Isto tako je i sa 
rogatim blagom. Tamo se godinama gurala stoka 
koja ne odgovara onim klimatskim prilikama. O tome 
su stručnjaci rekli svoje mišljenje. Treba onome se- 
ljaku predočiti koristi od naprednog stočarstva i 
omogućiti mu praktično da oseti što pre te koristi. 
(Glasovi: Živim primerom.) Gospodo, i naši poljopri- 
vredni stručnjaci povode se za modom. Gurali su 
drugu vrstu stoke, a sad su se odlučili za bušu. Buša 
je se akomodirala tamošnjim klimatskim prilikama, 
to je se uvidelo, i sad se traži buša. Treba pogledati 
samo na sajmovima, kako izvlače bušu da ne bi došlo 
do štetnih ukrštavanja. I seljaci kažu, pa to je kra- 
vica koju smo mi odavno imali. Treba, gospodo, da 
stručnjaci pridu tom narodu, ne samo sa stručnim 
obrazovanjem, nego i sa specijalnim talentom. To je 
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•ioršhički svet, kome treba prići u jednoj inteligent- 
noj  formi. 

Gospodo, da vam spomenem proizvodnju vune. 
Ratarska škola u Gospiću je pokušala u svojim te- 
čajevima sa seljačkim devojkama da prerađuje vunu 
: d i od nie pravi razne predmete, koji služe ne samo 
domaćim potrebama, nego SU sposobni i za pijacu 
šta više i za gradsku pijacu. 

Gospodo, od čega najviše trpi stoka u on'm kra- 
škim krajevima, to je nemaština vode. Seljak je do- 
bar, i ono malo vode, što dobije sa cisterne, deli sa 
svojom stokom. 

Šta je rezultat svega toga? U sred leta ni ljudi 
ni stoka nemaju vode. Ja sam gledao po našim se- 
lima da se stoka goni 18—20 kilometara na vodu, 
Ako ništa drugo onda bar taj svet iz toga kraja koji 
je dao S hiljada dobrovoljaca ovoj zemlji ima pravo 
od Jugoslavije i od Beograda da traži da ga bar 
snabdevamo vodom. (Glasovi: Tako je!) 

Gospodo, oao što ljudi neće da naprave, to ie 
priroda pomogla, Ona je pokazala jedan dobar put. 
To je kraški, kraj koji ima puno prirodnih jama koje 
se napune vodom. I kako je kraška formacija to su 
od prirode stene napravljene tako kao da je to ci- 
sterna i na tim pojilištima narod napaja svoje blago. 
Ta pojilišta nisu potpuno zatvorena, jer obično ima 
po jedan otvor i blago zalazi unutra i onečisti tu 
vodu koja zbog toga postaje neupotrebljiva za niće. 
Ja sam bio slobodan da predložim jedan amandman 
O vrištinama i napojilištima. Stručnjaci su izračunali 
da za uređenje svakog od tih napajališta treba 2—3 
hiljade dinara. Tu treba jedan mali prostor zatvoriti, 
urediti pristup stoci, tako da voda ostane čista. Ja 
sam hteo da sa ovim amandmanima dam g. Ministru 
prilike da preuzme inicijativu za davanje najprimi- 
tivnijih elemenata opstanka u onom kraju. Mislio 
sam da ćemo jedim) na taj način u onom opStem pro- 
gramskom idejnom delu koji smo trebali da rujemo 
u ekspozeu g. Ministra poljoprivrede, dati inicijativu 
Za jedan program rada gde će se hiljade i hiljade 
naših seljaka povratiti i vezati za svoju zemlju i gde 
će osetiti da ga brani ona, koju je on usvojio i koju 
će svakog časa kad ustreba da brani. To hi došlo u 
opšli budući plan podizanja agrarnog mentaliteta. 
Slobodan sam bio da dam na ovom mestu sugestiju 
kako će se ostvariti tehnički uvjeti za ovaj plan u 
onom kraju koga zastupam. 

Ministarstvo poljoprivrede treba da koordinira 
svoju akciju sa ostalim Ministarstvima, naročito sa 
Ministarstvom šuma U pogledu podizanja stočarstva 
u našim krajevima. Stoka ima mogućnosti da na 
šumskim čistinama nade pašu. Šumski putevi koji 
vode do tih čistina, treba da su prvenstvena briga 
Ministarstva šuma, odnosno da su izgrađeni tako 
da zadovoljavaju seljačke potrebe u pravcu -snab- 
devanja s drvom kao i gonjenja stoke na pašu. 
Ministarstvo poljoprivrede moraće svojim autorite- 
tom da od Ministarstva građevina djeluje u pravcu 
već spomenute izgradnje Močnih napajališta. Ima 
mnogo pothvata koje Ministarstvo može da provede 
samo, a mnogo ih je u kojima mora da koordinira 
akciju svoju sa ostalim Ministarstvima; ima mnogo 
potreba koje se pojavijuju svakodnevno na terenu 
a koje /ahtevaju specijalnih studija koje su speci- 
fične za onaj kraj, a iskaču daleko izvan цтатса 
lablona kojim se vodi naSa opSla poljoprivredna po- 
litika. Pogotovo je to značajno u onom kraju kao 
što je Lika gde se pod pritiskom teških prilika Istom 
počelo prilaziti poljoprivrednom  radu n biljnom  i 

stočnom pravcu. Treba g. Ministar poljoprivrede da 
svojim autoritetom deluje da se u onom kraju tako 
organizuje poljoprivredna i veterinarska službi, da 
bude Živa i elastična, sposobna za modulacije i puna 
dobre volje za odgojni rad u širokim narodnim slo- 
jevima, za podizanje ekonomske snage seljačkog 
doma. 

Gospodo, seljački dom pretstavlja ne samo naš 
ekonomski i kulturni, nego i naš politički problem. 
On je jedinica, viša jedinica socijalnog reda sa svo- 
jim posebn'm osobinama, la to kažem, jer život na- 
ših seljaka u seljačkom domu, obaveze pojedinaca u 
materijalnom i moralnom pogledu stvaraju na se- 
ljačkom ognjištu socijalni duh naše narodne zajed- 
nice. Tu se ostvaruje onaj visoki etički princip da 
zajednica, pa makar kako bile teške obaveze prema 
njoj, daje čoveku prilike da bude puni čovek. U tom 
radu zajednice oseća svaki naš čovek cenu visokog 
moralnog principa da iz rada za opšte dobro izviru 
prava pojedinaca. Duh trpeljivosti, sloge, popuštanja, 
lairo julvvosti, iskrenosti i bratske ljubavi, to su mo- 
ralne žive sde koje se ostvaruju u našem narodu 
kroz njegov zajednički seljački dom. Ja neću da 
preterario nazivam te sile mističnim snagama. One 
su za nas jasne, a i danas ostvaruju uvjete, osposo- 
bi java ju našeg seljaka za politički posao. Po tom 
svom duhu, po broju seljaka kojih imamo u zemlji, 
po njihovoj snazi, jer drže većinu naše zemlje u 
svojim rukama, oni su kvalifikovani da budu subjekt, 
da budu nosilac naše politike i zadaća je našeg Školo- 
vanog svela, da se okani urbaniziranje našega sela u 
onom lošem smislu reći, da čuva svaku našu seljačku 
jedinicu koja dolazi u grad u nje/inoj duši čistu i 
zdravu. Ijedno je dužnost naše inteligencije da 
shvati n čemu je to seljačko što treba da dominira 
i'.ašmi javnim životom, to je daleko od onoga nive- 
lisanja na najniže stepene seljačke civilizacije. To sa 
tehničkim stranama seljačkog života nema ničeg za- 
jedničkog. Ali ono ima zajedničkog sa duhovnim 
stranama seljačkog života, da kažem sa duhovno 
kulturnim stranama. Duhu seljačke zajednice treba 
da naša inteligencija n vraćanju svoga duga našem 
selu dade moderno tehničko civ ilizatorski oblik. Mi 
smo u tom radu shvatili i socijalni deo programa 
pok. Radića Stjepana. Mi u tom njegovom programu 
još i danas gledamo put i način kako sr seljaštvo 
privodi politici i koja su opravdanja njegovog ulaska 
U našu politiku. On je to jedanput u prvim početci- 
ma svoje agitacije f'ormulisao ovako- „Dižite se vi 
koji svako", dana ranom zorom ustajete da uhva- 
tite plug n svoje ruke, i, isto onako kao što hvatate 
plug u svoje ruke, uhvatite u svoje ruke i svoju po- 
litičku sudbinu". Radić je verovao da je naš seljak 
sposoban za politiku jer je mudar, jer je, što se 
kaže, filozof, a bez fil'n ofije nema politike. U tom 
gledanju pokojnog Radića mi vidimo i formulu od- 
nosa između našega sda i našega grada, našega ze- 
mljoradnika i našeg školovanog čoveka. I tom se 
vidi ujedno baza za izgradnju naše demokratije koja 
mora biti jednaka kod cijelog naroda, i po svom 
duhu, seljačka, agrarna. Taj seljački duh, ta agrarna 
politika   je i  sadržaj našeg nacionalizma. 

Pored pojedinaca i pored privatne inicijative na- 
ših zadružnih organizacija veliku akciju ideološkog 
regulatora naše agrarne politike trebalo bi da vodi 
i MinistarMvo poljoprivrede Naročito n onom pravcu 
koji se tiče /adrugarstva. Kriza naše poljoprivrede 
nije  mimoišla  ni   naše  zadruge.   Ali  koji  sistem  za- 
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družni, koja idejna osnova zadrugarstva odgovara 
našem narodu, koje smo uspehe do sad imali na 
polju potrošačkog, nabavljačkog i kreditnog zadru- 
garstva, kako treba tumačiti slobodu našeg zadru- 
garstva,   sve smo to trebali da čujemo u referatu 
Ministra poljoprivrede. Zadruga je sistem zaštite 
ekonomski slabih. Mi smo zemlja malog sitnog 
posednika. Zadružni sistem svojom zaštitom čuva 
svoga malog posednika da ne postane proleter na 
svojoj rođenoj zemlji kraj svoje rođene kuće. Za- 
druga u moralnom pogledu ne znači ništa drugo 
nego proširenje zajednice seljačkoga doma. Zato je 
zadrugarski duh i zadrugarski mentalitet i njegovo 
podizanje jedan od osnovnih zadataka naše opšte 
nacionalne politike. Nama je potreban jedinstveni 
zadružni zakon koji se ovako dugo poteže po Skup- 
štini. Naši zadružni savezi su razvijeni. Donošenje 
ieditistvenog zakona pretstavlja borbu u kojoj se ukr- 
štavaju mnogi interesi. Ko želi da uskladi raznorodne 
Interese mora imati mnogo autoriteta. Ova Mada već 
preko godinu dana nije u stanju da svrši posao sa 
zadružnim zakonom. I to je znak njezinog slaboga 
autoriteta, a to je jedan od mnogih razloga zašto 
neću glasati za ovaj budžet. (Odobravanje i pljeska- 
nje na levici.). 

Potprettednik Vojko Čvrkić: Reč ima narodni 
poslanik g. Simo Budimir. 

Симо Будимир: Господо народни посланици, 
пре нсго mro on прешао на сам буџет o коме je 
р|м 1озволите ми да неколико речл посветим раду 
Краљевске владе, којој стоји на челу'Претседник 
n Министар иностраних послова г. др. Милан Сто- 
јадиновић. Господин др. Стојадиновић са своја 
лва прва сарадника г. др. Мехмедом Спахом, Ми- 
„истпом саобраћаја и г. др. Корошцем, Мини- 
стром унутрашњих дела и г. r. Министрима дру- 
, их ресора може ведра чела, поносно и са осме- 
хом задовол>ства не само ступити пред вас, го- 
сподо народни посланици, него и пред све гра- 
f-ане искрене Југословене Крал.евине Југославије, 
којима на срцу лежи искрена жеља за добро 
Kim.'i.a ii Отаџбине. 

Господо народни послакици, да би се правил- 
но и поштено оценио рад Владе г. др. Стојадино- 
вића треба onilu на врело, где се као на огледалу 
пн иопољава v својој правој боји. a то je, госполо, 
гело где cv речи чисте, искрене и бистре и да их 
чујем > од оних који cv личнп осетили благодет лр- 
жаиптиорпог рада Владс г. др. Стојадиновића, ro- 
сподо народни noc.iammn од оних који не желе да 
сечну на столицу г. др. Стојадиновића и његовкх 
сарадника. 

Господо,  ово сам лично ВИДео na лицу  места, 
не само v мојој Босни mro и у Војводини na и у 
цкмгици. Када ie Влада г. др. Стојадиновића др- 
,,ri   na  управу  ове земл^е, искрено треба ла сви 

1пИзнамо  ча   je стање уопште \   свему и свачему 
^идо много  и' много горе  него данас, a ja  пмам 

vHO наде и уверен сам да ово мишљење и ви, 
господо народни иосланици, самном делите ла he 
. ,-„ bor  ча оптп све oo.i.e n боље. Господо, само 
„a један пример истинит наведем. Пре два месеца 
»осетио сам r  Алексу Алексића у Совјаку код Уба 

'   поегледавши п.егову узорну економију vnnrav га 
мчмећУ осталог: „Господине Алексићу, молим Bać 

' ,,,, ПМ осећате напредак наше поллпривреде од 
гако ie на челу Крал.евске владе г. др. Милан Сто- 
^диповик"   Г. Алексић ми je одговорио овим ре- 

чнма: ..Госполине ппсланиче, ла вам истину речем 
отворено морам признаги, откако je дошла Влада 
г. др. Стојадиновића, хвала Богу, код мене иле све 
oo.i.e и oo.i.e. Taj човек има знања и cpehe". 

Господо народни посланици и господа са ле- 
вице ово fm исто признати пред својом савешћу 
али из тактичких разлога не желе да то признање 
испоље ни у овом Дому ни на терену. 

Господо народпи посланици, чули сте експозе 
г.др. Стојадиновића o иностраној политици. И ако 
нисам улазио дубље у проблеме спољне политике 
ja oceha.M и верујем да нас он води еигурној и 
бол>ој будућности што Mii пскрено поздрављамо. 
Пакт o вечном пријатељству са братском Бугар- 
ском нема.м речи да довољно изразим похвалу томе 
срстном часу г. др. Стојалиновића, часу када га je 
потписао. Бугари су браћа нама пајмплмја и врсме 
he показати браћу Бугаре како знају и умеју це- 
нити и поштрзати братско пријател>ство, a то he 
бити onaj час када устреба отворено и јуначки 
рећи целој Бвропи: „Балкан припада само бал- 
канским пародима". Сада je, господо народни по- 
сланици, на нама ред да помогнемо Владу г. др. 
Стојадиновића у њеном даљем раду на учвршћи- 
вању пријател^ских веза између два братска на- 
рода и две братске земље на срећу нашег и брат- 
ског бугарског народа. 

Господо народни посланици, прелазећи на бу- 
мет Министарства пољопривреде, говорићу у име 
мога среза кога има част на овоме месту и у овом 
Дому ла заступам. A када говорим o потребама 
мога среза у исто време то вреди за све брдске сре- 
зове Врбаске бановине. Стање полЈОпривреде уоп- 
тте свих ових срсзова. који се поред свога зва- 
ничнпг имена називају и пасиппи, изискују мпого 
и MHOI'O и изискивали су и од пређашњих Влада, 
али њиховом привредном унапређен>у поклањалс 
се je врло 1мало пажње, да не кажем скоро нп- 
какве, и ако су финансиске прилике у држави биле 
много боље и боље што je и вама, господо, врло 

'ipo познато. Дочим, господо, ове моје речи се 
не односе на рад Крал>е8ске влале г. др. Стојади- 
новића, a ла je то тачно ja вам тврдим, господо 
народни посланици, кад би се прикупили податци 
тачни н аутентични ви би, господо, дошли до једне 
праве истине, која би потврдила тачност мојих ре- 
чи да je од доласка Владе др. Стојадиновића учи- 
њено скоро више негп од ослобоНења. Али, госпо- 
до, у Врбаској бановини према њеном заостатку у 
свима рранама пол>опривреде треба још много и 
миого учинити и ja сам уверен у добру'вол.у целе 
КраЛ)евске владе a поготово Министра пол>опри- 
вреде да he посветити од своје стране највећу 
пажњу Врбаској бановини и унапређењу њене по- 
Луопривреде што то она са сваког гледитта у пуној 
мери и заслужује, na назвали je Врбаска бановина, 
Босапска крајпиа, Кочићева крајина, a ja je на- 
зивам потпуно свесно Петра Мркоњића крајина. И 
ви ћете, господо, признати као и Краљевска влада 
и г. Министар пољдпривреде да сам у праву кад 
то тражим и молим Краљевску владу, у коју имам 
пуно поверење, да тако и поступи. 

Да би се Врбаска бановина могла што пре и 
брже унапредити, треба много запрека уклонити 
a много потреба намакнути. Ja hy бити слободан 
да замолим г. Министра да ми дозволи и уједно да 
ми не замери на сугестијама које ћу овде изнети: 

Најпотребније je за унапређење једиога села 
задругарство, али услед неписмености сељака Вр- 
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баске бановине која у посготку неписменостн стоји 
на првом месту, како земљорадничке тако и на- 
бављачкс и потрошачке задруге, не могу сс осни- 
вати. Оне које су и основане све су скоро пропале 
и сељак Врбаске баиовине нема иоверења и про- 
rehii he доста Врбаса Врбаском бановином док TO 
време дође. Али, господс народни посланици, има 
друга установа која постоји у ресору Министар- 
ства пољопривреде, која овај мањак надокнађује 
a то су среске припомоћне закладе. 

Господо, среске припомоћне закладе у Босни 
и Херцеговини једине су институције, — a н>их 
смо, узгред буде речено, наследили од пок. Аустри- 
је, — које су нам данас добро дошле и то баш 
сада када je земл>орадник остао без кредита како 
код банке тако и код трговаца. Баш те среске при- 
помоћне закладе су једине које потребним зем.ч.о- 
радницима подељују позајмице у готовом новцу и 
у нарави. За последњих IU година среске припп- 
моћне закладе ПОделмле су земљорадницима раз- 
них позајмица на територији бивше Босне п Хер- 
цеговине у висини око 120 милиона динара. О-д те 
суме OKO 12 милиона динара потпало je под удар 
Уредбе o ликвидацији земљорадничких дугова док 
око 14 милиона динара налази се још на дугу код 
земљорадника. Нарочито морам истаћи да je за то 
време подељено око 4.0U0 вагона разне хране и 
семена те 20.000 комада разних плугова и преко 
•г).000 комада разних осталих no землзораднике и 
за унапређење земљорадње, тј. рационалнију обра- 
ду тла, потребних пољопривредних справа. 

Према томе среске припомоћне закладе у бив. 
Босни и Херцеговини су знатно помогле землк)- 
раднике поделом ових позајмица na je безуветно 
потребно имати у виду и нарочито нстаћи овај 
користан рад среских прииомоћних заклада преко 
њихове. дирекције у Сарајеву и што више помоћи, 
како би оне могле да и даље још интензивније 
паставе свој рад на корист народа и отаџбине. 

До данас није се посвећивала довољна пажња 
среским припомоћним закладама и ако су оне 
земљораднике Босне и Херцеговине знатно no- 
могле у храни, семену, пољопривредним справама, 
средствима за сузбијање биљних штеточииа и то 
у време кад им je ова помоћ била најпотребнија. 
l/\ дапас среске припомоћне закладе воде бригу 
oko исхране пасивних краЈева у Босни и Херцего- 
umni као и оних крајева који страдају од елемен- 
тарних непогода, те ће и ose године пабанити 
пкггне количине хране, семена и пбљопривредних 
справа. Нарочито треба решити питан.е крсдити- 
рања среских прнпомоћних заклада од стране При- 
вилеговане aipapne бапке која je законом o При- 
иилегованој аграрној банци чл. 11 ђвлашћена да 
Mi'ljV осталим кредитира и среске припомоћне за- 
кладе. Док je Привилбгована аграрна банка стоти- 
мама милиопа крвдитирала бановинске и месне за- 
друге за пол>опривредни кредит, који je новац ве- 
liii.M делом пропао, дотле кредигирању срсских 
припомоћннх заклада banki није посвећивала до- 
водло пажње. 

Од оснивања Привилегомат' аграрне баико na 
ДО дапас бапка je кредитирала звкладе Cfl OKO 12 
милиона липара тс се варочито мора истаћн /ui су 

»акладе са» доспели кредит са каматама баици у 
реду n на време повратиле. Стога je безуветно по- 
гребно да питање кредитирања среских припо- 
моћних заклада са стране Привилеговане аграрне 
банке Краљ>евска влада што upe узме v расмаграње 

и настоји да га што повоЛЈНије решн, гим више 
што су закладе у Босни и Херцеговини где je, 
каки сам напред споменуо, задругарска свест врло 
слаоо развиЈена, остале данас још једино инстн- 
туције среске припомоћне закладе које деле no- 
заЈмицс иољопривредницима, jop ни са Једне друге 
итране, како сам ш ис1акаи, не могу ДООИТИ кре- 
дита иако им je oaaj нужно потреоан. Истицати 
важност кредитирања земљорадника није по- 
ipeunu, jep je хвала Богу врло добро иознато у 
каквом се сгању данас налазе земљорадници a uo- 
i отову у ВрбаскоЈ бановини. Из свега долазимо ди 
^ocljciba и уверења да je безуветно потребно ове 
корисне институције потпомоћи како ои и даље 
могли успешно радити на промицању и унапре- 
1)ењ} села и сел>ака и његове пољопривредне про- 
изводње. 

UBOM нриликом мирам истаћи да би среске 
npnuuMoiiHc закладе олаготворније и успешније 
завршиле свој задатак коме су намешене кад ои 
сс — што je врло питреоно — за пословође за- 
клада иисгављали нзричити свршени младићн 
средљих иољипривредних школа, re ои тако био 
игроман напредак у краЈевима где оне делују. 

Господо, мало нас je да ои знали онако, како 
би ираво треоало оценити, од колике je важности 
идлука Краљсвскс владе односно изЈава i осиодина 
Министра iipucbcTC коју je дао у свом експозеу 
да се имају огворити две школе за сеоске учите- 
ље, — no будуће уиапређење народне привреде 
на селу на коме би унапређењу радили ти учи- 
тељи када дођу до могућности, да сгечено знање 
цримене у OCHOBHOJ настави у селу. 

(Јд велике би оило важности, да je г. Мини- 
стар пољопривреде донео Једап привредни план no 
коме ии се у целоЈ држави одредили реЈони или 
ооље речеии подручја KOJU ои се према њихови.м 
положајима, висинаиа и низинама, воденим тало- 
зпма, суичаиим данима одредило култивисање по- 
Јединих нндустријских биљки, rajeite житарица, 
памука, пиринча, a KOJU on се одредили за гајен>е 
сточарства ио врстама и no пасминама. 

(ЈваЈ привредни план би био врло важан, што 
би се оваки сконцентрисана гајења no врстама 
Moivia бол>е no сгручњацима усавршавати и доби- 
јали ци се већи резултати за свако подручје. 

Уједно молим г. Министра, да преко својих 
сгручпих oprana посвети што већу пажњу гајењу 
босанског Koiba брдског типа, a погогово у Бр- 
баској бановини да се линценцирање и кастрира- 
н.с, прво у npauo ироме, a друго, бесплатно no 
ветеринарима нрши, као што то Закон o унапре- 
i>cii.y пољопрввреде предвиђа. 

Иотребно би било, да се мало пољопривредне 
дектнре бесплатно подели na село, a ja бих npeno- 
ручио за наше сељаке Врбаске баповине „Земљо- 
радникову читанку" од Ииколе Вулића, народног 
учител>а| и „Какс треба радити земљу" од г. Ми- 
лапа IloiiaKomilia, ПОМОћннка г. Мпнистра пољо- 
привреде, jep су та два дела данас најбоља и нај- 
рааумАивмја ва nanio сељаке, a нису скупа. 

Молим г. Министра да би донео одлуку да се 
свима дужницима :и'мљорадницима, од којих no- 
тражују среске припомоћне закладе a који су врло 
сиромашног стања, та њихова дуговања отпиш\, 
Jep се п онако, без потребе воде no књигама, само 
со за њих троши време и папир преносећи nx из 
iодинс у годину. 
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Господо народни посланици, опет и опет мо- 
рам ci овога места да као no струци срески еко- 
ном који зна.м и разумем u*.ra значи рад једне 
Владе која води рачуна o земљораднику и њего- 
вој потреби, да похвалим такав рад. Зато и овом 
приликом благодарим Краљевској влади и Госпо- 
дину Министру иољопривреде нарочито, да je уви- 
део потребу моје бановине и да je нашао пут ко- 
јим he се сточари Врбаске бановине најбрже и нај- 
лакше привредно потпомоћи a с тиме у неколико 
ублажити пасивност сточарских срезова Врбаске 
бановине уневши у предлог буџета Министарства 
пољопривреде за 1937/38 годину у партију 788 б 
2,000.000.— динара за унапређење овчарства т. ј. 
оснивања селекционих овчарских станица. 

Господо народни посланици, у Врбаској бано- 
вини у срезовима: мркоњићградском, кључком, ја- 
јачком, гламочком, петровачком, босанско-граов- 
ском и бањалучком, данас има близу један милион 
оваца, од чијег прихода, на вуни, јагањцнма, иле- 
ку итд. ^иви и са хлебом кукурузовим на хиљаде 
породица се храни. Господо, ако ми само no овци 
на вуни, млеку, јагњету и месу поправимо гелек-ч 
цијом, бољом исхраном и негом само десет дина- 
ра no глави, то би, господо, износило повећаље 
прихода земљорадницима, односно, тачније рече- 
но сточарима Врбаске бановине ништа мање ни 
више од 10,000.000.-- динара годишње. И мислчм 
да сам доста рекао. 

Даље, друга партмја у буџету Министарства 
пољопривреде која носи редни број 788 a пози- 
ција I у износу од 1 милион динара помоћи за no- 
дизање задрул<них сушница великог типа др. Стој- 
ковића, такођер he и ова помоћ много допринети 
за прераду наше шљиве из сировог у суво стање 
v крајевима киј.и се' сматрају шљиварским. Али, 
како сам оекао да je задругарство скоро у Врба- 
ској бановини непознато што je нажалост мени 
врло жао, a шљиварских крајева v Врбаској бпно- 
вини има доста. ме^у које спада и мој срез, зато 
молим г. Министра да реч „задружних" брише, na 
„а се .,,; ■;.; \] кролита подели помоћ за подизаље 
сушница и појединцима, који су вољни да их уз 
ову помоћ у својим крајевима подигну. 

Госпоцо народни посланици, знам ла he све 
г,но што ja писам овде изнео, да he лруга i оспода 
говопници у својим говорима изнети, na зато hv 
кити кратак али hy ипак споменути, да не би ко 
ммслио KI сам заборавио и друге бриге, невол.е 

потоебе сељака мога среза na и бановине, зато 
Г,г лим г Мипистра и Крал>евску владу, да порали 
, ROM силом no питању добровољачком како би се 

пво коначно решило и уписало у заслуге Кра- 
^евске  владе  г.  др.  Милана  Cтojaдинoвиha. 

Како Hehy због KpaTKohe времена учествока- 
v дебати no разделу буџета Министарства со- 

■иЈалне политике n народног здравља a no буџе- 
rv  Министарства  г|1а1)евина нисам ни учсствовао, 
то  молим  Краљевску  владу и сву господу Мипи- 
гтое v чије ресоре спада   снабдевање   безводних 
.-naicBa ca водом, да овоме питању посвете најве- 
hv   пажњу   целој   Врбаској   бановини, .a особито 
моме срезу који спада у најбезводиије, a сточар- 
ки cv   na се без воде не може ни замишљати на- 
ппедно  сточарство  од чега  мој срез живи  јербо 
нећете веровати, господо   моја,   прошлогодишње 
rvuic no ■\ дана je бивало да стсжа пије окусила пи 
^пи воде  a мало мање се патила и чељад. Једном 
приликом'довс i L-n минжињера ол Хигијенсжог за- 

вода у Бањој Луци у Подгорје и затекао je 20 
снаша и девојака са фучијама и бардацима, a 20 
коња за плот свезаних гладних и жедних где че- 
кају no 48 часова, док дођу на ред. Али, господо 
народни посланици, ту се види племенитост тога 
народа у његовој трпељивости где заједнички сви 
ocehajy жеђ a нико не помишлјз да би пореметио 
ред, na мислим, кад би то негде у много напред- 
ннјим крајевима било, питам вас, господо народ- 
ни посланици, колико би мртвих глава пало. Зато 
молим Краљевску владу да одобри што већи кре- 
дит и омогући Хигијенском заводу и Техничком 
одељку Kp. банске управе у Бања Луци, како би 
се ово становниттво, овај добри и племенити на- 
род обезбедио бар са водом, кад нема довољно 
хлеба. 

Како сваке тако и ове године народ мога сре- 
за нема хране, или, боље речено, нема кукуруза, и 
што je најгоре, прошлогодишња суша уништила 
je летину и псхрана je отежана 100% од прошло- 
годишње. Народ жели рада и зараде, na молим 
да се са јавним радовима што пре отпочне како 
не би дошло до глади. Да напоменем, да мој се- 
љак кад се Богу моли увек спомене и ове речи: 
„Господе Боже, дај ми вечере, са правдсм стече- 
не!" — Јавни радови то му пружају али му их тре- 
ба створити. 

Ja, господо народни посланици, могу на овом 
месту јавно рећи да je верска трпељивост у моме 
срезу невероватно на високом степену како изме- 
ђу православних и муслимана, тако и из.међу npa- 
вославних и католика и обратно. Али, господо, и 
само стање у коме се налазе т. ј. сиромаштво, то 
je допринело јер брига за кору хлеба не даје им 
да се међусобно заваде, јер једну исту бригу међу 
собом имају, a друге све су им споредне. И поред 
таквог стања у целоме срезу влада мир и ред и 
пико не помишља да на непоштен начин себи при- 
бави оно што нема. A да je ово тачно то je сигур- 
но познато и господи ресорним Министрима из 
извештаја које им политичке власти подносе. Па 
према томе отворено могу pehn, ла сам у праву 
за све оно што за њих као народни посланик мо- 
лим и тражим. 

Завршујућн свој говор, a што нисам рекао 
остављајући то другој господи говорницима, из- 
јављујем, да hy гласати за буџет Министарства 
пољопривреде и жао ми je, да није двоструко 
већи, јер потребе наше земље то изискују. (Пље- 
скање и одобравање код већине). 

Potpretsednik Vojko Čvrkić: Reč ima narodni po- 
slanik g. Vojislav Lazič. 

Војислав Лазић: Господо народни посланици, 
када би човек прочитао експозе г. Министра, a кад 
ио би познавао ПЈтилике у својој земљи, он би Mo- 
rao да се заведе na да каже, не може ништа бити 
лоише него бити сељак у Југославији. Тако no екс- 
позеу изгледа. Међутим, господо, није тако! Ми 
знамо каква je ситуација на селу, знамо како наш 
сељак живи, знамо да сж од нашег Министарства 
пољопривреде не добија нитта за свој пољопрк- 
вредми напредак. Село ако буде очекивало од Ми- 
нистарства пољопривреде да ra оно унапреди, да 
му оно да правац његовога ползопривреднога жи- 
вота не би се никада подигло.. Наше се село у по- 
л>опривредном иогледу увек само подизало како 
je знало и умело. Отац je своју децу учио у пољо- 
привредном раду и онако како су деца    од    оца 
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иаучила и она су тако радила. Мало no мали ви- 
дећи како се ради у другим крајевима, видећи je- 
лан од другога v пољопривреди cv се сами усавр- 
шавали a не озго од државе. Од државе се никад 
није у пољопривреди ништа успело. Свака се на- 
ука може да научи, али наука u земљорадњи не 
може да се научи, јер није ту у питању да ми на- 
учимо и како научимо na да онако вечнто и буде. 
Земљорадња je скопчана не од воље земљорадни- 
ка, не само од његовог рада, него je скопчана са 
Бажијом вољом. 

Morao je онај који je измислио    овај   микро- 
(|>он пред којим ми сад говоримо, измислиги и на- 
уком усавршити да се преноси    говор са једнога 
краја света на други, да то буде све no истом за- 
кону  o електрицитету" и утврдиги  сталну његову 
употребу, али пољопривреда, односно наука o по- 
љопривреди није могла прецизно утврдити којом 
дуГитом  земљу треба узорати, каквим  семеном и 
којом  количином  no јслном  истом  простору зем- 
.hiiiina засејато, na ла принос сваке годинс буде 
један и исти и no количини и no квалитету, да се 
иаучно утврдн и да то као   стални    закон    вауке 

. остане утврђено колико земља треба да да. To не 
може да буде јер то не зависи од roni, него зависи 
од Бога хоће ли бити сушна или кишна    година. 
Господо,    upoui.ic године радили cv сел.ацм исто 
онако као што су радили и ове године. Нису они 
ono године радили боље a прошле године хрђави- 
је, обе су године радили на  једаи и исти начин, a 
принос je био толики арошле годиие да се je хте- 
ло поскапати од глади, a ове године има и за из- 
воз. To није постигнуто каквом науком, него Бо- 
жнјом  вол>ом   како би  ми  сел.аци  рекли.     I 1олјО- 
привреда зависи од године.    Када ja то пзлажем 
нећу да кажсм тиме да не треба ништа радити na 
научном иољу у полЈопривреди. Науку треба уса- 
вршавати и радити на томе да се у пољопривреди 
и на научном пољу што више постигне, али нажа- 
лост на томе се слабо ради. Ми ммамо као нека- 
кву везу између владе и сељака, односно Врхов- 
не   државне   управе   и   сељака,   среске   економе. 
Имамо и среске ветеринаре. To ćy људи од Мини- 
старства  пољопривреде    делегираки као  некакви 
KOJU треба да помажу   земљораднику   и   његовој 
мол.опривреди. AKO  посматрамо рад среских  еко- 
нома ништа они не помажу пољопривреди, они су 
оопчип чиновници ii њихова Л функција сва све- 
i.i im  io да гтрикупљају статистичке   податке, да 
напишу oiiimimii писмо и питају колихо има засе- 
јане iionpiimiu' и којом културом.   lio гомо писму, 
oimmim-isii деловођа t';^1 процени и пошал>е еконо- 
м\', a onaj сабере све добивене   цифре и пошаље 
Мштстарству пољопривреде. II ко зна да ли су ти 
иодатци    тачни, on ни  го незна.    Друта    његова 
сврха јесте ако дође какво семе од Munm гарош;! 
u/m   баиовине,   или ако дође храна \ крајеве где 
иома довољно хране да изда храну народу. To je 
ц.огон nocao. A како га он врши? Врши ra на nap 
гијски начин. Даје га својим пој гчкцм пријате 
љима. llamii су чиновници данас присталице сваке 
владе, такав je систем владавине.   Економ je у ие 
сто народни \4IIHM., gamo адмвнистративш чинов- 
ник, a.'in аоред rora он врши и агитацију за вла- 
lajvliv партију. 

iln иотерниари не дају, господо, ВИШТа. Вете- 
ринар седи v среском месту и од општина прибира 
податке писменим путем, o кретању   заразних бо- 

ГИ  ма СТОЦИ  \    ХОТИЧНОМ  СрвЗу.     11.см\   општине 

писменим путем достављају има ли у општини за- 
разних болости, a он шаље даље својим претпо- 
отављеним властима. i ia томе со завршава његова 
улога. Ме1)утим, он ништа не предузима да спречн 
болост, ако je у некој општини има, na ако и оде 
ко од грађана к њему, да се пожали и да тражи 
помоћ он слегне раменима и каже, немам кредита. 
Тако, господо, као што вам je познато, последњих 
иеколико година влада свињска куга, која сатире 
свиње и људи због тога погубили су огромне ка- 
иитале. После многобројних запомагања за помоћ, 
on се некад појави у селу и пелцује свиње, али 
само у једном ограниченом броју. Дође усело и 
три до четири домаћина користе се њоговнм дола- 
ском, a кад други затражи, он им каже, нема серу- 
ма и на томе се сврши, a свиње цркавају и даље a 
on v срезу седи изговарајући се: немам серума. 
ETO, такав je рад наших економа и ветеринара. Ти 
школованиљуди који су делегирани селу да му 
пом: i II\ за његов напредак може се pehu ништа no 
радо. Ha raj начин, господо, ja сматрам да се у на- 
iiioj земл>и no унапређује сеоска пољопривреда, a 
\ колико оо ona унапређује и усавршава, она се 
\ оавршава, ако сељак запне, и ако Bor да, и то je 
јодипп папродак. 

Господо, ja hy сада да пређем на нека изла- 
гап.а г. Mnnncipa n да кажем, да ли оо ми можемо 
задовољити са тим излагањима, која je он овде 
дао. 

Г. Министар je хвалио подизање силоса. Сва- 
како корисна ствар, али није нам казао, где he ги 
силоси бити подигнути и у којим крајевима, да ли 
he ти силосп бити распоређени на вишс места у 
pašnim крајввима наше земље пли ће сви бити 
подигнути само у Баиату. Ja ценим и поштујем 
Банат, али сматрам да ове силосе треба распо- 
редитн и na друге крајеве. Г. Министар нијо нам 
рокао како Ке се експлоатисати ови оилоси и којим 
путем. Како Ке у њих лоносити сељак храну. Xohe 
лн само трговац тамо храну доносити коју од 
сељака купи или he сељаци доносити непосредно 
своју храну у силос и na њу повлачити кредит, то 
није iimina казао и мени се чини да he се овим 
силосима крристити једино Банатски јсвреји. 

Господо, Мииистар каже: Ево још један на- 
иродак за нашег земљорадника, створили смо му 
земљорадничку комору. Ето једне установе, која 
he се мало више бринути o сељаку. Ja сам про- 
читао гу уредбу o коморама, и мени на први no- 
глед нзгледа да je већ унапред промашев цилј и 
да he од свега тога остати као најважнија одредб,! 
за напредак сељака onaj установљени овом уред- 
оом коморски прирез. Сељак he no томе прирезу 
познавати своју комору и no ничему другоме. 
Састав коиоре такав he бити да сељак од ње nehe 
видети никакве часне и да he му од ње остати 
само коморски прирез. 

Господо, ;i i се чтело фактички донети Закон 
o пол>опривредним коморама за добро села и се- 
л>ака, raj би закон ono предат Иа^родној скупштиин 
да ra ona допесе. Ja жалим, mro Влада доноси 
уредбе са закоиоком снагом и кад треба и кад не 
греба. n зашто треба и зашто ne треба. Доио 
Уредбу n пол.опрпиролппм коморама na je прогла- 
сити за Закон, није оила никаква потреба, јер то 
miic било  голико журно и актуслно да се je м«1- 
раЛО    loiioomil   na   i:pai   na   noc. 

.\   Крал>евини    Југосланији    постоји    Народна 
скупштина за коју се каже да je вечито на окупу 
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иако имјс, na je тај :-5;iK()ii O пољопривредним ко- 
морама требало изнети на решење пред Скупшти- 
ну, да MU сви дамо своје мисли, да унвсемо своје 
ocehaje и искуство из практичмог живота и све, 
mro би т\ гребало, na да онда имамо такве земл.о- 
радничке коморе, које бл могле сељаку нешто да 
гшмопну, a не да се рад тих комора заврши са 
KOMopok«M прирезом. 

Такав je Ono случај и са Уредбом за разду- 
жење земљорадника, Влада je сама радила ту 
Уредбу иа ето сада мора да предлаже њезине 
измене. МеђутИм да je Влада изнела ту Уредбу 
пред Народну скупштину, и да je Скупштина o 
томе решавала, друкчије би ствар стајала са том 
Уредбом. A овако још Уредба нијс у мримени mi 
ступила иа спагу, a веК joj се сад померају роковн. 
Зашто? Зато, mro су je писали људи, који нису 
познавали ни село ни сел.ака, нити су промислили, 
како lie се моћи применити, na су оставили кратке 
рокове, у којима није могло ништа да се уради, 
па се сад зато пражи помирење« (Сретеи Кузељевић: 
Море, Bojo, главно да ми сељаци више ништа не 
плаћамо!) 

Али опет и у овом предлогу за измене рокова 
опет се појављује погрешка од стране Владе јер се 
не тражи промена једпога врло важног рока, који 
ie погрешно Уредбом предвиђен, a ro je рок прве 
отплате Taj рок no Уредби je 15 новембар 1536 
гол Taj рок je прошао, a ниједан завод, и ниједна 
задоуга na ни Аграрна банка није свршила ниједап 
обрачун и нема изгледа да he се то скоро свршити. 
И тако ће се десити да he дужници једновремоно 
и v једном момепгу имати, тј. бити дужни да no- 
ложе две или три отплате; a omi TO nehe моћи да 

" Ja мислим да кад Краљевска влада већ подно- 
си амандман за померање рокова, да je требало 
померити и овај рок тако да он буде на јесен, кад 
се буду извршивали сви обрачуни, те да би се 
онда могло приступити и редовном извршивању 
Уоедбе када и сељак може бити у могуКности да 

•нешто новаца снреми. Ja сам се изјаснио неколико 
nvra до сада o тој Уредби и казао да овом Уред- 
лом сељаку није ништа поможено. Зашто? Зато 
mro није извршеио брисање трошкова који су и 
поиватна лица и банке пагомилале својим дужни- 
има затим што се рачуна каматна стопа и на суму 

Koia je избрисапа и пајзад што дужници Аграрне 
банке неће осетити апсолутно пикакво смањење, 
iep je смањење предви1)епо свега 25% и to ако 
банка xohe ona he то смањење извршиж a ако неће 
не мора Ma и ако га изврши оно he бити у тако 
минималпом износу тако да се то у књижпци 
лужниковој Hehe im осетити, јер су то велика за- 
лужења од преко 20.000, 25.000 дин. a има их која 
иду и na стотину хил>ада динара na кад се дода 
неплаћена до сад камата, дуг he бити Beh« a не 
м iibn. (Један глас: Тако je, Hojo). 

Господо г. Министар Je изјавио да се сејање 
■neheone pene мора ограничити само на онолико 
1плико фабрике mehepa буду могле прерадити и 
,,  колико one буду дале дозволу. Ja мислим да 

' уу наше Министарство, које je дужно да се стара 
o no'i.cKoi производп.и, није дало пикакве резул- 
^^re Тпебало je смашити цепе шећеру и онда би 
ге двоструко добило; mehep би се више трошио a 
ппжава би у самој потрошњи mehepa добила mune 
a земљорадник би сејао више шећерне репе u виШе 
би   се  користио.  Ме1,утим у  погледу  cejaiba   ше- 

hepne pene и у погледу спабдевања иарода mehe- 
ром дотерао je картел mehepnHx фабрика до тога 
да он то двоструко искоришЈпује, прво ncKopumliv- 
је сељака јер прописује цену no којој he да купи 
репу, и друго Hci<opiinihyje широке потрошачке 
масе продајуГт mehep no внсокој цени. I la овај 
начин фабрике mehepa добивају потпуну експлоа- 
тацију а,о св »joj всл>и и за купошпп- шећерне реле 
и за продају mehepa. 

Господо, r. Минпстар je o задругарству врло 
мало говорио. On je само казао да je Вдада no- 
могла задругарство: санирала je једап савез, caim 
рала je други савез итд. Али нитта oimmpnnje и 
идеолошки o нашем задругарству нисмо чулп од 
њега. Ja сматрам да je ова Влада нашем задру- 
i арству врло мало пажње поклонила. Е сад, ГО- 
сподо, зашто je то? Зна се зашто? He жели се да 
се задругарство развија, a, господо, наше je задру- 
гарство у тешким приликама. Наше задругарство 
преживљује тешке дане, и то прво зато што га je 
криза урнисала, јер криза je допела како свима 
другим установама и свима редовпма великт по- 
тресе, криза je тако исто донела велике потресе 
и нашем задругарству. И бацање малих мрвица 
да задругарство од тих малих мрвица живи то je 
само толико мало тек колико да задругарство са- 
свим не угине, али ono нема напретка. Сад долази 
још једна ствар која руши наше задругарство. У 
паше задругарство се увукло партизанство и сада 
то. партизанство, обучено у разне савезе, ствара 
своје задруге само да би партијски во1)а био вођа 
тога задругарства. (Одобравање). Задружни закОн 
иовлачи се, господо, у Скупштипи голико дуго 
времена али се не доноси. Зашто се не доносп ? 
Има разлога, јер овај Закон овакав какав je пред- 
ложен, он баш жели да санкционише то партп- 
занско разривање и рушење задругарства. Ми има- 
мо, господо, и дивљих савеза и дивљих задруга, 
имамо савеза који не подлежу ничијој контроли, 
имамо савеза који нико и никада не прегледа. 

Њих не прегледа ни Министарство пољопри- 
вреде нити који други савез има право да се меша. 
Ja морам да изнесем неколико таквих случајева 
који су ми достављени и сматрам за дужност да 
их изнесем за то да г. Министар чује, па ако сма- 
тра за потребно нека он изврши контролу над тим 
самозваним савезима. Савез г. Љотића никад није 
прегледан. Никоме пије он дозволио контролу, a 
говорило се много o томе савезу. Говорило се да 
се узимају од задруга чланица тога Савеза услу- 
жне менице и да се оне шаљу некуда и увек je за- 
друга у опасности да плати ту меницу, a Задруга 
пије добила на ту меницу ни пет napa. Ha тај на- 
чин се задруга учи неправилности још у почетку 
својег рада. To није задругарски nocao, то je од- 
мах трговачки nocao. Кажу да je народни посла- 
ник и члан странке J. P. 3. г. Бранко ТодоровиГ. 
основао један савез задруга у Вардарској банови- 
пи са циљем да набавља испаше, да je on добио 
за овај Савез од Министарства пољопривреде све 
државне пашњаке у тој бановини под закуп no 
минималној цени, али да те испаше које je за За- 
друге добио, on HCKopHmhyje лично за себе, a да 
Задруга уопште и пема. Ja мислим да задругарство 
не сме да се HCKopnmhyje у личну трговмпу, јер 
ако се задругарство овако, искории^ује и под ви- 
дом задругарства врше недозвољене радње за 1ли- 
чну добит онда he такав рад задругарство да у- 
пропасти. У задругарсгву се мора поставити ред, 
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такав да иарол ocem да je ту заиста правнлан рад 
и да он смо поверити и себе и своју имовину sa- 
другарству. 

Сад хоћу, господо, да скренем пажњу r. Ми- 
нисгру na доиаћичке школе. Наш женски сељачки 
свег нијмање je културно образован. I lame дома- 
ћице на селу доста су заосгале. Ту je потребна на- 
ука. Ту се може наука у пуној мери применити, 
која Ке iiac маучиги каки Кемо уредити живот у 
нашој кући, како lie се искористити оно PITO пам 
je Биг даи. Потребно je иоучити нашу женску че- 
љад. Љима наука до сад није дала нишга. Она су 
(ч lan.i.fna да раде онако како су од својих мајкн 
научила. Доиаћнчке школе имају успеха, али nama 
Влада сматра да то није важаи Docao. Ja MIKMIIM 
да гу rpeua посвегити веКу пажњу него што je до 
сад чињено. 

()    аграрној    рефОрми    неколико    речи.    Ona 
je била   започега у  иашој   зеиљи,   a.m   није   до- 
вршена.  Како je  кији  Министар долазио увек je 
радио како je хтео. Један je схватио овако, a дру- 
ги Je схватио онако. Л|[)арна рефирма како je ра- 
ђена, рађена je na парче. Давато je земљиипе, na 
je после идузимапо. Дешавалр се да je једно има- 
ње  данас  под аграрном  реформсж,  a  сутра  Hiijt-. 
Дешавало се да je л.удима даваго земљиште, a no- 
сле одузимано. Ja имам једни писмо у рукама које 
тврди да je била одузета земља од манастира Pa- 
ковца, у Срему крд llpina и подељеиа добровоЛ»- 
цпма. Они су се na земљу паселплп rfpe дссег го- 
дина, куће подигли и земљу обрађквали. неки су 
na roj земљи n винофаде подигли, a сад им се ta 
земл.а рдузима n ираКа мапастиру. Од шесет nace- 
л>еника na ииању остало Je п.их чегрпаест a други 
су укЛоњени. Ja ne могу да разумем овакав рад. 
Ги су л.удп сада добили penieii.a да  м()|)ају да се 
селе с тога земл.ншта. Или je раније учпп.епа гре- 
шка у томе ШТО je од манасгира iKupeimio одузе- 
ra земл>а, или je неки утицајни човек код ове Пла- 
де Muco да протекцијом манастпр добије ову зе- 
млју натраг потпуно незамонитим  путем, a да се 
доброврљци збаце.   Људи   немају   сада ппкакмих 
срестава за живот, остају и без HMaiua и без кућа 
н  пезнају к\ла  he. Овакав je рад за сваку осуду. 
Ja тражим од грсподипа Министра да ову ствар 
извиди и miiipami. Ова Влада Егарочито кочи изво- 
litin- ai papne рефојрме. Доказ je за то пФАчевачки 
pm, Koju се ne раздељује никоме. On je подељен у 
велике парцеле, и тако велике издају се под за- 
куп. Закупци великих парцеЛа поделе закупл>ене 
парцеле  na   иање,  na  их   onu  издају другима  im.i 
.uKvn.  Зар je  TO изно^еп.е arpapne ре(|)<)рме? Mu 
смо земл>орадничка земља и не смемо д<!>пустћти 
ла пмамо земљоркднике без .п-мл.е, јер Je i<> M- 
лика ona' n ter за    пстагнак народа. 

Гоаподр   у   namoj   .(емл.п   ;ni.ia.ui   npiipaniraj. 
i.p.iii.i се  (еле, n деобама паследника и задругарр 
uM.i.ninie   се   гмаил.јг.   C'e.i.aK   nmiajf   екопо.мскп 

! lan. lla када iH'li iKviika парцеле \ голикој мерп 
M ur \i(>i\ да остану 3 ДО 4 брага na томе .U'M.I.II 
in I \ чеет II\ ia po дипјица ОД ЉЦХ од.тзе у иарош 
ради .»арадс, пд\ na занат али ни заната нема и 
ta lo отуда цастаје незапослеиосг и ми данас има- 
мо v Свлу читаву rprlinm neiamuvienur сел.ачк()г 
народа. ') гоме се иора водити рачуџа. C jt-'-uie 
СТране пе.јапослепп иарод a с друге стране велпкп 
П.Оведн n :U'M.I.IIIIIIV које imje подел.емо. Ето io je 
слика како ona Влада изводи аграрну реформу. 

Гооподо пародми посланнци, да вас не би 
дал.е замарао пошто je хвала Богу време поодма- 
кло неги нам ево и зора пристиже, Влада наша 
није дала Иародној скупштини да ради када треба 
него сада na врат на нос притисла да добије бу- 
мет н натерала Народну скупштипу да и мимо за- 
кона и мимо Пословника ради и дању и ноћу, да 
оуџет решава један ограннчен број иосланика, ja 
liv завршити говор са изјавом да je политика Ми- 
иисгарсша пол>опривреде р1)ава, да се на селу не 
oceha ништа другот него да je све још rope, na 
селу je све мањи број волова a све већи број крава 
које вуку кола и које се хватају у плуг и чак по- 
чело je n то да један селЈак има једну и други дру- 
iv краву na их хватају заједно и ору за две KVIIO, 
го je доказ да се не напредује него напр-отив да 
се назадује и зато hy г.ккаш против овога Зуџета. 
(Одобравање и пљескање na левмци). 

Potpretsednik Vojko Čvrkić: Ima reč narodni po- 
slanik g. dr. Mirko Košić. (Glasovi: Nije tn!) Pošto 
g. Košić nije prisutan, to se po Poslovniku smatra 
da je odustao od reci. 

ReC ima narodni poslanik g. Milan Badžak. 

Mn.ian Ваџак: Господо народни посланици, 
Краљевока алада r. др. Милана Стојадиновић^ у 
својој niMiiaroj декларацији датој у Народној 
СКупштими 1 jv.ia 1935 године повукла je два глав- 
na момвнта, диа главна обележја. L' једне стране 

шавање заоштренс страсти у земљи, ср^Ннван>е 
(итичких прилика и сре1)иван>е свих односа koje 

су npmn.ir Владе и режими атаии.ш. C друге стра- 
не срс1)нвањи економских и привредних при.тика. 

Прилих км буџетске дебаге у овом нашем Дому 
чппи мп се да je Minu ) neha пажња покмопкна по- 
лттпчпм птап.пма, nei o екончмским, те стога до- 
Зволите MHj горподо пародни посланици, a с обзи- 
ром na краткоћу времена да се данас осврнем сЗмо 
na n.en екОНОМСКИ део. 

Кра i.riu-ка n.ia.ia r. д|). Mn.iana Сгојадиновиђа 
у сиојој декмарацпји рекла je „у економској и (|>II- 
нансијској прлитици наставиКе се последњизј ме- 
сеци ново-започеги правац: на[к>чито старање 'o 

1емљораднмку, равнотежа у државном буџету, чу- 
иап е вредностм народног новца, пбреске повла- 
стиЦе за све слрјеве народне, оживљење целокупне 
мрииредпс радиности птд." 

Краљевска влада нар мжто je подвукла у својрј 
дек/трацпји ciapau.c o .и-мл.прадппку. II збиља, 
ОВО  napan.r  0  пашсм   и   . i. ииширсдппку, НарОЧИТО 
земл>6радн(гку не само да je потребно, већ je n ni 
своме месту. 

Mama je tcM.i.a изразито рпрарна ca преко 
00% рељака-по^опривредника. Основ и геадељ ne- 
ло1<\п11е привредне делатлости и нашег национал- 
nor ooiaivrna у i.iaiuioM nomma n оснива ce na гм^- 
л>опривредној  n сточарској производњи.  Селр  и 
циЈсцрциЈима   су   i.iamm   чипт.ци   namer   eKOHOM 
гк.м naiipcika, Без папрг.пкн села n просвеКеног 
чм.ака ne да ce nn ЗЗМИСЛИТИ mi omu m мапредак 
neiiiKvmic наше iipimpe.u и name економске n Зе- 
маљске оезбедности и keadencHOCTH. 

Нрсма ino\i географском ппложају, климаг- 
CKIIM n чрмпм прпродппм условима nama аемл.а 
ужива г>со6ено поврљнс услове као ретко која 
земља \ Ivnpoim. 111>д нашим поднебљем .wiiena; 
кук\р\л, алпи, iia\i\K, ппрппач, дуван, лпмуп, ма- 
c.imia, ihiMopam.i.i, грож!^, кссте«, бадем-Д^ВО naj- 
разноврснијих  врста  и    i.   д.  Без мало mi Једаа 
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земл.а није од природе гако обилно обдарена као 
nama где ca малим изузетком успевају врло успе- 
iiiHO најразлнчитије културс na делом и тропске. 
Не мање лоше стање видимо и у сточарској иро- 
изводњи. Код нас се успешно raje коњи, где имамо 
нониус и липицанср, две pače светског гласа. Затим 
брдски Гшсански „токмак" ч\всн са своје издр- 
жљивосги, жилавости дурашности и отпориости, 
mro га 41-гни незаменл.ивим за потребе извесне 
служое v зсмаљској одбрани поред енглеског пу- 
ИбЈфвњака и полукрлњака и т. д. У свињарству 
пмамо нашу шумадинку и монголицу, свињу свет- 
ског гласа, због своје необично развије-не особиие 
производње, одличне сланине и масти у највећем 
проценту. У говедарству, порсд неколико страних 
paca K'-jc одлично успевају имамо и својих дома- 
ћих сојева одличних приврсдннчких полобности 
на чијем се усавршавању мора озбиљно радити. У 
овчарс-п', козарству и живииарству и ту смо ra- 
Кође обилно обдарени. Ha послетку поред пред- 
њих врста стоке, сточарство броји још и магарцс. 
мазге, биволе na и камиле. 

У изразито arpapnoj зсмл,и кап mro je наша 
карактеристика наше пол*остривреде и пољопри- 
воедиих газдинстава јесте ситно поседништво. Kao 
ситно поседничка, већи део наших газдинстава 
одликује се и разноликошћу култура, где су биљ- 
на и сточна производња тесно везане једна с дру- 
гом и где једна другу условл.ава. 

У једној тако изразито аграрној сељачкој 
земл>и cacii.MM je разумљиво MITO je данашња Влада 
г. др- Стојадиновића својим доласкрм на челу др- 
жаве своју прву и највећу пажњу управила првен- 
ствено привредним питањима, a посебице питан.има 
агра-рне политике и нашег сељаштва. У томе правиу 
рише него и једна друга влада, Влада др. Стоја- 
циновића показала je највећу активтост, ужурбан 
рад, чији позитивн« резултати нису изосталп. 

I laiioMiin.viiii овде најзначајније и врло важне 
моменте општег привредног програма данашње 
ЈЗлаае, o којима je TOKOM ове опилне и документо- 
ване буџетске дебате било довољно речи, допусти- 
те ми, господо посланици, да сс ограничим на рад 
самог' Министарства пољопривреде чијп je буџет 
данас на дневном реду. 

Г1ос;к' два далекосежна и врло значајна зако- 
на: б раздужењу земљорадника и пољопривредних 
комора, којпма je с једне стране питап.с сељачких 
пугова упућено v завршну фазу, те следственс томе 
пешено je и питање даљег кредитиЈЈања сеЉака и 
пољопривреде, и с друге стране остварена давнат- 
I,,-I жел.а нашега села и земљорадника да сс орга- 
n'iivjr у своје сопствене професионалне ориганиза- 
ије које he у будућности прстставл^атЛ врло важ- 

HĆ факторс viiaiipcIiiMi.a и поднзања села ^и пољо- 
привреде      "после ова два закона нашој привреди 

' ареии су мопи тсмел,и и датс повс лепшс дале- 
косежиије  перспективе  будућег  проспсритета. 

За отм je, a у жељи да се јсдиом дође дс 
једн«)!- програмског и систематског рада na уна- 
'u'hcii.v бил.не и сточне произв vui.r одржан низ 
Јрло карисних конференцијз које су ималс за циљ 

■ i расветле многа важна miran.a и да се створи 
Један утврНен програм рада no свима питан.има 
о&сора Mmiiu-rapcrna пољопривреде. II aeti одмах и 
L-o ca врло скром«им, да не кажемр мИзерно ма- 
им буџетским средствима, видимо да дапашња 

Клада посгупно приступа преко свог Министра 
пољоприиродо решавању једног no једног питања. 

Пигање житних силоса je једно врло значајно 
питање и оно je peui'eho. Harnoj житарској про- 
изводњи и уновчавању жита ударени cv нови те- 
мељи. Сељак неће имати вишс потребе да своје 
жито продајс у невреме и no ниским ценама. Путем 
задружне организованости Њему he се дати могућ- 
носг ne само знатно повбљнијег уновчавања, већ 
и да сву добиг он сам добија. Решењем овога пи- 
тања у вези са решењсм питања производње и 
растурања селекционисаног семена у народ само у 
овој години раздељено je у Вардарској и Дунав- 
Ској бановини преко два милиона килограма се- 
кмчционисане озиме пшенице, која je всћ засејана. 
Квалитет жита за извоз знатно he се побољшати a 
с тим олакша]\е се и прођа и пласиран.е иашег жи- 
та на иностранпм тржиштима. 

Установл^ењем воћарског пнститута, односно 
опитне BohapcKe станице у Горажди, те огледне 
станице за јужне културе v Стоцу крај Бара, затим 
приступању подизања читаве мпежс сушница ви- 
димо да je и воћарској a спепијално шљиварској 
пнлустрији посвећена довољна пажња. 

Постипнутим споразумом ii3Met)y Министар- 
ства пољопривреде и Министарства финансија no 
гтитању што рационалнијег HCKopnmhaBaHja нашег 
naJBeher државног добра Беље са Тополицом ре- 
шено je и питање производње селекционог сеиена 
и одличне стоке за приплод за раздавање у народ. 
Пд коликог je значаја ово питаЉе није потребно 
нарочито исгицати кад се има на уму да се успе- 
nma селекција биља и стоке и њихово размножа- 
вање не да ни замислити ако се селекција и раз- 
миожавање не изведе na огромним површпнама, 
односно ma врло великом броју стокс. Државно 
имање Бел^е са свима својим садањим мртвим и 
живим инвентаром и са CBojii\ преко 100.000 хск- 
tapa зсмЛ)Ишта' најидсалнијс je мссто за један ова- 
ко опсежан и обимаи рад. ГТожеллш je да се ово 
имањс врсмспом сасвшм препусти pecopv Мини- 
сгарства Пољшривреде које ie пајкомпетентније 
његово рационално и успешно искоришћавање за 
земаљске потребе биљне и сточис производње. 
Бсз нарочитих и великих инвестиција оно пружа 
највећс могућности за стварање многобројних та- 
ко потрсбнпх пнститупија за подизање наше по- 
љопривреде и сточпрства. 

УстановлЈавањсм и другог ветерпнарског фа- 
култета у земљр, нашој je земљи осигурап дово- 
л.ан број тако потребног кадра стручних људи за 
чување здравља и лсчсм,с нате сгоке. Пожељно je 
да у скорој Г)ул\1'Поп11 видпмо и стриктну приме- ■ 
ну Закона o унапређсп.у стомарства. A нарочито' 
one одрелпс, која говори n даван.у серума, вак- 
пина и лекова за стоку сточарима no цени кошта- 
и.a. Јсфтнним мсдикамептима v иашем сточарству 
птклотк) пп се iMaimu камс-м спотипања и свако- 
годитп.е on Се патом гсм.аку спасли тстки милно- 
ini, који се данас приносе na жртиснмк псумитне 
косс \ гим.аван.а стокс и живинс. Акп сс, поред 
прсдп.сг, потпомогпс и гточарско задругарство 
којс, да би отклопило CVIUIIIU' CK\\W држаипу игге- 
рипарску службу, улвод^ само enojv COIICTBCIIV B'e- 
терипарску службу, нашем сточарству заиста би се 
врло мпого помогло. 

Ствараи.ем овчарског ипсгптута који већ TO- 
KOM ове године треба да отпбчне са својнм кори- 
сним радом, те предвиђеном повом позицијом од 
два милиопа динара v цИљу подизања овчарггиа, 
први пут no рату овој важној грани сточарства и 

14()* 
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земаљске одбранс поклоњена je заслужона пажња. 
Стварањем бројних селекционих овчарских стаии- 
ца, тс потпомагањем развоја овчарског задругар- 
ства, овчарстви he у скорој будућности осетити 
осетан напредак. Од коликог je значаја рад на по- 
дизању овчарства није потребно нарочито докази- 
вати, кад се зна колику улогу има вуна за земаљ- 
ску одбрану ii кад сс зна да Je овца пратиоц и чс- 
сто једина стока сиромашног сељака натих пасив- 
них крајева. Са унапређењем нашег сопственог 
овчарства и са поправком квалитета вуне за по- 
требе наше индустрије спречићс сс и не мали од- 
лив здраве валуте у иностранство за свакогоди- 
шњи увоз огромних количина вуне бољих ква- 
литета. 

Коњарству, које аоред великог значаја no са- 
му пољопривреду, има и особен значај no земал;- 
ску одбрану, вндимо да \с ;ianaiiin>:i Влада покло- 
ппла врло интензивну пажњу. Рад v овом правцу 
далеко je од тога да je постигао жслзене резулта- 
те, јер од 1.550.776 коња колико je било пре рата 
данас нмамо 1,200.000 комада. Први пут после рата 
в.идимо, да се енсргично стало на пут несметаном 
извозу најбољих грла за приплод у иностранство. 
Поред реорганизације постојећих ергела, и њихо- 
вом оспрсобљавању за будућу што јачу и интен- 
зивнију продукцију пепинијерског грла (крбила и 
пастува) за приплод први пут после рата обраћена 
je озбиљна пажња народном коњарству. Потписи- 
вањем најбољих народних кобила за приплод, те 
раздбљивањем награда мајмстакнутијим сточари- 
ма дат je нов и врло !ак импулс знатно интензив- 
ммјем гајеп.у Koiba. Импортом 14 одличних хла- 
дмокрвних пастува учињено je да се овај сој коња 
знатно побољша, да ее освежи крв и подигпе воља 
за што интензивтШЈИМ rajeHiCM коња тежега типа 
у машим северним крпјеипм.ч. Откупљивањем мај- 
бол.их грла sa приплод од народа нарочито у брд- 
ским нашим крајевима, потстакнут je интерес СТО- 
чара тих крајева за јачим одгајивањем нашег од- 
личног брдског коња званог „токмак" тако кори- 
сног IH> иатх- земаљску од(Јрану и name земад>с)со 
сточарство. Ha селекцнји и побољшању овог тако 
значајног roja коња обраћена je пажња већ пре 
неколпко година када je у Севојни код Сарајева 
оеппиапа и јсдпа специјална стаипца за селекцију 
n размможавање сжог соја кон>а. 

Редовмим ЛИЦенцирандо мушких грла, те сва- 
когодихшђим тсупљивањем и раздеобаиа у народ 
великог броја бикова за приплод говедарсгву се 
поклања осооена пажња. C једне стране овом ме- 
рои, a с друге приређивањем малих оокалних се- 
оскмх изложаба и премирања задружне стоке у 
вези са обилним помоћима, које je данашња Влада 
гоком последње две године пружала задружним 
органиаацијама крд импортираиЈа знатнот броја 
одличме стоке -ta приплод «3 Швајцарске, видимо 
la Hanu говедарствс) чапредује како v ралита- 
IMHIIOM, тако и у киаиттлтиииом погледу. Метипа 
\ овом правцу претстоји jom врло ислики и on- 
сежам рад, Међутим, колики je интерес пашмх no- 
л>опривредника м болким говедарством најбол»€ 
нам нлуструје чињеница дв су приватници и при- 
ватне организације плаћали за поједина импорти- 
рана грла 10, 15 na н 20.000 динара no једном грлу. 

A.iii говедарству се mije поклањала пажња са- 
Nl11 i'.i те стране. Иако истинђ нешто доцкан, први 
m i посде дпе деценије no рату, званично je no- 
клоњена пажња и нашим домаћим сојевима рове- 

ди. У ту сврху, a прсма донетим закл^учцима кон- 
ференције за унапреНен.е говедарства, оеноване 
су говедарске селекцијске станице за селекцију 
домаћих сојева говеди и то: у Битољу, Приштини, 
Пећи, Бутмиру, Ливпу, Севојни и Душановцу крај 
Скопл^а. И само после годину дана рада ових ста- 
пица видимо задовољавајуће резултате и ускоро 
можемо очокивати да ће ове станице сваке године 
лиферовати већи број одличног материјала за 
приплод који ће несумњиво допринети побољша- 
њу наше домаће буше. 

Обилпим помоћима сточарским савезима у 
циљу увођења v живот западног књиговодства, те 
извбђења прсмиран>а и селекција задружне стоке, 
сточарска политика no први пут после рата улази 
v фазу једног програмског и систематског плаи- 
ског рада. Овај he се рад jom више активирати 
установљењем државних матичних књига, v коју 
je сврху наше скромно Министарство полјопри- 
вреде предвидсло ioin скромнију CBOTV за нарелт' 
годииу m свега 150.000 динара. Поже.тнно je да се 
v всзи са установљењем државних матичних књига 
образује при Министарству пољопривреде један 
посебан Сточарски гавез од државних и бановин- 
ских стручњака као и претставника већих сточар- 
еких савеза, који би на својим свакогодитњим 
марговеким састанцима, дакле увек пре ступања 
новог бууета \'тпр1)Ивао програм рада за текућу 
годину и регаавао сва актуелна питања у вези са 
програмским радом на vnaupcliciuv сточарства 
Морам нагласити да организовапа производња и 
систоматски рад in подизању сточарства не може 
се ни замислиги без. успостављања једног изве- 
сног реда и без воНења матичног књиговодства. 
Установљењем матичних књига поди сс тачна еви- 
денција рађања и порекла стоке и кад се томе 
дода jom и прсмирап.е стоке, како би се у матичне 
кн.шч- поред родословља уносиле и оцене и за по- 
једина грла, даје се могућност да се издвајају нај- 
одличнија грла за приплод и да се она mro луже 
и mro рационалшје искоришћују, што до сад није 
ono случај. 

Живинврсгву, тој врло важној ситној грани 
сточарства, која у извозном билансу стално и 
сваке године посл« рата долази, после дрв^рске ин- 

грије и го своје прво место испред свих оста- 
.1114 грана сточарства чврсто држи, дата je прва 
државна селекциона живлнарска станица у Кара- 
hopin'iiN. Поред специјаЈ х банавинских исивинар- 
ских станица у Високом крај Сарајева и у Нишу, 
те III>II пољопривредним игколама, пожељно je да 
се број тих станица још више увећа, a да се по- 
Miim.i.a u na оонивање једне посебне живинарске 
IIIKO.U', која on пружила поиребно знање нз oee 
тако значајне гране сточарске производње, Наро- 
чту пажњу требало би посветити задружним ор- 
ганизацијама у цилуу организовања производње уз 
упоредну организацију уновчавања и пласирања 
живкне n живинарских производа. Садањим буџе- 
том предаиђеиа овота од 150.000 динара за ггоди- 
зање жпнпнајјпиа голико je мала, да he се једва 
десети део од тредзиНеног програма моћи да нз- 
веде. Д.ти да on настојаша на унапређењу сеоског 
земал^ског живинарства уродила mro бољм успе- 
хо.м, м јжслјНО je да се првенствена пажња поклони 
подизању хигијенских живинарника на селу, којн 
претстављају пре 1услов за сваки рационалнијл рад 
у живмнарству! 
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Скромна предвиђена буџетска свота цигло од 
l.io.noo дннара за подизање пчсларсгва омогућиће 
бар толико, да сс у нарпд убаци што већи број 
кошница са покретним саћем што he несумл.иво 
допринети да наш ситни човек, сељак, радник и 
чииовник од екстензивног слабо рентабилног пче- 
ларства пређе na интезивно рационално и корисно 
пчеларење. Ови he у толико лакшс успети, ако се 
поред тога поклони neha пажња и noMoh пчелар- 
ским приватним организацијама. 

Рибарство he доношењем једииственог закона 
за целу земл.у без сваке сумње yhH у нсшу фазу 
програмског рада, од чега he видети користи наш 
иначе сиромашни рибарски свст. 

Напослетку решењем питања свиларства, те 
'индусгријализацијом државних фабрика свиле за- 
^ставиће се огромав увоз свилених тканина зашто 
cv у иностранство свакогодишње одлазиле огром- 
не суме здраве валуте из наше земље a свиларству 
чати нов полет. 

Како наше сточарство, поред tora, што и у 
врло знатној мсри служи и земаллкој одбрааги, за- 
viiiMa једно веома видно место у нашој национал- 
ној економијл, оно претставља такођер једно 
огромно врело namer националног богатсгва. Од 
ОКо 50 милијарди динара, колико се цени да износи 
наше национално богатство, на сточарство и сто- 
чапску производњу отпада више од једне петине 
иш око 10 милијарди динара. Сточарство je, према 
томе један важан и значајан чинилац нашег при- 
ипедног живота. Кад се уз то узме у обзир и значај 
сточарства no земаљску одбрану, тс тесну узрочпу 
.,,. .v сточарства са ратарством, r.ie напредно сто- 
чарство условлзава напредно ратарство и обратно, 
онда je сасвим разумљиво mro се подизању сто- 
чарства иора поклањати посебна пажња и брига. 

Законом o унатфеђењу сгочарства видимо, да 
се v главиоме сва званична настојања у циљу уна- 
поећеша сточарства ослањају na приватну иници- 
јативу Д1'У1'им речима, земаљско унапређење сто- 
чарства у главном има да иде преко приватних 
сточарских организација. Све звзничне мере које 

предузимају, најрациноналније he се извести 
ако постоји тесна сарадња приватне и званичне 
иницијативе. Подизањс земаљског сточарства 
условљено je опттпм заједничким мсрама, т. ј. 
^Хганизованом производњом, што je једино могу- 

'. провости путем сточарског задругарЛча и сто- 
Јаоских организација. Ова чињеиица посебно je 
жггакнута Законом <> унапређењу сточарства и ми 
можсмо само поздравити одлично разумевање да- 
нашње Владе, a нарочито њеког Мимиспра пољо- 
г-иврете г Станковића, штотолику пажњу поклања 

'.„ситалко сточарском задругарству. Важност сто- 
цаооко! 1адругарства no унатфеђење сточарства 
'^.1 собом je истакнута и обележена у народу 
поошлогодитњим малим сеоским изложбицама и 
„оемирашима задружне стоке -^ напомињемо, да 
će авај посао једино у Дравској 6ammmm систе- 
матски проводио. 

Овим смотрама задружне стоке поред селек- 
„нје одабирања стоке за приплод, пружања струч- 
них корисних поука народу, постављен je један 
rtOB правац, правац програмског, организованог и 
гистематског рада na пољу подизап.а земал.ског 
сточарства. По први пут од после рата поведена 
Je озбиљна брига и контрола скупоцене импорти- 
оане одличне стоке за приплод и њиховог no- 
Јомства.  Задружним  путем уз  recnv  сарадњу са 

Министарством пољопривреде и банских управа 
приступљено je програмском и систематском раду, 
иовело се рачуна o сваком добром грлу за при- 
плод, a деобом награда на лицу места одличним 
сточарима и јавним похвалама успешног рада, дат 
je нов полет сточарском задругарству. 

Ранијом праксом раздавањем мушких iipn- 
плодних грла за приплод у народ, без обзира да 
ли he грло aohii у задругу или у приватне руке,- 
видело се да се није подтигао жељени успех. Mno- 
га врло скупоцена грла често су пропадала, и после 
годину дана држања, a да од себе нису оставила 
ни једну десетину потомака. Пракса скупа и са 
никаквим или безначајним резултатима. Задружним 
радом напротив сва скупоцена грла се искорииЉа- 
вају до максимума и резултати коришЈтења нису 
појединачни, него општи и заједнички. У сточар- 
ској производњи види се један систематски. озбп- 
љан и смишљен програмски рад. Задружним дела- 
њем успоставља се један извесан рел и организо- 
ваност произволње. Успех овога рада није изо- 
стао. што нам најбоље показују велике сточарске 
изложбе у Новом Саду, Млаленовцу, Загребу и 
другим' местима. Из године у годину на овим се 
изложбама видно oceha успешно деловање и зиа- 
чај организоване производње путем еточарског 
задругарства. 

МеНутим. нека ми je дозвољено да порел пред- 
њег учиним и једну врло важну примедбу. Врло je 
лепо, похвално и корисно, што у последтс врем€ 
видимо нагли пораст сточарских залруга. Али уко- 
лико je с једне стране пораст сточарских задруга 
користан, утолико je с друге стране за жаљење 
појава великога броја Савеза сточарских залруга! 
A ево зашто. Познато je да je наша агрономска 
струка млада Она као таква оскудева не само v 
агрономима, Beh нарочито у агрономима сточар- 
ским специјалистима, према томе ната агрономска 
струке нема довољан број стручњака ни за јед m 
честити већи сточарски савез, a камо ли за неких 
близу лесетак савеза колико их има само у Ду- 
навској бановини. Овом цепкању и слабљењу сто- 
чарског залругарства треба јелном енсргично ста- 
ти на пут, то захтевају интереси земаљског опппсг 
сточарства. Груписање свих сточарских залруга у 
један велики моћни сточарски сазев не само ла би 
сс знатно смањиле режије, већ би се и створппа 
знатна Beha MoryhHOCT интензипнијег и бол.ег pa, m 

Напослетку, пожељно je да Министарство no- 
литривреде и банске управе постојеЈшм јаким 
сточарским савезима осигурају стручну радну сна- 
гу на тај начин, што би од својих стручњака деле- 
гирала потребан број својих чиновника на рад у 
поједине сточарске савезе. Али подвлачим само у 
Bche и искл^учиво чисте сточарске савезе. To би 
у још већој мери омогућило да бановине и Ми- 
нистарство успешно проводе свој програм поди- 
зања земаљеког сточарства To би дало могућност 
и још TeuiHjOj корисној саради^и приватне и зва- 
ничне инкцијативе на једном истом пољу -- орга- 
низације производњс и подизан-.а народног сто- 
чарства. У осталом ову сарадњу предви1)а и Закон 
0 унапрсђењу сточарства, који једном својом од- 
рсдбом предвиђа да je држава дужпа да сточар- 
ском задругарству пружи потребну суручну рвдну 
снагу. Да je ово посвс омравдано ne треба даљих 
доказа, до да у свима иаиредним сточарским 
зсмљама оваква пракса Beh давно постоји. 
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C друге странс Министарство пољопривреде 
и бановине, и ако са скромним средствима греба 
да настану, да се при постојећим школама држав- 
иим и самоуправним установама и имањима засну- 
ју, односно организују и реорганизују сточарске 
селекцијске станице. Успоставити што чешћи и 
тешњи контакт једних са другима. Избацити из 
праксе да се са државних и бановинских имања и 
установа ггродаје само оно, што je шкартирано, 
ncli путем јавног надметања само оно што je нај- 
боље и најкласније за приплод. 

Кад се узме у обзир све напред изнешено и 
кад се томе дода да сточарство служи као врло 
Нациоиална прерађивачка индустрија за многе 
биљпе пр{1изводње у знатно скупоценије произво- 
де као што je: месо, млеко, вуна, кожа, маст, сла- 
imiia итд., онда je сасвим разумљиво што je за 
viianpcljCibc сточарства потребан један плански и 
спстсматски рад. Како je сточарство условЛјСио и 
IU'IKIM просвећенбшћу самога, сточара, то би у на- 
род трсбало што чешће слати сточарскс стручњаке 
ла na лицу места и уз очигледна средства држе и 
иружају поуке народу. Истовремено требало би 
сваке године слати већи број агронома у ино- 
странство ради специјализације из ове тако важне 
гране пољопривредне делатности. 

Напослетку у циљу познаваша страних пијаца 
и прилика. давања обавештења o свима пптањима 
6иЛ)По и сточне производње те проналажека но- 
вих и проптривања ПОСТОЈећих тржитта за namr 
вемаљске ироизводе, при посланствима најважни- 
јпх увозничких земаља за наше земалзскс про- 
изводе установити пољопривредне аташее у које 
су упутили најоол.с стручњаке. И за ову черу не 
треба нсликих доказа, јер пре нас су све земље 
готово то учиниле, и при својим посданствииа 
имају нс само ппљопривредне већ и трпжачкг 
аташе. (Одобравање и пљескање код већине). 

Potpretseđnik Vojko Čvrkić: Reč ima narodni po- 
slanik v. dr. Dragoljub Jevremović. (Glasovi: Nije 
tu!) Pošto p. dr. Dragoljub Jevremović nije tu, to 
smatram da je odustao od reči. 

Reč Ima narodni poslanik p. Milan Knrilić. 
Милан Курилић: Гошодо пародни посланици, 

како v onaj ресор спада и питање поделе земље 
доороно/кцима и Ja by са.мо летимичним прсгле- 
дом да обухватим и ово питање јер изглсда да iie 
добровољци и помријети a њихово питање неће 
omu решено, Ja имам и личних обавеза према 
гомс mnan.v, jop сам за време рата оргаиизопао 
грп хиљаде добровољаца, Добио сам писмо од 

.рочо/ша Шаковића, у коме ме пита; где ra 
воде ii mro му се право не регулисава. 

Питање добровољаца je једна nama моралма 
обавеза јер су то све људи који су добровољно 
учествовали у светском рату. Иста ствар je иса 
инвалидима, Овде je се преко 50 говорника доти« 
цало питаша инвалида. Неправде се добровољци- 
ма чине и у погледу квалификација. Имали смо 

чајева да једног који je изгубио око и ногу 
a не сматрају добровољцем борцем јер се }1ије 

јавио na време. Кад сам ja one рлучајеве изнео г. 
Министру иојпом on je бпо запрепашћен и рекао 
Mii je да ради.м na  гомс, a \III lu'Mo биТИ благодар- 
пим ако вас у конкретним случајевима у TOM ПО- 
i.u'i\  мдоиоље. 

У Сврајеву постоји код иузеја сарајевског 
фитопатолошки завод. To je Једна од најкорисни- 

јих институција коју има наша земља. У њему смо 
имали једног стручњака др. Протића. Сада у ње- 
му ради инжињер Јово Поповић, један од нај- 
спремнијих наших л>уди за raj посао. И за време 
ослобође№а имао je тај институт посуде од пла- 
Tiine, имао све mro му je требало, a ме1)утим да- 
нас овој институцији не посвећује се довољна 
пажња. Међутим je иста као насушнн хл>еб по- 
требна. Министарство пољопривреде требало би 
у споразуму са Упј^авом монопола да овакву ин- 
ституцију оснује у Херцеговини. Лер, кад je фи- 
локсера- почела да хара винограде и кад je исте 
требало обнав,Ћати на американској подлози, прва 
je ствар била испитати земл>ишта гдс и која под- 
лога одговара. Много се грешило и извргавани 
су људи неприликама тако, да je посађену подло- 
гу, односно читав ниноград морао се вадити na 
на ново садити. Колике су штете нансшене може 
се оценити. 

Доп.а Херцеговина као створена je за pano 
воће. Енергичип. спремни и пожртвовани еконо- 
ми уз потпору Министарства по.Ћопривреде могу 
чуда да направе; у том очекујем плански корак од 
стране r. Министра пољопривреде, a у споразуму 
гм Соколским чстама које у том правцу благо- 
творпо раде. 

Мала Србија npr para имала je један снстом 
окружних и среских економа. Колико je тај систем 
био добар то се најбољ.е показује данас где у тп.м 
деловима предратне Србије имају и најбоље врсте 
воћа које и квалитативно и квантитативно Дају 
највећи принос, Tu срески и окружни економи по- 

1ивали су људима како се ради, a данас ми има- 
мо економе који im o чему другом не воде бригу 
него како he првога да приме плату, a за друго пм 
ништа није стало, нити ма o чему другом воде ра- 
чуна разуме cei ,|;1ст изузетцима. 

Moje Mt'iTo Столац важи према обсервацијама 
којс су вршене upe рата, према својој клими као 
меето које из године у годппу има климу као Тан- 
rep у Африци, iako да би и ту могло да успева 
pano воће, поврће и цвеђе. Mu дајемо милионе за 
цвеће Италији које све може код нас да успева. To 
Je једам најважнији проблем на који жслим да 
екрепем пажи.у г. Министру привреде, на питање 
цвећарства. ty треба учинити само мало напора, 
треоа неколико сеооких младића послати у јужпе 
земље Италију и Јужну Француску, да се науче 
обрађиватм каранфил, ружу, катмер, na no Њихо- 
г.ом повратку да се смишљено отопчне са гајењем 
uneli;i разуме се омогућивши им почетне напра- 
ве сретства. Од гога би се после магле велике Ko- 
pneni да извлаче. Код нас у Јужној Херцеговини 
око Стоца, Треб a, Љубушког n Мостара, — да 
ne loitopiiM o другим крајевима него само o ужој 
околици мојој ми имамо толико смокава да се 
баЦају n да их једу свиње. Министарсгво пол.о- 
привреде покушавало je да се гамо побољша наШе 
ЈУЖНО ВОће, a.m io je palieiio перацпомалпо тако д,4 
je остало без резултата. У Мостару приватаа инп- 
цијатива голико je данас успела да je у погледј 
поврћа и раног воћа учинила гакав замах да je го 

похвалу. A.m све m mije довол>но без пппцп- 
јативе Министарства по.Ђопривреде. II Херцегови- 
iia неће om и пасивни крај ако ее у том погледу 
иде до краја. Ово нарочито напомињем, господо, 
кад се говори да има нека помоћ Класне лутрте 
од 35 милиона  гилара. Ми за п,у n не знамо нити 

h.iu.i       ге би ред бпо да n шс суние огреје и 
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ону сиротињу тамо. Али ja нарочито молим г. Ми- 
нистра због овог цвећарства и иовртарства јср то 
неће захтевати велике жртве na да се бар ту учини 
колико сс може. Како je зора-, a има Mfforo говор- 
ника, ja liy ca овим, господо, завршити свој говор. 
(11л>ескање на левици). 

Potpretsednik Vojko ČvrKić: Ima reč narodni 
poslanik g. Vaslij Kostić. 

Васил. KocTHh: Господо народни посланици, ja 
много жалим што смо ми принуђени да o јс.шом 
од најважнијих буџета, o буџету Министарства 
пољопривреде разговарамо и да га .разгледамо 
тако чоцкан и пред тако мало људи. Ja мислим да 
je то кривица с једне стране до Владе, a с друге 
стране и до наших другова, који o ситним ствари- 
MI као што je питање повреде Пословника разго- 
варају на дугачко и на широко и ми no целе сате 
пооводимо ту слушајући разговоре o Пословнику, 
a најважније работе остављамо да решавамо 
лоцкан у ноћ. Mu треба да испунимо своју ду- 
ашост и да разгледамо буџет Министарства пол,о- 
привреде. 

Господо, у овом Министарству пољопривреде 
било je речи o сточарству и o оном радном свету 
ifoiH се занима искл^чиво са стоком. Ja сам из 
пног краја у коме je сточарство највише развије- 

и због тога hy највећи део свога говора упо- 
требити да изнесем потребе сточарства. 

Министарство пол,оприврсдс требало би да у 
оким   сточарским   крајевима  успостави   расплодне 
гт-шицо макар на 20 км. како би се побољшала па- 
гмина тамошње стоке. To не може да постипне чо- 
^к сам, a задруге су слабе. Зато би Министарстио 
тпебало да  притекне  у  помоћ народу. Исто тако 
псбало би да се постави no један марвени лекар, 

' 'ш би стоку чувао од заразе. Mu. који смо то- 
,'■'     удал.сни,   једва смо успели да створимо за- 
.nvre   Ипак смо били у стању да сазидамо jc.uiv 

' 'и.авствену задругу и да одвојимо толнко да мо- 
;-. !'0 да платимо лекара. Кад би имали срегстава, 
„„ 6и набавили и  марвеног лекара, али нисмо у 
тању,   na   стога   молимо  Министарство да   нас  у 

■гоме помогне. 
Господо народни посланици, код нас има 

,рпна корисна и добра установа a то je задру- 
S-во Чланови задруга су сами земљорадници 
ХГобзира на њихову партијску припадност. У 
L^fneM селу постоје 4 задруге у којимз се уопш re 

гпвори o партизанству. У просторијама наших 
oLovra виде се само задружне плакате, у њима 
Hini чисто задружни дух. Онај KOJU улази у за- 
nnv.y мора при улазу да скине партијске папуче 
ДРпд остави свако партијско обележје. У задрузи 
"Јп cm заједно, сви смо једно. Задруга je права 
^lmi целокупног живота нашег народа. Ако у 

vnHOM селу има покварењака и пијаница, они се 
Ј чалпузи не могу да ииде. Ако у селу има 10 no- 
Умтених људи, вч l.cre их све видети у задрузи. 
чЈпоугарство, господо народпп посланици, прет- 
.тлвља борбу 1Ф<'тив зала, против којих се и сама 
ппжава бори. Држава се бори против безакоња, 
ппноси законе за очување безбедности државе, a 
o^nvrapcTBOM се најбоље осигурава безбедност 
w «Г/ве У задругарству нема места чорбаџијама, 
'^и ту'не могу да раде за своје личне интересе, 

чадрггарству се равномерио расподсл.уЈу бо- 
УЈггва У задругарству нема бескућника, у њему 
'    мого хл има oiiiiN који граже да у држдви клсДа 

зло, да би они у мутној води могли да лове рибу. 
Зато, господо народни гтосланици, мислим да сс o 
задругарству мора да води озбилЈНог рачуна и да 
оно постане права државна устаиоиа. Држава нијс 
ништа друго него једно училиште али не за малу 
децу него за одрасле људе који има да воде 
озбиљне државне послове. 

Господо народни посланици, ja мислим да 
Влада треба да омогући задружну продају. Ja ви- 
дим да наша Влада тражи пута и иачина да no- 
могне бедном човеку, бедном сељаку. Има триста 
начина да се то учини, али се нема времена да се 
чују они народни посланици који излажу стварнс 
народне потребе. Они не могу да се чују од распри 
o хрватском питању и они не могу да дођу до речи. 

Школовани људи сувише мало улазе у народ 
и зато и врло мало знају како je у народу. Народ 
je препуштен сам себи и зато ra тако лако варају. 
Због неорганизованости народа сељак мора да 
прода једно јагње које стаје 25 динара трговцу за 
15 динара, те на тај начин изгуби 10 динара. Зато 
би било потребно да се народ свуда организује у 
задруге и да све своје производе продаје преко 
задруге, a не да трговац купује директно од n.cra, 
тј. од произвођача. 

Ми смо имали у Бугарској у своје време се- 
љачку владу која je водила бригу o сељаку. За 
превоз производа плаћале су задруге много маи.о 
него остали. Тако н.пр., где je морао трговац да 
плати за превоз no вагону 1000.— динара, вадруге 
су плаћале само четвртину, тј. 250.— динара. Код 
нас још нисмо имали овакву сељачку владу. Л ni 
ja верујем у данашњу Владу, потто je дакашња 
Влада никла из радикалске партије, која je иодила 
бригу o иароду. Да радикална партија није могла 
свесрдно да се посвети народу, криви су разни 
адвокати и банкари, који су се увукли у партију и 
одвели ју мало на странпутицу. Ми земл^орадници 
и радикали требали би да направимо једанпут ко i- 
лицију, да се удружимо и да на тај начип по- 
могнемо народу. Потребно би било да данашња 
Влада поклони што већу пажњу задругарству и да 
одобри задругама превоз својих производа у по- 
ловину цене.' Ha тај начин би било много помагапо 
нашем сељаку. У моме крају жито слабо роди, али 
морам да кажем да овас добро роди. Али Војна 
команда купује од трговаца, a не директно од на- 
рода, nouiTO народ не може да узме учешћа при- 
ликом лицитације за набавку, јер je немогућс без 
задружне организације и великих новчанпх cpc.i- 
става скупити веће количине овса, колико je то 
потребно Војној команди. Ja сам се заинтересовао 
за ту ствар, скупио сам 10.000 динара, поразделио 
међу народ. 

Министарство пољопривреде мора да се брине 
o нашем земљораднику. Оно мора да буде то исто, 
што je владика за свештенство. Да вам изнесем 
један случај какав тежак живот je у моме крају, 
који je удаљен од среза 30—40 км. Један инвалид 
поднео je молбу за инвалиднину. Ишао je nap пута 
у срез, док су му молбу примили. Вратио се кући, 
отишао на коситбу, чекао шест месеци, кад једног 
дана прими позив од Среског суда са три црвсне 
ттрикле да мора неизоставно доћи у срез. Човек 
je одмах ишао и сазнао да je његова молба заста- 
рела и да му je молба беспредметна, јер je није на 
време обновио. У нашем крају не достаје водо, 
људи и стока умиру од несташице воде. Каже се 
нема napa за подизање бунара. Ja сам чуо да no- 
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стоји у једном срезу град Јајце, у коме има 12.000 
становника, то Je бидо још за време Аустро-Угар- 
ске, где има бунара тек у даљини од 15 км. Сељаци 
морају да гоне стоку 15 км. далеко да се стока 
напије воде. Стока жедна, кад дође до воде, на- 
иије се преко мере и липсава. Зато би било по- 
требно да Мииистарство пољопривреде, уместо да 
прави разне излетничке куће и домове боље да 
прави бунаре да народ има воде. Ако има држава 
средстава за друге ствари, мора да их има и за 
гакве ствари. 

Господо народци посланици, чули смо o неком 
зајму за јавне радиве. Од тих јавних радова треба 
да пма народ користи. Али, господо народни по- 

1НИЦИ, ги јавни радови стигли су досад од Бео- 
града само до Пиша. .)ер у мој крај још нису 
сгигли. Ja имам при руци једне новине, у којима 
mmio, да je у Мишу одоорено за калдрмисање ули- 
ца 1,750.000.— динара. Замислите, господо, на- 
родни посланици, шта пи све могле урадити за- 
друге са том сумом. У нашим крајевима н. пр. 
иогле on задруге, ако 6и имале средстава да орга- 
ии.пју израду качкаваља уместо да продају тр- 
говцима, испод цене млеко. 

1 la завршетку свога говора, ja hy да учиним 
на 1 исподина Министра пољопривреде Један апел, 
и са тим да свршим. Сељачки сточарски свет не 
може да купи камену со. Камена со je монополи- 
сана и II>.V не можемо да купимо ни прописним пу- 
гем, јер je трговци крију и продају no 3—4 динара 
кг. Ja тражим да се одузме од монопола продаја 

i» и да се иста повери у продају задругама, јер 
Фуге nehe експлоатисати сељака. Још једну 

молбу имам на Господина Министра. Код нас je 
дошво ДрагољуО Јовановић и одржао збор. Се- 
д>аци, које je ствар интересирала, отишли су да 
чују шта ће Драгољуб Јовановић да говори. Сре- 
СКИ начелник то je сазнао и наредио да свакога 
кпга nat)y на путу забележе. Сви они, који су били 

»ележени, кажњени су са no 10 дана затвора и 
1000 динара глобе. 

Ja молим и апелујем на Господина Министра 
ПОЉОПривреде да се за ту ствар заинтересира и дв 
ииди зашто су сељаци из околине Пирота и Цари- 
брода кажњени. 

Ja као претставник тих крајева, апелујем na 
Вас, l осподмпс Миписгре, да се те казнс опросте 
и да л.\дн невино не страдају. Тнме ja и заврша- 
иам. (Одобравањс и пљескање). 

Potprctscdnik Vojko Čvrkić: Reč ima narodni 
poslanik g. Boško Zeljković. 

Бошко Зељковић: Господо народпи послани- 
ци, mije чудо кад се утнрди да je болесно СВО m- 
je.in, да су онда болесџи и његови дјелови. Пред 
па.ма стоји један дио гога гијела, које je иногс 
болесније од осталих дјелова његових. Taj најб 
леснији дио n најважнији дио гога гијела, то je 
пред нас изнес&ни буџет Министарства пол>01П.рИ' 
вреде. 3aip иије крвава ирон-ија да je буџет [едног 
Мииистарства, које мма задатак и дужност, да се 
стара за иапредак једне од најважнијих и иајве- 
КИХ  rpana naineia  ПривреДНОГ ЖИВОТа, ПО СВОМ  ИЗ" 
носу један од најмањих, Beh je скоро досадно, алН 
како се види нажалост још je увијек потребно, да 
се изнесе да je opni житеља, ICOJH се у нашој др- 
/каии баве земл>орадњом ареко 12 иилиома oi 
цјелокупно! стаиовшштва KOJU ne износи више од 

I i милиона, 

Ham цјелокупни бумет износи meo 11 мили- 
јарди динара, a буџет Министарства пољопривре- 
де екоро незапажену мрвицу од 120 милиона, да- 
K.ie коликд je год земљораднички сталеж у одно- 
су према осталим огромно иелики, толико je буџет 
Мииистарства, које има да се брине o напретку 
његовог живота, мален. 

Да ироннја буде joni већа, буџет Миппетар- 
ства пол>опривреде je no свом износу мањи и од 
луксузне суме од 147 милиона динара, која je 
Предвиђена na крепрап.е 5.515 нових мјеста у др- 
жавној  адшшис! рацији. 

Износ буџета Министарства пољопривреде je 
очит доказ, ла се nn његов Министар није зала- 
rao да од n.era створи једну корисну установу за 
папредак ie пајиажппје народне пртфеде, a да 
je Илада сматрала то Министарство једном скоро 
сувитном установом, која према таквом схвата- 
п.\ бескориспо оптерећује државне расходе. Пре- 
жалосно je ла буџет Министарства пољопривреде 
мзнсси 1-''> милиона динара док само порез na 
u\i.i.apnn\ износи 460 милиона динара. lia кад г. 
Министар пољопривреде пред нас излази са ова- 
квим својим буџетом, ми не знамо да ли би за- 
једао с n.iiM од пеке муке закукали n.ni би постав- 
.i.eim \- оиако незгодни положзј, без икаквог дал>ег 
рааговора тражалн од г. Министра да ово дјело 
чае прије повуче натраг, док још o њему као го- 
гаву ие почне јавност давати свој суд'. 

Beli одавно ии л.уди из народа опажамо да 
je nam тежак некако зашутио, да се некуд незгод- 
no удал>ује и од државног и од јавног живота, 
да разочаран показује неку упадљиву небригу, као 
да ј« пекао уверење, да се он umne не може ни- 
чем\   да  na,i.i, да  СС  НИКО :*а  n.era  ne брине, НИКО 
зауаима, нити да икога његово зло дира и боли. 
Кад погледамо \ onaj пред нас изнесепп буџет, 
ппгам ja вас n\i,i\i(i m ми право да му то његов i 

[ржап.е n аамјеримо? 
i |давно фаје нееоља нашега села сваким да- 

iio\i  ene   гежа,  чемернија  и бројнија. Зло namer 
земл>орадН'Ика je заиста велико, a живот јаднији од 
најгорих. Доволано je проћи само кроз 2   3 села na- 
cmmor крајв) који ja заступам, na да човек тужпи 
утисак  једне  најцрње  слике  не  заборави  никад 
rume. Земл>орадник мога краја нема mi  пута до 
куће, nn  обуће  код  куће, ни  поштена крова вад 
главои. Тешко му до ватре, a још теже и rope до 
дрвета. lin свјетла у мраку, ни до воде без велике 
муке. Јвло му неслано, a комад погаче и сомуна 
icm,-! да га   i.iiiane уз najiu'iie свеце n празнике, 
na пп.је nn  чудо да  он кад пде у походе купујв 
ooimm  земичку као најређи колач a највећи дар. 
Кал има дувана нема папира, a и до повина једва 
да дође, Ko му год долази нико не доноси, a еко- 
ро сви односе. To иу je сав живот, a утјеха једино 
кад ваборави и заспи, na и ro не може као други 
na   мекапо.   Kao   пОСЛСДИИа   оцакоиог  n.eronor  ма- 
геријално!  става разумљиво je да je обрада зем- 
.i.e na наЈпримитивнијем степену, a справе којима 
он lo iipmii, готово исконске. Jom je разумљивије 
m он код оваквог стања ствари ne може mi корак 
да npnlie ближе неком напретку или побољшању 
свога живота. Неки израђени систем који би узео 
у обзир п.егоио данашње стање и према томе пред- 
видео и  предузео  мјере за  његово лијечење ne 
поегојп. Tenikii болесник греба хитно љекара кога 
нема mini су изгледи да he ускоро доћи. Истина, 
постоје код наших срезова органи Министарства 
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пољопривреде као пољопривредни референти, чи- 
ја се улога свела на чисто канцеларијски посао. 
Постоје у нашим крајевима срески пољопривредни 
референти, које сељак у року од 4 године њихова 
службовања у једном срезу, у свом селу никад ви- 
део није, na рјетки су случајеви, осим можда не- 
колико узорних тежака, да га ико други са села 
лично и позна. 

Ja нећу да испитујем који су разлози таквог 
рада, али ми није позната ни једна одредба, која 
би те референте присиљавала да свој стручни рад 
и примјену својих стручних способности пренесу 
из канцеларије на терен. Потреба мога краја изи- 
cKVJe шт0 чеш,1И излазак ових стручних лица на 
терен и то сваком приликом и у свако доба вре- 
мена да би својим стручним савјстима и инструк- 
цијама на терену, na макар оне трајале и no не- 
колико дана, указали земљораднику пут ка бољој 
обради земље и њезином уноснијем искоришћава- 
њу Кад се могу наћи милиони, да се оснује, ре- 
цимо код Министарства саобраћаја 420 нових мје- 
ста са мјесечним приходом за свако од тих мјеста 
ол око 5.200 динара, зар je онда немогуће да се 
одоеди једна десетина те суме као мјесечни пау- 
mTi за пољопривредне референте, да сваког Mje- 
сеца, барем једанпут, обиђу веће пољопривредне 
цснтре у свом срезу. 

у истом положају се налазе и срески ветери- 
нлпи Скопо бих рекао да je од плодова њихова 
пада" село још даље него од оних првих. Ни ту 
Se постоје ни предавања на терену ни неки струч- 
„и савети o разлозима тако штетних и тако честих 
гточних зараза код нас, нити неке могућности брзе 
ппмоћи v несретним случајевима. Јер би коштање 
л^ласка ветеринара на терен било скупље од чи- 
?ава марвинчета, које се je разболело. И у овом 
глучају дозначити известан паушал значило би 
„еки корак напред и један знак барем Једанпут 
„обрс ђол,е да се помогне земљораднику. Ако ми 
VJMCMO Министарство пол.опривреде као установу 
uHhi ie задатак да утврди стање села и земљорад- 
ника v свима крајевима наше државе и разлоге 
Геговог мање-више заосталога стања и тешких 
^оилика онда сматрамо да je његова и дужност 
Тпрема појединим крајевима и љеговим прили- 
Д ^ мчпачи један систематски план, no коЈем ће 
rTvnHTH у борбу са тим невољама и предузимати 
^пр  за  побољшање  земљорадничког живота. У 

Mi? паан  no нашем увјерењу спада не само ono 
,m.   ic   предвиђвно да се у пољопривредном пп- 
^.еду према  прогшсаном делокругу самога Мини- 
лтлпства и његових установа предузме, него да се 
ипп других Министарстава узме ишициЈатива, да 
пни ппедузму кораке који би олакшали земљо- 

п./ник.ш положај и оспособили га за напреднији 
и  бољи  живог. Ми мислимо да je задатак и 

Минисгарства пол.опривреде, да води рачуна o na- 
^нности   појсдипих  крајева  и  тражи  пута и  на- 

* na се другмм мјерама осим делења милости- 
Гр    стане  већ   једанпут  на крај  тој  пасивности. 
п^тпЈе  v  појединим   пасивним  краЈевима услови 

1ко има  би  се  уз  скоро  незнатне  материЈалне 
L-rVc потпуно отстранила пасивност у њима, али 
^ тр Micpe нити предузимају нити итко од позва- 
?их показује вол.у да у том погледу било шта 

,Lu Досадашња пракса давања моменталне по- 
У tu v Лорми бесплатног дјслења л^дске и сточ- 
МО vnane дала je не само негативне и штетне ре- 

т-.те   Без обзира на то mro се та помоћ никада зултате. Без обзир 

објективно не подјели, нити у сразмеру потребе 
и неволЈе појединаца који je примају, она онда 
својим постојањем и провађањем деморалише na- 
mer земљорадника, даје му увјете за лакомислену 
безбрижност н у неку руку отсрањује трезвену 
бригу за будућност тј. оставл.ање резерви за слу- 
чај неродних година и осталих код нас тако че- 
стих елементарних непогода. Па кад би оправ- 
даност такве праксе могла неком изгледати и прак- 
тична и корисна и онда je ona недовољна јер je 
моментална, тј. срачуната само за ту годину и за 
време тог акутно-болесног стања, a никако не npe- 
ставља трајније мјере за постепено отстрањивање 
узрока те пасивности. 

Да се предузму кораци за уклањање пасивно- 
сти извесних крајева у нашој држави потребно 
je оснивање једног трајног фонда и то најбољег 
од Министарства полЈОпривреде, јер њему стоје 
на располагању и органи, који ће му покупити и 
пружити најтачније и најобјективније податке o 
стању у тим крајевима и o корацима које треба 
учинити и у тај фонд дозначивати годишње за- 
машнију суму, како би мјере које се предузимају 
могле бити радикалне и неограничене оскудношћу, 
расположивотћу материјалних средстава. За овај 
посао, a у вези са овим фондом, требалО би осно- 
впти код Министарства полЈОпривреде отсек за 
пасивне крајеве, a све потребнс податке могли би 
пружити већ до сад постојећи органи. 

Друга једна болна тачка која својим непра- 
ведним оптерећењем кочи напредак нашега села 
јесте неправедна и, према данашњем стању, не- 
сразмерна класификација земље у нашим краје- 
вима. 

Класификација наше земље проведена je npe 
30 година и до дана данашњег остала je иста. 
Услијед разних елементарних непогода и помје- 
рања и срозавања земље постале су поједине 
њиве које су некад биле првокласне, a и данас cv 
оптерећене порезом као такове, голи камењари 
на којима благо ни травке за пашу не може да 
нађе. Ово код нас нијесу ријетки случајеви већ 
обухватају читав број села и читаве посједе мно- 
гих земљорадничких породица, na je логично да 
je и немогуће a и неправедно, да се плаћа порез 
на земљу од које се никакових прихода нема. 

Још једно зло које влада у нашим крајсвима, 
a које нанаша осијетну матријалну штету нашем 
земљораднику, јест несташица пијаће воде. Ово 
je један од животних проблема наших крајева, 
којем се треба посветити највећа брига и преду- 
зети најхитније мјере. Услијед раштрканости куМ 
у нашим селима не би донијело никакве noMohn 
иодизање бунарева у појединим селима, већ би 
се морале изградити кућне цистерне скоро за сва- 
ку поједину сеоску задругу. Кад су му осим чиста 
зрака сви услови за бољи живот ускраћени, пру- 
жимо му барем могућност уживања здраве пија- 
ће воде, да му барем тај напор одстранимо и омо- 
гућимо чување голог живота и његова здравља. 

Према нашем схватању задатка Министар- 
ства полЈОпривреде, ми држимо, да се ни несретна 
Уредба o ликвидацији земљорадничких дугова 
није смјела донијети без његове сарадње. У ко- 
лико je у њој г. Министар пољопривреде и сара- 
ђивао у толико се je очитије удаљио од задатка 
свог положаја. Ми сматрамо Уредбу o ликвида- 
цији земљорадничких дугова, ликвидацијом сло- 
бодиог располтап.а  зсмл^орадникова својим и.ш- 
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сништвом. Од досада иако задужена опет зашти- 
ћена и самостална земљорадника, ова je Уредба 
направила свезана роба, којему je затворен кре- 
дит са свију страна, јер му je одузета способност 
слободног располагања својим власништвом. C 
тим што су његови дугови предати Привилегова- 
ној аграрној банци, земљорадник je лишен и за- 
штите, no којем му се судским овршним пропи- 
сима није могло продати: један плуг, једн4 дрља- 
ча, .једна кола, алат, два вола или два теглећа 
коња, краву са телетом, 10 оваца и осталог бла- 
га и толико хране и колико je потребно за њега, 
ii његову породицу и стоку до нове летине, одје- 
ло, постељне ствари, покућанство, пећи итд. Осим 
тога није му вјеровник могао продати кућу са ку- 
ћиштем и двориштем и 10 дунума земље no гла- 
ви сваког члана његове породице. Сада напротив, 
кад се сељак пребацује у дужника Аграрне при- 
вилеговане банке, a наплата његових дугова у llo- 
реској управи, иста има право no Закону o непо- 
средним порезима, да за пребачена банкарска ду- 
говања прода сељаку и капут са њега те задњу 
овцу и задњу килу жита. A каково je стање зе- 
мљорадника у мојпм крајевима. ja гврдим уна- 
пријед, да он неће моКи удовољанати тачно но- 
вим обавезама, те му je према томе с овом Уред- 
бом, која наводно има да му буде спас, сада још 
rope и црње. Утјеха даје тежаку ова Уредба бри- 
сала половину дугова, кад се боље испита, врло 
je жалосна. Уредба не брише камата, ни парбене 
ни онриЈне трошкове, него наређује да сељак има 
платити камате на камате на цијелу главницу, све 
трошкове протеста, a кад се све то надода глав- 
ници, онда долази за тежака до чудног рачуна, 
с којим се његово дутовање повећава на већу 
своту него je био дужан 20 априла   1932 године. 

I loiuTo je ова Уредба довела земљорадника 
и његове јамце у још гори положај, него онај у 
којем досада био то тражим да г. Министар по- 
љопривреде, као најпозванији заштитник земљо- 
(шдникових интереса, уложи све своје напоре да 
се ова Уредба повуче и подвргне најширој реви- 
зији у:< јаче судјбдовање претстадника землЈорад- 
ничког сталежа и његових стручних организација. 

Буџет Министарства П0Л>01фИВреде какав Je 
илисшен пред нас, био би довољан разлог да сва- 
ки од нас који смо бирани и овде послани земл.о- 
радничким гласовима, заузимамо најоштрији стаи п 
иротин и.егова одобрења и против данашњс ВлЛ- 
де, јер on значи отворено показано небригу за 
најелементарније потребе највећег и најјачег ста- 
лежа у нашој земљорадничкој земљи. 

I Idiino сам увјерен да нате замјерке неће по- 
cTnlui повећаЊе овога буџета и да наше сугестије 
неће иико ОД позваних узети у озбиљније разм:;- 
траље, јер ft* за овакову Владу, састављснх од 
претставника потпуно опречних установа интере- 
CHM;I :им.1.|)|)адиичким била и нелогичност и па- 
радокс. 

Гдасаћу мротии иреддоженог буџета. (Одо- 
бравап.е и пљескање на левпци). 

Potprclscdnik Vojko Čvrkić: Reč ima narodni 
poslanik g, Todor Tonič. 

Тодор Тонић: (Гласови: Говори мало o Жпки 
Рафаидовићу!) Господо народни посланици, ja ii\ 
navi ускратити то задовољство да говорим o своме 
противкандидату. Безначајно je то кад je у питапл 
буџет Министарства пољопривреде и кад je у nii- 

ташу наш сељак који народ и државу храни, јер 
плуг и брана целом свету je храна. 

Лепа je ствар, господо, што r. Министар по- 
љопривреде води рачуна o сељачким усевима и 
предузима мере да заштити њихов мал и што 
води рачуна o томе да их заштити од разних ште- 
точина. Лепо je то што предузима мере да заштити 
сељачке усеве и њихов мал од штеточина и разних 
паразита, али, господо, ja апелујем на г. Министра 
пољопривреде као члана Краљевске владе, na га 
молим да буде тумач код Краљевске владе да je 
потребно здраве снаге нашега народа, нарочито 
нашега сељачк&га народа, сачувати и од политич- 
ких штеточина и од политичких паразита. (Гла- 
сови: Тако je! Један глас: И од Жике Рафајловића 
— Смех). 

Жика, то je мала ствар. (Један глас са деснице: 
Море, Жика je јуначина стара). Ако je он јуна- 
чина, ja сам њега на петомајским изборима тукао. 
Потребно je да те наше најздравије снаге у општем 
интересу државном и националном заштитимо, од 
тих, као што сам малопре навео, политичких ште- 
точина, од тих паразита, који су почели да се 
појављују као црна авет из Москве a и од оних 
наших тазе пријатеља из Берлина. Ми смо, го- 
сподо, слушали шта све уноси и како трује на- 
родни организам фашизам и комунизам. Они иза- 
зивају велике поремећаје у економским и привред- 
ним односима и имају једно врло разорно дејство 
на јавни поредак. Kao што je опасан комунизам, 
тако je опасна и ова друга јерес која долази из 
престонице овога нашег тазе побратима из Берли- 
на. Onaj смедеревски поп Мита Љотић са његовим 
семитима и дијамантштајнима и са другим Јевре- 
јима хоће да „усрећи" нашу земљу. Ово да усрећи 
под наводницама и у обрнутом смислу. 

Ви сви знате да сељак воли демократију. И 
сељак се увек борио за пуне грађанске слободе и 
за економску и привредну независност и политичку 
самосталност. И само благодарећи томе што je 
nam avi.ais био гкономски и привредни господар 
CBOj и mro je био присталица праве демократије, 
ми смо имали и створили оно што je најздравије 
у namcM народу и што се сматра правом демокра- 
тијом. Само захвал>ујући томе и тој демократији 
ми смо ааправилн она чудеса и у првом и у другом 
и Светском рату и прсбродили смо оне невоље и 
кризе којс смо имали. Селзак je наш најздравији 
елемснат n најздравија подлога наше државе и 
нације. Господо, треба да предузмемо мере сви ми 
a ne само Крал.евска влада, сви ми политички људи 
који смо настројени у демократском духу и који 
волимо у истини демократију. Лер кроз демокра- 
тију ми ћемо оспособити наш народ, a и спашћемо 
и село и град од економске пропасти и сваке друге 
напасти. 

Само кроз демократију ми ћемо нашега се- 
љака iiaimia грађанина учинити срећним и задо- 
вољннм јер владаипиа демократије то je владавина 
саиога народа. Сви прави и истински родољуби, 
који воле свој народ и своју земљу, треба да буду 
велики n непомирљиви противници диктатура na 
ма са које стране one долазпло. Пајопасније су оне 
диктату|)с којс долазе пдоздо. Имамо доказа o 
томс јер видимо како je га диктатура која je дошла 
одоздо усреНила Русију. A нећу да говорим o ве- 
ликој Германији, Италији и сада Шпанији итд. 

Potpretsednik Vojko Cvrkić: Gospodine govor- 
nice; ja Vas molim da se držite predmeta koji je na 
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dnevnom   redu,   da govorite o resoru   Ministarstva 
poljoprivrede. 

Тодор Тонић (наставља): У начелној дебати 
није ми се дала прилика да ово кажем и изложим. 
тбог тога користим ову прилику да изнесем оно 
што сматрам да je најважније. и најпотребније. 
Лепа je то ствар што je наша узданица, наша 
омладина, подигла свој глас, подигла аларм про- 
тиву ose јереси и црне авети фашизма и кому- 
низма. Али je срамота за наше политичке људе 
што седе скрштсних руку са рукама у џеповима 
и мирно гледају како се те разорне акције разви- 
јају и црне авети приближују и куцају на врата. 
Главни цил> нашега целокупног политичког рада 
наших брига и наших стремљења треба да булс 
наш храниоц и браниоц сељак мученик и радник 
и сваки работник. Ако сачувамо сељака и малога 
човека уопште од те црне авети и обезбедимо му 
пристојан и достојан живот, онда ће наша демо- 
кратија напредовати и цветати a наша будућност 
биће лепа, велика и светла. 

Господо народни посланици као претставник 
града Лесковца, нашег србијанског текстилног 
центра, где je још npe 50 година прорадила прва 
србијанска вунена фабрика и где данас имамо де- 
сетак текстилних фабрика, које прераНују не само 
вуну и кудељу но и лан, памук и свилу — ja сма- 
трам за своју дужност са овог места да обратим 
пажњу надлежним установама a нарочито Мини- 
старству пољопривреде на жалосну чињеницу да и 
Лесковачке гекстилне фабрике већином прерађују 
инострана предивна влакна. 

Иако се у нашој држави просечно сваке го- 
дине производи око 15 милиона килограма вуне 
и лана a двапута више кудеље, ипак из године у 
годину све више увозимо не само памук но и оста- 
ла предивна влакна, јер количина и каквоћа дома- 
ћих производа не само што не задовољава потребе 
наитх фабрика, но шта више ни потребе нашег 
села при изради сељачке одеће. 

Оваква неморална појава, a нарочито кад се 
узме у обзир да код нас постоје сви услови за 
рационално гајење не само оваца, конопље и лана 
но и за гајењс памука, налаже Краљевској влади 
да nponabe и уклони узроке, који ометају унапре- 
Ниваше производње ових предивих влакана код 
нас без којих у довољној количини и потребној 
каквоћи опстанак наше државе може бити дове- 
дсн у опасност у случају рата. 

A кад се овоме дода да je и v мирно доба без 
довољне количине и каквоће домаће вуне, кудеље, 
лана и памука немогуће имати праву народну инду- 
стрију, која би са успехом могла да одсва не само 
во1Ску'но и rpahanciBO, онда je јасно да се не сме 
оклевати са предузимањем енергичних мера у 
сврху преоријентацијс производње текстилних си- 
ровина код нас. 

Најзад треба имати у виду и следеће чиње- 
нице, ко je нам указују на потребу код нас што 
хитнијег усавршавања не само овчарства и куде- 
љарства, но и ланарства, памучарства и свиларства. 

Од 14 милиона наших иоданика за 11 милиона 
ra поавом се можс pehu да живс од пољопривреде 
и сточарства и да они могу прилично бити обувени 
одевени само v том случају, ако рентабилно 

могу да продају своје пољопривредне и сточарске 

произв^^ ^^^ ^ Права истина да 90% наших тек- 
стилних  подузећа  могу  да  просперирају само у 

том случају, ако наш сељак т. ј. ових 11 милиона 
наших грађана имају новчану могућност да ку- 
пују њихову робу. 

И треће неосгшрива je истина, да земљорад- 
ничка земља, као што je наша држава, треба да 
подиже само ону индустрију за коју има своју 
сировину. 

И ако су, дакле, сва ова три услова испуњена, 
онда je текстилна индустрија добро дошла у пр- 
вом реду за државу a затим и за њене грађане: 
индустријалце и потрошаче. 

ETO, зашто je државна потреба, да наши тек- 
стилни фабриканти купују потребну сировину: 
вуиу, кудељу, лан, памук и свилу једино од нашег 
земљорадника. како би погследњи добио новчану 
могућност да од наших фабрика купује готову 
текстилну робу. 

Садања новчана криза код нас најбоље пока- 
зује, колико^ je потребан овакав унутрашњи про- 
мет у нашој земљорадничкој држави, када нема 
девиза да би се набавила текстилна сировина у 
иностранству и када због рНавог извоза пољо- 
привредних и сточарских производа сељак остаје 
без пара, na због тога нема могућности да купи 
себи ни одела ни обуће. 

Благодарећи садањој новчаној кризи ми смо 
\видели колико je штетно овакво стање. До до- 
ласка данашње Владе скоро ништа није предузи- 
манп за напредак наше текстилне сировине, како 
би иста могла да одговара савременим потребама 
не само технике но и производње код нас. 

Ми смо сваке године трошили ништа мање од 
сто милиона дииапа само за куповину вуне у ино- 
CTpancTBv, a нашем овчару наши индустријалци 
HHCV хтели ла nanv повољну цену. како би он 
имао новчану могућност да vnanpehvje своје ов- 
чарство. Па и држава га није v томс помагала, 
тако да cv се наше овие легенеоисале. Наше овце 
почелс cv ла naiv rDv6v вуну, и мало млека. Да- 
кле. овчарство \с постало нерентабилно и према 
томе наш сељак из голине v годину почео ic све 
мањо њнме да се HHTcpecvje. 

A да пак овчарство и козарство игра велики 
значај за наше село нека послужи следећи стати- 
стички преглед, који je саставл>ен no званичним 
податцима: 

БроЈно стање оваца и коза no бановинама 
у  1935 години 

Бановина Број OB:IU;I Број коза 
Вардарска 2,031.000 676.000 
Моравска 1,616.000 •   201.000 
Зетска 1,341.000 418.000 
Приморска 1,272.000 213.000 
Дринска 906.000 163.000 
Дунавска 808.000 40.000 
Врбаска 661.000 124.000 
Савска 424.000 52.000 
Дравска 34.000 10.000 
Управа града Београда 5.000 1.000 

У Југославији ГОД.     1935 9.158.000 1,898.000 
1934 8.888.000 — 
1933 8,600.000 — 
1932 «,510.000 — 
1931 8,426.000 — 

Наравно од не мањег je интереса овде нзне- 
ти и увоз вуне за 1931—35 годину. 
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Година 1931, 3,095.000 кгр., 1932 године 
1,388.000 кгр., 1933 године 2,154.000 кгр., 1934 го- 
дине 3,045.000 кгр.,   1935 године 3,533.000. 

Дакле своје смо овчарство повећали само на 
10%, док смо увоз вуне повећали no количини на 
14%, a no вредности 33%. 

C обзиром да je наш сељак силом прилика 
принуђен да од ове овце тражи не само вуну но 
и млеко и месо, то за оплемењивање наших обич- 
них оваца јужније од Саве и Дунава не сме се 
узимати прави мерински (свилоруни) овнови, као 
што je то недавно било препоручивано од Мини- 
старства пољопривреде, јер je пракса показала да 
мерино сој оваца не одговара условима климат- 
ским наше земље, навикама у неговању и храње- 
њу оваца, пошто су меринске овце и врло непри- 
лагодљивс и врло нежне. 

A осим тога не сме се заборавити, да се права 
меринска добро не музе и при укрштавању ме- 
ринскога овна са ма каквом врстом наших овац;1 
добивен мелез-овца биће мање млечна. 

Осим тога пракса je показала како код приво- 
вирских оваца тако и код пиротских и лесковач- 
ких за оплемењивање треба узимати да т.зв. сом- 
борске овнове цигајскога соја, јер сомборски сој 
иигајских оваца даје не само много него и масно 
млеко, даје много и добру вуну, као и месо, a осим 
тога je и прилагодљива како за низине тако и за 
висине. 

Разуме се само no себи да he се и у овом слу- 
чају добивати још бол.и резултати ако Министа|1- 
сгво пол>оприврсдс буде једновремепо пропагнра- 
ло и помагало оснивање овчарских задруга уоптгс 
a нарочито задружних угледних станица за чука- 
ње овнова. 

A сада, господо посланици, дозволите ми да 
неколико речи кажем и поводом потробо да Се 
код нас повећа и производња памука, односно 
увоза, иштересантно je да наведем следеће бројкс: 

Годинс UHI 
Увоа мамука M 183)    35 годнну : 

1932 1988 I9M 1988 

10.555     14.575.IXX1      14.8«I.(»HI 
Колнчниа v  кило- 

гранжна ....    8,II«.(XXI     8,318.000 
Вредвост у дина- 
рима IltM.00Q   П7,(ХМ.(ХК1   158,323.000   LIII,II,:',.IXXI   213,346.000 

Дакле сваки nam сгановник плаћа данак ино- 
cipaiiiTBV no 15 динара годити.с само за иамук 
и према томе за велику je похвалу садам.и рад 
Мипистаргта аОАОПривреде 3a \ iiaii|icl)Cii.r СВС 
корисно бил.кч', a шронито за ведавно Донесену 
\рс>дбу, no којој не смо да се увози памук из ино- 
страиства, до« наши фабрикати, који су буди уз- 
гред iieMeiKi 90% страпип не откупе домаћА пшук 
n то за 50",,   ok\ii.i.o од странога. 

( Uimono унапре^ења свиларогпа КОД ило ja hj 
бити тако1)0 крагак. У Јужно] Србији СЛОООДНа 
јо проиаводња комона, док јо у Војводини зависна 
од Државне свиларе у Новом Саду. Ha основу зва- 
ничних података Свиларско аделлња Министарства 
пољопрдареде; доквзано je да у Јужној Србији 
МНОГО   ман.им   бројем   одгајииача,   vian-dM   КОЛИЧИ- 
HUM раздатог семена овилених буба добија се iffio 
ro nol.a количина кокона (свилених чаура) и, што 
je пајглавпијо, п мишп већа noiia да je одгаји- 
иачима. 

Ево јасне разлике изиеђу моноподске свидар- 
ске режмјо у ВОЈВОДИНИ И слободниг 88ДруЖНОГ 
свиларотма у Јужној Србији. Треба ли jom оипмо 

да додам, да je пре две године производња сви- 
лених чаура била досеткована само no томе, што 
je купљена из Јужне Србије. Количина свиленог 
семена од 8.000 унција 24 априла 1934 године била 
јо спаљена у новосадској свилари и сам чин cna- 
љивања je фотографпсан и послан уједињеним 
јужносрбијанским сомонарима у Ђевђелији без 
икаквог коментара. 

Ja ово наводим из тога разлога што се код 
нас увози свилено предиво сваке године за неко- 
лико десегина милиона динара, a наше свиларство 
занемарсно je и ако оно може да доноси велике 
корисги нашим одгајивачима. 

Ja не могу да завршим данашњи свој говор 
a да и o овом приликом као и при претресу Ми- 
мпстарстиа трговине и индустрије не обратим паж- 
њу Народној скупштини, да je од ноликбг инте- 
роса за нашу државу, да се много већа брига од 
страно надлежних установа посвети гајењу и пре- 
ради јсдне од најкориснијих индустријских би- 
љака, као што je наша кудеља односно конопља. 
Србијанска кудеља je у опасности. У европској 
производњи кудеље заузпма nama земља четврто 
место (Русија, Италија, Пољска, .I\ гославија), a 
као извозник кудеље долази после Италија тј. на 
друго место. 

Према званичним податцима код нас je било 
засејано под кудељом и добивено за последњих 
nor година следећа количина клавна. 

"o.llllKI ЗасеЈава поврпнша 1 Ipinmc у хиљадан 
>  хектартм килограма 

1931 27.517 21.942 милиона 
1932 27.136 21.280 
1933 30.775 27.863 
1934 37.656 37.596 
1935 44.011 38.992 

За мату пољопривреду у дапашње време није 
im једна индустријска бил.ка тако корисна као што 
јо к\ .ic.i..i, чија вредност сада достиже 8 a прошле 
годикс 11 динара за килограм, док je пре две re- 
umo uii.ia ценаг 5—6 динара. И према томе за no- 

\iia.iy jo, mro oo н.оиа производња код нас Јако 
imipii и mro je \ овој 1936 години било засејано 
Kv.i'M'HM но M.iii.o iioi o 57 хиљада хектара, a цело- 
KMiim принос у целој држави очекује no мањс 47 
MiLiimiia ки.кирама. 

I'ajoii.o и прерада кудеље код нас на северу 
пајг.пл.о je развијена у Бачкој и Славонији, a на 
југу у околини Лесковца. У северпом рејону ку- 
ir i.na je индустрија MIKU o боље развијена него дн 
у јужпом, чему су у главном припомогли око 20 
m liii\ ii маи.ич фабрика за топљење (мочење) ко- 
non.'i.ono трске  и  израде из ње кудељног влакна, 
јер њихове управе давањем аванса у новцу и се- 
иену одгајивачима коноплјС (кудеље) настојавају 
да će i'ajoii.o ове корисне билже mro јачс рашири. 
To мпо je иро para  чииила за лесковачки јужни 
рејОН   Кудељарско  Врањско  бањачка  фабрнка   за 
Г0ПЛ>е№е кудељне трске и израд)  од исте кудел>о, 
НО ona je фабрика  при  крају светског para билл 
спал,ona од стране отстугтајуће бугарске војске и 
до даиас вије обновл>ена. 

Следећа таблица очигледно показује како je 
код нас гајење кудел>е распрострањено у прошлој 

I одмпи. 
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Засејана површина 
у хектарима 

21.464 
9.012 
1.857 
2.745 
4.553 
3.071 

833 
309 
150 

Принос у хиљадама 
килограма 

19.007 милиона. 
10.347 
2.331 
2.209 
2.165 
2.059 

473 
276 
46 

Бановина 

1) Дунавска 
2) Савска 
3) Врбаска 
4) Дринска 
5) Моравска 
6) Вардарска 
7) Зетска 
8) Приморска 
9) Дравска 

У Бачкој и Славонији (већи делови Дунавске 
и Савске бановине) као и у лесковачкој околини 
(северни део Вардарске и јужни део Моравске ба- 
новине) кудеља се гаји већином за извоз и за пре- 
раду канапа, ужарију и тканине у нашим фабри- 
каиа a донекле и у занатлијским радионицама, a у 
осталим крајевима кудељу пољопривредници raje 
првенствено за своју домаћу потребу. Бачка je ку- 
деља већином мрке боје и њено je влакно краће 
од лесковачке кудеље, него много јаче од нашег 
и има велику употребу за израду канапа. мађарске, 
ужарије и тканина од којих се тражи велика ја- 
чина Све ово noTBphvje се и радом лесковачке ку- 
дељаре, која више npepahyje бачку кудељу него ли 
ону из своје околине. 

Лесковачка je кудеља дужа, финија и много 
белија од бачке, a нарочито она, која се обраНује 
v сумггорској врућој води у Врањској бањи и која 
се лако такмичи на страним тржиштима са чувеном 
болоњском (италијанском) кудељом. 

За последње две године извоз наше кудеље 
ЈаксГнапредује, што се објашњава у главном тиме, 
што ie бачки рејон имао кудел,у одличног квали- 
тета и што се тамо кудеља у великој количини 
извози у npepabeHOM виду тј. чешљана. 

Лесковачки пак кудељарски рејон мање je ко- 
оисти видео од тражње иашс кудеље у иностран- 
cTBV за последње време, јер и ако je овде берба 
конопљене трске била одлична, ипак je прво због 
тога што се конопља чупа a не фигом сече, a за- 
тим због местимично великих киша кудеља није 
била првокласног квалитста. 

Ово се објашњава тиме, што у лесковачком 
кудељарском рејону нема после pata m једне фа- 
брике за мочењс конапљене грске, ни за израду 
кудеље од ње као и опрему кудељне пткч-мо, док 
v бачком рејону за ту сврху, као шго напрсд рс- 
космо, има око двадесет фабрика. 

У лесковачком кудељарном рејону конопАену 
трску и сада моче примитиино у речном кориту и 
како тамо често бивају плаховите кише то су реке 
Топлица као Јужна Морава, где се већином топи 
конопл.а, брзо надолазиле и односиле често око 
јецне трећинс цслокупне трске, a од остатка доби- 

"вена je кудеља мрко-жуте боје, јер je вода била 
већином мутна за време мочења трске. Наравно 
овако добивеној кудељи цена je невисока. 

A кад се још дода, да се у лесковачком ку- 
лел>арском рејону мало обраћа пажња и на ква- 
литет конопљеног семена због чега се добија и 
хоћаво влакно, онда се не треба чудити. пгго про- 
извочња кудел.с овдс мало наиредује не само у 
повећању пасивних површина но и у квалитету 
самог кудељног влакна. 

Ево због чега се србијанска кудел>а налази 
у  опасности. јер  њена тражња не само  на свет- 

CKHiM тржиштима но и на нашим — за домаћу по- 
требу — из дана у дан све je мања и мања. 

A овоме злу, осим наведених узрока, много 
доприноси увоз код нас несамо готових израда 
од јуте и сисала но и сировог влакна ових ино- 
страних текстилних биљака. 

У Загребу и Новом Саду постоје фабрике које 
од сисала раде у великим. количинама не само си- 
1,1иму но и готове конопце и то оне, на којима 
простиру рубље за сушење после прања, за коју 
се сврху до недавна употребљавала већином ле- 
сковачка кудеља. 

Даклс са свију страна сада лесковачкој куде- 
љи прети опасности, и према томе крајње je време, 
да се предузму хитне мере за спасавање леско- 
вачке шт боље речено србијанске кудеље не само 
од бачке кудеље но и од јуте и сисала. 

Једна од ових мера безусловно треба да буде 
оснивање кудел>арске задруге, јер Министарство 
псљопривреде радо новчано потпомаже овакве 
установе, које no његовом мишљењу најбоље и 
најбрже могу да допринесу да наша кудеља опет 
не само на нашој но и на светској пијаци може 
да заузме предратно место, када je она била међу 
првима т. ј. имала светски глас. 

Не треба заборављати, да je Министарство 
пољопривреде ових дана дало no сто хиљада за- 
другарима у Новом Саду као и Смедеревској и 
Румској кудељарској задрузи за подизање модер- 
них радионица за мочење и прераду конопљине 
троке у кудељно влакно na према томе садање 
и будуће лесковачке задруге могле би за ову свр- 
xv добити два пута већу помоћ јер се у околини 
Лесковца много више гаји кудел^а него ли у Смс- 
деревском, Новосадском и Румском рејону. 

До сада смо. према свему изложеном у погле- 
ду додел3ивања кредита и помоћи у наведеном 
циљу били у правоме смислу пасторчад. 

Крајње je време да то више не будемо. 
Наш крај даје држави у виду разних дација 

највише, na право je да се ињему одвоји што и 
то у интересу општем, a не као неки дар и по- 
клон, јер ми то никад нисмо до сад ни тражили 
ни божјачили, пошто на то нисмо научили. 

Општи je и државни интерсс помоћи сељака 
и произвоНача кудел^е у нашем лесковачком ба- 
зену за унапређсње куделзарства и конопл^арства. 
(Пљескање и одобравање). Због тога, господо, 
mro се надам да ће Крал^евска влада и ресорни 
Министар г. Станковић изаћи у сусрет мојим за- 
хтевима и молби за унапређење кудел^арства у 
n;imcM крају, гласаћу за овај буџет. (Бурно пл,е- 
скање v центруму и на десници са узвицима: Жи 
всо Тонић). 

Potprefsednik Vojko Čvrkić: Reč ima narodni 
poslanik g. Životije Jevtič. 

Животије Јевтић: Данас, када се у Народном 
претставништву претреса пројекат државног бу- 
џета прихода и расхода, за буџетску 1937/38 го- 
дину, раздео Министарства пољопривреде и вода, 
узео сам и ja реч, не да се моје име забележи у 
панографским белешкама, већ да са овога места 
v овоме Дому пзнесем своје .опаске и учиним кон- 
кретне предлоге за изври1еп>е овог буџета. 

Одмах у почетку, господо, морам да напоме- 
нем, да je овај буџет за сврху за коју je наме- 
њен апсолутно мали и неће моћи ни приближно 
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да пружи нашем пољопривреднику оне помоћи Ko- 
je се од њега траже. 

Ja знам да ћете ми одмах рећи: na нема се 
сретстава за повећање, и ja, господо, нисам за по- 
већање овог буџета оптерећењем новим и већим 
дажбинама нашега народа. Али сам за то да се 
овај буџет повсћа смањењем осталих буџета ре- 
сорних министарстава у којима би се знатно мо- 
гле да смање суме које су више непотребне него 
потребне. 

AKO погледамо овај буџет са чисто тех- 
ничкс странс, нема сумње, да га није радило лицс 
које oniij посао врло добро нознаје, али, господо, 
ако погледамо распоред појединих у њему ставки 
и сврху за коју су онс намењснс, видећемо, да 
овај буџет нн приближно Hehe MHIHI да да оно, 
mro nii требало дати и што се од њега тражи и 
очскује. 

Он je намељеи чисто пол.опривреди и њеном 
уиапређењу, али нажалост од свега тогапољо- 
ирпвреда ће видети врло мале користи, јер су суме 
предвиђене за  ову сврху иедовоЛ)Не. 

Пренеснмо се за један моменат на наше село 
и посматрајмо живот и рад нашег сељака. na ћемо 
видети, да je стање нашег села и сељака очајно. 
()п још увек живи при.митивним животом, нема 
ни најнужније потребе за живот, a o неком бла- 
гостању и да не говоримо. 

AKO пратимо развој нашег села и вароши, мо- 
рамо признати да cv се вароши изградиле и урс- 
днле v колико толико, a село je још увек у тами 
и блату. Зашто? Само зато, што на њега нико не 
обраћа пажњу. 

Наш сељак бори се преко целог лета под нај- 
тежим условима да у зноју лица свога обезбс m 
себи и породици ис.\р;ш\- проко> године, као и 
лажбине које од њега траже 'отптииа, бано- 
вина, држава итд. радећи no цео аетњи дан на 
окорелој проји и незапрженом пасул>у, na и њега 
увек нема. 

Све би on ово пребродио, али mro je мајгпре, 
њему летина никада није заштићепа и обезбсђегЈа; 
он увск стрегти да му олуја и непогода једним за- 
махом свс то не очисти и не остави га без игде 
пчега, a кад га овако mro no нссрсћи задеси, он 
je умртвл.еп И Нема витс живота, јср пи пара ни 
хлеба до друге летиве. 

i [еопходНО je потребно и ja апслујем на г. Mn- 
писгрл да сс niTO прс донесс Закоп 0 осигурпм.у 
K обевбеђењу пол.ских усева и .-10111110 вашем зем- 
.ч.оралпику. 

Прнход за ову Лрху прикупљати уз обавезно 
п^аћање свих пореских обвезника према п.иховом 
имоиппм стању, a тако нсто сва предузе1)а и вк- 
ционарска друштва која раде на заради. За ову 
сврху основати једак фгонд са задатком да on 
служи само овом циљу. 

Када се овај заком донесе и буде прикупљао 
onako године n.iMoii.oii приход, онда внајте, да се 
nolic десити да клд град мли нека непогода уни- 
min пољски усев, да земл>орадник остане без IO- 
rnne и исхраио, jeo би Му се ИЗ овог фонда пспла- 
гила отикета 100» поништеног усева, a нс као до- 
оада да ео само ослободи порезе; у толико прс, 
што никад непогода не оруши летину у целој зем- 
.I.II, већ само у појединим крајевима, Само тако 
и na тај начин иоћи lio се обезбедити наш земљо- 
раднмк. 

Г. Министар требао je да се постара да нађе 
што пре начина да се нашем земљораднику омо- 
гући да може да набави пољопривредне справе и 
алат за обраду земље, нарочито плугове и друге 
потребе. Јер, господо, цела летина једног земљо- 
радника зависи од тога, како je њиву поорао и 
земљиште припре.мио. Ово се може постићи само 
на тај начин ако се скине царина, која je врло 
велика. 

Никакав корак није предузео г. Министар да 
се у нашој зсмлјИ производи што више столно 
грожђе, које би се могло да извезе на страну пи- 
јацу; a ако јо нешто и учинио, ro je само у неком 
крају и то врло мало. 

Код нас се махом raju винска сорта грож^а. 
којв оо ne исплати, jop наше вино тешко може да 
се уновчи, a ако би се и нашло место за извоз, 
umio 00 дава no багателној цени. 

Потребно je ангажовати све лозне расадникс 
да опи mro више производе лозу столног грожђа 
и да сс vcTvnajv земљорадницима no цени од no 
0.30 дин. a не као досада no 0,80—1,20 no комаду. 

Господо, код нас се досада није ништа учи- 
нило, да се на селу отварају домаћичке школе, 
које би имале за задатак, да уче наше сељанке, 
0 кувању, кројењу, шивењу, живинарству, сточар- 
ству и пчеларству као и конзервирању воћа и по- 
врћа и спремап.у зимнице. Ово je врло важно, јер 
liOMO само na raj начин моћи наше село подићи 
и сеоски сталеж васпитати. За ову сврху у буџе- 
ту ништа није пролвпђсно. 

Неопходно je потребно да ос, барем у сваком 
срезу подигне no јодан силос за спрсмање пићне 
сточне храио коју наш народ joni увек примитив- 
ио спрсма. и да се путем живе речи преко струч- 
п.ака народ паопитава да-увиди користи овога, те 
ta би оо na raj начин n na селу ови силоси изгра- 
ђивали. За ову сврху no буџету није ништа пред- 
вићено. 

Кад noh рокох o спремању сточнс хране, не 
MOPV да пропустим a да не речем o рћавом чува- 
ii.v стајског ђубрета na селу које се више упро- 
пашћује no користи. Да би се једном пошло бо- 
л>им путем, треба Министарство да настоји и да 
пружи потреоне помоћи узорним пол^опривред- 
иицима иа raj иачпп .1.1 oo v сваком селу подигне 
no једно практично ђубриште за справл.ање и чу- 
иаи.о стајСКОГ li\opora и тимс да се омогући да и 
oora ni увиде корисност овога како би и они то 
чипили. 

Потребно je, даље, да се што витс размпо- 
жи i'io.i.a магмима како крупне тпко и ситне сто- 
кв, како on се и од сточарства могла видети што 
noiia и права корпст. 

Гостодо, у овоме буџету на партији 788a по- 
чиц. 1 npo.'iniitioiia i(, сума од 1 милион динара за 
подизање с}Ш1нице у шљиварским крајевима. Ова 
о\ M.i jo no моме митљењу врло мала; овде je тре- 
оало предвидети много већу суму и на тај начин 
оиогућитн да се бар у сваком селу подигне no 
[една сушница, KIKO би се пружила могућност да 
земл.оралипк своју шл.пву коју ne извезе сирову 
ОСушИ   и  no  viipoiiamiivjo  као досада. 

Господо, nam пољопривредник onoj производ, 
нарочито кукуруз и пшеницу, сваке године про- 
даје no багателну цену, тако да после извесног 
времена, кад он нема шта ла прода, ценс скачу, 
често II\ 11   ivii.io, ro у место да има користи про- 
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извођач има обрнуто, штету. Ово питање треба 
једном решити и не дозволити да се наш земљо- 
радник овако и на овај начин уништава. 

Неопходно je потребно да се скину цене мо- 
нополисаним артиклима као што су со, гас, шећер 
и дуван, кога троши већина народа и то слабија 
класа. Тако he се омогућити земљораднику да 
може да купи со у крупицама ради осољавања 
своје стоке. Јер, господо цене овим артиклима ве- 
лике су према приликама које данас владају. 

Ha парт. 855 позиција 4 предвиђена je сума 
од динара 1,945.000— за сузбијање свињске куге 
и друге сточне заразне болести. И ова je сума су- 
више мала; требало je предвидети много већу су- 
му јер, господо, прошле године у моме срезу 1000 
и више грла свиња полипсала су од свињске куге 
зато што народ није могао да плати серум, који 
je јако скуп. Из овога кредита требало би набав- 
љени серум уступати бесплатно произвођачима 
ради пелцовања стоке.против заразе. 

Ha парт. 855 поз. 5, 9 и 10 овог буџета предви- 
ћена je сума од 340.000.— динара за спречавање 
сточне заразе и исплате сопственицима угинуле 
стоке од голубачке мушице, итд. Ова je сума за 
OBV сврху мала. Требало je предвидети много већу 
и тиме омогућити исплату сваком сопственику уги- 
нуле стоке. 

У овом буџету није пишта. предви1)ено за ре- 
гулацију мањих река и бујица, које и најмање кад 
налоћу униште читава пол.а, јер немају речно ко- 
оито и тиме наносе грдне штете земљораднику. 
Ла вам изнесем један случај код мене у моме срезу 
v ком реке Белица и Лугомир сваке године плаве 
"читава поља у величини од 3—4.000 хектара и уни- 
ште целу летину. За регулацију ових река, чија су 
кооита дугачка скупа око 20 км. потребна би била 
наГмања сума од 2,000.000.— динара a остатак на- 
оод овога краја пристаје радном снагом да заврши. 
Тако би се и ово питање решило. Ако се ова сума 
није могла no буџету предвидети, Влада je требала 
из задужења од 7 милијарди да издвоји за Јву 
сврху једну милијарду и питање би било решено 
у целој" земљи где овакве реке постоје. 

Треба настојати да сс и наши интелектуа 1ци 
и чиновници посвете што више раду на унапре- 
Нењу села и сељака, али и њима треба омогућити 
удобнији живот. У најмању руку вратити им оду- 
зетих 7% принадлежности. Морам да замерим г. 
Министру што врло мало поклања пажњу на при- 
вређивању изложби свих врста a ово je врло зажно 
за унапређење наше пољопривреде јер će на овији 
изложбама народ такмичи ко ће боље и лепше 
произвести, како стчжу тако и остале производе. 

Прошле године у мом срезу пољопривредна 
подружина хтела je да приреди једну општу 
изложбу свих врста производа, na како није имала 
ловољно сретстава, обратила се Министарству по- 
љопривреде за малу помоћ, али нажалост отуда je 
у  место  новаца  добила  одговор  „нема  се  срет- 
става". 

Треба што пре извршити класификациЈу зем- 
љишта и извршит« правилније омтерећење по- 
оеских обвезника према II>HXOBOJ платежној моћи, 
јер  су  земљорадници   и  сувише  оптерећени   по- 
резом. 

Треба што пре донети закон o раздужењу 
ситних трговаца, занатлија и радника, јер су они у 
врло тешком положају, скоро na издисају. 

Неопходно je потребно скинути цене бензину 
и омогућити нашој моторизацији и аутомоби- 
лизму бољи развитак, јер смо у томе много изо- 
стали. Ha завршетку свога излагања, a пошто овај 
буџет неће моћи да пружи нашој пољопривреди 
оно un;o се од њега тражи, ja изјављујем да hy 
гласати „против". (Одобравање и пљескање на 
левици). 

Potpretsednik Vojko Čvrkić: Reč ima narodni 
poslanik g. Simo Marjanac. 

Симо Марјанац: Господо народни посланици, 
срез јајачки граничи се са гламочким срезом, ки- 
тор-варошким, бугојанским, мркоњичким и трав- 
ничким срезом. 

Срез јајачки заузима површину од 124.517 
хектара, a дели се овако: 

Зиратне земље 26.402 хектара; вртови 160 
хектара, ливаде 15.123 хектара, пашњаци 6.870 
хектара, воћњаци 715 хектара и неплодне земље 
3.1/3 хектара. 

Поред теренских и климатских прилика које 
су управо подесне за све гране наше пољопривре- 
де, производни трошкови житарица и свеопшта 
данашња гравитација у нашој пољопривреди дик- 
тује нам, да je сточарство много кирисније него 
производња житарица. 

У срезу јајачком долази no тсренским и кли- 
матским приликама у обзир комбинација грана 
по.Ђопривреде и то: сточарство, ратарство и во- 
hapcTBo. И док се остали крајеви у борби за про- 
гресом, примењујући најновије тековине, труде да 
створе увјете за поједине гране пољопривреде, 
наш срез све то има no свом положају. 

Просечни годишњи приноси житарица и дру- 
гог културног билЈа врло су разнолики и у глав- 
IHOM овисе o годишњим временским приликама, 
пошто je савремена рационална обрада тла само 
код врло малог броја пол:>опривредника развијена. 
Како се из предњег прегледа види, у производњи 
ратарских усева заузима кукуруз прво место. По- 
ред кукуруза „босанца", који има сразмерно крат- 
ку вегетациопу периоду и који врло добро успева 
у брдским крајевима нашег среза, узгаја со и ку- 
куруз „зубан" у низинским и жупним пределима. 
Семе кукуруза „босанца" и „зубана" већ je де- 
генерисано те je потребно семе обновити. 

Ha друго место no просторности засијане по- 
вршине долази јечам. Врста јечма јест: јечам дво- 
редац са просечним годишњим приносом од 6—10 
метара no једноме хектару. 

Ha треће место долази пшеница. Поред домаће 
врсте пшенице на подручју овог среза друге врсте 
пшенице не сеју се. Годишњи принос пшенице 
креће се између 8 и 10 метара no једном хектару. 

Зоб запрема такође знатне површине и гаји' 
се исто тако на целој територији среза. Врсге зоби 
су домаће са просечним приносом од 7—10 ме- 
тричких центи no једном хектару. 

Култура ражи, наполице, крупника, хељде и 
npoca ограничена je на извесним пределима и гаји 
се у мањим количинама. 

Од махунастог биља долази у обзир само па- 
суљ, јер се грашак, боб и сочиво узгајају у врло 
пезнатним количинама. 

Култура кромпира такође заузима врло nd- 
знатну површину. 

Сточна pena, pena угарњача као и остало сточ- 
но биље сије се у незнатним површинама и ако 
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je ca културом овог биља везано    и    унапређено 
сточарство. 

Индустриско и трговинско биљс такође зау- 
зима врло незнатиу површину и ако за успоиање 
(iHiix биљака постоје природни увети. 

Како сам иапрсд навео аоћњаци заузимају по- 
нршину од 7115 хектара, те на овој површини за- 
сађено je 59.000 комада шљива, 17.000 јабука, 
25.000 крушака, 39.000 ораха, 525 комада кајсија, 
Г)()и бресака, 2.000 третан.а, 200 комада вишања и 
1()()0 комада дуња. 

Богатсгво са ливадама и пашњацима ставља 
срез јајачки у ред прноразредних сточарских кра- 
јева. Како са1м напред навео ливадс заузимају по- 
вршину од 15.123 хектара, a пашњаци 6870 хектара 
и на овој површини налази се укупно 85.324 ко- 
мада корисних домаћих животиња и то: коња 6725 
комада, говеда 20.150 комада, свиња 7.078 кома- 
да, оваца 33.643 комада, коза 13.728 комада. Па- 
смине горе наведених домаћих животиња у глав- 
иом су домаће без мешања са ма којом било na- 
смином (племенитом). 

Квалитетна својства босанског коња изврсна 
су. Босански коњ издржл^ив je, не захтева бог 
зна какву исхрану и негу, те најподеснији je за 
ордовити терен јајачког среза. За побољшање ква- 
литативних својстана босанског кон>а потребно je 
да држава набави довол.ан број расплодних па- 
стува, јер домаћи пастун eeh je дегенериса«. 

Ha подручју овог среза имаде свега 14 кома- 
да бановинских расплодних пастува, што није до- 
вољно. 

Главни преставник босанског говечета je бо- 
санска буша. Другог говечета на подручју овога 
среза осим буше нема. Буша je ситна али пропор- 
ционално и складно грађеЛа, једва један метар 
висока, a 150 до највише 500 кг. тешка. Потпуно 
прилагођена теренским и климатским приликама 
искоришћује врло добро храну и даје необичнп 
маоно млеко. Најкарактвристичније je и најважни- 
je je да je необично огпорна и да апсолутно мема 

i \ 5еркулозе. 
За побољшање квалитативних својстава босан- 

ске буше notpefiflo je да Министарство полјОпри- 
вреде набави извесан број добрих расплодп.ака 
(оикова), како би укрштавањем са бушом добили 
тип говсчета, који би имао већу тсжину, a краве 
музаре IIITO iu'li\ количину млека. Од ситних грана 
сточарства у овом срезу шјважнијс су овце и спи- 
ње. Овце углавном су домапе пасмипе „Праменке", 
a узгајају се ради вуне и меса. Вуна je дугачка и 
доста груба, месо je доста укусно., Продукција 
млека, сс креће 30—50 литара годишњс, a вуне 
1—1 Ч- кг. no глави. Да би сс поправило СВОЈСГВО 
toMahe овце у млечности и финоћи вуне и п.сзи- 
ној тежини потребно je крижати домаКу овцу са 
поанатим добрим врстама оваца, a то су cjeffinike 
овце. И овде држава мора жртвовати иатеријална 
сретства за набавку добрих рвоплодн>ака (овиова), 
како би овчарство овога среза постигло ону ви- 
сину коју му дају природни увјети. 

У вези напред наведеног апелирам на надлежне 
факторе да ono моје кратко излагање o стаил 
iin.i.Diipnupe'ie Среза јајачког О8биЛ>В0 приме и да 
no иогућности удовоље захтеву народа. 

И v здравственом погледу код стоке нису биле 
прилике mi мало ружичасте, Нрии пригит код стокс 
из године у ГОДИВу je харао, док у години 1936 
пије поведена опсежна акција за слзбијање прног 

пришта у срезу јајачком. Истакнућу само да je у 
години 1936 с пролећа na до 25 августа исте го- 
дине угинуло у срезу јајачком од црног пришта 
69 говеда, 162 овце, 18 коза и 10 коња. Ово су 
само слуајеви које je ветеринар службено уставио 
и поднео извештај Kp. банској управи, дочим при- 
ликом цепљења у општинама јањској и пљевској 
дознало се и проверило, да je било још губитака 
код стоке, које није нико пријавио. У појединим 
селима среза јајачкога било je црнога пришта и 
код људи, a ja ћу навести само неке случајеве који 
су ми у СГвежој успимени. Тако je у селу Крушчици 
отмтине Јајце оболело и приклано 7 болесних 
крава од црног пришта, a конзерванти и неуки 
сточари овога среза не схваћајући опасност која им 
je претила од one заразе, јели су заражено место и 
то окоро сви становници еела које броји 52 мусли- 
манска и 6 мравославних домова. Ha срећу обо- 
лело je само 6 лица од црног пришта у овоме селу. 
Затим у селу Липовачи општине јањске умрло je 
у години 1936 од црног пришта 5 лица, a било их 
je и више оболелих, a још ми je у свести траге- 
дија фамилије Бендра из Запећа из године 1933 
када je из ове иородице умрло нагло од црног 
пришта у највећим мукама 6 чланова. Заразили су 
се месом од вола болесног од црног пришта кога 
су приклали. Огромна опасност претила je од цр- 
ног пришга и стоци и л.удима, да се прошири у 
још Beliii.M размерима да није предузео брзо и 
енергичну акцију за спречавање црног пришта 
екрески ветеринар Славко Костић, који je ca пуно 
напора извршио своју стручну дужност, те у зара- 
женим крајевима поцепио око тридесет пет хиљада 
грла стоке, да би се избегла огромна материјална 
штета од заразе црног пришта, која je епидемично 
харала и престављала сталну опасност за стоку и 
људске животе. Тако je овом опсежном акцијом 
успело црни пришт у срезу јајачком, ако не посве 
сузбити, a оно барем свести на минимум, na би 
требало у овом правцу наставити и перманентно 
криз барем 3 године поцепити сву стоку свих за- 
ражеиих крајева од црног пришта o државном 
трошку. 

Желим да истакнем и рад среског ветеринара 
који заслужује пуну пажњу меродавних фактора 
и у самом погледу успеха цепљење које je про- 
ведено и ако за кратко време код оволиког броја 
грла са стручним познавањем технике рада и 
оирезности приликом npmen.a цецлЈења. 

Краљенека банска управа Врбаске бановине je 
ca пуно разумсвам.а хитно дозначила потребне ко- 
личине цепива бесплатно, a ja понова аиелирам на 
надлежне факторе, да посвете пуну пажњу при- 
вреди среза јајачког и да све горе изложевр узму 
у озбил.но расмлграи.е. 

Гоеподо посланици, ne могу a да се мало не 
осврием и ii.i банке које су много штете сељаку 
панеле превеликим каматама које су узимале. a 
Пол.е pel.и отеле. У Лајцу, постоје две банке које 
су сељаку давале новац уз 40 до 50 од сто камате 
и које нису поштовале чак пи уредбу која je 
изашла 20 априла 1932, да банке не смију напла- 
кивати више од 10 ол сто. Они су наплаћивали 
28 до 30 од ero, све док пијс друга Уредба изашла 
20 октобра 1932 године, и запретила да he ко се 
огреши o Уредб) бити кажњен новчаном глобо.м 
п затнором, онда су почели да наплаћују 12оД с™- 
,V ме1)унремену су мјенице у срезу јајачком i 
године напуштене, јер, господо, nuje теже годите 
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било у човечанском животу него што je била 1932 
година. 

Мањкањс људске и сточне хранс није било. 
Држава je дала свс што je могла дати и у људскпј 
и у сточној храни и да није дала, много би људи 
и децс помрло од гдади, a стоке више угинуло 
него што би остало и опет те банке нису имале 
срца да увиде беду и потребу бедног сељака, него 
су опет преко закона наплаћиианс више него што 
су смеле. 

Иако je TiiKD била тешка година људи су до- 
лазили да продуже менице са 10%, како je у Уред- 
би речено, али банке то нису хтеле ни да чују, већ 
су казале да то за њих не важи, и тражили су 
:Ш"о. Пошто je била тако тешка годива, људи нису 
могли да плаћају толику камапгу, већ су морали 
пуштати менице. И го je, гоакио, све трајало до 
3-VUI-1934 године, до оие цроклете Уауновићеве и 
Којићеве Уредбе, која je гласила: који не мродужи 
мгнпиу губи заштиту, па су одммх баике налетеде 
lui сељаке као орлови на лешину, претећи, да he 
и.м орадати сва имања, а^ко не продуже мснице. 

Поштени сељак бојао се и боји се и данае 
чакона и одмах су почели продуживати менице, 
али шта им се догодило: догодило им се то, да су 
банке свс трошкове нанете им кроз те двије го- 
аине трошкове око протеста мјеница, грунтовног 
осигурања, адвокатскс трошкове око тужби, и не- 
квкве затезне камате како их оии практикују, али 
то су камате, госпрдо, 40—50 од сто, а не 10% 
како je у Уредби речено они су то све прика- 
чили главници дуга и направили да je то рсдовни 
вугг, тако да je сваки дуг, онога који je продужио 
мсницу дупло повећан. Сад вас, господо, питам, 
пгга се онда отписује сел.аку кад се каже: како je 
речено у садашњој уредби, која je гласила: Уредба 
o раздужењу сељака са отписом од 50%. A кад 
видите, шта су свс банке учиниле, није се устварп 
огчжсало ни пет пара. Ова je Уредба гласила за 
коначно раздужење сел>ака, а нслала je као регу- 
дисање сел>ачких дугова са наплатом од lo ро- 
дина са једном мањом каматом, а не, господо, ko- 
начно раздужење сељака, како je то у Уредби ре- 
цеио, са 50% отписа дуга. 

у Уредби je речено да Кс Simca ошисати јед- 
liV четвртину, али видите не отоисује ништа и 
ако буде нешто отписивала отписаће само једау 
годину оних зеленашких камага, које mijo смела mi 
v ком случају да наЈПлаћује, а ја мислим да би 
банка гребала отписати једну чисту половицу, а 
опет кад погледамо шта су прирачунале непотреб- 
Не трошкове, оида, господо, аКдиио да нијссу од 
свога капитала мишта дали, него само оне непра- 
ведие трошкове, које нису смели унооити у глаи- 
ницу чуга, а држава, KUKO je v Уредби речено да 
he преузети једну четвртниу дуга сел>ачког, да 
тако и остане, а сељак да плати јолиу чотвргину 
v годинама које ej одређеие \ Ур«дби. Пошто се 
уредба налази \ СкупштшЛ! ја вас молим, госпо- 
до народни посланици, као и надлежне фактрре) 
ri се та греиПса и исдрави. A ја мислим, господо 
иародни посланици, да га ствар гакрђе и вас таи- 
!',.,' пошто су ii вас све 90% послади свљаод v 
овајДои, ца их вјерно заступамо, гако смо им, 
господо, и обећали кад. смо били бнранп. 

■ Верујући \ то, господо иарвдн« послаиици, из- 
јавллјсм ia hj гласати за буџет Мшшстарстрв no- 
љопривреде. (Одобравање код већине.) 

Potpretsednik Vojko Čvrkić: Ima reč narodni 
poslanik g. Mihailo Bošković. (Glasovi: Nije prisu- 
tan.) Kaku g. Bošković nije tu, to se u smislu Poslov- 
nika smatra da je odustao od reči. 

Ima reč narodni poslanik ^. Luka Avramović. 
Лука Аврамовић: Ham крај спада међу најси- 

ромашшје крајеве, али je no природном богатству 
оогатији од других срслова. Питаћете, зашто онда 
овај крај спада међу најсиромашније? Немамо пу- 
тева и зато што нема никога да нас упути да осни- 
вамо сирарске, млекарске, сточарскс и набављачкс 
задруге. Зато je ту та беда. Ту нису потребни да 
дођу неки агитатори који дбђу и обећавају љу- 
дима нешто, na после ништа нс ураде. Обично c'c 
влада тога народа сети пред неке општинске, ба- 
новинске или парламентарне изборе, na кад онп 
прођу оида сс више нико њега не ceha. 

Ja молим најпро Краљевску владу и молим г. 
Министра пољоцривреде да мало погледају na тај 
добри и поштени народ. Има сиромашних људи 
који су изгубили семе за сетву, или су утрли сто- 
ку. Њима треба помоћи и то не дајући им мило- 
стињу него чинећи и.м позајмице. To je практико- 
вала и непријател>ска влада, водећи рачуна o ма- 
.lo.vi сељаку na би жалосно било када мп данас 
ne би више рачуна повели o томе свету. Изјављзгјем 
да ћу гласати против буџета. (П.ичкање на ле- 
вици.) 

Potprclsvdnik Vojko Čvrkić: Reč ima narodni 
poslanik g. Sava Mikič. (Glasovi: Nije tu!) Pošto g, 
Mikić nije prisutan, to se smatra da je odustao od 
reči. 

Reč ima narodni poslanik g. dr. Andrej Veble. 
Dr. Andrej Veble: Gospodo narodni poslanici, 

duboko sam uveren, da je jedno od kardinalnih pi- 
tanja za unapređenje celokupne narodne privrede — 
osim ojačanja unutrašnjih tržišta i povećanja izvoza 
— oživljenje kreditnog sistema, oživljenje i jačanje 
likvidnosti svih novčanih, a naročito zadružno kre- 
ditnih ustanova i re^nlativnih štedionica uz pomoč 
Narodne banke i države. I ako je tačno, da se poja- 
vljuju i/.vesni znaci poboljšanja kod većih gradskih 
banaka, štedionica i privilegovanih državnih novča- 
nih zavoda (Državna Hipotekama banka, Poštanska 
štedionica), ipak treba objektivno priznati, da danas 
skoro nema kreditne mogućnosti za selo, za malog 
posednika, zanatliju, za sitne trgovce, da je kreditni 
život našeg malosj čoveka u celoj državi potpuno 
umrtvi jen, a u prvome redu u prečanskim krajevima, 
gde smo imali već u predratno doba veoma dobro 
Izgrađenu na principu samopomoči or^anizovanu 
kreditnu organizaciju, koja je bila i naš glavni stub 
u borbi za naša nacionalna prava. 

Mnpgim našim krajevima u prvome redu Drav- 
skoj banovini preti opasnost, da ostane Uredba o 
likvidaciji zemljoradničkih dugova od 26 septembra 
1936 godine samo na papiru, ako se seljaku 
ne pruži mogućnost da ispuni svoje obaveze prema 
toj Uredbi. U sadašnjim prilikama seljak u mnogim 
krajevima nema dovoljno novčanih sretstava zbog 
nestašice ličnog i hipotekarnog kredita uz nisku ka- 
matnu stopu. 

To je činjenica! 
Ako pomislimo koliko su u tom pogledu učinile 

druge države, čak i one koje su i po teritoriji i 
po broju pučanstva i po svojoj t'inansijskoj snazi 
manje od nas, (Nemačka—Austrija godine   1931/32) 
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moramo iskreno priznati da je baš ta potpuno nega- 
tivna strana finansiske politike ranijih režima jedan 
od glavnih uzroka sadašnjeg veoma teškog stanja 
našeg celokupnog kreditnog sistema u zemlji. 

Mada su i raniji Ministri finansija u tome po- 
gledu grešili, smatram, da je još veća dužnost sa- 
dašnje Kraljevske vlade, d;i tome problemu posveti 
BVO pažnju i da na osnovu izdašnijih ovlaštenja u 
Fmansiskom zakonu — pronađe mogućnost, pa ma- 
kar u obliku većeg unutrašnjeg prinudnog zajma po 
uzoru čehoslovačkog Zajma rada (Pučka prace) iz 
1933 godine, da se spasu naši kreditni zavodi, da se 
vrati likvidnost novčanim ustanovama, da novac po- 
stane opet sretstvo za cirkulaciju i izmenu dobara. 

Ja molim Kraljevsku vladu da baš u tome pravcu 
u toku iduće budžetske godine po uzoru Čehoslo- 
vačke Republike i drugih stranih država, poradi još 
intenzivnije nego je bilo to sada moguće i time 
podigne našu sveukupnu narodnu privredu na zavi- 
dan nivo, u dobrobit i zadovoljstvo svih državljaii.i 
Kraljevine Jugoslavije. 

Gospodo narodni poslanici, što se tiče ekonom- 
skog stanja u Dravskoj banovini (Slovenačkoj) isti- 
na je, da je to stanje vanredno teško i to iz više 
razloga: 

1) Zbog pasivnosti te Banovino u pogledu žita- 
rica i drugih Životnih namirnica; zbog veoma slabili 
letina u prošlim godinama (vinogradi su podbacili 
godine 1936 za 60% prema normalnom stanju); zbog 
gradu i drugih vremenskih nepogoda u godini  1936; 

2) Zbog posledica sankcija, koje su U prvome 
redu u godinama 1935, 1936 pogodile stanovništvo 
Dravske banovine, gde je usled tih sankcija nastala 
ogromna kriza u trgovini i industriji šumskih pro- 
izvoda; 

3) Zbog latentne kri/.e u i/.vesnim granama indu- 
strije (izuzev tekstilnu industriju), u prvome redu, 
zbog krize rudarstva i ugljenim rudnicima; 

4) Zbog velikog Fiskalnog opterećenja ne samo 
državnim nego i samoupravnim porezima i dažbi- 
nama; i 

5) Zbog opadanja čistog nacionalnog prihoda 
u Dravskoj banovini u godinama 1936 i 1936. 

Da dokažem istinitost ranije izloženog moram 
da harem u glavnim crtama analiziram privrednu i 
socijalnu struKturu' stanovništva   Dravske banovine. 

Prema podatcima popisa stanovništva od 31 
marta 1931 godine stanovništvo Dravske banovini' 
raspoređeno je po glavnom zanimanju kao što sledi: 

1) Zanimanji' starešine   domaćinstva^   poljopri 
vreda        60.93%, industrija i zanati        21,03%, trgo- 
vina, kredit  i saobraćaj        5,79%, javna služba, slo- 
bodna zanimanja i ostalo        12.23%. 

2) Zanimanje izdržavanih lica: poljoprivreda 
60.35%,   industrija   i   /anali       21.92%,   trgovina i 
promet 7.02%,  javna služba, slobodna  zanimanja 
i ostalo        10.71",,.' 

Ovi podatci pretstavljaju u glavnome privrednu 
i socijalnu Strukturu Dravske bmiovine. 

Još mek ' , stanovništva Dravske banovine Živi 
od poljoprivrede, stočarstva i šumarstva. 

Kakvo je privredno stanje seljaka Dravske ba- 
novine i kakav je napose položaj ratarstva kao 
osnove svakog seljačkog ga/dinstv a .J 

.irdiia glavna karakteristika privrednog i soci- 
jalnog položaja seljaka Dravske banovini' jeste u 
tome, što mu nedostaje zemlja, pogotovo ziratne 
zemlje.   U   poredenju   seljaka   ostalih   banovina,   naš 

seljak iz Dravske banovine ima srazmerno mnogo 
manje ziratne zemlje, osim Primorske i Zetske bano- 
vine, koje su u lome pogledu još na lošijem polo- 
žaju. Kao doka/, i/nosim sledeće statističke podatke; 

Na glavu seljačkog stanovništva u pojedinim 
banovinama dolazi ziratne zemlje: Dunavska — 1.26 
ha, Vrbaska —0.71 ha. Moravska — 0.66 ha, Var- 
darska — 0.65 ha, Savska 0.63 ha. Drinska — 0.63 
ha, Dravska - 0.44 ha. Primorska — 0.38 ha, Zet- 
ska — 0.36 ha. 

U pogledu ziratne zemlje koja otpada na jednu 
glavu seljačkog stanovništva. Dravska banovina je 
između devet banovina na sedmom mestu; iza nje 
dolaze još samo, kao što sam već pomenuo, Primor- 
ska i Zetska banovina. 

Iz ovih podataka vidi se, da prema površini zi- 
ratne zemlje koja dolazi na glavu seljačkog stanov- 
ništva, postoje tri grupe. 

Na prvome mostu nalazi se Dunavska banovina, 
koja je žitnica naše državo; drugu sačinjavaju Bano- 
vine sa srednjim brojevima; treću grupu sačinjavaju 
tri u tom pogledu zaista pasivno banovine: Dravska, 
Zetska i Primorska. 

Još goro prolazi Dravska banovina pri izračuna- 
vanju, koliko dolazi ziratne zemlje na jednu glavu 
stanovništva uopšte, t.j, agrarnog stanovništva i 
neagramog stanovništva. Ovi podatci su sledeći: Du- 
navska 0.87 ha, Vrbaska 0.55 ha. Vardarska — 
0.52 ha. Moravska 0.49 lm. Drinska - - 0.47 ha, 
Savska        0.30 ha, Zetska 10 ha. Primorska — 
0.28 ha, Dravska       0.27 ha. 

U ovom uporedenju Dravska banovina je po- 
vodnja, a Zetska i Primorska banov ina su ispred nje. 

U pogledu ishrane stanovništva je dakle Dravska 
banovina veoma pasivna, pa čak i najpasivnija izme- 
đu sviju banovina, i to s obzirom na prenapučenost 
sela. 

1 u pogledu eksploatacije zemlje namenjene in- 
tenzivnome obrađivanju tj. oranica, došla je Drav- 
ska banovina n pogledu celokupne površino i u po- 
gledu hoktarskog prinosa do granice preko koje se 
no može preci, Seljačka privreda Dravske banovine 
stigla je do kraja mogućnosti i nalazi se u stagnaciji. 

,ledim napredak može se konstatovati u nekim 
specijalnim granama seljačke privredo. 

Dravska banovina ne samo da nema dovoljno 
/iraino zemlje, nego je ta ziratna zemlja još lošija i 
manje plodna nego u drugim banovinama. Mada se 
naš seljak   stara  /a  dobro  obrađivanje  i  dubronje  te 
zemlje, ostaju hektarski prinosi većino zemljoradnič- 
kih proizvoda ispod državnog prošeka. 

Od seljačkih posoda Dravsko banovino manje od 
polovino osigurava sopstvenicima privredni opstanak. 

Prema veličini, seljački posedi Dravsko banovine 
dole so ovako: seljački posod od 0—5 ha - 50%, se- 
ljački posod od •'.' 20 ha 34%, seljački posed iz- 
nad 20ha       *%. 

I/, ovih podataka proizlazi, koliko naš seljak 
oskudova zemljom. Tri petino sviju seljačkih poseda 
Dravski'  banovino  no  mogu  izdržavati sopstvenike. 

Pri tom se ne sme zaboraviti da je u Dravskoj 
banovini preko 10.000 domaćinstava, čije su starešine 
zemljoradnici, a koji uopšte nemaju zemlje. Ovamo 
pripadaju najamnici, /akupci i vinioari, koji su u vi- 
norodnim krajev ima Dravske banovine dosta mnogo- 
brojm. Slanje tih ljudi je i U normalno vreme dosta 
teško, a kamo li u doba krize i raznih vremenskih 
nepogoda. 
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Drugu grupu seljačkog poseda Dravske bano- 
vine sačinjavaju posedi od 5—20 ha. zemlje. U toj 
grupi ima jedva jedna trećina seljačkih poseda. 

U trećoj grupi su seljački posedi sa preko 20 ha 
površine, a tih poseda ima samo H% u Dravskoj ba- 
novini. Samo ovi posedi mogu pružiti svojim sopstve- 
nicima životni opstanak. 

Gospodo narodni poslanici, neću vas suviše za- 
marati statističkim podatcima i brojkama. Dozvolite 
mi samo nekoliko konstatacija. 

Prema jednom zvaničnom i znanstveno doku- 
ntentovanom izveštaju od strane Kraljevske banske 
uprave u Ljubljani u pogledu ishrane Dravske bano- 
vine sledi neminovno da od 25 srezova te Banovine 
samo četiri sreza (Murska Sobota, Donja Lendava, 
Ljutomer i Ptuj) u normalnim godinama proizvode 
toliko žitarica da je u tim srezovima osigurana nor- 
malna ishrana stanovništva - - i da preostaje čak i 
izvestan višak za prodaju u gradovima ili u drugim 
srezovima. Većina srezova mora već u normalnm 
godinama mazati žitarice i bražno iz ostalih banovina 
za ishranu svog agrarnog i neagrarnog stanovništva. 

Prema službenom izdanju Ministarstva poljopri- 
vrede u 1927 godini (potrošnja žita u Kraljevini .lu- 
goslaviji) iznosila je godišnja potrošnja hlebnih žita 
u celoj zemlji u seoskim opštinama .^kg, a u varo- 
šicama 307 kg. na glavu stanovnika. 

Prema sadašnjem broju stanovništva Dravske 
banovine (1,144.000 u godini 1931) količina žitarici 
Za ishranu iznosi godišnje jedva 150 do 160 kg. 
po glavi stanovnika. Potrošnja hlebnih žita u Drav- 
skoj banovini na glavu je dakle mnogo manja nego 
nrošečna u državi. Manjak hleba nadoknađuje se i u 
normalnim godinama krompirom, kupusom i repom. 

A kako izgleda ishrana stanovništva, tek kod 
radničkih masa — u ugljenim revirima i drugim in- 
dustriskim centrima? Izračunato je, da je Dravskoj 
banovini ove godino potreban UVOZ preko 4000 va- 
trona žitarica za ishranu stanovništva pored normil- 
nog godišnje- uvoza žitarica koji iznosi oko G000 
vagona. A sve to zbog neobično slabe letine u Drav- 
skoi banovini u prošloj  godini. 

Ako se računa da Dravska banovina već u nor- 
malno doba plaća godišnje za dovoz brašna i žitarici 
cirka 123,500.000. dinara, to će ove godine platiti 
najmanje 230,500.000.— dinara za prosečnu i nor- 
malnu ishranu svog stanovništva, a da isto ne bi gla- 
dovalo Pri tome treba voditi računa i sa time, da je 
nrošečna cena pšenice i brašna ove godine poskupila. 

Gospodo narodni poslanici, sigurno ćete pitati: 
kako onda seljak Dravske banovine živi i uopšte 
egzistira, ako je njegova agrarna produkcija u po- 
Jfedu  žitarica  toliko  pasivna? 

Privredne grane, koje nm omogućavaju barem 
donekle egzistenciju jesu /ivinarstvo, vinogradar- 
stvo, stočarstvo, naročito šumarstvo, i u nekim kra- 
jevima i kultura hmelja. Dalje, sezonski rad i zapo- 
slenje u fabrikama. 

"Neću se detaljnije upuštati n izlaganje u pogle- 
du vinogradarstva i voćarstva u prošloj godini, ta 
trrana u prošloj godini podbacila je za 00%, a vo- 
ćarstvo još više. 

Prelazim hmeljarstvu koje je dalo u prošloj go- 
dini malo veći prinos nego godine 1935. Dalje sto- 
čarstvu, koje se je u prošloj godini barem donekle 
oporavilo. 

Zadržati ću se malo kod šumarstva. To je jedna 
veoma važna privredna grana za seljake i za velike 

mase radnika Dravske banovine, koji su uposleni u 
šumskoj industriji. Privreda mnogih srezova u Drav- 
skoj banovini zavisi u najvećoj meri od šume. Od ce- 
lokupne površine Dravske banovine, šuma pokriva 
44.6%, a od produktivne zemlje i 47.2%. U 12 od 25 
srezova šuma pokriva preko polovine produktivne 
zemlje. Celokupna površina šuma Dravske banovine 
iznosi 679.268 ha. Od toga u jednu četvrtinu tj. 
154.344 ha otpada na veliki posed (iznad 200 ha). 
Ipak ima skoro svaki seljački posed nekoliko šume, 
mada to bila mala parcela šuma. Od celokupne pro- 
izvodnje drveta 1935 godine ostalo je u našoj Bano- 
vini cirka 900.000 m* za tehničku upotrebu, od tih 
900.000 m:i 1935 godine izvezeno je u inostranstvo 
oko 500.000 m3. Ti podatci dokazuju ogromnu vred- 
nost šuma za našu privredu. A sad dolaze najedan- 
put sankcije, godine 1935, ulsed kojih je u toku pr- 
vog tromesečja 1936 godine gotovo ukinut izvoz ju- 
goslovenskog drveta u strane zemlje, a pogotovo 
izvoz drveta iz Dravske banovine u Italiju. Šumska 
privreda Dravske banovine pretrpela je od toga 
ogromnu štetu, mnogo veću nego šumska privreda 
ostalih Banovina. 

Pomislimo samo na to, da je šumska privreda 
u Dravskoj banovini podeljena na veliki broj malih, 
pa i vrlo malih preduzeća, kojih ima u toj Banovini 
cirka 2.000. Od toga samo 200 preduzeća sa moder- 
nim postrojenjem. Sva ta preduzeća izgubila su stara 
tržišta u Severnoj Italiji, a nisu se mogla prilago- 
diti novoj situaciji. 

Dozvolite mi, gospodo narodni poslanici, samo 
jednu kratku konstataciju: 

Izvoz drveta iz Dravske banovine u prvom tro- 
mesečju 1935 godine iznosio je: za tvrdo drvo teste- 
risano — 25.000 m3, ili 12% od ukupnog jugosloven- 
skog izvoza drveta; za mekano drvo u opšte ■— 
354.000 m3, ili 51% od našeg jugoslovenskog izvoza 
drveta; za mekano drvo, tesano — 110.000 m3, ili 80 % 
našeg jugoslovenskog izvoza; za mekano drvo, te- 
sterisano — 224.000 m3, ili 45% našeg jugosloven- 
skog izvoza. Sva ta trgovina jedanput prestaje. Mo- 
lim da sad sami izračunate ogromni gubitak naše 
šumske privrede usled italijanskih mera protiv 
sankcija. 

,   Još jedna konstatacija! 
Preko polovine normalnog jugoslovenskog izvo- 

za mekanog drveta godine 1935 (u prvom tromesečiu) 
otišlo je iz Dravske banovine u Italiju, a jugosloven- 
ski izvoz tesanog mekanog drveta u Italiju — išao 
je gotovo isključivo iz Dravske banovine. 

Ja mislim, da su tom činjenicom dovoljno doka- 
zane ozbiljne, upravo katastrofalne posledice sank- 
cija koje su pogodile Dravsku banovinu. 

Neću vas zamarati izlaganjem našeg teškog pri- 
vrednog stanja zbog latentne krize u izvesnim gra- 
nama industrije, naročito rudarstva (ugljenih ru- 
dnika). Fakt jeste, da rudarsko stanovništvo ugljenih 
revira Dravske banovine zarađuje danas svega 37.1 % 
vrednosti nadnice, a 1929 g. i da jedan veliki deo 
rudara u Dravskoj banovini cirka 5000 po broju, još 
danas nije mogao dobiti nameštenje u našoj državi. 

Iz svega toga proizlazi, a na osnovu jednog zva- 
ničnog izveštaja, da je nažalost teorija o porastu na- 
cinalonog prihoda u Dravskoj banovini u prošloj go- 
dini, neosnovana, mada priznajem, da je taj nacio- 
nalni čisti prihod (prinos) u celoj zemlji s obzirom 
na stanje u drugim banovinama i obzirom na dobru 
letinu pšenice, kukuruza i drugih agrarnih proizvo- 
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da u drugim banovinama u stadiju porasta, i da je 
zbilja toliko porastao, kako to tvrdi Gospodin Mini- 
star Rnansija u svome ekspozeu. (odobravanje i 
pljeskanje kod većine). 

Poipretscdnik Vojko Čvrkić: Ima reć narodni 
poslanik g. Milivoje Isaković. (Glasovi: Nema }i<\\). 
Kako g, Milivoje Isaković nije tu, smatra se da je 
Odustao Od reči. Ima reć narodni poslanik g. Branko 
Todorović. (Glasovi: Nema i,ra!) Kako ir. Branko To« 
dorović nije tu, smatra se da je odustao od reći. Ima 
reč narodni podanik g. .loca Geor.^ijević. (Nema gfal) 
Pošto s,r. .loca GeorgijeTiĆ nije tU, tO se smatra da 
je odustao od reći. Ima reč narodni poslanik ff. An- 
ton Videc. 

Anton Videc: Gospodo narodni poslanici, zaista 
posle ovako sjajnog ekspozea ^. Ministra poljopri- 
vrede mi ne bi bili pogrešili da smo stavili i usvojili 
predlog da ovaj predlog budžeta primimo aklamaci- 
jom kao što je to bio slučaj kod Ministarstva vojske. 
I/ ovoga opširnog i odllčncf đokumentovanog ekspo- 
zea jasno se vidi da je dobra volja /a radnalnijim 
radom ц cilju unapređenja naše poljoprivrede i to 
planskim radom koji je 00 sada ovome resoru nedo- 
stajao. Za ostvarenje toga plana trehaće mnogo 
Vremena ali S Obzirom na prilike u kojima se nala- 
zimo valjaće se strpeti sa ćvrstim uverenjem, da će 
uz dobru volju koju pokazuje resorni g-. Ministar 
i taj posao napredovati. 

Sto S€ tiče veterinarstva možda mnogi od va-, 
gospodo narodni poshmici. nNle obavešteni da mi 
još nemamo veterinarskog zakona, ali u očekivanju 
donošenja toga /акоиа mi imamo Zakon o suzbijanju 
stočnih zaraza. Postupak po tom« Zakonu je jasan ; 
narod dolazi lako do iiilervciicije marveno^ lekara. 
Ali uveren sam da će se Stvari i n lome pravcu još 
poboljšati kao što se poboljšavaju i n ostalim gra- 
nama našo privredne delatnosli, ;i pošto sam ranije 
jednom prilikom opširinije govorio o svima ovim pi- 
tanjima, to završujem ovaj gOVOr izjavljujući da cn 
glasati   za  ovaj   budžet.  (Odobravanje). 

Potpretscdink Vojko Čvrkić: Gospodo narodni 
poslanici, reč ima narodni poslanik g. Milenko Glišir. 

Миленко I auiuiili: Поштовани другови и Opa- 
lio, ja сам овде ca ita.via ДОКураО да Gn смо зап- 
СТа onaj буџет Miuiiuiapci na по.Ђопринреде npe- 
rpec ОДОХО како io жели ЦИО nam парод. Iloc.ie 
буџета   Mnnncrapcina   itojCKc.   no   мом   мпшл.ењу, 
фебало би да тај буџет буде цајвећи, јер je тај 
ресор темељ паше куће. Нико у нашој држави ае 
може nn одак.н' гражита cnaca rtero баш од Mnnn- 
старсгаа поЈћопривреде, али нажалост гоме се no- 
K.ian.a пајмап.с n.i/Kii.e. lin једап се ЧОВСК ne ceha 
добре мајкс ако он није добар. Тако се и ми не 
сећамо овог народа KOJU je v истину добвр и sa 
СВако uomionan.e. 

Kao mro рекох no мом vmm.i.eii.v гребало би 
Минстарство оољоаривредв уврстнти одмах itocjie 
Министарства војсхе. Када би то немом срећом 
могло да дође мекој вдади до паметп, и sa j<ij 
ДОђе ДО ОНОГ npanoi рачуна, ona Гж гу дала umne 
НеГО   ма   која  друга.   НеЗГОДНО  јв  ла  .lackavi  r.  .\1ii- 
нистру Станкошсћу, али 6м њему вредело mune 
вего ла viv се наарави после његове смрти највеки 
cnovicmiK, када би ои иогао да има ролихо моћи 
I Владн i.i нзврши иавесмс стварн v љеговом ре- 
copv. Не on viv требале nn im.ic im палате, on би 
риме  riocTiBiio себи споиеник који се никада у 

исторпји угасио не би, нпти би се могао изгубити. 
Краљевска влада on требала да су послужи суге- 
стпјама nac иученика који овде говоримо у име 
народа, n то би и за Владу n за нас и за народ 
кпји нас je овде послао било од користи. 

Овде се говорило o много којечему, али ja сам 
као и многп моји пријатељи стално говорио o се- 
.'i.aKv. Ja сам '.i се једанпут приступи лече- 
n.v тога оо.кччтка, тога мученика, кога кроз 15 
годипа ратова и кроз 20 година овог м> чеп>а до- 
ведосмо до последње капи крви. Потребно je да 
ia кајвад излечимо, да се његов несреКни дуг из- 
брише и да o nm .ivVonn.Ma више ne буде разговора, 
.Ia .vinc.invi да he i. Станковићу пасти у део да овај 

ттак изврши и ако Влада буде то учинила, неће 
joj бити потреопо да ma.i.c пи Ђуру Јанковића 
ии Драгиту Цвегковића, nn да прави хуке и та- 
.niMoace, a ja hv omu срећан да пм пружим руку 
n да nvi кажем: v'lинили сте једно свето дело. 

Kao mio рекох, na нашем радниху, сс.паку, за- 
iiai.injn n ipiomiv почива темељ ове државе, na 
o ii.e.viv греба повести рачуна. Mn имамо много 
сгиари које треба да се изведу, али не знам са 
кога краја треба почети и зато сам ce задржао 
ja цвле imliii ne спавам и да дочекам зору да бих 
mn неколико добронамерних сугестија. Хоћу да 
кажем г. Минстру да Министарство пољопривреде 
mije imuna друго пего једна мајка иученичке деце 
која cv пружила руку да преко њега добију сна- 
ге n да добију ваздуха. 

Ja хоћу да кажем ово да бих ja Министарству 
пол.оприпреде прндодао и Министарство шума, јер 
je мајприродније и најподесније да благо иде ono 
vic чије je, a не да шуме глођ) странци једаа 
давка-, други угаљ итд. Ово Министарство које 
npeician.i.a мајкл, ono живи као сироче од мило- 
стиње. Према гоме, ja сматрам ia би Министарстао 
nivvM гребало придодати Министарству пол.опри- 
вреде, и na тај начин омогућити њему one при- 
ходс којс п.шлачс странци преко Миниетарства 
invvia u други panm шпекуланти, Када би било го 
ПОД n.eionoM рукОМ, било on ОД шмпке КОриСТИ ПО 
IU'.IOKV nnv привреду. 

Сада >cohy да пре1)ем на неке важније eruapn. 
Ja сам зато да ce снабде Министар(;тво са мо- 
требним иатеријалним средствима и да ce све сто- 
чарство, моје je v опадању v појединим крајевмма 
звменн, и .M држава v IMC неспособну и кржл.аву 
croKv. a да да бољу. Кала ои vm го учиниди, 

m Гш ce n'mn преокрет и ми би имали нешто 
бол>е) него што je д<| сада било, Сада xohy да 
констатујем да када ce може наћи креднта за 
футбал n друге ствари, потребно би било, да A\n- 
нистар v n.cronoM ресору створи средства, да 
npiipeljV jv изложбе v (см i.n ii да ce помаже во- 
liapcrno n сточарство. Потребно je створити експе- 
диције, којс he путовати no землж н показивати 
свету, како треба радити, учућивати га na ono, mro 
|е наЈбол>е и најкорисније ча може свој крај no- 
бОЉШаТН  И V iianpe.uirn. 

Овдс ce говорило да би и фабрике шећера 
требале ia буду под овим Мимистарством, Ja сам 
чуо пл експозеа Министра трговине и иидустрије 
i ie каисе да je ' и no милиона штете од фа 
брика шећера. To би било као када би мени веко 
казао: Е, Миленко, m можеш главом гл разбијЈеш 
кућу! Ja мислим да je ro срамота, i.i Милистар 
каже   M може бити штете од (рабрика шећера. To 
Су   ПОДеЛИЛН   nape   n.nnljV   čvor   onu,   КОЈИ  cv  ради- 
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ли. Да je ту фабрику имао приватан човек, његов 
би приход износио 10 милиона динара. Зато треба 
фабрике шећера узети од картела и предати Ми- 
нистарству пољопривреде, a оно после нека плаћа 
репу како најбоље зна, a не no ниској цени, као 
што je до сада било. Када би фабрике шећера пре- 
шле у иадлежност Министарства пољопривреде, 
онда би одатле било извесне користи. 

Ми имадемо у нашој земљи картела од свега 
и свачега. Све je то штета no наш народ и нашу 
привреду. To би требало подвргнути под неко Ми- 
нистарство, a најболЈе под Министарство пољо- 
привреде. 

Сада хоћу да кажем да ми имамо још Једну 
велику незгоду која притискује наш народ и на- 
шег сељака. Цене пољопривредним производима 
њему се одређују од стране Призада и Уреда и 
прелази се преко нашсг сељака као што локомоти- 
ва прелази преко шина. Призад je велика штета, 
исто као и Уред. Све иде на неке тантијеме, a то 
наш народ плаћа. 

To треба да се одузме Призаду из руку или да 
се створе људи од посла и од привредника и од 
земл.орадника, који ће га контролисати, a најбо- 
Ље би било да буде под контролом Министарства 
пол.опривреде. 

Треба знати да je код нас 90% привреднога 
света Поред других невоља, снашле су га оне и 
од стране „Бате" и „Тате" који хоће да испију и 
последњу кап крви из тела naiuera народа. Г. Ми- 
нистар би требао на првој седници која буде за- 
једничка у Влади да каже да je то једна нова рана 
Ko'iv треба лечити, јер ће касније бити no цијело- 
ме тијелу Сада je на глави и лактовима, али ће 
јелнога дана доћи raj отров и у цријева. Они су 
цггетни и no заиатство и no трговину и за цијели 
наш народ. 

Г Министар треба да се посгара око нашег 
воћарства и еточарсгва, о.шосио за ©дбраиуг њи- 
VOBV од разним ттсточииа. Треба да се иаоани 
серум и за арскање воћака и иинограла. 

Дакле ако г. Мпнистар буде испунио ово, ja 
ћу гласати за овај буџет. Само нека се помогне 
привреди! 

,Ia x()liv да напоменем jom Једну ствар: да г, 
Министар пол.оирнвреде уведе једну новину која 
aoCTo'm у Чеипсој, a то je да створи један број 
стручњакл na да свакоме крају где су воћари и 
сточари пошље ствучњаке воћаре и сточаре да 
uiv кроз народ и да СВ€ поправе што не ваља у KO- 
JOJ грани. Ha тај начип моНи Кемо шетајући тако 
1л Србије v братску Словеначку и Хрвагску и до- 
•mpvivliii се једни са другима, доћи у братски за- 
,i)T.a'i i1-'!' смо ми К:|К" Срби тако и ХРвати' тако и Лииипим, сви смо ми једап иарод, једна кућа и 
■лдиа 4vma једног истог народа, и сви ми у исту 
Kvhv и једног истог Бога гледамо! Нама нема мико 
ппечи од нас. Потребно je, као што рекох, да се 
говеде једна глаипа акција и ла правимо 1петн5у 
ночомпма, a да не доаволимо само сиортским гол- 
мамима, који xohe na милистарску столицу да се 
тобијају, " -l;l не Довволимо гамо IIICTII.C за разпс 
Епенулацнје, него да иарод пређв из Словемије у 
Загреб a они из Загреба у Словенију, тако мстез 
иа onu' из Ужица иду \ Звгреб н обратно те да се 
н , rij начип спојимо и да иидимо шта je добро 
а,ч п.их a ima КОД иас Tffl« i.evio, господо, учини- 
.и'иајбол.х вез} и братско по.чпапање између нас 
и уреигш nainv кућу како пајболЈе умемо   и   да 

тако уређену предамо нашем дичном Соколу мла- 
доме Краљу, да Му ту кућу предамо онако како то 
доликује једном домаћину. Ми, господо, у овом 
случају претстављамо домаћине, и ми треба да Му 
no аманету Његовог Великог Оца то уручимо и 
тиме не оставимо рђаву успомену, те да, и ако нам 
се пребацује, ипак учинимо и дамо нешто. 

AKO г. Министар испуни све ово што сам из- 
нео и помогне привреду како треба, ja hy гласати 
за овај буџет. (Пљескање). 

Pofpretsednik Vojko Čvrkić: Ima reč narodni 
poslanik g. Milan Mijić. (Čuje se: Nije tu!) Pošto g. 
Mijić nije tu, to se smatra da se odustao od reči. 
Ima reč narodni poslanik g. Pavao Matica. (Čuje se: 
Nije tu!) Pošto g. Matica nije prisutan, smatra se da 
je odustao od reči. Ima reč narodni poslanik g. Du- 
šan Antonijević. (Čuje se: Nije tu!) Pošto g. Antoni- 
jević nije tu, smatra se da je odustao od reči. 

Ima reč narodni poslanik g. Ivan Janžeković. 
Ivan Janžeković: Gospodo narodni poslanici, 

kada pristupam ovoj govornici da vam govorim po 
svojoj dužnosti za one, koji su me poslali u taj Dom, 
čast mi je izjaviti, da sam ovlašćen, da saradujem pre 
svega na rešenju poljoprivrednih — i to poljopri- 
vredno-gospodarskih pitanja, u šta sam pre svega po 
svome zvanju kao praktični poljoprivrednik i struč- 
njak i legitimisan. (Pljeskanje na levici). 

Ekonomska, a pre svega poljoprivredno-eko- 
nomska pitanja, međutim, rešavaju se u našoj Skup- 
štini, u koju su poslali svoje zastupnike u eminentno 
pretežnoj meri seljački srezovi, u neku ruku samo 
nuzgred, a i to ponajviše samo onda, kada se osla- 
njaju na koje partijske ili čak i lične političke 
ustupke, a često puta i samo radi postizavanja par- 
tijskih proračunanih efekata. 

Zbog toga vas molim, da mi ne zamerite, ako se 
kod mojih izlaganja u nekoliko udaljim od opšte va- 
žećih pravila i običaja te tretiram onaj deo rada, koji 
se meni čini mnogo važniji i koji više razumem to 
je — ekonomija. 

Proračun resora g. Ministra poljoprivrede, koji 
je u našoj agrarnoj državi jedan od najvažnijih — 
boluje već godinama od neke latentne bolesti koja 
se može najlepše, da uporedi sa slabokrvnošću i svim 
njenim posledicama. Kao što je krv onaj sok, koji 
tera život u sve udove čovečijeg organizma, tako su 
kod poštene i dobre organizacije sredstava, kojima 
raspolaže resorni Ministar ona pokretna snaga i sila, 
osposobljena da podupre i unapredi našu poljopri- 
vredu te probudi i/, letargije uspavane, eminentno 
stvaralačke sile našeg najmnogobrojnijeg staleža tj. 
našeg poljoprivrednika, kako bi pozitivnim radom 
pomogao da se izgradi ono, što bez agegovog rada i 
saradivanja nikad neće uspeti, naime konsolidaciju 
naših nesretnili ekonomskih, socijalnih i pre svega 
političkih prilika. 

Stalno počivanje, nerad i isključivanje odnosno 
ignorancija njegovih sila vodi ka trulenju i nezgo- 
dama i bilo bi veoma za preporuku, da se ona gospo- 
da koja odlučuju o sudbini celokupnog naroda, ipak 
malo zadube u istoriju te od nje nauče da nije dobro 
kad se samo davaju obećanja te pravi samo Ijuhazihi 
nasmejano live. (Pljeskanje na levici). 

Izgleda, da su sve susedne države važnosti po- 
ljoprivredne proizvodnje mnogo više svesne nego 
mi? Be/. sumnje državnici drugih država došli su do 
ubedenja, da se stvaralačke sile seljačkog staleža ne 
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smeju da uspavaju, svesni da čine svi staleži nepre- 
kidan lanac, koji ne sme nigde biti toliko tanak, da 
bi došao u opasnost da se prekine. Ubeden sam, da 
se mudrom ekonomskom politikom mogu otkloniti 
mnoge unutrašnjo - političke separatističke teškoće 
koje danas neobično smetaju. 

Budžet poljoprivrede u našem proračunu poka- 
zuje stalnu tendenciju ostajanja na izvesnoj tačci, 
koju ne mogu drugčije da okarakterišem nego reci- 
ma „stidljiva skromnost". Ova skromnost međutim 
nije ni u čemu opravdana, ako pomislimo, da je po- 
ljoprivreda temelj naše ekonomije te bi kao takva 
morala biti i temelj naše politike. 

Iz. predloženog proračuna, međutim, neobave- 
šten čovek, koji ne poznaje strukturu naše države 
mogao bi pravilno da zaključi, da je poljoprivreda 
kod nas jedna grana višemanje podređenog značaja 
i da naše narodno blagostanje proizlazi iz drugih 
izvore. 

U toku debate g. inž. Kabalin izneo je podatke 
i/, proračuna neke sada nama prijateljske slisedne 
države, čije prilike su vrlo slične našima. Taj prora- 
čun može mogošta da kaže. Staranje za poljopri- 
vredu ogleda se u suprotnosti sa našim budžetom po 
prilici ovako: 

Bugarska na 1 knr troši za unapređenje poljo- 
privrede Din. 1.004, naša država Din. ^i)2\ Bugarska 
na jednog stanovnika Din. 21.50, a naša dršava 
Din.'8.40. 

Nije mi namera, da se upuštam u detaljno na- 
brajanje unapređivanja pojedinih poljoprivrednih 
grana, kako se one tretiraju drugde, a kako koti nas, 
neka vam bude gornja konstatacija dovoljna za do- 
ka/ realnosti  i  istinitosti mojih tvrdnji. 

Koliko važnosti se polaže u drugim civiliziranim 
državama na unapređivanje i modernizovanje poljo- 
privrede, ne treba, mislim gubiti reči — fakat je: Sto 
više se naša država udaljuje od poljoprivredne 
strukture, toliko veća je njezina briga za unapređi- 
vanje poljoprivrede i toliko dublje ona osoća emi- 
nentnu, narodnu i moralnu vrednost poljoprivredne 
bitnosti i zemljoradničke produkcije. Kao drugde 
tako se i ovde ponavlja stara istina, da ono što 
imamo sami, slabo cenimo, a da nam se čini da vredi 
Samo ono rime sr drugi mogu da pohvale. (Uzvici: 
Tako je!). 

U ostalom,  ja sam ubeden, d.i se  je g.  Ministar 
poljoprivrede za svoj  resor zauzeo svom  energijom, 
a  da  nije  našao  potrebno  razumevanje   kod   mrm 
davnih faktora, a ja  znam isto  tako vrlo dobro,  da 
se sada ništa više ne može izmeniti! 

Međutim, ako bi ove moje reči mogle makoliko 
uticati na sastav  budućeg proračuna  za  poljoprivre 
du, onda bih ja imao barem  ln moralnu zadovoljšti- 
nu, da moja kritika nije bila uzaludna. 

Čuje se, da se je u Ministarstvu poljoprivrede 
izradio neki nacrt koji bi trebalo da služi pre svega 
zatO,  da  se  naša  poljoprivreda  potpuno  modernizuje 
te pokuSava prilagoditi zahtevtma savremenog raz- 
vitka. Dozvolite nn da i ja kao praktični zemljorad- 
nik dodam svoje mišljenje. 

Svesrdno preporučujem, da se OVO pitanje načne 
od osnova i da se dovede U sklad sa postojećim pri- 
likama pojedinih pokrajina, pri čemu će sada osno- 
vane poljoprivredne komore pre svega davati dra- 
gocena uputstva. 

Bez sumnje ova će ustanova, na koju smo uza- 
lud čekali godinama, mnogo doprineti ne samo una- 

pređivanju poljoprivrede nego i' temeljitoj konsoli- 
daciji naših opštih ekonomskih prilika, a to samo 
onda ako poljoprivredne komore ne budu partijsko 
političke ekspoziture. (Uzvici: Tačno! — Odobra- 
vanje.). 

Govoreći baš o poljoprivrednim komorama neka 
mi bude dozvoljeno, da se kod ovog predmeta malo 
zaustavim te skrenem pažnju na neke mane — kojih 
ova ustanova bez sumnje ima. 

Velikom požrtvovanošću i neumornim radom 
uspeli smo da u toku godina osnujemo i velikim 
žrtvama usavršimo važne specijalno poljoprivredne 
stručne organizacije, u kojima je organizovano sve 
ono čiji se rad u dotičnoj specijalno-poljoprivrednoj 
grani naročito ispoljava. Uredba o poljoprivrednim 
komorama predviđa kao članove Komore delegate 
stručnih organizacija, koji imaju najmanje 50 po- 
družnica (filijale). Izvesne organizacije, koje su od 
velikog značaja za napredak naše poljoprivrede, 
pošto specijalno neguju razne grane te sve više usa- 
vršuju i time doprinose svoj veliki pozitivni udeo 
napredovanju poljoprivrede, zbog svojeg malobroj- 
nog članstva od saradnje u komorama isključene su, 
uprkos tome što bi baš njihovo saradivanje u ovim 
institucijama bilo neophodno potrebno. 

Da napomenem kao primer Sloveiiačko pčelar- 
sko društvo, koje je svojim radom steklo svetski 
renome, ta ono šalje odlične rojeve pčela po celome 
svetu, čak u Ameriku i Australiju. Bez obzira na to 
svima je voćarima vrlo dobro poznata ogromna ko- 
rist pčela kao prenosioca cvetnog praha na cvetove 
voćaka, pri čemu pčele vrše svoju misiju i pri čemu 
možda ni zamisliti ne možemo zadovoljavajućeg pri- 
nosa od voćaka, bez oplođivanja od pčela. Najzad, 
da ne govorim i o prihodima koji proizlaze od pro- 
daje i upotrebe meda i voska. 

Tako važne organizacije, koje vrše od unapre- 
đivanja poljoprivrede upravo pionirski rad, nikako 
ne bi smele nedostajati u radu u poljoprivrednim ko- 
morama. 1 ja molim g. Ministra, da izmeni predlog 
o izmeni delegata lako, da i onim organizacijama, 
koje oskudevaju u članstvu, ako su njihove funkcije 
i njihov rad važne i značajne, omogući apsolutno sa- 
inlivanje pri poljoprivrednim komorama. S toga 
predlažem, da se pristup u ove komore omogući 
svima organizacijama koje svojim specijalnim radom 
zastupaju pojedine grane poljoprivrede. (2ivo odo- 
bravanje na levici). Naročitu važnost polažein ua 
reorganizaciju poljoprivredne - stručne službe! Sa- 
dašnji način poljoprivredne stručne službe pokazao 
se u praksi kao veoma nedovoljan te nikako ne od- 
govara zadacima, koje struktura naše agrarne dr- 
žave već po svojoj prirodi diktira. Pre svega se to 
odnosi na službu sieskih poljoprivrednih referenata, 
koji su postali siišti izv ršioci birokratskih proglasa 
nadređenih vlasti te strogo vezani na propise, koji 
otežavaju njihov rad kod seljačkog naroda. Njihov 
stručni rad na terenu uhiiimilan je te ne dolazi do 
izražaja onako kako bi trebalo. Ali ipak bi se moglo 
ne samo reeima nego i delima baš kod seljačkog na- 
roda, koji nije svugde naučen da crpi i upotpunjuje 
svoje stručno znanje iz štampane stručne literature, 
postići na polju poljoprivredne prosvete mnogo 
uspeha. (()pšte odobravanje). 

Dobro organizovana stručna služba trebala bi da 
spremi našeg seljaka dotle, da postane pristupačan 
za načela modernog poljoprivrednog gazdinstva i da 
ga  osposobi  da  U borbi za svoju egzistenciju nastupi 
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uspešno i da donosi na pijacu takve proizvode, koje 
bi mogli konkurisati takode u kvalitetnom obziru 
sa inostranim tržištima. 

Bez obzira na to, što se pametnim poljoprivred- 
nim gazdinstvom podiže životni standard našeg se- 
ljaka te u njemu probudi smisao za presvetu, inten- 
zivno obrađivanje zemlje veliko mnoštvo naroda 
veže na grudu te smanjuje u najvećoj meri bekstvo 
zdravog seljačkog življa u industrijske centre i va- 
roši, gde se on u najkraće vreme proletarizira te 
daje državi manje vredne, a često puta i takve ele- 
mente, koji su svakom državnom ustroju štetni — 
ako ne opasni. On je dakle i od eminentno socijal- 
nog značaja. (Pljeskanje na levici). 

Svi navedeni i još mnoj^i drugi momenti nare- 
đuju'nam krajnju potrebu reorganizacije naše poljo- 
privrede, koja sačinjava n kompleksu onih pitanja 
i mera, koje su potrebne za sanaciju naših nepogod- 
nih gospodarskih prilika. 

Poljoprivredna služba trebalo bi da nudi zemljo- 
radniku praktične i intelektualne vrednosti, a da mu 
se pri tome diktatorskim, a više puta čak i nemogu- 
ćim  odredbama  ne   oduzima  čak   i   poslednja   volja 
za rad. ...... 

Predlažem, da  se uvede  putu.inca  poljoprivredna 
služba koja treba da omogući našim poljoprivred- 
nim stručnjacima detaljni rad na terenu! Ona pod- 
ručja u kojima preovladuje jedna izvesna kultura, 
trebalo bi da imaju svoje stručnjake specijaliste, koji 
međutim ne vrše samo kancelarijske poslove, nego 
razvijaju i aktivnu delatuost na terenu -- od poseda 
do' poseda Njihova kvalifikacija međutim treba da 
bude zavisna pre svega od uspeha stručno!.- praktič- 
,Ш£Г i ortranizatorskoc rada na terenu, a njihova pri- 
manja imaju da budu odgovarajuća ili barem ono- 
ka d" će biti nezavisni od poklona gostoljubivih 
nra Ortrani koji će vršiti tu službu imaće da budu 

tavetodavni ortrani poljoprivrednika i moraće da kao 
takvi imaju dovoljno prakse n poljoprivrednoj stru- 
ci   fOdobravanje).   л    u«- •   ^ 

Postojao je a postoji jos i danas običaj, da se 
„ostavljaju za' referente mlade snage, koje izuzev 
trnkovuo-školske spreme nemaju potrebnih prak- 

o> .ih iskustava Takvi činovnici naravno nisu spo- 
lobni da vrše tešku i odgovornu službu savetodav- 
«ih oreana te bi s toga njihov uspeh bio problema- 

'' Preduslov trebalo bi da bude 4-5 godišnja 
oraksa kada bi se steklo najpotrebnije praktično 
rnanie ka strukovnoj teoriji. 

па dnu još nešto kritike u prilikama na pod- 
mriu našeg poljoprivrednog školstva i to iz Dravske 
hanoviue čije su mi prilike veoma dobro poznate, pa hflnOVlUe   Cl   C   su   im   |м..м^    .^ r . 

fi dozvolite, gospodo, da iznesem nekoliko vrlo 
vLnimliivih konstatacija i to manje kritike o načinu 
м ^ nv nia nego stvarne einjenice, u kojima se verno 
oSeda sva briea onih krugova, koji danas odlučuju 

našoj sudbini. 
Za' vreme dolaska na vlast sadašnjeg klerikalnog 

xjma  ,1  Slovenačkoj  imali smo  na  našim  poljopri- 
vrednim  zavodima kao direktore stručnjake, koji su 
.-/orno   vodili   te   važne   ustanove   te  davali  omladini 
nia  im   ie  bila  poverena  sve svoje bogato  znanje, 

(P   od   uje   napravili   primerne  napredne  zemljoradni- 
1 P    Uspeh   niihovog  rada  veoma   je  vidan   na  onim 
n.Hdim   sel jarkim   posednieima,  koji  sn  izašli  iz  nji- 
hovih učionica, sve dok nije došao nov, politički kurs 
e  vetar oduvao  sve ono  Sto  nije bilo strogo opre- 

.ladajućn svemoguću partiju,  i de- le 
Holieno  u  danas  \ia 
jlo se, da su se  naši odlični stručni pedagozi naje- 

dared obreli kao sitni sreski poljoprivredni referen- 
ti u skoro beznačajnim srezovima, a na njihova me- 
sta postavljeni su pouzdani partijski ljudi, bez obzira 
na to da li su sposobni ili ne. Jer briga za partiju 
ide nada sve, a struka i stručno školovanje za njih 
je od sporednog značaja. (Odobravanje na levici). 
Poljoprivredno produžno školstvo mnogo je dopri- 
nelo prosveti našeg sela. Dužnost mi nalaže da sa 
ovoga mesta kažem takode nešto o radu našeg uči- 
teljstva, pre svega o onom radu, koji je ono obavilo 
medu našim seljačkim narodom na polju stručnog i 
prosvetnog obrazovanja. 

Ima medu učiteljima nekolicina naročito ambici- 
oznih ljudi, koji su požrtvovano vodili seljačke pro- 
dužne tečajeve, organizirali i vodili poljoprivredne 
i voćarske podružnice te u opšte živo i nesebično 
učestvovali u radu na svim   ekonomskim   akcijama. 

Zašto je posle svega sadašnji režim smatrao za 
hitnu potrebu da progoni baš te naše najbolje eko- 
nomske radnike, na to će g. Ministar Krek valjda 
znati da mi da odgovor. (Protesti na levici i uzvici: 
Živeli dobri učitelji!). 

Ja međutim sumnjam, da je on ovakvim postu- 
panjem svojoj partiji doprineo mnogo koristi! 

U sledečem biću slobodan sam da iznesem neko- 
liko specijalnih pitanja koja se tiču pojedinih poljo- 
privrednih grana. 

U Dravskoj banovini od vajkada neguje se u iz- 
vesnim predelima i to u izrazito sitnim seljačkim 
gazdinstvima, pasmina punokrvnog konja „Ame- 
rikanca", koji sačinjavaju jednu od najvažnijih, već 
odavno udomaćenih pasmina. Sve do lanjske godine 
Ministarstvo poljoprivrede priznavalo je eminentnu 
važnost odgajivanjU te pasmine od seljačkih odga- 
jivača, te je poduprla njihova nastojanja doznačiva- 
njem skromnih subvencija koje su se podeljivale pri- 
likom trka najboljim odgajivačima. Negovanje tog 
punokrvnog konja u sitnim zemljoradničkim gazdin- 
stvima, osiguralo je odgajivačima U današnjoj teškoj 
ekonomskoj krizi barem nekoliko skromnih prihoda, 
pošto usled odličnih kvaliteta toga kasača, njegova 
cena nije pala. 

Iz ovih krajeva izašlo je nekoliko priznatih me- 
đunarodnih favorita koji danas п. pr. U Beču i Bu- 
dimpešti žaiiju uspeh za uspehom. 

Tvrdnja,' da treba seljački odgajivač da se za- 
nima jedino negovanjem grla. koja su za svaku po- 
trebu, možda se nigde ne izražava tako lepo kao 
kod odgajivanja „Amerikanaca". Posle _100-godišnjeg 
i/bora uspeli smo, da odnegujemo životinje, koje 
idealno služe svima svrhama. Taj konj nije samo 
trkač! Ko je imao prilike da vidi ove lepe, figurant- 
ne životinj-e na radu u polju i u teškoj Uprezi, mora 
se diviti svestranoj sposobnosti i priznati njihov vi- 
soki kvalitet. 

Svesrdno molim i pozivam gospodina Ministra 
poljoprivrede da se. nakon detaljnog proučavanja 
bosa problema, odluči, da se nepravda koja je pogo- 
dila naše sitne seljačke odpajivače konja popravi i 
da im pokloni svu svoju pažnju te da im na korist 
najplemenitije grane naše poljoprivrede prizna po- 
nova barem onu skromnu subvenciju koju su uživali 
do pretprošle godine. 

Prelazeći na stočarstvo ja bi še pre svega zau- 
stavio kod specijalnog predmeta t^j. našeg mlekarstva. 

Nije mi namera da govorim o tome, koliku važ- 
nost polažu druge države na mlekarstvo. Kogod se 
ma koliko interesujc za ekonomske prilike van naše 
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države moraće da mi рп/.па da je druide hri^a i inte- 
resovanje za ovu važnu privrednu цгапи veoma 
intenzivno. 

Hoću samo nešto da podvučem: zašto je po- 
trebno da se u našu agrarnu zemlju i/, inostranstva 
uvažaju za teške milione strani mlečni proizvodi, 
kada ima dosta predela u našoj državi, u kojima ne 
znaju kuda sa svojim mlekom?! Na tom području 
čeka nas još puno rada, međutim krajnje je vreme, 
da i mi počnemo da ra/mišljamo i midimo da bez 
racionalnog stočarstva ne možemo očekivati moder- 
nizovanje celokupne naše poljoprivrede, pošto je 
jedno sa drugim u najtešnjoj vezi. 

Moram da skrenem pažnju na izvesne pokra- 
jine u našoj državi u kojima je poljoprivreda na 
veoma primitjvnora stepenu i gde bi se bez štalskog 
đubreta samo teško mogti postići vidni uspesi. 

Madprodukdje mleka se pored dobre organiza- 
cije ne treba da bojimo, pošto se mleko osim u di- 
rektnom konsumu može još prerađivati u skupocene 
proizvode, ne samo kao sretstvo za ishranu nego 
i u industrijske prerađevine, kaselinske produkte, 
vunu itd. 

Vrlo dobro mi je poznato, da nn celokupno za- 
družno or^anizovanje našeg mlekarstva za sada još 
ne možemo da računamo, pošto sam se uverio da ni 
naše velike varoši nisu dospele do osnovnih pojmova 
o potrebi hisjfijensko^ snabdevanja namirnicama za 
BVOJe stanovništvo, što važi naročito s obzirom na 
snabdevanje mlekom, /alo je potreban izveslan 
siepen kulture, koji međutim, kako izgleda, mi još 
nismo postigli pa čak ni u onoj našoj Dravskoj ba- 
novini koja je u napretku toliko odmakla od drugih. 

Ni Beograd, ni Ljubljana ni ma koji drugi grad 
ne polaže važnosti na taj problem! 

A koliko ostaje baš na tom području još da se 
učini? Predlažem: intenzivnu propagandu za konsum 
mleka i lo u školama, kasarnama, preko radija itd. 
Kolike  važnosti  je  mlečna    hrana  za  našu   omladnm 
koja je u porastu? Ogledi, koje vrši na tom području 
.Mariborski zdravstveni dom već 8 godine, pokazali 
su upravo iznenađujuće uspehe. Dokaz tome je i 
uspeh osnovne škole u Krčevini kod Maribora, gde 
je uveden mlečni doručak, škola je ostala bez i jed- 
nog slučaja otvorene tuberkuloze, dok je u susednoj 
školi po konstataciji uredskog lekara utvrđeno БО 
slučaja! I to sve pod istim socijalnim prilikama. [I 
\ ni:  Vrlo dobro!) 

Kao što je mleko hrana i lek, lako postaje ono 
u nedostatku čistoće baš suprotno bome fcj. prenosi- 
telj  mnogih zaraznih bolesti, usled Sega je ov de ako 
Igde   potrebna   najStrožija   kontrola i produkcije i 
rasprodaje mleka. 

Za voćarstvo je od strane \ lađe već шпоцо do- 
broga Učinjeno,  bilo sa  većim  bilo  sa  manjim  uspe 
hom, zašto zaslužuje g. Ministar poljoprivrede п i e 
puno priznanje. 

,la bih međutim skrenuo pažnju na nekoje1 činje- 
nice koje mi se čine veoma ozbiljne, i na ono, što м 
po   mom    mišljenju,   kod    unapređivanja   voćarstva, 
prenebreglo. 

Voćarske slanice i kole počeke Ш PO uzoru dru- 
gih država veliku propagandu za uništavanje raznih 
voćnih šleločina otrovnim preparatima. UtO ten pri- 
likom dajem izraza mome nepovei enju što se liče 
potpunog dejslva ovih veoma skupoceiiih preparata, 
onda činim io iz sledečih razloL;,i, Da li >e je kod 
svih ovih Ogleda VOfKlo računa O sledečem: 

1) Da li se kod otrovanja gusenica ne truju 1 
ptice koje uništavaju insekte? 

2) Da li se širenjem neprijatnog mirisa od teče- 
vine za prskanje ne oteraju i tiče iz voćnjaka? 

Ova pitanja stavljam kao posmatrač, pošto sam 
se uverio, da tamo gde se prskanje redovito i inten- 
zivno izvodi, tiee skoro potpuno nestaju! .loš jedna 
lokalna stvar me tišti koja spada u područje voćar- 
stva pa možda i vinogradarstva, a koja je za nas od 
ogromnog značaja. 

Kao što se čuje postoji namera da se ukine Ma- 
riborska ogledna i kontrolna stanica te premesti u 
Ljubljanu. Ali vinogradari i voćari iz Štajerskog deia 
pmtestvujemo protu te namere i molimo, da se Ma- 
riborska stanica preorganizuje u specijalno enološku- 
pomološku stanicu pošto leži u centru našeg voćnog 
i vinskog terena. Ova stanica treba da se upotpuni 
potrebnim oglednim zemljištem i laboratorijom. Lju- 
bljana nije ni vinogradarsko ni voćarsko područje te 
bi tamo svako uspešno delovanje u tim granama bilo 
-asvim iluzorno. 

Molim g. Ministra da i ovu stvar temeljito prouči 
te da se kao stručnjak reši za jednu jedinu logičnu 
soluciju. 

Mnogo se .цгем u prometu sa vinom, što će si- 
gurno potvrditi svi vinogradari. Ne samo što se pušta 
u promet vino iz tzv. direklorijev tj. samorodnie, 
što je po vinskom zakonu zabranjeno, nego ima još 
više n prometu i pokvarenog vina pa čak i petiota 
koji je štetan po zdravlje, ali zato pruža točioci- 
ma  visoke  prihode,  pošto se  ovakva  vina  i  surogati 
kupuju uz bagatelne cene. 

Mislim da ne treba naglašavati, da ide to pre 
SVfega mi Uštfb onih producenata, koji blagodared 
svojim stručnim postupcima  pružaju bolje — zdrave 
kvalitete. 

Tražim, da se radi tačnog sprovadanja vinsto 
zakona uvede najstroža kontrola vina, koje se nalazi 
u konzumyi i u podrumima podrumskih preduzimača 
le da se poveća broj vinarskih nad/ornika, pošlo do 
sada ova nadzorna služba usled nedostatnog broja 
kontrolnih stručnih organa nije pokazala takvih us- 
peha, kao što bi to bilo potrebno U interesu zdravlja 

adara i sohdnc vinske trgovine. 
Gospodinu  Ministru je sigurno poznato, da  se 

i država može pohvalili sa pasminom kokoši, 
koja je na svetsktm izložbama kao u Londonu, Rinui, 
Leipzigu itd. stekla najviša priznanja i odlikovanja, 
to je „Štajerska kokoš" koja se i u našoj zemlji 
bi 10 širi. 

Selekcija  i  odgajivanje  danas je  skoro bez  izu- 
zetka u privatnim rukama te sč fine mnoge žrtve 
postizavanje još usav ršenijc kokošije pasmine. 

Pozivam Gospodina Ministra, da i na tora po- 
dručju pruži svoju pomoć vrednim odgajivačlma i 
da ih sto više moguće ne samo moralno nego i mate- 
iitalno podupre. Stavljam hitan predlog da se u 
Dravskoj banovim osnuje selekcijska stanici 
„Štajersku kokoš" ili pak da se takvoj instituciji 
odobri jedna odgovarajuća subvenciju. Ovakav za- 
vod bio bi jedino U stanju d.i   .provede strogu selek- 
rijii   i  da    pod   objektivi laclzorom    vodi   strofu 
kontrolu. 

Na kraju mojih izlaganja ja sam slobodan da 
skrenem gospodinu Ministru pažnju na sistem kle- 
rikalnog režima u Dravskoj banovini koji ide za tim, 
(i,i uništi o nije u njegovim rukama. 
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Da navedem samo najnoviji slučaj, koji posada 
našu najveću poljoprivredgu staiešku zadrugu tj. 
„Kmetijsku družbu". 

Neka gospoda govornici već su izneii u svojim 
govorima namere sadašnjeg režima, da sruši ovu 
najstariju  našu ustanovu. 

Nije mi namera da ponovo iznesem sve detalje 
po toj stvari, već samo konstatujem, da oni ljudi, 
koji na terenu stalno naglašuju u kolikoj meri im 
je stalo do našeg poljoprivrednika, u praksi ruše 
našu najvažniju staiešku instituciju koja već 150 go- 
dina vrši svoju blagotvornu visoko-kulturnu i naci- 
onalnu misiju. 

U novije vreme ona se pretvorila u zadrugu, da 
u najkritičnije vreme nastupi sa uspehom kao regu- 
lator cena poljoprivrednih proizvoda te spreči bez- 
obzirno eksploatisanje poljoprivrednika od strane 
nesavesnih špekulanata. 

Apelujem sa ovoga mesta na gospodina Mini- 
stra da upotrebi sav svoj autoritet i spreči nakane 
onih ljudi, koji hoće da ruše tamo gde bi prema da- 
nim   obećanjima   morali  da  grade.    (Uzvici:   Partija 
nada sve!) 

O'iednoj enološkoj i pomološkoj stanici u Ma- 
riboru'"" treba da se dodele specijaliste fitopatolozi, 
koiima treba da se opremi odgovarajuća laborato- 
rija koja bi imala da služi za proučavanje i suzbi- 
janje loznih i voćnih štetočina. 

Kod ove tačke neka mi bude dopušteno da skre- 
nem pažnju gospodinu Ministru na jednu stvar koja 
našem upravnom aparatu nikako ne služi na čast. Po 
I Iredbi o izvozu voća je za preglednika voća, koje je 
lamenieno za izvoz u inostranstvo, normirana izve- 
lm naerada. Na ove nagrade čekaju naši pregled- 
nici već od godine 1932. Do danas oni za svoje 
nnkciie još ništa nisu primili. S toga pozivam go- 

onodina Ministra, da se za ovu stvar energično 
zauzme te izda naređenje za što skoriju isplatu ovih 
dnevnica.    • 

Duboko je pogodila proizvođače sena lanjska 
crodina, kada je Ministarstvo vojske i mornarice iz- 
T\nn zabranu izvoza sena. Posledica toga je bila, da 
je mnogo sena ostalo neprodato te su poljoprivred- 
nici osetno oštećeni. 

Potrebno bi bilo, da se svaka zabrana te vrste 
,,./,- za izvesne garancije od strane onih vlasti, koje 
Sve zabrane prouzrokuju. Ovde bi trebalo da se 
postupi prema nacrtu, da bi izostale teške ekonom- 

ske  posledice. v        .. 
Slobodan sam skrenuti pažnju i na nasu agilnu 

irn'/inu odgajivaća sitnih životinja" koja širi, na- 
pito medu radničkim slojevima interesovanje za 
odgajivanje domaćih sitnih životinja kao što su koze, 
/cčevi, golubovi itd. 

'pošto ove  družine  time vrše i  veliko socijalno 
Helo   apeliram  radi poboljšanja  njihovog zaista mi- 
Irnioir   materijalnog   položaja  na gospodina   Mini- 
tra   da posveti malo pažnje i radu ovih vrednih s\t- 

nih odgajivaća. (Odobravanje). 
Na kraju još naglašavam, da se prilike u na- 

c-pm celokupnom gazdinstvu neće konsolidirati sve 
dok se naš najproduktivniji stale/ tj. naš poljopri- 
vrednik koji je istovremeno i naš najveći potrošač, 
Pkonom'ski ne podigne na nivo i ugled koji mu po 
„Vetrovom značaju  i važnosti pripada, i da dotle ne- 

hiti   moguće   ni   da  sredimo   naš   mmlarnjo-poli- 
tički život  ni  naše  ekonomske prilike. 

Stoga bi bilo potrebno da se pokaže ozbiljna 
volja na vrhu naše uprave, da se poljoprivrednim 
gazdinstvima vrati barem onaj skromni rentabilitet, 
koji se danas, pored svih napora usled niskih cena 
zemljoradničkih proizvoda ne može postići. 

A pošto ne nalazim u budžetu koji nam je pre- 
dložen, ovu najosnovniju tendenciju, izjavljujem da 
ću po diktatu svoje savesti glasati protiv. (Živo odo- 
bravanje na levici). 

Potpretsednik Vojko Čvrkić: Reč ima narodni 
poslanik g. Milan Petković. 

Милан Петковић: Господо народни посланици, 
говорити o буџету Министарства пољопривреде и 
вода сад када je свануло, после неколико непро- 
спаваних ноћи a предовим ненаспаваним друго- 
вима и празним клупама, искрено да вам кажем 
када се ради o овако једном важном Министар- 
ству, овако важном ресору, мене облива руменило 
стида a у души ми се буди револт на поступак и 
наше Владе и нашег Претседништва, што су ова- 
ко учинили да ми у ово доба овако заморени и 
преморени, и ми и стенографи, расправљамо o 
једном овако важном привредном ресору наше 
земље. 

Ретко се којој грани живота и потреба народ- 
них и народне привреде певају ласкаве песме и. 
упућују ласкаве речи као пољопривреди. И није 
за прекор што се те ласкаве речи упућују, али je 
за прекор што се остаје само на тим лепим речи- 
ма. Ми те лепе и ласкаве речи слушамо из године 
у годину, a буџет Министарства пољопривреде 
стално се креће и окреће око једног јединог npo- 
цента целокупног нашег државног буџета. 

Уверавања и причања o општем просперитету, 
која смо овде чули, срачуната су на политичку 
рекламу, или су учињена повријно и без познава- 
ња правог стања ствари. У истину прошла година 
je била боља само зато што je родило, a Влада г. 
др. Милана Стојадиновића не може ваљда припи- 
сивати себи у заслугу Божији дар родније године. 
AKO има просперитета који долази од привредне 
активности o томе може бити говора само у инду- 
стријским и крупним капиталистичким предузећи- 
ма a у сељачкој привреди не може бити ни говора, 
јер род од прошле године потрошен je у прошле 
две гладне године унапред. Говорити o неком оп- 
штем народном просперитету док ми још имамо 
крајева и широких простора где се 80% сељачке 
деце од 1 до 8 година не обува ни лети ни зими, 
у таквим приликама говорити o општем проспе- 
ритету или je непознавање стања у народу, или je 
отсуство сваког- обзира које не доликује нама на- 
родним претставницима. 

Пољопривреду ч^ине при основне њене гране: 
ратарство, сточарство и воћарство. Ja не знам за 
коју бих грану рекао да je важнија од друге, него 
бих пре рекао и велим да су све три подједнако 
важне. Једна je грана важнија у једном крају, дру- 
га у другом a у неким крајевима важне су све три 
гране. Зато сматрам да je потребно водити рачуна 
o гшдизању и развијању свих трију ових грана 
привреде. 

У мом крају који ja имам част претставл-.ати 
гаји се и једна и друга и трећа грана пољопривре- 
де: ратарство већ од памтивека, сточарство тако- 
ђе a и воћарство. У последње време почиње се ја- 
че развијати грана воћарства и она у истину по- 
стаје много рентабилнија него ли je грана ратар- 
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ства a често иута noro ли je и грана сточарства. 
Звто бих ja зквдао да скренем пажн>у овога пута 
г. Минисгру 110Л.011ривреле na додину Дрине и на 
Minaiio Подрвње са јодие и са друге стране Дрине, 
јер се и са деве обале Дрмне почиње да развија 
Boiiapcmn, да у колико ro вије учињено у ового- 
дишњем буџету, да се у будућим буџетима обрати 
што већа иажња на развијање и подизање во- 
ћарства. 

Када сам код тога ja ћу само кратко да спо- 
менем једну потребу no мом дубоком уверењу, 
које сам стекао посматрањем наших прилика, a то 
je да je неопходно потребно да се оснује при Ma- 
imcnipcTuv пол>опрнвреде један обавештај-нн биро 
који би имао за задатак да обавештава воћаре o 
и:чгледима тражње воћних производа у једној no- 
дини. A то je на пример да ли je боље у једној го- 
дини шљиву продавати сирову или je сушити или 
je трпати у каце за ракију. Ово баш услед тога 
тто наши земљорадници у тим крајевима нису 
обавештени благовремено, јер немају веза ни са 
извозницима ма немају веза ни са берзанским кру- 
говима и не могу на време да се определе шта lie 
да ураде са шљивом, да ли ће je сушити да ли je 
продати сирову na Макар и no нижој цени или ће 
je трпати у каце. ЗбоГ те пеобавештепости много 
и много плода изгуби се неискоришћено. Зато би 
била потребна боља организација рада око про- 
даје сирових и сувих шљива и уопште око прода- 
је uolia. 

Слушајући експозе г. Мкгнистра пол.опривреде 
ja сам изме1)у осталог чуо и једно ми111Л>ење г. 
Мипистра 11().1.()11|)ивреде које ме je у истину изне- 
надило, a то je, да установа средп.их полнмфппре- 
дних школа проматује свој цил> и да сада учепи- 
ци моји излазе из (.рсдп.их пољопривредних шко- 
ла не могу више да послуже оном циљу за који 
су се школовали и за који су устажжл.епе средњс 
тм.опринродне школе. Ja мислим да je г. Мини- 
стар у часу, када je то говорио, изгубио из вида 
крајеве, који су у сваком погледу заостали, зао- 
стали и у писмености, и много којечему за другим 
напродцијим нашим крајевима na и у noi.iciv Св- 
временијег и модернијег обра1)Ипања земље. 

1 осподине Мкнистре, у мојим крајевима ja 
знам какво je било стање у погледу обраМжшиа 
земље раније под Аустријом a знам какво je сада 
ОД ОСЛОбођим. Ja вас ут-рлимм да Je <>д ослобп- 
ln'ii.a, и ако Je juni ирло примитивно, стчг на сто 
бол.е него што je било под Аустријом и то само 
laro iiiKi нам je држава у наше крајово посла.м 
ђаке (.•редњих пол.опривредних школа t иарочито 
средн.с иољопривредне школе у Ваљеву. Ти су 
1)аци — екопоми као прани .апостоли, као прави 
нарс^дни учпп-л.п мол.ппривреде толико уа1ели, 
да онај, који познаје колико су примитивни били 
iiaiini cci.auii upe ОСДОбођвПв и колико су сала na- 
прсдовми, мор« ла призна један ведикв успел. 
Квда i IM доОШО један ваш човек из Војводине или 
И1 C'poiiji' или BMCOr ДРУГОГ НМфСДНИЈег краја, on 
у TOMI' м I'III мдео lU'.'iiiKii иапрсдак, a/m :ta nat- 
re ji- велкхи капредак. Ja мс Јгаеравам да je тај 
напредам дошак) од ових правих апостола вврод* 
иих,   мраимч   \чтчм,;|   нарОДНИХ,   KOJII   и\   ОреДВИО 
\'\v како oe ради n обрађује SCIUba. 3tTO бих МС 
ИОЛНО да ono nmaii.o јот мало уамете у ра.чма- 
ipan.i- и iipi>\ M.IH.IIH' с обаирОМ na om- иапк- кјш- 
jesft ia «ВХ тирдпм да су onu сиршеии 1)аци сред- 
n.e 11ол.опр1П1р1'Д111' школе у  Нал.еиу далско поде- 

снпјп, далеко погоднији и далеко бољи и са више 
усаеха рцде > пароду него опи са свршеним фа- 
култетом. 

Кад би било могуће, неопходно би бил« iio- 
требно да сваки наш срез, који je no простору ве- 
лик и брдовит, има најмање 2 екопома a када би 
могло и три. У сваком случају, у колико то није 
могуће, и док се то не осгвари, онда барем оног 
једног економа треба растеретити и ослободити ra 
бирокрашје и статистика тако да би се више Mo- 
rao посветити свом правом раду. 

Гошодин Минисгар пољопривреде ове године, 
килико се сећам, први пут унео je и неке извесне 
иање с\мо, за ширење и пропаганду задругарства. 
Ja na том благодарим г. Мпнистру пољопривреде и 
приавајем да je on први покушао да унесс једну 
корисну, потребну и добру новину. Задругарство 
код нас и у напк-м народу од толике je потребе и 

толике Kopiurn, да се није са њим учинило 
ono mro L4' учинИЛО iipn.iiiKOM доношења Уредбо 
o ликнпдацијп земл>орадничких дугова, оно би у 
исгипи било од иоликог моралпог и етичког зна- 
чаја у народу. Jop задругарсгво развија свест o 
у.чајамном п лки ап.у, м међусобној помоћи у нај- 
гсжим чмсовима. Новац и кредит не могу се увек 

'inu ca стране, a када постоји у једном крају 
високо paaeitjeua задругарска свест, та задругар- 
ска ciu'ci надомеслиће недостатак свих тих финан- 
сијскич средстава и кредита. Кад сам већ ту, рећи 
li\ некошко ријечи и o Уредби o ликвидацији зем- 
л.о|)адт1чк11х дугова. Ja IIM:I\I једну крупну замер- 
ку оиој Уредби за ликвидацију земл>орадиичк11х 
дугова, a го je та: што су дугови, настали из соп- 
ствених вадружиих сретстава ставл>ени у исти род 
са ;iyiomiMa КОД оаиака. Овде je једпа крупна и 
тешка меправда учнњена за^)угарству. li ja се 
o Јим да у miimiM крајевима, где je задругарство 
било истом у nonojv, да ona мера и не сахранн за- 
;ipyi apiTi.o. 

/Ipvro. оиом Уредбом учпп.гиа je једна no- 
правда преш задругарству обзиром на дугове из 
властитих сретстава задруге. Саио на једном npn- 
\к'РУ да покажем, Узмимо да je један задругар до- 
бпо јсдап зајам од lo.ooo динара од задруге из 
вдаститих сретстава 1925 године. кктовремено да 
je ,4|>yiii добио зајам од банке 1925 год. HOIA 
узеп нес лидну него баш солиднију банку, na Uy 
одмах узетн и примерну камату коју je маплаћивала 
ra солидна баака, За прве гри године na 10.000 ди- 
napa Задруга je примила 2400 динара узпмајућн 
камату s",,. За наредне три годиие опет са пстом 
каматом 2400 и наредне две године 1600 динара. 
To je свега 6400 динара. Значи, задруга je примила 
in.iiiKn камате :<а оеих 8 годи«а. A да видиио мо* 
лико je прнмила банка, Узмнмо да je та солидна 
O;IIIK,I од 1925 године наплаћивала no 2'2%. To 
знвчи за прве три године иаплатила je банка у име 
каиате 6800 динара, За даље три године, налла- 
liviNl.ii камату no 18Ж, наплатила je 5400 дитра. 
\ м u. irni.r imi|c годи««, наплаћујући камагу 
no 16%, наалатила je 8200 дмгара. 

Заддога je, [окле, sa зајам, иат из властитпх 
Орвтстав*, u жши година примила камате 6480 ка 
10.000 .umap.i, a банка, и го сх)лидн«ја банка, при- 
\m.ia |г 16.200 динара, (акле три пута више. Зато 
HI у којем случају нису се дугови, настллн из 
икичишх сретстава задружних, смели ставлвти у 
lu-ii, ред са (уговииа код балака na чак н najco- 
лиднијих. 
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Г. Министар споменуо je у своме експозеу кжо 
се аграрна реформа односно беглучка реформа у 
Босни и Херцеговини приводи крају. Јесте приво- 
ли се 'крају, али се приводи управо (Наопако јер 
80% je на штету сељака земљорадника.1 Ово je 
стање тако настало од доласка Владе др. Стојади- 
повића јер су код нас земљовласници присталице 
Спахе, a земљорадници су већином Срби, који ни- 
су његовс присталице. 

Ja ћу само да Вам кажем један пример: Око 
двадесет сељака у селу Чапорима, Општине пије- 
сачке, Среза власеничког предали су 1933 год. за- 
хтев на једну беглучку шуму коју су држали од 
памтивјека као своју «метску шуму. Дошло je до 
суђења 'пред аграрним делегатом у Власеници и ту 
у првој инстанцији добили су у своју 'корист. Ha 
то су се жалили земл^орадници, a у томе je дошла 
и Влада др. Сгојадиновића. Чим je дошла Влада 
дра Стојадиновића одмах су на Банској управи 
донијели ново решење, којим се потпуно пони- 
штава прва пресуда и одређује поступак изнова. И 
ако у орезу власеничком има стални делегат при 
Среском начелству, сада je одреНен од стране Бан- 
ске угтраве нарочити чиновник. Првма закону онај 
који тражи земљу, има да сноси трошкове коми- 
сије ко j a излази на лице места. Ja имам наређење 
Дринске бановине којим се наређује власеничком 
геометру ла има на рачун Банске управе да изаНе у 
4anV>pe код Пијеска и ставити се на расположење 
чиновнику који he нарочито за гр доћн из Capn- 
јева у Чапоре на лице мјеста. Дабогмс и овај на 
трошак Банскс управе. 

Када je био уви1)ај на лицу места, ja сам био 
нозват као свјсдок и одмах сам видио како he се 
изпсКи пресуде. Ja Вам, гооподин« Мниисгре, скре- 
he.vi на то пажњу и молим да o томе паведете pa- 
чуна. (Мииистар пољопривреде Светозар Станкр- 
вић: Што се писте жалили Министарству?) Ми смо 
се жалили Управнам суду, јер се no Закону не мо- 
жемо жалити Минисгарству него Улравном    суду. 

Заиста било je вријеме да се ово добровољач- 
ко питање једанпут рети и да се приведе крају. 
Има л^уди који имају преко 65 година и сваки час 
може да их задеси смрт, A земљу нису добили. 

Ми имамо кућну индустрију која je сад на 
примитивном ступњу. Она трсба да се усаврши са 
лпжавним средствимп, na молим господина Мини- 
стра, да то код будућег буџета има на срцу и на 
уму. 

Захвал^ујсм г. Мииистру mro je настојао да сс 
Molio до срестава преко „Прпзада" за подизање 
900 сушница и што je унсо и у бумет милион ди- 
нара за Стојковићеве суппшцс. 

Г. Министар je изнео много важних ствари у 
свомс експозеу. Дотакао je се организоване при- 
вреде, аутархије итд. Све су то крупна литања o 
којима треба дуго говорити, a ja морам да завр- 
imiM ј<-ф K' Beh свануло и друтовк постали нестр- 
пл»иви. Признајем да се из буџета нили да je г. 
Министар пољопривреде уложио труда и да му 
пол»опривреда лежи ма срцу и кад би onaj буџст 
био буџет г. СтапкониИа ja бих за њега гласао. 
Али пошто je ono буџет Кпал.свске владс ja hy 
гласати против. (Пљескање на девици), 

Potpretsednik Vojko Čvrklć: ima reč narodni 
ooslanik g. Petar Gaiogaža. (Glasovi: Nije tu!) Kako 
;,  ćaiogaža aije tu, to se sumira da je odustao od 
rcc či. Ima reč narodni poslenik g. Aleksandar Laza- 

rević. (Čuje se: Nije tu!) Kako g. Aleksandar Laza- 
rević  nije tu, to se smatra  da je odustao od reči. 

Ima  reč  narodni  poslanik  g.  Sreten  Kuzeljević. 
Сретен Кузељевић: Господо народни посла- 

ници, буџет Министарства пољопривреде могао би 
се критиковати колико ко хоће, јер не предви1)а 
ни десети део оних потреба које наша земља изи- 
скује, с обзиром на то што у Краљевини Југосла- 
вији живи више од 80% земљорадника. Кад ка- 
жем да се може критиковати, ред je да наведем 
и разлоге, a то су: што није предвиђен довољан 
кредит за унапређење пољопривреде, јер у многим 
крајевима наше земље још се народ служи прими- 
тивним  пољопривредним  средствима. 

За ово, господо, не би могао ни најмање бити 
крив садашњи Министар пољопривреде, јер су сви 
његови претходници много мање од њега o овој 
грани водили рачуна. 

Да ли се, господо, сме замислити да наш на- 
род још обрађује земљу како je то рађено када 
je Старина Новак отишао горе у хајдуке. Па, када 
се овоме дода и то да у нашој земљи — Краљ.е- 
вини Југославпји има крајева који не знаду какав 
изгледа аутомобилски пут и железница као што 
je случај са Срезом нововарошким и добрим делом 
Среза златиборског, где je једино превозно сред- 
ство коњ и самарица, и грађани из тих крајева 
када иду до прве вароши, морају остати no 2 до 
3 дана док једну малу ситницу продају или купе 
у најближој вароши, те je разумљиво да je то уз- 
рок што пољопривреда у овим крајевима није на 
добром ступњу и што уопште комуникација нсма, 
јер се и заборавило и на путеве и пољопривреду 
у овим забаченим крајевима који су иначе били 
за леђима. 

Због удаљености од вароши у многим селима 
основате су потрошачке и набављачке задруге, 
које најбоље помажу земљорадника, a које стоје 
ван сваке политичке групе, na би требало да тим 
установама r. Министар поклони већу пажњу, јер 
исте служе. искл.учиво земљорадничком сталежу 
и преко њих он долази до најпотребнијих срет- 
става, како за полЈОпривредне справе, тако и за 
монополске артикле без којих се живот човека не 
може замислити. 

Кад поменем монополске артикле, морам уз- 
гредно да констатујем једну чињеницу: Да су 
према платежиој моћи земљорадника превисоке 
цене артиклима монополским као на np.: гасу, 
соли, шећеру, шибици и дувану последње врсте 
које rpome највећи слојеви нашег народа, те би се 
могла и требала смањити цена истих, и на тај би 
начин било омогућено сиромашном становништву 
да у свако доба набави што му je за живот иајпо- 
требније и наравно била би већа потрошња, a већа 
потрошња донела би и држави више профита. 

Пошто пољопривредној грани припада и аг- 
рарно питање, морам напоменути и тај сакати аг- 
pap'HH закон, који има једну једину добру страну, 
a то je да je земља дата ономе који исту и ради, 
тј. селзаку, али није ништа учињено за one чија }с 
земл.а била до поделе, јер je њима одређена нак- 
нада за подељену земл^ no 250 динапа no хек- 
тару, na им се и то уредно неисплаћује, a и кад 
им се исплати, пошто су мале суме, то he врло 
брзо морати потрошити за својс најнужније no- 
требе и na тај начин остатм боз икаквих средстаиа 
за живот и бити прпнуђени да се понизе до нај- 
ншксг нивоа и да no улицама npoce. Ho, да не би 

143* 



mo XXXIV REDOVNI SASTANAK — 6 MARTA  1937. 

до овога дошло, апелујем на г. Министра пољо- 
привреде, да поради код Kp. Владе, да се овим 
лојалним грађанима наше земље обезбеди ма и 
најмањи минимум за живот. 

Додељивањем земље земљораднику многи су 
аграрни судови, — a то je свакако кривица до по- 
мснутог Закона, — донели пресуде, да појединци 
плате држави земљу третирани као (наполичари, те 
je према овим земљорадницима учињена јсдпа 
велика неправда. Па и зато апелујем на г. Мини- 
стра да се ови грађани ослободе плаћања — јер 
ако би платили, морали би дати сву своју покрет- 
ност и на тај начин остали би прекрштених руку 
само са голом земљом. 

Признајем КраЛ)евској влади да je добро учи- 
нила што je no прошлогодишњем буџету смањила 
земљарину, али морам напоменути да кад се гледа 
на стари порески закон, овај je земЛ)арину смап.ис 
a кад се узме да no средњем катастру, a no одреНе- 
ним порсским лествицама, поједини срезови имају 
да плате, односно плаћају три пута већу порезу 
него што су досад плаћали no старом пореском за- 
кону, те и за ово молим г. Министра да у споразу- 
му са г. Министром финашсија и Прстседником 
Крал^евске владе o овоме поведу рачуна и измепс 
лествице појединих срезова. 

Господо народни посланици, наши земљорад- 
ници често пута буду доведени са својим пороли- 
цама у питање, како и на који начин да онабдеју 
СВОЈе најнужније потребе, Овда када елементарио 
непогоде било у равннцама — нода, било у брдским 
крајевима — град, уништи цео годишњи леторас, a 
ни једна влада до сада није ово шпаи.е рстила, 
које би се no иом мишљењу могпо на једап сасвим 
прост пачип реишти. Morao би се установити било 
један централни, било no бановииама фовД| који 
би фовд потппмагала лржава и бановина и сваки 
појединац са јслним о,рло малим годишњим уло- 
ГОМ n na тај начин би се осигурала исхрана оппма 
који чвсто пута буду доведени у један врло незго- 
лап положај, то бих препоручио r. Миннстру да ee 
и oso одавно сазрело витање једдом реши. 

Из свега оиога, господо народшг nociaimiui 
произилази, да се досада 0 [ТОЉОПрИВредВОЈ грами 
у нашој земл>и најмање водило рачуна и ja ми- 
слим да je ово Јсдпа најфатвлнија грешка свш до- 
садашњих Краљевских влада, јер се без добро 
уиапре))вне пољопривреде ишсоме у нашој зеиљи 
не може ОСКГурати паиредак, како у СОЦИЈадНОМ 
npocncTiioM, ТвКО и у снаком другом погледу. 

Чули смо господо пародип посланицн чссто 
пута глпсоие, a и са ОвОГа моста паших ПОСЛШШКа 
и друтова са левице да ne нал.а и не водп добру 
рад Владе г. Стојадтквића, a ja као човек иа ва- 
рода могу смсло |H'iiii, камо срећа да су озе врвгг- 
\n;u\v владе и 50% арема овој Вдади хтеле и jme« 
де водитн рачуна o нвшем сел.ачком сталежу. 

I lope.i peini'ii.a uman.a сгл.ачких дугова, 1>ла- 
ла г. др. Стојадиновића отворила je иудро вође- 
iioM политиком нзвозе нашАм ПОЉОПривреДНИМ 
производима, да се могу пласирата na сва готово 
главна тржшпта у лемл.ама, KOJa НСТ« гроше И КВ 
raj   пачин  сел.ак  je  како  из  житарских     гако  IM 
сточарских u воћарских крвјева ваше ммље осе- 
mo аобољшање и бол>е je оспособљен да одгово- 
ри сиојим обавеаама према држа&м, према повери- 
оцу и орема породици. 

l\pa.i,eiu-Koj влади г. др. СтојадипомпКа npnro- 
вара се од стране нашнх посданичкшс другова са 

левице да под њепим режимом нема ауторитета 
власти, нарочито у хрватском делу нашега народа. 
Ja бих то протумачио као супротно демократизму. 
но сам нешто зааазио код извесних говорника са 
левице: док једни траже демократске слободе, до- 
тле други препоручују ауторитативне режиме, na 
би овде имало места да испричам једну причу чи- 
сто народну, али мислим много згоднију, него што 
je један говорник са левице причао o доживљају у 
Русији o некој тројци. Једног дана две удате ћер- 
ке су дошле у посету својој матери, na кад су селе 
да се код мајке почасте, једна се помолила Богу да 
буде киша, a друга да греје суице, зато што je је- 
дна била удата за циглара, a друга sa баштована. 
Кад их je мајка саслушала, насмејала се и рбкла: 
договорите се децо шта желите, na се Богу помо- 
лите, јер не може истог момента падати киша и 
грејати сунце. Овим примером требали би се наши 
посланици и другови са левице послужити, na се 
прво договорити, да .ш су за ауторптативни режим 
илн за демократију. Поменух, господо народни по- 
сланици, нашу 6pahy Хрвате, na мислим да и ja 
имам право и ако нисам интелектуалац, да кажем 
коју реч: ми ссл.аци сматрамо сва^три дела нашег 
народа како Србо тако Хрвате н Словенце, да смо 
једно били n да Кемо увек једно бити, јер смо све- 
они да нам без слоге, братског договора и љубави 
нема опстанка, само нећемо дозволити да нас заво- 
де политичкс шићарџије, и на рачун нашег con- 
стввног зноја праве сопсгеене материјалне и поли- 
тичвк капиI.I.K'. Јер смо свесии и очима смо виде- 
ли, да су MIIOI ii на рачун тога зидали палате и пра- 
вили капитале, а.ти се надам да he иаступити доба 
када he o овоме морати поднети рачуна. Сматрам 
и упапред могу рећи да су сложни сви добри сино- 
mi ове земл>е, без обзира на вероисповест да про- 
гоне кор\ iiuiij\', да деле социјалну правду и да 

'захтевају да су како пред Богом тако и пред за- 
коном crni једиаки. 

Кано пам je дужност да ono гледиште засту- 
II.IMO упутра, тако смо свесни да и кад буде затре- 
бало морамо сви раме уз раме загрљени чуваги 
сваку rnmv nauk' Moi.ik' и птрокс Југославије 
без обзира na кш делу наше отаџбине буде тре- 
бало крвл>у бранити, оно mro je ca крвљу стечено. 

Апелујем на Краљевску владу и на г.г. народ- 
не прсламике, без обзира на којој страни овога 
Дсма седе, да ое постарамо те да се сви грађани 
name .U'M.I.C подједнако узимају у обзир n пред 
законом изједначе, a то je да се хитно рсши пита- 
ид' дужног ситиог ipioima ii занатлије, јер су до- 
ведени у безизлааан положај и сваког дана велики 
број остаје без ичега na и без крова над главом, 

Пошто, госттодо народни посланици, имам 
nviio поверење у Краљевску владу, јер иде једвим 
добрим путем, ro №зјавл>ујем, да hv гласати за бу- 
џет (Одобравање и пљескање на десници). 

Potpretsednik Vojko čvrktf Reč ima narodni 
poslanik g, Artnr Mahnik. 

Artur Maimik: Gospodo narodni poslanici, Kra- 
ljevska vi idu putem Ministarstva poljoprivrede pred- 
laže mom zakonodavnom Domu budžet za gćdinu 

18 i kojem uz obrazložene brojke prikazuje i 
traži odobrenje d.i njezin budući rad na ovom pod- 
ručju našeg narodnog života, gde rade najširi slojevi 
našeg naroda I o kojem uspehu radu ovisi najvećma 
napredak u našem čitavom državnom životu. 

Gospodo   narodni   poslanici,   svaka   vlada  U  dr- 
žavi sa  tako  Izrazitim  poljoprivrednim  karakterom 
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kao što je to naša država, mora da u prvome redu 
vodi računa o tom da poljoprivredi dade u svim nje- 
zinim smjernicama takav zamah njeiznog rada, da 
ovome radu dade sva savremena srestva a da poljo- 
privredna proizvodnja poluči onaj pozitivan rad, koji 
odgovara mukotrpnom radu našega seljaka, stvara- 
jući podjedno time uslove za bolji i napredniji 
život i rad. U okviru takovih rasmatranja i po- 
gleda na našu poljoprivredu imalo bi da se kreće 
i budžet Ministarstva poljoprivrede. Taj budžet 
za narednu budžetnu godinu iskazuje potrebu od 
125,625.112 dinara, odnosno poljoprivreda sa svim 
svojim granama od blizu 11 milijardi sVih držav- 
nih rashoda dobiva samo 1,14%. Sa svih strana 
ovoga zakonodavnoga Doma općenito je naglašeno 
i priznato, da je taj budžet obzirom na agrarnu struk- 
turu naše države daleko premalen i da zaostaje da- 
leko za potrebama, koje naša poljoprivreda treba i 
traži i kojem traženju državna uprava mora da se 
što prije odazove. Sa u ovom budžetu predviđenom 
svatom od dinara 125,625.112 dalo bi se razmerno 
dosta toga polučiti, da jedna velika svota od spome- 
nute svote ne otpada na lične i materijalne izdatke 
te na lične i porodične penzije, a ta svota iznosi 
ukupno din. 68,557.093 ili od čitavog budžeta Mini- 
starstva poljoprivrede 54%. Prema tome preostaje 
g-ospodinu Ministru za produktivni rad suma od di- 
nara 57,067.019 od koje svote predvideno je za a) 
ogledne i kontrolne stanice din. 7,052.279; b) dr- 
žavne ergele dinara 7,910.398; v) poljoprivrednu na- 
stavu 2,757.451; g) državnu poljoprivrednu zakladu 
27 760.621; d) državnu klasnu lutriju din. 11,154.544. 

Kako vidite, gospodo narodni poslanici, sve su 
to vanredno ograničeni iznosi za opće unapređenje 
naše poljoprivrede. Unatoč sveg toga ja mogu mirne 
savjeti konstatirali, da je rad Ministarstva poljo- 
nrivrede vanredno aktivan, savremen i pozitivan. 
Proučavajući prilike na terenu, u svim granama po- 
ljoprivrede, stočarstva i kućnog obrta opaža se in- 
tenzivan rad, rad velikog zamaha i elasticiteta. U tom 
radu se jasno vidi stnično-savremeno vođenje rada 
e Ministra poljoprivrede sa njegovim štabom sa- 
vjesnih stručno naobraženih činovnika i ostalih u po- 
ljoprivredi zaposlenih javnih zvaničnika. Počam od 
srezova  pa sve do Ministarstava   vidljivi   su   uspesi 
toga rada. 

Daleko smo od toga, gospodo narodni poslanici, 
da je već sve učinjeno. Tu još бека golemi i veliki 
nosao jer naša država krije u svojoj supstanci još 
velika bogastva, koja leže sakrivena i čekaju, da ih 
nozniji intenzivni rad privede općem boljitku u na- 
gem privrednom životu. Takav rad iziskuje dugi niz 
rodina i primjerna novčana srestva, a s druge strane 
racionalnu podelu rada od Ministarstva na banovine, 
od banovina ha siezove, od srezova na opštine pri- 
ključivši ovom općem narodnom poslu sve one sa- 
vremene prirodne organizacije, koje je privatna ini- 
cijativa u znaku privrednog napretka u život privela, 
jvii vidimo, gospodo narodni poslanici, da je to jedan 
lanac, u kojemu je svaka karika organički povezana 
Za pozitivni poljoprivredni rad u korist naroda i 
države. 

Gospodo narodni poslanici, prema statističkim 
Dodatcima naš nacionalni dohodak iznosio je u go- 
dini 1936 nešto preko 38 milijardi dinara. Poljopri- 
vreda, stočarstvo, kao i druge sa poljoprivredom po- 
vezane grane Interesirana je na spomenutom nacio- 
nalnom dohotku u istoj godini sa svotom od oko 22 

milijarde, nakle sa nešto preko 53%. Ja sam, go- 
spodo narodni poslanici, iznosio ove brojeve za pot- 
krepu moga tvrđenja da smo još daleko od toga da 
bi nas moglo zadovoljiti stanje našeg zemljoradnika 
i da nas za njegov ekonomski napredak čeka još 
veliki posao. Mi imademo, gospodo narodni posla- 
nici, u cijeloj državi 2,184.955 seoskih gazdinstva kao 
ekonomskih jedinica, pa i u daljnoj analizi našeg 
jednogodišnjeg nacionalnog dohotka dolazimo do 
rezultata, da na jedno seosko gazdinstvo svakako 
isključivo od poljoprivrede i s njome povezanih gra- 
na otpada od dohotka nešto preko din. 10.000. Me- 
đutim biće i ta suma u stanovitim krajevima veća ili 
manja, prema tome sa kakvim se intenzitom seljačka 
ekonomija vodi. Ovi nam brojevi, gospodo narodni 
poslanici, govore i upućuju, da našu poljoprivrednu 
proizvodnju moramo povisiti, jer naša poljoprivreda 
i u srednjim žetvenim godinama ne rodi onoliko ko- 
liko prema našim klimatskim prlikama bi roditi mo- 
rala. Naš prosečni žetveni prinos vrlo je malen i ne 
odgovara onoj mogućnosti, koji bi se mogao i mo- 
rao polučiti. S jednom riječi, našu poljoprivredu 
moramo intenzivirati i u prvoj etapi odnosnog rada 
povisiti za najmanje 30% kod žitarica a kod stočne 
hrane za 50%, koja povišica konzekventno dovada 
do kvalitativnog i kvantitativnog napretka u sto- 
čarstvu. 

Dublje zaorati željeznim plugom u slojeve oraće 
zemlje, što jače upotrebiti umjetni gnoj, rigorozno 
čistiti sjeme, čistiti naše njive od korova, upo- 
trebiti srestva protiv bolesti bilja, obnoviti naše li- 
vade, u vlastitom gazdinstvu dobiveni gnoj upo- 
trebiti za gnojenje livada, košnju livada provesti u 
vreme cvetanja trava tako, da dobijemo stočnu hra- 
nu dobre kvalitete i stvorimo mogućnost za barem 
dvostruku košnju livada, u većem opsegu sijati dje- 
teline i sočivica na'oranicama koje ne samo da od- 
bacuju izvrsnu stočnu hranu, već u veliko popravlja- 
ju plodovitost oranica. Ministarstvo poljoprivrede sa 
svojim oglednim i kontrolnim stanicama vrši u po- 
ljoprivrednim granama intenzivan i uspješan rad. 
Bude li se u ovome smjeru i dalje svestrano radilo, 
— a ja o tome ne dvojim, mi ćemo biti u stanju naš 
nacionalni godišnji dohodak povisiti u srednjim žet- 
venim godinama za prosečno 40% a to znači finan- 
cijalni kapacitet podići od 22 milijarde dinara na 30 
milijardi. U takovom radu i sprovadanju konzekvent- 
no takav rad naći ćemo pozitivno rešenje u renta- 
bilitetu seljačkog gazdinstva. U vezi s ovim mojim 
razlaganjem moram istaknuti i na ovu okolnost upo- 
zoriti gospodina Ministra poljoprivrede, da se upo- 
treba umjetnog gnojiva oteščava time, što im je cena 
razmjerno visoka. Kako sirovine za proizvodnju 
umjetnih gnojiva dolaze iz inostranstva najvcćma iz 
prekomorskih krajeva, imali bi se bez ikakve ogra- 
de doli carine na ove sirovine toli železnička tarifa 
unutar naše države sniziti, a u vezi s time autorite- 
tom državne uprave sniziti cjene umjetnih gnojiva. 
To isto vrijedi, gospodo narodni poslanici, i za cije- 
nu željeznih plugova. Ministarstvo poljoprivrede po- 
duzima upravo sada u tom pitanju potrebne korake 
i ja se nadam, da će se polučiti takva cijena željez- 
nim plugovima, koju današnje ekonomsko stanje se- 
ljaka podneti može. 

Iza poljoprivrede najvažniji je problem seljač- 
kog gazdinstva stočarstvo. Ta važnost pokazuje se 
V€Ć u našoj izvoznoj trgovini, kod koje godišnje 4 
milijarde otpada na samo stočarstvo, i njegove pro- 
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izvode preko jedna milijarda dinara. Unapređenje — 
kako sam napred spomenuo, — naše livade, uvađa- 
jući na oranice sijanje detclina i sočivica, mi ćemo 
povisiti kvaliU't i kvaiititcl stočne hratie i time stvo- 
riti osnovne uvjete /a napredak stočarstva. Naše kli- 
matske prilike pogoduju u svakom smjeru bez veli- 
kih poteškoća napretku stočarstva i to bez razlike 
za sve stočarske grane. Pored tog dispozicija našeg 
seljačkog svijeta od vajkada se priklanja uzgoju sto- 
ke, i to bez obzira na samu vrstu stoke. Treba samo 
tu povoljnu dispoziciju od ekstenzivnog skrenuti ka 
intenzivnom uzgoju stoke u seljačkom gazdinstvu. 
To se odnosi koli na krupnu toli na sitnu stoku. 
Koci goveda treba i dalje — samo u povećanoj mjeri 
— raditi na nabavi rasplodnih bikova i to nabavom 
istih u samoj državi iz dobro vodenih seljačkih gaz- 
dinstva, a u stanovitoj mjeri nabavom iz inostranstva. 
Srotslva za takovu nabavu predviđa Ministarstvo po- 
lji »pm rodo a dužnost je banovina, da i one nabave 
rasplodnih bikova i racionalnom i ispravnom raspo- 
delom metlu stočare provedu. Na podizanju stočar- 
stva moraju se naći na terenu u jednom harmonij- 
skom radu naši agronomi i veterinari. Veterina u na- 
šom stočarstvu imade veliko i široko polje rada. Stoč- 
ne zarazne bolesti su koci nas, gospodo narodni po- 
slanici, na dnevnom redu. Milijuni i milijuni narodno 
imovine propadaju uslijed stočnih zaraznih bolesti. 
Imade općina gde n. pr. svinjska kuga permanentno 
hara. Ministarstvo poljoprivrede u svom budžotu 
predviđa za suzbijanje zaraznih bolesti sumu od 5 
milijuna dinara. Ja sam slobodan gospođina Ministra 
poljoprivrede Opozoriti, da se na terenu nalazi još 
premalo veterinara; a što se tiče stručno spreme sa- 
mih veterinara tu, gospodo narodni poslanici, mora- 
mo istaknuti, da so oni nalaze na-visini i da naš za- 
grebački Veterinarski fakultet šalje u narod Spremne 
i savesno veterinarske stručnjake. Da Imelo njihov 
rad oko suzbijanja stočnih /ara/a šio veći, neminov- 
no je potrebno, da se nađe dovoljno srodstva za nji- 
hov rad na loroim, a povrh toga da so reši pitanje 
što manjih troškova /л nabavku cijepila, lijekova i 
drugih sredstava jer SU ta vanrodno skupa. U cilju 
unapređivanja konjogojstva gospodin Ministar po- 
ljoprivrede dao je ovo godino nabaviti u Nemačknj 
Izvrstan materijal loških pastuha. Ti su razdeljeni u 
Savskoj a čini mi se i u Dravskoj banovini. Kako 
jo potreba na takovim pastusima u Savskoj banovini 
još prilično velika, ja molim gospodina Ministra da 
odnosim molbu gospodina Bana Savsko banovino po- 
voljno rosi. Kada sam već spomenuo nabavku pastu- 
ha teSke konjsko pasmino kako pokazuje tendencija 
i uzgoj te pasmino piimjouiii jo u Istočnim kraje- 
vima našo države držim da je nesavremeno, jer u 
tim krajevima tr'eba da vlada polotefica i kika pa- 
smina, koja će podjedno biti jedan rezervoar. Iz ko- 
jega oo i naša vojska pokrivati svoju potrebu. Našo 

ele za koje je u budžetu predviđena svota od bli- 
zu S milijuna dinara, sada dobro funkcioniraju, sta- 
lan SU kadar i/ kojeg so šalju u narod muški rasplod- 
ujaoi. 

П okviru naših stočarskih grana moramo spomo- 
nuti  i  našu sitnu  Stoku  i  peradarstvo, jer ovo  grane 
našo nacionalne privrede u veliko upliviSu na renta- 
biiitot seljačkog gazdinstva. Ta samo peradarstvo i 
jaja zastupani su u našoj izvoznoj trgovini sa sumom 
Od preko trista milijima dinara, na kojoj su privred- 
noj   grani   u   "Javnom   zaposleno   naše   v rodno   soo- 
domaćice. Krmadarstvo kao i ovčarstvo važne ^i sbi- 

čarske grane, jer one  osim   u   unutarnjoj   trgovini 
igraju veliku ulogu u našoj vanjskoj trgovini. 

Gledajući na sam izvoz stoke, koji je organiziran 
posebnom uredbom, držim ua je opravdan moj za- 
ntjev, da na tom izvozu sudjeluje zadrugarstvo ne 
sa 4U:'o već barem sa SU;'o i Ua se iz toga posla uklo- 
ni sve ono, što nema trgovačku proizvođačku legi- 
timaciju. 

Gospodo narodni poslanici, u mnogim krajevi- 
ma države vniogradarsivo je glavno vrelo prihoda. 
Imade krajeva koji su od uvijek u vinogradarskoj 
privrednoj grani nalazili jedini ili glavni prihod. Me- 
đutim naše vinogradarstvo nalazi se već godinama 
u permanentnoj krizi. Proizvodnja vina je skupa, jer 
su za naše prilike preskupi oni predmeti, odnosno 
ona roba koju vinogradari moraju nabaviti a da lozu 
odbrane od zaraznih bolesti — mislim ovdje na ga- 
heu i sumpor. 1 kada vinogradar u jesen, nakon ri- 
zičnog rada spremi svoj prihod u podrum, nastanu 
za nj nove brige, kada i kako će vino unovčiti. Izvoz 
našeg vina pao je i pada konstantno. Mi našim trgo- 
vačkim ugovorima nismo mogli u većoj mjeri osi- 
gurati izvoz niti u one države s kojima podržavamo 
političke saveze. A kako stojimo sa vinskom trgovi- 
nom unutar granica naše države? Na ovom terenu 
koči trgovinu općinska i banovinska daća. U većini 
slučajeva općinska i banovinska trošarina iznose to- 
liko koliko iznosi proizvodni trošak vina. Jednodušni 
zahtev naših vinogradara, da se trošarine na vino 
podvrgnu temeljitoj reviziji i dovodu u sklad sa рго- 
sporitotom vinogradarstva potpuno je opravdan i ne- 
odgodivo naravi. Ovo samoupravne trošarine, odnos- 
no uvoznine moraju se svesti na najnižu mjeru, da 
se timo s jedno strane otkloni krijumčarenje s vinom. 
a s drugo sirano da oživi domaći konzum vina. Ovaj 
zahtjev io tim opravdaniji, jer najveći dio naših vi- 
nogradarskih krajeva ima neospotni karakter pasiv- 
nog prehranbenog i privrednog života. Ja, gospodo 
narodni poslanici, sa ovoga mjesta molim gospodi- 
na Mmislra poljoprivredo da u predmetu našeg vi- 
nogradarstva usvoji policijo, koje mu predlažu sa- 
vezi   i  drugo  organizacije   naših  vinogradara. 

GOBpođO narodni poslanici, govori so i radi na 
preorijentaciji naše poljoprivrede. Ta preorijenta- 
cija mora biti jako oprezna, jer po mojom mnenju 
definitivna preorijentacija nije u svojoj suštini rno- 

i, dok so no ustalo ekonomske prilike nažalost 
privredno tako bolesne Evrope. Sjetimo se samo 
prtorijentacije u znaku što jačeg uzgoja hmelja i 
nedaće koje Je naS zemljoradnik doživeo. 

Spomenuo sam, gospodo narodih poslanici, da u 
radu oko ekonomskog podizanja našeg zemljorad- 
nika mora jakog učešća imati i privatna inicijativa 

ranizovana u našem zadrugarstvu. Zadrugarstvo je 
općenito priznato kao važan faktor u naprednom 
privrednom životu našeg seljačkog svijeta. Naše Mi- 
nistarstvo poljoprivrede s tom saradnjom i računa, 
i /adrugarslvu poklanja punu moralnu i malorijalmi 
pa/nju u njezinom radu oko promicanja savremenog 
gazdinstva U najširim slojevima našeg naroda. 1 bu- 
d/ei Ministarstva poljoprivrede, pokraj svojih sku- 
čenih sretstava dajo /adrugarslvu maiorijahio raz- 
mjerno mnogo, a pokraj toga afirmira zadrugarstvo 
i u onim pothvatima, koji mu donose materijalnu ko- 
rist. Ali, gospodo narodni poslanici, i naše zadru- 
garstVO mora U svakom  pogledu bili  svjesno svojeg 
pravog zadrugarskog poziva, za koji je zvano, da 
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ga u našem narodu vrši. Za vrijeme rata i u poratno 
doba zadrugarstvo se je delimice udaljavalo od svo- 
jeg pravog područja rada i radi toga naišlo na ne- 
daće koje su bile na štetu one uzvišene ideje za- 
družne, ideje pune etike i dubokog shvatanja za sa- 
vremeni kolektivni privredni život u znaku lozinke 
»svi za jednoga — jedan za sve«. Uz naročito mate- 
rijalno sudjelovanje" Kraljevske vlade u glavnom su 
kod zadrugarstva uklonjene i sanirane njegove pote- 
škoće i stoga imademo puno pouzdanja u budući rad 
naših zadružnih organizacija. Neka taj rad bude plo- 
dan i time zadrugarstva povraćena vjera kao faktoru 
reda i rada u zajedničkim naporima za moralno i 
materijalno podizanje našeg zemljoradnika. 

Gospodo narodni poslanici, spomenuo sam da je 
u budžetu, o kojemu se sada ovde raspravlja za po- 
ljoprivrednu nastavu predvidena svota od 2,757.451 
dinar Ova svota u glavnom odgovara potrebama 
naše poljoprivredne nastave, ako uzmemo u kombi- 
naciju i naše banovine, koje toj nastavi pružaju sta- 
novita srestva. Svakako je poželjno a ja to moram 
naročito istaći, da se naša poljoprivredna nastava 
snabdjeva besprekidno sa svim najnovijim pomaga- 
lima koja idu u korist poljoprivredne nauke. Mi ži- 
vimo, gospodo narodni poslanici, u doba brzoga 
tempa, u doba kad se svestrano traže 1 proučavaju 
novi izvori i nove pozitivne metode u cilju što ja- 
сег i življeg napretka u poljoprivredi. Koli u labo- 
ratoriji toli na terenu mora se našim poljoprivrednim 
nastavnicima pružiti mogućnost, da se potpunoma 
 snabdjeveni sa svim potrebnim pomagalima — po- 
svete savremenom naukovanju i primjenjivanju novo 
nronašlih metoda našim prilikama i poljoprivrednim 
potrebama. Pod ovakvim naslavničkim prilikama mi 
ćemo sa poljoprivrednih naukovnih zavoda dobivati 
sve boljo i bolje agronome, koji snabdeveni savre- 
menim "teoretskim znanjem moraju još proći kroz 
praktičan poljoprivredni život, da u dobroj poljo- 
orivrednoj praksi crpe znanje i iskustvo za njihov 
rad na terenu. Praktično poljoprivredno iskustvo mo- 
raju naši budući agronomi da crpe na savremeno 
uoravljenim ekonomskim objektima velikog stila i 
svih poljoprivrednih i stočarskih grana. Takav jedan 
obiekat pretstavlja državno dobro Bclje. Na ovom 
velikom gospodarstvu naši iz škole proi/.ašh agro- 
nomi mogu zadobiti izvrsnu poljoprivrednu praksu. 
Nadalje, na ovom državnom dobru može se sa što 
većim zamahom .provesti kultura selekcionog sje- 
mena tu se mogu u velikom potezu provadati po- 
kusi u biljnoj proizvodnji u stočarskim granama sa 
oiioprivrednim strojevima najnovijeg lipa, prou- 

čavati sve metode za podizanje rentabiliteta u po- 
oolioprivrednoj stočarskoj struci — jednom reči ovaj 
veliki poljoprivredni ohjekat sa svojom starom po- 
lioDrivrednom kulturom može da u svojoj velikoj 
Lkonomskoj jedinici pozitivno posluži kao eksperi- 
mentalni ohjekat unapređenju naše poljoprivrede na 
temelju najnovijih teoretskih i praktičnih metoda, 
koie'je ljudski um pronašao i za kojima perma- 
nentno traga. Iz ovih neoborivih razloga potrebno 
e da državno dobro Helje bude u najužem kontaktu 

'V Ministrom poljoprivrede, a da upliv toga Mini- 
-tarstva na pravac vodenja odnosne uprave bude 
nntoun i cijelovit, i ovom prilikom Iznosim moj pred- 
,и' da se uprava državnog dobra Belje iz resora Mi- 

niltarstva finansija prenese U resor Ministarstva po- 
nnrivrede U koliko bi bilo u tom predmetu po- 

teškoća sa ondašnjom tvornicom šećera, to ne može 

biti zapreka, jer se spomenuta tvornica može osta- 
viti u kompetenciji Ministarstva finansija uz pod- 
jedno osiguranje dužnosti za tu tvornicu sijanje po- 
trebne površine šećerne repe. Prije nego završim 
moje izlaganje o teoretskoj i praktičnoj nastavi na- 
ših agronoma u interesu pravednosti, molim gospo- 
dina Ministra poljoprivrede da se apsolventima sred- 
nje poljoprivredne škole u Križevcima, koji su se 
upisali u školskim godinama 191920 do 1924/25 po- 
deli pravo upisa kao redovni slušaoci na poljopri- 
vredno-šumarsknm fakultetima universiteta Kralje- 
vine Jugoslavije. Ovi apsolventi imadu svoje teoret- 
ske preduvjete — danas pojačane još praktičnim 
poljoprivrednim iskustvom — za upis u spomenute 
fakultete. Radi se u ovom slučaju najviše o 10 mla- 
dih ljudi, željnih upotpuniti svoje gospodarsko znanje 
daljnim poljoprivrednim studijama u svojoj domo- 
vini. Ja molim gospodina Ministra da odnosni amand- 
man, predložen Predsedništvu finansijskog odbora 
Narodne skupštine, bude od mjerodavnih faktora u- 
svojen. 

Gospodo narodni poslanici, pri završetku mojih 
razlaganja i razmatranja o našoj poljoprivredi mo- 
ram da se osvrnem na veliku neodgodivu potrebu 
hidrotehničkih radova. Povoljno i što hitnije rešenje 
regulacije vode u poplavnim područjima države u 
uskoj je vezi sa povećanjem naše agrarne produk- 
cije. Hiljade i hiljade jutara našeg agrarnog zemlji- 
šta izvrženo je godimice poplavama koje uništuju 
usjeve, iz tih poplavnih područja dobiva se loša 
stočna hrana, koja u sebi nosi klicu raznih stočnih 
bolesti a time propada stočarstvo a povrh toga i hi- 
gijenske prilike za naš narod u onim poplavnim po- 
dručjima tako su loše, da je procenat obolenja i 
smrti razmerno veliki. Kada čovek vidi, koliko je u 
tom pravcu od 1918 ovamo učinjeno u inostranstvu, 
onda tek vidimo kako je malo kod nas u tom pravcu 
učinjeno i kako su prošli režimi slabu brigu vodili 
na ovom području podizanja privrednih prilika naše 
države. Za vrijeme inflacije sve se je to u najvećoj 
mjeri moglo posvršavati i danas bi naša država bila 
riješena jedne velike brige i velikog rada, koji ju 
evo čeka. Upravo sada vidimo, kakove ogromne štete 
čini voda u poplavljenim područjima. Potoci i rijeke 
razlijevaju se preko ogromne površine, ljudski ži- 
voti stradaju, propadaju usevi, šire se zarazne bo- 
lesti, a naša agrarna produkcija za koju mučimo pa- 
triotsku muku, strada, umjesto da se u tima područ- 
jima razvije bujan ekonomski život. Gospodo narod- 
ni poslanici, ja vas molim, ja molim Kraljevsku vladu 
da u tom pitanju zauzme jedan pozitivan i neodgo- 
div stav. Ja naročito po mojoj dužnosti skrećem 
pažnju na isušenje Lanjskog polja u Hrvatskoj, gde 
je preko miliun jutara poplavljene površine, a kod 
sadanje poplave poplavljeno oko 70.000 jutara zem- 
lje. Pitanje isušenja Lanjskog polja povlači se već 
preko jednog stoljeća. Djelomični radovi nisu do- 
nijeli zadovoljavajućeg uspjeha. Isušenje Lanjskog 
polja iziskuje u cijelosti trošak od preko dvijesta mi- 
liuna dinara, za koji izdatak imade realna finansijska 
baza u povećanoj agrarnoj produkciji sada još po- 
plavnog područja i u većoj vrijednosti zemljišta na- 
kon prevedenog isušenja. Narav ovih kulturno-teh- 
ničkih radova ne spada doduše u resor Ministarstva 
poljoprivrede, ali kako ovaj posao duboko zadire u 
ekonomski napredak naše poljoprivrede, molim go- 
spodina Ministra poljoprivrede,  da ovom predmetu 
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posveti onu pažnju i onaj interes, koji on u punoj 
mjeri zaslužuje. 

Ja sam, gospodo narodni poslanici, u velikom 
potezu iznio moje poglede u naš općeniti agrarni 
život. Radeći na podizanju naše poljoprivredo, radi- 
mo na jačanju temelja celog našeg državnog života. 
Plodovi rada oko podizanja naše poljoprivrede do- 
piru i do najmanje potlenšice našeg seljaka. Prični- 
mo svi u tom radu, svaki prema svojim silama no-e- 
ni i praćeni patriotskim osjećajima i u mjerenju da 
je prošlost Srba, Hrvata i Slovenaca bila sačuvana 
U seljačkoj kolibi i da n toj istoj kolibi leži i bu- 
dućnost našeg čitavog naroda. Imajući poverenje u 
rad gospodina Ministra izjavljujem da primam bu- 
džet Ministarstva poljoprivrede za budžetsku godi- 
nu   1937/38.  (Odobravanje  i  pljeskanjc  kod većine). 

Potpretseđnjk Vojko Cvrkić: Ima reč narodni 
poslanik  g.  Petar  Slojisavljević. 

Петар Стојисављевић: Госполо народни посла- 
nuun, nama je доиовина склоп разнодиких иотреба, 
које кад ои се рационално пораздјелиле несум- 
њиво и благотиорпо on утпцале na свакодневне 
животне потребе и блажиле рђаа утисак које за- 
горчеп жппот допосп и оставл.а. Људи из натпх 
пасивНИХ крајепа брту opnnv куда he еа сувИШКОМ 
сиога cranonmimrna, inra lie n куда lie кад ударе 
перодпце И глад? Саенпм природно, Да he најоре 
noKvuani na арата евоје onumrae, среза, бановине, 
пак iiajitnme enoje n.ia.ie. II мјечпо TO ТвКО иде. 

Гоеподо народни послакици, вемојте иислити 
да omi ГО раде ИЗ какопе паипке, оопјссти, или 
lUTo се не би прихватили u боЈмга аосхви He, onu 

справом очекнвали и очекују намирење својих 
norproa na часгап n поттеп начин, 0ИИ се ne жа- 
цају   макар   којега   na   И   најтежега   рада.   Onu   су 
сретни м раде и зграде, да еиојпма у KVIUI гла 
miM, голим и босим прибаве задогај пуре н комад 
хлеба. l'-Ho вам нх у Београду пред очима и на 
свакоме кораку. Они су пола оеограда изградили, 
(iiojelin се И  ПОСрћући  ПОД  reperoM пајтежега  ма- 
нуедног рада Видите n\ ca самаром na леђима, 
како се ошмл.у o алехуду аараду и како су сретни 
n пресретнм кад им се пружи и такова зарада. Че- 
em i n u pa.uimi, СКОрмнн, ипкад ne подлепипе ути- 
цајнма са страш, него вадда остадоше вијерни сво- 
IIIM националним идеалша Морално јаки, изгреди 
n кришшалитет иоже ce pehu код њнх и не посто« 
in. Eto, m и такови честити сииови наших n'aipn- 
јархалннх псфодица сјеверне Далмације, за KI 
пок. .loiian Unuiiiii каписа, да je код њих нацио- 
ua.iiio осјећање врло развијеао, с правом су »че- 
кивали да he у уједињеној домовини постаћи мп- 
ннмум својих аотреба и својега задовол>ења. Шта 
видимо? Видимо нешто обрнуто. Куд je било на- 
paiinn.je него да ce raj парод прореди и размјести 
no oiniM крајевима где je било и где и данас 
№ма зеиље за њихово насељавање. Истина, гу 
и тамо, некад ce нешто цало и vmmno, вли 
rpb народа и да.ке ce \ i (a v о«о, што ce данас 
xohe ca извесних страиа свеок) идм весвесно да 
омете n спријечи. Te извесне стране даномице пр 
дузимл>у код поједнних фактора да ce уопште upo 
Kime ca iso.ioim ицмЈом и да СС ЛИКВИДИра aipapii i 
реформа. Ове ce tanac може, вли ии на naViminiN 
крајева протиа гахо наопаког и анацноналног рада 
подижемо свој глас и вичемо: »Кољеака слааннх 
Немањића, nama силом напуштепа огњишта, н си- 
гурвост граница вту мас оиаио, онамо  (a брда 

ona . . ." Jao ти ее onoM који onaj вапај и тај глас 
ne послуша и апелујем na господина Министра по- 
.1.оп|П1вреде да ce пајепергпмппје заузме да ce ко- 
лонизација настави до краја, јер je то државпа cn- 
гурност, io je национална дужност. 

Господо народнА посланици, паша Далмација 
npnenciiieno je вкноградарски крај, али je mmorpa- 
даретво \- њој запуштен . ОставлЈена сама ceon без 
чоцо.мтх cpeiciana ona mije могла мислити na 
његово vcanpmanan.e. Uciiina да ce je 'негда нешто 
ii [нжушавало, a.ni ce увек свршавало ca неуспе- 
хом. Ми иемамо довол»но сретстава, пемамо струч- 
ne опрвме, наши лозни расадници постизавају сла- 
oii ii.iii iipoTiinnn \-ciie\. Зато нам ce намеће потреба 
јединственога рада са већпм сретствима и јачим 
стручњацима. Опда, да би ce криза nđmera вино- 
градарсгеа иогла сузбијати пребало би законом за- 
opannrn подизање вин >града тамо где ce произва- 
ђају слабија mina и где друге ку.ггуре; као жита- 
рнце одлично успијевају. Исто тако да ce забрани 
гајење хибрида, a где већ постоје, да ce оптерете 
са великом дажбином, е да ce na raj начин имаоци 
npncn.ie да nx нашусте. Да би ce једном стало na 
крај npait.i.cii.\ иалих mina, требало би потпуно 
cncTiiparn .uije.i.en.e mekepa иеликпм подрумима. 
Што ce rime подизања винских подрума n ту да ce 
j му у обзир комуникационе прилике као и то да 
ce n -друмп ne подижу где je квалитет вина слаб 
n где ce nuna добра тешко може постићи. Али у 

■иом ono on II зато, да ce узму подједнако по- 
требе Приморја и Загорја, re да ce један од тих 
подрума пма no.uiliii у Приморју a други у За- 
гор] 

Кашем марвогојству, имала би ce посветити 
особита пажња, Оно je у примитивном стању, 
оио je закржл>ало, оно ce налази na издисају. 
До овога je довела слаба nama и још слабија 
исхрана. Истипа, ми имамо и вслики пашњака које 
je пок. Јован Uiinjiili у својим делима помињао. 
Ha пр. у иоме срезу познати су планински nanm.a- 
nn села Koi. nm n Цетине. Ha те пашњаке догоне 
ce овце мада не из све Севернс Далмације. Taj 
догои стоке na га испасишга птежан je помањка- 
ii,см воде IIC\ pclic'iMM сгап.ем са суседним oocan- 
cKini срезовима које нам je баштина пз турских 
премспа n аусфијског одржавања антаговизма n 
Mcliv cnnoii.i истога народа. Зато би ce коначно мо- 
рало приступитн његовом решењу укљањањем тих 
ненародиих баријера које су узроком многих су- 
коба n стварања we крви, a и ширител.и су пљач- 
ке n Kopvnnnje. lih ce ume самог марвогојства, 
onana. KOSa, lonfia, коп.а, naum крашки крајевп 
НИЈесу подеспп ta 0 u ajcii.c n.icMiiiia, које врло Д0- 
бро успијевају и одговарају ралиицама, клими и 

бр j мсхрани. Ми имамо и коч nac добрих тп- 
пова разних пасиина, a,m не tocraje добре хране 
n n.ci е 

RSN  i бих препоручио, да ce наша сеоска 
.pa гакозване иуше подијеле пре него што nx 

nomjcie јачи n иало имућпији сел>аци. Ham сс.пак 
ш-ма довол>пр ђубрета, ta може редовито погно- 
jarn  enoje acM.i.c.  Mama   јемл.а   ако ce ne imrnoja 
рсдоццго, ne иоже да чачс po i.i )и требало 
да n; i стручњаци у овом пропагирају преоријеп- 
launjv која би ce састојала  у држању, што мап.е 
m i ne croKC ii aacnjanan.v дјс re.innoM. 

Tim nameia коња, т. зв. Босанца, одличан je. 
Ц.сп.ис с\ одличне cnocooiiocin познате v цијело- 
IM аијету) само |е 1акржл>ао ус ie i занемареностш. 



STENOGRAFSKE BELEŽKE 

Он би cc дао и могао поправити обновом крви 
још сачувапих примјерака. Он се прилагодио на- 
шему кршу, нашо.ј исхрани и непрестаноме терету. 

Код нас je повика на козе, јер оне уништавају 
шуму, воћку и све што joj Aobe до прождрљивих 
уста. Али, она je економска потреба нашега сеља- 
ка она му je врућа пара, она му je задовољна са 
малим, онага у најкритичнијим часовима исхра- 
n.vie. И кад би се помишљало да се она укине, не 
би се смјело пре него што би joj се нашао еквива- 
ленат. Можда би се могао наћи и у њеном сма- 
њењу и у увађању санске козе, али и то у огра- 
пиченом броју. 

Код нас o воћарству се врло мало може гово- 
рити Њега такорекући и нема. Оно би могло по- 
стојати, оно би се могло развити, да сељаку пру- 
жи неисцрпно врело прихода, али ту би се имао 
аонијети закон o заштити воћа и уништити све 

; .,.,. uiTo спречава његово подизање. 
Исто тако треба и заштитити корисне и лекови- 

re биљке, коje нико не надзире и не чува, na пре- 
ти опаоност да се и те биљке сасвим униште. A 
ициштавањем таквих биљака, пчеле нам остају бсз 
хпане a с тим и сел.аци без тс врло кориспс и унб- 
сне привредне гране. Зато би се требало постарати 
•.a се и те биљкс чувају, засађују и негују. 

Жалосно je гледати каква жшуштсност, при- 
митивност и незнан.е владају no нашим селима. 
Усааи човек једну јабуку за једну годину. Огради 
ie и загради, a v ДРУОЈ годици наиђе коза или ма- 
гаое na MV je одгризе. Тал он опет усади маслину 
или смокву," али само no једну. Што се je десило 
i I.AIUI UHU се и маслини и смоквп. Зато no се- 
гим-, наше Загорске Далмације нигде да cc воћка 
вили II као што сељаци купују тамо жито, бра- 
шно и поврћс. Kvuvjv и воћс којс као највећу ми- 
лошту v ислрима кад-кад из вароши својој деци 
доносе. 

Harne основне школе удешене су за све, пре 
него за подизање иривредне снаге нашега сељака. 
V њима cc не подучава o оном што служи сељаку 
и ceiy Наши садатњи учител^и, који излазе из 
иоепарандије, част изнимкама, пемају појма o 
зЈоавству, o задругарству. o зсмљорадњи, a када 
Г>ни то немају, како ће имати д.|еца! Жали^оже 
ma вријеме/којс сеоска дјеца у оваковом школо- 
плшу inivoc. За сељака не вриједи оно, што ври- 
Јели за варошанца или грађанина. Преннмо се јед- 
,I('>M и v TOM! Свака ткола морала би удесити јед- 
" узор«о господарство и гу би иораш давати 
')('.или\ материјалну помоћ и опшгина и бановина 
и Мииисгарство. 

Зато треба, господо народнн посланици, no- 
пмћи не само у бановинским иестимв пољопрм- 
воедие школе и воћне расадиике, iu-1, подићи та- 
^и/ школс H пољопривредне станиие и no свим 
мсчтима општпнс и ш« селима. Укинути иољоири- 
телно школе no варошима Од које мвгу имати 

.n'iicni само стручна лица и чиновници тамо ;<а- 
послени   али   наши  сељаци  никако.   llamc  иана- 
ппн- из којих je негда струјао сав културни жи- 

l()l „'чичала се национална сввст, реф^рмисати na 
',,„„ чл они и сад буду расадници културе, про- 
Рвете п националне свести. A наше калуђере оспо- 

•обити сем у осталим гранама науке и v пол>оири. 
впели како би саветом могли преднлчити н нашим 
гел,ацима од користи бити. Ето згоде нашим Ми- 
имстарствима шума и руда, пољопривред« и кида 

роцијалнс политике и пародмог здравља да тамо 

оснивају   пољопривредне   школс,   узорне   шумске 
расадникс и разне амбуланте. 

Писати и штампати вишс малих стручних и 
приручних књижица са садржајем o пољопривре- 
ди, али не на начин као до сада и који би тешко 
читали и писмена и стручна лица, већ на начин 
како би могли читати наши једва ппсмени сељаци 
и с њима се користити. 

Садање пољопривредне школе и ноћни расад- 
ници не одговарају својој сврси и врло мале ко- 
ристи дају. У ограничсном броју, one нису у стању 
да задовоље силним потребама јер све биљке и 
стабла која се тамо raje не би могле подмирити 
потребе и самог мог изборног срсза. Онс су слабо 
и ipacnopcbene. Како cc могу i ајпти корисне биљке 
у расаднику Цибачи код Дубровника, који je под 
благом јужном климом и прссаНивати у Сињски 
срез који граничи са Босном и над којим je оштра 
континентална клима. A свс, и кад би те биљке 
подесне биле, не би достајале ни за једно село мог 
среза који броји око 80.000 становника са преко 
100 села. A крајсвп Загорскс Далмације мроз које 
се ништа ne подиже и не гради, имају свс услове 
да једним смишљеним радом у врло кратком вре- 
мену са малим постану од пасивних, најактивнијим 
крајем. Јер су у тим крајевима, крај Равни Котари 
Ланковић Стојана, Коспвско и Пстрово поље, Кни- 
ианска долнна, na ши-рока и плодна долина рекс 
Цетине са Сињским и Врличким пољима. Само ова 
два поља са прско 7.000 хектара најплодније зем- 
л.с, могли би кад би се пресушили и урсдили, ne 
само прсхранити парод целс Далмацијс всћ би се 
могло и извозити хране. A кад бп се голети ових 
крајева изделиле и пошумнле, таквог благостања 
ни у Мисиру не би било. 

A шта да кажсмо o тстком уговору и усло- 
вима под којима су наше преМтње владс предале 
сву експлоатацију енсргије чувене водепе снаге 
рскс Цетине са највсћим ввдопадом на Губавици, 
гдс je модигпута елсктрична цсптрала са највећим 
напоном у Европи, a коју сксплоатише Француско 
друигпи) „Далмацивн" које je својпм исрадом уко- 
чило сав посао, овемогућило лараде хиљадама рад- 
иика a ток чптаве рекс Цетине спјк-чпло да натапа 
oKo.mc imaiinc и поља суседних села. 

Кад би cpehe било и кад 6и се ово пптан.с 
решило тако да сва ова постројен.а дођу у руке 
IIpnMopcKe бановине, ова би могла да скоро све 
inojc потребе од прпхода тс (|)абрике покрива. 
Зато би било потребно да Влада посвети оваквмм 
питап.има као што су: пошумљавање голети, пре- 
сушвмше no.'ba и откупл>иван>с споменуте фа- 
брике, Bciiv пажњу него ли гра1)сњу нскаквих ску- 
IIIIN ii луксузних туристичких путева; трошковима 
na разнс шпортске клубове; изградња скупих ста- 
диона и сличних скупоцених објската. 

Имамо разних типова земљорадничких за- 
друта u рибарске, и кредитне, и робнс и пчеларске 
и поврт ч.арске, али one све прсма даиашњем стању 
\ народу су само од штете. Р1)ава организацпја, 
страначки упливи, помањкање мдтеријалних срет- 
става м.пх cv довсли на руб пропастн и за дужп 
пиз година онеспособили за икакав вс1ж и кори- 
спији рад. I Inje то да народ ни за њих нема сми- 
сла. Има, и то како. Али у р1)авим рукама и на пар- 
тиској бази оне нс могу забил.ежити успјеха. 

Наш највећи задружни савсз у Сплиту, неспо- 
собношћу управлЈача довсден je на руб пропасти. 
Сада на молбу задружног савеза постоји његова 
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санација на начи« да би му држава отписала своје 
потраживанЈе од II милиона динара, a бановии;! 
дала бескаматни зајам од 1 милион дииира. И ja 
сам за то да се тај савез братасих хрватских за- 
Јфуга у нашој Далмацији санира, али ono бих и 
за то, да се у санацијски план, којега je предло- 
жила надложиом Мипистарству ноеа управа задру- 
жног савеза исто тако заштите улагачи задружнс 
банке. Због тога скрећеил пажњу господкАу Мини- 
стру, да овај одиос између задружног савеза и ње- 
говнх улагача, јер сс ради o 41г) најсиромашвијих 
углагача цијеле Далмације, стапи на право мјесто 
и зашгити их. 

11(>рсд тога мн, сјоиоро-далматински Срби, 
имамо исто тако својих ^О земљорадничких за- 
ЕВруга, које су прод par билс кредитиране код 
Централе Српских задруга у Дубровнику. Ова 
je иак централа прекинула са овим задругама 
сваки рад, тим, што се je удружила са Срп- 
ском баиком у Загребу. Te наше задруге остаи- 
.i.cnc себи гампм, one данас кубурс и оне имају 
својих неуреНених рачуна, њих се одричу сви са- 
везн и кобајаги поручују: „Уредите своје ствари 
— na онда приђите нама!" Зар не би било оправда- 
iio и право, да се и one задруге реорганизују и по- 
дигне њихова активност тиме, да. се и њихове при- 
лике, њихова дуговања санирају и пружИ могућ- 
ност за даљн рад. Тим пре и више, јер се ту и не 
ради Q богзна каковим свотама. Зар то пијс право, 
зар TO no заслужује onaj расни крај, крај .laiiKo- 
milia Стојана, Смиљанић Илије, Мочивуна, Манду- 
шића Вука, попа Куриџе и толиких легендарних 
јунака од времена насељења до Солунскога <|)pnii- 
та! Зар се ту не родише и дјеловаше naimi најлрви 
културни политички раденици, Симсон Кончарс- 
mili, др, Пикодим Милаш, Симо Матавул., Иваи 
Мештровић, Дишсо Шимуновић, Иво Беговић, Иво 
TiiiiniKo, Мирко Короли.ја, Гсрасим Зслић, Божи- 
дар Петрановић, Сава Бјелановић и Душан Б8Л>ак. 
У io крајевс бануо јо и крстарио научавап и напи- 
сао своју књижицу и буквицу nam славим Доситеј 
Обрадови^, гдје се и сада запажају трагови њ1егова 
филозофска дјелака. A зар у тим крајевкма и у 
томе народу IK- никоше и први вачетци устанка 
Iloipa Мркоњића? Е, na, господо пародни посла 
ници, зар no би било и право и оправдапо, да се и 
OBIIM крајевима и овоме   народз ве учин«   макар 
пкад ПО заСЛуЗИ И правДИ?! ПОШТО BJopvjoM v B.'ia- 
л\ и рад господииа др. Огојвдттовића у којој 
iiopi'(|)o,i. пољопривреде води наш уважени ВојвО- 
i,.mim г. Светозар Станковић, изјављујем да hy 
гласати за буџет Мннистарства пољопривреде 
(Одобравање и пљесканл код већцне). 

Potpretsednlk Vojko Cvrkić: ima reč narodni 
poslanik g. siojaii Krstić, (čuje se: Nije prisutanl) 
Pošto g. Stojan Krstić nije prisutan, to se u smislu 
Poslovnika smatra da je odustao od reći 

Ima roo narodni poslanik L,r. ilr. Štovan BubiĆ. 
Др. Стеван Hyf)Hh: Господо посланици, пошто 

je вреие поодмакло изјављујем да Ку бити кратак 
n да liv гласати за буџет, ради тога mro je Влада 
■ lp, Стојадиновића аоказала успеха на свима no- 
л>има државног живота, привредног, сбцијалног и 
културног. lio (HOMO доласку она није седела скр- 
штопих руку noro je pa.'in.ia n ЊвН уоиох опло И 
свако може да га види. Ja говорим ради roni, nrm 
оам [a као ii|ioiiiiiiimii'kii адвокат долазио свако- 
iiiomio у додир са народом, и народ каже, камо 
среће да je било овако раније, не бисмо имали ii<>- 

трсбс за оваквнм законом. Кад сам споменуо овај 
закон морам изнети својс посебно митл>ење jop 
држим, да je. с обзиром na ono mro смо пшортп 
у клубу, да je иогло бити мало боље. Потребно 
je да сви rpahanu loiipnnocv решавању те кризе, 
a овако изгледа да lio сиротиња сиротињу санира- 
ти. a да они који on требали irolio допринети. Они 
који су имали новца највише, omi су свој новац 
благовременб подигли. 

Поред тога изглсда ми ла he ова Урсдба мало 
шкодити малим ситним новчаним заводима. A ме- 
IATHM ти су заводи основани ради заштите српског 
/кпил.а upornu аустро-мађарске власти. 

Морам да поменем ла се овде много говори o 
сељаиима, a то je и право. Они то и заслужују. И 
не само да ми то говоримо него се o сељаку и бри- 
иемо већ од првих дана ослобоНења. Али ja сам 
приличан низ година пратио разно зборовс и скуп- 
штине и видео сам да се сељаку ио говори отворе- 
но пего му сс говори демагошки. Тако je 1П20 го- 
дишо приликом једнога збора v Бјеловару којег су 
држали самостални демократи говорено je народу 
m су Шуме n.oioiu', a народ je то схватио тако да 
io сутрадан узео секире и приступио сечи шуме. 
Ha то io власт кнтервенисала и било io иртвих и 
рањених. Исто тако 1923 године када je дошло 20 
посланика да држе збор говорили су да ne треба 
плаћатв порезу, a сутрадап порезник je ишао да 
(-Kvn.i.a порезу a народ се опирао те je опет дошло 
до крви. Ова Влада се брине да до таквих случа- 
јопа ne доће. 

He могу попустити a ла се no осврнем на ono 
mro io nam друг Здравковић поменуо Да je Влада 
р. Стојадинсвића премало попустила вентиле. Ja 
држим да nx jo попустила превише. Када би он 
знао за све ono што сс loraha у Савској na чак и 
Приморској бановини онда би казао да они имају 
Miioi-o мап.о да приговарају слободи штампе. 
№iajyhM пуно поверењс у Краљевску владу a 

нарочито у Министра пол^опривреде г. Станковића 
част Mu je изјавити да hy гласати за овај буџет. 
(Пл>ескан>е код већине). 

Potpretsednlk Vojko čvrkit: Ima reč narodni 
poslanik g, dr, Dorde Jovanović. 

Др. Ђор1)С Јовановић: Господо народни посл i- 
мици, данас претресамо буцет Министарства пол.о- 
привреде који обухвата читаву нашу пољопривре- 
ду, који обухвата ono проблеме који интересују 
name оело и сел>аштво, Пошто сам ja преставник 
onrnor OO,'I.;IK,I. то MU oo пружила прилика a кој\ 
р«до користим, да пЈтлмком дискусије у поједино- 
стииа Министарства поЛ)Опривреде изнесвм све 
тегобе и nono.'i.i- мојих оол.ака n да изнесем no- 
требе иојега краја тако да желим да дам \ том 
npannv сугестије Краљевској Влади, којим начи- 
пом и n\ том да се помогне ссљаку и да се дигне 
na itnooK ниво агрикултура и да се изађе на сусрет 
крвју који je вапуштен за време Mahapa услед п.и- 
NOHo националне политике a данас услед namer no- 
Мара  И  похата. 

Гооиоло, ja гврдим да у историји iianior na- 
рода KOJU je патриотизмом богап nujo никада била 
гако света, прешна, гако неолол>ива и неодкло- 
iMin.i дужност да oo roitopn o стваралачкој делат- 
iiooin и љубави према нашем селу и сељаку који 
je орж nanio државе и nanio нацијс, као што je то 
данас када се nam сељак налази у тсшком економ- 
ском положају. M нека, господо, nam оол.ак види 
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и осети да има још и данас људи у овој нашој 
држави који осећају његов бол и тугу и његов те- 
рет, и да га разумеју нека ои види и осети да има 
,i,y,ui који xohe да му иомопну да се извуче из таг 
тешкиг стања. Послужићу се речима великог се- 
љачкиг трибуна Александра Стамоолиског, који je 
o сељачком сталежу рекао ово, када je за време 
Светског para био у тамници ради својих симпа- 
тија ирема Србији и Антанти, да je сељачки ста- 
леж највећи, најиродуктивнији, најкориснији, нај- 
крупнији, најживотворнији и иајконструктивнији. 
Јер, господо, не заборавите, када je добри сељаку, 
lOćpo je и свима нама. liu geromenes tes georgias 
efrontai kai ai alai lelmai apazai рекао je Ксенофон- 
тес, где цвета земљорадња, ту напредују и све 
друге гране човечје радиности. 

Господо, ja нећу да браним иољопривредну 
иолитику ове Владе јер није ни потреони, јер ty je 
ресорни Министар који има да брани пољопри- 
вредну политику, na ту je и сама Влада која има 
да брани своју иољопривредну иолитику или бол.с 
да рекнем, ту je рад саме Владе на економском 
пољу који je брани. Јер и највећи прогивници да- 
иатње Владе мирају признати да je Влада др. Сто- 
јадииови^а за ово кратко време na привредном 
пол>у учинила много и да je економски точак на- 
шег гаривредног живота кренуи напред. Ja шти Сш\ 
имао да замерим Краљевскиј Влади то je, што je 
у пашој аграрниј чисто пиљоиривредној земљи у 
којој je од сваких 100 становника 87 сељака и при- 
иредиика буџет пиљоиривреде тако мален за ио- 
требе тога ресора, да je то, можемо рећи кратко, 
очај«а констатација, u.ni боље рећи од пољопри- 
вреде се тражи мпого, a на њу се даје најмање. 

Истина je, господо, да ми до данас нисмо 
имали пламске привредне политике, и да се код нас 
није радило по одре1)еном плану као у Америци, 
Русији и Немачкој. Јер да се je водила паметна 
поивредна иолитика са нарочитим иланом, не би 
наш богати и дибри материјално стојећи сељак у 
Војводини осиромашио, a српски сељак такође, 
који ie за време para осиромашио и пропао, него 

-)и се поднгао економски и појачао тако, да би кад 
ie настала у целом свету финансијско-економска де- 
поесија iiaui сељак ову лакше поднео, био према 

. „i отпорнији. Међутим, овако ослабљен и с једне 
•'vre страме првим таласима депресије наш je се- 

љак подлегао тако да се још и данас тешко опо- 
павља и малази се у реконвалесцентном стању. 
Ради илустрације навешћу вам ово. Познато вам 
j ,.а je после ослобо1,ења ви1)ена партијска поли- 
гика са чисто политичким ирограмим, и у таквој 
политичкој борби једва je донешен Видовдански 
Устав И сви смо мислили када je донешен Устав^ 

he се политичка борба скренути на економску 
Гообу и да he се све конструктивие снаге употре- 
Пити na конструктиван рад за добро нашег села 

, сел.ака Али, na жалост, ПОСЛв ДОНвШвНОГ Устаиа 
иолази још жешћа политичка борба, борба за цен- 
■тализам друга против централизма, за федера- 
лизам аротив федерализма, за широке самоуправе 
л ппотии широких самоуправа, и на послетку тра- 
жепа Ie ревизија и самог Устава. A народ остављен 
ie сам себи na милост и немилост, и неорганизо- 
Јан почео ie из дана \ да« сре више аропадати и 
алуживати се. Смањењем прихода земљорадвдка 
и тешким оптерећењима државних и самоуправних 
»еоета пољопривредник постао je слаб или боље 
рећи постао je нвспособан купац. A његове потре- 

бе постале су скупе. У таквом стању затекла je na- 
mer сељака економско фипапсијска депресија илн 
речју коју inicMo могли наћи лепшу у политичкол! 
речнику нашем „криза". Криза je настала свуда и 
код сељака je криза, криза рада, криза запата, 
криза трговаца, криза кредита, криза повца, по- 
литичка криза, парламентарна криза, морална кри- 
за, na и племенска или да je назовем националпа 
криза. Услед кризе настало je незадоиол.ство без 
обзира на сталеж и без обзира na покрајипу. Како 
сељак хуче, тако исто хуче и занатлија, трговац 
и индустријалац, тако ието хуче и Хрват и Војво- 
1)апин и Словенац и Босанац a тако исто и Србин 
у Шумадији. 

Раније владе почеле су да раде у корисг се- 
љака и произвсИ)ача али су одмах у почетку по- 
челе р1)аво да раде. Сећате се сви, господо, рђавог 
„и<итног режима". Ишло се бирократски за тим, 
да се сељаку онемогући да своју летину прода уз 
повољну цену. Организовапе су извесне организа- 
ције. Створене су житне задруге. У те задруге 
ушли су сви, само не сељаци и то зато, да не би 
плаћали пореза на течевину јер je донета паредба 
да Житарске задруге не алаћају порез. Друго, onu 
су нашли начина, да из туђе земље где je била 
цепа пшенице много нижа, шверцују пшеницу n 
као такву узимају и нашим подређепим органима 
продају no цени која je законом била фиксирапа. 
li, разуме се, ту није зарадио сељак ништа. I leru су 
зарадили трговци и шверцери и несолидни елемеп- 
ти. A сељачка сиротиња je и даље кукала и мрцва- 
рила се. Иставремепо био je велики притисак зе- 
мљарине, тако да су многи крајеви доведепи у 
очајно стање. И када je у Народној скупштини, - 
ви стари посланици сећате се добро, •■— тражена 
анкета no тој ствари, није се хтела примити апке- 
та зато, јер се говорило: „Ако се отвори анкета 
no том питању и ако она буде радила, та he ствар 
отићи сувише дубоко. Ko зна, у томе случају, кога 
he анкета све да дохвати, јер кад се почне да од- 
вија клупче не зна се где ћемо све crahn". Говори- 
ло се да би онда биле у питању и крупне личности 
из привредног, финасијског a можда и политичког 
живота. Сматрало се опортуним да се та парламеп- 
тарна анкета одбије. У таквом стању осиромаше- 
лог сељака, застоја у трговини, застоја у занат- 
ству, застоја општег привредног, примио je др. Ми- 
лан Стојадиновић државно крмило у своје руке. 
И данас се, господо, види активност у свима гра- 
нама: ствара се програм рада na привредном пол^у, 
доносе се закони за привредне гране, донето je 14 
уредаба и 12 правилника. 

Али, госшодо, једап од најтежих проблема 
наше народне привреде јесте презадуженост се- 
љака. Влада др. Стојадинови11а донела je Уредбу 
o раздужењу сел.ака, загризла je ту јабуку, коју 
раније владе нису смеле да загризу. Уредба се 
може критиковати и нападати да има неких недо- 
статака али je најглавније то да je том Уредбом 
истргпут сељак из зеленашких канџи. 

Господо посланици, проблем раздужења сеља- 
ка код нас постоји Beh 10 година. Taj проблем 
који нас Beh 10 година притискује као једпо од 
ropyhHX питаља, једна од најважнијих наших еко- 
помских и политичких невоља. Оно тражи екопом- 
ско и социјално-политичко целисходно решење 
Т. ј. потпуно раздужеље сел.ака. Питање раздуже- 
ња сељака није лако питање, a није ни питање које 
се може решавати једноставним лековима, како се 
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TO досад претпостављало. Оно није засебно пита- 
ње, већ je органски везано за чнтав низ економ- 
ских, финансијских и социјалних питања, и само 
тако схваћајући ra у тој социјалној дубини оно се 
може решиги. Оно je дакле органски, саставни део 
нашег привредио!- животног система и друштвеног 
поретка. 

Браниоци сељачких дугова a и сами сељаци 
указују дакле да je немогуће вратити дугове и да 
није право да повериоцима наплаћују данас скоро 
златним динарима високе камате и да врате поред 
тога цео дуг, када су они под сасвим другим при- 
ликама узајмљивали новац јер тада су цене пољо- 
иривредним производима биле веће, продаја лак- 
ша a и новац јефтииији. Ако би власти дозволиле 
да банке угоне сав луг, маса аородица би остало 
беа крови и хлеба, na улици, али би та пролета- 
ризована  маса остала опасан елеменат у држави. 

Господо, ако се загледамо мало натраг у исто- 
рију, видећемо, да ово није лрви пут, да je сељак 
постао тежак дужник услед пада цена пољопри- 
вредних продуката и високих камата које су му 
огулиле кожу са леђа. Загледајио се само мало у 
историју Рима na Кемо видети да je узрок матери- 
јалном слабљењу сељака у Риму, сељака који je 
био главни стуб државни, настао услед кајишар- 
ства и великих камата. Услед зеленаштва дешава- 
ле се честе побуне задужених сељзка. Број дуж- 
ника све се више и више множио услед зелена- 
штва. A да су веровници од својих дужника узи- 
мали велике камате доказује нарочито и то, што 
се држава морала умешати и одредити каматну 
стопу. Највиша камата беше no старом римском 
праву 12% a no новом Јустиниановом 6%. Још 
бол>е je решио сељачмо питање народни трибуп 
Лициније Столон, no коме. се његови законски 
предлози зову Лицинијеви закони ,,Leges Liciniae ". 
Тим законом предвиђене су олакшице сељацима у 
отплаћивању њихових дугова a предлог je гласио 
да сељаци дугове своје могу отплатити у року од 
три године у једнакнм годишњим ратама без ка- 
мате na да им се од целокупног дуга одбију joui 
у напред уплаћепе камате. 

Гооподо, ћређашње владе покушале су да p&lme 
тај проблем. Али сами сељаци зиали су врло до- 
Г(|)() да Je mnaiiH' ЊИХОВИХ дугова досад било трс- 
тираио luimi' као политичко питање него као еко- 
ВШСКИ проблем и видимо да смо у в(рсмену од l'> 
априла 193Ž na до 15 јуна 19;-5Г) годиш- добили \\п\ 
закбна n A уредбе, којим се законпма и уредбама 
mn.io npnupi'Mi'iioM морагориуму. Законом од 19 
априла 1932 године обуставЉен*! су од плиртш.а 
п цринудне наплате земљораднички дугови на 6 
месецн a камата ]е макснмираи^ на 10%. Закон 
овај бпо je 19 отобра 1932 год. продужен na 2 
иеседа, и оада до 20 децеибра l(>^2 грд. све док се 
ne доиесе нови закон o заштити зе'мл>орадника и 
србђивању кЈн-диптх односа у .н'м.1.11. КасниЈе je 
дошла Уредба од 22 новембра 1933 године koja je 
претворида краткорочне у средљорочне дугове a 
камату код банака оман»ила у 6% и 6\-2?i, и код 
принаптх na 'Л[ ■_■"„. Ona Jo Уредба ГГОЧела да npaha 
у живот кредитне односе v земл«. Међут^м Уред- 
ба Од 2 фвбруара Ј935 смаљила je камату na агм- 
љорадничке дугсве иод баиака na 4I/L>% a код прн- 
ватних na i % м оДложила сва пла^ака и главиице 
n камате чак до l »оввмбра 1935 год. т, ј. наста- 
вила мораторнум. lb ouor сс нпди да Влада у вВОМ 

питању т. ј. питању земљорадничких дугова није 
нмада бдређенога гледишта н одре1)еног станови- 
шта и да je интерввнисала неодлучно и колеблл- 
во, мењајући сваки час и законе и уредбе. Дема- 
гогија je иокористила ову неодлучност a и сам 
народ почео je да губи веру у доношене законе и 
уредбе. Отуда постају све чешКи захтеви поједи- 
них политичара a и самог парода који захтевају 
дефи-нитивно брисање свих сељачких дугова. Све 
Cfi више сумњало да he сел.ак продужењем мора- 
торија пкада моћи одговорити својим обавезама 
т. ј. вратигп дуг. 11 зато je цео народ -пражпо да со 
једном донесе трајан закон који he точак нашег 
пр«вредног живота кренути напред, Влада др. Ми- 
лана СтојадтшииЈ.а видевши да je питање земљо- 
радппчкпч дугова сасвим сазрело и да се више не 
може одлагати без штете no укупну нашу привре- 
ду a нарочито no саме земљораднике донела je 
Уредбу o ликвидацијп земљорадничких дугова KU- 
JOM ге лу|" ДО 25.000 динара аутоматски брите до 
:')()"„ a од 2.r).()()t) до 500.000 динара 30%. i) пачину 
процЛе вредности земл>ишта и остале имовпне 
дужника вемљорадника донеће Правилни« Мини- 
старлољолрлареде. Господо, ona Уредба има и 
добрих и pl)aiui\ страна. Добра страна спасла je 
(.mnor и средњег сељака, mro га je раздужила и 
то \ крајевима Босне, Хрватске, Србије и Словени- 
је. Али, господо, код нас у Војводини, том Уред- 
бом cm im се.ч.ак и средњи сеља« mije раздужен, 
ј€р on има Hiiine луга, него mro je предвиђено 
Уредб >м са отиисивањем, и затим јер je земл>а у 
Иојиг-лиии тада била 20.000 јутро, када се сел>ак 
задуживао, Војвођански сел>а« мора да поднесе 
молбу сул\  и да докаже да je преоптерећен. Али, 

rio, иажвлост, Правилни« кога je сам Мииистар 
r. c'i;mK(Hiiili донео, je crpaman и убитачан no nn- 
raii.v очрс1,ииа11.а вредности земље код нашог се- 
љака, Иранилнпк чл. 2 гласи: „Вредност зом/мпига 
упстановљава се тако да се укупни катастарски чи- 
сти приход п.мпожи са 12. Катастарски чисти ари- 
ход je onaj који je утврђе« no прописима чл. 20 и 
21 Закока o непосредним порезима од 8 фебруара 
1928 голипс без обзира на смањења no доцппјим 
финапсијским адконима." A када се, господо, све 
иарачуна, види се, да катастарски принос износи 
900 динара помпожон са 12 a то значи да излази на 

1 jvrpo П.опо динора, a сељак који има 7 до 8 
jvia|)a земл>е a дуга (жо 80.000 динара, no Пра- 
иилнику je актииаи n неће му се брисати 30% ду- 
lonan.a. Међутим, on je v ствари пасиван и неће 
Molm да одпжара својим обавезама. 

Гооподо, ja liv да цитирам речи гооподина Mn- 
иистра CraiiKomiiia, које je изговорио у Народаој 
гкмиптнни 17 фебруара 1927 године и то када je 
on ia велика поплава у Бачкој, од које je сав на- 
род пољуљан, демораливован, где му je пол.уљана 
в«ра и v иласт и у државу и где он уопвите није 
цолазио до тога убеђења да he наКи ааштите, да 

V onoj држави и;ма л.удп којп he му noMolm. (Ме- 
ниствр eaošpahaja лр. Мехмед Спахо: Ви сте забо- 
ј.аппли да ere v владиној странци!) Дозволите ми, 
да Иам примегим да one nnapn пису партијоке. 
(Мпппстар саобриНаја др. Мехмед Спахо: Ви каже- 
те да je пол.ул.апа иера у државу!) Ja Вас молпм 
ча се ^амислите у љиховом положају, где се л>уди 
у злу na.ia.u'. Гооподине Министре, Ни сте овпм 
llpanii.'iiiHiKoM упропастили nam средњп сталеж \ 
Војводини, u збиља долазим до закључка, да umii- 
рам Ваше речи, нема људи из Војводине, KOJU i.e 
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иомоћи нашем сељаку, када се налази у тешком по- 
ложају. 

Гооподин Министар донео je Правилник, ко- 
јим je тотално упропастио срсдњи сталеи< у Boj- 
ne; чини, и ja се питам, господине Министре, да ли 
сте то свесно или несвесно радили? Ако сте несве- 
сно онда сте учинили грех према нашим сељацим.! 
из Војводине, ако ere овесно, онда сте учинили зло- 
чим који се не да ничим оправдати. Ja Вас молим, 
аа нађете могућности и начина, да тај Правилник 
ЧЛ. 2 било каквим начииом исправите у корист зем- 
љорадника из Војводине. 

Господо, ja сам са друговима молио господина 
Министра, да приликом доношења Уредбе пред- 
види u,a се § 471 Грађанског паступка,- - - да се 
сет>аку обезбеди 5 ха земље, рало и орало, да му 
се' не могу продати ни за какав дуг, — да се тај 
Закон протегне на целу земљу с тим да се дода 
na сел>аку ни Хипотекарна ни Аграрна банка то 
не могу за своја потраживања продати. Уредбом 
није предви1)ено, али je гооподин Мивистар обећао 
ла ће све то Правилником |нм улисати али до данас 
то није учинио и збил.а морам да поновим речи 
росп Министра, да сел.ак се у чуду пта, зар нема 
ључи коjи he MV помоћи. И збил>а, ja одговарам, 
истините су ваше речи, господине Министре, нема 
их, 'Ивма. 

Оио mro сам напоменуо и навео, верујте, да 
„ије злонамерно, него да je добронамерно. Јер овај 
" оод који се мучи и лати заслужује да се o 
и rviv брину водећи кругови a пошто сте Ви, го- 
, гп.чине Станковићу, Војвођанин, дужност Вам на- 

■жс   да се Ви бринете o нашем војво^анском се- 
..   чЛ^гчшчапип     ion     пп   ПРиИМа 

али 
r^v   Ово сам рекао добронамерно, jep^no речи.м 
днатола Фоанса, оно je прави родол.уб, који хвал 
оно што je добро у његовој отаџбини, a куди оно 
цјто не ваља. 

Господо   да би економско оздрављење нашег 
грла  убпзали  мора  се  изменити чист  катастарскч 
ппихоД no јутру. VTBPI^HO je, да се не могу no- 
пити  ни  режијски   rpoiuKOBiH око оораде земље, 

feo   ie  порсза  и данас иста  која je била у време 
п   ie  цена  сељачких   производа  била «3, 4  пута 

К'>\\   Чист катастарски приход остао je исти онај 
В^ав ie био пре 5 подина те због тога треба томе 
мтмњу   пасветити    пажњу   ресорних   министара. 

гоггаодину Мииистру финансија треба да се каже, 
P питање смашења земљарине витално питање, 

Д:1;"!,м треба спасти пољопривреду и да он треба 
'Г- ■ со п.и',ринс да на1,е друга врела прихода и то 

n  оних странич  предузећа Koja су досада лаж- 
K0^   билансима  избегавала опорезивање. Нека  их 
ИИ%'    f шореже, пошто их je 10, 15 година мазио 

«7ка  их принуди да  плате порез према CBOJOJ 
И      u   a сељаку  нека  у овим  тешким прили,кама 
T    ra те cTpaiHC  покаже пажњу. Када се већ не 

ла   подигне   цсна   сељачким   производима, 
М(>же   A им се сн,изи земљарина, од које не 
рНДа MI лишу A ако хоћемо да нашим земљорад- 
rtZm производима дишемо цену, ми морамо ре- 

мчглти нашу трговинску политоку ми морамо 
Жрмисати нашу саобраћајну пол,итику и царин- 
р Фпплити1<у 1 lanoce можемо приступити укидању 
СК>[,титне царине код свију индустријскшс грана 
За

;. нашем народу и држави нису потребне. Ако 
K
^

J
V4H?.HM() ми ћемо добити две користа: прва KO- 

TO У'" , . та ;ia hevio MohH склопити ca страним 
рИдустријским земљама иовољне трговинске уго- 

воре, било на бази контингента, било на бази ко- 
јих других повољних услова. Te hc индустрлјске 
земље од нас радо куповага земљорадничке про- 
изводе, ако се обвежемо да ћемо за ту исту вред- 
ност купити од н>их индустријске робе. A овако 
ми штитимо индустрију без обзира на то, да ли je 
потребна или не. Ми штитимо 5, 6 фабрнка пива 
заштитном царином, док имамо 4,500.000 хсктоли- 
тара вина, које тражи гшјацу. 

Аграрна реформа je рак рана на нашем при- 
вредном и социалном организму. Ту се зацарила 
корупција, ради се којешга, формално се repa шега 
са сељаком и са аграрним интересентом. Данас се 
сељаку додели један део земље »a закону основа- 
ном a сутра му се, другим решењем, та иста зсмл.а 
одузима. 

Али поред питања аграрних интересеиата има 
још .једно важно питање, које би требало да се 
peiiiiH a то je питање Добруџанских добровољаца. 
Познато вам je свима, да су Срби из Аустро-Угар- 
ске који су заробл:>ени у светском рату, у Русији 
ступили у доброволзце и основали прву српску до- 
бровољачку дивизију. Ta je дивизија својим јуна- 
штвом задивила цео свет. Ненаоружани модерним 
оружјем са пушком од једног метка освајали су 
ровове бугарске, отамали су бугарске пушке и то- 
пове и са бугарским пушкама и топовима тукли су 
Бугаре у Добруџи. Ла молим да се поради код no- 
сподина Мииистра војске и морнарице да им он 
призна законско право као добровољцима a Вас, 
гооподине Министре, молим, да им нађетс распо- 
ложиве земље, која им no закону припада. У оро- 
тивном случају ако нема те расположиве земл.с, да 
им се да у обвезницама. 

Последњих година наглашава се потрсба што 
већег гајења индустријског биља, како би се сма- 
њиле површине житарица, које су презаштићене. 
Али, како прећина производњу индустријских би- 
ља, кад.ане не налазе купца на домаћем тржишту 
a и оно што га налази толико je јевтино, да je чак 
испод цене житарице, т.ј. ретица. Постоји Уредба 
o откупу репице, и то за 100 кг. уљане репице 250 
динара. Нико на тржишту није вршио откуп no 
овој цени већ je сва решица продана око 150 дин. 
на 100 кг. Што се тиче шећерне pene ту фабрике 
иностраних капитала зарађују сил.не nape, јер се 
од сељака формално отима pena, и уместо да се 
узме 5% no товару, они му узимају 150 до 300 кг. 
Шећерна индустрија само ће тада користипи сеља- 
ку ако фабрике дођу у руке сељака ва задружној 
оонови. A то би се постигло на овај начин, што би 
фабрике држава отплатала, a произвоНачи шећерпо 
pene сваке године давали 20% од својега усева као 
акцијски капитал. 

Пошто се предвиђа подизање силоса, то мо- 
лим да се силос подигне у Чуругу и то из национал- 
них и економских разлога, јер je Чуруг центрум 
Шајкачке a и једна од највећих извозних станица 
у Бачкој. Друго, што je господин Мииистар грађе- 
вииа обећао, да he отворити Стару Тису и спојити 
са Новом и према томе имати речну пловидбу која 
je много јевтинија од железница. 

Ja ее надам да ће господин Министар пољо- 
привреде a и Крал^евска Влада дате сугестије врло 
радо прихватити и изаћи мом крају на сустрет тако 
да се могу послужити речима покојног Рајка Да- 
скалова: да ће странац који буде пролазио кроз 
наше крајеве и буде се запитао, када су ти мостови, 
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силоси и задруге поднгиуте, добити одговор: „За 
време Владе др. Милана Стојадиновића". 

Имајући иуио nortepcihe у рад Краљевске вла- 
де, изјављујем да hy гласати за буџет. (Бурно одо- 
бравање и ii.bccKaibe у цснтруму и иа десниди). 

Potpretsednik Vojko Čvrkić: Gospodo narodni 
poslanici, reč ima narodni poslanik g. Milan Blažić. 

Милан Блажић: Господо народни посланици, 
чули смо до дапас многе критикс опозиције. Кри- 
тнка je обухватила и политичко делање Краљсв- 
С1ч4'- иладс и делаи.с њено na скопомском снажењу 
народа. Интересантно je копстаговати, да та кри- 
тика ни пајбол.е кораке Краљевске владе није 
хтела призпати за добре. 

.Ja господи критичарима na сва ова негирања 
успеха данашње Владе могу одговорити, да сем 
њиховога мишљења, да сем њиховога суда, no- 
стоји још једно мишљеше, још један суд, a то je 
суд народа, који je свакако меродавнији и пра- 
веднији, јер je пепристрасан. Taj суд народа, ме- 
ђутим, сасвим je супротан мишљењу господе на- 
родних посланика из опозиције. Taj суд народа, 
противно њиховом суду, веома je повољан за рад 
Краљевске владе. 

После ове констатације да je народ већ дао 
врло повољан суд, ja бих требао и да не додир- 
нем ту критику народних Чшсланика са левице, 
али ми до.шо.тто, да на два три маркаитнија при- 
гоиора и.ихова са неколико речи и реагирам. На- 
помињем да говорим у своје име, a не у име гру- 
iic којој припадам. 

ГоспОДО народнп посланици, уважени посла- 
иик г. БаричевиН ставио je у једном свом говору 
следећа питања: 

1. Да ли je Краљевска влада за унитаристич- 
ко пли федералистичко уређење државе? 

2. Ле ли Влада ауторитативиа или демо- 
кратска ? 

3. Да ли Муслимане сматра четвртим наци- 
оналним фактором или их сматра за Југослове- 
IU', Србе или Хрвате? 

Писам мога'о добити стенографске белешке, 
да бих дословно цитирао ова iiHTaib'a г. Бариче- 
luilia, алн мислим, да су у суштини својој тачна. 

Налазим, господо, да су сва ова питап.а де- 
пласирана. 

11рограм Југословенске радикалне заједнице 
даје му одговор на та пигања, a у њему као од- 
говор стоје кни пасуси: 

1. „Странка je за народно и државно једин- 
ство, за јединство територије и једипствепо др- 
,Kan,i.aiu-TH() и те he идеје пропагирати и засту- 
пати". 

2. „Странка je за уставно и парламентарно 
уређење државе у демократском духу". 

3. „Поштовање трију имена нашега народа; 
Србин, Хрват и Словенац и љихове равнопрДвно- 
сти и т. д.". 

Ова три цитата из програма ЈРЗ одговор су 
на питања г. Баричевића, јер je Претседник кра- 
љевске владе г. др. Милан Стојадиновић Једно- 
времено и претседник Југословенске радикалнс 
заједнице. 

бероватно да je уважени г. Баричевић мм- 
слио. да се и у .IP:^ одиграва ono mro се дешава 
у .illC, a наиме, да програм .111С говори o некој 
имикратији, a један од врло виђених чланова и 
министар n.rn, уважени г. Којић v свом говору 
од upe нсколико дана вели: „Ми смо реакцжша- 

ри. Ми нисмо кокетовали са демократизмом и де- 
мократским слободама". 

Господо народни посланици, са левице често 
чујемо: „Mu југословенске националисте", „Mn 
националисте", „Ми националисте Југославије", 
LUTo би се у најмању руку могло сматрати нетак- 
тичношћу према дссници. 

У термииологији народа реч „националиста" 
добила je један шири појам, појам човека који 
изузетно воли свој народ, који je велики борац за 
своју нацију. 

A пошто ми ca деснице мислимо да у том по- 
гледу не изостајемо ни најмање иза другова са 
левице, осећамо у томе једну њихову нетактич- 
ност. 

Ми мислимо да би коректније било да на 
пример члан клуба .11IC за своје другове рече: 
„Ми чланови клуба ЈНС" уместо „Ми југословен- 
ске нациопалисте". 

Господо народни посланици, у једном свом 
iOBopy наш иоштовани друг г. Мита Димитрије- 
BHII учинио je изиесие ириговоре [фетседнику 
Краљевске владе и претседнику ЈРЈ r. др. Милвнј 
Стојадиновићу o искиданом радикалском ланцу, 
и ако сам добро схватио смисао речи г. Дими- 
гријевића, да би raj ланац требало понова саста- 
вити. Нажалост као што сам и мало upe рекао, 
етенографске белешке нисам могао добити да 
бих могао проверити тачност оваквог свог ехиа- 
тања говора г. Димитријевића. 

Мислим да би r. Димитријевић бол^е учинио, 
да je овај свој прекор за кидање ланца учинио 
оним карикама, које су из ланца испале, a исто 
тако налазим Да je било коректно, да г. Димитрп- 
јевић изнесе ко je кривац за кидање тог ланца. 

Колико je мени познато кривица за кидање 
ланца не лежи ma г. др. Милана Стојадиновића ве1> 
на Главном одбору радикалне странке, na je г. Ди- 
митријевић свој апел, да се откинуте карике врате 
у ланац, требао учинити 1'лавном одбору, a не г. 
др. CT(>ia;uinoitiiliy. Ово у толико пре што je ла- 
нац и то врло дугачак ланац у рукама г. Стојади- 
новића, a у рукама Главног одбора само нешто 
расутих' карика. 

Господо народни посланици, да пре1)ем на бу- 
џет Министарства тшопривреде, јер ми je време 
ограничено. 

Главни je извор живота namer народа пољо- 
привреда. У општем народном дохотку она игра 
врло завпдт улогу, a још завиднију улогу она 
има при оцеип питања броја становника које ona 
исхрањује. 

Узев у обзир ту њену велику улогу, ja мисшм 
да joj ранији режими нису уј<азивали довољпу 
пажп.у. За те раније режиме ja бих могао pehu: 
Били су лобрк администратори, али р1)ави рефор- 
матори. 

Међугим, наша пољопривреда тражи рефор- 
маторе. Тражи реформаторе: јер je из дана у дан 
све випк' парода који ona треба да храни; јер a 
потребе народа све веће и веће, — јер смо после 
ослобођенза добили и крајеве са најпримитивни- 
Јом, псдоиол.по развијеном и мало рентабааном 
пољолривредои. 

Мислим да чињенице: да je све више народа 
Који пољопривреда храни и да су потребе народа 
eno ncln',  Нб гргба nn докалпваni. 

.N' ul,\ ipclin паводспп разлог, да смо после 
ослобођења добили крајеве са најпримитивинјом 
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ведовољно развијеном и мало рентабилном пољо- 
приврелом и на њему hy се задржати. To су наши 
пасивни срезови у Вардарској бановини, a и многи 
пасивни срезови у другим бановинама. 

() тим пасивним срезовима ja сам прошле ro- 
чиие исцрпно говорио у дебати буџета Министар- 
ства пол.опривреде. Изнео сам тада тешке економ- 
ске прилике које v њима владају; изложио све зле 
последице тога стања и no народ и no државу; 
предложио мерс за лечење те пасивности; оцртао 
користи тих мера и за народ пасивних крајева и 
за народ активних срезова и за државу као цели- 
iiv иајзад. истакао сам важност тог питања упоре- 
I.vivlin га са другим проблемима, ко.је je данашња 
Краљевска влада v великом 6pojv наследила оч 
ранијих управа. a које je већ у великом броју 
cpchHO u решила. 

Ви ми, господо народни посланици, нећете за- 
мепитк urro ћу и ове голинс o том истом питању 
говорити, сматрајући ла ie ово питање врло Ba- 
run оч чијег ретен.а зависи живот и здравље na- 
po ча тих срезова. Разуме се да ћу се при томе ста- 
рати да изнесем нове податке o том питању. 

Господо наролни посланици. ла видимо прво 
„ira су то пасивии срсзови и има ли их и колико 
v нашој земљи. 

Кат. говорим!) o пасивности једног среза треба 
,,a избегнемо заблуду, ла ако v једном срезу има 
гиоотиње он je пасиван. Сиротиње има свуда, na 

r иапачим економским цснтрима. Моменти који 
Lv сиротишу CTBapajv ДРУГИ cv и разликују се од 
мпмената који стварају беду у пасивним срезови- 

Пок ie У активним срсзовима сиротиња — ми- 
SM -к.века без хлеба -- изузетак дотле je у na- 
-MRHHM-KpaieBMMa човек ca обезбе1,снпм животним 
п^-псбама изузетак. Док je у активним кра.1евима 
оч BCI.HHC стандарл живота бар за наше ппилике 

воло нисок, дотле ie станлард живота у пасивним 
спсзовима врло иизак. 

K ii говоримо o пасивности јсдиог среза треба 
.,,. избегнемо и ту заблуду. да ако срез не проду- 
' I , , аовољно жита sa своју исхрану он je паси- 

„ Економско благостање Једног Kpaja не чине 
SMO житарице, исћ га може створити и свака дру- 
гГпол.опривредна култура као и друге привредне 
■панс- индустрија, трговина и занатство. 

Поч пасивним срезом или крајем треба  пра- 
„лно да  разумемо срсз или  крај, чије све при- 

апелне гране не дају толики принос да се народ 
мо>кс  довољно исхранити и набавити наЈбитније 
животне потребе. 

Што се тиче броја ових пасивних срезова те- 
^,, ic тачно рећи њихов број. И ако je ово једно 

""„и, и животно питање досадањи режими нису 
Кр имс- интересовали. Јако бих се радовао, ако 
" поеварим кад кажем, да je код нас сваки четврти 

} пасиван односно да je четвртина наше земље 
'ГДико пасивпа. да себе не може исхр&нити, четвр- 
ЈиЈа Југославијс чувене са природних богатстава 
сво{их. 

Господо иародми посланици, створено je ми- 
..,  ria пасивиост паших пасивних крајева no- 

'"■'н-   iciViio из HCMaiba  природних услова за na- 
1оедак ма којс привреднс гране. 
UMI   господо, v томе нешто истине, a.in само 

■! HCtHna  ie само х1 томе, да су услови за 
"!здитак  тежи,  алн   je  дале u  тога,  да  се  v 

'    ^ не могу развнти и створити услови за живот. 

Многи су и разни узроци пасивности поједи- 
них крајева, a ниглс их можда нема више но urro 
их има у пасивним срезовима Вардарске бановипо. 

Ja hy узети неколико срезова дуж границе Ha- 
rne ca Албанијом и посматрајући их изнеИу вам 
разлоге њихове пасивности. To су срезови: пре- 
спански, крушевски, охридски, струшки, кичевски, 
горњо-дебарски, галички и горњо-полошки. Уз- 
роци њихове пасивности ови су: 

У првом реду планински терен, a као што сам 
напред рекао, тај терен био je тежи за развиће по- 
љопривреде, те су они у пољопривредним rpa- 
нама заостали иза плоднијих крајева. Али и овде 
тврдим, да тај терен ипак није такав, да се не би 
могле пољопривредне гране развити до тог сте- 
пена, да народ могу исхранити. 

Други узрок пасивности био би петвековио 
ропство под Турском, којом je за тих пет векова 
влалао лух Јавашлука и дух правне несигур«ости. 
Иарод je био остављен сам себи. Никаква пот- 
стрека, никакве иницијативе и никакве помоћи на- 
род за тих пет стотина година није на свом еко- 
номском подизању осетио, a ни ступањ његовс 
духовне културе није подизан, да би се сам боље 
могао снаћи. 

Трећи узрок масиипости био je феудални од- 
нос под којим народ није имао ни воље да нешто 
боље и напредније ствара. Готово сва земља била 
je у рукама господара, који je нису радили сами, 
a радни народ био je без своје земље. Природно 
je да ни оно што je било доступно радном na- 
роду да створи и унапреди, он то није чинио, jeo- 
земља није била његова. 

Четврти узрок био би у сукобу Истока и За- 
пада односно v CVKOOV Н)Ихових схватања: и кул- 
туре и економских прилика и економских проблс- 
ма. Сукоб овај наступио je одмах no ослобо1)ењу. 
У тој борби Запад je однео победу. Народ je кул- 
турно добио много, a ca тиме су и потребе ње- 
гове постале веће. Међутим у економском по- 
гледу, бар привремено, изгубио je много, јер je 
Запад упропастио многе његове дотадање при 
вредне гране. Индустрија, и то не локална, сатрла 
му je занате. Нарочито подвлачим да није локална 
индустрија, јер да je локална у њој би народ на- 
mao накнаду за изгубљене занате. Казанџије и лон- 
чари тучени су емаљираним посуђем и стакларм- 
јом; обућари и опанчари гуменим опанком и фл- 
бричном обућом; столари фабричним столарскм.м 
израђевинама; абаџија и терзија већ поготову и 
нема, јер нису no западном схватању саврсмспн. 
Исто тако и модерни аутомобилски cao6pahaj, који 
je потиснуо кола и коња, сахранио je читав низ 
заната: кириџије, самарџијс, седларе, поткиваче, 
КОДаре и ханиије. Запослење на аутомобилима 
није накнада за ову пропаст читавих редова људи, 
јер Један ауто који носи 2.000 кгр. потребује nai- 
више 2 човека, a за.тај терет било je потребно 20 
Koiba и 10 људи поред свих осталих занатлија v 
вези са кирипилуком. 

Пети узрок je губитак позадине којој су noje- 
ДИНе вароши ових пасивних срезова служиле као 
трговачки центри, или бар као истакнутс тачкс на 
путу трговачких карадона, каји cv се креталн од 
Корче и Елбасана ка Битољу и Скопљу, 

Шести узрок био би v ]-ц<п\ насељекости ових 
срсзова упореНујући их са плодним крајсвима, џ 
узимајући у обзир поврппшу зиратне земл^ на 
коју су упућени. Ja мислим да у побројапим срс- 
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зовима c дома на дом не долази више од један и 
no до два хектара знратне земље, a уз то треба 
напоменути, да се добар део од тога сеје у две го- 
дине једанпут. Овоме узроку треба додати и вели- 
ку плодност овог сиромашног брђанског краја. 

Седми узрок био би у пропадању печалбар- 
ства, које je за ове кра.јеве била једна снажна при- 
вредна грана која je служила да попуни све пањ- 
кове приврелио делатности »>ихове. Са појанпм 
кризе v IU'IOM свету, оно je почело нагло ла опада. 
Рачуна се, да прих^д од печалбарства износи једва 
пети, a неки тврде и једва десети део суме, коју су 
псчалбари раније привреНивали. 

Замислите онда, господо, стање тих срезова. 
Верујте да je стање не рђаво већ очајно 

Господо народни посланици, ja немогу рећи 
да ло данас нијс апсолутно ништа рађено у тим 
срезовима. Папротив рађено je на културном н>и- 
ховом полизању иного, a то ће индиректно имати 
свога утицаја и наекономско подизање њихово. 

MebvTHM, на директном економском подизању 
народа mije много ура1)ено у тим срезовима. Ра- 
IUMIO je оио.гико колико je ра^ено и у активним 
срезовима, a" то за ове пасивне срезове није до- 
иол.но. Изгледа да су досадањи режими сматрали, 
да je пигање насупшог хлеба питање самог поје- 
динца, a не и питање зајелнице. Ранији режимч 
нису прелузели ниједан корак већег замаха на спа- 
савању села и сељака, a преко њих и вароши у тим 
иисивним срезовима, a за лечење те пасивнпсти 
потребне су крупне мере, које прелазе границе ре- 
довног буџета Министарства пољопривреде. Какви 
би то кораци били, ja сам имао част да изложим 
v сиом прошлогодишњем говору. 

Ja молим господина Минисгра нол>опривреде, 
да сс on изволи з8№1Твресовати овим питањем, јср 
je јелина Morvliiion' за спасавање ових срсзоим 
развиће пољоприврвд« до максимума, Мислим да 
пи довољно развијена и добро промишљена пољо* 
привреда v №ина иогла исхрамити тај народ, који 
liiiuic грпи без клеба; који моли Бога на супрот 
м.јодиим к|)ајенимп. ла жито буде ШТО јсфтиније, 
a пс IHTO скупље; код кога |е 1ф11за у хлебу са 
КОЈИМ грспа децу да иахраии, a ne v монцу дм 
луксул тера. Теприја o нерентабилитету гк>л>оприг 
вреде за народ тих србоовл je бесиислетк, јер \ 
сиаком ломх' лежи мртиа јолна orpoMfla pa/ma 
снага, која би се sa сној tp\;i и рад аадовоАвла 
ii мимима/том надницом. 

Господо народт! послапицн, изнои сам ова 
СВОЈа онажаи.а м vnvnio ИОЛбу ГОСИОДИну Мнии- 
стру пол>ог^жвреде са дубокои вером да h« Кра- 
љевока влада узети у своје руке н onaj тешки и 
крутт проблем iiaivicliiMi од раиијих режима. 

Ту мп веру дају већ цосаданл кораци Кра- 
.i.iMK-Kc владе предузети sa подизање свла и се- 
л>ака, којн се eeh благотвојрив осећају и у селима 
наших пвоиаинх срезова, a ре су мерв: раздужење 
сел>ака! смањење порезе на зиратно земл.иште, 
ревпзија угрипеке порезе;'убрзаир решење fihpap- 
них вдноса n најзад повећање саиог буџет« Мишг- 
старства вгољопривреде. 

Ту ми веру даје и досадањи рад рбсподина 
Министра и ii.oiomiv oprafla и овд« и у Скопл>у. 

(-':i n'M вером глвсаћу за буџет Митктарстиа 
пољдпривреде. (Пљескање код већЛне), 

Potpretsećnik Vojko Cvrkić: Ima icč narodni 
poslanik g. Bećirović Šerif Voća. 

Шериф Воца Бећировић: Господо народни 
■посланици, молим вас и Краљевску владу да ме са- 
слушате. Ja нисам ни учен човек ни всшт говорник. 
али ћете осетити да оно mro излажем излажем од 
срца и моли.м да се ono прими срцу. Лер кад говорим 
као народни послапик Среза вучитрнског и као Лр- 
наугин no националном обележју a као Југословен 
no \4')i.>t)Cii.\, као одаии и искрени брат Србима, Хр- 
ватима и Словснцима ja хоћу и морам да изгово- 
рим овде пред лицем свега народа све што тишги 
мој срез, све што боли, вређа, жалости целокупми 
^рнаутски нсиваљ широм Јужне Србије. Мислим i.i 
je и вама познато, господо наролни посланици, ко 
je, какав je и колико je искрен и поуздан арнаут- 
ски живаЛ) нашој землт кад се с њиме лепо и пра- 
ведно nocTvna. Знате и ви сигурно када je Бла- 
женопочивти Краљ Петар, a ово je најлепши при- 
мер верности и аахвалности Арнаута народној ди- 
насгији Kaii;il)<)plic'niilia n Србији — кала je Великм 
Крал^ изједиачпо у сваком погледу Србе, Арнауте 
и Турке 1913 године и када су и како одушевљсми 
кренуки у одбраиу Србије арнаутски батал.онп 
1914 годпио. Лоио.ј.мо je да пам наведем онај ба- 
таљон Арнаута прорешетан код Смедерева, када 
je јуначки одбио три пута надмоћнијег и десст 
nvra боље oiipcM.i.ciioir и наоружаног непријатс- 
.i.a name отаџбине. Taj арнаутски живаљ који je и 
за време срЈккг Голготе пружио Србима пријател.а 
Арнаута Есад Пашу и то.шко других знаних и но- 
.iiiamiN Арнаута,  raj арнаутски живаљ, који je чу- 

i п очувао славне Дечане, тај арнаутски народ. 
го. бос, гладаи   1915 и   1916 имао je као и  Срби 

)ју Голготу и своје страдање. И кад je дошжј 
Ввафс Јурославије, Арнаути су пригрлили .lyro- 
славију, као и Срби, као n остала браћа који je 
.lanac сачитавају. Али р1)ава управа, да поштоно 
и отворено говорим, створила je неколико незадм- 
niii.miKa који С€ mi прсте могу избројати и који су 
nmiic нанели штете Арнаутима као наролној ма- 
њипи него држави као цслини. Али, кад се Витс- 
iiiKii  Крал> Алексаидар  Карађорђевић  заинтересо- 

■ после Уједињења за Јужну Србију, и кад je 
iM.iiiKonao оне арнаутске породице које су стекле 
заслугв у чуван>у Дечана и других српских свс- 
mina  но  ЈуЈКНОЈ  Србији, кад je  одликовао  многс 
арнаутасе прваке и стареигине племенске што су 
тжа.чачи  пуну  лојалност, Арпаути  Јужне Србијс 
иосталп су најлоја.птји народ у држави. Посгали 
су И ocia.iii су најлојалиији. Чиме се паша земл.а. 
nama отамГтиа одужује за гу пуну и потпуну ло- 
јалност Арнаута који нс траже асфалтне путеве и 
ne траже дупле колосеке железничке; који нс тра- 
же универзитете im гимназије   већ   еамо   где-где 
oenomie  iiik'o.ie   којих  пемају;  који  ne траже сре- 
еке  n  меепе болнице него бар окружне; који  ne 
траже im расаднике mi мпого што-шта mro други 
ммјенп имајуодавно? Чиме се, велим, одужује наша 

»емља, односно режими, који њом владају? Готово 
mmiiM  сем обећања  од странс овог режима, ове 
Владе, која  je обећала, да he проучита mmic no- 
пол.е u name neialie n nonpaimrii name етап.с. Алп 
пама ce ne чека. Ми од обећања живимо осампа- 
ест m.unia n imme ce ne може и ако имамо д\'боко 
mmepeme  v л>уде који воде нашу земљу и наро- 
чито у г. Стојадиновића   на   кога   полажемо  све 
наде, \   кога   гледа   сваки   Арнаутин   као  озеоао 
сунце   Kora   n  сада  чекамо  и  хоћсмо још  да  че- 
камо да нам ce патње отклоне, да нам ce мвол.е 
убДаже, да нам ce учињена пеправда исправи. 
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A ево, господо, где су наши јади и у чему je 
наша невоља. Нас највише тишти и погађа аграр- 
на реформа која се извела тако да смо се ми упро 
пастили a да се насељеницима није помогло. Ство- 
рено je такво стање да су незадовољни и Арнаути 
и насељеници, na се створило мишљење да су зато 
стање   криви   насел^еници   Арнаутима   a   Арнаути 
насел.еницима. Чему такво стање води није тешко 
погодити. A колико je оиакио    стање    штетно за 
државу довољно je рећи да кад би се ово стање 
одржало могло би доћи до експлозије у народу a 
то нико од вас не жели. Уверен сам да ни насеље- 
ници то не желе сем ако то не желе наши неприја- 
тељи отаџбине. Зато ja истичем да je аграрна ре- 
форма и главна и прворазредна ствар за Арнауте 
и насељенике у држави, јер се водила без система 
i без правде. Ево како се господо, несретно и не- 
праведно водила аграрна   реформа.    Да узмем за 
ппимер општину Самодрешку у моме cpešy.    Ова 
општина    има 300 ха земље   која je као државна 
одређена за насел^енике, али она се не додељује 
него се одузима,    него се обрађена земља која je 
власништво Арнаута додељује насељеницима, тако 
na   нити   довол>но   земље   остаје   Арнаутима  који 
ie поседују »ише од 100 година нити се довољно 
може да додели насел.еницима, na се браћа зава- 
Taiv   a и не виде да je ико од њих крив, јер je за 
гне то крива pbaea аграрна политика коју су доса- 
пашњн  режими водили.    To je аграрна    реформа 
vr>\a  ie v upno завила Арнауте. Где би одвело на- 
finaiatbe  разних  случајева неправде које  су учи- 
2ене  готово  свима  нашим  породицама   у   нашим 
пајевима" Зато молим да се изврши једна спе- 

пмјална ревизија целокупне наше аграрне рефор- 
^р на .Ivry, na да се народу иеправедпо отета зем- 

д врати a да се насељеницима додели земља од 
^пжавне земље од које има великих комплекса, на 
^fi начин да буду обе стране задовољене. A када 
^ певизија  изврши да се одмах изврши и ката- 

^тлоски премер тога земљишта, пошто и од тога 
паоод пати, јер je земља на1џег краја неправичпо 
класирана, na he народ бити задовољан. 

Зар господо, није ово минимум нашег захте- 
9 Мине тражимо више. ми само тражимо да 
v, се да бар нешто правде. Ми не тражимо пот- 

"fmv ппавду него само један део правде na ће Ар- 
"avTH ако затреба као и 1914 године да гину и да 
Se младог Краља Петра II и ЈугославиЈу као 
што су гинули   за   Краља   Петра и Александра и 
Србију. 

Али,  господо,  треба  поред  аграрне  реформе, 
п се просвета наша обезбеди, треба да нам се npo- 
ти путеви направе, треба да се да залослење 

ulmeM елементу који xohe поштенода ради, треба 
t се помогне nama сиротиња, треба да се изврши 

„плвично разграничење шума у нашем крају где 
Сдпод потпуно пати, оскудева у огреву и ако су 
"7 домови у шуми он нема огрева, јер су све шуме 
Јпоавично ограниченс за државу. Зато молим 

^паљевску Владу да у тим нашим крајевима осло- 
лпли граНане од казио горосече, јер он није са 
^пнетом трговао већ се rpejao. Треба сеоске шуме 

rvie ie узела држава a које ни држава не користи 
се врате сеоским општииама и бившим сопстве- 

Јииима no целој Јужној Србији. 
ETO   какви су наши захтеви, прости, часни и 

^нимални.  He  тражимо мп  пунктације ни  реви- 
iv Устава ии неке нагодбе, ни погодбе, ни феде- 

оацаЈУ   ,|И централизацију, ни ко зна како се све 

не зову неке нове и старе политичке теорије око 
којих се годинама ценкају и погађају политичари 
и паучници a народ пропада. Ми тражимо само 
равноправност, једнакост и правду да се изврши, 
јер je она загарантована свима без обзира на на- 
цију, на племе и на веру. Али, изгледа, господо и 
браћо, да се ово према Арнаутима не примењује 
као што треба. Ево вам једног тужног и жалосног 
примера који доказује и показује да ми ни у 
основним питањима писмо изједначеии онако, како 
ZMO заслужили својом лојалношћу и својим мини- 
малним захтевима. O иашем највећем празнику, 
Бајраму, који нам допоси највеће радости, у оп- 
штини баранској среза пећског, дакле ових дана, 
дошло je до погибије страшне и ужаспе. Пало je 
пет мртвих a више их je од двадесет рањено у 
том окршају Арнаута и браће Црногораца због 
тога што су тражили своје грађанско право на 
општинским изборима. Молим вас, господо, да ми 
ne замерите што дижем овај оштар и одлучан npo- 
тест против виновпика овога крвопролића! Винов- 
ника није тешко погодити кад се зна да je ту био 
присутан и начелник среза пећског са градском 
полицијом "и са својим органима na крвопролиће 
ипак није спречио. Ja лично и једино одајем при- 
знање команданту целокупне жаидармерије госпо- 
днпу Наумовићу, јер одкако je on на овом важном 
положају могу рећи да je ситуација у жандарме- 
рији у пашем крају боља. Желим да и целокупно 
чиновништво буде способно да слободно спроводи 
наредбе« упуте које им издају њихови команданти, 
како би закон праведно могли спроводити na да 
се оваки несретни случајеви ne догађају више у 
нашем крају као што се то често пута догађа. 

Осуђујући овај тешки догађај, ja молим за 
строгу истрагу и за још строжију казну која би 
била за пример да се овакви жалосни догађаји оне- 
могуће више у нашим крајевима. 

Кад сам ту да завршим с молбом на Краљев- 
ску владу да поклони велику пажњу откупу ду- 
вана и повећа цену откупа, да омогући народу у 
нашим крајевима да добија со у крупицама ради 
сирења и мрса, да се снизе цене гасу, соли и ше- 
ћеру, као и да се поведе државно и народно газ- 
динство тако, да се задовољи у првом реду наш 
земљорадник који je најмногобројнији у нашој 
земљи, na да сви здружени са осталом браћом у 
Југославији припомогнемо нашем Краљевском На- 
месништву да мудро води Југославију до пуно- 
летства Његовог Величанства Краља Петра II и да 
се зна да су били и да су остали Арнаути непо- 
колебл^иви, одани, верни и готови да смрти у очи 
погледају кад je v питању наш Краљ и Југосла- 
нија. Ево наше скромности и верности na сами 
судите, зар нисмо у свему у праву. 

Господо народни посланици, у овом Дому 
има мнопо и угледних и учених и паметних људи 
патриота и нас простих људи из народа, које je 
народ у овај Дом послао да се за његово добро, 
за добро ове наше државе старамо како ко уме 
и може. И ми прости људи слушали смо пажљиво 
наше учене другове кад су говорили o свим ве- 
ликим питањима и много смо од њих научили. 
Али овај високи Дом треба да решава не само 
крупна државна питања велике политике, него да 
се у њему чују и оне мале свакидашње бриге, ие- 
воље и жеље нашега народа, од којих и сам жи- 
вот тога народа зависи, од којих зависи и њего- 
во задовољство и благостање, a од тога и његова 
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љубав за државу. Зато сам ja у ово неколико речи 
показао које су најпрече потребе и највеће нево- 
ље оног родољубивог, Краљу и држави и народу 
оданог народа из крајева одакле сам ja у овај 
Дом послат. Ви сте видели да ja нисам тражио 
ништа много ни велико, ни нескромно него задо- 
1ш.'1,еи>е најпречих животних потреба. 

Ми се сви надамо да he Краљевска влада под 
управом господина Милана Стојадиновића, који je 
досада са тодико разумевања водио бригу за др- 
жавве ннтересе и народне потребе, предузети све 
\ii'pe да се стање «3 Југу излечи и побољша. Ми у 
њега нашу највећу наду полажемо али je нужно 
да се и са овога места и у овој дебати чује да су 
ге потребе нашега Југа врло хитне и преке, и да их 
треба што пре задовољити. Народ he знати и умети 
да покаже своју захвалност a оним његовим поли- 
тичким синовима који су на положају, да му по- 
могну, који му заиста и помажу. Спречавање но- 
правдо и стварање задовољства у народу најбољн 
je и најпожртвованији посао који једна Влада 
може учинити у интересу државе. 

1 loiiiTO сам уверен, да he ова Влада овакве не- 
правде отклонити глacahy за буџет. (Одобравање и 
пљескање код Behi-me). 

Potpretsednik Vojko Čvrkić: Ima reč narodni 
poslanik g. dr. Jure Koce. 

Dr. Jure Koce: Gospodo narodni poslanici, u Fi- 
nansijskom odboru na osnovu statističkih podataka 
„Agrarne misli" koju ureduje, kao što vam je po- 
znato, dr. Milorad Nedeljković, generalni direktor 
Poštanske štedionice, prikazao sam da je naša država 
tipično država malog seljaka i malog čoveka u op- 
šte i da sledstveno tome mi moramo voditi politiku 
poljoprivrednu, koja će ići za pomaganjem i podr- 
žavanjem egzistencije malog seljaka. 

U opšte moram da podvučem važnost akcije koju 
vodi pokret agrarne misli, jer sam video na zboru u 
Ljubljani, kao i na zboru u Vinkovcima da postoji 
svuda jedan te isti problem, a to je problem poma- 
ganja "našeg malog seljaka. Kamo sreće za našu dr- 
žavu da smo odmah posle rata pošli pravcem, koji 
nam pokazuje „Agrarna misao". 

,la ovom pokretu pridajem veliku važnost i mo- 
lim g. Ministra poljoprivrede da istome pokloni svu 
svoju pažnju i da podupre svima sretstvima koja mu 
stoje na raspoloženju. 

Gospodo narodni poslanici da istaknem moje 
gledište koje sam već u diskusiji o budžetskim dva- 
naestinama za godinu 35/36 opširno izneo, a to je da 
bez jeftinog kredita nema mogućnosti za efikasno 
pomaganje naSega seljaka. Zbo^ toga molim gospo; 
dina Ministra poljoprivrede da sa svoje strane učim 
sve kako bi se u lome pravcu što pre stvarno po- 
moglo našem seljaku. 

Zbog jako odmaklog vremena svršavam ovo ne- 
koliko reči za izjavom, da ću glasati za predloženi 
budžet. (Odobravanje kod većino). 

Potpretsednik Vojko Čvrkić: Gospodo narodni 
poslanici, pošto |e lista govornika iscrpena tO je pre- 
tres n pojedinostima predloga budžeta rashoda XIII 
Razdeo - • Ministarstvo poljoprivrede završen. Pre- 
lazimo na glasanje. Clasaće se po partijama sedenjeni 
i ustajanjem. Gospoda naiodui poslanici koji primaju 
pročitane partije Izvoleće sedeti, a koji ne primaju 
izvoleće ustati. Molim gospodina izvestioca da izvoli 
pročitati partiju 781 sa predloženim amandmanom 
Kraljevske vlade. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 781 sa 
predloženim amandmanom Kraljevske vlade koji 
glesi: 

XIII RAZDEO — MINISTARSTVO POLJOPRIVREDE 

U sadržaju posle „Glava CXIV" staviti: „CXlVii" 
„Državna ergela na Ponovičama ....    112" 

GLAVA CIV — MINISTARSTVA I 
Redovni rashodi 

A.   Lični    rashodi 
Part. Poz. 
781 Lične prinadležnosti: 

I    Plate-periodske povišice itd. 
Naslov: „Otsek za poljoprivredni kredit-Sara- 

jevo" menja se i glasi: „Direkcija sreskih pri- 
pomočnih  zaklada-Sarajcvo" 

Potpretsednik Vojko Čvrkić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 781 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju neka izvole sedeti a koji ne primaju neka izvole 
ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome objav- 
ljujem da je pročitana partija 781 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade većinom glasova pri- 
mljena. Izvolite čuti partiju 782. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u 
smislu Ci. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila 
u pojedinostima sve partije predloga budžeta rashoda 
XIII Razdeo - Ministarstvo poljoprivrede od partije 
782 do partije 788a zaključno. — 

Potpretsednik Vojko Čvrkić: Izvolite čuti partiju 
788b sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 788b sa 
predloženim amandmanom Kraljevske vlade koji 
glasi: 

B.   Materijalni   rashodi 
Part.    Poz. 

7881) Stručni rashodi  Odeljenja za sto- 
čarstvo (preneto u Ministarstvu 
prosvclc)   smanjiti   sa   ...   •     — 300.000.— 

Pćtpretseđnik Vojko Čvrkić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 788b sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka iz- 
vole ustati (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je partija 788b sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade većinom glasova рп- 
mljena. Izvolite čuti partiju 789 sa predloženim 
amandmanom  Kraljevske  vlade. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 789 sa 
predloženim    amandmanom    Kraljevske    vlade    koji 
-lasi: 
Part.    Poz. 

789 Stručni rashodi za ag- 
rarnu politiku i ko- 
operaciju: 

Snbpoz. 4 Pomoć za 
proučavanie privr. 
prilika ni selu itd.. 
smanjiti   sa   .     .     .   — 100.000.— 

SubpOS.  B  Pomoć  za- 
vodima  za poljopri- 
vredno    ntdovanje ппппПг, 
itd. brisali .    .    .    .      - 100.000. 200.000.— 

(Ovi su kmlili prenetl 
u razdeo Ministar- 
stva prosvete)  

Svega gl. CIV, smanjili sa .     — 600.000-- 
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Potpretsednik Vojko Čvrkić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 789 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je pročitana partija 789 sa predlože- 
nim amandmanom Kraljevske vlade većinom glasova 
primljena. Izvolite čuti partiju 790.   . 

  Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u 
smislu čl. 102 Ustava i i 67 Zakona o poslovnom 
redu u Narodno i skupštini većinom glasova usvojila 
u pojedinostima sve partije predloga budžeta rashoda 
XIII Razdeo — Ministarstvo poljoprivrede od partije 
790  do partije 808 zaključno. — 

Potpretsednik Vojko Čvrkić: Izvolite čuti partiju 
«09  sa   predloženim  amandmanom  Kraljevske  vlade. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 809 sa 
predloženim    amandmanom    Kraljevske   vlade    koji 
glasi: 

GLAVA CVHI — DRŽAVNA KLASNA LUTRIJA 
Redovni rashodi 

A.    Lični    rashodi 

P 809   POZ Lične Prinad,ežnosti 

1    Plate — periodske povišice  itd. 
a) Činovnici 

13 činovnika  itd.  u  drupom  redu  mesto: „l-VII" 
staviti: „2-VII" a „1-VlH" brisati. 

Potpretsednik Vojko  Čvrkić: Prima li Narodna 
AuD§tina    pročitanu   partiju   Н()9   sa   predloženim 
Sndmanom  Kraljevske vlade? (Glasov: Pnma! - 
м? prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji рп- 

ain i eka izvole sedeti, a koji ne primaju neka iz- 
1i ustati   (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 

'biav     km da  je pročitana partija 809 sa predlože- 
Гт  amamin.an.Mi,  Kraljevske vlade vecmom glasova 

nriniliena. Izvolite čuti partiju SI0. 
— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 

^niem i ustajanjem 0 svakoj pojedinoj partiji, u 
nislu čl 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom 
rlii u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila 

Г. „oledinostima sve partije predloga budžeta rashoda 
vili Razdeo Ministarstvo poljoprivrede od partije 
810 do partijo Sli zaključno, — 

Potpretsednik Vojko Čvrkić: Izvolite čuti partiju 
812  sa  predloženim  amandmanom  Kraljevske  vlade. 

' Izvestilac  dr. Jure  Koce pročita  partiju N12  sa 
predloženim    amandmanom    Kriljcvske    vlade    koji 

glasi: 
P**h   P0Z' Naurade i dnevnice: 

s Oiova) Troškovi oko IzvlaSenja lozo- U     va U unutra|njoetl      + 200.000.- 

Potpretscdnik Vojko  Čvrkić:  Prima  li  Narodna 
skupština    pročitam,    partiju    S12    sa    predloženim 
Sidmanom  Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! 
JJe prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 

maju neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je pročitana partija 812 sa predlože- 
nim amandmanom Kraljevske vlade većinom glasova 
primljena. Izvolite čuti partiju 813 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 813 sa 
predloženim amandmanom Kraljevske vlade koji 
glasi: 

B.   Materijalni   rashodi 
l'art.    Poz. 

813 Upravni  troškovi 
I    Posle  reči:  „Kancelarijski" staviti: 

zapetu i umetnuti reč: „reklamni" 
Svega  gl.  CVIII, povećati  sa  .      + l'OO.OOO.— 

Glava CXIVa — U naslovu u dru- 
gom redu mesto: „Panovičama" 
>taviti: „Ponovičama"  

Ukupno XIII razdeo, smanjiti sa     — 300.000.— 

Potpretsednik Vojko Čvrkić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 813 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je partija 813 sa predloženim amand- 
manom Kraljevske vlade većinom glasova primljena. 
Izvolite čuti partiju 814. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u 
smislu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila 
U pojedinostima "sve partije predloga budžeta rashoda 
XIII Razdeo — Ministarstvo poljoprivrede od partije 
814 do partije 857 zaključno. — 

Potpretsednik Vojko Čvrkić: Gospodo narodni 
poslanici pošto je predlog budžeta rashoda XIII Raz- 
Јео _ Ministarstvo poljoprivrede po svima parti- 
jama pojedinačno primljen, objavljujem da je ceo 
predlog budžeta rashoda XIII Razdeo — Ministarstvo 
poljoprivrede primljen. (Burno pljeskanje). 

Sa vašim pristankom, gospodo narodni poslanici, 
ovu sednicu zaključujem a iduću zakazujem za 7 mart 
u 8 časova pre podiie sa ovim dnevnim redom: 

Nastavak pretresa u pojedinostima izveštaja Fi- 
nansijskog odbora o predlogu budžeta državnih ra- 
shoda i prihoda sa predlogom Finansijskog zakona 
za 1937/38 godinu. 

XVI Razdeo — Ministarstvo socijalne politike l 
narodnog zdravlja; 

XVII Razdeo — Ministarstvo fizičkog vaspitanja 
naroda; 

XV Razdeo — Ministarstvo šuma i rudnika. 
Prima li Narodna skupština predloženi dnevni 

red? (Prima). 
Objavljujem, da je Narodna skupština primila 

predloženi dnevni red i da je ova sednica zaključena. 
Sednica je zaključena u 7 časova izjutra 7 marta. 

145» 
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PRILOZI 

INTERPELACIJA 

Boška Zeljkovica, narodnoj? poslanika, na Ministra fizičkoj«: vaspitanja naroda o mešanju Jugoslovenske 
radikalne zajednice u rad Sokola u Bosanskoj Krupi. 

GOSPODINE   MINISTRE, 

„Naša je prva i opšta zadaća da naš narod saču- 
vamo pri onoj krajnjoj i čvrstoj snazi, telesnom, 
duševnom i moralnom zdravlju, koje ne dopušta da 
se ispolji zastoj, izopačenost ili nazadovanje — taj 
najgori porok." 

Ova misao velikog Miroslava Tirša, osnivača 
Sokola, nameće se uvek kad god je reč i pomisao 
i na Soko Kraljevine Jugoslavije. 

Naš predratni Soko bio je, naročito u krajevima 
austro-ugarskog ropstva, žarište nacionalne misli, 
centar velikih inicijativa, daleko od svih uticaja koji 
bi bili na štetu sokolske ideologije. Soko je bio 
naša uzdanica, koja nije zatajila, koja je dala svoj 
veliki moralni i fizički prilog delu — Oslobođenja 
i Ujedinjenja. 

„Od kolevke do groba — tako je Veliki Kralj 
Ujedinitelj pozdravio Sokole — morate služiti samo 
Jugoslaviji, samo jugoslovenskoj ideji. Njene su vaše 
mišice i vaša srca, njene imaju da su sve vaše radosti 
i ideali." 

Tako je-bilo pre rata, tako je bilo posle rata. 
A danas? 

Kad bi detaljno analizovali bilans rada na§eg 
Sokola od Ujedinjenja do danas, bez sumnje bi našli 
povoljan rezultat u koliko se tiče programa rada 
o jačanju tela i u opštem nacionalnom smislu. No, 
veliko je pitanje da li se t;ij progres ispoljava i u 
programu rada u pravcu snošljivosti i bratstva. 

Okružnica Kraljevske banske uprave u Ljubljani 
pod pov. II/2 br. 3087/1, koja u stvari donosi raspis 
Ministarstva unutrašnjih dela pov. br. I 28870, a koji 
je od strane većine u Narodnoj skupštini označen 
i kao mera protiv levičara, protiv komunističkih 
tendencija; poznata poslanica katoličkog episkopata; 
izvesne pojave koje se dovode u vezu sa pripadnicima 
jedne druge tajne internacionalne organizacije itd.. 
Bajti povoda da se О Sokolu Kraljevine Jugoslavije 
treba povesti mnogo računa i od strane Narodne 
skupštine, tim više što je o našem Sokolu donesen 
i promulgiran poseban zakon. Trebaec pored osta- 
log pretresti eventualno i pitanje deetatizacije ove 
naše velike nacionalne organizacije. 

Ne ulazeći za sada u pitanja koja zahtevaju 
mnogo studija, mnogo ljubavi, mnogo pazljivosti i 
mnogo opreza, hoću, g. Ministre, da Vam skrenem 
pažnju na činjenicu, da se u naše Sokolstvo uvlači 
partizanstvo i to partizanstvo najgore vrste, koje 
nema nikakve veze sa jednim ili drugim nazorom 
o svetu, već je isključivo plod ličnih i partisko-kote- 

riskih kaprisa, koji duboko srozavaju ugled pojedi- 
nih sokolskih jedinica i ruše sokolsku organizaciju. 

To partizanstvo koje nasrće na naš Soko naro- 
čito se ispoljava u Vrbaskoj banovini u Bosanskoj 
Krupi. JRZ-ovske glavešine u tom mestu smatraju 
Sokolsko društvo svojom partijskom filijalom, svo- 
jim sretstvom s kojim mogu da partizanski vršljaju 
po miloj volji. Taj njihov zulum urodio je fatalnim 
plodom, da su se počele raspuštati u okolini seoske 
sokolske čete, jer nemaju volje da budu filijale JRZ 
organizacije. 

Konkretno Vas, g. Ministre, molim da mi u Na- 
rodnoj skupštini  odgovorite na ova pitanja: 

1) Je li Vam poznato da je 28 februara o. g. 
održana u Bos. Krupi skupština sokolskog društva 
na kojoj je u izboru Uprave postavljena lista JRZ. 

2) Je li Vam poznato da je za tu listu JRZ bez- 
dušno agitovao bezdušni upravitelj škole Bjegović, 
vršeći presiju na mesnog sveštenika i veroučitelja g. 
Marka Gakovića, na sveštenika g. Bogoljuba Gako- 
vića kao i na ostale činovnike pod pretnjom preme- 
štaja njihovih rođaka. 

3) Je li Vam poznato da su šefovi ureda i či- 
novnici sa svima služiteljima, u strahu pred progo- 
nom, i protiv svojih želja i uverenja na toj skupštini 
glasali za listu JRZ? 

4) Je li Vam poznato da su starešine seoskih 
sokolskih četa, koji su prisustvovali toj skupštini, 
pod mučnim utiskom partizanskog terora JRZ došli 
tom prilikom starešini župe g. Perenčeviću i obave- 
stili ga 0 svojoj odluci da raspuštaju svoje seoske 
sokolske čete. jer neće da služe interesima jedne po- 
litičke partije, već po želji Velikog Kralja Ujedi- 
nitelja   — samo Jugoslaviji  i jugoslovenskoj ideji? 

Ako Vam je, g. Ministre, sve ovo poznato, mo- 
lim Vas, da mi usmeno pred Narodnom skupštinom 
odgovorite, Sta ste preduzeli protiv krivaca koji 
ruše ugled naših Sokola u Bos. Krupi i rasterivaju 
redove našeg Seoskog sokola, napose kakve ste i 
s kojim uspehom preduzeli korake kod g. Ministra 
prOSVetfe protiv ovih lica i/, redova nastavnika, koji 
se prema izloženom islakoše kao partizani JRZ u 
Sokolskom društvu u Bos. Krupi? 

Primite, gospodine Ministre, i ovom prilikom 
izraz mog osobitog poštovanja. 

U Beogradu, 4 marta  1937 god. 

Boško  Zeljković,  s.   r. 
narodni poslanik 


